
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3939,4068 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν φοι-

τητές από το College 360 του Silkeborg της Δανίας, σελ.
3987 

3.  Έκφραση συλλυπητηρίων για τον θάνατο του Γιάννη
Ιωαννίδη, σελ. 4019, 4026, 4036 

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3939, 3963, 3965, 3966,
3967, 3969, 3970, 3971, 3973, 3974, 3975, 3976, 3978, 3980,
3982, 3984, 3986, 3987, 3989, 3991, 3994, 3995, 3996, 3997,
3998,  3999, 4001, 4002, 4004, 4005, 4006, 4007, 4008, 4009,
4010, 4011, 4012,4013, 4017, 4018, 4019, 4023, 4025, 4027,
4028, 4029, 4031, 4034, 4038, 4039, 4040, 4042, 4043, 4045,
4047, 4048, 4050, 4053, 4068 

5. Επί προσωπικού θέµατος, σελ. 4043 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 309 έως 350, σελ.

3940- 3950 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

3951 - 3961 
3. Ανακοινώνεται το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 5 Οκτωβρίου 2023, σελ. 3962 
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη:
i. µε θέµα: «Αύξηση εγκληµατικότητας στη Ρόδο και

ανάγκη ενίσχυσης των αστυνοµικών δυνάµεων», σελ. 3962 
ii. µε θέµα: «Πλήγµα στο αίσθηµα ασφάλειας των πολιτών

της Ανατολικής Αττικής από το περιστατικό σοβαρής εγκλη-
µατικότητας στον Δήµο Αρτέµιδας», σελ. 3964 

β) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας, µε θέµα: «Εκµετάλ-
λευση ακινήτων Ενόπλων Δυνάµεων», σελ. 3966 

γ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας, µε θέµα: «Σύγχρονη αναγκαιότητα η παρέµ-
βαση στο κανονιστικό πλαίσιο για την αποζηµίωση όλων των
πυρόπληκτων µη κατά κύριο επάγγελµα αγροτών», σελ. 3967 

δ) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
µε θέµα: «Αντιµετώπιση σεξουαλικής παρενόχλησης στον
στενό και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα», σελ. 3969 

ε) Προς τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε
θέµα: «Να µην απολυθεί κανένας εργαζόµενος στο Υπουρ-
γείο Μετανάστευσης και Ασύλου και να καλυφθούν πλήρως
οι ανάγκες µε µόνιµο προσωπικό», σελ. 3971 

στ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε θέµα: « Άµεση ανάγκη χρηµατοδότησης της Κοι-
νωνικής Μέριµνας του Πανεπιστηµίου Πατρών, σελ. 3974 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής των άρθρων,

των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της
πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19, την ενίσχυση της προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το
ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακίνησης φαρ-
µάκων, την ενιαία λίστα χειρουργείων και άλλες επείγουσες
διατάξεις»., σελ. 3977 - 4057 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. σελ. 4016 - 4038
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. σελ. 3976 – 3999, 4038 - 4068
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο.  

σελ. 3999 - 4016
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. σελ. 3939 - 3976

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Έκφραση συλλυπητηρίων για τον θάνατο του Γιάννη
Ιωαννίδη

ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4026
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4019
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 4036

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 3996
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 4017, 4018, 4019, 4023, 

4025, 4028, 4029, 4031, 
4034

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3976, 3978, 3980, 3982, 
3984, 3986, 3987, 3989, 
3991, 3994, 3995, 3996, 
3997, 3998, 3999, 4038, 
4039, 4040, 4042, 4043, 
4045, 4047, 4048, 4050, 
4053, 4068

ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 4013
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ.  , σελ. 4001
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4027, 4028
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3999, 4001, 4002, 4004, 
4005, 4006, 4007, 4008, 
4009, 4010, 4011, 4012, 
4013

ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 
σελ. 4010, 4013

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3939, 3963, 3965, 3966, 
3967, 3969, 3970, 3971, 
3973, 3974, 3975

ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 4006
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4005
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4005, 4043
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4042, 4043
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 3991
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 3999
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3998, 4001
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 4045
ΧΡΥΣΟΧΟΐΔΗΣ Μ.  , σελ. 4005

Γ. Επί προσωπικού θέµατος:
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 4043

Δ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 

σελ. 3974, 3975, 3976
ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ Π. , σελ. 3969, 3970, 3971
ΚΑΙΡΙΔΗΣ Δ.  , σελ. 3972, 3973
ΚΕΦΑΛΑ Μ.  , σελ. 3970, 3971

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’

Τετάρτη 4 Οκτωβρίου 2023



ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι.  , σελ. 3967
ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ Μ. , σελ. 3971, 3972, 3973
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 3966, 4028
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3967, 3968, 3969
ΜΑΚΡΗ  Ζ. , σελ. 3974, 3975, 3976
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 3962, 3963
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι.  , σελ. 3963, 3964, 3965
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ.  , σελ. 3967, 3968
ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ Ε. , σελ. 3964, 3965

Ε. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας:
ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ Ε.  , σελ. 3995, 4026, 4028, 4042, 

4043
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Μ. , σελ. 3984, 4047
ΑΚΤΥΠΗΣ Δ. , σελ. 3977, 4051
ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , σελ. 4006
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 3991, 3992, 3993, 3994, 

3995, 3996, 3997
ΒΛΑΧΑΚΟΣ Ν. , σελ. 4024
ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ Σ. , σελ. 4027
ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 3986, 3987
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 4010, 4012
ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ Β. , σελ. 4015
ΔΕΛΗΚΑΡΗ Α. , σελ. 4034
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 3998, 3999, 4032, 4034
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ Μ.  , σελ. 3979, 4029, 4034, 4038, 

4039, 4051
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ.  , σελ. 4002
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 4041
ΚΑΖΑΝΗ Α. , σελ. 4015
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 4031
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 4009
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 4035
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 4025
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 3987, 4046
ΚΡΗΤΙΚΟΣ Ν. , σελ. 4040
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3997, 3998
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 4010, 4011, 4012, 4043, 
4045, 4050

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3982, 3984, 4047, 4048
ΛΙΝΟΥ Α. , σελ. 4003, 4006
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 4005, 4019
ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ Α. , σελ. 4028
ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ Σ. , σελ. 4018
ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ Γ. , σελ. 4029
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Θ. , σελ. 4022
ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 3978, 3979, 3980, 4050, 
4051

ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ Π. , σελ. 4039
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 4005, 4006, 4013, 4029, 

4043
ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ Ν.  , σελ. 4001
ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 4021
ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ Σ. , σελ. 4016
ΠΟΛΑΚΗΣ Π. , σελ. 3981, 4034, 4038, 4039
ΠΟΥΛΑΣ Α. , σελ. 4004, 4005
ΡΑΠΤΗ Ζ. , σελ. 3997, 4036
ΣΠΑΝΙΑΣ Α. , σελ. 4017
ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ Α. , σελ. 4023
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 3999, 4000, 4001
ΤΣΙΜΑΡΗΣ Ι. , σελ. 3980, 3981, 4050
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 4006, 4008

ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 4032
ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ Σ. , σελ. 4030
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 4007
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 3998, 4000, 4001
ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ Μ. , σελ. 3979, 3989, 4045
ΧΡΥΣΟΧΟΐΔΗΣ Μ. , σελ. 3994, 3995, 3999, 4005, 

4006, 4048, 4052

ΣΤ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 3996
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 4003, 4006, 4011
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 3991, 3992, 3993



Αθήνα, σήµερα στις 4 Οκτωβρίου 2023, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 9.13’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΛΑΜΠΡΟ-
ΥΛΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 3-10-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΛΒ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 3
Οκτωβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Αναµόρφωση του συστήµατος διακυβέρνησης Ορ-

γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ και β’ βαθµού, κατάργηση
νοµικών προσώπων δηµοσίου δικαίου δήµων, παρακολούθηση
επιδόσεων τοπικής αυτοδιοίκησης, οικονοµική και διοικητική δια-
χείριση οργανισµών τοπικής αυτοδιοίκησης, ευζωία των ζώων
συντροφιάς, κατασκευή και αναβάθµιση λειτουργούντων χερ-
σαίων συνοριακών σταθµών και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου
Εσωτερικών».)

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Εµµανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη, Βουλευτή Α’ Ανα-
τολικής Αττικής, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’

Τετάρτη 4 Οκτωβρίου 2023



3940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3941



3942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3943



3944 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3945



3946 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3947



3948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3949



3950 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3951

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



3952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3953



3954 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3955



3956 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3957



3958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3959



3960 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3961



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου των
επικαίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου πρώτα να ανακοινώσω το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 5 Οκτωβρίου 2023, το
οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 192/29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Ιωαννίνων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία» κ. Μερόπης Τζούφη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Πότε και
πώς θα ξεκινήσουν τα σχολεία της Θεσσαλίας;»

2. Η µε αριθµό 189/29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λακωνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής», κ. Παναγιώτας (Νάγιας) Γρηγοράκου προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Στην «εντατική» η δηµόσια υγεία στη
Λακωνία».

3. Η µε αριθµό 203/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Κωνσταντίνου Βασιλείου Μεταξά προς τον
Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Να παρ-
θούν άµεσα µέτρα για την απορροή των υδάτων στη συνοικία
Παλαιό Λιµεναρχείο Βόλου».

4. Η µε αριθµό 181/25-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Κωνσταντίνου Χήτα προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Έντονες λαϊκές αντιδράσεις κατοίκων
& φορέων στη απόφαση εγκατάστασης φωτοβολταϊκού πάρκου
εκτάσεως 4.547 στρεµµάτων µεταξύ των περιοχών Νέας Μεσηµ-
βρίας - Ξηροχωρίου - Μπλαίικας και Δηµοτικών Ενοτήτων (Δ.Ε.)
του Αγίου Αθανασίου του Νοµού Θεσσαλονίκης».

5. Η µε αριθµό 184/26-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» και Βου-
λευτή του Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τοποθέ-
τηση ανεµογεννητριών σε πυρόπληκτες περιοχές του Έβρου
που έχουν χαρακτηριστεί ως NATURA».

6. Η µε αριθµό 197/1-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ.
Τάσου Οικονοµόπουλου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε
θέµα: «Έµπρακτη συµπαράσταση της Ελλάδος στον δοκιµαζό-
µενο αρµενικό λαό του Ναγκόρνο - Καραµπάχ (Αρτσάχ)».

7. Η µε αριθµό 201/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Παράνοµη εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκων πάρκων στους ορεινούς όγκους της
Λαυρεωτικής».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 193/29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κερκύρας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας. «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αναστάτωση από τα κρούσµατα λε-
πτοσπείρωσης στην Βόρεια Κέρκυρα. Ενηµέρωση για τις ενέρ-
γειες Υπουργείου Υγείας και ΕΟΔΥ».

2. Η µε αριθµό 208/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής»
κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μετα-
φορών, µε θέµα: «Κρατικός Αερολιµένας Χίου «Όµηρος»
(ΚΑΧΙΟ)».

3. Η µε αριθµό 205/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Τραγική η κατάσταση

του Εθνικού Καυτανζόγλειου Σταδίου».
4. Η µε αριθµό 195/29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ.
Μπούµπα Κωνσταντίνου, προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Ασυνέπεια ως τώρα στις
κυβερνητικές εξαγγελίες περί πρόσληψης πυροσβεστών και δα-
σικών για αντιπυρική θωράκιση της χώρας».

5. Η µε αριθµό 204/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού προς τον Υπουργό Υποδο-
µών και Μεταφορών, µε θέµα: «Κυβερνητική Ευθύνη για τα πο-
λύνεκρα ατυχήµατα στην εθνική οδό Θεσσαλονίκης - Ευζώνων
(Α1)».

6. Η µε αριθµό 194/29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου Μεϊκόπουλου προς τον Υπουργό
Υγείας, µε θέµα: «Σαφείς απαντήσεις για την καταλληλότητα του
νερού σε Βόλο και Παγασητικό».

7. Η µε αριθµό 200/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία» κ. Ουρανίας (Ράνιας) Θρασκιά, προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Σοκάρουν τα φαινόµενα βίας µεταξύ παιδιών κι εφήβων - επιτα-
κτική η ανάγκη καλλιέργειας της ενσυναίσθησης».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

Η µε αριθµό 508/1-09-2023 ερώτηση του Ε’ Αντιπροέδρου της
Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Διόρθωση των χρόνιων συστηµικών αδυναµιών του Ολο-
κληρωµένου Πληροφοριακού Συστήµατος Διαχείρισης Προσω-
πικού Πρωτοβάθµιας και Δευτεροβάθµιας Εκπαίδευσης
(Ο.Π.ΣΥ.Δ.)».

Προχωρούµε τώρα στη συζήτηση των προγραµµατισµένων για
σήµερα επικαίρων ερωτήσεων.

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σήµερα, Τετάρτη 4
Οκτωβρίου 2023, θα συζητηθούν επτά επίκαιρες ερωτήσεις.

Πρώτα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 185/27-9-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Δωδεκανήσου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Γεωρ-
γίου Νικητιάδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Αύξηση εγκληµατικότητας στη Ρόδο και ανάγκη ενίσχυ-
σης των αστυνοµικών δυνάµεων». 

Θα απαντήσει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ιωάννης
Οικονόµου.

Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-

µέρα σας.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, η Ρόδος είναι ένα µοναδικό

νησί, µε πάνω από εκατόν είκοσι χιλιάδες µόνιµους κατοίκους
πλέον και µε διακόσιες πενήντα χιλιάδες επιπλέον επισκέπτες για
επτάµισι περίπου µήνες. Είναι ένα νησί που θα έπρεπε να φυλάτ-
τεται ως κόρην οφθαλµού. Παρά ταύτα, η εγκληµατικότητα,
όπως τουλάχιστον εµείς πληροφορούµαστε, καλπάζει.

Σύµφωνα µε στοιχεία που έχουµε συλλέξει εµείς, οι κοινές
κλοπές έχουν αυξηθεί κατά 35% το τελευταίο διάστηµα, οι κλο-
πές τροχοφόρων κατά 50%, τα τροχαία ατυχήµατα, που παρεµ-
πιπτόντως είναι ρεκόρ τα τροχαία ατυχήµατα που συµβαίνουν
στη Ρόδο, σχεδόν δεν περνάει µέρα που να µην έχουµε ένα ατύ-
χηµα, και αυτά έχουν αυξηθεί κατά 15%, οι τροχονοµικές παρα-
βάσεις κατά 25%. 

Όπως φαίνεται και από συνοµιλίες που έχω µε αστυνοµικούς
στην περιοχή, δεν αντέχουν άλλο, δηλαδή έχουν υπερβεί τα όριά
τους σε ό,τι αφορά την προσπάθειά τους για την καταπολέµηση
της εγκληµατικότητας. 

Δεν αντέχει όµως και ο κόσµος, έχει περιέλθει σε µια ανασφά-
λεια. Δεν µας έφτανε η ανασφάλεια µε την ακρίβεια, τρέχουµε
και για την ανασφάλεια για το ότι θα πρέπει να διπλοκλειδώ-
σουµε τα σπίτια µας. Οι ανάγκες αστυνόµευσης έχουν αυξηθεί
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πολύ τελευταία, πρώτον γιατί είχαµε µια αύξηση του πληθυσµού
κατά δέκα χιλιάδες στη Ρόδο, µετά την τελευταία απογραφή. 

Παραλλήλως, για τις µεταναστευτικές ροές -το γνωρίζετε, το
γνωρίζουµε όλοι- στην επερώτησή µου αναφέρθηκα σε αύξηση
65%. Αυτό έγινε εκ παραδροµής. Απ’ ό,τι βλέπω οι αυξήσεις των
µεταναστευτικών ροών είναι 150%. 

Την ίδια περίοδο παίρνετε αστυνοµικούς από το Αστυνοµικό
Τµήµα Ρόδου, προκειµένου να στελεχώσετε τη νεοδηµιουργη-
θείσα υποδιεύθυνση στην Κάρπαθο. Καλά κάνατε και κάνατε
υποδιεύθυνση στην Κάρπαθο, αλλά δεν έπρεπε να πάρετε από
τη Ρόδο τον κόσµο. 

Με αυτά, λοιπόν, τα δεδοµένα αντιλαµβάνεστε ότι έχουµε ένα
τεράστιο πρόβληµα και ερωτάσθε: Θα καλύψετε τις κενές οργα-
νικές θέσεις που υπάρχουν εκ των πραγµάτων; Σχεδιάζετε κά-
ποια µέτρα για την καταπολέµηση αυτής της εγκληµατικότητας
στις διαρκώς αυξανόµενες; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και για την ερώ-
τηση.

Και τα Δωδεκάνησα, και ιδιαίτερα η Ρόδος, όπως και κάθε πε-
ριοχή της Ελλάδας, είναι µια περιοχή που η αντεγκληµατική πο-
λιτική, η πρόνοια από το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας για
την καταπολέµηση της εγκληµατικότητας σχεδιάζεται, υλοποιεί-
ται και επαναπροσδιορίζεται εκεί που οι συνθήκες το επιβάλλουν.

Περιγράψατε κάποιους δείκτες, οι οποίοι προφανώς θα αντα-
ποκρίνονται στην πραγµατικότητα και εκφράζετε την ανησυχία
των συµπολιτών σας. Κοντά σε αυτό υπάρχει και η αύξηση των
εξιχνιάσεων διάφορων υποθέσεων της εγκληµατικότητας και η
συνεχής προσπάθεια της Ελληνικής Αστυνοµίας να στέκεται στο
πλευρό του πολίτη. 

Ακριβώς για να αντιµετωπίζουµε τις ανάγκες αυτές, στελέχω-
σης της Ελληνικής Αστυνοµίας σε όλη την περιφέρεια, και στην
Αθήνα και αλλού, το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας µε διά-
φορες κινήσεις προσπαθεί να στελεχώσει όσο το δυνατόν καλύ-
τερα και να εµπλουτίσει την παρουσία της υπηρεσίας και στο
κέντρο και αλλού. 

Στα Δωδεκάνησα, µιας και αναφερθήκαµε τώρα, στη Ρόδο,
κατά τη διάρκεια της καλοκαιρινής περιόδου και µέχρι 31-10 έχει
ενισχυθεί µε αποσπάσεις από άλλες γενικές διευθύνσεις, µε αν-
θρώπους που στελεχώνουν κρίσιµες υποδοµές για τον τουρισµό,
για να υποδεχτούν τον κόσµο που έρχεται παραπάνω και που συ-
νεισφέρουν και στις δραστηριότητες της Αστυνοµίας. Στις µετα-
θέσεις που προγραµµατίστηκαν το 2023, µε βάση τη µοριο-
δότηση, τους κανόνες που επιβάλλει ο οργανισµός της Αστυνο-
µίας, εγκρίθηκαν αρκετές θέσεις για τη Ρόδο, για την Α’ Διεύθυνση
Δωδεκανήσου. Είναι πολύ κοντά στον αριθµό των οργανικών θέ-
σεων η στελέχωση στη Ρόδο. Σε καµµία περιφέρεια δεν είµαστε
ακριβώς στο κοµµάτι των οργανικών θέσεων, είµαστε πολύ κοντά
στα Δωδεκάνησα στη Ρόδο και εδώ είµαστε πάντοτε µε βάση τις
δυνατότητες που υπάρχουν να αναπροσαρµόζουµε τη στρατηγική
αυτή και να την ενισχύουµε όσο το δυνατόν περισσότερο. 

Σε πολύ καλή κατάσταση επίσης βρίσκεται και ο στόλος της
Ελληνικής Αστυνοµίας εκεί, ο µηχανοκίνητος στόλος, τα αυτοκί-
νητα, τα περιπολικά, οι µοτοσικλέτες που έχουν στη διάθεσή
τους, για να ανταποκριθούν όντως, όπως σωστά περιγράψατε,
σε ένα φαινόµενο - δυστυχώς δεν είχαµε πολλά στην Ελλάδα το
τελευταίο διάστηµα- στην αύξηση του πληθυσµού. Το δηµογρα-
φικό µας είναι ένα τεράστιο πρόβληµα για τη χώρα. Στα Δωδε-
κάνησα είχαµε την ευτυχή κατάληξη ο πληθυσµός να αυξηθεί και
ιδιαίτερα στην πόλη της Ρόδου. 

Προς την κατεύθυνση αυτή, λοιπόν, να είστε σίγουρος ότι µε
όποιες δυνάµεις υπάρχουν -δεν είναι αστείρευτες, φέτος ήταν
µια κακή χρονιά, διότι δεν είχαµε αποφοίτηση από τις σχολές της
Αστυνοµίας µεγάλου δυναµικού για να ενταχθεί στο σώµα και
στο πεδίο- µε όσες και όποιες δυνάµεις έχουµε κατά καιρούς θα
προσαρµόζουµε τις δράσεις µας, προκειµένου να ενισχύουµε τις
υπηρεσίες εκεί που υφίσταται και παρουσιάζεται µεγαλύτερη
ανάγκη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Νικητιάδη, για τη δευτερολογία σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ακούγονται ευχάριστα αυτά που µας ανακοι-

νώνετε. Αντιλαµβάνοµαι ότι εντοπίζετε το πρόβληµα. Αντιλαµβά-
νοµαι ότι έχετε το σκοπό να µεριµνήσετε, έτσι ώστε να
καλυφθούν οι κενές οργανικές θέσεις. 

Εγώ ωστόσο βάζω και το ζήτηµα της αύξησης των οργανικών
θέσεων, γιατί όπως προείπα αυξήθηκε ο πληθυσµός, αυξάνονται
οι µεταναστευτικές ροές, αυξάνεται κι ο τουρισµός. Συνεπώς
πρέπει κι αυτές οι οργανικές θέσεις να αυξηθούν.

Αλλά ξέρετε, κάνουµε αυτή τη συζήτηση -και είµαι βέβαιος ότι
συµµερίζεστε τον προβληµατισµό µου- και θλίβοµαι, γιατί εδώ,
σε ένα ευνοµούµενο κράτος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ερώ-
τηµα δεν θα έπρεπε να είναι «Τι κάνετε για την αύξηση της εγ-
κληµατικότητας;», αλλά θα έπρεπε να είναι «Τι κάνετε και δεν
µειώσατε ακόµη περισσότερο την εγκληµατικότητα;». Παρά
ταύτα, αντί να συζητάµε γιατί δεν µειώνεται ακόµη περισσότερο,
καθόµαστε τώρα και συζητάµε για το ότι αυξάνεται η εγκληµατι-
κότητα στην πατρίδα µας. 

Εγώ κρατάω την απάντησή σας. Εδώ θα είµαστε, θα αναµένω
και θα επανέλθουµε, εµείς για να ελέγχουµε και εσείς για να
ενεργοποιηθείτε. Εύχοµαι όσο γρηγορότερα γίνεται να µπορέ-
σετε να καλύψετε αυτά τα κενά. Διότι κυρίως οι αστυνοµικές δυ-
νάµεις που υπηρετούν, για να το πω στην καθοµιλουµένη, έχουν
κτυπήσει µπιέλες, δεν µπορούν άλλο, δεν πάει άλλο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω από το τελευταίο που είπατε, κύριε συνάδελφε.

Όντως οι αστυνοµικές δυνάµεις στο νησί έχουν δείξει την αφο-
σίωσή τους στην εκπλήρωση του καθήκοντός τους, είµαι βέβαιος
και στην καθηµερινή µάχη µε την εγκληµατικότητα. Θέλω να ανα-
φερθώ και από εδώ σε δύο νοµίζω πολύ χαρακτηριστικές περι-
πτώσεις, την τεράστια συνδροµή που είχαν για τις εκκενώσεις
στις πυρκαγιές που δοκιµάστηκε το νησί το περασµένο καλο-
καίρι. Οι αστυνοµικές δυνάµεις εκεί όντως ξεπέρασαν εαυτόν και
µαζί µε τις άλλες αρχές, και το Λιµενικό Σώµα, και το Πυροσβε-
στικό Σώµα, και τους εθελοντές, συνέδραµαν τα µέγιστα, έτσι
ώστε να έχουµε τις εκκενώσεις και να µεταφερθεί µε ασφάλεια
ο κόσµος, έτσι ώστε να µην κινδυνεύει. 

Επίσης θυµίζω την τεράστια προσφορά που έχουν στην αντι-
µετώπιση των προσφυγικών και µεταναστευτικών ροών. Δεν είναι
κυρίως θέµα της Αστυνοµίας, είναι κυρίως θέµα των λιµενικών
αρχών, αλλά πάνω από ογδόντα πέντε -είµαι βέβαιος ότι θα το
γνωρίζετε- µεταφορές έχουν γίνει ακτοπλοϊκώς στις δοµές που
έχουµε στην Κω και στη Λέρο, στα Δωδεκάνησα, µε την τεράστια
συµβολή της Ελληνικής Αστυνοµίας και όλα αυτά µαζί µε την κα-
θηµερινή µάχη της εγκληµατικότητας. 

Κοιτάξτε, η αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας είναι µια διαρ-
κής προτεραιότητα, όχι µόνο της ελληνικής, αλλά και κάθε ευνο-
µούµενης πολιτείας. Η εγκληµατικότητα παρουσιάζει κατά
καιρούς έξαρση, αλλού παρουσιάζει µείωση. Στην πατρίδα µας
έχουµε µείωση στην υψηλή, στη βαριά εγκληµατικότητα. Η πραγ-
µατικότητα είναι ότι έχουµε κατά καιρούς αύξηση σε πράγµατα
που ταλαιπωρούν πολύ περισσότερο τους πολίτες, σε διαρρή-
ξεις. Ένα µεγάλο ζήτηµα είναι η οδική ασφάλεια. Βλέπετε, πα-
ρακολουθείτε ότι ξετυλίγουµε από την πλευρά της Ελληνικής
Αστυνοµίας το κοµµάτι που µας αφορά, της Τροχαίας, ένα ολι-
στικό σχέδιο για την βελτίωση των πραγµάτων. 

Μαζί µε άλλα συναρµόδια Υπουργεία είµαι βέβαιος ότι θα προ-
χωρήσουµε σε παρεµβάσεις για να αντιµετωπίσουµε αυτό το τε-
ράστιο ζήτηµα. Με προσπάθειες εντονότερες αστυνόµευσης
παντού, και στο κέντρο και στην περιφέρεια, αλλά και µε αξιο-
ποίηση της τεχνολογίας συνεχώς θα είµαστε στη µάχη για την
αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας, και στην καταστολή της και
στην εξιχνίασή της, και στην πρόληψή της. Κι εκεί κυρίως το ζή-
τηµα δεν είναι µόνο της ελληνικής αστυνοµίας, είναι πολύ-
πλευρο.
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Προς την κατεύθυνση αυτή είµαι σίγουρος ότι θα βοηθήσει,
θα βοηθήσει γενικά, θα βοηθήσει όµως και τα Δωδεκάνησα, θα
βοηθήσει και τη Ρόδο, η υλοποίηση της εντολής, της οδηγίας
που έχουµε πάρει από τον Πρωθυπουργό για την επιστροφή
αστυνοµικών, δυόµισι χιλιάδων σε βάθος χρόνου, χιλίων πεντα-
κοσίων άµεσα, σε έναν µήνα από τότε που έκανε την εξαγγελία,
ίσως και κάποιες µέρες παραπάνω, από τη φύλαξη στόχων στο
πεδίο. 

Είναι ένα δύσκολο πρότζεκτ που έχουµε ξεκινήσει, που υλο-
ποιούµε, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες που εκτιµούν
τις ανάγκες στην Ελληνική Αστυνοµία και οι άνθρωποι αυτοί που
θα γυρίσουν στο πεδίο, σε κρίσιµες υπηρεσίες, στα τµήµατα,
στην ασφάλεια, στην ΟΠΚΕ, στη ΔΙΑΣ, θα βελτιώσουν πολύ την
παρουσία τους στην εντονότερη αστυνόµευση. Είναι διαρκής η
αγωνία µας και ο σχεδιασµός µας για να εµπεδώνουµε µε απο-
τέλεσµα µεγαλύτερο αίσθηµα ασφάλειας για τον πολίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 190/ 29-9-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Εµ-
µανουήλ (Μανώλη) Χριστοδουλάκη, προς τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, µε θέµα: «Πλήγµα στο αίσθηµα ασφάλειας των
πολιτών της Ανατολικής Αττικής από το περιστατικό σοβαρής εγ-
κληµατικότητας στον Δήµο Αρτέµιδας». 

Κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τον λόγο για τη πρωτολογία σας.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στις 11 Σεπτεµβρίου είχαµε ένα πολύ σοβαρό

περιστατικό, αιµατηρό, δολοφονικό, όπου σκοτώθηκαν έξι πολίτες
τουρκικής υπηκοότητας. Σύµφωνα µε τα δηµοσιεύµατα των ηµε-
ρών τότε πρόκειται για ξεκαθάρισµα λογαριασµών µεταξύ συµµο-
ριών. Την προηγούµενη ακριβώς ηµέρα έχουµε απόπειρα
δολοφονίας και ληστεία στην περιοχή της Νέας Μάκρης και των
Σπάτων αντίστοιχα. Και όλα αυτά δυστυχώς δεν είναι το γεγονός
αυτό καθ’ εαυτό, αλλά είναι ένα ακόµα κερασάκι σε ποικίλες, πο-
λυάριθµες και συστηµατικές, δυστυχώς, εκφάνσεις βαριάς, σοβα-
ρής εγκληµατικότητας στην ευρύτερη περιοχή της ανατολικής
Αττικής. 

Αυτό, λοιπόν, εµπεδώνει ένα αίσθηµα ανασφάλειας και εµείς
το αίσθηµα ασφάλειας δεν το εκχωρούµε πολιτικά, δεν το χαρί-
ζουµε ιδεολογικά, δεν του δίνουµε κοµµατικό πρόσηµο. Αντίθετα
το θεωρούµε κεντρικό για την ποιότητα της ζωής και της καθη-
µερινότητάς µας. 

Γι’ αυτή την εικόνα, λοιπόν, υπάρχουν ευθύνες. Θα αναφερθώ
σε τρία πράγµατα συγκεκριµένα. Πρώτον, τα τελευταία έξι χρό-
νια, µε προεδρικό διάταγµα από το 2017, υπάρχουν εκτεταµένες
συγχωνεύσεις αστυνοµικών τµηµάτων στην περιοχή. 

Δεύτερον, σε πολύ πρόσφατη ανακοίνωση της Ένωσης Αστυ-
νοµικών Υπαλλήλων Νοτιοανατολικής Αττικής, 25 Ιουλίου 2023,
οι ίδιοι καταγγέλλουν ελλείψεις προσωπικού στα τµήµατα, κα-
ταγγέλλουν µη επαρκή συντήρηση των αστυνοµικών οχηµάτων,
καταγγέλλουν εξάντληση των αστυνοµικών ειδικά από τις νυχτε-
ρινές βάρδιες, οι οποίες είναι συνεχόµενες, µε αποτέλεσµα την
αδυναµία φύλαξης µιας έτσι κι αλλιώς γεωγραφικά εκτεταµένης
περιοχής. 

Τρίτον, σε αντίστοιχη ανακοίνωση στις 22 Μαΐου 2022 γίνεται
η εξής αναφορά, ότι στις υπηρεσίες της Διεύθυνσης Νοτιοανα-
τολικής Αττικής υπάρχει οργανική δύναµη επτακοσίων σαράντα
ενός αστυνοµικών και παρούσα δύναµη τετρακόσιους τρεις. Δη-
λαδή µε απλά ελληνικά χρειάζονται επτακόσιοι σαράντα ένας,
υπάρχουν τετρακόσιοι τρεις. Σηµαίνει ότι λείπουν περίπου οι
µισοί. 

Αυτό, λοιπόν, προστίθεται σε µια γενικότερη εικόνα τουλάχι-
στον προβληµατισµού όταν έρχονται εκατό χούλιγκανς και δο-
λοφονούν στο κέντρο της Αθήνας διανύοντας τη µισή Ελλάδα,
όταν τα φαινόµενα εγκληµατικότητας, ακόµα και σε ανήλικους,
βρίσκονται σε µια τεράστια έξαρση, όταν σχεδόν κάθε µήνα
έχουµε και µία γυναικοκτονία. Θεωρώ, λοιπόν, και θεωρούµε αυ-
τονόητο ότι είναι χρέος και υποχρέωση της πολιτείας να εµπε-
δώσει το αίσθηµα ασφάλειας και κυρίως και πρωτίστως του

Υπουργείου να πράξει σχετικά. 
Ερωτώ λοιπόν: Ποιος είναι ο σχεδιασµός του Υπουργείου για

την πάταξη της έξαρσης εγκληµατικότητας στην ανατολική Ατ-
τική και την ενίσχυση των νυχτερινών αδειών και περιπολιών
χωρίς την εξάντληση του αστυνοµικού προσωπικού και δεύτε-
ρον, ποιος είναι ο σχεδιασµός για την ενίσχυση των αστυνοµικών
τµηµάτων και την πλήρωση των κενών οργανικών θέσεων, που
είναι περίπου οι µισές;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η µάχη µας µε την παραβατικότητα και την εγκληµατικότητα

είναι µια µάχη διαρκείας, που αποτυπώνεται σε αυτά που περι-
γράψατε, αποτυπώνεται στην παρουσία των διαθέσιµων αστυνο-
µικών δυνάµεων στο πεδίο, αποτυπώνεται στις επιτυχίες και στις
εξιχνιάσεις της Ελληνικής Αστυνοµίας, αποτυπώνεται στο διαρ-
κές µέτωπο που έχουµε µε όλες τις εκφάνσεις της παραβατικό-
τητας, και στην ανατολική Αττική. 

Η ανατολική Αττική είναι µια περιοχή που κατοικεί πολύ µεγάλο
µέρος του πληθυσµού και ενισχύεται συνεχώς. Όντως, µετά το
2017 νοµίζω, µε το προεδρικό διάταγµα βρισκόµαστε αντιµέτω-
ποι µε αυτό το φαινόµενο της συγχώνευσης των αστυνοµικών
τµηµάτων. 

Αποτυπώνεται επίσης στο κέντρο της Αθήνας, αποτυπώνεται
στα προάστια, όπου έχουµε φαινόµενα παραβατικότητας σαν κι
αυτά που λέτε, αποτυπώνεται στις εξιχνιάσεις των υποθέσεων
της Ελληνικής Αστυνοµίας. Και οι περιπτώσεις αυτές που ανα-
φέρατε και πολλές άλλες, στη συντριπτική τους πλειοψηφία, κα-
ταλήγουν στο να συλλαµβάνονται οι ένοχοι και να οδηγούνται
στην ελληνική δικαιοσύνη. 

Πολλές περιπτώσεις αποτρέπονται. Αναφέρατε το θλιβερό πε-
ριστατικό µε τους Κροάτες. Θα µπορούσα να περιγράψω µια
σειρά από άλλα περιστατικά που απέτρεψε η Ελληνική Αστυνο-
µία πρόσφατα. Το περασµένο Σαββατοκύριακο, την περασµένη
Κυριακή απέτρεψε η Ελληνική Αστυνοµία µια τέτοια επαπειλού-
µενη συµπλοκή ογδόντα επτά ανθρώπων, που δυστυχώς η συν-
τριπτική τους πλειοψηφία ήταν ανήλικα παιδιά και µάλιστα
ηλικίας δεκαέξι δεκαεπτά χρόνων. 

Είµαστε παντού εκεί που απειλείται η κοινωνία, που απειλείται
ο πολίτης. Είµαστε εκεί για να προλαµβάνουµε ό,τι προλαµβάνε-
ται, για να βελτιώνουµε, για να εντατικοποιούµε µε την παρουσία
µας, να την κάνουµε πιο έντονη, να αξιοποιούµε τις δυνατότητες
της τεχνολογίας. 

Σχεδιάζουµε και υλοποιούµε και υπηρεσίες ενίσχυσης στο
πεδίο. Σας περιέγραψα προηγουµένως την πρόθεσή µας να επι-
στρέψουν µέσα στο επόµενο χρονικό διάστηµα δύοµισι χιλιάδες
αστυνοµικοί στο πεδίο. Έχετε ακούσει τους σχεδιασµούς µας
για την ενίσχυση της αστυνόµευσης µε τη χρήση µέσων της τε-
χνολογίας, που θα βοηθήσουν παντού. 

Ειδικότερα στην ανατολική Αττική όλο το προηγούµενο διά-
στηµα -έχω εδώ τα στοιχεία οκταµήνου του 2023- έχουν πραγ-
µατοποιηθεί πέντε χιλιάδες εκατόν πενήντα τρεις εποχούµενες
περιπολίες. Υπάρχουν πάνω από είκοσι εννέα χιλιάδες έλεγχοι
και έχουν συλληφθεί οκτακόσια εβδοµήνατα άτοµα για διάφορα
αδικήµατα, αριθµός που δεν είναι µικρός. Είναι ένας αριθµός που
δεν σβήνει, δεν µηδενίζει την εγκληµατικότητα, που δείχνει όµως
ότι προφανώς και η περιοχή αυτή είναι στις προτεραιότητές µας,
προφανώς και οι αστυνοµικές δυνάµεις εκεί και οι υποδιευθύν-
σεις ασφαλείας που υπάρχουν στα διάφορα τµήµατα επαρκώς
στελεχωµένες ξεπερνούν τον εαυτό τους για να κάνουν ό,τι πε-
ρισσότερο µπορούν. 

Εκείνο το οποίο είµαι βέβαιος ότι γνωρίζετε, αλλά θέλω µε την
ευκαιρία της ερώτησής σας να καταθέσω, είναι ότι παντού στην
Αττική αλλά και στην ανατολική Αττική, πέρα από τις δυνάµεις,
τις λίγες, τα κενά, που σωστά αναφέρατε ότι υπάρχουν στα
αστυνοµικά τµήµατα, η Ελληνική Αστυνοµία επιχειρεί συνολικά
µε το διαθέσιµο προσωπικό της, επιχειρούν οι ΟΠΚΕ, επιχειρούν
οι µονάδες ΔΙΑΣ, επιχειρούν δυνάµεις της Ασφάλειας από τα κεν-
τρικά, µε έναν ευρύτερο σχεδιασµό, µε βάση την πληροφόρηση,
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την ενηµέρωση, τον προγραµµατισµό που έχει η Ελληνική Αστυ-
νοµία, εκτελούνται συνεχώς περιπολίες, έλεγχοι και τις νυχτερι-
νές ώρες και εκεί όπου κρίνεται ότι πρέπει να παρέµβουν
ανάλογα µε το τι συµβαίνει στην επικαιρότητα και τι άλλο υπάρ-
χει, εποχούµενες περιπολίες και εξειδικευµένες δράσεις. 

Θα συνεχίσουµε προς την κατεύθυνση αυτή, θα συνεχίσουµε
τη µάχη µε την εγκληµατικότητα, πιο ενισχυµένη στο αµέσως
επόµενο διάστηµα και µε δυνάµεις και µε τεχνολογικά µέσα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χριστοδου-
λάκη, έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε
Υπουργέ, κατ’ αρχάς ευχαριστώ πολύ για την απάντηση.

Ακούγοντάς σας θα ήθελα και µέσα στην Αίθουσα του Κοινο-
βουλίου να κάνουµε µία διάκριση. Η µάχη των συλλήψεων ή της
εξιχνίασης εγκληµάτων είναι πάρα πολύ σηµαντική, αλλά εισφέ-
ρει στην απόδοση του αισθήµατος δικαιοσύνης στους πολίτες
µιας περιοχής. Δεν είναι µόνο αυτό το ζητούµενο. 

Η µάχη που συνδέεται µε τις βάρδιες, τις νυχτερινές περιπο-
λίες και τη στελέχωση των αστυνοµικών τµηµάτων ως µάχη που
στοχεύει στην πρόληψη και την αποτροπή της εγκληµατικότητας
είναι αυτή που οφείλει να στοχεύει και να εµπεδώνει το αίσθηµα
ασφάλειας. 

Η δική µου αναφορά, λοιπόν, εστιάζει πρωτίστως στο δεύτερο,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν -και είµαι σίγουρος ότι το κάνετε κι εσείς-
το αίσθηµα αυτοθυσίας µε το οποίο οι υφιστάµενοι υπηρετούν-
τες εν ενεργεία αστυνοµικοί, και στην περιοχή αλλά και αλλού,
εκτελούν το καθήκον τους καθηµερινά, κάτω από αντίξοες συν-
θήκες και υπό τεράστιους κινδύνους, ακόµα και για τη ζωή τους
και τη σωµατική τους ακεραιότητα. 

Επειδή όµως θέλω να εµβαθύνουµε λίγο παραπάνω στον σχε-
διασµό που υπάρχει για τη στήριξη των αστυνοµικών τµηµάτων
και ξαναλέω και των ανθρώπων που ήδη υπηρετούν και πολλές
φορές βρίσκονται και ξεπερνούν τα όρια της εξάντλησης, θέλω
να δούµε συγκεκριµένα πράγµατα στα οποία κάνατε κι εσείς ανα-
φορά. Χίλιοι πεντακόσιοι αστυνοµικοί από τα επίσηµα ή από φύ-
λαξη ευπαθών προσώπων µέσα σε λίγες µέρες από ό,τι
αντιλαµβάνοµαι και δυόµισι χιλιάδες συνολικά θα αξιοποιούνται,
θα έλεγα «φαντάζοµαι και ελπίζω», στα αστυνοµικά τµήµατα και
σε ενεργές περιπολίες. Θα ήθελα να ξέρω και να ξέρει κυρίως ο
κόσµος που κατοικεί στην ανατολική Αττική, σε µια περιοχή πολύ
δύσκολη, από τις Αχαρνές µέχρι τα Μεσόγεια -αναφέρατε πλή-
θος περιστατικών, είναι όντως πάρα πολλά κι αυτό δείχνει και το
βάθος και δυστυχώς το πλήθος των κρουσµάτων και των εµφα-
νίσεων βαριάς εγκληµατικότητας- πόσοι από αυτούς θα κατευ-
θυνθούν σε οργανικές θέσεις στα αστυνοµικά τµήµατα της
ανατολικής Αττικής. 

Θα ήθελα επίσης να ξέρω αν υπάρχει συγκεκριµένος µηχανι-
σµός που να σχετίζεται µε τον τρόπο απόσπασης αστυνοµικών
από τα τµήµατα της ανατολικής Αττικής, που έχουν µια ιδιαίτερη
ευαισθησία και κρισιµότητα, σε άλλα τµήµατα του λεκανοπεδίου
και αν από τα άτοµα εκείνα τα οποία προορίζονταν για την πανε-
πιστηµιακή αστυνοµία θα διατεθούν κάποιοι σε αστυνοµικά τµή-
µατα που βρίσκονται στην ανατολική Αττική. 

Κλείνω µε το εξής, το είπατε και είναι σωστό: Η ανατολική Ατ-
τική, εκτός από τη βαριά εγκληµατικότητα -που οφείλουµε όλοι
µας να δώσουµε τη µάχη να την εξαλείψουµε ή έστω να λει-
άνουµε ακριβώς το βάθος και τη σοβαρότητά της- έχει κι ένα
εξής χαρακτηριστικό, έχει µια τεράστια δηµογραφική δυναµική.
Σύµφωνα µε την απογραφή έχει 2,8% πληθυσµιακή αύξηση, τη
µεγαλύτερη στην ηπειρωτική Ελλάδα, και πάρα πολλά άλλα στοι-
χεία τα οποία δείχνουν ακριβώς και τις αυξηµένες απαιτήσεις φύ-
λαξης και ιδιαίτερα αστυνόµευσης. 

Αυτό, λοιπόν, σηµαίνει ότι χρειάζεται κι ένας καινούργιος ορ-
γανωτικός και επιχειρησιακός σχεδιασµός, πρωτίστως από το
Υπουργείο. Δυστυχώς µέχρι στιγµής δεν τον έχουµε δει. Ελπί-
ζουµε να υπάρχει, να τον εκτελέσετε. 

Διότι ο κοινός στόχος όλων µας δεν είναι απλά να ασκούµε κρι-
τική, αλλά να είµαστε ο καθένας από την πλευρά του και από τον
θεσµικό του ρόλο χρήσιµοι και αποτελεσµατικοί, για να επιστρέ-
φουµε πίσω ακριβώς στον κόσµο τον οποίο θέλουµε να εκπρο-
σωπήσουµε, την αποτελεσµατικότητα της κοινοβουλευτικής

διαδικασίας, της κυβερνητικής διαδικασίας, κάτι το οποίο θα έχει
αντίκρισµα στη ζωή του και την καθηµερινότητά του. Ξαναλέω,
η ασφάλεια είναι καθοριστικός πυλώνας της ποιότητας της ζωής
και της καθηµερινότητας. Εµείς θα συνεχίσουµε να δίνουµε τη
µάχη για αυτή. 

Ευχαριστώ για ακόµη µία φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Έχετε όντως δίκιο, οι εξιχνιάσεις και οι συλλήψεις αναφέρον-
ται στην ικανοποίηση του αισθήµατος και της απαίτησης για δι-
καιοσύνη και εκεί βεβαίως πρέπει να δούµε και στη δικαιοσύνη
το πόσο συντονισµένοι πρέπει να είµαστε και τι αλλαγές πρέπει
να κάνουµε για να είναι αποδοτική η αντιµετώπιση, που σε πολ-
λές περιπτώσεις και κυρίως στα βαριά εγκλήµατα είναι απολύ-
τως αποδοτική. Έχουν όµως και µία αίσθηση και µία συµβολή και
στο κοµµάτι της πρόληψης, δεδοµένου ότι όταν κάποιος ξέρει
ότι οτιδήποτε κι αν κάνει δεν πρόκειται να πιαστεί, δεν πρόκειται
να συλληφθεί, δεν πρόκειται να εντοπιστεί, αντιλαµβάνεστε ότι
αυτό του δίνει µεγαλύτερη αίσθηση ελευθερίας στο να διαπράξει
παράνοµες πράξεις. Συνεπώς, η καταστολή και η εξιχνίαση ήταν
και πρέπει να παραµείνει στο επίκεντρο των δραστηριοτήτων µας
και βεβαίως και στην πρόληψη οφείλουµε να γίνουµε πολύ κα-
λύτεροι.

Ο µηχανισµός µετακινήσεων ή κατανοµής του δυναµικού -το
οποίο δεν είναι ανεξάντλητο- της Ελληνικής Αστυνοµίας καθορί-
ζεται και ορίζεται -και αυτό µπορώ µε σαφήνεια να σας το εγ-
γυηθώ, κύριε Χριστοδουλάκη- από τις ανάγκες που προκύπτουν
και που δεν είναι λίγες. Για παράδειγµα, βρίσκεται σε εξέλιξη ένα
µεγάλο πρότζεκτ για την Ελληνική Αστυνοµία, µια µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση, αυτό της έκδοσης καινούργιων ταυτοτήτων. Αυτό απαι-
τεί κατά καιρούς µετακινήσεις δυνάµεων, προκειµένου να
ενισχυθούν τα τµήµατα, τα κοµµάτια της ασφάλειας τα οποία εκ-
δίδουν τα έγγραφα αυτά, όλη η διαδικασία, προκειµένου οι πο-
λίτες να µπορούν χωρίς ταλαιπωρία, έγκαιρα, να προµηθεύονται
τις καινούργιες ταυτότητες. 

Πρόσφατα βρέθηκα -δεν αφορά την ανατολική Αττική, αλλά
το χρησιµοποιώ ως παράδειγµα- στη Θεσσαλονίκη. Ξεκινάει µία
µεγάλη παρέµβαση εκεί στη Θεσσαλονίκη, το Flyover. Θα χρει-
αστεί ενίσχυση η τροχαία της Θεσσαλονίκης µε ανθρώπους,
προκειµένου να περιορίσουµε τις συνέπειες της ταλαιπωρίας για
ένα πολύ µεγάλο, πολύ σπουδαίο έργο για τους πολίτες της Θεσ-
σαλονίκης και της βορείου Ελλάδος. 

Μετακινούµε κατά καιρούς δυναµικό της Ελληνικής Αστυνο-
µίας εκεί που το Αρχηγείο, που οι αρµόδιες υπηρεσίες -και αυτές
είναι οι µόνες αρµόδιες για να κρίνουν τον µηχανισµό αλλαγής
και απόσπασης- θεωρούν ότι χρειάζεται ενίσχυση. Αυτό κάναµε
και αυτό θα εξακολουθούµε να κάνουµε και όταν ολοκληρωθεί η
διαδικασία των πρώτων χιλίων πεντακοσίων µετακινήσεων να
είστε σίγουρος ότι και για την ανατολική Αττική και αλλού, ανά-
λογα µε τις προτεραιότητες του Αρχηγείου, θα δοθούν στοιχεία
στη δηµοσιότητα για το πού τοποθετήθηκαν και πού πηγαίνουν
οι άνθρωποι. 

Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε κάτι πολύ σηµαντικό που
ειπώθηκε στην ερώτηση και θέλω να εκφράσω και τη χαρά µου
για την πρόθεση συνεργασίας και να πω ότι είµαστε εδώ να δεχ-
θούµε και προτάσεις για την υλοποίηση αυτού που µόλις θα σας
πω. 

Ανάµεσα στις προτεραιότητες της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου µας είναι να προχωρήσουµε και σε αλλαγές στις
δοµές και του Υπουργείου και του Αρχηγείου, να τις προσαρµό-
σουµε στα συµπεράσµατα που έχουµε βγάλει από την πορεία
της εγκληµατικότητας τα τελευταία χρόνια, να τις προσαρµό-
σουµε στις δηµογραφικές αλλαγές που έχει υποστεί η χώρα -και
η Αττική, αλλά και άλλες περιοχές της Ελλάδος- να αξιοποι-
ήσουµε την εµπειρία του παρελθόντος, να αξιοποιήσουµε εµπει-
ρία και τεχνογνωσία και από αστυνοµίες άλλων χωρών που
προσοµοιάζουν στα χαρακτηριστικά τα δικά µας και να φτιά-
ξουµε ένα σχήµα το οποίο θα είναι πιο λειτουργικό, πιο κοντά
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στις σηµερινές ανάγκες, σε σχέση µε αυτό που «τρέχει» και που
µας ακολουθεί µε βάση διαπιστώσεις και συµπεράσµατα περα-
σµένων δεκαετιών. 

Είµαι βέβαιος ότι θα υπάρξουν στον δηµόσιο διάλογο -γιατί
αυτό δεν θα γίνει αιφνιδιαστικά, προφανώς και από το οικοσύ-
στηµα της Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά και ευρύτερα από τον
πολιτικό κόσµο θα ζητήσουµε απόψεις προς την κατεύθυνση
αυτή- γόνιµες προτάσεις. Όχι στη λογική τού ότι παντού τα
πράγµατα αντιµετωπίζονται µε περισσότερο κόσµο -είπαµε το
δυναµικό και ο κόσµος είναι δεδοµένα, δεν είναι ανεξάντλητα-
υπάρχουν όµως τρόποι που έχουν αξιοποιήσει και άλλες χώρες
και άλλες αστυνοµίες -η τεχνολογία και οι κάµερες είναι µια διέ-
ξοδος ως προς αυτή την κατεύθυνση- και είµαι σίγουρος ότι συ-
νεργαζόµενοι µπορούµε να βρούµε τις βέλτιστες εκείνες λύσεις,
γιατί όπως σωστά είπατε, η ασφάλεια είναι η βασική προϋπόθεση
για δηµοκρατία, για ελευθερία, για να µπορεί κανείς να ζει, να
προκόβει και να δηµιουργεί στον τόπο του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την επόµενη ερώτηση.
Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 179/25-9-2023 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου, του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Ιωάννη Κόντη προς
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Εκµετάλλευση ακινήτων
Ενόπλων Δυνάµεων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εθνικής Άµυνας,
κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.

Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, διαβάσαµε τις προηγούµενες ηµέρες ότι επί-

κειται ένας διαγωνισµός της Υπηρεσίας Αξιοποίησης της Ακίνη-
της Περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων σε δεκαοχτώ περιοχές
της Ελλάδας για ισάριθµα ακίνητα και µιλάµε για Δράµα, Σέρρες,
Καστοριά και το νησί της Αίγινας. 

Το επόµενο διάστηµα αναµένεται να οριστεί η ηµεροµηνία που
θα διεξαχθεί ο διαγωνισµός, θα αξιοποιήσει αυτές τις τριακόσιες
πενήντα χιλιάδες τετραγωνικών µέτρων στο νησί της Αίγινας, το
οποίο ήταν από το 1930 µια απαλλοτριωµένη έκταση από το Τα-
µείο Εθνικού Στόλου και είχε χαρακτηριστεί οχυρό, το οποίο ήταν
πολύ σηµαντικό για την άµυνα της χώρας µας. Αυτό, µάλιστα,
αναµένεται να δοθεί έναντι ενός ετησίου αντιτίµου αξίας επτα-
κοσίων πενήντα χιλιάδων ευρώ, σύµφωνα µε την έναρξη του δια-
γωνισµού, δηλαδή γύρω στις εξήντα χιλιάδες ευρώ τον µήνα για
εξήντα χρόνια. 

Θα θέλαµε να ξέρουµε εάν οφείλουµε να έχουµε επαρκή
αριθµό και αν έχουµε επαρκή αριθµό στρατοπέδων, ειδικά σε πα-
ραµεθόριες περιοχές και ακίνητα τα οποία αξιοποιεί ο στρατός
µας για την άµυνα της χώρας µας, αν επαρκούν αυτά για την
ασφάλεια κι αν υπάρχουν κτήρια που στεγάζουν τις υπηρεσίες
του στρατού ή µισθώνονται από αυτόν ή από άλλους. 

Στη δευτερολογία µου θα σας κάνω τη δεύτερη ερώτηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υφυ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, από την ερώτησή σας αναδεικνύονται δύο

ζητήµατα.
Το πρώτο αφορά την αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των

Ενόπλων Δυνάµεων, σε σχέση πάντα µε τις επιχειρησιακές ανάγ-
κες των Ενόπλων Δυνάµεων. Μάλιστα, µε αφορµή τα δηµοσιεύ-
µατα στα οποία και εσείς αναφερθήκατε, αν καταλαβαίνω καλά,
µε ρωτάτε κατά πόσο η αξιοποίηση της ακίνητης περιουσίας των
Ενόπλων Δυνάµεων -ειδικά στις παραµεθόριες περιοχές- γίνεται
µε τέτοιον τρόπο εις βάρος των επιχειρησιακών αναγκών, εν
τέλει. Θέλω σε αυτό να είµαι ξεκάθαρος σε αυτή την Αίθουσα,
ότι προφανώς και όχι. Είναι ένα ξεκάθαρο όχι, σε καµµία περί-
πτωση κανένα ακίνητο των Ενόπλων Δυνάµεων δεν αξιοποιείται
εις βάρος των επιχειρησιακών αναγκών. 

Να σας ενηµερώσω ότι απαραίτητη προϋπόθεση είναι κάποιο
ακίνητο ενός εκ των ταµείων -όπως είναι για παράδειγµα το Τα-

µείο Εθνικής Άµυνας ή το Ταµείο Εθνικού Στόλου ή το Ταµείο Αε-
ροπορικής Άµυνας- να έχει πρώτα αποχαρακτηριστεί από το αρ-
µόδιο επιτελείο ως επιχειρησιακό. Βεβαίως, αντιλαµβάνεστε ότι
αυτός ο αποχαρακτηρισµός δεν γίνεται «ελαφρά τη καρδία», έχει
προηγηθεί µια ώριµη σκέψη και µελέτη από το αρµόδιο Υπουρ-
γείο, µε βάση πάντα την εθνική αµυντική στρατηγική και τις µα-
κροπρόθεσµες επιχειρησιακές ανάγκες των Ενόπλων Δυνάµεων.

Όσον αφορά το Ταµείο Εθνικού Στόλου -για το οποίο αναφέ-
ρεστε- στην Αίγινα είναι ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα. Πολύ
σωστά αναφερθήκατε ότι το 1930 περιήλθε στην κυριότητα του
Ταµείου, κρίθηκε κατάλληλο επιχειρησιακά για τη ναυτική οχύ-
ρωση της χώρας, σήµερα όµως, µετά από περίπου εκατό χρόνια,
αντιλαµβάνεστε ότι αυτό το συγκεκριµένο ακίνητο δεν κρίνεται
επιχειρησιακά αναγκαίο για τη ναυτική οχύρωση της χώρας µας.
Έχει κριθεί από το αρµόδιο επιτελείο. 

Συνεπώς, όποια ακίνητα αποδεσµεύονται από τα γενικά επιτε-
λεία, πρώτα αυτά -εννοώ τα επιτελεία- διαβεβαιώνουν ότι δεν
είναι επιχειρησιακά αναγκαία και στη συνέχεια µεταβιβάζονται
στις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου προς αξιοποίηση. Επι-
πλέον -και είναι καλό να τονιστεί αυτό- όποια ακίνητα αξιοποι-
ούνται εισφέρουν έσοδα στο Υπουργείο, τα οποία βεβαίως είναι
προς όφελος τόσο του ανθρώπινου δυναµικού των Ενόπλων Δυ-
νάµεων, όσο βεβαίως και των υπόλοιπων προγραµµάτων, τα
οποία είναι κρίσιµα για την άµυνα της πατρίδας µας. Σε κάθε πε-
ρίπτωση -και πρέπει να τονιστεί- δεν πρέπει να συγχέεται η αξιο-
ποίηση των ακινήτων των Ενόπλων Δυνάµεων µε την άµυνα της
πατρίδας. 

Σε ό,τι αφορά στην ερώτηση που µου κάνατε, για το πόσα ακί-
νητα βρίσκονται στις παραµεθόριες περιοχές προς όφελος του
Ταµείου του Εθνικού Στόλου, να σας ενηµερώσω ότι αυτή τη
στιγµή βρίσκονται τρία, και συγκεκριµένα στη Σαµοθράκη, στη
Μήλο και στη Ρόδο, τα οποία όµως χρησιµοποιούνται για στέ-
γαση των στελεχών του Πολεµικού µας Ναυτικού. Συνολικά, για
την κάλυψη των υπηρεσιακών αναγκών του Πολεµικού Ναυτικού,
µισθώνονται εννέα ακίνητα.

Στη δευτερολογία µου θα απαντήσω και στο επόµενο ερώτηµα
το οποίο θα µου θέσετε.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ.
Ορίστε, κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Επανερχόµενος σε αυτή την περιοχή της

Πέρδικας της Αίγινας και σε αυτό το ακίνητο των τριακοσίων χι-
λιάδων τετραγωνικών µέτρων, αφ’ ενός να ρωτήσω εάν όντως
προτίθεστε να το ενοικιάσετε για εξήντα έτη, τα οποία είναι ένα
αρκετά µεγάλο χρονικό διάστηµα, πιστεύω ότι εκεί σίγουρα εν-
διαφέρονται ξενοδοχειακές επιχειρήσεις να εγκατασταθούν, και
εάν είναι αναπροσαρµοζόµενο κατά πέντε έτη αυτό το τίµηµα,
γιατί καταλαβαίνουµε ότι σε σαράντα ή σε εξήντα χρόνια τα
εξήντα χιλιάδες ευρώ τον µήνα ίσως να είναι σηµερινού αντικρί-
σµατος πέντε χιλιάδες ευρώ µε τους πληθωρισµούς και τις αλ-
λαγές που υπάρχουν στους συσχετισµούς.

Επίσης, πιστεύουµε ότι αυτό το ακίνητο θα µπορούσε όντως
ακόµη να χρησιµοποιηθεί για επιχειρησιακές ανάγκες, είναι σε
µία πολύ στρατηγική περιοχή η Αίγινα και παρ’ όλο που έχουµε
προχωρήσει σε οπλικά συστήµατα και πλέον δεν χρειαζόµαστε
να είναι η άµυνά µας τόσο κοντά στην Αθήνα, πιστεύουµε ότι
είναι ένα από τα στρατηγικότερα σηµεία της Μεσογείου και από
ιδία γνώση -επειδή ταξίδευα γενικά στις περιοχές- πιστεύω ότι
έχει τεράστια ακτίνα παρατήρησης και αντιµετώπισης στόχων οι
οποίοι διέρχονται από εκεί, όπως ναυτικούς στόχους, υποβρύχια
και άλλα.

Εν πάση περιπτώσει, δέχοµαι αυτό που λέτε. Υπάρχει σίγουρα
µια µεγάλη πρότερη µελέτη για τον αποχαρακτηρισµό των ακι-
νήτων. Ελπίζω να γίνει το ίδιο και για τις άλλες δύο χιλιάδες
εκατό ακινήτων που έχει ο στρατός στη διάθεσή του και ειδικό-
τερα σε ευαίσθητες περιοχές µας, γιατί παραµεθόριος δεν είναι
µόνο τα τρία νησιά που είπαµε, η Λήµνος και τα υπόλοιπα, είναι
και η ακτογραµµή όλης της Ελλάδος, αλλά και η περιοχή που συ-
νορεύει µε Βουλγαρία, µε Τουρκία, ειδικά η ευαίσθητη περιοχή
του Έβρου. 
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Όπως και να έχει κρατώ αυτή την απάντησή σας και ευχαρι-
στώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε συνάδελφε, θα µου επιτρέψετε µια γενική παρατή-
ρηση. 

Δεν κατάλαβα γενικά ποια είναι η θέση και η δική σας και του
κόµµατός σας σχετικά µε την αξιοποίηση της περιουσίας των
Ενόπλων Δυνάµεων. Θέλουµε να αξιοποιηθεί, προς όφελος
πάντα του ανθρώπινου δυναµικού και των αποστολών των Ενό-
πλων Δυνάµεων ή θέλουµε να την αφήνουµε να λιµνάζει; Είναι
ένα γενικό ερώτηµα. 

Τώρα για εµάς είναι ξεκάθαρο, ως Κυβέρνηση δηλαδή, ότι
πρέπει να αξιοποιηθεί και ότι πρέπει να αξιοποιηθεί έτσι ώστε µε-
ταξύ άλλων και να καλύψουµε ανάγκες των στελεχών µας, αλλά
και τα έσοδα τα οποία θα έχουµε από αυτή την αξιοποίηση να
µπορέσουµε να τα επιστρέψουµε πίσω, ακριβώς για την απο-
στολή των Ενόπλων Δυνάµεων. Μου δίνετε µάλιστα την ευκαιρία
να σας πω τις τρεις διαστάσεις που εµείς κρίνουµε αναγκαίες
προς αυτόν τον σκοπό. 

Η πρώτη διάσταση είναι, όπως σας είπα προηγουµένως, να
διατεθεί ως κατοικία ένα µέρος της αξιοποίησης της ακίνητης
περιουσίας των Ενόπλων Δυνάµεων για τα στελέχη των Ενόπλων
Δυνάµεων. Και µάλιστα είµαι σε θέση να σας πω ότι ήδη έχουµε
διαµορφώσει αυτή τη στιγµή µια ρεαλιστική εικόνα, σε συνεργα-
σία πάντα µε τα επιτελεία, ποιες ανάγκες είναι ανά επιτελείο και
ανά γεωγραφική περιοχή, έτσι ώστε το επόµενο διάστηµα να
προχωρήσουµε σε ένα µεγάλο οικιστικό πρόγραµµα, γιατί ξέρετε
πολύ καλά ότι τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων πολλές φορές
έχουν µεγάλο πρόβληµα στο ζήτηµα της στέγασης και ειδικά,
όπως σωστά αναφέρετε, και σε παραµεθόριες περιοχές και σε
νησιά. 

Ένας δεύτερος τρόπος αξιοποίησης της περιουσίας είναι ο
κοινωνικός χαρακτήρας. Θα σας δώσω ένα παράδειγµα, το
πρώην στρατόπεδο Καρατάσιου στη Θεσσαλονίκη. Είµαστε σε
συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας, προκειµένου ο συγκεκριµέ-
νος χώρος να διατεθεί για ένα νέο δηµόσιο αντικαρκινικό νοσο-
κοµείο στη Θεσσαλονίκη που τόσο πολύ µεγάλη ανάγκη το έχει
η περιοχή της Μακεδονίας. Και βεβαίως, αυτό είναι ένα οικόπεδο
το οποίο στην ουσία παραχωρείται από το Ταµείο Εθνικής Άµυ-
νας, έχοντας όµως και κάποια αντισταθµιστικά οφέλη το ίδιο το
Ταµείο, για το οποίο το επόµενο διάστηµα θα είµαι σε θέση να
σας πω και παραπάνω λεπτοµέρειες. 

Ένας τρίτος τρόπος αξιοποίησης της ακίνητης περιουσίας των
Ενόπλων Δυνάµεων είναι ο εµπορικός χαρακτήρας, όπως αυτό το
οποίο αναφέρατε. Όµως, όταν λέµε εµπορικός χαρακτήρας -προ-
σέξτε να µη γίνει καµµία παρερµηνεία- τα έσοδα επαναλαµβάνω,
δεν πηγαίνουν σε κάποιους γενικούς σκοπούς, επιστρέφουν στους
προϋπολογισµούς του Υπουργείου των επιτελείων και βεβαίως
αξιοποιούνται για τους σκοπούς της εθνικής άµυνας και των Ενό-
πλων Δυνάµεων. 

Τώρα, στην περίπτωση της Πέρδικας της Αίγινας -θα σας
δώσω και µια είδηση- σήµερα βγήκε στη δηµοσιότητα ο διαγω-
νισµός. Θα είναι στη δηµοσιότητα για περίπου σαράντα µέρες,
δηλαδή µέχρι τις 10 Νοεµβρίου. Έχουν ακολουθηθεί όλες οι δια-
δικασίες που προβλέπει ο ν.4407/2016, δηλαδή τα άρθρα 10, 11
και 13 που αφορούν την αξιοποίηση της περιουσίας των ακινή-
των των Ενόπλων Δυνάµεων µέσω της ΥΠΑΑΠΕΔ, που είναι η αρ-
µόδια υπηρεσία για την αξιοποίηση. Μάλιστα οι όροι του
συγκεκριµένου διαγωνισµού συνδιαµορφώθηκαν από την ΥΠΑ-
ΑΠΕΔ και από τον ιδιοκτήτη του ακινήτου που είναι το Ταµείο
Εθνικού Στόλου. Λήφθηκε µάλιστα υπ’ όψιν µια µελέτη πιστοποι-
ηµένης εκτιµητικής εταιρείας στην οποία απευθύνθηκε το Ταµείο
και µάλιστα εγκρίθηκαν όλοι αυτοί οι όροι µε την απόφαση της
υπ. αριθµ. 8 της 30 Μαρτίου του 2023 από το Συµβούλιο Άµυνας,
το ΣΑΜ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και µπορώ να σας πω, µιας και αναφερθήκατε σε αυτό, ότι

όσον αφορά την αναπροσαρµογή του τιµήµατος, υφίσταται πρό-
βλεψη µέσα στον διαγωνισµό αναπροσαρµογής του τιµήµατος,
σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 1, το οποίο -σας το
διαβάζω αυτολεξεί- έχει ως εξής: «Το ποσοστό της πενταετούς
αναπροσαρµογής του µισθώµατος ορίζεται ότι ισούται µε το
100% της µεταβολής του δείκτη τιµών καταναλωτή επί του εκά-
στοτε διαµορφωµένου µηνιαίου µισθώµατος. Η παραπάνω ανα-
προσαρµογή δεν µπορεί να είναι κατώτερη του 5% επί του
εκάστοτε διαµορφωµένου µισθώµατος ανά πενταετία». 

Συνεπώς, κύριε συνάδελφε υπάρχει η σχετική πρόβλεψη µέσα
στον διαγωνισµό. Και κλείνω λέγοντας ότι καλό είναι να διαβά-
ζουµε τα διάφορα δηµοσιεύµατα. Δεν χρειάζεται να τα υιοθε-
τούµε άκριτα γιατί στο τέλος της ηµέρας νοµίζω ότι
δηµιουργούµε πρόβληµα και στην αποστολή των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Επόµενη είναι η δεύτερη µε αριθµό 187/27-9-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ε’ Αντιπροέδρου της Βουλής και
Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα:
«Σύγχρονη αναγκαιότητα η παρέµβαση στο κανονιστικό πλαίσιο
για την αποζηµίωση όλων των πυρόπληκτων µη κατά κύριο επάγ-
γελµα αγροτών».

Στην ερώτηση του κ. Κωνσταντινόπουλου θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, κ. Χρή-
στος Τριαντόπουλος. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα, κύριε Υφυπουργέ και σας ευχαριστώ για τη συνεν-

νόηση για την ερώτηση, παρ’ όλο που έχετε φόρτο εργασίας
αυτόν τον καιρό. 

Μπαίνω κατευθείαν στο θέµα. Αυτή την ερώτηση την έχω κάνει
πάρα πολλές φορές στο Υπουργείο Γεωργίας. Την προηγούµενη
φορά ήρθε εδώ ο αρµόδιος Υφυπουργός και Βουλευτής Έβρου
και ο ίδιος µε παρακίνησε να µιλήσω µε εσάς. Άµα διαβάσετε την
απάντησή του -θα την διαβάσετε σίγουρα- µου είπε ότι πρέπει
να µιλήσουµε µε εσάς, γιατί έχουν κι αυτοί το ίδιο πρόβληµα στον
Έβρο και καταλαβαίνετε ότι σήµερα θα λύσουµε και το πρό-
βληµα του Υφυπουργού σας αν απαντήσετε σωστά. 

Άρα τι συµβαίνει και τι υπάρχει; Υπάρχει ένα θέµα σχετικά µε
τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, των οποίων έχουν καεί
τα δέντρα. Δεν λέµε να τους αποζηµιώσουµε, κύριε Υφυπουργέ,
το εισόδηµα αλλά να µπορέσουν αυτοί οι άνθρωποι να πάρουν
τα λεφτά µε συγκεκριµένο τρόπο, δηλαδή να βάλουν ξανά ελιές. 

Καταλαβαίνετε πόσο χρειαζόµαστε αυτή την εποχή τις ελιές,
ακόµα και για ιδιοκατανάλωση. Άρα σήµερα δεν λέµε στους αν-
θρώπους αυτούς να τους αποπληρώσουµε για το εισόδηµά τους
ή οτιδήποτε άλλο, αλλά η πολιτεία να έρθει και όπως τους δίνει
την οικοσκευή είναι πολύ σηµαντικό σήµερα να τους πληρώσει
ακόµη και σε είδος. Είναι έτοιµοι να το κάνουν αυτό, γιατί είναι
πάρα πολλοί άνθρωποι, για να µπορέσουν να βάλουν ξανά τις
ελιές τους στα χωράφια τους για να µπορέσουν να έχουν τα επό-
µενα χρόνια καρπό. 

Απλό και κατανοητό. Νοµίζω -όπως µου το είπε κι ο αρµόδιος
Υπουργός- ότι εσείς είστε ο άνθρωπος ο οποίος µπορεί να µας
λύσει το θέµα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε
συνάδελφε, κύριε Αντιπρόεδρε, για την επίκαιρη ερώτηση. 

Θα µου επιτρέψετε λίγο στην πρωτολογία να σας αναλύσω
γιατί είµαι αυτός που θα πρέπει να απαντήσει, οπότε να έχουµε
και µία εικόνα για τις αλλαγές που έχουµε κάνει, γιατί το αντικεί-
µενο µπορεί µε µία πρώτη ανάγνωση να ακούγεται ξένο για το
πλαίσιο της κρατικής αρωγής, όµως δεν είναι. Και αυτό διότι,
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αναγνωρίζοντας τα προβλήµατα του πλαισίου των κρατικών οι-
κονοµικών ενισχύσεων, τα παλιά ΚΟΕ, τα παλιά ΠΣΕΑ, προχω-
ρήσαµε σε αλλαγές. 

Σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα από το καθεστώς των ΚΟΕ, το
ποσό που µπορούσε να δαπανηθεί κάθε χρόνο έφθανε τα 16 εκα-
τοµµύρια ευρώ µε την ενίσχυση, όπως γνωρίζετε και εσείς από
την περιοχή σας, να χορηγείται µετά από τέσσερα και περισσό-
τερα χρόνια. Και το χειρότερο ήταν ότι δεν περιλάµβανε το στοι-
χείο της προκαταβολής, δηλαδή είχε µία έντονη διάσταση εκ των
υστέρων στήριξης, αφού δηλαδή ο αγρότης είχε προχωρήσει
στην αποκατάσταση. Δηλαδή θεωρούσε το πλαίσιο ότι ο αγρό-
της χωρίς βοήθεια µπορούσε να αποκαταστήσει την απώλεια του
φυτικού του κεφαλαίου από µία πυρκαγιά ή και στα πάγια και στα
µέσα παραγωγής του. 

Και φυσικά υπήρχαν και µια σειρά από ζηµιές και απώλειες, οι
οποίες δεν καλύπτονταν από τα ΚΟΕ, όπως το ίδιο κεφάλαιο, ζη-
µιές δηλαδή για τις οποίες ο αγρότης δεν θα λάµβανε κάποια
ενίσχυση ή αποζηµίωση ούτε µετά από τέσσερα ούτε µετά από
πέντε χρόνια. Αυτό, λοιπόν, το αλλάξαµε. Το αλλάξαµε µε εντολή
του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη. Το αλλάξαµε αρχικά
την περίοδο που έπρεπε να διαχειριστούµε τις µεγάλες ζηµιές
του µεσογειακού κυκλώνα «Ιανός». Και το αλλάξαµε εντάσσον-
τας στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής, προσεγγίζοντας τις αγρο-
τικές εκµεταλλεύσεις ως επιχειρήσεις. Εντάξαµε τις απώλειες
στα µέσα παραγωγής, σε προϊόντα, σε εµπορεύµατα, σε µηχα-
νήµατα, σε πάγιο εξοπλισµό αλλά και σε έγγειο κεφάλαιο και συ-
νεχίσαµε την τροποποίηση του θεσµικού πλαισίου κατά τις
πυρκαγιές του 2021, όταν διαπιστώσαµε ότι η πρόβλεψη στα
ΚΟΕ για τις απώλειες στα δέντρα και τις πυρκαγιές υπολείπονταν
σε όρους ενίσχυσης, ενώ οι χρόνοι ήταν αποτρεπτικοί για όσους
ήθελαν να συνεχίσουν να καλλιεργούν. Και αυτό, διότι η όποια
µικρή αποζηµίωση θα ερχόταν µετά από τέσσερα και περισσό-
τερα χρόνια.

Διαµορφώθηκε, λοιπόν, ένα υβριδικό σχήµα σε συνεργασία
της Διεύθυνσης Κρατικής Αρωγής του Υπουργείου Οικονοµικών
εκείνη την περίοδο και του ΕΛΓΑ, σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Έτσι, µε διατάξεις προ-
βλέφθηκε ειδική διαδικασία αποζηµίωσης ζηµιών σε φυτικά µέσα
παραγωγής, όπως οι δενδρώδεις καλλιέργειες, τα αµπέλια, ξε-
περνώντας την αδυναµία επί της ουσίας έγκαιρης και ουσιαστι-
κής κάλυψης από το προηγούµενο θεσµικό καθεστώς.

Επιπλέον, προβλέφθηκε και η δυνατότητα χορήγησης στους
µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες του 50% της επιχορήγησης
που καθορίζεται για τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Άρα,
νοµοθετήσαµε την πρόβλεψη για τους µη κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες, ενώ προβλέφθηκε και η δυνατότητα προκαταβολής
έναντι της επιχορήγησης. Όπου ήταν εφικτό αξιοποιήσαµε και
τα ψηφιακά δεδοµένα του ΕΛΓΑ, µια δυνατότητα προκαταβολής
που ούτε αυτή προβλεπόταν από το προηγούµενο θεσµικό πλαί-
σιο. Είναι µια δυνατότητα προκαταβολής µιας επιχορήγησης που
είναι ουσιαστική και ανταποκρίνεται στις ανάγκες των αγροτών.

Για παράδειγµα, στους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες µε
ελαιοκαλλιέργειες, το ποσό της επιχορήγησης για το ελαιόδεν-
τρο που καταστράφηκε ολοκληρωτικά από µια πυρκαγιά διαµορ-
φώθηκε στα 100 ευρώ. Η προκαταβολή που χορηγήθηκε
διαµορφώθηκε στα 50 ευρώ, επιχορήγηση και προκαταβολή
υπερπολλαπλάσια σε ύψος ενίσχυσης από ό,τι στο παρελθόν,
αλλά και υποπολλαπλάσια σε χρόνους από ό,τι το προηγούµενο
καθεστώς.

Για να είµαι ειλικρινής, όπως είµαι πάντα και το έχω πει και σε
αυτή την Αίθουσα, δεν πετύχαµε τους χρόνους που θέλαµε εξαρ-
χής. Ήταν η πρώτη υλοποίηση ενός υβριδικού σχήµατος πολυε-
πίπεδης και πολυδιάστατης συνεργασίας, µε διάφορα ζητήµατα
που προέκυψαν στην πορεία υλοποίησης. Ήταν πολύ καλύτερα,
όµως, από το προηγούµενο καθεστώς. Σκεφτείτε πως η ΚΥΑ για
την πρώτη καταβολή δηµοσιεύθηκε τον Απρίλιο του 2022 και από
τότε έχουν καταβληθεί 25,5 εκατοµµύρια ευρώ προς τους κατά
κύριο επάγγελµα αγρότες και 9,4 εκατοµµύρια ευρώ προς τους
µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Συνολικά έχουν καταβληθεί
34,6 εκατοµµύρια ευρώ για τις πυρκαγιές του 2021.

Θυµίζω ότι µε βάση το προηγούµενο καθεστώς που αφορούσε

τις ΚΟΕ, δεν µπορούσε το ποσό να ξεπεράσει τα 16 εκατοµµύρια
ευρώ. Αυτό που ξεπεράσαµε, λοιπόν, ήταν το παλαιό καθεστώς.
Δηµιουργήσαµε κάτι νέο στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής, γι’
αυτό και φέρουµε την ευθύνη. Είναι ένα νέο σχήµα, που γίνεται
όλο και καλύτερο, για να σταθούµε δίπλα στους αγρότες που
πλήττονται από τις δυσµενείς συνέπειες της κλιµατικής κρίσης.
Και θα συνεχίσουµε να είµαστε δίπλα στους αγρότες, είτε κατά
κύριο επάγγελµα είτε κατά µη κατά κύριο επάγγελµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,

κύριε Υφυπουργέ.
Κύριε Αντιπρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, θα σας πω τι κατάλαβα, για να µου το πείτε

εσείς στη δευτερολογία σας, γιατί µπορεί και να µην τα κατά-
λαβα σωστά.

Πρώτα από όλα, δεν υπάρχει καµµία διάθεση να µην πούµε ότι
έγιναν πράγµατα µέσα στα νέα δεδοµένα που υπάρχουν και στην
κλιµατική κρίση θετικά.

Τώρα θέλω να σας πω για αυτή την κατηγορία που µιλάµε.
Ίσως δεν καταλάβατε ή δεν θέλατε να µου απαντήσετε ευθέως.
Αυτή η κατηγορία για την οποία µιλάµε δεν έχουν πάρει λεφτά.
Εσείς µου µιλήσατε για όλους τους άλλους που έχουν πάρει χρή-
µατα. Άρα, κάπου δεν βρισκόµαστε.

Εδώ λέµε για τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Δεν
έχουν εισόδηµα την προηγούµενη χρονιά. Έχουν καεί και έχει
πιστοποιήσει το κράτος ότι κάηκαν οι ελιές τους και έχουν κατα-
θέσεις και ΟΣΔΕ.

Εγώ θέλω ευθέως να απαντάω σε εσάς. Καλά κάνετε και
σωστά τα είπατε και το Υπουργείο σας πρέπει να αναδείξετε και
µπράβο σας. Όµως, πρέπει να λύσουµε και το πρόβληµα. Σε αυ-
τούς τους ανθρώπους που είναι η συγκεκριµένη κατηγορία, οι
οποίοι ζητούν να βάλουν ξανά τις ελιές τους -το κράτος που
έδωσε αντί 16 εκατοµµύρια, 34 εκατοµµύρια και µακάρι να
έχουµε δώσει παραπάνω λεφτά-δεν έχει δώσει. Θα δώσετε; Θε-
ωρείτε ότι αξίζουν αυτοί να πάρουν χρήµατα ή πάλι θα πούµε ότι
δώσαµε 34 εκατοµµύρια, αλλά αυτοί θα είναι πάλι απ’ έξω;

Καταλαβαίνετε και εσείς τώρα, έξυπνος άνθρωπος είστε. Είστε
και ο άνθρωπος που µπορείτε να λύσετε το θέµα. Νοµίζω ότι δεν
είναι τόσο µεγάλος ο προϋπολογισµός.

Και µάλιστα, να σας πω κάτι, κύριε Υπουργέ; Αυτούς τους αν-
θρώπους πρέπει να τους υποστηρίξουµε σε αυτή τη φάση, γιατί
εκτός του θέµατος του ελαιολάδου, όπου γνωρίζετε τι έχει συµ-
βεί, τι συµβαίνει σήµερα στην αγορά και όλα αυτά τα πράγµατα,
θα είναι µια ευκαιρία να µην ερηµώσει η περιοχή, γιατί αυτοί θα
έχουν ένα κίνητρο να πάνε να φτιάξουν τις ελιές τους, να µείνουν
εκεί, να µπορέσουν να υποστηρίξουν τις διαδικασίες.

Άρα, µιλώ τώρα σε έναν άνθρωπο ο οποίος καταλαβαίνει και
νοµίζω ότι πρέπει να απαντήσει µε σαφήνεια. Αυτούς τους αν-
θρώπους, αυτή την κατηγορία θα τη συµπεριλάβουµε; Δηλαδή,
πληρώνουµε σε έναν που η πυρκαγιά, η πληµµύρα τού χάλασε
το πλυντήριο και πολύ σωστά το πληρώνουµε. Αυτόν που η πληµ-
µύρα και η φωτιά τού καίει την ελιά θα του την πληρώσουµε;
Απλό, κατανοητό και νοµίζω ότι χρήζει µιας απάντησης. Να φύ-
γουµε από τη Βουλή και να καταλαβαίνουµε: Θα πληρωθούν ή
όχι;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας): Όπως σας είπα και στην αρχική
µου τοποθέτηση, το πλαίσιο κρατικής αρωγής αφορά στις επι-
χειρήσεις ή τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις που προσεγγίζουµε
ως επιχειρήσεις, οπότε καταλαβαίνετε ότι το κοµµάτι αυτό της
οικιακής χρήσης των καλλιεργειών, δηλαδή κάποιων οι οποίοι
καλλιεργούν για το σπίτι τους εκφεύγει του σχετικού θεσµικού
πλαισίου.

Γι’ αυτό και θα ήθελα να σταθώ σε τρία σηµεία και να το κάνω
ξεκάθαρο. Το πρώτο αφορά στη διαφοροποίηση µεταξύ του
κατά κύριο επάγγελµα αγρότη και του µη κατά κύριο επάγγελµα
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αγρότη. Δηλαδή -και ήθελα να το κάνω εδώ, για να είναι σαφές,
γιατί πολλές φορές µου έχει τεθεί- ο πρώτος, λοιπόν, είναι ο
αγρότης που έχει την αγροτική του εκµετάλλευση ως κύριο και
βασικό µέσο βιοπορισµού. Αυτός χρήζει µεγαλύτερης προσοχής
και στήριξης από το κράτος.

Το κράτος στο πλαίσιο της κρατικής αρωγής δεν λειτουργεί
ως ασφαλιστικός οργανισµός. Λειτουργεί ως κρατική µέριµνα,
λειτουργεί ως µια πρόνοια του κράτους για να στηρίζει τον
αγρότη που έχει πληγεί από µια καταστροφή, από µια φυσική κα-
ταστροφή. Χωρίς τη στήριξη αυτή δεν µπορεί να παράγει ξανά
το ίδιο εισόδηµα, οπότε εκεί έρχεται το κράτος. Δεν µπορεί να
βιοπορίζεται διαφορετικά.

Αυτό, λοιπόν, τον διαφοροποιεί από τον µη κατά κύριο επάγ-
γελµα αγρότη, τον αγρότη που έχει άλλη βασική πηγή βιοπορι-
σµού, δηλαδή η ζηµιά που έπαθε στην αγροτική του
εκµετάλλευση από µια φυσική καταστροφή δεν επιφέρει την ίδια
απώλεια στο συνολικό του εισόδηµα, όπως συµβαίνει στην περί-
πτωση ενός κατά κύριο επάγγελµα αγρότη.

Άρα, η αρωγή του κράτους δεν µπορεί να είναι η ίδια, αλλά
πρέπει να δίνεται µεγαλύτερη έµφαση στον αγρότη που έχει ως
βασικό επάγγελµα την αγροτική του εκµετάλλευση. Γι’ αυτό και
τα ποσοστά διαφέρουν. Έχουµε 50% και 100%.

Το δεύτερο σηµείο αφορά στην ανάγκη δήλωσης στο ΟΣΔΕ
και αντίστοιχης ασφάλισης στον ΕΛΓΑ. Θεωρώ πως και σε αυτό
το σηµείο δεν χρειάζεται να αναλύσουµε τα αυτονόητα. Η ασφά-
λιση της αγροτικής εκµετάλλευσης ήταν αυτονόητη και πριν,
είναι αυτονόητη και τώρα, την περίοδο της κλιµατικής κρίσης,
όπου η πρωτογενής παραγωγή είναι ο πιο ευάλωτος κλάδος στις
δυσµενείς επιπτώσεις των νέων κλιµατικών δεδοµένων. Άρα, δεν
θα συµφωνήσω µαζί σας όσον αφορά στην ανάγκη αποζηµίωσης
χωρίς εξαιρέσεις.

Το τρίτο σηµείο είναι αυτό που συζητήσατε και πριν. Αφορά
στην ανάγκη δήλωσης του αγροτικού εισοδήµατος στις φορολο-
γικές αρχές για τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Και
αυτό είναι κάτι αυτονόητο, να ανταποκρινόµαστε στους φορολο-
γικούς κανόνες. Η τήρηση των φορολογικών κανόνων δεν είναι
µια νοµικιστική στάση, όπως αναφέρετε στην ερώτησή σας. Είναι
και αυτό κάτι αυτονόητο, να δηλώνεται το εισόδηµα που παρά-
γεται. Να γνωρίζουµε, δηλαδή, αν προκύπτει εισόδηµα από την
αγροτική δραστηριότητα και να σταθούµε, ως κράτος, δίπλα
στην απώλεια αυτή. Όταν δεν έχουµε εικόνα της ύπαρξης της
απώλειας αυτής, δεν µπορούµε να σταθούµε ως κράτος για να
τη στηρίξουµε.

Βέβαια, όπως σωστά λέτε, υπάρχουν και οι περιπτώσεις των
καλλιεργειών για οικιακή χρήση, αλλά αυτό το µικρό µέγεθος δεν
µπορεί να αποτελεί τον µανδύα κάλυψης των περιπτώσεων εκεί-
νων που επιλέγουν να µην τηρούν τους φορολογικούς κανόνες
και να µη δηλώνουν το εισόδηµά τους από την αγροτική τους
δραστηριότητα.

Συνεπώς, δεν σκοπεύουµε να ανταποκριθούµε στο αίτηµά σας
για αποζηµιώσεις των µη κατά κύριο επάγγελµα αγροτών χωρίς
εξαιρέσεις. Στηρίζουµε τους µη κατά κύριο επάγγελµα αγρότες,
όπως και αυτούς της Αρκαδίας, όπως δεν τους στήριζε το προ-
γενέστερο καθεστώς. Στηρίζουµε τους µη κατά κύριο επάγγελµα
αγρότες που ασφαλίζουν την παραγωγή τους, που δηλώνουν τις
καλλιέργειές τους, που καταχωρούν το εισόδηµά τους από την
αγροτική δραστηριότητα στις φορολογικές αρχές. Και µου κάνει
εντύπωση που σας βρίσκουν αντίθετο αυτά. Σε αυτό δεν µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε. 

Θα µπορούσαµε να δούµε την περίπτωση στήριξης σε είδος.
Το έχουµε κάνει και σε άλλες περιοχές και πρέπει αυτό να γίνει
σε συνεργασία µε την περιφέρεια. Δεν µπορούµε να αποζηµιώ-
σουµε γιατί, όπως σας είπα, εµείς στηρίζουµε τις επιχειρήσεις ή
τις αγροτικές εκµεταλλεύσεις ως επιχειρήσεις. Εδώ έχουµε µία
απώλεια περιουσιακού στοιχείου, οπότε, εάν υπάρχει µία στενή
καταγραφή των περιπτώσεων εκείνων που είναι οικιακή χρήση
και όχι περιπτώσεις που καλλιεργούνται αλλά δεν δηλώνονται
στις φορολογικές αρχές, τότε µπορούµε σε συνεργασία µε την
περιφέρεια να έχουµε κάποια χορήγηση σε είδος, όπως σε αρ-
κετές των περιπτώσεων έχουν γίνει από ιδιωτικές πρωτοβουλίες.
Έχει γίνει στην αρχαία Ολυµπία, έχει γίνει στην Άµφισσα. Έτσι,

θα µπορέσουµε να τους στηρίξουµε, εάν υπάρχει αυτή η διά-
κριση, να εστιάσουµε αποκλειστικά στην οικιακή χρήση και να
καλύψουµε τη ζηµιά στο περιουσιακό στοιχείο ενός νοικοκυριού,
το οποίο θα µπορέσουµε να το κάνουµε και είµαι σίγουρος ότι κι
ο ιδιωτικός τοµέας θα συνεισφέρει. Το ζητούµενο είναι να κλεί-
σουµε την περίµετρο σε αυτούς που πρέπει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Θα σας φέρω στοιχεία, κύριε Υφυπουργέ, άµεσα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό. 
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 206/2-10-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Παύλου Γε-
ρουλάνου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας, µε θέµα: «Αντιµετώπιση σεξουαλικής παρενόχλη-
σης στον στενό και ευρύτερο δηµόσιο τοµέα». 

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα. 

Κύριε Γερουλάνο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα, κυρία Υφυπουργέ.
Όλοι γνωρίζουµε ότι η σεξουαλική παρενόχληση στους χώ-

ρους εργασίας είναι πολύ συχνό φαινόµενο και ποτέ δεν πρόκει-
ται να αντιµετωπιστεί ολοκληρωµένα, εάν ασχολούµαστε µε αυτό
κάθε φορά που τα φώτα της δηµοσιότητας αποκαλύπτουν άλλη
µία τέτοια περίπτωση. 

Όπως πολύ καλά ξέρουµε όλοι, πρόκειται ουσιαστικά για
άσκηση βίας ή προσβολή προσωπικότητας από έναν άνθρωπο
που έχει εξουσία σε έναν άνθρωπο που δεν έχει και, όπως κατα-
λαβαίνετε όλες οι δοµές του ελληνικού δηµοσίου είναι πάρα
πολύ ευάλωτες σε τέτοια φαινόµενα. Συγχωρέστε µε εάν τα
εξηγώ αυτά τα πράγµατα, προφανώς εσείς τα ξέρετε πολύ καλά,
αλλά ελπίζω την ερώτησή µου και την απάντησή σας να την
ακούσουν και άλλοι άνθρωποι. 

Γνωρίζουµε, επίσης, ότι καταγγέλλονται πολύ λιγότερες περι-
πτώσεις από αυτές οι οποίες συµβαίνουν και ειδικά για το θέµα
του δηµοσίου το έχουµε διαπιστώσει αυτό ξανά και ξανά σε διά-
φορους χώρους. Έτσι, για να ενθαρρύνουµε τις καταγγελίες,
αλλά και να δηµιουργήσουµε ένα πλαίσιο το οποίο να είναι δίκαιο
για την αντιµετώπισή τους, πρέπει για οποιοδήποτε τέτοιο περι-
στατικό να προστατεύει τόσο τον/την καταγγέλλουσα, αλλά και
τον/την καταγγελλόµενη. 

Στο πλαίσιο αυτό πήραµε µια πρωτοβουλία ως παράταξη -η
παράταξη είναι η «Αθήνα Είσαι Εσύ» στον Δήµο Αθηναίων- και
περάσαµε ένα ψήφισµα το οποίο υιοθετήθηκε από όλες τις πα-
ρατάξεις, πλην της Χρυσής Αυγής, στις 9 Μαρτίου του 2021 µε
συγκεκριµένες δράσεις, οι οποίες θα µπορούσαν να αντιµετωπί-
σουν τα θέµατα σεξουαλικής παρενόχλησης. Με µεγάλη χαρά
διαπίστωσα ότι αυτή η πρωτοβουλία υιοθετήθηκε και από την
ΚΕΔΕ, αλλά και από αρκετούς άλλους δήµους, οι οποίοι το είδαν
ως θετική πρωτοβουλία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτό που λυπάµαι να πω είναι ότι εξαντλήθηκε η δράση αυτή,
εάν θέλετε, στην ψήφιση της απόφασης µε πολύ λίγες από τις
υπόλοιπες δράσεις να υιοθετούνται πραγµατικά, αφήνοντας ένα
καθαρό µήνυµα ότι στα λόγια είµαστε πολύ καλύτεροι απ’ ό,τι εί-
µαστε στις πράξεις. 

Τώρα, το πλαίσιο που υιοθετήθηκε βασίστηκε σε πολύ σοβαρή
επιστηµονική δουλειά, της οποίας ηγήθηκε η κ. Στρατηγάκη, υιο-
θετώντας διεθνείς και δοκιµασµένες πρακτικές, οι οποίες θεω-
ρούσαµε ότι µπορούσαν να υιοθετηθούν και για τα ελληνικά
δεδοµένα. Περιλαµβάνει µία κατ’ αρχάς δηµόσια δέσµευση για
µηδενική ανοχή -πράγµα το οποίο είναι, εάν θέλετε, συµβολικό,
αλλά αρκετά σηµαντικό πρώτο βήµα-, τη διαµόρφωση και εκτέ-
λεση προγραµµάτων ενηµέρωσης και ευαισθητοποίησης όλων
των εµπλεκοµένων, τον προσδιορισµό του πλαισίου για τη διαδι-
κασία καταγγελίας -το οποίο επίσης είναι εξαιρετικά σηµαντικό,
γιατί, όπως ξέρετε, στο ελληνικό δηµόσιο δεν προσφέρονται οι
ΕΔΕ για τέτοιου είδους φαινόµενα- καθώς και σειρά αναγκαίων
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αλλαγών που ισχύουν στο νοµικό πλαίσιο, ώστε να καταπολεµη-
θεί η ατιµωρησία. 

Σας λέω ενηµερωτικά απλώς ότι αναγκαστήκαµε να σκε-
φτούµε και να βάλουµε τον ή τη δήµαρχο ως επικεφαλής µιας
τέτοιας προσπάθειας, διότι οι δοµές του ελληνικού δηµοσίου
είναι τόσο σκληρές που µπορεί κάποιος που θα καταγγείλει να
βρεθεί να είναι υφιστάµενος του καταγγελλόµενου για πολύ µε-
γάλα χρονικά διαστήµατα – για όλη του τη ζωή βασικά. 

Επειδή όλοι συµφωνούµε ότι η αντιµετώπιση της έµφυλης βίας
και της σεξουαλικής παρενόχλησης πρέπει να αποτελεί διαρκή
µέριµνα της πολιτείας και όχι µόνο όταν βλέπει τα θέµατα η επι-
καιρότητα, θέλω να σας ρωτήσω: Τι σκοπεύετε να κάνετε µε
βάση το κεκτηµένο του Δήµου Αθηναίων και το οµόφωνο ψήφι-
σµα στις 9 Μαρτίου του 2021 για την καταπολέµηση σεξουαλικής
παρενόχλησης στους χώρους εργασίας και εάν αυτό θα είναι µία
πρωτοβουλία την οποία θα διευρύνετε στο υπόλοιπο δηµόσιο.
Επίσης, εάν είστε διατεθειµένη να δηµιουργήσετε µέσα στο ελ-
ληνικό δηµόσιο τις αναγκαίες δοµές για να προστατεύει όλους
τους εµπλεκόµενους σε τέτοιες περιπτώσεις. 

Θα σταµατήσω εδώ. Τα υπόλοιπα θα τα πω στη δευτερολογία
µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υφυπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής

Συνοχής και Οικογένειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Καληµέρα και από µένα. 
Κατ’ αρχάς, κύριε Γερουλάνο, να συµφωνήσουµε ότι η βία και

η παρενόχληση είναι ένα ζήτηµα το οποίο αφορά οριζόντια την
κοινωνία. Δεν υπάρχουν χρώµατα, δεν υπάρχουν κόµµατα και εί-
µαστε όλοι στην ίδια πλευρά για να προλάβουµε αυτό το φαινό-
µενο, αλλά και να το αντιµετωπίσουµε και να στηρίξουµε τα
θύµατα. Είναι ένα πρόβληµα στο οποίο χρειάζονται συναινέσεις,
χρειάζονται συνέργειες και δεν υπάρχει καµµία ανοχή είτε µιλάµε
για ιδιωτικό τοµέα, είτε µιλάµε για δηµόσιο τοµέα, είτε µιλάµε
για οικογένεια, για εργασία, για εκπαίδευση, για οτιδήποτε. 

Στην Κυβέρνησή µας αποτελεί υψηλή προτεραιότητα µε δρά-
σεις και νοµοθετικές πρωτοβουλίες, οι οποίες ελήφθησαν ήδη
από την πρώτη θητεία της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, αλλά και µε
την ανωτατοποίηση της αρµοδιότητας σε επίπεδο Υφυπουργού.
Από τις πρώτες µας δράσεις ήταν η ενσωµάτωση της σχετικής
Σύµβασης 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας. Ήµασταν
από τις πρώτες χώρες που την ενσωµατώσαµε και εκεί θεσπί-
στηκαν οι υποχρεώσεις των εργοδοτών σε σχέση µε τη βία και
την παρενόχληση στους χώρους εργασίας. 

Από εκεί και πέρα, έχουµε το Αυτοτελές Τµήµα για την παρα-
κολούθηση των φαινοµένων βίας και παρενόχλησης, που συστά-
θηκε στο Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας. Και αξίζει εδώ να σας
δώσω ορισµένα στοιχεία από την 2η Ετήσια Έκθεση του Αυτοτε-
λούς Τµήµατος από 1-1-2022 µέχρι και 31-12-2022, για το περα-
σµένο έτος, δηλαδή: Κατατέθηκαν εκατόν πενήντα µια αιτήσεις
διενέργειας εργατικών διαφορών µε θέµα τη βία και την παρε-
νόχληση στην εργασία. Το 62% ήταν γυναίκες και το 38% ήταν
άντρες. Το 91% αφορούσε λεκτική, σωµατική, ηθική ή ψυχολο-
γική παρενόχληση ή βία και το 9% σεξουαλική παρενόχληση. 

Επίσης, θεσπίσαµε τον Σύµβουλο Ακεραιότητας για τον δηµό-
σιο τοµέα µε υπουργική απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών,
όπου ο Σύµβουλος Ακεραιότητας αποτελεί µια ασπίδα κατά της
παρενόχλησης και του εκφοβισµού στον δηµόσιο τοµέα, αλλά
και της διαφθοράς και υποστηρίζει το θύµα να κινηθεί σύµφωνα
µε το νοµικό πλαίσιο που µπορεί το ίδιο να διστάζει να αξιοποι-
ήσει ή να µην το γνωρίζει. 

Ήδη έχουµε πάνω στον Σύµβουλο Ακεραιότητας εκπαίδευση
από το Εθνικό Κέντρο Δηµόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης
οκτώ κύκλων µέχρι τώρα και µέσα στον µήνα αναµένουµε να ξε-
κινήσει ο ένατος κύκλος εκπαίδευσης. Έχουν πιστοποιηθεί µέχρι
σήµερα εκατόν σαράντα τρεις Σύµβουλοι Ακεραιότητας. Αναµέ-
νουµε εντός του Οκτωβρίου την έναρξη της λειτουργίας του Μη-
τρώου Συµβούλων Ακεραιότητας και την έκδοση εγκυκλίων για
τη λειτουργία του, ούτως ώστε σε επόµενη φάση να ξεκινήσουν
οι διαδικασίες επιλογής αυτών των συµβούλων και η τοποθέτησή

τους στους ανάλογους φορείς που θα αιτηθούν. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Υφυπουργού)
Νοµίζω ότι έχει γίνει σπουδαία δουλειά. Βέβαια, είναι ένα φαι-

νόµενο το οποίο δεν σταµατά µε ένα νοµοσχέδιο ή µε πέντε
µέτρα. Είναι αέναη και συνεχής η προσπάθεια.

Είµαστε εδώ για να τ’ αντιµετωπίσουµε, είµαστε εδώ για να
ακούσουµε νέες προτάσεις, θέλουµε συνέργειες. Η τοπική αυ-
τοδιοίκηση -και όπως θα διαµορφωθεί από τις εκλογές των επό-
µενων ηµερών- θα παίξει το δικό της ρόλο καθώς και οι
δηµοτικές και περιφερειακές επιτροπές ισότητας. Θέλουµε να
τις ενεργοποιήσουµε ακόµη περισσότερο και σε αυτό το κοµµάτι,
αλλά και στην ενηµέρωση και ευαισθητοποίηση γι’ αυτά τα θέ-
µατα των τοπικών τους κοινωνιών και είµαι εδώ για να ακούσω
τη δευτερολογία σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία! 
Ο κ. Γερουλάνος έχει τον λόγο για να δευτερολογήσει.
ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Με διασκεδάζει πάντα όταν εµείς οι

πολιτικοί χαρακτηρίζουµε τη δική µας δουλειά σπουδαία δου-
λειά. Για όνοµα του Θεού! Αυτό δεν είναι σπουδαία δουλειά. Αν
συνεχίσετε έτσι, η σεξουαλική παρενόχληση θα ξεριζωθεί από
το ελληνικό δηµόσιο το 2100. Δεν είναι αυτά νούµερα που µπο-
ρούν να µας κάνουν εντύπωση. Εκατόν πενήντα καταγγελίες δεν
είναι εντυπωσιακό νούµερο. Δεν έχει δηµιουργηθεί ένα πλαίσιο
ασφάλειας µέσα στο ελληνικό δηµόσιο και επιτρέψτε µου να το
ξέρω αυτό και από πρώτο χέρι.

Δεύτερον, εκατόν σαράντα τρεις σύµβουλοι σηµαντικό είναι,
όµως ποιες είναι οι αρµοδιότητές τους, τι µπορούν να κάνουν,
πώς µπορούν να βοηθήσουν τους ανθρώπους µέσα στο ελληνικό
δηµόσιο; Αυτή τη στιγµή αυξάνεται ριζικά ο αριθµός των γυναι-
κών που συµµετέχουν σε θέσεις εργασίας στο ελληνικό δηµόσιο.
Τι έχουµε κάνει για να τις προστατεύσουµε; Γιατί όπως είπατε
και εσείς, η µεγάλη πλειοψηφία των καταγγελθεισών περιπτώ-
σεων, είναι γυναίκες. Και σας λέω µη σας κάνει εντύπωση αν µια
γυναίκα έχει πολύ µεγαλύτερη δυσκολία από έναν άνδρα να κα-
ταγγείλει µια τέτοια περίπτωση, γιατί όπως ξέρουµε κι όπως είπα
και πριν, το αφεντικό σου µένει αφεντικό σου για µια ζωή. 

Τι έχει γίνει, λοιπόν, στην πραγµατικότητα για να προστατευ-
τούν οι άνθρωποι από οποιαδήποτε µορφή παρενόχλησης, βίας
και ψυχολογικού πολέµου που ασκείτε σε τέτοιες περιπτώσεις;
Να σας το κάνω λιανά. Ξέρετε πόσες γυναίκες στο ελληνικό δη-
µόσιο δεν καταγγέλλουν σεξουαλική παρενόχληση, γιατί ξέρουν
ότι είτε το σηµερινό τους αφεντικό θα είναι πάντα αφεντικό τους
είτε θα πάνε σε µια άλλη υπηρεσία που η σειρά του αφεντικού
τους θα τους κάνει τη ζωή πατίνι; Τι έχετε κάνει; Δεν µας είπατε
ένα πράγµα που έχετε κάνει για να τους προστατεύσετε αυτούς
τους ανθρώπους. Κι εγώ σας λέω φέραµε την πρωτοβουλία αυτή
στο δήµο. Δεν χρειάζεται να κάνετε τίποτα, δεν χρειάζεται να βά-
λετε το δικό µας το όνοµα πάνω, δεν χρειάζεται να βάλετε την
παράταξή µας πάνω που το φέραµε. Πάρτε το, αντιγράψτε το,
κάντε το ό,τι θέλετε, αλλά δηµιουργήστε το πλαίσιο επιτέλους
για να µπορέσει ένας άνθρωπος να νιώθει ασφάλεια ότι, όταν
κάνει κάτι τέτοιο, δεν θα µείνει απροστάτευτος µέσα στο ελλη-
νικό δηµόσιο.

Με ερεθίζετε που λέτε σπουδαία δουλειά. Ακόµη και για τον
χρόνο που είσαστε στο Υπουργείο ακόµη και για το γεγονός ότι
περάσατε το µισό από αυτόν τον χρόνο να εργαστείτε από το κυ-
λικείο του Υπουργείου, επειδή δεν δώσανε την πραγµατική δοµή
που θα έπρεπε να έχετε, δεν θα µπορούσατε να έχετε κάνει
σπουδαία δουλειά. 

Άρα, αυτό το οποίο είναι πολύ σηµαντικό τώρα είναι, αν θέλετε
να αντιµετωπίσετε πραγµατικά το θέµα, να µην κάνετε συµβολι-
κές κινήσεις. Δεν αξίζει σε κανέναν από εµάς να µένουµε στα
χαρτιά, όπως µείναµε στον δήµο στα χαρτιά. Είναι πραγµατικό
πρόβληµα ότι υιοθετούµε κάτι -το υιοθετούµε οµόφωνα- και τε-
λικά κάνουµε µόνο τα λεκτικά και τα πρακτικά τα αφήνουµε και
χρονίζουν. Και γιατί χρονίζουν; Γιατί µας βολεύει να χρονίζουν. 

Αν θέλετε, λοιπόν, και εσείς να ακολουθήσετε τη γραµµή του
κ. Μπακογιάννη ο οποίος µένει µόνο στα λόγια και όχι στις πρά-
ξεις, συνεχίστε να πιστεύετε ότι κάνετε σπουδαία δουλειά και
µείνετε σε αυτά που κάνετε. Αν θέλετε ,όµως, να κάνετε κάτι για
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να προστατευθεί πραγµατικά ο κόσµος µέσα στο ελληνικό δη-
µόσιο, τότε υιοθετήστε αυτές τις πρακτικές, σπρώξτε τους δή-
µους και τις δηµόσιες υπηρεσίες να υιοθετήσουν αυτά τα οποία
έχουµε βάλει σε αυτό το ψήφισµα και επιτέλους κάντε κάτι για
να δηµιουργηθεί ένα πλαίσιο ώστε να µπορούµε να έχουµε όχι
εκατόν πενήντα καταγγελίες αφότου λέτε ότι κάνατε τόσο σπου-
δαία δουλειά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η κυρία Υφυπουρ-

γός έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής

Συνοχής και Οικογένειας): Διασκεδάζετε µε ένα θέµα το οποίο
δεν είναι διασκεδαστικό, είναι ιδιαίτερα επίπονο και αφορά την
ελληνική κοινωνία.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Διασκεδάζω µε αυτό που είπατε για
τη σπουδαία δουλειά.

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας): Είπατε ότι διασκεδάζετε και είπατε
και ότι περνάµε τον µισό χρόνο µας στο κυλικείο του Υπουρ-
γείου, πράγµα για το οποίο σας προσκαλώ και σας προκαλώ να
δείτε τι ώρα πηγαίνουµε και τι ώρα φεύγουµε από το γραφείο
µας, κύριε Γερουλάνο. Στο κυλικείο δεν θα βρείτε κανέναν. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Προσέξτε, µη βάζετε στο στόµα µου
λόγια που δεν είπα.

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας): Εντάξει, αυτά είπατε και σε αυτά
απαντώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Το είπα για τις δοµές που σας δί-
νουν.

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας): Σύµβουλοι Ακεραιότητας. Είναι πολύ
συγκεκριµένη η δουλειά τους, πολύ συγκεκριµένο το αντικείµενό
τους και οι αρµοδιότητές τους. Υποστηρικτικός άξονας, ενηµε-
ρωτικός συµβουλευτικός άξονας. Εξατοµικευµένη συµβουλευ-
τική συνδροµή για ζητήµατα δεοντολογίας, έχουν περιγραφεί και
από τα νοµοσχέδια που έχουµε ψηφίσει. Μπορώ να τα κατα-
θέσω, αν θέλετε, και στα Πρακτικά της Βουλής να τα πάρετε, για
να ενηµερωθείτε.

Συνεργάζονται µε τη διοίκηση του φορέα, συνεργάζονται µε
τη µονάδα εσωτερικού ελέγχου, είναι µια καινοτοµία για το ελ-
ληνικό δηµόσιο. Δεν υπήρχε ο Σύµβουλος Ακεραιότητας. Δεν
ξέρω από πότε παρακολουθείτε το ζήτηµα, αλλά η σπουδαία
δουλειά στην οποία αναφέρθηκα, είναι αυτή που έχει γίνει τα τέσ-
σερα χρόνια της πρώτης θητείας της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, για ένα θέµα το οποίο
όλοι το συζητούσαµε, όλοι το γνωρίζαµε, αλλά κανείς δεν τόλ-
µησε να το ακουµπήσει, να το αντιµετωπίσει, να το αγγίξει. 

Θα ήθελα µέσα από αυτή την Αίθουσα να σταλεί ένα κοινό µή-
νυµα, ένα µήνυµα µηδενικής ανοχής σ’ αυτό και να ενισχύσετε,
γιατί είπα και στην πρωτολογία µου ότι χρειάζονται συνέργειες,
για να αντιµετωπιστεί αυτό το φαινόµενο και στον δηµόσιο τοµέα
και στον ιδιωτικό τοµέα. Είµαστε ανοιχτοί να ακούσουµε προτά-
σεις, είµαστε ανοιχτοί για να δούµε νέες πρωτοβουλίες.

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Μην περιµένετε να ακούσετε από άν-
θρωπο να λέει….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε,
κύριε Γερουλάνο, σας παρακαλώ!

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας): Αφήστε µε να ολοκληρώσω. Σας
άκουσα µε πολλή προσοχή, δεν σας διέκοψα, κύριε Γερουλάνο.
Σας ευχαριστώ. 

Είµαστε, λοιπόν, εδώ για να ακούσουµε νέες προτάσεις και να
το συζητήσουµε. Το θέµα είναι υπερκοµµατικό, το ζήτηµα αφορά
σύσσωµη την κοινωνία, οριζόντια την κοινωνία. Είµαστε εδώ για
να λάβουµε και άλλα µέτρα, αλλά δεν µπορούµε να υποτιµή-
σουµε αυτά που έχουν ήδη γίνει. Έχουν ψηφιστεί νοµοσχέδια,
έχουν έρθει διατάξεις, έχουµε πλέον θεσµικό πλαίσιο πιο αυ-
στηρό, έχουµε αυστηροποιήσει τις ποινές γι’ αυτά τα φαινόµενα
και όλα αυτά έγιναν από αυτή την Κυβέρνηση. Αν θέλετε να κλεί-
νετε τα µάτια και να µην το βλέπετε, είναι δικό σας θέµα. Η κοι-
νωνία το αντιλαµβάνεται. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε την

τρίτη µε αριθµό 202/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου της Βουλευτού Λέσβου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Μαρίας Κοµνηνάκα, προς
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Να µην απο-
λυθεί κανένας εργαζόµενος στο Υπουργείο Μετανάστευσης και
Ασύλου και να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες µε µόνιµο προσω-
πικό».

Θα απαντήσει ο Υπουργός Μετανάστευσης και Ασύλου κ. Δη-
µήτριος Καιρίδης. 

Η κ. Κοµνηνάκα έχει τώρα τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε βέβαια καλά το θέµα της σηµερινής

ερώτησης. Έχουν προηγηθεί απεργιακές κινητοποιήσεις των ερ-
γαζοµένων, προκειµένου να µην απολυθεί κανένας από τους
συµβασιούχους ΙΔΟΧ που στελεχώνουν τις υπηρεσίες του
Υπουργείου και η παράσταση διαµαρτυρίας στο Υπουργείο σας
και βέβαια ξέρω ότι συζητήθηκε και προ ηµερών σε ανάλογη
ερώτηση.

Ωστόσο, επιµένουµε να φέρουµε το θέµα προς συζήτηση στη
Βουλή, πρώτον, γιατί αφορά το εργασιακό µέλλον τουλάχιστον
εκατόν πενήντα περίπου εργαζοµένων που µένουν εκτός και από
τις προκηρύξεις που λέει το Υπουργείο, αν όχι των οκτακοσίων
περίπου σε σύνολο ΙΔΟΧ, που λήγουν οι συµβάσεις τους στις 31
Δεκεµβρίου και δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι σε αυτές τις νέες
προκηρύξεις συµβασιούχων που θα κάνετε, θα µπορέσει να µε-
τρήσει στον ΑΣΕΠ ως ειδική προϋπηρεσία η πολυετής τους ενα-
σχόληση µε το αντικείµενο. Είναι εργαζόµενοι που στην
πλειοψηφία τους εργάζονται από το 2016 - 2017, έχει ήδη προ-
ηγηθεί η απόλυση εκατό περίπου εργαζοµένων που ήταν στην
πρώην EASO και έπονται, βέβαια και άλλοι που οι συµβάσεις
τους λήγουν αργότερα.

Το φέρνουµε, όµως, και για έναν επιπλέον λόγο στη Βουλή
προς συζήτηση, για να αναδείξουµε και τα µεγάλα αδιέξοδα στα
οποία οδηγεί η πολιτική που ακολούθησε σε αυτόν τον τοµέα και
η σηµερινή Κυβέρνηση, όπως και οι προκάτοχοί σας, µια πολιτική
ταξική και εχθρική για τους εργαζόµενους. 

Είναι το Υπουργείο σας, ίσως, ένα από αυτά που κρατάει τα
υψηλότερα ποσοστά συµβασιούχων εργαζοµένων, µε κάθε
µορφή ελαστικών σχέσεων εργασίας. Περίπου το 70% των ερ-
γαζοµένων απασχολείται µε ελαστικές σχέσεις ΙΔΟΧ, ενοικιαζό-
µενοι µέσω του οργανισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το
άσυλο, προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας, για να µη συζητή-
σουµε -και είναι άγνωστος ο αριθµός- πόσοι είναι µέσω ΜΚΟ
κ.λπ.. 

Με τη γνωστή πάντα επωδό των αντοχών του προϋπολογισµού
και της προσωρινότητας -δήθεν- των αναγκών, αρνείστε να
προσλάβετε µόνιµο προσωπικό. Και εµείς διερωτόµαστε: Ποια
είναι τελικά η προσωρινότητα των αναγκών, όταν αυτοί οι εργα-
ζόµενοι ανανεώνονται αδιαλείπτως από το 2016 µέχρι σήµερα;
Ποια είναι η προσωρινότητα των αναγκών, όταν η όξυνση των ιµ-
περιαλιστικών ανταγωνισµών, ιδίως στην περιοχή µας, γεννά συ-
νέχεια νέα κύµατα, νέα καραβάνια ξεριζωµένων, οι οποίοι,
φυσικά και πρέπει να έχουν την προστασία που επιβάλλει η Συν-
θήκη της Γενεύης και βέβαια, αδιάψευστος µάρτυρας αυτής της
µη προσωρινότητας, δυστυχώς, του φαινοµένου, είναι οι συνε-
χείς προσφυγικές ροές, που όσο κι αν προσπαθείτε να τις κρύ-
ψετε, δηµιουργούν ξανά εκρηκτικές συνθήκες και στα νησιά, στις
δοµές που τις φτιάξατε για να είναι άδειες; 

Στη Σάµο σήµερα είναι γύρω στις τέσσερις χιλιάδες στοιβαγ-
µένοι, ενώ η δοµή φτιάχτηκε για δύο χιλιάδες, µε πολύ εκρηκτι-
κές συνθήκες σε αυτή τη φάση και στη Λέσβο, βέβαια,
επιστρατεύσατε µέχρι ΕΠΟΠ και ΟΒΑ για να στήνουν σκηνές να
χωρέσουν τον κόσµο. 

Είναι, λοιπόν, απαράδεκτο, όλοι αυτοί οι εργαζόµενοι, που δεν
είναι υπερβολή να πούµε ότι τα προηγούµενα χρόνια πέρασαν
διά πυρός και σιδήρου για να αντιµετωπίσουν τις σύνθετες ανάγ-
κες που υπάρχουν σε αυτόν τον τοµέα, που απέκτησαν πολύτιµη
εµπειρία, σήµερα να βρίσκονται υπό την απειλή της απόλυσης,
αφού βέβαια τόσα χρόνια τους κρατάτε σε οµηρεία, χωρίς να λύ-
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νετε οριστικά το πρόβληµα µε τη µονιµοποίηση αυτού του προ-
σωπικού. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι µέτρα θα πάρετε, για να µην απολυθεί
κανένας από αυτούς τους εργαζόµενους, αλλά να µονιµοποι-
ηθούν; Τι µέτρα θα πάρετε, για να στελεχωθεί επιτέλους το
Υπουργείο στο σύνολο των αναγκών του µε προσωπικό πλήρους
απασχόλησης, µε µόνιµα δικαιώµατα και σταθερή δουλειά; 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το θέµα απαντήθηκε και προχθές στην επίκαιρη ερώτηση του

καλού συναδέλφου, του κ. Χρηστίδη, από το ΠΑΣΟΚ. Επανέρχε-
στε, ωστόσο, και είµαι φυσικά υποχρεωµένος να δώσω εκ νέου
απάντηση. 

Πράγµατι, υπάρχει ζήτηµα µε τους συµβασιούχους. Το Υπουρ-
γείο µας είναι ένα νέο Υπουργείο, που συστάθηκε µόλις τα τε-
λευταία χρόνια και είµαστε από τις λίγες χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που έχει ξεχωριστό Υπουργείο Μετανάστευσης, ακρι-
βώς γιατί βρισκόµαστε στην πρώτη γραµµή του προβλήµατος
και δίνουµε µεγάλη έµφαση και προτεραιότητα στη σωστή αντι-
µετώπισή του. Είναι ένα νέο Υπουργείο, το οποίο έχει στελεχωθεί
σε µεγάλο βαθµό και µε συµβασιούχους -δεν υπάρχει καµµία αµ-
φιβολία-, οι οποίοι έχουν προσφέρει πάρα πολλά σε όλα τα επί-
πεδα των υπηρεσιών τόσο στην Υπηρεσία Ασύλου ή την Αρχή
Προσφυγών, όσο και στην Υπηρεσία Πρώτης Υποδοχής και Ταυ-
τοποίησης. Αυτό είναι κάτι το οποίο έχω πει εγώ κατ’ επανάληψη,
το έχω δηλώσει δηµόσια, το έχω πει και στους ίδιους τους εργα-
ζόµενους, µε τους οποίους βρισκόµαστε σε συνεχή επικοινωνία.
Είναι άνθρωποι οι οποίοι έχουν προσφέρει, έχουν εµπειρία για
να λειτουργήσουν αυτό το εξειδικευµένο αντικείµενο, που είναι
η διαδικασία του ασύλου ή της πρώτης υποδοχής. 

Ωστόσο, υπάρχουν κάποια δεδοµένα, τα οποία -φαντάζοµαι-
δεν αγνοείτε, απλώς αποκρύβετε ενδεχοµένως ηθεληµένα, γιατί
κάποιοι θέλουν να χαϊδεύουν αυτιά. Και τα δεδοµένα είναι ότι η
χρηµατοδότηση αυτών των συµβασιούχων γίνεται από συγχρη-
µατοδοτούµενα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα
οποία έληξαν στις 31-12-2023. Ένα το κρατούµενο. Είχαµε την
προηγούµενη προγραµµατική περίοδο 2014 - 2020, η οποία έχει
πάρει παράταση «ν+3» µέχρι τις 31-12-2023 και µας απαγορεύε-
ται να επεκτείνουµε περαιτέρω τις συµβάσεις αυτές.

Δεύτερον, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι υπάρχει το ΑΣΕΠ και
υπάρχει και µια συνταγµατική επιταγή για τη µη µονιµοποίηση
συµβασιούχων, την οποία έχει ψηφίσει η Βουλή στο παρελθόν.
Κατά συνέπεια, υπάρχουν συγκεκριµένα αντικειµενικά κωλύµατα,
που εκφεύγουν από την πολιτική βούληση του συγκεκριµένου
Υπουργού και της Κυβέρνησης συνολικά. 

Ψάχνουµε, λοιπόν, σε συνεργασία µε τους συµβασιούχους, να
βρούµε λύση, ιδίως σήµερα που έχουµε έξαρση των µεταναστευ-
τικών ροών. Είναι κάτι το οποίο ουδέποτε κρύψαµε και σας πα-
ρακαλώ πολύ να είσαστε πάρα πολύ προσεκτική σε αυτά τα
ζητήµατα. Υπάρχει απόλυτη διαφάνεια στα στοιχεία. Άλλωστε,
δηµοσιεύονται στην ιστοσελίδα του Υπουργείου σε τακτά χρο-
νικά διαστήµατα και ποτέ δεν υπήρξε οποιαδήποτε απόπειρα
συγκάλυψης. Οπότε, ας µην πηγαίνουµε σε τέτοιου τύπου συνω-
µοσιολογίες. 

Πράγµατι, έγιναν απεργιακές κινητοποιήσεις. Η συµµετοχή
στην απεργία ήταν µικρή, ήταν κάτω από το µισό και αυτό είναι
κάτι το οποίο εµένα προσωπικά µε ευχαριστεί, γιατί δείχνει ότι
οι εργαζόµενοι καταλαβαίνουν τον αγώνα τον οποίο κάνουµε και
δεν παρασύρονται από διάφορους -επιτρέψτε µου να το πω- ερ-
γατοπατέρες, οι οποίοι θέλουν να πουλήσουν εκδούλευση. Δεν
αναφέροµαι σε εσάς προσωπικά, αναφέροµαι σε µια περιρρέ-
ουσα ατµόσφαιρα. Έρχονται και τοπικές εκλογές την Κυριακή,
είναι φυσικό και επόµενο διάφοροι να εκµεταλλεύονται τον πόνο
και την αγωνία αυτών των ανθρώπων, την απολύτως δικαιολογη-
µένη. 

Απαντώ, λοιπόν, πάρα πολύ συγκεκριµένα. Πρώτον, εµείς
έχουµε προγραµµατίσει να δώσουµε τη νόµιµη παράταση που

µπορούµε, την τρίµηνη παράταση, µέχρι τις 31 Μαρτίου 2024.
Ένα το κρατούµενο.

Δεύτερον, σε συνεργασία µε το ΑΣΕΠ έχουµε προβλέψει να
µπει η µοριοδότηση για την εµπειρία, παρά την αντίδραση του
ΑΣΕΠ. Ήταν µια πολύ δύσκολη διαπραγµάτευση αυτή που έγινε,
αλλά έτσι προβλέπεται από το νόµο. Το ΑΣΕΠ είναι αυτό το οποίο
προκηρύσσει θέσεις, ακόµη και συµβασιούχων. Το πετύχαµε,
λοιπόν, και στη νέα προκήρυξη, η οποία θα δηµοσιευθεί από
εβδοµάδα, θα υπάρχει αυτή η µοριοδότηση, την οποία θεωρώ
απολύτως λογική και απαραίτητη. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβο-
λία. 

Τρίτον, µελετούµε και τη λύση της επέκτασης συµβάσεων.
Αυτό έχει να κάνει µε το Υπουργείο Οικονοµικών, διότι θα µετα-
πέσουν τα έξοδα στον εθνικό προϋπολογισµό, ο οποίος είναι ήδη
επιβαρυµένος µε όλα τα γεγονότα που έχουν συµβεί στη Θεσ-
σαλία και τις λοιπές καταστροφές που έχει να αντιµετωπίσει.
Είναι, σας πληροφορώ, µια δύσκολη διαπραγµάτευση µε το
Υπουργείο Οικονοµικών και προσωπικά τον κ. Χατζηδάκη. Όµως,
επικαλούµενος και εγώ λόγους ύψιστου εθνικού συµφέροντος
και δηµοσίου συµφέροντος, µε δεδοµένη την έξαρση αυτή, νο-
µίζω ότι µπορούµε να πετύχουµε µια παράταση κάποιων µηνών
µέσα στο 2024, ώστε να µην δηµιουργηθεί πρόβληµα στη λει-
τουργία του ίδιου του Υπουργείου. Δεν τους κάνουµε χάρη -θέλω
να το τονίσω αυτό-, είναι κάτι το οποίο εµάς διευκολύνει. Μακάρι,
να µπορούσα να κάνω περισσότερα!

Από εκεί και πέρα, ως προς την EASO, χάρις στην καλή σχέση
που έχουµε µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, η EASO θα προχωρήσει
σε νέες προσλήψεις. Είχε µειώσει την παρουσία της στην Ελλάδα
τα τελευταία δύο χρόνια. Φυσικό και επόµενο, καθώς είχαν µει-
ωθεί οι ροές. Ήµασταν η χώρα µε τη µεγαλύτερη παρουσία της
EASO. Όµως, θα προχωρήσει σε νέες προσλήψεις -είναι κάτι το
οποίο ζητήσαµε και για την EASO και για την FRONTEX- µε ελ-
ληνικό προσωπικό. Ένα το κρατούµενο.

Να ξέρετε επίσης -και το λέω ειδικά σε εσάς, γιατί έχετε µια
τάση στην εύκολη κριτική ενδεχοµένως- ότι το ένα τρίτο του µό-
νιµου προσωπικού της EASO στη Μάλτα, όπου εδρεύει η πρώην
EASO ή για να είµαστε ακριβείς, η EUAA πια, στη Βαλέτα, είναι
Έλληνες. Επαναλαµβάνω, το ένα τρίτο του µόνιµου προσωπικού
των εξακοσίων ανθρώπων που δουλεύουν στη Μάλτα είναι Έλ-
ληνες. Αυτό δείχνει και την πολύ µεγάλη συµµετοχή των Ελλήνων
στην Υπηρεσία Ασύλου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και γενικά στη
διαχείριση σε ευρωπαϊκό επίπεδο του µεταναστευτικού.

Στην Ελλάδα έχουµε σήµερα περίπου οκτακόσιους υπαλλή-
λους και θα προσλάβουµε τουλάχιστον άλλους ογδόντα τέσσε-
ρις, αν δεν κάνω λάθος, για να ξαναέρθουµε εκεί που ήµασταν. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κοµνηνάκα,

έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Είχα ακούσει την τοποθέτησή σας και

κατά τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης τη Δευτέρα. Όµως,
διαφοροποιείται το αίτηµά µας στην ερώτησή µας, γιατί εµείς µι-
λάµε για µόνιµες προσλήψεις και µονιµοποίηση του προσωπικού.
Κυρίως, όµως, θέλω να απαντήσω και σε αυτό το ύφος -ας µου
επιτραπεί- που δεν θα έπρεπε να φέρνετε εδώ στη Βουλή και να
ζητάτε και τα ρέστα από τους εργαζόµενους και τα σωµατεία
τους. Δεν εργατοπατέρες, κύριε Υπουργέ, αυτοί που οργανώ-
νονται και διεκδικούν τα δικαιώµατά τους. Δεν είναι δυνατόν να
ζητάτε και τα ρέστα, γιατί σας καλούν να λύσετε τα αδιέξοδα που
προξενεί η δική σας πολιτική!

Να σας ρωτήσω, λοιπόν, εσάς που δεν είστε µε τη µονιµοποί-
ηση των συµβασιούχων, που λέτε ότι αυτό απαγορεύεται, πόσες
µόνιµες προσλήψεις έχει κάνει το Υπουργείο από τη σύστασή
του µέχρι σήµερα; Και ας µην συζητήσουµε πώς δηµιουργήθηκε,
µε µετατάξεις, µε αδιόριστους κ.λπ.. Είναι ή δεν είναι η µειοψη-
φία των εργαζοµένων στο Υπουργείο µόνιµο προσωπικό; Η µε-
γάλη πλειοψηφία τους είναι είτε ΙΔΟΧ, είτε ενοικιαζόµενοι
εργαζόµενοι, είτε από κοινωφελή προγράµµατα. Είναι ένα τουρ-
λουµπουλούκι -µε συγχωρείτε για την έκφραση- εργασιακών σχέ-
σεων, που µπορεί να κάνουν την ίδια δουλειά, αµείβονται όµως
µε διαφορετικούς όρους και έχουν βέβαια και µεγαλύτερη ανα-
σφάλεια για το εργασιακό τους µέλλον. Και όλα αυτά σε ένα
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Υπουργείο, που φυσικά όλοι αναγνωρίζουµε ότι έχει αυξηµένες,
απαιτητικές και πολυδιάστατες ανάγκες, που δεν θα σταµατήσει
να µας απασχολεί. Δεν νοµίζω ότι µπορεί κανένας να ισχυριστεί
ότι πρόκειται να σταµατήσει να µας απασχολεί αυτό το ζήτηµα
ως χώρα. 

Βέβαια, επειδή ακριβώς δεν έχω τάση στην εύκολη κριτική,
θέλω να σας πω ότι είµαι κάτοικος Λέσβου και έχω παρακολου-
θήσει την εξέλιξη του φαινοµένου από το 2013 που δηµιουργή-
θηκε το Υπουργείο. Τέτοιου είδους υποσχέσεις υπήρχαν και
πολύς κόσµος σε οµηρία έχει περάσει από το Υπουργείο. Τους
έχουµε συναντήσει πολλές φορές και στα νησιά, στις δοµές
κ.λπ.. 

Και επειδή λέτε για το ποιος χαϊδεύει αυτιά και ποιος εκµεταλ-
λεύεται τον πόνο αυτών των ανθρώπων, θέλω να πω ότι όλες οι
κυβερνήσεις που πέρασαν -και εσείς και οι προηγούµενοι- κρα-
τούσατε αυτούς τους ανθρώπους οµήρους µε ανανεώσιµες συµ-
βάσεις, µε το µαρτύριο της σταγόνας, ενώ πραγµατικά δεν
µπορεί κανένας να αµφισβητήσει ότι έχουν πολύτιµη εµπειρία, η
οποία όµως χάνεται στα χρόνια. Αν από την αρχή είχατε υιοθε-
τήσει την πρόταση του ΚΚΕ να γίνουν µόνιµες προσλήψεις σε
αυτούς τους τοµείς, θα είχε συσσωρευθεί µια πολύτιµη εµπειρία,
που θα έµενε στο κράτος και για τον ευαίσθητο τοµέα του προ-
σφυγικού-µεταναστευτικού και, κατά τη γνώµη µας, θα µπο-
ρούσε αυτό το προσωπικό να αξιοποιηθεί και σε άλλους τοµείς,
όπου υπάρχει τεράστια υποστελέχωση, σε όλα τα Υπουργεία.

Και, βέβαια, το γεγονός ότι λήγουν τα ευρωπαϊκά κονδύλια για
την πληρωµή των εργαζοµένων, αν θέλετε, για εµάς δεν είναι έκ-
πληξη. Αποδεικνύει και τον χαρακτήρα της πολιτικής της Ευρω-
παϊκής Ένωσης που στρέφει κυρίως τη χρηµατοδότηση στην
καταστολή, στη FRONTEX, στους φράχτες, στα κέντρα-φυλακές
και όχι, βέβαια, στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι ίδιοι οι
εργαζόµενοι, πολύ περισσότερο στις ανάγκες να προστατευτούν
οι ίδιοι οι ξεριζωµένοι, κάτι που, κατά τη γνώµη µας, θα ενταθεί
και µε την επερχόµενη διαπραγµάτευση της νέας συµφωνίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ελλάδας µε την Τουρκία σε πολύ
χειρότερη εκδοχή από αυτή την απαράδεκτη κοινή δήλωση της
Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας που διαµόρφωσε τον εγκλωβι-
σµό στα νησιά.

Και, βέβαια, δεν µπορώ να προσπεράσω το γεγονός ότι και
εσείς, όπως βέβαια και το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ, έρχεστε είτε ως
κυβέρνηση είτε ως Αντιπολίτευση και χτυπάτε την πλάτη σε αυ-
τούς τους ανθρώπους κάθε φορά που φθάνει το µαχαίρι στο κόκ-
καλο στη λήξη των συµβάσεων. Όµως, κανείς σας δεν λέει γιατί
µιλάτε για αντικειµενικά δεδοµένα. Αυτά δεν πέφτουν προφανώς
από τον ουρανό. Κάποιος τα ψηφίζει, κάποιος τα διαµορφώνει.
Άρα έχετε και την πολιτική ευθύνη όταν ως κόµµατα επιλέξετε
να αρνηθείτε να αποσυρθεί, κατά τη γνώµη σας, αυτή η απαρά-
δεκτη απαγόρευση της µονιµοποίησης των συµβασιούχων που
εγκλωβίζει χιλιάδες εργαζόµενους -και όχι µόνο στο δικό σας
Υπουργείο- στην οµηρία και στην ανασφάλεια και στους εκβια-
σµούς διαφόρων ειδών, επειδή αναφερθήκατε και στις εκλογές,
και, από την άλλη, την ώρα που απαγορεύετε στο Σύνταγµα τη
µονιµοποίηση των συµβασιούχων, την ίδια στιγµή επιλέγετε ως
κράτος να προτιµάτε τις προσλήψεις µε αυτού του είδους τις ερ-
γασιακές σχέσεις. Δεν προσλαµβάνετε, δεν κάνετε προκηρύξεις
µόνιµου προσωπικού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και να ολοκληρώ-
νετε, κυρία Κοµνηνάκα.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Να πω ένα χαρακτηριστικό αριθµό. Όλοι οι µόνιµοι του Υπουρ-

γείου -µόνιµοι και ΙΔΑΧ-αορίστου χρόνου- είναι οκτακόσιοι πε-
νήντα επτά, όταν µόνο οι ΙΔΟΧ είναι γύρω στους χίλιους είκοσι
έξι -αν έχω σωστούς τους αριθµούς- συν τα κοινωφελή του
ΟΑΕΔ και πόσοι άλλοι στα προγράµµατα EASO -είπατε τον
αριθµό- και των ΜΚΟ, βέβαια. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς θα συνεχίσουµε να υπερασπιζόµαστε
το δικαίωµα των εργαζοµένων σε µόνιµη και σταθερή δουλειά,
µε πλήρη εργασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, όπως, βέβαια,
και το δικαίωµα των ξεριζωµένων να τους δίνεται η προστασία

που δικαιούνται στο άσυλο, να έχουν ακώλυτη πρόσβαση στις
διαδικασίες ασύλου και όχι, βέβαια, να πιέζετε και να εντατικο-
ποιείτε, αν θέλετε, και τους όρους δουλειάς µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται και για την απονοµή των δικαιωµάτων των εργαζοµένων. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλούµε να µονιµοποιηθούν αυτοί οι ερ-
γαζόµενοι και είναι δικό σας ζήτηµα να λύσετε το πώς αυτό θα
γίνει. Εννοώ είστε Κυβέρνηση, υπάρχουν διαδικασίες και σε
άλλες περιπτώσεις τις βρίσκετε µε ταχύτατους ρυθµούς. Και,
επιτέλους, να γίνουν προσλήψεις µόνιµου προσωπικού στο
Υπουργείο σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κατ’ αρχάς, όταν αναφερόµουν σε εργατοπατέρες, δεν ανα-

φερόµουν στους εργαζόµενους προφανώς. Νοµίζω εσείς µπο-
ρείτε να το καταλάβετε πάρα πολύ καλά αυτό. 

Ειπώθηκαν κάποια πράγµατα, τα οποία είναι σωστά και τα είπα
και εγώ πρώτος και τα έχω πει σε ανύποπτο χρόνο, όχι εδώ µόνο
στη Βουλή, αλλά και εκτός και στους ίδιους τους εργαζόµενους.
Όµως, ειπώθηκαν και πάρα πολλά άλλα τα οποία δεν ευσταθούν. 

Κατ’ αρχάς, να συµφωνήσουµε στο απλό και στο βασικό.
Έχουµε προσφυγικές και µεταναστευτικές ροές στην Ευρώπη
εξαιτίας της µεγάλης επιτυχίας της Ευρώπης. Οι άνθρωποι θέ-
λουν να έρθουν στην Ευρώπη γιατί η Ευρώπη είναι το καλύτερο
µέρος στον κόσµο να ζει κανείς.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Μεγάλη επιτυχία να τους ξεριζώνετε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Όσο και αν δεν θέλετε αυτά τα απλά να τα παραδε-
χτείτε περί αυτού πρόκειται. Αυτή είναι µια βασική αλήθεια. Δεν
θέλουν να πάνε ούτε στη Ρωσία ούτε στην Κίνα ούτε σε διάφορες
άλλες χώρες. Θέλουν να έρθουν στην Ευρώπη. Οι κατατρεγµέ-
νοι, οι ξεριζωµένοι, οι εξαθλιωµένοι, οι πρόσφυγες, οι φτωχοί
όλου του κόσµου θέλουν να έρθουν στην Ευρώπη. 

Αυτή είναι η επιτυχία της Ευρώπης και πρέπει να διαχειρι-
στούµε τώρα το πρόβληµα όσο το δυνατόν µε µεγαλύτερη ασφά-
λεια, ανθρωπιά, µε σεβασµό στις ανθρωπιστικές µας αξίες και
αυτό κάνει το Υπουργείο Μετανάστευσης. Αν δεν το ξέρετε, το
Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου δεν ασκεί καταστολή,
γιατί απευθύνεστε σε µένα, ούτε η Ευρώπη χρηµατοδοτεί φρά-
χτες, αν και η γνώµη µου είναι ότι θα έπρεπε. Τα λέω αυτά για
να είσαστε συγκεκριµένη και επειδή τα τσουβαλιάζετε όλα και τα
λέτε και τα φτιάχνετε έτσι ένα ωραίο αφήγηµα, το οποίο, όµως,
δεν υφίσταται.

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Την καταστολή ποιος την ασκεί;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ (Υπουργός Μετανάστευσης και

Ασύλου): Καταστολή και φύλαξη συνόρων κάνουν άλλα Υπουρ-
γεία και καλά κάνουν και το κάνουν πολύ καλά, όπως πρέπει να
το κάνουν. Διότι η Ευρώπη έχει σύνορα και τα σύνορα για να
είναι σύνορα πρέπει να φυλάσσονται, αλλιώς δεν είναι σύνορα.
Αυτά είναι τα απλά και βασικά. 

Τώρα το δικό µας το Υπουργείο διαχειρίζεται µε αποτελεσµα-
τικό και ανθρώπινο τρόπο αυτές τις παράνοµες αφίξεις και
θεωρώ ότι αυτό το µικρό Υπουργείο µε τους πολύ λίγους εργα-
ζόµενους που έχει πράγµατι, οι µισοί εκ των οποίων είναι συµβα-
σιούχοι και οι άλλοι µισοί µόνιµοι -αυτή είναι η αναλογία για να
ακουστεί- διαχειρίζεται το πρόβληµα µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο και πάντως σίγουρα καλύτερα από άλλες χώρες πλουσιό-
τερες και ισχυρότερες, όπως η Ιταλία ή η Κύπρος, η Κροατία, η
Σλοβενία. 

Έχουµε πάρει τα εύσηµα για τη διαδικασία ασύλου. Θέλω να
ακουστεί αυτό στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Έχουµε µια πολύ
γρήγορη, αποτελεσµατική και αξιόπιστη διαδικασία απονοµής
ασύλου -ένα το κρατούµενο- και έχουµε ένα σύστηµα υποδοχής
και φιλοξενίας πρότυπο, µε τριάντα τρεις δοµές σε όλη τη χώρα,
το οποίο ακόµα και την ώρα ανάγκης σήµερα στη Θεσσαλία ήρθε
να προσφέρει και πολιτική προστασία. 

Είναι ένα κρίσιµο προικιό αυτό από την προηγούµενη περίοδο
το οποίο έχουµε και πρέπει διαρκώς να ενισχύουµε, διότι η χώρα
χρειάζεται αυτές τις δοµές, διότι το πρόβληµα είναι εδώ, θα είναι
εδώ και πρέπει ανά πάσα στιγµή, παρά τις δικές σας αντιδράσεις
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να µη γίνουν και να έχουµε το πρόβληµα στους δρόµους και
στους κοινόχρηστους χώρους και στις πλατείες για να δηµιουρ-
γείται έτσι µια όµορφη επαναστατική κατάσταση. Έχουµε κατα-
φέρει πραγµατικά να το αντιµετωπίσουµε µε ανθρωπιά. 

Η Λέσβος από την οποία προέρχεστε είναι το νησί το οποίο
έχει δεχθεί τη µεγαλύτερη µεταναστευτική πίεση διαχρονικά και
συνεχίζει και σήµερα και είναι πρώτη µας προτεραιότητα. Δεν εί-
µαστε εκεί που ήµασταν το 2020, όταν είχαµε φτάσει τις είκοσι
τέσσερις χιλιάδες στη Μόρια προφανώς. Τα νούµερα σήµερα
είναι µεγάλα αλλά απολύτως διαχειρίσιµα. Και για αυτό κάνουµε
πράγµατα για τα νησιά µας και θα έπρεπε να το ξέρετε, όχι µόνο
τον χαµηλό ΦΠΑ, που γίνεται ακριβώς εξαιτίας των προσφυγικών
ροών, όχι µόνο τις επιδοτήσεις που δίνουµε και τα ανταποδοτικά
τέλη, αλλά και µια σειρά από πράγµατα και θέλουµε τη βέλτιστη
δυνατή συνεργασία µε τις τοπικές κοινωνίες, οι οποίες θα ψηφί-
σουν τώρα την Κυριακή τους νέους τους τοπικούς άρχοντες. 

Προφανώς θέλουµε µόνιµες προσλήψεις. Γι’ αυτό υπάρχουν
και «τρέχουν» δύο διαγωνισµοί του ΑΣΕΠ για αυτό, αλλά υπάρ-
χουν οι γνωστές δυσκαµψίες και λειτουργίες. 

Σας δίνω ένα παράδειγµα. Από τους εκατόν δώδεκα πανεπι-
στηµιακής εκπαίδευσης που προσελήφθησαν από το Υπουργείο
µας µε τον προτελευταίο διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, -«τρέχει» και
ένας πιο πρόσφατος- παρουσιάστηκαν για να εργαστούν στα
Υπουργεία και να αναλάβουν υπηρεσία οκτώ. Οι υπόλοιποι εκα-
τόν τέσσερις αναζητούνται. Δεν εµφανίστηκαν ποτέ. Υπέβαλαν
αιτήσεις πάνω από δέκα χιλιάδες. Κάναµε έναν µακρόσυρτο δια-
γωνισµό για να επιλέξουµε. Φτιάξαµε φακέλους κ.λπ.. Επιλέξαµε
εκατόν δώδεκα και από τους εκατόν δώδεκα ήρθαν τελικά να ερ-
γαστούν µόνο οκτώ. Είναι ένα πρόβληµα αυτό, το οποίο το βλέ-
πουµε µε το ΑΣΕΠ.

Από εκεί και πέρα, η Κυβέρνηση δεν λειτουργεί αυθαίρετα και
δεν νοµοθετεί αυθαίρετα. Υπάρχει ένα Σύνταγµα το οποίο τη δε-
σµεύει και πρέπει να ακούγονται οι αλήθειες εδώ, το οποίο Σύν-
ταγµα προβλέπει ότι µόνιµο προσωπικό στη χώρα µας
προσλαµβάνεται µόνο µέσα από το ΑΣΕΠ. Τέλος. Με αυτό εγώ
πρέπει να κινηθώ και οτιδήποτε άλλο αν πάω να κάνω, θα κατα-
πέσει στο Σ.τ.Ε.. Αφήστε που θα το καταγγείλουν όλοι για αντι-
συνταγµατικό κ.λπ..

Άρα υπάρχει ένα ζήτηµα εδώ το οποίο πρέπει να δούµε. Γι’
αυτό εγώ έχω δεσµευτεί ότι θα εξαντλήσω τα περιθώρια, διότι
αναγνωρίζω ότι αυτοί οι άνθρωποι προσφέρουν πολύτιµο και κρί-
σιµο έργο πραγµατικά στο Υπουργείο και στη διαχείριση αυτού
του µεγάλου προβλήµατος. Έχουν δώσει τη ζωή τους από το
2016 και 2017, έχουν αποκτήσει εµπειρία πράγµατι. Είµαστε
πολύ περήφανοι για τη δουλειά που κάνουν και για το έργο το
οποίο γίνεται, το οποίο αναγνωρίζεται διεθνώς και από τους ευ-
ρωπαϊκούς φορείς, οι οποίοι, ναι πράγµατι, το συγχρηµατοδο-
τούν σε µεγάλο βαθµό, διότι δείχνουν έτσι την αλληλεγγύη. 

Δεν είµαστε ευχαριστηµένοι. Διεκδικούµε ακόµη µεγαλύτερη
αλληλεγγύη, διότι είµαστε στην πρώτη γραµµή του ζητήµατος και
αφορά και τις είκοσι επτά χώρες το ζήτηµα, αλλά να αναγνωρί-
ζουµε και το γεγονός ότι εδώ η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει έρθει και
έχει δώσει 1,5 δισεκατοµµύριο στην Ελλάδα την περίοδο 2021 -
2027 για τη διαχείριση του µεταναστευτικού εκτός των έκτακτων
επιχορηγήσεων που δίνει τώρα µε δική µας πρωτοβουλία.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, ευχαρι-

στούµε τον κύριο Υπουργό. 
Πριν περάσουµε στην τελευταία επίκαιρη ερώτηση, επιτρέψτε

µου να ανακοινώσω τις ερωτήσεις που δεν πρόκειται να συζητη-
θούν.

Δεν θα συζητηθεί λόγω αρµοδιότητας η τρίτη µε αριθµό
191/29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Κωνσταντίνου Βασιλείου Μεταξά προς τον
Υπουργό Ανάπτυξης µε θέµα: «Να παρθούν τώρα τα µέτρα στή-
ριξης των αυτοαπασχολούµενων και µικρών επαγγελµατιών στις
πληγείσες περιοχές της Θεσσαλίας. Να αποζηµιωθούν πλήρως
για τις ζηµιές που υπέστησαν».

Δεν θα συζητηθούν κατόπιν συνεννόησης οι εξής δύο επίκαι-
ρες ερωτήσεις:

Η πρώτη µε αριθµό 199/2-10-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Μεσσηνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρί-
τση προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε
θέµα: «Η συνεχιζόµενη για άλλη µια χρονιά έλλειψη εργατών γης,
οδηγεί σε µείωση της αγροτικής παραγωγής και σε οικονοµικό
αδιέξοδο τον αγροτικό κόσµο». 

Η πέµπτη µε αριθµό 198/1-10-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αργολίδας της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Ανδρέα Πουλά προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων µε θέµα: «Έλλειψη
εργατών γης στην Αργολίδα εν όψει της συγκοµιδής εσπεριδο-
ειδών και της έναρξης της ελαιοκοµικής περιόδου».

Εισερχόµαστε στην τελευταία ερώτηση για σήµερα, στην
πρώτη µε αριθµό 196/29-9-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύ-
κλου της Βουλευτού Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθανασίας (Σίας) Αναγνωστο-
πούλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού µε θέµα: «Άµεση ανάγκη χρηµατοδότησης της Κοινωνικής
Μέριµνας του Πανεπιστηµίου Πατρών.

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζέττα Μακρή. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, επιτέλους συναντιόµαστε για να απαντηθεί

αυτή η ερώτηση, η οποία κατά τη γνώµη µας είναι και πολύ ση-
µαντική, το θέµα που πραγµατεύεται είναι πολύ σηµαντικό.
Αφορά το Γραφείο Κοινωνικής Μέριµνας του Πανεπιστηµίου Πα-
τρών. Η χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ έληξε τώρα, τέλη Σεπτεµ-
βρίου. Δόθηκε µία παράταση ενός µήνα από τα αδιάθετα του
ΕΣΠΑ και µέχρι το τέλος του χρόνου θα λειτουργεί το γραφείο
µε µειωµένο προσωπικό από τα δεκατέσσερα άτοµα που είχε, µε
οκτώ άτοµα, και το µέλλον του βέβαια µετά τη λήξη του χρόνου
αυτού είναι αβέβαιο, αφού το επόµενο ΕΣΠΑ ξεκινάει µετά από
δύο χρόνια. 

Δεν θα επιχειρηµατολογήσω για το Γραφείο Κοινωνικής Μέρι-
µνας, για την κοινωνική µέριµνα γενικώς στα πανεπιστήµια πόσο
αναγκαία είναι, πόσους φοιτητές και φοιτήτριες έχει εξυπηρετή-
σει, έχει στηρίξει ψυχολογικά, έχει συµβάλει στην καλύτερη προ-
σβασιµότητα φοιτητών και φοιτητριών µε αναπηρίες. Έχει ακόµα
και ειδικό αυτοκίνητο για τη µετακίνηση φοιτητικού κόσµου που
έχει ανάγκη. 

Τα προβλήµατα που γεννιούνται από το τι θα γίνει, δεν ξέρει
κανείς, από το αβέβαιο µέλλον της φοιτητικής µέριµνας του Πα-
νεπιστηµίου Πατρών είναι πολλά. Δεν αφορά µόνο τους φοιτητές
και τις φοιτήτριες που αντιµετωπίζουν και λόγω COVID και ειδικά
λόγω COVID αυξηµένα προβλήµατα και ψυχολογικά και συναι-
σθηµατικής φόρτισης, αλλά και αναπηρίες κ.λπ.. Αφορά και το
ίδιο το Πανεπιστήµιο και τη λειτουργία του Πανεπιστηµίου ως
χώρου που θέλουµε να είναι όσο το δυνατόν µεγαλύτερης και
ευκολότερη κοινωνικοποίησης όλων των φοιτητών και των φοι-
τητριών. 

Περιµένουµε, κυρία Υπουργέ, µία απάντηση η οποία να έχει
ένα χρονοδιάγραµµα που να λύνει άµεσα το πρόβληµα που έχει
προκύψει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πράγµατι, συναντιόµαστε µετά από περιπέτειες, κυρία Ανα-

γνωστοπούλου, και δεν χρειάζεται να σας ευχηθώ περαστικά
γιατί σας βλέπω πάλι γερή και µάχιµη. 

Στην ερώτησή µας, συµφωνούµε ότι όντως είναι πολύ σοβαρό
και πάρα πολύ σπουδαίο να γίνονται δράσεις ψυχολογικής και
ψυχοκοινωνικής υποστήριξης και συµβουλευτικής, να υπάρχει
οικονοµική υποστήριξη στις ευπαθείς οµάδες φοιτητών και να
υπάρχουν και υπηρεσίες προσβασιµότητας σε φοιτητές ΑΜΕΑ.
Και αυτή είναι και η µέριµνα στο Υπουργείο µας να υπάρχουν συ-
νεχώς στοχευµένα µέτρα και δράσεις σύγχρονες που είναι εναρ-
µονισµένες πλήρως µε τις προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής
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Ένωσης, για να συµπεριληφθούν όλες αυτές οι οµάδες και στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση. 

Για τις ίδιες δράσεις -αυτά που αναφέρετε και εσείς- µε το ίδιο
σκεπτικό, µε την ίδια φιλοσοφία, µε τον ίδιο στόχο στην προ-
γραµµατική περίοδο του ΕΣΠΑ 2014 - 2020 συµπεριλήφθησαν
αυτά τα οποία και εσείς αναφέρατε και στην ερώτησή σας και σε
αδρές γραµµές µας είπατε και στην πρωτολογία σας. Σκο-
πεύουµε λοιπόν το ίδιο να κάνουµε και οικονοµικά, στοχευµένα,
εξειδικευµένα αυτή την κατηγορία των φοιτητών να τη στηρί-
ξουµε και στη νέα προγραµµατική περίοδο ΕΣΠΑ 2021 - 2027. 

Εκεί λοιπόν προβλέπεται και θα εγκριθεί δράση για φοιτητές
και ο προϋπολογισµός, κυρία Αναγνωστοπούλου, είναι
34.481.471 ευρώ, δηλαδή περισσότερα χρήµατα από ό,τι είχαν
οι προηγούµενες δράσεις. Θα σας πω λοιπόν -και να κάνετε και
τη σύγκριση- ότι ο προϋπολογισµός της δράσης στην οποία ανα-
φερόµαστε ήταν µόλις 21.000.000 ευρώ. Τώρα είναι 34.000.000
ευρώ, είναι δηλαδή αυξηµένος µε ίδιο φορέα υλοποίησης, τα πα-
νεπιστήµια. Άρα το πρόγραµµα της στήριξης και η κοινωνική µέ-
ριµνα των φοιτητών δεν θα σταµατήσει, αλλά θα έχει και
µεγαλύτερη χρηµατοδότηση. 

Πώς θα υλοποιηθούν οι δράσεις αυτές; Με τα δεκατρία περι-
φερειακά επιχειρησιακά προγράµµατα της χώρας, αλλά από τα
πανεπιστηµιακά ιδρύµατα. Τι πρέπει να κάνουν τα ιδρύµατα; Να
αναγνωρίσουν, να προγραµµατίσουν τις ανάγκες των φοιτητών,
να υποβάλουν τις σχετικές αιτήσεις, να ακολουθήσουν και τις
απαιτούµενες κανονιστικές διαδικασίες του προγράµµατος, για
να υπάρχει και απρόσκοπτη στήριξη και ενίσχυση των φοιτητών
των παραπάνω οµάδων και για την τρέχουσα περίοδο. 

Ενεργούµε λοιπόν και γρήγορα -γιατί έτσι επιβάλλεται- µε συ-
νέχεια, µε συνέπεια, να υπάρχει οικονοµική βελτίωση, εκσυγχρο-
νισµός των δράσεων που στηρίζουν ψυχολογικά και
συµβουλεύουν τους φοιτητές. Να σας πω όµως γιατί δεν θα
υπάρχει και ασυνέχεια και γιατί αποδεικνύεται και από αυτά που
θα αναφέρω και η ευαισθησία του Υπουργείου για τα θέµατα που
και εσείς θέσατε.

Στο άρθρο 128 του ν.4957/2022 -ο νόµος είναι «Νέοι ορίζοντες
στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ενίσχυση της ποιότητας,
της λειτουργικότητας και της σύνδεσης των ΑΕΙ µε την κοινωνία
και λοιπές διατάξεις»- προβλέφθηκε µε απόφαση της Συγκλήτου
να συστήνονται σε κάθε ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα κέντρα
ψυχολογικής και συµβουλευτικής υποστήριξης. Αυτά έχουν ως
αποστολή να παρέχουν υπηρεσίες ψυχολογικής υποστήριξης και
συµβουλευτικής, υπηρεσίες πρόληψης για τα προβλήµατα της
ψυχικής υγείας των µελών της πανεπιστηµιακής κοινότητας και
κυρίως των φοιτητών των προγραµµάτων του πρώτου, δευτέρου
και τρίτου κύκλου σπουδών. Μπορούν, επίσης, να παρέχονται οι
υπηρεσίες αυτές µε τη χρήση ψηφιακών υποδοµών και υπηρε-
σιών από τα παραρτήµατα των πανεπιστηµίων. 

Με το άρθρο 209 του ίδιου νόµου που σας ανέφερα, πρέπει
κάθε ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυµα να συστήσει µονάδα ισότιµης
πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία και ατόµων µε ειδικές εκπαι-
δευτικές ανάγκες. Όταν λοιπόν συστηθούν και λειτουργήσουν
αυτές οι µονάδες, έχουν την υποχρέωση και παρέχουν σηµαντι-
κές υπηρεσίες. 

Άρα λοιπόν αυτό νοµίζω ότι είναι πλήρης απόδειξη για το εν-
διαφέρον και την ευαισθησία της πολιτείας και του Υπουργείου
µας και σας επαναλαµβάνω ότι οι δράσεις αυτές χρηµατοδο-
τούνται µε αυξηµένο προϋπολογισµό. Αµβλύνουµε λοιπόν τις ανι-
σότητες στην εκπαίδευση και εξετάζουµε συνεχώς και την
παράµετρο για τη συνέχιση της χρηµατοδότησης αυτών των
δράσεων. 

Στη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε, θα αναφέρω πόσο σηµαν-
τικό ήταν και το πρόγραµµα που και η κ. Αναγνωστοπούλου έθιξε
και πόσο σηµαντική ήταν και η δουλειά την οποία έκανε το Πα-
νεπιστήµιο Πατρών. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε και ευχαριστώ για τα περαστικά, κυρία Υπουργέ, µόνο
που αναβλήθηκε η συζήτηση της ερώτησης µία φορά επειδή εγώ

είχα COVID. Όλες οι άλλες είναι…
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Μα τώρα…
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν το κάνω θέµα.

Συναίνεσα επειδή αυτή η ερώτηση τραβάει πολύ. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Κι εγώ συναίνεσα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θέλω να πω ένα

πράγµα. Δεν θα επεκταθώ, σας το είπα. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Είχατε κι εσείς δυσκολίες!
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Θα πω ένα πράγµα.

Μας είπατε και πάλι όλα τα καλολογικά στοιχεία για το τι κάνει η
Κυβέρνηση, το Υπουργείο και όλα αυτά. 

Από το καλοκαίρι, τοπικές εφηµερίδες, οι άνθρωποι οι οποίοι
είναι υπεύθυνοι για το Γραφείο Κοινωνικής Μέριµνας του Πανε-
πιστηµίου Πατρών κυρίως ο αναπληρωτής Πρόεδρος της Επι-
τροπής για την Κοινωνική Μέριµνα, ο κ. Βανταράκης, άλλα
δηµοσιεύµατα στον τοπικό Τύπο κρούουν τον κώδωνα του κιν-
δύνου ότι τελειώνει το ΕΣΠΑ τέλη Σεπτεµβρίου και δεν υπάρχει
χρηµατοδότηση. 

Επικαλείστε έναν νόµο. Τον ξέρουµε τον νόµο, όπως ξέρουµε
και το νοµοσχέδιο, τον νόµο πια του κράτους επί κ. Κεραµέως.
Ξέρουµε πάρα πολύ καλά και τι συµβαίνει µε τα πανεπιστήµια.
Έρχεστε λοιπόν εδώ τώρα και µας λέτε ότι θα γίνουν όλα αυτά
τα πάρα πολύ ωραία, συµπεριληπτικά και λοιπά και µου λέτε ότι
θα µας πείτε τι έχει προσφέρει το Γραφείο Κοινωνικής Μέριµνας
του Πανεπιστηµίου Πατρών. 

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι έχει προσφέρει. Γι’ αυτό είµαστε
εδώ και το συζητάµε. Ξέρουµε και για την ψυχολογική και συµ-
βουλευτική υποστήριξη που έχει προσφέρει, ξέρουµε για τα παι-
διά, τις νέες και τους νέους µε αναπηρίες, ξέρουµε για την
προσβασιµότητα, ξέρουµε για το ειδικό αυτοκίνητο για τη µετα-
φορά φοιτητριών και φοιτητών που έχουν ανάγκη. Τα γνωρί-
ζουµε, γνωρίζουµε τους αριθµούς. Δεν είναι ανάγκη να µας τα
πείτε αυτά.

Θέλουµε ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. Κλείνει αυτό το
γραφείο. Μένει µε πολύ λιγότερους υπαλλήλους, που σηµαίνει
ότι µπορεί να προσφέρει πια πολύ λιγότερες υπηρεσίες, γιατί και
µόνο τα γραφεία που έχει φτιάξει σε διάφορους χώρους του πα-
νεπιστηµίου για να εξυπηρετούνται φοιτήτριες και φοιτητές οι
οποίοι έχουν πρόβληµα όρασης και λοιπά, αυτά όλα θα υποβαθ-
µιστούν και εργαζόµενοι µένουν, βέβαια, στην ανεργία.

Θέλουµε, λοιπόν, ένα συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα µε την
ευαισθησία που πιστεύω ότι σας διακρίνει σε τέτοιου είδους θέ-
µατα και δεν µπορεί µετά από COVID και τις αυξηµένες ανάγκες
που έχουν κυρίως οι νέοι και οι νέες και τη στήριξη που απαιτεί-
ται να τους δώσει η πολιτεία και το πανεπιστήµιο να µην υπάρχει
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα. Τώρα υπολειτουργεί η κοινωνική
µέριµνα µέχρι τα τέλη του χρόνου. Μετά τα τέλη του χρόνου τι
θα γίνει; Και βεβαίως, πρέπει να επαναπροσληφθούν οι εργαζό-
µενοι που απαιτεί αυτό το πρόγραµµα, που απαιτεί αυτό το Γρα-
φείο Κοινωνικής Μέριµνας µε όλη την τεράστια δράση που έχει.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, δεν λέω καλολογικά στοιχεία, αλλά και αν τα χα-

ρακτηρίζετε έτσι, τα υποστηρίζω. Θα σας απαντούσα ότι εσείς
λέτε καταστροφολογικά στοιχεία, τα οποία καθόλου δεν τα υπο-
στηρίζετε. Και εδώ δεν απαντώ σε δηµοσιεύµατα εφηµερίδων
που µπορεί να είναι κακώς πληροφορηµένα ή να είναι πληροφο-
ρηµένα µε τέτοιον τρόπο που διαστρεβλώνουν την πραγµατικό-
τητα.

Λυπούµαι που δεν θέλετε να αναφέρω τα στοιχεία τα οποία το
Πανεπιστήµιο Πατρών τα έχει και καµαρώνει. Κρίµα, θα καταγρά-
φονταν στα Πρακτικά. Αφού τα ξέρετε, δεν θα κάνω τον κόπο να
τα αναφέρω. Και πράγµατι είναι εντυπωσιακά.

Θέλω να σας πω πως το Πανεπιστήµιο της Πάτρας δεν έκανε
καν αίτηση για παράταση του προγράµµατος µέχρι τις 31-11-
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2023 -και αυτό δεν το λέω ως µοµφή, το δείχνω ως αποτέλεσµα
µιας καλής λειτουργίας του πανεπιστηµίου- αλλά έστειλε έγ-
γραφο στο Υπουργείο µας και ενηµέρωσε ότι θα συνεχίσει το
πρόγραµµα µε ιδίους πόρους, η µισθοδοσία του προσωπικού θα
καλυφθεί από εκείνο. Αυτό είναι αποτέλεσµα της πολύ καλής
δουλειάς που έκανε.

Σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας για το τι θα γίνει και πώς θα
γίνει το πρόγραµµα και πώς θα συνεχιστεί και το χρονοδιά-
γραµµα, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε ασκήσει διοίκηση, µε-
τείχατε σε κυβερνητικό σχήµα, ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι για
τα προγράµµατα ΕΣΠΑ υπάρχει συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα,
συγκεκριµένες προδιαγραφές. Εάν το Πανεπιστήµιο Πατρών
είναι έτοιµο -που προσωπικά πιστεύω από την έρευνα που έχω
κάνει και για να απαντήσω στην ερώτησή σας ότι είναι έτοιµο,
είναι πρόθυµο- και ανταποκριθεί γρήγορα, γρήγορη θα είναι και
η ανταπόκριση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Αµέσως µετά τις αυτοδιοικητικές εκλογές η συνεργασία του
Υπουργείου µε τις περιφέρειες θα είναι ταχύτατη, ώστε οι διαδι-
κασίες οι επιβαλλόµενες και από την Ευρωπαϊκή Ένωση να γί-
νουν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, µε τη µεγαλύτερη

διαφάνεια και συγκεκριµένα απτά αποτελέσµατα, όπως είχαµε
µέχρι τώρα.

Παρ’ όλα αυτά, αυτά που σας ανέφερα στα άρθρα του νόµου
της κ. Κεραµέως -που τον ξέρετε και χαίροµαι που τον ξέρετε
και κακώς δεν τον επαινείτε- είναι προγράµµατα µε τα οποία
έχουν συσταθεί αυτές οι υπηρεσίες και εάν λειτουργούν…

Λέω κάτι που σας χαροποιεί; Έτσι υποθέτω από το χαµόγελό
σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι ειρωνικά χαµο-
γελάω, γιατί δεν συµφωνώ µε τον νόµο της Κεραµέως.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Εάν έχουν συσταθεί και αν λειτουργούν και στο
Πανεπιστήµιο Πατρών που είναι ένα εξαιρετικό ίδρυµα που αν-
ταποκρίνεται και δείχνει και ευαισθησίες, τότε δεν θα υπάρξει
κανένα κενό και σας ευχαριστώ πολύ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων.

Διακόπτουµε για πέντε λεπτά για να προχωρήσουµε στο νο-
µοθετικό έργο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)



(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Ρυθµίσεις
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19,
την ενίσχυση της προστασίας της δηµόσιας υγείας και των υπη-
ρεσιών υγείας, το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της
διακίνησης φαρµάκων, την Ενιαία Λίστα Χειρουργείων και άλλες
επείγουσες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίαση της
27ης Σεπτεµβρίου 2023 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει τώρα για δεκαπέντε λεπτά ο εισηγητής της Νέας

Δηµοκρατίας κ. Διονύσιος Ακτύπης. 
Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τάµε το σχέδιο νόµου µε τίτλο «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19, την ενίσχυση της προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το ηλε-
κτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακίνησης φαρµάκων,
την Ενιαία Λίστα Χειρουργείων και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται
να λύσει και να αντιµετωπίσει επείγοντα ζητήµατα που άπτονται
της δηµόσιας υγείας και της απρόσκοπτης λειτουργίας των σχε-
τικών δοµών, υπηρεσιών και φορέων των αρµόδιων Υπουργείων.

Η Κυβέρνησή µας, όπως έκανε από την πρώτη µέρα της θη-
τείας της, θα συνεχίζει να στηρίζει και να υποστηρίζει τη δηµόσια
υγεία σε όλα τα επίπεδα µε τοµές και µεταρρυθµίσεις προς όφε-
λος των πολιτών, γιατί θέλουµε να οικοδοµήσουµε ένα πιο
ισχυρό και ανθεκτικό Εθνικό Σύστηµα Υγείας µε αναβάθµιση των
προσφερόµενων υπηρεσιών για όλους. 

Σκοπός του σχεδίου νόµου είναι αφ’ ενός η συνέχιση της αν-
τιµετώπισης του κορωνοϊού και των νέων παραλλαγών του, ώστε
να ανασχεθεί η αύξηση των κρουσµάτων σε συνδυασµό µε νο-
µοθετικές προβλέψεις για ταυτόχρονη ενίσχυση των νοσοκο-
µείων και των µονάδων πρωτοβάθµιας υγείας του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας και αφ’ ετέρου στόχος είναι η εύρυθµη και
οµαλή λειτουργία των φορέων και οργανισµών του Υπουργείου
Υγείας, καθώς και του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολι-
τικής Προστασίας για την αντιµετώπιση επειγόντων ζητηµάτων
που άπτονται της δηµόσιας υγείας.

Αντικείµενο του νοµοσχεδίου είναι αρχικά η παράταση των
ισχυουσών ρυθµίσεων για µια σειρά ζητηµάτων, όπως είναι η αν-
τιµετώπιση του κορωνοϊού και η προστασία της δηµόσιας υγείας,
οι δηµόσιες συµβάσεις, η διάθεση εµβολίων στα αστικά κέντρα
της επικράτειας, η δυνατότητα υπέρβασης της σαρανταοκτάω-
ρης εβδοµαδιαίας εργασίας των ιατρών των νοσοκοµείων και
των µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας έως τις 31 Δεκεµβρίου 2023, προκειµένου να
επιτευχθεί η εύρυθµη λειτουργία των παραπάνω µονάδων,
καθώς και διατάξεις για τις συµβάσεις προσωπικού µε σχέση ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου στη Γενική Γραµµα-
τεία Πολιτικής Προστασίας και στη Γενική Γραµµατεία
Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών.

Επίσης, αντικείµενο του Μέρους Γ’ είναι η σύσταση και λει-
τουργία της ενιαίας λίστας χειρουργείων του ηλεκτρονικού συ-
στήµατος παρακολούθησης διακίνησης φαρµάκων στην εγχώρια
αγορά, η αποστολή κατ’ οίκον φαρµακευτικών σκευασµάτων για

θεραπεία σοβαρών ασθενειών, η παράταση των συµβάσεων του
Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας, καθώς και ρυθµίσεις για την
Εθνική Αρχή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής, για το
Κεντρικό Συµβούλιο Υγειονοµικών Περιφερειών, για την Ειδική
Επιτροπή Ιοντιζουσών και Μη Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών και του
Εθνικού Ινστιτούτου Νεοπλασιών. 

Επειδή και κατά τη διάρκεια των επιτροπών ακούστηκαν διά-
φορες απόψεις και διάφορα αόριστα πράγµατα, θέλω να σταθώ
και στην Ολοµέλεια σε κάποιες από τις διατάξεις του Μέρους Γ’,
οι οποίες έρχονται να αντιµετωπίσουν χρόνια και σοβαρά προ-
βλήµατα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Όπως είδαµε και κατά
τη διάρκεια των επιτροπών, σχεδόν όλοι οι φορείς τοποθετήθη-
καν θετικά για το νοµοσχέδιο ακόµα και η ΠΟΕΔΗΝ, εκτός, όπως
ανέφερα, από την ΟΕΝΓΕ, η οποία από ό,τι φαίνεται διαφωνεί
µόνιµα µε όλους και µε όλα.

Θέλω να µείνω λίγο στο άρθρο 11 και την ενιαία λίστα χειρουρ-
γείων. Η προτεινόµενη τροποποίηση αντιµετωπίζει την ανάγκη
για µεγαλύτερη διασφάλιση της ισότητας και της µη διάκρισης
των ασθενών στην παροχή χειρουργικών επεµβάσεων στα νοσο-
κοµεία του ΕΣΥ. Έτσι, στο πλαίσιο της αναβάθµισης του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, του εκσυγχρονισµού, της κατάρτισης και
λειτουργίας της λίστας χειρουργείων των νοσοκοµείων δηµιουρ-
γείται σύστηµα αρχειοθέτησης ενιαίας πανελλαδικά λίστας χει-
ρουργείων, µε στόχο την κεντρική διαχείριση των υφιστάµενων
λιστών. Όπως ξεκαθαρίστηκε επαρκώς και κατά τη διάρκεια των
επιτροπών, το άρθρο είναι πάρα πολύ συγκεκριµένο. 

Όµως, για να τα βάλουµε σε µία σειρά και να µη δηµιουργούν-
ται εντυπώσεις, αυτό το οποίο γίνεται είναι η ψηφιοποίηση της
υπάρχουσας διαδικασίας µε ταυτόχρονη µείωση του χρόνου
αναµονής των ασθενών. Πατήσαµε στην προηγούµενη διάταξη
που υπήρχε επί ΣΥΡΙΖΑ και µε βάση την εµπειρία που είχε ανα-
πτυχθεί αυτά τα χρόνια διορθώνουµε τις αστοχίες, τις αδικίες και
βελτιώνουµε την υπάρχουσα κατάσταση προς όφελος του πο-
λίτη επιταχύνοντας τις διαδικασίες και στηρίζοντας συνολικά τον
ασθενή.

Κατά τη διάρκεια των επιτροπών, είπατε τις θέσεις σας, µας
µιλήσατε για τις υποτιθέµενες λύσεις και για το πώς πρέπει να
γίνουν όλα αυτά. Όµως, αφού όλα ήταν τόσο απλά, όπως σας
είπα και στις επιτροπές, γιατί δεν έγιναν ενώ κυβερνούσατε τεσ-
σεράµισι χρόνια και είχατε τη δυνατότητα να τα φτιάξετε και δεν
τα κάνετε; Είναι ένα ερώτηµα που δεν έχει απαντηθεί. Πιθανόν
να ισχύει και εδώ το ότι τα θέλαµε όλα, αλλά δεν τα προλάβαµε.

Στη συνέχεια, θέλω να σταθώ, επίσης, και στο ηλεκτρονικό σύ-
στηµα παρακολούθησης και διακίνησης φαρµάκων, το οποίο θα
παρακολουθεί την εγχώρια διακίνηση των φαρµάκων και πληρεί
την επιτακτική ανάγκη να αντιµετωπιστούν µε ταχύτητα και απο-
τελεσµατικότητα οι περιπτώσεις ελλείψεων φαρµάκων. Αξίζει να
υπογραµµιστεί εδώ ότι όλοι οι εµπλεκόµενοι στη διαδικασία φο-
ρείς αναλαµβάνουν την υποχρέωση να καταχωρούν τα απαραί-
τητα στοιχεία που αφορούν τη διακίνηση και την πώληση των
φαρµάκων στο νέο αυτό σύστηµα. Έτσι, θα έχουµε µια καλύτερη
εικόνα για την παρακολούθηση της διακίνησης των φαρµάκων
στη χώρα.

Επίσης, σηµαντική ρύθµιση του νοµοσχεδίου αποτελεί και η
πρόβλεψη για την κατ’ οίκον παράδοση φαρµάκων σε ασφαλι-
σµένους οι οποίοι λαµβάνουν φαρµακευτική αγωγή µε σκευά-
σµατα για θεραπεία σοβαρών ασθενειών. Η προτεινόµενη
διάταξη κρίνεται αναγκαία για την ανακούφιση ασθενών που πά-
σχουν από σοβαρές ασθένειες και θα επιφέρει οφέλη για τις συγ-
κεκριµένες κοινωνικές οµάδες µε ταυτόχρονη αξιοποίηση του
υφιστάµενου δικτύου διανοµής που υπήρξε για την παράδοση
φαρµάκων κατά του κορωνοϊού. 

Μας ψέξατε, επίσης, και για τις αναγκαίες παρατάσεις των δι-
οικήσεων των νοσοκοµείων που έχουν προβλεφθεί. Εµείς, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε αυτοί που προχωρούµε σε αυ-
στηροποίηση των κριτηρίων επιλογής των διοικητών. Θα τεθεί
ένα νέο πλαίσιο µε λογοδοσία και αξιολόγηση, το οποίο θα εξα-
σφαλίζει κριτήρια και προϋποθέσεις µε στόχο αναβαθµισµένες
διοικήσεις, για να µην προκύψουν ξανά διοικητές µε πλαστά πτυ-
χία ή διοικητές µε µη συναφή προς τον διορισµό προσόντα. Μας
εγκαλείτε, λοιπόν, εσείς που όλοι θυµόµαστε τι έγινε επί θητείας
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σας στις διοικήσεις των νοσοκοµείων. Να θυµηθούµε τι έγινε σε
ένα νησί του Αιγαίου, του οποίου το όνοµα δεν θέλω να ανα-
φέρω, όπως και το τι έγινε και στην πατρίδα µου που ο διοικητής
ήταν απόφοιτος της Σχολής Τροφίµων.

Με το άρθρο 16 τώρα και τη ρύθµιση για την παράταση συµ-
βάσεων του Εθνικού Κέντρου Αιµοδοσίας λαµβάνονται όλα τα
απαραίτητα µέτρα, προκειµένου να συνεχιστεί η απρόσκοπτη κά-
λυψη των αναγκών µετάγγισης αίµατος των ασθενών των νοση-
λευτικών ιδρυµάτων έως την ολοκλήρωση του σχετικού
διαγωνισµού. 

Επιπρόσθετα, µε τα άρθρα 22 έως 27 του παρόντος σχεδίου
νόµου προβλέπονται επείγουσες ρυθµίσεις που άπτονται των αρ-
µοδιοτήτων του Υπουργείου Παιδείας και Αθλητισµού, σχετικά
µε θέµατα που αφορούν στις διαδικασίες εκλογής των µελών
ΔΕΠ των ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, στην πρακτική
άσκηση των φοιτητών, καθώς και στην εισαγωγή των αθλητών
µαθητών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και του Υπουργείου
Ενέργειας και Περιβάλλοντος και οι οποίες αφορούν την παρά-
ταση της προθεσµίας για την κατάθεση αίτησης για έκδοση οι-
κοδοµικής άδειας ή προέγκρισης η οποία έληξε την 30η

Σεπτεµβρίου 2023. Η παράταση αυτή αφορά αποκλειστικά τους
ιδιοκτήτες που είχαν καταθέσει εµπροθέσµως το αίτηµά τους και
η αίτησή τους εκκρεµεί.

Καταληκτικά µε τα άρθρα 25 έως 27 παρατείνονται οι συµβά-
σεις στην εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΕΣΤΙΒΑΛ Α.Ε.» στην ΗΔΙΚΑ και
προνοιακούς φορείς, προκειµένου να µη δηµιουργηθούν προ-
βλήµατα στην εύρυθµη λειτουργία του σηµαντικού έργου αυτών
των φορέων.

Θέλω να σταθώ λίγο και στην τροπολογία που κατατέθηκε και
αφορά ρυθµίσεις για την ολοκλήρωση του προγράµµατος ναυ-
πήγησης του Ταχέος Περιπολικού Κατευθυνοµένων Βληµάτων
(ΤΠΚ), την κάλυψη επισκευαστικών αναγκών των λοιπών τορπι-
λακάτων του Πολεµικού Ναυτικού, καθώς και ρυθµίσεις για τον
ΦΠΑ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η άµυνα της χώρας είναι αυτο-
σκοπός. Η βελτίωση των επιχειρησιακών και αποτρεπτικών δυ-
νατοτήτων των Ενόπλων Δυνάµεων είναι υψίστης σηµασίας και
µε την άµυνα της χώρας δεν πρέπει να παίξει κανείς. Η αξιολο-
γούµενη ρύθµιση αντιµετωπίζει τις ανάγκες οµαλής ολοκλήρω-
σης του προγράµµατος ναυπήγησης του Ταχέος Περιπολικού
Κατευθυνοµένων Βληµάτων «Υποπλοίαρχος Βλαχάκος» και συµ-
βάλλει στην επιχειρησιακή αξιοποίηση. Επίσης, µε τη συγκεκρι-
µένη τροπολογία τροποποιείται ο κώδικας φόρου προστιθέµενης
αξίας, προκειµένου να υπαχθούν στον µειωµένο συντελεστή του
13% ορισµένα είδη που προορίζονται κυρίως ή αποκλειστικά για
τη γεωργία, την κτηνοτροφία και τη δασοκοµία. 

Προβλέπεται, επίσης, υπερµειωµένος συντελεστής ΦΠΑ 4%
για παροχή υπηρεσιών βάσει συµβάσεων για εργασίες που προ-
ορίζονται αποκλειστικά για αποµάκρυνση αρχιτεκτονικών εµπο-
δίων που περιορίζουν κινητικότητα ατόµων µε αναπηρία σε
κτήρια δηµόσια και ιδιωτικά ή κτήρια που εξυπηρετούν το δηµό-
σιο συµφέρον. Έτσι, στηρίζουµε έµπρακτα τους αγρότες µας,
αλλά και όλους όσοι επλήγησαν από τους συναφείς κλάδους,
λόγω των πρόσφατων καταστροφών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά γενική οµολογία πρέπει να
συµφωνήσουµε όλοι ότι το παρόν σχέδιο νόµου έρχεται να λύσει
προβλήµατα και να συµπληρώσει τα υφιστάµενα κενά. Ο καιρός
της µικροπολιτικής και της ανούσιας σύγκρουσης έχει περάσει
ανεπιστρεπτί και οι πολίτες έδειξαν σε όλους µας τον δρόµο. Επι-
θυµούν σοβαρότητα, σχέδιο και λύσεις στα προβλήµατά τους.
Αυτό κάνει το παρόν σχέδιο νόµου. Λύνει προβλήµατα, προλαµ-
βάνει καταστάσεις. 

Θέλω να θυµίσω, κλείνοντας, ότι ήταν η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη η οποία τα τελευταία
χρόνια ενίσχυσε το ανθρώπινο δυναµικό του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας σε απόλυτο βαθµό. Κατά την προηγούµενη θητεία
µας αυξήσαµε κατά 37% τις δαπάνες στον τοµέα της υγείας,
αναµορφώσαµε το ειδικό µισθολόγιο των ιατρών του ΕΣΥ µε µε-
σοσταθµική αύξηση 10% και κόστος 92 εκατοµµύρια για το 2023.
Αυξήσαµε τα επιδόµατα επικινδυνότητας σε νοσηλευτές στα 200
ευρώ. Διπλασιάσαµε τα κρεβάτια στις ΜΕΘ. Διασφαλίσαµε 1,5

δισεκατοµµύριο για κτηριακή αναβάθµιση και υλικοτεχνική υπο-
δοµή δοµών υγείας και νοσοκοµείων, ενώ προωθούµε την ενί-
σχυση του ΕΚΑΒ µε προσλήψεις µόνιµου και επικουρικού
προσωπικού, µε στόχο εντός του 2024 να έχουν ενταχθεί οκτα-
κόσιοι µόνιµοι εργαζόµενοι. Ήδη έχουν προκηρυχθεί οι πρώτες
εκατόν έντεκα θέσεις επικουρικού προσωπικού στην Αθήνα. 

Αυτό κάναµε και αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε, θέτοντας
στο επίκεντρο τον πολίτη και αναβαθµίζοντας τις υπηρεσίες
υγείας. Παρά τις διαφορές µας, ο τοµέας της υγείας είναι κρίσι-
µος και αφορά το σύνολο της κοινωνίας. Το παρόν σχέδιο νόµου
λύνει προβλήµατα και βελτιώνει συνθήκες, ενώ αναβαθµίζονται
συνολικά οι προσφερόµενες υπηρεσίες.

Για όλους αυτούς τους παραπάνω λόγους και µε γνώµονα
πάντα το κοινό καλό, σας καλώ όλους να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ τον
κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου. 

Τώρα τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Ανδρέας Πα-
ναγιωτόπουλος. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός Υγείας των

Εργατικών στη µεταπολεµική περίοδο του Κλέµεντ Άτλι που κα-
θιέρωσε το εµβληµατικό Εθνικό Σύστηµα Υγείας στη Βρετανία,
ο Άνιουριν Μπέβαν, είχε πει ότι η ασθένεια δεν είναι ούτε µια
απόλαυση για την οποία οι άνθρωποι πρέπει να πληρώσουν ούτε
ένα αδίκηµα για το οποίο θα έπρεπε να τιµωρηθούν, αλλά µια κα-
κοτυχία, το κόστος της οποίας πρέπει να µοιραστεί η κοινότητα.

Ογδόντα περίπου χρόνια αργότερα ερχόµαστε για ακόµη µια
φορά να ισοπεδώσουµε ό,τι έχει αποµείνει όρθιο στη δηµόσια
υγεία µετά από τις καταστροφικές πολιτικές δηµοσιονοµικής πει-
θαρχίας που επέβαλε η µέγγενη της πρώτης µνηµονιακής περιό-
δου, όταν µάλιστα η περίοδος της πανδηµίας του κορωνοϊού
ανέδειξε µε τον πιο εµφατικό τρόπο την ανάγκη για ενίσχυση του
δηµοσίου τοµέα υγείας και όχι το αντίθετο που τέσσερα χρόνια
επιχειρείτε µε τις πολιτικές σας ως Κυβέρνηση. 

Όσον αφορά το επικοινωνιακό σόου που κάνατε χθες µε την
καρατόµηση της διοίκησης του Κωνσταντοπούλειου Νοσοκο-
µείου «Αγία Όλγα» µετά από τις καταγγελίες των εργαζοµένων
για άθλιες συνθήκες στην ψυχιατρική κλινική, µην ξεχνάτε τα κρι-
τήρια τα οποία βάλατε, διότι δεν υπήρχαν κριτήρια, υπήρχαν οι
δικοί σας άνθρωποι, οι δικές σας επιλογές και οι επιλογές του
ίδιου του Πρωθυπουργού, από τον Πλεύρη µέχρι τους υπόλοι-
πους που είχατε µέχρι χτες. Τώρα θα µου πείτε ότι ο κ. Βαρτζό-
πουλος, ο επιστήθιος Υπουργός τα ανακάλυψε όλα αυτά των
φίλων Σαµαρά και των συν αυτώ. 

Αυτά είναι τα κριτήρια που βάζετε και επικαλείστε σήµερα ότι
θα φέρει ο νέος Υπουργός για την επιλογή των διοικητών των νο-
σοκοµείων. Και, βέβαια, ψάχνετε να βρείτε και κάποιο παρά-
δειγµα της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για να αποτελέσει άλλοθι
αυτό. Ωραία. Κι εγώ λέω λοιπόν ότι είναι λάθος. Τι πάει να πει
αυτό; Ότι θα συνεχίσουµε έτσι;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Όχι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Μπράβο! Να δούµε τα κρι-

τήριά σας λοιπόν. Όµως, δεν νοµίζω ότι θα βάλετε κριτήρια τέ-
τοια ούτως ώστε να αποδώσουν τα νοσοκοµεία ουσιαστικά. Θα
πω µετά γιατί. 

Τώρα, ως προς τα άρθρα 3 και 4, µας προξενεί πραγµατικά
απορία εάν στην κυβέρνηση του ευέλικτου και επιτελικού σχή-
µατος δεν συνεννοείστε ή αν ρίχνετε άδεια για να πιάσετε γε-
µάτα. Και µετά χαµογελάτε, είτε έτσι, είτε αλλιώς, σε βάρος των
Ελλήνων πολιτών. Και µιλάω για την αποσυρθείσα διάταξη της
πολύφερνης -λόγω αριστείας και αυτή- Αναπληρώτριας Υπουρ-
γού κ. Αγαπηδάκη µε τη συνταγογράφηση των εµβολίων, η οποία
λόγω των δικαιολογηµένων αντιδράσεων του φαρµακευτικού
συλλόγου ή των φαρµακευτικών εταιρειών ή των φαρµακοβιοµη-
χανιών είδατε πώς πήγε και πώς αποσύρθηκε. 

Τελικά, αυτή είναι η λειτουργία του επιτελικού σας κράτους;
Τελικά υπάρχει συνεννόηση στην Κυβέρνηση; Δεν τα βλέπω. 

Θεωρώ ότι γνωρίζουµε όλοι εδώ µέσα ότι η πανδηµία έχει τε-
λειώσει, αφού ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας κατέβασε την
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ταµπέλα της πανδηµίας και µιλάµε πλέον για ενδηµική έξαρση
της νόσου κατά περιόδους, κατά πληθυσµούς, κατά εποχές και,
άρα, έτσι θα πρέπει να αντιµετωπίζεται. Ανέφερα και χθες στην
επιτροπή ότι η επιστηµονική κοινότητα σαφώς και υποδεικνύει
µέτρα τα οποία πρωτίστως θα πρέπει να αποτελέσουν συστάσεις
προς την κοινωνία εκ µέρους του Υπουργείου και όχι επιβολή,
διότι είδατε ότι η επιβολή και η υποχρεωτικότητα δεν κατάφερε
να περάσει µέσα στην κοινωνία, στην πράξη ουσιαστικά. 

Όσον αφορά το άρθρο 4, συµφωνούµε.
Το άρθρο 5, πάλι έχει να κάνει ουσιαστικά µε την υποστελέ-

χωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, κύριε Υπουργέ. Δεν είναι
δυνατόν, συνεχίζοντας έτσι, να οδηγηθούµε κάπου. Πού θα οδη-
γηθούµε; Θα οδηγηθούµε στην εξάντληση των γιατρών, των νο-
σηλευτών, των ασθενών. Αυτά προσπάθησαν να κάνουν µε τον
ν.4498/2017, να εναρµονιστεί η νοµοθεσία µας µε τις ευρωπαϊκές
οδηγίες, για να µη µας επιβληθεί πρόστιµο βασικά και έκτοτε πα-
ρέµεινε η κατάσταση αυτή και συνεχίζουµε µε το σαρανταοκτά-
ωρο. Είπα και προχτές το παράδειγµα του γιατρού που από την
Αχαΐα προς στην Πάτρα ύστερα από αυτά τα εξαντλητικά ωράρια
κοιµήθηκε και σκοτώθηκε τελικά, σαράντα πέντε χρονών άνθρω-
πος! Τώρα, αν το αποδώσουµε ότι κοιµήθηκε και είναι δικό του
το φταίξιµο, νοµίζω ότι είµαστε εκτός πραγµατικότητας. Ο για-
τρός εξαντλήθηκε, όπως εξαντλούνται. Αυτό δεν µπορεί, λοιπόν,
να λυθεί έτσι, µε παρατάσεις επί παρατάσεων του σαρανταοκτά-
ωρου. Θα πρέπει πλέον να αποκτήσουµε εθνικό σύστηµα αντάξιο
του λαού µας. 

Στο άρθρο 6, παρά την παραµονή των ειδικευόµενων νοσηλευ-
τών, συµφωνούµε. Στις µετακινήσεις να συµφωνήσουµε, απλώς
γιατί θα πληρωθούν. Όµως, µε µετακινήσεις και µε εντέλλεσθαι
δεν µπορεί να λειτουργήσει η δηµόσια υγεία σήµερα. Αυτό που
γίνεται είναι απαράδεκτο. 

Να γίνει σε έκτακτη κατάσταση, να γίνει σε µια περίπτωση που
κάτι συνέβη, να γίνει, κύριε Υπουργέ. Όµως, να γίνει πάγια τα-
κτική και να πηγαίνουµε από νοµοθετική ρύθµιση σε νοµοθετική
ρύθµιση νοµίζω ότι είναι απαράδεκτο.

Στο άρθρο 8, επίσης συµφωνώ µε την παράταση των συµβά-
σεων εργασίας του προσωπικού COVID-19 σε προνοµιακούς φο-
ρείς, οι οποίοι είναι ένας ευαίσθητος τοµέας και θα πρέπει
αντιστοίχως να δείξουµε την ευαισθησία µας, καθώς και στο
άρθρο 9.

Έχουµε και τις τροπολογίες για τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. Δεν
ξέρω εγώ, από την Πάτρα είµαι. Τώρα θα δούµε για την Ελευ-
σίνα. Τώρα που έρχονται δεν προλαβαίνουµε να τα διαβάσουµε,
κύριε Υπουργέ. Θα βρεθούµε στο τέλος όλοι αδιάβαστοι. Θα
λέµε «Δεν διάβασα», όπως το πάµε µε τις τροπολογίες. 

Ας αναφερθούµε στο άρθρο 7. Θέλω να πω ότι το προσωπικό
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας σήµερα, κύριε Υπουργέ, παρ’
όλα τα στοιχεία που εµφανίζετε εσείς -και επιµένω σ’ αυτό- είναι
επτά χιλιάδες λιγότεροι άνθρωποι σήµερα στο ΕΣΥ από ό,τι ήταν
το 2019. Δεν µπορεί να πάµε έτσι στο µόνιµο προσωπικό και να
λέµε ότι επενδύουµε στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, να εξάρουµε
τη σηµασία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και να λέµε ότι το
στηρίζουµε. Κοροϊδευόµαστε τότε. 

Στο άρθρο 10 τι να πούµε; Λειτουργούµε πάλι µε παρατάσεις,
ενώ η πανδηµία µας έδειξε ουσιαστικά τη σηµασία που έπαιξε ο
δηµόσιος φορέας και το δηµόσιο σύστηµα στο γίγνεσθαι το τότε,
σε σχέση µε τον ιδιωτικό τοµέα. Ο κουτσός δηµόσιος τοµέας,
αυτό το λειψό Εθνικό Σύστηµα Υγείας και εµείς όλοι που το υπη-
ρετήσαµε και το υπηρετούµε, σηκώσαµε το κύριο βάρος της
πανδηµίας. Και νοσήσαµε και αρρωστήσαµε και δουλέψαµε µε
το παραπάνω. 

Ουσιαστικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας κρατήθηκε µε την ψυχή
των υπηρετούντων σε αυτό ιατρών, νοσηλευτών και λοιπού προ-
σωπικού. 

Αλλά δεν είναι ποδόσφαιρο εδώ, στο ποδόσφαιρο δίνεται πα-
ράταση όταν έχουµε ισοπαλία. Εδώ δεν έχουµε ισοπαλία. Εδώ
µας νίκησε το ιδιωτικό κατά κράτος και εµείς βάζουµε τα στήθη
µας µπροστά για να κρατήσουµε το δηµόσιο. Πού θα πάει αυτό;
Δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτό, κύριε Υπουργέ. 

Και πάµε στο περίφηµο άρθρο 11, όπου έντεχνα, βλέπω, επι-
µένετε να λέτε απλά «ενιαία λίστα χειρουργείων». Και είπαµε και

τονίσαµε ότι η ενιαία λίστα χειρουργείων απαιτεί ή προϋποθέτει
µια γεωγραφική υγειονοµική περιφέρεια όλη τη χώρα και έφερα
και το παράδειγµα, κύριε Υπουργέ. Αρρώστησα στην Πάτρα και
η ΗΔΙΚΑ θα µε βγάλει -συµφωνούµε στην ψηφιοποίηση και είναι
σωστό µέτρο και βελτιώνει τα πάντα…

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας απάν-
τησα γι’ αυτό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν το κατάλαβα µάλλον,
έχω αδυναµία και να τα καταλάβω.

Από την Πάτρα µε στέλνει η ΗΔΙΚΑ στη Λάρισα. Αν κάνω λο-
γαριασµό τι θα µου στοιχίσει το χειρουργείο της χολής µου στη
Λάρισα, θα πάω δίπλα στο ιδιωτικό, διότι θα µου έρθει µία η άλλη
και θα είµαι και δίπλα στο σπίτι µου. Δεν είναι λογικό αυτό; Δεν
θα πρέπει να µπει ως προϋπόθεση µέσα; Γιατί δεν µπαίνει στο
άρθρο 11 λοιπόν ανά νοσοκοµείο;

Βέβαια ο κ. Χουρδάκης έκανε µια πρόταση χτες ανά υγειονο-
µική περιφέρεια, αλλά, κύριε Χουρδάκη, η 6η Υγειονοµική Περι-
φέρεια στην οποία ανήκουµε εµείς ξεκινάει από την Κόνιτσα,
φτάνει στους Μολάους και από τη µια άκρη της Πελοποννήσου
στην άλλη. Αν µε στείλουν στα Γιάννενα, πάλι το ίδιο µου είναι. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Γι’ αυτό είπα για γεωγραφικό περιορι-
σµό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
Άρα νοµίζω ότι µε το άρθρο έτσι όπως είναι διατυπωµένο και

την ενιαία λίστα χειρουργείων έχουµε όχι ευθεία, έχουµε τεθλα-
σµένη και διολίσθηση προς τον ιδιωτικό τοµέα του εθνικού συ-
στήµατος υγείας. 

Και βέβαια θα αντιτείνει κάποιος ότι «Τι σε νοιάζει εσένα;». Το
είχε πει την άλλη φορά κάποιος εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ότι «Τη δουλειά του να κάνει ο άρρωστος και αφού εξυπη-
ρετηθεί και κάνει το χειρουργείο, εσένα τι σε νοιάζει πού θα το
κάνει; Το κράτος πληρώνει». Μήπως θυµάστε στην πανδηµία
πόσο στοίχιζε το κρεβάτι της εντατικής στο δηµόσιο και πόσο
στοίχιζε στον ιδιωτικό τοµέα; Άσε που δεν έβαλε «πλάτη» κανέ-
νας από τον ιδιωτικό τοµέα στην πανδηµία, αλλά θεωρητικά λέµε
και τις τιµές που έβγαλε ο ΕΟΠΥΥ. Ήταν το διπλάσιο. 

Μα, µε συγχωρείτε, τα δικά µας λεφτά είναι αυτά. Από τη δική
µας τσέπη είναι, του Έλληνα φορολογούµενου είναι. Πώς θα τα
χειριστούµε δηλαδή αυτά, για να το καταλάβω; Άρα έτσι όπως
το χειρίζεστε και έτσι όπως το βάζετε ενιαία, ανοίγετε διάπλατα
την πόρτα της ιδιωτικοποίησης. Δεν ανοίγετε παράθυρο. 

Το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης και διακίνησης των
φαρµάκων είναι θετική ρύθµιση, συµφωνούµε και µακάρι να περ-
πατήσει όπως προβλέπεται, να µην έχουµε παρεκκλίσεις. 

Όπως και στο άρθρο 13, όπου έχουµε την αποστολή κατ’ οίκον
των φαρµακευτικών ιδιοσκευασµάτων για τη θεραπεία σοβαρών
ασθενειών, που είναι και αυτό θετικό και βεβαίως, ελπίζω να περ-
πατήσει, να µην έχει δυσλειτουργία στην επιλογή των κούριερ
που θα κάνετε ή αν θέλετε να εξυπηρετήσετε κανέναν δικό σας
που έχει φαλιρίσει και πρέπει να ξεχρεώσει και να φτάσουµε σε
σηµεία που τελικά να ταλαιπωρείται ο άρρωστος.

Και στο άρθρο 14, σχετικά µε την παράταση της θητείας των
διοικήσεων των νοσοκοµείων, τι να πω τώρα; Διάβασα και τη συ-
νέντευξη του Υπουργού στον «ΣΚΑΪ», που βέβαια βάζει κριτήρια
ωραία, αντικειµενικά ικανότητας, αξιολόγησης και τα λοιπά. Δεν
ξέρω αν αυτό θα ισχύσει και αν θα γίνει και βεβαίως επαφίεµαι
ακόµη στις καλές προθέσεις του Υπουργού και ελπίζω να βγούνε
σε πέρας, όπως τις λέει, γιατί ενδεχοµένως οι παρεµβάσεις των
υπολοίπων παραγόντων του κόµµατος της Δεξιάς να είναι απο-
τρεπτικές σε αυτήν την κατεύθυνση. 

Στο άρθρο 15 συµφωνούµε.
Στο άρθρο 16 συµφωνούµε.
Όσον αφορά στο άρθρο 17, κύριε Υπουργέ, είπα και προχτές

ότι παραλάβατε τα χρέη των νοσοκοµείων ρυθµισµένα, αφού
είχαν καταβαραθρωθεί το 2014 και ήταν στα όρια της χρεοκο-
πίας και σήµερα πάλι τα έχετε µε ένα δισεκατοµµύριο ληξιπρό-
θεσµα πλέον τα νοσοκοµεία και από ό,τι γνωρίζω, και στην Πάτρα
ακόµα έχουµε ανθρώπους και εταιρείες οι οποίοι έχουν πολλούς
µήνες απλήρωτοι, δεν υπάρχουν λεφτά να πληρωθούν και δυσ-
λειτουργεί το σύστηµα.

Και πάµε στο άρθρο 18, όπου και εδώ πιστεύω ότι παρανοµείτε
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και ουσιαστικά και τυπικά. Είπα και προχτές στην επιτροπή, κύριε
Υπουργέ, ότι ο νόµος ήταν σαφής. Έχετε βέβαια και εµµονές και
συµφέροντα ενδεχοµένως και εξυπηρετείτε ανθρώπους. Διότι
δεν εξηγείται αλλιώς στο κέντρο των Χανίων πώς ο προηγούµε-
νος που βάλατε πρόεδρος, ο οποίος είχε µειοψηφήσει, όταν πάρ-
θηκε η απόφαση κυρώσεως στο συγκεκριµένο κέντρο, τον
πήρατε και τον κάνατε πρόεδρο µετά. Και τώρα πάρτε και το κέν-
τρο, πάρτε και τον πρόεδρο που ήταν εκεί, καταζητούνται ή διώ-
κονται. Και βεβαίως µπαίνει εν αµφιβόλω και το γενετικό υλικό,
η τύχη του και η διασφάλισή του για τη δηµόσια υγεία και για
τους ωφελούµενους. 

Ο νόµος είναι σαφής, κύριε Υπουργέ. Προβλέπει καθηγητή της
µαιευτικής πρόεδρο, καθηγητή της νοµικής αντιπρόεδρο, δεν
προβλέπει πουθενά συνταξιούχο δικαστικό. Με συγχωρείτε
πολύ! Όταν θέλετε να βολέψετε κάποιον, νοµοθετείτε καταπώς
θέλετε να τον βολέψετε. Μα, για όνοµα του Θεού! Να κάνει τι ο
συνταξιούχος δικαστικός δηλαδή; Να λύσει τι; Την υποβοηθού-
µενη αναπαραγωγή, µια άκρως εξειδικευµένη επιστηµονική διερ-
γασία;

Σε όλα τα κάνατε και µε τον Κοντολέοντα, από πού να το πιά-
σουµε; Όπου θέλατε να βολέψετε δικό σας, κάνατε ρυθµίσεις.
Απόγονοι του Κωλέττη τελικά αποδεικνύεστε και πιστοί µάλιστα,
δεν αλλάζετε. Δεν το καταλαβαίνω.

Στο άρθρο 19 να συµφωνήσουµε.
Στο άρθρο 20 να συµφωνήσουµε. 
Στο άρθρο 21, τα είπα και προχτές, αυτό το ενιαίο µητρώο καρ-

κίνου, έτσι όπως το έχετε βάλει, και των νεοπλασιών, το εθνικό ιν-
στιτούτο, δεν νοµίζω ότι θα αποδώσει αυτά που θα θέλατε, διότι
γίνεται µια ενιαία κατάταξη µιας ασθένειας, όλες. Ενώ υπήρχε η
κατηγοριοποίηση των τεσσάρων συχνών µορφών καρκίνου, των
σοβαρότατων µορφών καρκίνου και µπορούσε να αντιµετωπιστεί,
σήµερα τα βάζετε όλα µαζί. Δεν ξέρω αν θα σας βγει αυτό που-
θενά ή και εκεί πάλι έχετε κατά νου κάτι να καλύψετε. 

Βέβαια έχετε και άλλες ρυθµίσεις που ουσιαστικά αποτελούν
-το είπα και την άλλη φορά- ξεχείλωµα των κοινοβουλευτικών
διαδικασιών. Καταλαβαίνουµε τους λόγους κάποιας έκτακτης
ανάγκης. Μπορεί κάποια διάταξη σαφώς να προσαρτηθεί σε ένα
νοµοσχέδιο λόγω του επείγοντος χαρακτήρα, αλλά εδώ, απ’ ό,τι
φαίνεται, γίνεται µόνιµο και καλούµεθα εµείς σε αυτό να συναι-
νέσουµε.

Εγώ ίσως παραξενεύοµαι ως νέος Βουλευτής, στους παλιότε-
ρους µπορεί να φαίνεται και φυσιολογικό γιατί το έχουν συνηθί-
σει. Εµείς οι νεότεροι όµως δεν µπορούµε συνεχώς να λέµε
«ορθά γίνεται αυτό», γιατί κάποιος πρέπει να αντιδράσει στη
στρέβλωση και το ξεχείλωµα της κοινοβουλευτικής διαδικασίας
και να τη σεβόµαστε λίγο παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
λίγο περιορίστε παρακαλώ…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, ένα λεπτό, κύριε Πρό-
εδρε.

Στο άρθρο 22 λέµε «ναι». 
Το άρθρο 23 το ψηφίζουµε και αυτό, διότι, παρ’ όλες τις αν-

τιρρήσεις των πανεπιστηµιακών, παρ’ όλα τα λάθη και τις αστο-
χίες του προηγούµενου νόµου της κ. Κεραµέως, τα οποία είχαν
καταγγελθεί, έρχεστε τώρα για δεύτερη φορά να διορθώσετε τα
λάθη τα προηγούµενα. Αλλά δεν είναι και το µοναδικό αυτό. 

Στο άρθρο 24 θα πούµε «παρών», διότι ακόµα δεν µπορεί να
κυβερνάται η χώρα µε βασιλικά διατάγµατα του παρελθόντος και
να δίνουµε παρατάσεις αυτών.

Στο άρθρο 25 λέµε «ναι». 
Στο άρθρο 26, οι παρατάσεις του επικουρικού προσωπικού και

άλλων -είπαµε και µε τον κ. Ακτύπη- ανθρώπων οι οποίοι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

κλείστε παρακαλώ. Δεν χρειάζεται αναφορά σε όλα τα άρθρα,
φαντάζοµαι, αλλά εν πάση περιπτώσει…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω µε τον λόγο του
Μπέβαν: Το ΕΣΥ θα διαρκέσει όσο θα υπάρχουν κυβερνήσεις και
πολιτικοί που θα το πιστεύουν και θα αγωνιστούν γι’ αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-

τος Αλλαγής κ. Ιωάννης Τσίµαρης.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα σταθώ στους

θελκτικούς τίτλους των νοµοσχεδίων της Κυβέρνησης. Άλλωστε
είναι η συνήθης τακτική πλέον η πάνω απ’ όλα επικοινωνιακή αν-
τιµετώπιση των θεµάτων και όχι η επί της ουσίας διαχείρισή τους.

Δεν αποτελεί εξαίρεση ούτε ο κρίσιµος και πολύπαθος χώρος
της υγείας. Η ετοιµότητα και η κυβερνητική επάρκεια, η αποτε-
λεσµατικότητα του επιτελικού κράτους δυστυχώς αποκαλύφθηκε
το τελευταίο διάστηµα µε τον πιο σκληρό τρόπο στους Έλληνες
πολίτες: Έβρος, Ρόδος, Θεσσαλία. Στο ίδιο έργο θεατές. Γιατί;
Διότι δεν υπάρχει σχέδιο, δεν υπάρχει πρόληψη, δεν υπάρχει δια-
χείριση. Όλα αντιµετωπίζονται εκ των υστέρων και πολύ αργά,
αφού η εκτελεστική εξουσία δεν προσβλέπει και δεν προβλέπει
έγκαιρα τις ανάγκες της ελληνικής κοινωνίας. Αυτό ακριβώς συµ-
βαίνει και µε το ΕΣΥ, που το οραµατίστηκε, το σχεδίασε και το
υλοποίησε η δηµοκρατική παράταξη πριν ακριβώς σαράντα χρό-
νια, στις 7 Οκτωβρίου του 1983. Ο Παρασκευάς Αυγερινός και ο
Γεώργιος Γεννηµατάς οραµατίστηκαν ένα Εθνικό Σύστηµα
Υγείας µε ποιοτικές υπηρεσίες για όλους τους πολίτες. Αυτό το
όραµα αποδοµήθηκε όµως.

Κυρίες και κύριοι, δεν υπάρχει ολοκληρωµένο σχέδιο µεταρ-
ρυθµίσεων στην υγεία το οποίο να ανταποκρίνεται στη σύγχρονη
εποχή και στις ανάγκες του πληθυσµού. Το µόνο που ακούµε από
την Κυβέρνηση είναι αυξηµένη παροχολογία χωρίς ουσιαστικό
αποτέλεσµα, υποσχέσεις για προσλήψεις, υποσχέσεις για ανα-
βάθµιση του ΕΣΥ, ανακοινώσεις σύστασης νέων µονάδων, απο-
σπασµατικές λύσεις χωρίς ουσιαστικό επιχειρησιακό σχέδιο που
θα µετασχηµατίσει το ΕΣΥ σε έναν σύγχρονο οργανισµό ο
οποίος θα ανταποκρίνεται µε αξιοπρέπεια και επάρκεια στις
ανάγκες των πολιτών, σε ένα σύστηµα που θα υιοθετεί καινοτό-
µες πρακτικές και θα πληροί τον σκοπό του.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µετά από πενήντα έναν µήνες διακυβέρνησης υποστη-
ρίζει ότι έχει πλέον ως προτεραιότητα τη βελτίωση του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Μετά από πενήντα έναν µήνες! Πού ήσα-
σταν πριν; Αυτό αποτελεί µια προγραµµατική δήλωση που έρχε-
ται σε πλήρη αντίθεση µε τα πολυετή πεπραγµένα σας, καθώς
σε ολόκληρη την προηγούµενη κυβερνητική θητεία πράξετε
ακριβώς το αντίθετο, µε αποτέλεσµα η λειτουργία των νοσοκο-
µείων, των κέντρων υγείας και του ΕΚΑΒ να έχει απαξιωθεί. 

Το ΕΣΥ βρίσκεται στη χειρότερη κατάσταση που υπήρξε ποτέ.
Αδυνατεί να αντιµετωπίσει τις αυξηµένες ανάγκες και τις σύγ-
χρονες προκλήσεις, ενώ τα προβλήµατα υποχρηµατοδότησης,
υποστελέχωσης και κακοδιοίκησης δηµιουργούν πολλαπλά προ-
βλήµατα: δεκάδες χιλιάδες κενά σε οργανικές θέσεις ιατρονο-
σηλευτικού και λοιπού προσωπικού, συνεχόµενες παραιτήσεις
γιατρών λόγω των συνθηκών εργασίας, υπερεφηµέρευση χωρίς
ρεπό και άδειες, εξουθένωση του προσωπικού. Προκειµένου να
καλυφθούν τα µεγάλα κενά σε ανθρώπινο δυναµικό οδηγούµα-
στε στα «εντέλλεσθε» µετακινήσεων προσωπικού αποδυναµώ-
νοντας τµήµατα που ήδη αιµορραγούν. Οι περισσότερες δοµές
λειτουργούν κάτω από τα όρια ασφαλείας που έχουν θέσει οι επι-
στηµονικές τους επιτροπές.

Μέσα σε αυτή την πραγµατικότητα ποια είναι η προτεινόµενη
λύση; Να καταθέσετε ένα σχέδιο νόµου προς ψήφιση που ακο-
λουθεί την τακτική της πλήρους εξουθένωσης του ιατρικού προ-
σωπικού και της ουσιαστικής απαξίωσης των νοσηλευτικών
ιδρυµάτων. Για µία ακόµα φορά κατατίθεται το άρθρο όπου ανα-
φέρεται: Για την εύρυθµη λειτουργία των νοσοκοµείων και µονά-
δων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας του ΕΣΥ και µέχρι την
ολοκλήρωση των απαιτούµενων προσλήψεων -να δούµε πότε θα
γίνουν αυτές- η δυνατότητα υπέρβασης του σαρανταοκτάωρου
υφίσταται έως τις 31 Δεκεµβρίου του 2023.

Γνωρίζετε πόσα σαρανταοκτάωρα έχουν υπερβεί οι γιατροί;
Γνωρίζετε πόσο έχουν υπερβεί τις δυνάµεις τους για να στηρί-
ξουν µε αυταπάρνηση το σύστηµα υγείας; Αναφέρεται στον νόµο
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ως απαραίτητη προϋπόθεση για την υπέρβαση του σαρανταο-
κτάωρου η ατοµική συναίνεση του γιατρού. Δεν µπορούµε να µι-
λάµε για ατοµική συναίνεση τη στιγµή που γνωρίζουµε σε ποια
διλήµµατα βρίσκονται µπροστά οι γιατροί καθηµερινά: τήρηση
του σαρανταοκτάωρου ή να κλείσει η κλινική, µε ό,τι συνεπάγεται
αυτό για την εύρυθµη λειτουργία της ή ακόµα και για τη δυνατό-
τητα να παρέχει ειδικότητα. Αν συνυπολογίσουµε τις µετακινή-
σεις και τα «εντέλλεσθε», τότε µιλάµε για τη δηµιουργία µιας
κανονικότητας που µε την παράταση του νοµοσχεδίου τη νοµι-
µοποιούµε. Οι εφηµερίες ετοιµότητας δεν λογίζονται ως ώρες
εργασίας και οι πραγµατοποιηθείσες εφηµερίες όχι µόνο δεν
αποζηµιώνονται, αλλά και υπερφορολογούνται. Με αυτόν τον
τρόπο έχετε εξωθήσει σε µαζικές παραιτήσεις και διαφυγή στο
εξωτερικό είτε στα ιδιωτικά νοσηλευτικά ιδρύµατα τους ήδη
υπάρχοντες γιατρούς. 

Η λύση δεν είναι η περαιτέρω εργασιακή εξουθένωση των για-
τρών, που είναι και η κύρια αιτία εξόδου από το ΕΣΥ, αλλά και
ένα από τα βασικά αντικίνητρα εισόδου νέων γιατρών. Η λύση
είναι η άµεση προκήρυξη για την πλήρωση των κενών οργανικών
θέσεων, η θέσπιση κινήτρων, η ένταξη στα βαρέα και ανθυγιεινά,
η αποζηµίωση των εφηµεριών και η ξεχωριστή φορολόγησή
τους. Αυτά τα µέτρα µπορούν άµεσα να λειτουργήσουν και ου-
σιαστικά να σταµατήσουµε την αιµορραγία και φυσικά θα πρέπει
να έχουµε ανασύνταξη και να προκηρυχθούν νέες θέσεις για-
τρών, καθώς και να δηµιουργηθούν και νέα οργανογράµµατα και
να αποκτήσουν επιτέλους νέες διοικήσεις µε αξιοκρατικό τρόπο
σε ορίζοντα πενταετίας, ώστε να µην εξαρτώνται από τον εκλο-
γικό κύκλο.

Και ερχόµαστε τώρα στο κύριο άρθρο αυτού του νοµοσχεδίου,
στη σύσταση της ενιαίας λίστας χειρουργείων. Θα αναφέρω εν-
δεικτικά κάποια στατιστικά στοιχεία για την αποτύπωση της υφι-
στάµενης κατάστασης των χειρουργείων. Στο Νοσοκοµείο
Παίδων «Αγία Σοφία» και στο «Αγλαΐα Κυριακού» βρίσκονται
τρεις χιλιάδες εκατόν έντεκα παιδιά στη λίστα αναµονής, στον
«Ευαγγελισµό» τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιοι δεκαεπτά ασθενείς
στη λίστα, στο Νοσοκοµείο «Γεννηµατάς» χίλιοι τριακόσιοι ενε-
νήντα τρεις ασθενείς, στο «ΚΑΤ» τέσσερις χιλιάδες εξήντα ένας.
Αυτό έχει οδηγήσει σε µία αναµονή που ο κάθε ασθενής προ-
σπαθεί µε κάποιον τρόπο να την καταστρατηγήσει και έτσι βρί-
σκονται µπροστά στη δηµιουργία αναγκών. 

Η καταστρατήγηση της λίστας µε τεχνάσµατα και κυρίως µε
τη βάπτιση περιστατικών ως επειγόντων έχει φυσικά επιφέρει και
την κατακόρυφη αύξηση των εκτός του κανονικού ωραρίου πε-
ριστατικών, τα οποία υποβάλλονται σε επέµβαση ως έκτακτα
κάτω από επισφαλείς συνθήκες, µιας και το προσωπικό αυτές τις
ώρες είναι ελλιπές. Παράλληλα, έχουµε καταπόνηση των νοσο-
κοµείων και καθυστέρηση στην αντιµετώπιση των πραγµατικά
επειγόντων περιστατικών.

Γνωρίζετε ότι σχεδόν το ένα τέταρτο των χειρουργείων που
διενεργούνται στα νοσοκοµεία του ΕΣΥ είναι επείγοντα και ότι
το ποσοστό τους σε κάποια νοσοκοµεία φτάνει στο 40% και στο
50%; Και τώρα έρχεται η σύσταση της ενιαίας λίστας χειρουρ-
γείων ως λύση σε αυτή τη ζοφερή κατάσταση; Υπάρχει µελέτη
από την οποία τεκµαίρεται ότι θα υπάρχει βελτίωση από την
εφαρµογή της; 

Να αποσαφηνίσουµε: Η ψηφιοποίηση των υπηρεσιών υγείας,
όπως και της λίστας, είναι απαραίτητη και είµαστε υπέρµαχοι
αυτού. Εµείς επιµένουµε ότι η διαχείριση της λίστας θα πρέπει
να γίνεται από τις µονάδες υγείας όπου και θα εφαρµόζεται.
Εµείς θέλουµε αυτό να καταγραφεί στο νοµοσχέδιο. Θέλουµε τα
δεδοµένα να κοινοποιούνται στην ΗΔΙΚΑ αµέσως µε την εισα-
γωγή του ασθενή στη λίστα, έτσι ώστε µε την κοινοποίηση να
εξασφαλίζεται η διαύγεια της διαδικασίας. Τα δεδοµένα θα πρέ-
πει να είναι ανοιχτά σε όλους χωρίς να υπάρχει πρόσβαση σε
ευαίσθητες πληροφορίες του ασθενούς και φυσικά το Υπουργείο
να εποπτεύει τη διακίνηση της λίστας ανά νοσηλευτικό ίδρυµα,
να επεξεργάζεται τα δεδοµένα και να παρεµβαίνει όπου υπάρ-
χουν παρεκκλίσεις. Με αυτόν τον τρόπο θα πετύχουµε πραγµα-
τικά ισότιµη αντιµετώπιση. 

Όµως η σύσταση νέας λίστας µε τον τρόπο που την εισάγετε,
δηµιουργεί πολλά ερωτήµατα. Κατ’ αρχάς ενώ θα εξασφαλίσει

την ισοτιµία, εφόσον εφαρµοστεί, δεν εξασφαλίζει ότι θα µει-
ωθούν οι αναµονές, γιατί το πραγµατικό πρόβληµα είναι η υπο-
στελέχωση του ΕΣΥ. Τα ζητήµατα που εµποδίζουν την ταχεία
διεκπεραίωση των χειρουργείων που βρίσκονται στη λίστα, είναι
τα κενά προσωπικού τα οποία κάθε χρόνο αυξάνονται µε τις συν-
ταξιοδοτήσεις και τις παραιτήσεις και φυσικά η απουσία επαρ-
κούς αριθµού αναισθησιολόγων, µιας ειδικότητας που στο ΕΣΥ
βαίνει προς εξαφάνιση. Όλα αυτά έχουν αποτέλεσµα η ΕΙΝΑΠ
να ισχυρίζεται ότι µόνο στο Λεκανοπέδιο το ποσοστό των κλει-
στών χειρουργικών αιθουσών προσεγγίζει το 30%. Γεµίστε τις αί-
θουσες µε προσωπικό. Έτσι θα µειωθούν οι αναµονές. Φυσικά
οφείλεται και στην έλλειψη κλινών εντατικής θεραπείας, καθώς
και στην εξάντληση των κονδυλίων για υλικά που κάθε φθινό-
πωρο σπρώχνει προς τα πίσω τακτικά χειρουργεία. 

Άρα πιο είναι το ουσιαστικό: Για να µειώσουµε τη λίστα θα πρέ-
πει να προχωρήσετε άµεσα σε πρόσληψη προσωπικού, αναισθη-
σιολόγων για τη λειτουργία όλων των χειρουργικών αιθουσών
που αυτή τη στιγµή είτε δεν λειτουργούν είτε υπολειτουργούν.
Με αυτόν τον τρόπο θα διευθετηθεί το ζήτηµα της λίστας. 

Βέβαια εκτιµώ ότι τα παραπάνω τα γνωρίζετε. Είναι ξεκάθαρα
πολιτική σας επιλογή η διαιώνιση του προβλήµατος, έτσι ώστε,
όπως δήλωσε σε φόρουµ µόλις προχθές ο Υφυπουργός Υγείας,
να αξιοποιήσουµε διοικητικά και οργανωτικά όλους τους φορείς
και τον ιδιωτικό τοµέα. 

Εδώ καταθέτω στα Πρακτικά τις δηλώσεις του κ. Μάριου Θε-
µιστοκλέους, όπου φαίνεται ότι θα γίνουν ΣΔΙΤ µεταξύ του δη-
µοσίου και του ιδιωτικού τοµέα για την αντιµετώπιση των
προβληµάτων στην αναµονή της λίστας. Όπως γράφει εδώ, «Η
λίστα θα ελέγχεται κεντρικά από το ΕΣΥ και θα κατευθύνονται
σε ιδιωτική κλινική να χειρουργηθούν». Πώς; Με ποια κριτήρια;
Σε ποια κλινική; Ποιος θα το αποφασίζει αυτό; Τα καταθέτω στα
Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τσίµαρης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Το Υπουργείο; Δηµιουργείτε δηλαδή πάλι µια κεντρική διοί-
κηση του επιτελικού κράτους όπου θα ελέγχετε τις ροές των
ασθενών; Αυτός είναι ο απώτερος σκοπός σας. 

Ένα άλλο µέτρο ψηφιοποίησης, που επιχειρείται στο παρόν
νοµοσχέδιο, αφορά τη σύσταση ηλεκτρονικού συστήµατος πα-
ρακολούθησης-διακίνησης φαρµάκων, το οποίο διαχειρίζεται η
εταιρεία µε την επωνυµία ΗΔΙΚΑ. Δεκτό, να µπουν στο ΗΔΙΚΑ.
Βέβαια αυτή η ρύθµιση έρχεται πάλι µε καθυστέρηση και αφού
οι ελλείψεις στα φάρµακα είναι και πάλι, όχι προ των πυλών, είναι
υπαρκτές. Και αυτός δεν είναι ο λόγος που σήµερα το πρωί
υπήρχε αιφνίδια παραίτηση του προέδρου του ΕΟΦ; Ο οποίος,
ειρήσθω εν παρόδω, ευχαρίστησε απ’ όλους τους Υπουργούς
Υγείας µόνο τον κ. Κικίλια, δεν ξέρω για ποιον λόγο. Μόλις χθες
οι εκπρόσωποι των φαρµακοποιών κατήγγειλαν τις σπασµωδικές
ενέργειες που έγιναν για αντιµετώπιση των ελλείψεων και έδω-
σαν στη δηµοσιότητα τα πραγµατικά στοιχεία σε σχέση µε τα
φάρµακα που λείπουν από τα ράφια των φαρµακείων. 

Η αδυναµία διαχείρισης της έλλειψης φαρµάκων είναι δεδο-
µένη. Και για να το λύσει αυτό το νέο ηλεκτρονικό σύστηµα πα-
ρακολούθησης και διακίνησης φαρµάκων, θα πρέπει να γίνει µια
εφαρµογή και να λειτουργήσει όπως λειτουργεί σε όλες τις
χώρες της Ευρώπης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Μα υπάρχει. Είναι στον ΕΟΦ. Απλά θέ-
λουν να το δώσουν στη «UNISYSTEMS» και γι’ αυτό γίνεται όλος
ο καβγάς. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Θα πρέπει να εφαρµοστεί. Άρα εµείς
θεωρούµε ότι θα πρέπει να υπάρχει η αξιόπιστη συλλογή πλη-
ροφοριών από τα µηχανογραφικά συστήµατα των φαρµακευτι-
κών εταιρειών, συνεταιριστικών φαρµακοποιών, ιδιωτικών
φαρµακοποιών και άλλων φαρµακείων. Τα δεδοµένα αυτά πρέπει
να αντιπαραβάλλονται σε πραγµατικό χρόνο µε τα δεδοµένα ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης και εκτέλεσης των συνταγών και
κυρίως µε τις µερικώς εκτελεσµένες συνταγές ανά νοµό και όχι
συγκεντρωτικά, για να υπάρχουν στρεβλώσεις, και φυσικά θα
πρέπει να ελέγχονται και τα µη συνταγογραφούµενα φάρµακα
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κατά κάποιον τρόπο. Μόνο έτσι θα εξασφαλίζεται η απαραίτητη
προµήθεια των σκευασµάτων σε όλη την ελληνική επικράτεια και
κυρίως µε αυτό τον τρόπο θα µπορεί να αποτραπεί το φαινόµενο
των παράλληλων εξαγωγών φαρµακευτικών σκευασµάτων, το
οποίο είναι µια µάστιγα. Πρέπει λοιπόν να υπάρξει άµεση επανα-
ξιολόγηση του συστήµατος και θα πρέπει να δούµε τον τρόπο
που ακριβώς θα εισάγετε την εφαρµογή του. 

Στη συνέχεια αιτείστε διάφορες παρατάσεις, οι οποίες αφο-
ρούν εργαζόµενους που µε το πρόσχηµα της πανδηµίας παρα-
τείνονται και κρύβεστε πίσω από την ταµπέλα της πανδηµίας, η
οποία βέβαια πλέον δεν υφίσταται σύµφωνα µε την κήρυξη λήξης
της τον Μάιο από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, γιατί έχει
µεταβεί πλέον σε ενδηµική κατάσταση. Βέβαια να διευκρινίσουµε
ότι βεβαίως είµαστε υπέρ των διαφόρων µέτρων προστασίας,
γιατί ακόµα και στην ενδηµία ο πληθυσµός χρειάζεται προφύ-
λαξη για τη µη εξάπλωση των ιογενών λοιµώξεων. 

Αλλά κρατάτε µε αυτόν τον τρόπο δέσµιους χιλιάδες συµβα-
σιούχους για να εξυπηρετείτε τα κοµµατικά σας συµφέροντα.
Επίσης χιλιάδες οργανικά κενά που επιβάλλουν την άµεση προ-
κήρυξη µόνιµων διορισµών για την κάλυψη των αναγκών δεν
προκηρύσσονται. 

Φυσικά αιτείστε και παράταση συµβάσεων προµηθειών στο
Εθνικό Κέντρο Αιµοδοσίας. Γιατί αυτές οι συµβάσεις δεν προκη-
ρύσσονται µέσω του ΕΚΑΠΥ; Γιατί υπάρχουν δύο µέτρα και δύο
σταθµά; Άλλη µια απορία. 

Και φυσικά θα αναφερθώ στην παράταση θητείας των διοική-
σεων των νοσηλευτικών ιδρυµάτων. Οι διοικήσεις, µε τον τρόπο
που έχουν διοριστεί, είναι από µόνες τους ένας παράγοντας κα-
τασπατάλησης δηµοσίου χρήµατος, ένας παράγοντας στον
οποίο οφείλεται η παράκαµψη της λίστας -ξέρουµε τι γίνεται µε-
ταξύ διοικητών ρουσφετιών και µερικών χαριστικών επιλογών
στον τρόπο που µπαίνουν τα χειρουργεία στη σειρά- και ακόµα
µια φορά διαφαίνεται η προχειρότητα µε την οποία ασκεί διοί-
κηση η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. Διότι ουσιαστικά
αφορά όλο το φάσµα του ΕΣΥ. 

Εµείς θέλουµε -και το ξανατονίζουµε- οι διοικήσεις να προσ-
λαµβάνονται µετά από διεθνή διαγωνισµό, µε ειδικά κριτήρια,
συγκεκριµένα, αντικειµενικά κριτήρια, και η θητεία τους να είναι
πενταετής, ώστε να µην σχετίζονται µε τους εκλογικούς κύκλους. 

Και φυσικά επανέρχεστε πάλι µε ΠΝΠ που την είχαµε ψηφίσει
µέχρι τη λήξη στις 30 Σεπτεµβρίου και επανέρχεστε. Αυτό δείχνει
πολύ πρόχειρη αντιµετώπιση του όλου ζητήµατος. Δεν συναι-
νούµε στην πρακτική των επαναλαµβανόµενων παρατάσεων και
παραµένει, σας είπα, πάγια θέση του ΠΑΣΟΚ ο τρόπος µε τον
οποίο πρέπει να γίνει η επιλογή. 

Κυρίες και κύριοι, το επιτελικό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας
αναδεικνύεται κάθε µέρα ανεπαρκές και επικίνδυνο για τους πο-
λίτες. Εµπαίζετε τους θεσµούς και τον ελληνικό λαό. Δεν σέβε-
στε την κοινοβουλευτική διαδικασία. Οι τροπολογίες της
τελευταίας στιγµής έχουν παγιωθεί ως τακτική. Σας ενδιαφέρει
µόνο η εξυπηρέτηση συµφερόντων. Όλα προσχηµατικά, όλα στο
πόδι, πρόχειρα, µπαλώµατα που δεν δίνουν λύση. 

Απεναντίας, ανοίγετε νέα µέτωπα. Το ΕΣΥ, αυτό που χειροκρο-
τήσατε στα δύσκολα, το απαξιώνετε µε την πολιτική που ακολου-
θείτε. Θα σβήσει ολοκληρωτικά. 

Εµείς όµως δεν θα σταµατήσουµε τον αγώνα για ένα ΕΣΥ, που
να υπηρετεί τους πολίτες που έχουν ανάγκη από φροντίδα, ποι-
οτική και αξιοπρεπή περίθαλψη. Οι διαφορές µας για το ΕΣΥ
είναι ιδεολογικές. Εσείς έχετε ως προτεραιότητα την εξυπηρέ-
τηση των διαφόρων συµφερόντων και εµείς έχουµε ως πυρήνα
της πολιτικής µας την εξυπηρέτηση των αναγκών των πολιτών. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε

συνάδελφε, και για την τήρηση του χρόνου.
Σας ενηµερώνω ότι έχουν εγγραφεί τριάντα ένας οµιλητές και

παρακαλώ όλους όσοι λαµβάνουν τον λόγο να τηρούν τα περι-
θώρια τα οποία τους δίνονται.

Τώρα τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεώργιος Λαµπρούλης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Συζητάµε ένα ακόµα νοµοσχέδιο που θα ταίριαζε ο τίτλος «Στο
ίδιο έργο θεατές». Είναι ένα νοµοσχέδιο στη συνέχεια αντίστοι-
χων προηγούµενων νοµοσχεδίων, που έρχονται και ξανάρχονται
εδώ και τρία χρόνια, τριάµισι ίσως. Αυτά τα νοµοσχέδια όµως δεν
απαντούν στις ανάγκες της λαϊκής υγείας, αλλά σχετίζονται ακρι-
βώς µε αντιλαϊκές ανατροπές µε ευκαιρία την πανδηµία, ενώ σχε-
δόν το σύνολο των άρθρων δεν έχουν καµµία σχέση µε την
ενίσχυση της προστασίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρε-
σιών υγείας. 

Μάλιστα η επίκληση ως στόχου της ενίσχυσης του ΕΣΥ είναι
ψευδεπίγραφη, αφού αυτά τα µέτρα έχουν ήδη εφαρµοστεί, δεν
έχουν ενισχύσει το ΕΣΥ στην κατεύθυνση βελτίωσης των παρο-
χών στους ασθενείς. Στην πράξη έχουµε επιδείνωση των όρων
παροχής των αναγκών των ασθενών σε υπηρεσίες υγείας και
συγχρόνως έχει ενισχυθεί ο εξαναγκασµός τους να απευθύνον-
ται στους επιχειρηµατίες υγείας, βάζοντας βαθιά το χέρι στην
τσέπη. 

Συγχρόνως η επίκληση των έκτακτων αναγκών αποτελεί και
αντιεπιστηµονικό και επικίνδυνο επιχείρηµα, αφού στην πράξη
έχει αποδειχθεί ότι οι δηµόσιες µονάδες υγείας συνολικά δεν
µπορούσαν να αντιµετωπίσουν τις τακτικές ανάγκες πριν την
πανδηµία, πολύ περισσότερο κατά τη διάρκειά της, αλλά και
µετά. 

Τι προσπαθεί να κάνει η Κυβέρνηση; Να περάσει την αντίληψη
ότι όλα ήταν καλά πριν την πανδηµία και πως πήρε και παίρνει
µέτρα -πρόσθετα τα ονοµάζει. Όµως όλα αυτά τα λεγόµενα
«πρόσθετα» µέτρα, που αναφέρονται και στο νοµοσχέδιο και
αποτελούν χρονικές παρατάσεις των προηγούµενων ρυθµίσεων
ή ενισχύουν προηγούµενες ρυθµίσεις, εφαρµόζονταν µε άµεσο
ή έµµεσο τρόπο ακόµα πριν την πανδηµία. Αντανακλούσαν και
αντανακλούν την πολιτική περικοπών στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας, τη µείωση του λεγόµενου εργατικού κόστους µέσω της
µείωσης του προσωπικού, της ενίσχυσης του επικουρικού προ-
σωπικού, συµβασιούχων, ΙΔΟΧ και κάθε είδους ελαστική µορφή
εργασίας και αντίστοιχα µείωσης του µόνιµου προσωπικού. 

Αλήθεια, και πριν την πανδηµία, µε την πολιτική όλων των κυ-
βερνήσεων δεν στέλνονταν χιλιάδες ασθενείς πεσκέσι στους
ιδιώτες επιχειρηµατίες της υγείας; Και αυτό συνέβαινε και συµ-
βαίνει, επειδή όλες οι κυβερνήσεις, χωρίς εξαίρεση, είχατε φρον-
τίσει ώστε οι δηµόσιες µονάδες υγείας να µην µπορούν να
ανταποκριθούν ακόµα και σε σχετικά απλές ανάγκες του λαού,
την ιατροφαρµακευτική του περίθαλψη, νοσηλεία, θεραπείες και
άλλα. 

Και έρχεστε τώρα, για παράδειγµα, µε το άρθρο 11 και την πε-
ριβόητη «ενιαία λίστα χειρουργείων», που ουσιαστικά ακόµα και
αν εφαρµοστεί µε αυστηρά επιστηµονικά κριτήρια η σειρά προ-
τεραιότητας, όπως λέτε, το µόνο που θα εξασφαλίσει θα είναι
ενδεχοµένως η ισοτιµία στις πολύµηνες αναµονές για ένα χει-
ρουργείο και τίποτα παραπάνω. Λίστες που υπήρχαν και πριν την
πανδηµία, χρόνια πριν, και που διογκώθηκαν στην πανδηµία,
αφού µετατρέψατε τα νοσοκοµεία σε µονάδες µιας νόσου.

Συνεπώς, το κύριο ζήτηµα-πρόβληµα δεν είναι η αδιαφάνεια
και η ανισότητα, ούτε το ότι δεν είναι ενηµερωµένος ο ασθενής
για την ηµεροµηνία επέµβασης, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση,
αλλά το ότι οι τεράστιες ελλείψεις σε προσωπικό, τα κλειστά κρε-
βάτια ΜΕΘ, οι ελλείψεις ακόµη και υλικών χειρουργείων λόγω
της κρατικής υποχρηµατοδότησης οδηγούσαν και οδηγούν στις
µεγάλες λίστες αναµονής, στις αναβολές χειρουργείων και άλλα,
διατηρώντας το σηµερινό απαράδεκτο καθεστώς των πολύµη-
νων χρόνων αναµονής. Αυτή είναι και η αντικειµενική βάση που
γεννά και τα φαινόµενα της ανισότιµης µεταχείρισης, του χρη-
µατισµού και πάει λέγοντας. 

Έτσι, λοιπόν, η κατάρτιση της λίστας δεν θα εξαλείψει τις συ-
νέπειες που έχει για τους ασθενείς η παραπάνω κατάσταση,
όπως το ότι εξαναγκάζονται να περιµένουν αρκετό καιρό µέχρι
να έρθει η σειρά της επέµβασής τους µε πιθανή επιδείνωση του
προβλήµατος υγείας τους ή να καταφεύγουν στον ιδιωτικό
τοµέα, πληρώνοντας επιπλέον µεγάλα χρηµατικά ποσά.

Για να λυθεί το πρόβληµα των τεράστιων λιστών αναµονής
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απαιτούνται προσλήψεις µόνιµου προσωπικού, επαρκής κρατική
χρηµατοδότηση των νοσοκοµείων ώστε να µπορούν να λειτουρ-
γήσουν τα κρεβάτια, οι χειρουργικές αίθουσες, οι κλίνες ΜΕΘ,
που σήµερα είναι κλειστά. Τα ποσοστά τα λέγατε εσείς οι ίδιοι
µέσα στη συζήτηση στην επιτροπή. Θα πρέπει να αναρτηθούν
και άλλα όσα αναγκαία χρειάζονται πανελλαδικά και τα νοσοκο-
µεία, φυσικά, να έχουν τα απαραίτητα υλικά και αναλώσιµα. 

Κατά συνέπεια, τα µέτρα σας έχουν παρελθόν, παρόν και κυ-
ρίως προδιαγράφουν το µέλλον, δηλαδή αποτελούν την προετοι-
µασία της γενικευµένης εφαρµογής τους στο πλαίσιο του
λεγόµενου νέου ΕΣΥ, όπως το λέγατε, αναγεννηµένου ΕΣΥ όπως
µπορείτε να το πείτε τώρα -όπως και να το πείτε- µία προετοιµα-
σία για την οποία όµως, όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις συ-
νέβαλλαν βάζοντας η καθεµιά το δικό τους λιθαράκι στο
αντιλαϊκό οικοδόµηµα και στα ζητήµατα της δηµόσιας υγείας. 

Αυτό το γεγονός σηµαίνει συνέχιση, επέκταση και εµβάθυνση
της λειτουργίας των νοσοκοµείων µε ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια
στη λογική κόστος-όφελος, µε βάση -για παράδειγµα- τις κατευ-
θύνσεις του Οργανισµού Διασφάλισης της Ποιότητας στην Υγεία
–ΟΔΙΠΥ Α.Ε- και τα κριτήρια κοστολόγησης οµοιογενών διαγνω-
στικών κατηγοριών, τα οποία διαµόρφωσε το Κέντρο Τεκµηρίω-
σης και Κοστολόγησης Νοσοκοµειακών Υπηρεσιών στη διάρκεια
διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.  

Αυτό το γεγονός σηµαίνει πως όλο και µεγαλύτερο µέρος του
κόστους λειτουργίας, συµπεριλαµβανοµένων µελλοντικά και της
µισθοδοσίας του ολοένα και λιγότερου και φθηνότερου προσω-
πικού των νοσοκοµείων-επιχειρήσεων –ή νοσοκοµείων Α.Ε, εάν
θέλετε- θα πρέπει να καλύπτεται από την πώληση υπηρεσιών
υγείας σε ασθενείς-πελάτες από τον ΕΟΠΥΥ, δηλαδή από τα
λεφτά των ίδιων ασφαλισµένων, του ελληνικού λαού και από τις
ασφαλιστικές εταιρείες όπου και σε αυτές πάλι όσοι ασφαλίζον-
ται καταβάλλουν συγκεκριµένα ασφάλιστρα. 

Πρόκειται, δηλαδή, για τη λογική των δηµόσιων µονάδων
υγείας που λειτουργούν ως αυτοχρηµατοδοτούµενες επιχειρή-
σεις, η οποία θα οξύνει τη διαφοροποίησή τους και θα κρίνει τη
βιωσιµότητά τους, ανάλογα µε τα έσοδα που θα έχουν και στον
ανταγωνισµό φυσικά µεταξύ τους το ένα νοσοκοµείο µε το άλλο,
µε τη λαϊκή υγεία όµως να περιορίζεται συγχρόνως στα βασικά
πακέτα, οι όροι δουλειάς των υγειονοµικών να επιδεινώνονται
συνεχώς, ενώ ταυτόχρονα ενισχύεται η ιδιωτική επιχειρηµατική
δράση, όπως και η επιχειρηµατική λειτουργία των δηµόσιων µο-
νάδων υγείας και αντίστοιχα η εµπορευµατοποίηση των εργα-
σιών τους. 

Εξάλλου, τα τελευταία νοµοσχέδια και της δικής σας Κυβέρ-
νησης και προηγούµενων κυβερνήσεων τµήµα-τµήµα, κοµµάτι-
κοµµάτι, υλοποιούν αυτή τη στρατηγική κοινή γραµµή
κατεύθυνσης λειτουργίας των δηµόσιων µονάδων υγείας, δη-
λαδή της περαιτέρω -όπως προείπα- εµπορευµατοποίησης των
υπηρεσιών τους και της επιχειρηµατικής δράσης τους, λειτουρ-
γίας τους. 

Όλα αυτά, λοιπόν, αποτελούν απόδειξη ακριβώς των επικίνδυ-
νων ορίων για τη λαϊκή υγεία, που προαπαιτεί η καπιταλιστική
ανάπτυξη και φυσικά η οικονοµία που είναι η αιτία στην οποία
ταυτίζεστε όλα τα αστικά κόµµατα, είτε ως συµπολίτευση είτε ως
αντιπολίτευση. 

Αυτή είναι η αιτία, λοιπόν, που η προστασία της δηµόσιας
υγείας περιορίζεται αποκλειστικά -για παράδειγµα- στα εµβόλια
κατά του κορωνοϊού, όπως προβλέπεται στο νοµοσχέδιο, χωρίς
κανένα άλλο µέτρο πολιτικού χαρακτήρα, αφού επαναφέρετε τα
γνωστά πιστοποιητικά εµβολιασµού που χρησιµοποιήθηκαν για
την αναστολή εργασίας, τα οποία, εξάλλου, σύµφωνα µε τα δε-
δοµένα δεν διασφαλίζουν τη µη διασπορά του κορωνοϊού, όπως
επίσης και η υποχρεωτικότητα των διαγνωστικών τεστ σε ορισµέ-
νους χώρους, που ναι µεν είναι χρήσιµα, όµως επαφίεται στην
ατοµική ευθύνη του καθενός να φροντίσει για την επί πληρωµή
πραγµατοποίησή του.

Ακριβώς η υπηρέτηση αυτού του δρόµου ανάπτυξης είναι η
αιτία που η λεγόµενη ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας
αντί να αφορά µαζικές προσλήψεις µόνιµου προσωπικού στις δη-
µόσιες µονάδες υγείας, σύµφωνα µε τις ανάγκες των δηµόσιων
µονάδων υγείας, τις ανάγκες δηλαδή του λαού, αφορά ολιγόµη-

νες παρατάσεις των συµβασιούχων, πρακτικά παράταση των
απολύσεων, την αξιοποίηση επικουρικού προσωπικού, ιδιωτών
γιατρών, µετακινήσεις γιατρών και άλλου προσωπικού από µο-
νάδα σε µονάδα. 

Αυτή είναι επίσης η αιτία που µε το άρθρο 3 για παράδειγµα
οριοθετείται το ποσό των 2 εκατοµµυρίων για τις πρόσθετες απο-
ζηµιώσεις. Ποιου; Του µετακινούµενου προσωπικού, συνεχίζον-
τας ένα φθηνό και επικίνδυνο µέτρο, προκειµένου να
αντιµετωπιστεί η πολιτική των µη προσλήψεων στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας. 

Αυτή ακριβώς είναι η αιτία που το άρθρο 5, µε την υπέρβαση
της σαρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας διάρκειας εργασίας των ια-
τρών αντανακλά τις µεγάλες ελλείψεις σε ιατρικό προσωπικό,
όπως και την άρνηση της Κυβέρνησης να προσλάβει µε συνοπτι-
κές διαδικασίες όλους όσοι ενδιαφέρονται να εργαστούν στις δη-
µόσιες µονάδες υγείας. Η υπηρέτηση αυτού του δρόµου
ανάπτυξης, του καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης, είναι η αιτία,
όπως για παράδειγµα στο άρθρο 7 της διατήρησης της υποστε-
λέχωσης των δηµόσιων µονάδων υγείας και η εφαρµογή της κινη-
τικότητας αντί της λύσης για µαζικές προσλήψεις υγειονοµικών
µε βάση τα τυπικά προσόντα και κατάργηση όλων των νόµων που
περιέκοψαν τις αποδοχές τους. Το ακούσαµε για ακόµα µία φορά
και στην επιτροπή φορέων από τους νοσοκοµειακούς γιατρούς. 

Αυτή είναι η αιτία που αντί για µετατροπή των συµβάσεων
όλων των εργαζοµένων και την πρόσληψή τους µε µόνιµη και
σταθερή εργασία µε τις προβλέψεις των άρθρων 8, 9 και 10 πα-
ρατείνετε για τρεις µήνες την εργασία τους. Και µετά τι; Από-
λυση. Αυτή επίσης είναι η αιτία των επί µέρους τροποποιήσεων
που προωθείτε στην Εθνική Αρχή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης
Αναπαραγωγής, αφήνοντας όµως στο απυρόβλητο τη σχεδόν
πλήρη εµπορευµατοποίηση αυτής της ανάγκης για τα ζευγάρια
και αντίστοιχα τους κοινωνικούς όρους εκµετάλλευσης φτωχών
γυναικών, είτε είναι δότριες ωαρίων, παρένθετες µητέρες και
πάει λέγοντας και συνάµα της κερδοφορίας αυτού του τοµέα
που υπερασπίζεται η Κυβέρνηση και που ανεξάρτητα από τη σύν-
θεση της αρχής, αν θα είναι δικαστικός, αν θα είναι µαιευτήρας,
κάτι τέτοιο ακούσαµε και εδώ από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ανεξάρτητα, λοιπόν, από τη σύνθεση της αρχής, αποτελεί
ακριβώς αυτή η κερδοφορία και σε αυτόν τον τοµέα το φυτώριο
για αναπαραγωγή ζητηµάτων, όπως αυτό που ζήσαµε και είδαµε
και ακούσαµε στα Χανιά, ενώ την ίδια ώρα, για παράδειγµα κύριε
Υπουργέ, εδώ και χρόνια, ενώ υπάρχει η υποδοµή στο Πανεπι-
στηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρισας δεν λειτουργεί η µονάδα υπο-
βοηθούµενης αναπαραγωγής. Αναφέροµαι στο Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο της Λάρισας. Ελέγξτε το, αν δεν το ξέρετε. Έχουµε
παρέµβει πάρα πολλές φορές σε ώτα µη ακουόντων προφανώς,
για να µη λύνεται το ζήτηµα. Δεν λειτουργεί. Είναι µέσα σε ένα
δηµόσιο νοσοκοµείο µε αυτή τη λειτουργία ναι, εντάξει. Όµως
θα µπορούσε να προσφέρει υπηρεσίες σε κάποια ζευγάρια τα
οποία δεν έχουν να πάνε να πληρώσουν για να αποκτήσουν ένα
παιδί. 

Αυτό πώς το λέτε εσείς; Φιλολαϊκή πολιτική; Που ακούµε
ωραίες κουβέντες; Ξεκάθαρα η εξασφάλιση της πρόληψης, της
θεραπείας και της αποκατάστασης της υγείας του πληθυσµού,
κατά τη γνώµη µας, πρέπει θεωρητικά και πρακτικά να αποτελεί
προτεραιότητα της πολιτικής που ασκείται και η οποία πρέπει να
εκφράζεται στην αντίστοιχη ανάπτυξη του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, µε κριτήριο να ανταποκρίνεται στις λαϊκές ανάγκες σε
οποιεσδήποτε συνθήκες, ακόµα και στις λεγόµενες ακραίες ή
έκτακτες καταστάσεις. 

Το δηµόσιο σύστηµα υγείας, µε ό,τι αυτό περιλαµβάνει, πρέπει
να αποτελεί µέσο αντιµετώπισης των εκτάκτων καταστάσεων κι
όχι το ίδιο να αποτελεί ένα ακόµα θύµα τους. Γιατί πρακτικά οι
δηµόσιες µονάδες υγείας πρέπει να εξασφαλιστεί ότι σε περί-
πτωση πυρκαγιών -τα ζήσαµε στην Αλεξανδρούπολη- δεν θα καί-
γονται ή δεν θα πνίγονται στους καπνούς, σε περίπτωση σεισµού
δεν θα κινδυνεύουν να υποστούν σοβαρές ζηµιές ή δεν θα πνί-
γονται, όπως έγινε στον Παλαµά για παράδειγµα, στο κέντρο
υγείας αλλά και άλλες µονάδες πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
στη Θεσσαλία µε τις πρόσφατες πληµµύρες.

Και ακριβώς αυτές οι µονάδες µε αυτό τον τρόπο λειτουργίας
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θα µπορούν να προσφέρουν όχι µόνο για τις τρέχουσες ανάγκες
του πληθυσµού σε αυτές τις έκτακτες καταστάσεις, όπως τις βα-
φτίζετε, αλλά θα υπάρχουν σε µεγάλο βαθµό για να µπορούν να
προσφέρουν και στις έκτακτες καταστάσεις.

Ακριβώς είναι η µόνιµη επίκληση της Κυβέρνησης όλο αυτό το
διάστηµα του καλοκαιριού, αλλά και µετά το προδιαγεγραµµένο
έγκληµα στη Θεσσαλία, µε τις πληµµύρες. Διότι είναι προδιαγε-
γραµµένο έγκληµα και σε αυτό έχει τεράστιες ευθύνες διαχρο-
νικά, όπως η σηµερινή Κυβέρνηση, όλες οι κυβερνήσεις,
περιφέρειες και δήµοι. Πέθανε κόσµος, δεκαοκτώ νεκροί. Τα
στοιχεία τα ξέρετε, την έκταση της ζηµιάς την ξέρετε. Τι κάνετε;
Τι κάνετε για τη δηµόσια υγεία που κόπτεσθε;

Τι θα γινόταν, αν δεν ήταν οι νοσοκοµειακοί γιατροί, η Οµο-
σπονδία Νοσοκοµειακών Γιατρών, η Ένωση Νοσοκοµείων της
Καρδίτσας να µπουν µπροστά και να οργανώσουν ιατρείο αλλη-
λεγγύης; Ναι, αργότερα ήρθαν κάποια υλικά, να το πω έτσι, από
την 5η Υγειονοµική Περιφέρεια, αλλά οι ίδιοι οι γιατροί µπήκαν
µπροστά, κάνοντας πράξη αυτό που λέµε εµείς, ότι και σε τέ-
τοιες καταστάσεις ο λαός σώζει τον λαό.

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Λοιπόν, σας παρακαλώ! Δεν διέκοψα κανέναν! Ανεβείτε στο

Βήµα και πείτε ό,τι θέλετε. Εντάξει; Δεν άκουσα τι είπατε ούτε
προτίθεµαι να µπω σε διάλογο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ! Μέσω
των τοποθετήσεών σας όλοι! Παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Λοιπόν, η µόνιµη επίκληση της Κυβέρνησης για τις ακραίες και-
ρικές καταστάσεις, την κλιµατική αλλαγή και πάει λέγοντας, δεν
είναι τίποτε άλλο από την προσπάθεια να κρύψει την αντιλαϊκή
της πολιτική πίσω από τις έντονες είτε βροχές είναι αυτές, είτε
πυρκαγιές, είτε πανδηµίες. Και οι έντονες βροχές και οι πυρκα-
γιές και οι πανδηµίες και οι σεισµοί δεν είναι κάτι το µη προβλέ-
ψιµο.

Το πρόβληµα είναι ότι µε την πολιτική ανάπτυξης υπέρ των επι-
χειρηµατικών οµίλων, της ανταγωνιστικότητας και της τήρησης
των αντιλαϊκών δηµοσιονοµικών στόχων, θεωρείτε περιττό κό-
στος όλα αυτά τα µέτρα που θα αξιοποιούν τα σύγχρονα επιστη-
µονικά δεδοµένα, τα σύγχρονα τεχνικά µέσα, που µπορούν να
αντιµετωπίσουν είτε πλήρως είτε µε τις ελάχιστες επιπτώσεις τις
έκτακτες καταστάσεις κάθε φορά.

Και ακριβώς αυτή την πολιτική που υπηρετεί τα συµφέροντα
και τα κέρδη του κεφαλαίου, αφήνοντας ανυπεράσπιστο τον λαό,
πρέπει να βάλουν στο στόχαστρο οι υγειονοµικοί, συνολικά οι
εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα στη χώρα µας, διεκδικώντας
πραγµατική ενίσχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας, προσ-
λήψεις στα νοσοκοµεία, στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας,
σύγχρονη δηµόσια και δωρεάν υγεία, φάρµακο, µε βάση τις τε-
ράστιες δυνατότητες της εποχής και φυσικά, κατάργηση της επι-
χειρηµατικής δράσης.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Οι εξελίξεις, λοιπόν και στον
τοµέα της υγείας επιβεβαιώνουν ότι δύο δρόµους ανάπτυξης
έχει µπροστά του ο λαός, τον δρόµο που θα έχει ως κριτήριο την
ικανοποίηση των κοινωνικών αναγκών και τον σηµερινό, που αν-
τιµετωπίζει και την υγεία, το φάρµακο ως εµπόρευµα και ακρι-
βώς, από την έκβαση αυτής της αντιπαράθεσης θα κριθεί και η
κατάκτηση του συστήµατος υγείας που θα υπηρετεί τις κοινωνι-
κές ανάγκες.

Και µια σύντοµη αναφορά στο πρόβληµα που υπήρχε, βέβαια,
αλλά διογκώθηκε το τελευταίο διάστηµα και µάλιστα, προχθές
υπήρχαν και αντιδράσεις, κινητοποιήσεις: Το Νοσοκοµείο «Αγία
Σοφία». Υπάρχουν ελλείψεις σε αίµα και κυρίως, αυτό που προ-
βάλλουν και διεκδικούν, προφανώς και σε αυτή την κατεύθυνση,
είναι τα τεράστια προβλήµατα από την υποστελέχωση. Αποτέλε-
σµα αυτού η υποθεραπεία ασθενών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε και τη δυνατότητα δευτερολογιών όλοι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.

Δεν µπορεί παιδάκι να φεύγει µε µεσογειακή αναιµία µε είκοσι
έξι αιµατοκρίτη, γιατί δεν έχουν αίµα ή γιατί δεν έχουν τη δυνα-
τότητα να το περιθάλψουν, γιατί δεν υπάρχει προσωπικό. Αυτά

τα βλέπετε; Θα τα λύσετε; Και καλά η κινητικότητα; Αυτά θα τα
λύσετε; Είναι και άλλα πολλά. Χιλιάδες παραδείγµατα µπορούµε
να πούµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης κ. Μαρία Αθανασίου.
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, κληθήκαµε να ψηφίσουµε

τις διατάξεις του προωθούµενου από την Κυβέρνηση σχεδίου
νόµου µε τον ψευδεπίγραφο τίτλο «Ρυθµίσεις για την αντιµετώ-
πιση της πανδηµίας του κορωνοϊού, την ενίσχυση της προστα-
σίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το
ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακίνησης φαρµά-
κων, την Ενιαία Λίστα Χειρουργείων και άλλες επείγουσες διατά-
ξεις». Κληθήκαµε να επεξεργαστούµε προωθούµενες διατάξεις
οι οποίες αφορούν σε διαφορετικά Υπουργεία και κοινοβουλευ-
τικές επιτροπές, τις οποίες ωστόσο η Κυβέρνηση περιέλαβε σε
ένα και µόνο νοµοσχέδιο.

Αυτή η νοοτροπία της Κυβέρνησης να φέρνει mixed σχέδια
νόµου προς ψήφιση είναι ενδεικτική της πολιτικής την οποία ακο-
λουθεί και την οποία προτίθεται, προφανώς, να ακολουθήσει
µέχρι και το τέλος της θητείας της.

Κυρίες και κύριοι, διαφωνούµε µε τη λογική των παρατάσεων
οι οποίες ούτε λύση είναι ούτε προάγουν το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και φυσικά, ούτε εξασφαλίζουν τη δηµόσια υγεία. Υιοθε-
τείτε ακατάλληλα µέτρα στο όνοµα µιας ανύπαρκτης πλέον παν-
δηµίας.

Διαφωνούµε µε τον τρόπο που επιλέγετε τη νοµοθέτηση της
ενιαίας λίστας χειρουργείων, διότι γεννά πιο πολλά ερωτήµατα,
δηµιουργεί πιο πολλά εκκρεµή ζητήµατα παρά επιλύει. Αφήνει,
µάλιστα, αναπάντητα τα ερωτήµατά µας, καθώς δεν απαντήθη-
καν κατά τη διάρκεια των προηγούµενων συνεδριάσεων της επι-
τροπής.

Άρθρο 8, ο σκοπός, αλλά και το άρθρο 2, το αντικείµενο: Χα-
ρακτηρίσαµε το νοµοσχέδιο ως ψευδεπίγραφο και είναι, από τη
στιγµή κατά την οποία στον τίτλο του περιλαµβάνεται η φράση
«προστασία της δηµόσιας υγείας» και για κακή συγκυρία, η Κυ-
βέρνηση ατυχώς και άστοχα επέλεξε να το εισάγει αµέσως µετά
την πρώτη θεοµηνία και αµέσως µετά τη δεύτερη θεοµηνία στη
Θεσσαλία και την Εύβοια.

Είναι γνωστό πως η κατάσταση στη Θεσσαλία αποτελεί πλέον
υγειονοµική βόµβα, όπως είχε εγκαίρως προείπει η επιστηµονική
κοινότητα. Ωστόσο, κανένας λόγος δεν γίνεται από την Κυβέρ-
νηση για την προστασία της δηµόσιας υγείας λόγω των κακών
υγειονοµικών συνθηκών στη Θεσσαλία ούτε βέβαια η Κυβέρνηση
επέλεξε να εισαγάγει κάποια διάταξη σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση των, όντως, έκτακτων υγειονοµικών αναγκών της Θεσσα-
λίας. Τίποτα. Η Κυβέρνηση τηρεί πλήρη σιωπή.

Αντιθέτως, θεωρεί επείγουσες τις διατάξεις οι οποίες σχετίζον-
ται µε τον ήδη πολλάκις εξασθενηµένο πλέον ενδηµικό κορωνοϊό
και κατ’ αυτόν τον τρόπο, κρύβεται από την πραγµατικότητα. Ήδη,
στη Θεσσαλία λόγω της µόλυνσης των υδάτων, των πτωµάτων
από τα νεκρά ζώα στον κάµπο, τα οποία η Κυβέρνηση αµέλησε
εγκαίρως να περισυλλέξει, καθώς και από την καταστροφή των
υποδοµών, έχουµε εµφάνιση κρουσµάτων λεπτοσπείρωσης, η
οποία σχετίζεται άµεσα µε την πολύ κακή κατάσταση της υγιεινής
την οποία προαναφέραµε. Ήδη, δυστυχώς, µετράµε στον Θεσσα-
λικό Κάµπο τον πρώτο θάνατο από λεπτοσπείρωση ενός νέου αν-
θρώπου µόλις πενήντα επτά ετών.

Παράλληλα, από την ίδια αιτία στη Θεσσαλία αυξάνονται τα
κρούσµατα γαστρεντερίτιδας, των λοιµώξεων του αναπνευστι-
κού στις πληγείσες περιοχές. Προσφάτως ανακοινώθηκε ότι εί-
χαµε έξι ακόµα εισαγωγές στο νοσοκοµείο µε γαστρεντερίτιδα
και δεκαπέντε εισαγωγές µε λοίµωξη του αναπνευστικού. Παράλ-
ληλα, καταγράφηκαν τριάντα δύο νέα κρούσµατα µε λοιµώξεις
του γαστρεντερικού και ογδόντα έξι νέα κρούσµατα µε λοιµώξεις
του αναπνευστικού και η Κυβέρνηση επιλέγει να σιωπά και να πα-
ρατείνει αναχρονιστικές διατάξεις, οι οποίες αναφέρονται σε
δήθεν έκτακτες καταστάσεις, οι οποίες αφορούν στην πανδηµία,
η οποία και επισήµως έληξε πριν από πέντε µήνες µε ανακοίνωση
του ΠΟΥ.
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Ο COVID-19 ακολουθεί τη φυσική του εξέλιξη και ήδη υποβαθ-
µίστηκε σε ενδηµική νόσο, όπως και ήταν αναµενόµενο, όπως
συµβαίνει µε όλους τους κορωνοϊούς. Άραγε, για ποια πανδηµία
µιλάει η Κυβέρνηση; Για ποια πανδηµία καλούµαστε σήµερα να
νοµοθετήσουµε;

Παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση επιµένει να νοµοθετεί παρατάσεις
διατάξεων οι οποίες πρωτοψηφίστηκαν µε τη µορφή της ακραίας
νοµοθετικής διαδικασίας της πράξης νοµοθετικού περιεχοµένου
το έτος 2020 και οι οποίες αφορούν σε πλέον ανύπαρκτη πανδη-
µία. Ήταν µοιραία εκείνη η ΠΝΠ που παρετείνετο κάθε τρεις µήνες
µε την πρόφαση των κατεπειγόντων µέτρων αποφυγής και περιο-
ρισµού διάδοσης του κορωνοϊού και έδωσε στο δηµόσιο τη δυνα-
τότητα των απευθείας αναθέσεων για τις προµήθειες
υγειονοµικού υλικού, φαρµάκων και µέσων προστασίας. Τον Απρί-
λιο του 2023, οι απευθείας αναθέσεις για την πανδηµία ανήλθαν
στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. Υπουργός σας το δήλωσε.

Αυτές τις διατάξεις η Κυβέρνηση θεωρεί προφανώς ακόµα
επείγουσες, αφήνοντας παράλληλα χωρίς αντιµετώπιση όντως
επείγοντα προβλήµατα, όπως εν προκειµένω, η υγειονοµική
βόµβα στη Θεσσαλία. Με αυτό τον τρόπο, θέτει σε άµεσο κίν-
δυνο ανθρώπινες ζωές, παραπλανώντας την ίδια στιγµή τους πο-
λίτες µε το να ισχυρίζεται ανακριβώς ότι δήθεν νοιάζεται για τη
δηµόσια υγεία. Μα, ακόµα και πριν την επίσηµη λήξη της κατά-
στασης έκτακτης ανάγκης, οι ανεπτυγµένες χώρες, η µία µετά
την άλλη, ήραν τα µέτρα περιορισµού και κήρυξαν την πανδηµία
λήξασα. Τελευταία αυτών ήταν και η Ελλάδα. Δυστυχώς, έχουµε
την πρωτιά σε πολλά να είµαστε οι τελευταίοι. 

Και τώρα εσείς εισάγετε προς ψήφιση το παρόν µε τον παρα-
πλανητικό τίτλο «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας
του κορωνοϊού». Το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο είναι, λοιπόν, ψευ-
δεπίγραφο και παραπλανητικό διότι αφ’ ενός αναφέρεται σε ανύ-
παρκτη πλέον πανδηµία και αφ’ ετέρου δεν προάγει και δεν
προστατεύει καθόλου τη δηµόσια υγεία, γιατί ούτε ασχολείται
στην ουσία µε αυτήν, αφού παραλείπει στη Θεσσαλία και άλλα
φλέγοντα ζητήµατα χρόνιων παθογενειών του κλάδου και ούτε
προασπίζει τον δηµόσιο χαρακτήρα της υγείας. Αντιθέτως, τον
θέτει σε θανάσιµο κίνδυνο στην ουσία στραγγαλίζοντας το ΕΣΥ,
ενέργεια στην οποία η Κυβέρνησή σας επιδίδεται µεθοδικά και
κατόπιν σχεδίου και ωθεί τους ασθενείς στον ιδιωτικό τοµέα ως
τη µόνη ενδεδειγµένη λύση. 

Άρθρο 3: Θεωρούµε ότι δεν προσφέρει κάτι ουσιαστικό η επί-
δειξη των εν θέµατι πιστοποιητικών. Δεν προσφέρουν καµµία
αξιόλογη πληροφορία ούτε διασφαλίζουν ότι αυτός ο οποίος
φέρει πιστοποιητικό εµβολιασµού ή νόσησης δεν νοσεί τώρα.
Είναι πλέον και επιστηµονικά αποδεδειγµένο αυτό για το οποίο
η Ελληνική Λύση επέµεινε ήδη από την πρώτη στιγµή, ότι δηλαδή
οι εµβολιασµένοι και νοσούν εκ νέου -µάλιστα πλέον πολύ πιο
σύντοµα λόγω των συνεχών µεταλλάξεων- αλλά και µεταδίδουν
το ίδιο µε τους µη εµβολιασµένους. 

Άρθρο 4: Δηµόσιες συµβάσεις για τη διάθεση εµβολίων κατά
του κορωνοϊού. Σε ποια εµβόλια αναφέρεται η Κυβέρνηση; Στα
παρωχηµένα; Σε αυτά τα οποία δεν καλύπτουν τις επικρατούσες
τώρα µεταλλάξεις; Αυτή η διάταξη βρίσκεται εκτός πραγµατικό-
τητας, όπως και το µισό εξάλλου νοµοσχέδιο, το οποίο αναφέ-
ρεται σε παρατάσεις διατάξεων οι οποίες κινούνται πλέον εκτός
πραγµατικότητας. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, δαπανά δηµόσια κον-
δύλια για τη διατήρηση και τη διάθεση αυτών των εµβολίων; Έχει
προφανώς προµηθευτεί µεγάλες ποσότητες, οι οποίες παρέµει-
ναν αδιάθετες; 

Και µάλιστα, στο ίδιο άρθρο προβλέπεται ότι για την απρόσκο-
πτη εφαρµογή του προγράµµατος εµβολιασµών κατά του κορω-
νοϊού και την έγκαιρη διάθεση των εµβολίων κατά του κορωνοϊού
στα εµβολιαστικά κέντρα το Υπουργείο Υγείας δύναται να προ-
βαίνει στη σύναψη -ακούστε!- νέων συµβάσεων για την εξασφά-
λιση υπηρεσιών διάθεσης των εµβολίων κατά του κορωνοϊού. 

Διερωτόµεθα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ποιο είναι το αντικείµενο
των συµβάσεων αυτών; Ποιοι οι αντισυµβαλλόµενοι του δηµο-
σίου; Ποιοι όροι θα διέπουν τις συµβάσεις αυτές; Θα ελεγχθεί η
νοµιµότητά τους, αλλά και η σκοπιµότητά τους; Θα γίνονται µε
δηµόσιο, διαφανή και αµερόληπτο διαγωνισµό ή µήπως κατόπιν
απευθείας αναθέσεων; 

Οι απαντήσεις είναι προφανείς. Η Κυβέρνηση προτιµά να φυ-
λάσσει ακατάλληλα και παρωχηµένα εµβόλια για ανύπαρκτες µε-
ταλλάξεις του κορωνοϊού και αυτό το χαρακτηρίζει ως
κατεπείγον και το εντάσσει στις επείγουσες διατάξεις για την
προστασία της δηµόσιας υγείας. Εύλογα τα συµπεράσµατα.
Προφανώς, οι εν λόγω συµβάσεις, τις οποίες φιλοδοξεί να συ-
νάψει το Υπουργείο Υγείας, εξυπηρετούν ιδιωτικά συµφέροντα
κερδοσκόπων και εξυπηρετούν εκπληρώσεις υποσχέσεων προς
κυβερνητικούς φίλους.

Άρθρο 5: Παράταση ισχύος της δυνατότητας υπέρβασης της
σαρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας διάρκειας εργασίας των για-
τρών των νοσοκοµείων και µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας
υγείας. Οι παθογένειες του τοµέα υγείας και τα προβλήµατα τα
οποία οδήγησαν σε ολέθρια αποτελέσµατα του κορωνοϊού στην
πατρίδα µας οφείλονται στις ανύπαρκτες ΜΕΘ, στον υποστελε-
χωµένο και αποδιοργανωµένο τοµέα δηµόσιας υγείας, στην κά-
κιστη πολιτική που ακολουθήσατε στον τοµέα του εµβολιασµού
και της έλλειψης λήψης αποτελεσµατικών µέτρων. Σε όλα αυτά
τα προβλήµατα η Κυβέρνηση επιλέγει να προσθέτει ακόµα ένα,
την παράταση της υπερωριακής εργασίας των ήδη εξαντληµέ-
νων σωµατικά, ψυχολογικά και κυρίως ηθικά υγειονοµικών, θέ-
τοντας σε άµεσο κίνδυνο την αποτελεσµατικότητά τους και κατ’
επέκταση την υγεία των πολιτών. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος κινούνται τα άρθρα 6, 8, 9, 10. Πρό-
κειται πάλι για συνεχείς παρατάσεις, για µέτρα προσωρινού χα-
ρακτήρα, τα οποία ελήφθησαν όταν υφίστατο η πανδηµία και µε
σκοπό την κάλυψη έκτακτων αναγκών. Από 14-3-2020 έχουν πα-
ρέλθει σχεδόν τέσσερα χρόνια και η Κυβέρνηση ακόµα καλύπτει
µε παρατάσεις τις µόνιµες και διαρκείς ανάγκες των προνοιακών
δοµών επιµένοντας να τις χαρακτηρίζει, δήθεν, ως έκτακτες,
κρατώντας σε αγωνία τους εργαζόµενους. 

Επιπροσθέτως, στη ρύθµιση αυτή αναφέρεται ότι οι προσλή-
ψεις προσωπικού για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών από
την εµφάνιση και διασπορά του κορωνοϊού στους ανωτέρω φο-
ρείς, επικουρικό, ιατρικό, νοσηλευτικό, λοιπό βοηθητικό και
πάσης φύσεως προσωπικό, δύναται να γίνουν κατά παρέκκλιση
των κειµένων διατάξεων. Διερωτόµεθα, λοιπόν, ποιος είναι ο
λόγος για τον οποίο η Κυβέρνηση επιλέγει την κατά παρέκκλιση
εφαρµογή των κείµενων διατάξεων; Κρίνει τις κείµενες διατάξεις
ως ακατάλληλες ή ανεπαρκείς; Και ποιες θεωρεί ως επαρκείς και
κατάλληλες; Και γιατί δεν τις εισάγει προς ψήφιση, ούτως ώστε
να στελεχώσει µε τρόπο επαρκή και κατάλληλο τις καταρρέου-
σες δοµές υγείας; 

Προφανώς και εδώ η Κυβέρνηση έχει δεσµευτεί να τηρήσει
ιδιωτικές υποσχέσεις προς φίλους και εξυπηρετείται από αυτές
τις δήθεν ακατάλληλες διατάξεις, για να µπορεί να εφαρµόζει
παρεκκλίσεις τους κατά το δοκούν και ανάλογα µε τις ιδιωτικές
υποσχέσεις τις οποίες είχε κατά περίπτωση δεσµευτεί να εκπλη-
ρώνει. 

Άρθρο 11: Ενιαία λίστα χειρουργείων. Η Κυβέρνηση φιλοδοξεί
µε αυτή τη ρύθµιση να καταρτίσει ενιαίες λίστες χειρουργείων οι
οποίες να οργανώνονται και να παρακολουθούνται σε όλα τα νο-
σοκοµεία του ΕΣΥ της χώρας κεντρικά. Σκοπός είναι το να περι-
µένουν πιο µικρό διάστηµα οι ασθενείς µέχρι να χειρουργηθούν.
Ήδη σε αναµονή βρίσκονται περίπου εννέα χιλιάδες χειρουρ-
γεία. Το εύλογο ερώτηµα είναι το εξής: Με ποιους χειρουργούς
θα χειρουργηθούν; Με ποιους αναισθησιολόγους -ειδικότητα
υπό εξαφάνιση! Σε ποιες κλίνες, όταν µόνο στην Αττική το ποσο-
στό πάνω από το 40% των κλινών είναι εκτός λειτουργίας; Με
ποιες υλικοτεχνικές υποδοµές και µε ποιους νοσηλευτές; 

Θεωρούµε ότι η διάταξη αυτή εξυπηρετεί πάλι ιδιωτικά συµ-
φέροντα γιατρών, οι οποίοι µπορούν πλέον να χειρουργούν και
να αµείβονται ιδιωτικά, σε περιβάλλον όµως δηµοσίων νοσοκο-
µείων. Επιπλέον, ευνοεί και την εµφάνιση φαινοµένων να που-
λούν εκδούλευση οι γιατροί στους ασθενείς τους και να
επιδιώκουν µικρότερη αναµονή είτε χωρίς είτε ακόµα και µε
υλικό αντάλλαγµα. Δυστυχώς, αντίστοιχη είναι και η πρόσφατη
υπόθεση γιατρού χειρουργού ογκολόγου, ο οποίος είναι πλέον
υπόδικος, διότι λάµβανε αµοιβές από ασθενείς του προκειµένου
να ενεργήσει ώστε να δώσει χρονική προτεραιότητα στις εγχει-
ρήσεις των ασθενών του έναντι άλλων ασθενών. 
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Η Κυβέρνηση καλείται, λοιπόν, να αντιµετωπίσει το παλιό φαι-
νόµενο τού να χαρακτηρίζει κάποιος γιατρός το περιστατικό
ασθενούς του ως δήθεν επείγον, ούτως ώστε να παρακάµψει τη
λίστα και να θέσει το περιστατικό στην κορυφή της λίστας ανα-
µονής. Έχει την πρόθεση να το κάνει αυτό η Κυβέρνηση; 

Άρθρο 12: Ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακί-
νησης φαρµάκων στην εγχώρια αγορά. Η Κυβέρνηση καλείται να
διασφαλίσει ότι δεν θα υπάρχουν πλέον ελλείψεις στα φάρµακα
ούτε πραγµατικές ούτε πολύ περισσότερο τεχνητές, αλλά και ότι
δεν θα προτιµώνται συγκεκριµένες φαρµακευτικές εταιρείες
έναντι άλλων. Χρειάζεται διαφάνεια και ισοτιµία. 

Άρθρο 14: Παράταση θητείας διοικήσεων νοσοκοµείων του
ΕΣΥ. Χρειάζεται επιτέλους να εκλέγονται για τις θέσεις των διοι-
κητών νοσοκοµείων πρόσωπα τα οποία θα σχετίζονται επιστηµο-
νικά µε τον χώρο της υγείας. Η θέση του διοικητή νοσοκοµείου
προφανώς αποτελεί θέση προνοµιακή για τους φίλους της Κυ-
βέρνησης, οι οποίοι περιµένουν την εκπλήρωση υποχρεώσεων.
Αυτό θα πρέπει να αλλάξει πλέον και να έχουµε διοικητές νοσο-
κοµείων προερχόµενους από τον χώρο της υγείας και µόνο. 

Στο άρθρο 18, Εθνική Αρχή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπα-
ραγωγής, τονίζουµε εκ νέου το θεµελιώδες για την Ελληνική
Λύση ζήτηµα της βιοηθικής, το οποίο θα πρέπει να αποτελεί και
το κύριο κριτήριο της νοµοθέτησης σε τέτοια ζητήµατα. Η πρό-
ταση να συµµετέχει στην αρµόδια επιτροπή και εκπρόσωπος της
Εκκλησίας και µάλιστα προσθέτουµε «πρώτιστα αυτός», µας βρί-
σκει απολύτως σύµφωνους. 

Άρθρο 22: Παρατάσεις και στα ελληνικά πανεπιστήµια, στα
οποία ήδη παρατηρούνται ελλείψεις καθηγητών, πράγµα το
οποίο οδηγεί σε µαζικές σχολές µε χιλιάδες φοιτητές σε συµπτύ-
ξεις τµηµάτων, µε αποτέλεσµα σε µια µικρή αίθουσα διδασκα-
λίας να συνωστίζονται εκατόν πενήντα έως διακόσιοι φοιτητές.
Ιατρική Ιωαννίνων, όλοι οι πρωτοετείς σε µια µεγάλη αίθουσα.
Εκατόν τριάντα φοιτητές, υποχρηµατοδότηση 100%, έλλειψη
προσωπικού επίσης. 

Άρθρο 23: «Φωτογραφική» διάταξη ειδικά για το τρέχον ακα-
δηµαϊκό έτος, για να µπουν αθλητές στο πανεπιστήµιο. Η διά-
κριση σε ατοµικό άθληµα δύναται να έχει ληφθεί ως και
24-9-2023 και έχουµε 4-10-2023, που ψηφίζεται το νοµοσχέδιο
σήµερα. Ο νοών νοείτω. 

Κύριε Υπουργέ, ο γιατρός δεν είναι ένα αναλώσιµο προϊόν µιας
ακριβής ιατρικής βιοµηχανίας. Δεν είναι το σωτήριο ογκολογικό
φάρµακο που δίνει µικρή παράταση ζωής. Δεν είναι τα µάρµαρα,
οι κήποι και οι υπερπολυτελείς σουίτες πασίγνωστων νοσηλευτι-
κών ιδρυµάτων. Είναι η αρχή και το τέλος της Υγείας, είναι η σω-
τηρία του ασθενούς. Ένα σύστηµα υγείας αποτελείται από
επαγγελµατίες υγείας, γιατρούς, νοσηλευτές, τεχνολόγους, δι-
οικητικούς, διαρκώς εκπαιδευόµενους, ούτως ώστε να είναι και
διαρκώς σύγχρονοι και µε ενσυναίσθηση για να είναι κοντά στον
ασθενή, άριστα συνεργαζόµενους µεταξύ τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το δικό µας σύστηµα υγείας νοσεί γιατί µε ένα τηλεφώνηµα

κάθε άσχετου υπεάρχη βρίσκει θέση ο κάθε ηµέτερος, όπως συ-
νέβη και στο δυστύχηµα των Τεµπών µε τον άπειρο και µοιραίο
πλην ηµέτερό σας σταθµάρχη της Λάρισας. 

Ναι, καλύτερα αµειβόµενοι όλοι, αλλά αξιοκρατικά επιλεγµέ-
νοι, σε ένα περιβάλλον το οποίο θα παρέχει όσα ο κάθε πολίτης
χρειάζεται και έχει την απαίτηση εσείς, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, να παρέχετε τη µέγιστη δυνατή φροντίδα στους
ασθενείς, µακριά από µικροσυµφέροντα συντεχνιών. 

Τέτοια υγεία ονειρεύονται όλοι οι πολίτες είτε σας ψήφισαν
είτε όχι. Εσείς, όµως, ένα και µόνο έχετε κατά νου, να τους πα-
ρουσιάσετε την ιδιωτική υγεία ως µόνη λύση, αλλά παραλείπον-
τας να τους καταστήσετε σαφές ότι εσείς οι ίδιοι είστε αυτοί οι
οποίοι απαξιώνετε, υποβαθµίζετε και κατεδαφίζετε µεθοδικά τη
δηµόσια υγεία µε αυτόν ακριβώς τον σκοπό. 

Για όλα αυτά η Ελληνική Λύση καταψηφίζει το παρόν νοµοσχέ-
διο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρ-
τιατών κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκης.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθανόµαστε προσβεβληµένοι

σήµερα. Θα ήθελα να µε ακούσετε για άλλη µια φορά. Στην
πρώτη µου οµιλία εδώ στο Κοινοβούλιο, σας είχαµε συστηθεί.
Τότε σας είχαµε ζητήσει να µας ακούσετε. Δεν σας ζητήσαµε και
δεν απαιτήσαµε να µας σεβαστείτε.

Σήµερα έρχοµαι εδώ και απαιτώ να µας σεβαστείτε. Κύριε
Κωνσταντινόπουλε, κύριε Μάντζο, κύριε Βορίδη και κύριε Βελό-
πουλε, δεν είστε εδώ αλλά σίγουρα τα λόγια µου θα έρθουν στα
αυτιά σας. Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας κάνω µία ερώτηση.
Σαν παιδιά έχετε γνωρίσει τους παππούδες σας; Προλάβατε;
Γιατί εγώ δεν πρόλαβα και θα σας πω γιατί. 

Καθώς µεγάλωνα, τους αναζήτησα από τον πατέρα µου και
από τη µητέρα µου. Ξέρετε πού µε πήγαν; Με πήγαν στα µνηµεία
που η πολιτεία έπραξε το χρέος της και σήµερα κοσµούν πλα-
τείες και οδούς. Μαρτύρησαν ενάντια στους ναζιστές και έδωσαν
το αίµα τους. Κι όµως, οι γονείς µου δεν µε γαλούχησαν µε
µίσος. Με γαλούχησαν µε αγάπη υπέρµετρη για την πατρίδα µου
και για το έθνος. Δεν θα ανεχτώ από κανέναν στο εξής να µας
αποκαλέσουν ξανά ναζιστές. Το σεντούκι µας έχει πάρα πολλά
χαρτιά για πάρα πολλούς εδώ µέσα. Έξω υπάρχουν πάρα πολλοί
εθνικιστές πατριώτες και ντρέπονται, για να µην πω ότι είναι
εξοργισµένοι. Ήρθαµε εν ειρήνη …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
σας δόθηκε για λίγο η δυνατότητα να αναφερθείτε σε αυτό που
σας ενδιέφερε προσωπικά, αλλά ως ειδικός αγορητής, παρα-
καλώ, ασχοληθείτε τώρα µε το νοµοσχέδιο.

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Εντάξει.
Θα µας ακούσετε, γιατί και εµείς µε σεβασµό σας ακούµε και

σας νιώθουµε. Δεν θα συνεχίσω. Ίσως να διαφέρουµε -αυτό µόνο
θα πω, κύριε Πρόεδρε- γιατί δεν κουβαλάµε πρόσηµο. Κουβα-
λάµε, όµως, µεγάλη και υπέρµετρη αγάπη για την πατρίδα µας.
Αυτά είχα να σας πω σαν πρόλογο.

Ερχόµαστε σήµερα εδώ να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που
αφορά στην αντιµετώπιση της πανδηµίας του COVID-19 και την
προστασία της δηµόσιας υγείας. Ήδη έχουµε αναφερθεί σε τέσ-
σερις συνεδριάσεις στις επιτροπές για τον COVID, για το πώς
αντιµετωπίστηκε ως τώρα και συνεχίζει να αντιµετωπίζεται µε
λάθος τρόπους και αυτό, δυστυχώς, φαίνεται και εκ του αποτε-
λέσµατος. 

Ζητάτε επαναφορά του πιστοποιητικού ελευθερίας, όπως το
ονοµάσατε. Δεν ήµασταν ελεύθεροι πριν ή εννοούσατε ελευθε-
ρία να µεταδίδουν τον ιό, αφού δεν διενεργούνταν τεστ για τον
COVID-19 στους εµβολιασµένους; Ελευθερία µε ένα εµβόλιο; Με
δύο εµβόλια; Με τρία εµβόλια; Χάσαµε τον λογαριασµό µε τις
δόσεις της ελευθερίας. 

Το επιστέγασµα όλων αυτών, είναι ψυχολογικός, οικονοµικός
και κοινωνικός εκβιασµός των ανεµβολίαστων. Φτάσαµε στο ση-
µείο, η κόρη µου συγκεκριµένα στο τελευταίο έτος στην Ιατρική,
να µην µπορεί να παρακολουθήσει εργαστήρια εάν δεν εµβολια-
ζόταν. Ψυχολογικός, λοιπόν, εκβιασµός. Τελικά, αυτό τι ήταν; Πι-
στοποιητικό ελευθερίας ή πιστοποιητικό υποταγής; Μάλλον το
δεύτερο, θα έλεγα.

Συνεπώς, διαφωνούµε κάθετα σε κάθε µέτρο παράτασης της
αντιµετώπισης της πανδηµίας που είχατε λάβει, διότι θεωρούµε
ότι καταπατούνται τα ανθρώπινα δικαιώµατα σε ό,τι έχει να κάνει
µε το τι αποφασίζουµε εµείς για το σώµα µας και για την υγεία
µας. 

Πάµε στο άρθρο 5. Παράταση δυνατότητας υπέρβασης σα-
ρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας εργασίας των γιατρών. Δεν δεχό-
µαστε σε καµµία περίπτωση την υπέρβαση ωρών εργασίας των
ιατρών που ήδη έχουν αποµείνει, που ήδη είναι εξουθενωµένοι.
Τα τελευταία χρόνια το Υπουργείο Υγείας έχει µετατραπεί σε
σταθµάρχη, και το εννοώ. Η µόνη δουλειά που παρέχει είναι να
µετακινεί γιατρούς εντατικολόγους από το Ιπποκράτειο Θεσσα-
λονίκης, για να κάνουν τους παθολόγους στη Δράµα. 

Όλη την προηγούµενη τετραετία η Κυβέρνησή σας µε την πο-
λιτική της στην υγεία, από τη µια έδιωχνε και συνεχίζει να διώχνει
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γιατρούς από το ΕΣΥ και από την άλλη, να µετακινεί γιατρούς
από κέντρα υγείας σε νοσοκοµεία, από νοσοκοµείο σε νοσοκο-
µείο, από πόλη σε πόλη και από περιφέρεια σε περιφέρεια. Οι
µαζικές αποχωρήσεις των ιατρών του ΕΣΥ πιστεύω ότι έπρεπε
να σας είχαν ανοίξει τα µάτια και να στείλετε τους σταθµάρχες
σας στα σπίτια τους. Και για να σας προλάβω, προτού µου πείτε
για τους διορισµούς, τόσα χρόνια το ΕΣΥ είναι χωρίς γιατρούς,
χωρίς ΜΕΘ, χωρίς ΕΚΑΒ.

Σήµερα, έχουµε τα άρθρα 7 και 8 για την παράταση συµβά-
σεων προσωπικού στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστα-
σίας. Μετά από εκατό µέρες τροµερής απόδοσης σ’ αυτό το
Υπουργείο, ζητάµε σήµερα τι; Να συνεχίσουµε µε το ίδιο µοτίβο.
Όχι, κύριοι. Όχι άλλη ανικανότητα στη διαχείριση της ζωής και
των περιουσιών των πολιτών. 

Άρθρο 9: Ενιαία λίστα χειρουργείων. Σας είχαµε κάνει, κύριε
Υπουργέ, κάποιες ερωτήσεις για την ενιαία λίστα. Αναφέρατε ότι
νοσηλευτές και αγροτικοί δεν έχουν σχέση µε τη λίστα. Δεν ξέ-
ρετε τι γράφετε στο νοµοσχέδιο σας; Να σας ενηµερώσουµε,
λοιπόν. Η αξιολόγηση γίνεται µε ιατρική τεκµηρίωση από ειδικευ-
µένους ιατρούς των ΤΕΠ των τακτικών εξωτερικών ιατρείων -και
άκουσον-άκουσον!- των νοσηλευτικών τµηµάτων και των µονά-
δων πρωτοβάθµιας φροντίδας.

Όσο για την ερώτησή µας για τις υπάρχουσες λίστες αναµο-
νής, αναφέρατε ότι αυτές θα ενσωµατωθούν στη νέα ενιαία
λίστα. Να υποθέσω ότι ο χρόνος αναµονής κάποιων χειρουρ-
γείων, που είναι σήµερα κατά µέσο όρο τα δύο χρόνια, θα πάει
στα τέσσερα χρόνια. Ποιος θα κρίνει ανάµεσα σε διαφορετικές
ειδικότητες για το ποιος προηγείται στη λίστα; Φυσικά και θα κα-
ταψηφίσουµε αυτό το άρθρο.

Στις 3-10-2023 για τα χειρουργεία υπάρχει η εξής ανακοίνωση:
«Το Βενιζέλειο Νοσοκοµείο Ηρακλείου έχει τελειώσει». Και δεν
το λέω εγώ, αλλά ο κ. Κωστάκης, µέλος της τριµελούς επιτροπής
των χειρουργών. Η κατάσταση έχει φτάσει στο απροχώρητο.
Εδώ και έναν µήνα χειρουργούνται µόνο τα επείγοντα περιστα-
τικά, αφού έµειναν µόνο τέσσερις αναισθησιολόγοι. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι οι ειδικευόµενοι χειρουργοί του νο-
σοκοµείου εκπαιδεύονται, χωρίς να µπαίνουν στο χειρουργείο;
Κλινικές που δίνουν πλήρη ειδικότητα βγάζουν ανεκπαίδευτους
και ανεπαρκείς τους αυριανούς χειρουργούς, που θα στελεχώ-
σουν τόσο τα δηµόσια, όσο και τα ιδιωτικά νοσοκοµεία. Στη θέση
σας δεν θα γελούσα. Με δική τους ανακοίνωση οι ειδικευόµενοι
χειρουργοί του Βενιζελείου υπογραµµίζουν ότι πλέον δεν καλύ-
πτονται προγραµµατισµένες επεµβάσεις και χειρουργείσαι µόνο
αν κινδυνεύει η ζωή σου. Είναι ανακοίνωση που έγινε στις 3-10-
2023 από τον κ. Κωστάκη.

Πάµε στο πάρτι. Ξέρετε τι εννοώ, το πάρτι των φαρµάκων.
Ακούστε. Άρθρο 12: Ηλεκτρονική παρακολούθηση διακίνησης
φαρµάκων. Μάλιστα. Πάµε, λοιπόν, σε αυτό το άρθρο, το αµαρ-
τωλό. Γιατί αµαρτωλό είναι. Αυτό µας έχει διδάξει η ιστορία. Ο
κύριος Πρωθυπουργός ορθά και σοφά είχε πει -τον ακούσαµε-
ότι πρέπει να υπάρχει παντού και πάντα διαφάνεια. Θα συµφω-
νήσουµε. Το ίδιο, όµως, το κράτος επί τεσσεράµισι χρόνια δεν
έχει δώσει καµµία πληροφορία, ως όφειλε, από τον αµαρτωλό
ΕΟΦ και τον πρόεδρό του. Ξέρετε, πιστεύω, τον κ. Φιλίππου. Αντ’
αυτού, έχει ανταµειφθεί κιόλας. Ενδεικτικό στοιχείο είναι ο τζίρος
που κινείται ανά χρόνο. Είναι 8 δισεκατοµµύρια, κύριοι. Τι έχετε
να πείτε για τις τελευταίες ελλείψεις; Τι µπορείτε να πείτε για τις
ελλείψεις όλη την προηγούµενη τετραετία; Σας καταθέτω εδώ
και µια διαφωτιστική επιστολή του Πανελλήνιου Συλλόγου Φαρ-
µακαποθηκαρίων προς τον πρόεδρο του ΕΟΦ, για να τη µελετή-
σετε και να δώσετε απαντήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Γαυγιωτάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στο άρθρο 11: Αποστολή κατ’ οίκον φαρµακευτικών ιδιο-
σκευασµάτων για θεραπεία σοβαρών ασθενειών. Επιτέλους, και
ένα άρθρο της προκοπής! Θα ψηφίσουµε εδώ «ναι». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρθρο 12: Παράταση της θητείας διοικήσεων νοσοκοµείων

ΕΣΥ. Ψηφίζουµε «όχι», γιατί σε κοµµατικούς διορισµούς στις δι-
οικήσεις των νοσοκοµείων εµείς δεν συµπράττουµε. Μήπως θέ-
λετε να σας θυµίσουµε τη διοίκηση του Νοσοκοµείου Μεταξά;
Θα σας πω ένα ενδεικτικό στοιχείο. Διαχειρίστηκε 3,5 εκατοµµύ-
ρια ευρώ και άφησε 5.000 ευρώ στο ταµείο, µε αποτέλεσµα να
µείνουν οι καρκινοπαθείς χωρίς φάρµακα. Να το ψάξετε. Αυτά
είναι τα ταµεία. Αυτοί είναι οι διορισµοί σας, λοιπόν. Φυσικά και
θα πούµε «όχι».

Στα άρθρα 13, 14 και 15 λέµε «όχι» σε όλες τις συµβάσεις που
έχετε υπογράψει ως Κυβέρνηση χωρίς επανεξέταση. Ξέρουµε
πώς γίνονται οι συµβάσεις σας.

Άρθρο 16: Εθνική Αρχή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαρα-
γωγής-Τροποποίηση του άρθρου 21 του ν.3305/2005. Τι έχουµε
εδώ; Είναι άρθρο-φωτογραφία! Όπως το ακούτε. Τι δουλειά έχει
ένας συνταξιούχος ανώτατος δικαστικός λειτουργός στη θέση
του προέδρου της αρχής για εξωσωµατικές; Μεγάλη απορία! Να
µας δώσετε και τη διεύθυνσή του, όταν τον τοποθετήσετε, να
του στείλουµε µια σαµπάνια! Φυσικά, ψηφίζουµε «όχι». 

Άρθρο 17: Σύνθεση κεντρικού συµβουλίου υγειονοµικών περι-
φερειών. Εδώ πιστεύω ότι ισχύουν τα ίδια που ανέφερα και για
τις διοικήσεις των νοσοκοµείων. Φυσικά, λέµε «όχι».

Άρθρο 18: Σύνθεση ειδικής επιτροπής ιοντιζουσών και µη ιον-
τιζουσών ακτινοβολιών. Εδώ τι έχουµε; Αντικαθιστάτε τον εκπρό-
σωπο της Οµοσπονδίας Τεχνολόγων-Ακτινολόγων µε ορισµένο
δικό σας υπάλληλο. Φυσικά και λέµε «όχι» κύριοι.

Έρχοµαι στο άρθρο 19. Εδώ ψηφίζουµε «παρών». Θέλουµε
πλήρη προστασία των προσωπικών δεδοµένων του κάθε Έλ-
ληνα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, συντο-
µεύετε την οµιλία σας. Έχετε ξεπεράσει τον χρόνο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΓΑΥΓΙΩΤΑΚΗΣ: Όσο για τα υπόλοιπα άρθρα, δεν θα
µακρηγορήσω. Είναι άσχετα από το σηµερινό νοµοσχέδιο, εκτός
τόπου και χρόνου. Φέρατε πάλι στο ποδάρι άσχετα νοµοσχέδια,
που αφορούν -άκουσον-άκουσον!- Α.Ε. Ούτε εκεί θα συναινέ-
σουµε. Φυσικά και λέµε «όχι» και σε αυτά τα άρθρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το College 360 του Silkeborg της
Δανίας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας της Νίκης κ. Ασπασία Κουρουπάκη. 

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα σας.
«Ασφάλεια εστί το προνοείν και προλαµβάνειν. Το δε προνοείν

και προλαµβάνειν κρείττον εστί του που θεραπεύειν», είχε πει ο
Ιπποκράτης, ο πατέρας της σύγχρονης ιατρικής, θέλοντας να το-
νίσει την αξία της πρόληψης και της διαφύλαξης της καλής
υγείας. 

Όπως η παραπάνω ρήση αναφέρεται στην πρόληψη των ασθε-
νειών και την καλή υγεία στον άνθρωπο, εφαρµόζεται κάλλιστα,
για να δώσει λύσεις και σε επίπεδο κοινωνίας και πολιτείας σε
θέµατα που µας ταλαιπωρούν καθηµερινά. 

Η πρόληψη για το πρόσωπο, λοιπόν, ισοδυναµεί µε πρόνοια
για ολόκληρη την κοινωνία. Ένα κράτος πρόνοιας διαθέτει θε-
σµούς και µεριµνά προληπτικά υπέρ των οικονοµικά ασθενέστε-
ρων, των ανθρώπων της τρίτης ηλικίας, των αναπήρων, των
παιδιών, των µανάδων. Όλα τα ανωτέρω έρχονται σε αντίθεση
µε το προς ψήφιση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας.

Και προτού µπω στο κυρίως θέµα του νοµοσχεδίου, επιτρέψτε
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µου να επισηµάνω για άλλη µια φορά -δεν θα κουραστούµε να
το λέµε- ότι στο νοµοσχέδιο εισβάλλουν ως ξένο σώµα οι «άλλες
επείγουσες διατάξεις», οι οποίες αφορούν άλλες επιτροπές και
άλλα Υπουργεία, κάτι που αποτελεί κακή νοµοθετική διαδικασία. 

Κατ’ αρχάς, θα θεωρούσαµε ευνόητο τη δεδοµένη χρονική
στιγµή, όπου ο νόµος της Θεσσαλίας αποτελεί υγειονοµική
βόµβα, η προσοχή του Υπουργείου Υγείας να είναι στραµµένη
εκεί: Ένας θάνατος και δύο νοσηλείες από λεπτοσπείρωση, σα-
ράντα έξι περιστατικά γαστρεντερίτιδας, είκοσι τέσσερα περι-
στατικά λοίµωξης του ανώτερου αναπνευστικού, καθώς και τα
στοιχεία του ΕΟΔΥ που δείχνουν αύξηση των κρουσµάτων του
ιού του Δυτικού Νείλου στην περιοχή της Θεσσαλίας. 

Υπάρχουν αποκοµµένα χωριά από τον πολιτισµό λόγω της κα-
ταστροφής και των οποίων το νερό δεν είναι πόσιµο. Από µαρ-
τυρίες κατοίκων της Αγριάς βράζουν το νερό προκειµένου να
πλυθούν. Έχουµε ήδη οδηγηθεί σε προπολεµικές καταστάσεις.
«Νεκρά ζώα και φερτά υλικά, υπόνοµοι που ξεχειλίζουν. Ο χει-
µώνας είναι κοντά. Μια βροχή µε κανονική ροή να πέσει κατα-
στραφήκαµε ολοσχερώς», µας είπε χαρακτηριστικά κάτοικος της
Αγριάς. 

Ο δήµος αδυνατεί µε τα µέσα που έχει να ανταπεξέλθει στις
δύσκολες συνθήκες. Οι εργολάβοι ζητούν ακριβό αντίτιµο από
τους πληγέντες. Άµεσα θα πρέπει να ενισχυθούν οι δήµοι οικο-
νοµικά από την Κυβέρνηση, προκειµένου να είναι σε θέση να εκ-
µισθώσουν ιδιωτικά µέσα και οχήµατα για την αποκατάσταση των
ζηµιών στις πληγείσες περιοχές. 

Αναφορικά µε τις διατάξεις του νοµοσχεδίου περί της λεγόµε-
νης πανδηµίας του κορωνοϊού, είναι άξιος απορίας ο λόγος για
τον οποίο εµµένετε στις ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας του κορωνοϊού. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας έχει
κηρύξει τη λήξη της. Ο ιός είναι πλέον ενδηµικός. Δεν είναι παν-
δηµικός. Σε ποια επιστηµονικά δεδοµένα βασίζετε την ανάγκη
αντιµετώπισης του κορωνοϊού ως πανδηµίας; Έχετε ρωτήσει κα-
νέναν ειδικό; 

Υπάρχουν επιδηµιολογικά και στατιστικά δεδοµένα από τις
δοµές hot spot και των καταυλισµών Ροµά για τις επιπτώσεις του
κορωνοϊού στην υγεία τους; Πόσοι νόσησαν; Πόσοι νοσηλεύτη-
καν; Πόσοι διασωληνώθηκαν; Πόσοι εµβολιάστηκαν; Οι δύο
αυτές πληθυσµιακές οµάδες δεν φηµίζονται για την τήρηση των
κανόνων υγιεινής. Οπότε, εν µέσω πανδηµίας θα έπρεπε να
έχουν αφανιστεί. 

Επιτέλους, ας σταµατήσουµε την τηλεϊατρική στα αργυρώ-
νητα µέσα και ας µιλήσουµε για την επιστήµη της υγείας. Όλοι
οι εποχιακοί ιοί έχουν υφέσεις και εξάρσεις, έχουν ασταθές γο-
νιδίωµα και για αυτό µεταλλάσσονται πολύ συχνότερα. Οι RNA
ιοί ακολουθούν τη φυσική επιλογή σύµφωνα µε τη διαδικασία της
εξέλιξης. Επιλέγουν, δηλαδή, τη βέλτιστη µορφή τους προκειµέ-
νου να επιβιώσουν χωρίς να βλάψουν τον ξενιστή τους. Εποµέ-
νως, ο εµβολιασµός δεν δηµιουργεί τείχος ανοσίας, αλλά τείχος
ανοησίας, αφού το µόνο που κάνει είναι να δηµιουργεί συναισθή-
µατα φόβου και άγχους στους πολίτες, κάτι δηλαδή που βλάπτει
επίσης το ανοσοποιητικό σύστηµα του γενικού πληθυσµού. 

Οι κλασικοί τρόποι αντιµετώπισης των εποχιακών ιώσεων είναι
η τήρηση των σωστών κανόνων υγιεινής, η σωστή διατροφή, η
άσκηση, η λήψη βιταµινών, ιδιαίτερα της βιταµίνης D για την αν-
τιµετώπιση του κορωνοϊού, της οποίας τη συνταγογράφηση στα-
µατήσατε εν µέσω πανδηµίας, ενώ παρέµεινε συνταγογρα-
φούµενη µόνο για πάσχοντες από ειδικά νοσήµατα. Σε περίοδο,
όµως, πανδηµίας όλοι χρήζουν ανάγκης βιταµινών. 

Συµπερασµατικά, όλα τα άρθρα τα οποία αναφέρονται στις
ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού αφορούν κάποια
άλλη εξωπραγµατική διάσταση. Είναι εξόχως αδιανόητο να
υπάρχουν υγειονοµικοί, οι οποίοι δεν προσλαµβάνονται και εξαι-
ρούνται, όπως λέτε στο παρόν σχέδιο νόµου, όσοι δεν έχουν
συµµορφωθεί επειδή δεν επιθυµούν να εµβολιαστούν µε το
mRNA σκεύασµα της γονιδιακής θεραπείας. 

Τα δεδοµένα στη διεθνή βιβλιογραφία σχετικά µε τις παρενέρ-
γειες είναι πλέον αναρίθµητα, αρκεί κάποιος να τα αναζητήσει.
Ενδεικτικά αναφέρω µαρτυρία του καθηγητού ογκολογίας Άνγ-
κους Ντάνκλεις, ειδικού σε θέµατα ανοσολογίας στην Ιατρική
Σχολή του Νοσοκοµείου του St. George του Λονδίνου: «Στα τέλη

του περασµένου έτους…» -ανέφερε- «… ότι έβλεπα ασθενείς µε
µελάνωµα που ήταν σταθεροί για χρόνια να υποτροπιάζουν µετά
την πρώτη τους αναµνηστική», την τρίτη ένεση δηλαδή. «Μου
είπαν ότι ήταν απλώς µια σύµπτωση και να σιωπήσω για αυτό,
αλλά κατέστη αδύνατο να το κάνω», συνεχίζει ο κ. Άνγκους. «Ο
αριθµός των ασθενών που προσβλήθηκαν αυξάνεται έκτοτε.
Είδα δύο ακόµη περιπτώσεις υποτροπής καρκίνου µετά τον ανα-
µνηστικό εµβολιασµό στους ασθενείς µου µόλις την περασµένη
εβδοµάδα. Άλλοι ογκολόγοι επικοινώνησαν µαζί µου από όλο τον
κόσµο συµπεριλαµβανοµένης της Αυστραλίας και των ΗΠΑ. Η
συναίνεση είναι ότι δεν περιορίζεται πλέον στο µελάνωµα, αλλά
ότι παρατηρείται αυξηµένη συχνότητα εµφάνισης λεµφώµατος,
λευχαιµιών, καρκίνων των νεφρών µετά από αναµνηστικές ενέ-
σεις. Γιατί, λοιπόν, εµφανίζονται αυτοί οι καρκίνοι; Η καταστολή
των Τ κυττάρων ήταν η πρώτη µου πιθανή εξήγηση, δεδοµένου
ότι η ανοσοθεραπεία είναι τόσο αποτελεσµατική σε αυτούς τους
καρκίνους. Ωστόσο, πρέπει, επίσης, τώρα να εξετάσουµε την εν-
σωµάτωση του πλασµιδίου DNA και του SV40 για την προώθηση
της ανάπτυξης του καρκίνου, ένα χαρακτηριστικό που έγινε
ακόµη πιο ανησυχητικό από αναφορές ότι η πρωτεΐνη ακίδα του
mRNA δεσµεύει το P-53 και άλλα γονίδια καταστολής του καρκί-
νου. Είναι πολύ σαφές και τροµακτικό ότι αυτά τα εµβόλια έχουν
πολλά στοιχεία που προκαλούν µια τέλεια καταιγίδα στην ανά-
πτυξη του καρκίνου σε εκείνους τους ασθενείς που έχουν την
τύχη να έχουν αποφύγει καρδιακές προσβολές, θρόµβους, εγ-
κεφαλικά, αυτοάνοσα νοσήµατα και άλλες κοινές ανεπιθύµητες
αντιδράσεις στα εµβόλια COVID».

Η παροχή συµβουλών για αναµνηστικά εµβόλια, όπως συµβαί-
νει στην παρούσα περίπτωση, δεν είναι τίποτα περισσότερο και
όχι λιγότερο από ιατρική ανεπάρκεια. Όχι πια αν ή αλλά. Όλα τα
εµβόλια πρέπει να σταµατήσουν και να απαγορευτούν τώρα.
Αυτά λέει ένας διεθνούς εµβέλειας ειδικός, ο οποίος δεν αµείβε-
ται από την Κυβέρνησή σας. 

Όσον αφορά το άρθρο 16, αντί να επιδιώκεται η φωτογραφική
αλλαγή στη συγκρότηση του εποπτικού συµβουλίου της Εθνικής
Αρχής Ιατρικής Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής µε τη δυνατό-
τητα ορισµού προέδρου συνταξιούχου δικαστικού λειτουργού,
θα ήταν φρονιµότερο να δείχνατε το ενδιαφέρον σας στις µελ-
λοντικές µητέρες µέσω της προσφοράς δωρεάν εξετάσεων,
όπως, παραδείγµατος χάριν, τη συνταγογράφηση της εξέτασης
της αντιµυλλέριου ορµόνης στον ΕΟΠΥΥ, η οποία τώρα κοστίζει
45 ευρώ. Είναι ορµόνη, η οποία συµπληρώνει το ορµονικό προ-
φίλ, παράγεται από τα ωοθυλάκια και είναι ενδεικτική για το πόσα
ωάρια αποµένουν στις ωοθήκες. Η τιµή της µειώνεται σταδιακά
όσο η γυναίκα µεγαλώνει. Τέτοια µέτρα αποκτούν ακόµη µεγα-
λύτερη σηµασία υπό το φως των πρόσφατων στοιχείων της ΕΛ-
ΣΤΑΤ για τη δηµογραφική κατάρρευση της χώρας µας. 

Το καθεστώς των παρατεινόµενων συµβάσεων αποτελεί κινού-
µενη άµµο για τον εργαζόµενο, ο οποίος δεν µπορεί να δηµιουρ-
γήσει µια ασφαλή οικογενειακή και κοινωνική ζωή. 

Ακόµα περισσότερο, όµως, αποτελεί κινούµενη άµµο για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας που αδυνατεί να προγραµµατίσει σωστά
τη λειτουργία του, ενώ παράλληλα επενδύει πολύτιµες ανθρω-
ποώρες για την εκπαίδευση προσωπικού που συχνά διαφεύγει
στον ιδιωτικό τοµέα για πιο σίγουρη εργασία µε κανονική πρόσ-
ληψη παίρνοντας µαζί του και όλη την εκπαίδευση και την εµπει-
ρία που απέκτησε, µε αποτέλεσµα το ΕΣΥ να βγαίνει διπλά
ζηµιωµένο. 

Προτείνουµε τη µονιµοποίηση όλου του επικουρικού προσωπι-
κού των νοσοκοµείων, την ένταξή τους στα βαρέα και ανθυγιεινά,
καθώς και προσλήψεις επιπλέον προσωπικού στα νοσοκοµεία που
ποτέ δεν περισσεύει. 

Επιπλέον, στο νοµοσχέδιο αναφέρεται η προβλεπόµενη παρά-
ταση των επικουρικών υπαλλήλων που είχαν συνάψει αρχικά τρί-
µηνες συµβάσεις και των συµβασιούχων ορισµένου χρόνου στην
καθαριότητα, στη σίτιση, στη φύλαξη. Θα έπρεπε να έχει προ-
στεθεί σχετική νοµοθετική ρύθµιση µε αναδροµική ισχύ και για
τους τρίµηνους επικουρικούς υπαλλήλους που διακόπηκε η σύµ-
βασή τους λόγω επιστροφής του ανεµβολίαστου προσωπικού,
προκειµένου να µην υπάρχει άνιση µεταχείριση γι’ αυτούς. 

Βλέπουµε, επίσης, να ανανεώνεται συνεχώς από το 2017 µία
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απάνθρωπη και ανήθικη διάταξη που καταστρατηγεί το εβδοµα-
διαίο ωράριο των νοσοκοµειακών ιατρών και τους φέρνει στα
πρόθυρα της εξάντλησης, µε συνέπεια αυξανόµενες τα τελευ-
ταία χρόνια παραιτήσεις από το ΕΣΥ, ένα απόλυτο αντικίνητρο
παραµονής στο ΕΣΥ και το µόνο µέτρο που διασφαλίζει την άτα-
κτη φυγή περισσότερων ιατρών από αυτό που, κατά τα φαινό-
µενα και αποφασιζόµενα, φαίνεται πως µάλλον είναι αυτό το
ζητούµενο για την Κυβέρνηση. 

Το σαρανταοκτάωρο σίγουρα δεν αποτελεί το ευρωπαϊκό
όραµα λειτουργίας και εκσυγχρονισµού του ΕΣΥ που εξαγγέλ-
λετε. Κάντε επιτέλους τους απαραίτητους διορισµούς ιατρών
στα νοσοκοµεία να σταµατήσει η υπέρβαση του ωραρίου. 

Η ενιαία λίστα χειρουργείων, επιχειρώντας τη µείωση της ανα-
µονής των χειρουργείων στο πλαίσιο της διαφάνειας και της ισό-
τητας χωρίς –υποτίθεται- παρακάµψεις, θα δίνει τη δυνατότητα
στους γιατρούς να προωθούν όποιον ασθενή θέλουν επικαλού-
µενοι επείγοντα ζητήµατα υγείας. Οι τεράστιες ελλείψεις σε αναι-
σθησιολόγους δεν επιτρέπουν την πραγµατοποίηση αρκετών
χειρουργείων. Χιλιάδες αξιόλογοι επιστήµονες µεταναστεύουν
στο εξωτερικό για να βιοποριστούν, όπου οι οικονοµικές απολα-
βές είναι αξιοπρεπέστερες. 

Καµµία λίστα χειρουργείων δεν θα λύσει το πρόβληµα. Το πρό-
βληµα είναι η τεράστια έλλειψη του προσωπικού που µαστίζει τα
νοσοκοµεία εδώ και χρόνια. 

Στο παρόν νοµοσχέδιο, όπως ζητήθηκε δύο φορές στη διάρ-
κεια των συζητήσεων στην επιτροπή, να απαλειφθεί το πρόστιµο
των 100 ευρώ στους άνω των εξήντα ετών συµπολίτες µας τόσο
τα τοκιζόµενα που χρωστούνται όσο και αναδροµικά να επιστρα-
φούν τα καταβληθέντα. Το µέτρο της επιβολής του προστίµου
είναι ρατσιστικό. Η αντισυνταγµατική επιβολή του παραβιάζει την
αρχή της αναλογικότητας. 

Η τρίτη ηλικία αποτελεί την περίοδο του γήρατος που επιφέρει
πολλές αλλαγές στη ζωή του ατόµου σε βιολογικό, κοινωνικό και
ψυχολογικό επίπεδο επηρεάζοντας τη συµπεριφορά και την προ-
σαρµοστικότητά του. Στο ευαίσθητο αυτό στάδιο της ζωής τους
οι ηλικιωµένοι έχουν ανάγκη την υποµονή µας. Η τρίτη ηλικία έχει
πρόσωπο. Είναι οι άνθρωποι που µας ανέθρεψαν. Είναι οι προ-
κάτοχοί µας στις τωρινές µας θέσεις. Τους αξίζει σεβασµός και
επιείκεια. Τίποτα δεν είναι πολιτικά ορθό, εάν είναι ηθικά λάθος.

Καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κυρία

συνάδελφε και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Μιχαήλ Χουρδάκης. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Θέλω να ξεκινήσω µε µια επιστηµονική παρατήρηση µε την

ιδιότητα του συντονιστή του Κέντρου Μετα-αναλύσεων που συν-
τονίζω και του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας της ποιότητας
ζωής και ευεξίας και να πω ότι η βιταµίνη D δεν προστατεύει από
τη νόσηση µε COVID. Κακώς ακούστηκε και σήµερα και στην επι-
τροπή. Η βιταµίνη C δεν προστατεύει από τις ιώσεις όταν αυτές
είναι ενεργείς. Προστατεύει για να µην προκύψουν ιώσεις. Και
όποιος θέλει περισσότερα τέτοια στοιχεία, µε χαρά εγώ και η επι-
στηµονική µου οµάδα, η NutricLab στο πανεπιστήµιο, µπορούµε
να του τα δώσουµε. 

Τώρα οφείλω να πω ότι και πάλι νιώθω την ανάγκη να µην
αφήσω ανεκµετάλλευτη την ευκαιρία σχετικά µε την αδικαιολό-
γητα βιαστική διαδικασία που γίνεται και σε αυτό το νοµοσχέδιο.
Το είχα πει τον Ιούλιο, αρχές Σεπτεµβρίου, ξανά τον Οκτώβριο.
Δεν θα κουραστώ να το λέω. Περιµένω να έρθει η ευκαιρία και
να δοθεί η δέουσα σηµασία σε αυτό που χρειάζεται, προκειµένου
να µην έχουµε εισαγωγή ενός νοµοσχεδίου την Τετάρτη το
βράδυ για συζήτηση στην επιτροπή Παρασκευή-Δευτέρα, Δευ-
τέρα-Τρίτη και Τετάρτη σε µία µόνο συνεδρίαση η Ολοµέλεια. 

Δεν θα κουραστώ, επίσης, να ζητάω να µην υπάρχουν άσχετες
διατάξεις. Συζητάµε τώρα εδώ για τα εκτός σχεδίου δόµησης.
Αν είναι δυνατόν! Ήρθε τροπολογία για το πρόγραµµα ναυπήγη-
σης. 

Χθες, κύριε Χρυσοχοΐδη, στην επιτροπή σας ρώτησα αν θα

έρθει τροπολογία. Μου είπατε ναι και θα είναι σχετική –είχα βάλει
και άτυπα ένα στοίχηµα σχετικό στην πρώτη συνάντηση της επι-
τροπής- και τελικώς βλέπουµε τώρα για τα ναυπηγεία. Ακόµη και
αν θέλαµε να συζητήσουµε για τα άσχετα θέµατα –που για να
µπει ο κάθε Βουλευτής στην επιτροπή έχει µια εξοικείωση, έχει
µια ειδικότητα µε τα πιθανώς υπό συζήτηση θέµατα-, λείπουν οι
Υπουργοί. 

Άρα και διευκρινίσεις να θέλαµε, δεν µπορούµε να τις έχουµε
για όλα όσα περιγράφονται στο Μέρος Δ’ του νοµοσχεδίου. Και
αυτό προσβάλλει τους πολίτες, προσβάλλει τους Βουλευτές,
προσβάλλει την κοινοβουλευτική διαδικασία και νοµίζω ότι πρέ-
πει να σταµατήσει. 

Τις τελευταίες µέρες, αρκετοί φίλοι και γνωστοί µε ρώτησαν:
Γιατί προσπαθείς, τι περιµένεις, θα αλλάξει κάτι; Λέγε, λέγε, πι-
στεύεις θα αλλάξει κάτι; Και τους δίνω το παράδειγµα –και πραγ-
µατικά έτσι το νιώθω και ελπίζω να µην αποδειχθώ λάθος- ότι µε
όλα όσα γίνονται εδώ είναι σαν να φυτεύουµε ένα δέντρο, το δέν-
τρο της εξοµάλυνσης της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. Θα αν-
θίσει αυτό, θα µεγαλώσει και θα δηµιουργήσει σκιά. Και χαίροµαι
που κάτι που µάλλον ήταν ταµπού µέχρι πρότινος –και ίσως ήµα-
σταν οι πρώτοι που καταδείξαµε και υπογραµµίσαµε τις κακές
πρακτικές, µε τα άσχετα, µε τα βιαστικά- πλέον ειπώθηκε σήµερα
σχεδόν από όλες τις αντιπολιτευόµενες Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες. 

Οπότε παρακαλώ, κύριοι της Κυβέρνησης, σταµατήστε αυτή
την πρακτική. Συναινέστε στο να έχουµε την καλύτερη δυνατή
λειτουργία. 

Και σαν παράδειγµα να σας πω: Στο Μέρος Δ’ το Κεφάλαιο Α’
θα έπρεπε να είναι στην Επιτροπή Μορφωτικών, το Κεφάλαιο Β’
στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, το Κεφάλαιο Γ’ ξανά
στη Μορφωτικών, το Κεφάλαιο Δ’ αλλού, το Κεφάλαιο Ε’ στην
Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης. Άρα, εµείς συζητάµε για όλο το
υπόλοιπο νοµοθετικό έργο εκτός από αυτό που θα έπρεπε. 

Σε ό,τι αφορά την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, θα δείτε ότι τα Α’ και Β’ Κεφάλαια, επτά από τα επτά, περι-
λαµβάνουν τη λέξη «παράταση». Τα Γ’ και Ε’ Κεφάλαια, τρία από
τα επτά, περιλαµβάνουν τη λέξη «παράταση». Στο Δ’ έξι στα έξι
έχουν τη λέξη «παράταση». Άρα, δεν κάνουµε κάτι ουσιαστικό. 

Και µάλιστα οι παρατάσεις που έχουν προβλεφθεί σε πολλές
περιπτώσεις, µας βρίσκουν αντίθετους µεν, αλλά αν θέλετε να
παρατείνετε κάτι, παρατείνετέ το σωστά. Ποιος ο λόγος να πα-
ραταθεί κάτι µέχρι 31 Δεκεµβρίου όταν η συνθήκη για την οποία
το παρατείνετε δεν θα έχει εκλείψει 31 Δεκεµβρίου; Άρα θα βρε-
θούµε για τρίτη φορά –γιατί κάναµε ήδη µια παράταση σε αρκετά
από αυτά τον Ιούλιο- να ξαναπαρατείνουµε τα παρατεινόµενα. 

Περαιτέρω, είναι σαφές επίσης και από τον τίτλο του σχεδίου
νόµου ότι είστε εκτός θέµατος. Και γιατί το λέω αυτό; Λέει: «Ει-
δικά µέτρα για την πανδηµία». Δεν έχουµε πανδηµία. Το ξέρετε
αρκετοί. Πιστεύω ότι ανάµεσα στους τριάντα έναν οµιλητές που
θα έχει αργότερα, περίπου οι είκοσι ενδεχοµένως θα είναι από
τη Νέα Δηµοκρατία. Δεν νοµίζω ότι θα βρεθεί ένας να πει «δεν
υπάρχει πανδηµία, διορθώστε το». Θα τα βρουν όλα καλώς κα-
µωµένα. 

Ήδη υπήρχε µια κακή πρακτική, όταν αγνοήθηκαν φωνές ειδι-
κών επιδηµιολόγων όπως του Καθηγητή Ιωαννίδη από το Στάν-
φορντ, πρώην Καθηγητή στα Γιάννενα, που έλεγε και τόνιζε τη
χαµηλή θνητότητα που αναµένεται να έχει ο ιός. Έχετε λάβει
λάθος µέτρα κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, σε ό,τι αφορά τη
µη ενίσχυση των δοµών δηµόσιας υγείας. Και τώρα πάλι, ενώ
έχει λήξει η πανδηµία επίσηµα από το Μάιο, φέρνετε επείγοντα
ζητήµατα ένεκα µιας πανδηµίας, αγνοώντας πιο σηµαντικά θέ-
µατα, όπως είναι τι θα γίνει µε τη διαχείριση των περιστατικών
µε long covid, δηλαδή όλοι αυτοί που νοσούν µε παρενέργειες
από τη νόσηση. 

Υπό αυτό το πρίσµα και λαµβάνοντας υπ’ όψιν το ΕΣΥ, που
συµφωνούµε όλοι ότι είναι υποστελεχωµένο, κακοπληρωµένο,
ταλαιπωρηµένο και όλα αυτά που όλοι γνωρίζουµε, δεν υπάρχει
κανένας λόγος να εξακολουθούν οι υποχρεωτικότητες των εµ-
βολιασµών των υγειονοµικών, κανένας λόγος να τιµωρούνται
αυτοί οι άνθρωποι και να µένουν έξω από το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, το οποίο, όπως σας λέω, είναι ήδη υποστελεχωµένο.
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Έγινε αναφορά και στην επιτροπή από έναν Βουλευτή σχετικά
µε βίντεο που διακινήθηκε, όπου διαµαρτυρόταν ένας φαρµακο-
βιοµήχανος για κάποιες ρυθµίσεις που έκανε η Αναπληρώτρια
Υπουργός. Εγώ θα σας δώσω δίκιο, καλά κάνατε και επαναφέ-
ρατε το να είναι όλα µε συνταγή γιατρού. Το λάθος σας είναι ότι
το κάνατε ετεροχρονισµένα ή µε λανθασµένη συνεννόηση. Να
επιµείνετε σε αυτό, αυτό είναι το σωστό, τα φάρµακα πρέπει να
διακινούνται µε συνταγή γιατρού και όχι µε άλλον τρόπο.

Σε ό,τι αφορά τώρα τα άρθρα, θα προσπαθήσω πολύ σύντοµα
για το καθένα να σας δώσω µερικές πληροφορίες.

Στο άρθρο 3 πάλι έχουµε µη τήρηση κανόνων καλής νοµοθε-
τικής πρακτικής. Έχουµε διατάξεις που παρατείνουν προθεσµίες
ισχύος διατάξεων. Τροποποιούνται στον χρονικό ορίζοντα εφαρ-
µογής τους, χωρίς να είναι ξεκάθαρο, γιατί δεν υπάρχει αναφορά
τους σε πίνακα τροποποιούµενων διατάξεων, ποιες αφορά και
αυτό θα πρέπει να διορθωθεί για να µην υπάρχουν προβλήµατα.

Επίσης, σας το είπα και πριν, να σας δώσω και ένα παρά-
δειγµα: Στις 31 Δεκεµβρίου λήγει η προθεσµία που θέτετε για
την παράταση, για παράδειγµα, της φύλαξης των εµβολίων, την
1, 2, 3 Ιανουαρίου δεν θα υπάρχει αυτή η ανάγκη; Θα υπάρχει.
Άρα, ενώ διαφωνώ µε την παράταση, αν την κάνετε, όµως, κάντε
τη σωστά.

Στο άρθρο 5 είναι προφανές ότι κανένας εκτός από εσάς δεν
θα µπορούσε να θέλει την παράταση και την υπέρβαση ωρών ερ-
γασίας σε έναν ήδη ταλαιπωρηµένο εργαζόµενο, όπως είναι οι
υγειονοµικοί όλα αυτά τα χρόνια. Και ξέρετε ότι έχει µειωθεί
πολύ ο πληθυσµός τους, όχι µόνο γιατί αποτελεί κίνδυνο για τον
εαυτό τους -και αναφέρθηκε από προηγούµενο εισηγητή το τρο-
χαίο δυστύχηµα που είχε ως αποτέλεσµα την τραγική απώλεια
του συναδέλφου- αλλά και γιατί είναι επικίνδυνο αυτό και για
τους ασθενείς τους οποίους διαχειρίζονται.

Στο άρθρο 6 θέλουµε να καλυφθούν οι θέσεις, όχι, όµως, µε
παρατάσεις επί παρατάσεων οι οποίες δηµιουργούν προϋποθέ-
σεις µετατροπής της ορισµένου χρόνου εργασίας σε αορίστου,
χωρίς να έχουν τηρηθεί τα κριτήρια που πρέπει και χωρίς να λαµ-
βάνονται πάντα υπ’ όψιν οι καλύτεροι και άρα, µε αυτό τον τρόπο
υπάρχει ο κίνδυνος να δηµιουργηθεί και από εσάς ξανά ένας
κοµµατικός στρατός είτε σε αναµονή µονιµοποίησης είτε µονι-
µοποιηµένος χωρίς τις κατάλληλες προϋποθέσεις.

Στο άρθρο 7, όπου δίνεται επίδοµα µετακίνησης, δεν υπάρχει
κανένας λόγος οι νοσηλευτές να λαµβάνουν χαµηλότερο επί-
δοµα για τον ίδιο λόγο, αυτό της µετακίνησης, από τους ιατρούς
και θεωρώ ότι θα το διορθώσετε ή θα έπρεπε να το διορθώσετε.

Στο άρθρο 10 λείπει η εξειδίκευση για το ποιους αφορά αυτή
η ρύθµιση µε τις παρατάσεις. Θεωρώ, όµως, θετικό το εδάφιο γ’
που δίνει τη δυνατότητα και απασχόλησης σε άλλες οργανικές
µονάδες, όταν αυτό είναι αναγκαίο, δηλαδή ουσιαστικά µετακί-
νησης.

Στο πολυσυζητηµένο άρθρο 11 σχετικά µε τη λίστα των χει-
ρουργείων δεν είµαι καθόλου σίγουρος, αν και θα έπρεπε να το
καταφέρουµε όλοι µαζί αυτό µε συνέργεια, ότι θα καταργηθούν
τα φακελάκια και ότι πραγµατικά αυτό θα αποτελέσει σταθµό για
καλύτερη λήψη παροχής υπηρεσιών από τους ασθενείς.

Αναφέρεστε στο ότι θέλετε να υπάρχει διασφάλιση της ισότη-
τας και µη διάκριση των ασθενών. Νοµίζω ότι θα το κατορθώ-
σετε, αλλά θα είναι διασφάλιση και µη διάκριση όχι προς την
αναβάθµιση, αλλά προς την υποβάθµιση. Υπάρχουν τεχνητές ελ-
λείψεις, όπως ξέρετε, τις οποίες δεν είµαι σίγουρος ότι θέλετε
να τις πολεµήσετε. Υπάρχουν νοσοκοµεία που έχουν πάνω από
είκοσι αναισθησιολόγους και πάνω από τριάντα, αν βάλουµε
τους ειδικευόµενους αναισθησιολόγους και όµως, δεν γίνονται
χειρουργεία ελλείψει αναισθησιολόγων και µε αυτό τον τρόπο
αυτά τα χειρουργεία κατευθύνονται προς την ιδιωτική κλινική, µε
την οποία το νοσοκοµείο αυτό έχει σύµβαση και δεν είναι µόνο
ένα.

Αναφέρθηκα χθες -και χαίροµαι που υιοθετήθηκε έστω εν
µέρει και ως αναφορά από κάποιον συνάδελφο- στο ότι θα µπο-
ρούσε η λίστα να αναφέρεται µόνο στην ΥΠΕ και όχι πανελλήνια
και να βάλουµε και µια ρύθµιση µέχρι τριάντα χιλιόµετρα ή µέχρι
σαράντα χιλιόµετρα, γιατί όπως σας είπα υπάρχουν ΥΠΕ που
έχουν πολύ µεγάλη γεωγραφική κατανοµή.

Πολύ σηµαντικό, επίσης, στο κοµµάτι της λίστας των χειρουρ-
γείων είναι το σκέλος που σχετίζεται µε τη διασφάλιση των δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Ενώ γίνεται αναφορά στον
γενικό κανονισµό προστασίας δεδοµένων, το L119, δεν υπάρχει
καµµία αναφορά στην αντίστοιχη ελληνική νοµοθεσία που είναι
η 4624/2019. Το πρότεινα και στην επιτροπή, ελπίζω να εισακου-
στεί και να εισαχθεί και αυτό και θα πρέπει επίσης να προβλε-
φθούν πάρα πολύ αυστηρές ποινές, γιατί είναι πολύ σηµαντικό
το σκέλος των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που αφορά
την υγεία για τυχόν παραβάτες.

Για το άρθρο 12 µε το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης
ακούστηκαν πάρα πολλά και το ξέρετε, κυρίες και κύριοι της Κυ-
βέρνησης, µε τις ελλείψεις που υπάρχουν στα φαρµακεία. Άρα,
πιθανώς µε αυτό τον τρόπο να βελτιωθεί. Δεν θα βελτιωθούν, δεν
θα εξαλειφθούν οι ελλείψεις, αν δεν είναι υποχρεωτική η κατα-
χώριση του ΑΜΚΑ για τη λήψη ακόµα και των µη συνταγογρα-
φούµενων φαρµάκων. Με αυτό τον τρόπο όχι µόνο θα διασφα-
λιστεί ότι αυτός που παραλαµβάνει το φάρµακο είναι συγκεκρι-
µένο πρόσωπο γιατί θα έχει ΑΜΚΑ και άρα, δεν µπορεί να πάρει
επτά χιλιάδες κουτιά τα οποία µετά θα πουλήσει στο εξωτερικό
σε αυξηµένη τιµή, αλλά θα διασφαλιστεί και το κοµµάτι της δη-
µόσιας υγείας, το οποίο σχετίζεται µε την παρακολούθηση ανε-
πιθύµητων ενεργειών και µε την παρακολούθηση και την
προσήλωση στην καταχώριση της κίτρινης κάρτας, όταν δηλαδή
υπάρχουν ανεπιθύµητες ενέργειες, ακόµη και έξι µήνες µετά τη
λήψη κάποιου φαρµάκου.

Το άρθρο 13 µε τα φάρµακα κατ’ οίκον είναι προς θετική κα-
τεύθυνση. Είναι αρνητικό το ότι δεν έχει ληφθεί ειδική µέριµνα
για τον ΕΛΤΑ και πάλι δίνουµε ή δίνετε µόνο προς άλλους -ιδιω-
τικές εταιρείες- αυτή τη δυνατότητα, ενώ ίσως θα έπρεπε να
υπάρχει µια ειδική µέριµνα.

Για το άρθρο 14 που αφορά την παράταση των διοικήσεων των
νοσοκοµείων -που ήδη την παρατείναµε µια φορά, αν δεν κάνω
λάθος και φοβάµαι θα την παρατείνουµε εκ νέου- αναφέρθηκε
από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας ότι είναι σε εξέλιξη ή
θα γίνουν σύντοµα οι διαγωνισµοί. Πότε; Έχετε χρονοδιά-
γραµµα; Αν έχετε, παρακαλώ ενηµερώστε µας και θα θέλαµε να
υπάρχουν κριτήρια, να υπάρχουν παραδοτέα, να υπάρχουν στό-
χοι και να µην αποτελέσει αυτό ξανά τρόπο ή χώρο στάθµευσης
πρώην Βουλευτών, πολιτευτών, διοικητών, που τη µια φορά είναι
–ξέρω εγώ- σε έναν οργανισµό τηλεόρασης, την άλλη σε έναν
οργανισµό µηχανικών και την τρίτη φορά σε έναν οργανισµό νο-
σοκοµείου. Άρα, δεν µπορεί κάποιος να τα ξέρει όλα. Να στο-
χεύσετε εκεί που πρέπει!

Με το άρθρο 17 σχετικά µε τις προµήθειες στα νοσοκοµεία
διαφωνούµε, όχι γιατί δεν θέλουµε να ρυθµιστεί αυτό το πρό-
βληµα, αλλά γιατί ξαναρυθµίζοντας ένα πρόβληµα που γίνεται
ίσως και επίτηδες ή από αµέλεια, ουσιαστικά δίνουµε τη δικαιο-
λόγηση ότι αφού έγινε πέρυσι, πρόπερσι, παραπρόπερσι, θα
γίνει και φέτος. Ας σταµατήσει αυτή η πρακτική. Ας δώσουµε,
δηλαδή, τη δυνατότητα στον πολίτη να καταλάβει ότι οι κανόνες
είναι για να τηρούνται και να αναγκάσουµε τους διοικητές των
νοσοκοµείων να περιέλθουν σε καθεστώς νοµιµότητας. Δεσµευ-
θείτε ότι θα είναι η τελευταία φορά.

Άρθρο 18 για την Αρχή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαρα-
γωγής: Ξέρετε όλοι ότι η αναµενόµενη ηλικία τέλεσης γάµου και
προσπάθειας απόκτησης τέκνων έχει αυξηθεί πάρα πολύ τα τε-
λευταία χρόνια. Θα είδατε στις αρχές της εβδοµάδας και τα νού-
µερα που βγήκαν σχετικά µε τους θανάτους και τις γεννήσεις τον
τελευταίο χρόνο και έχουµε 50% λιγότερες γεννήσεις και 50%
περισσότερους θανάτους από ό,τι το 1980, τη δεκαετία του
1980. Άρα, αυτή τη στιγµή όχι µόνο δεν µένουµε σταθεροί, αλλά
έχουµε ραγδαία µείωση στον πληθυσµό µας. Και δεδοµένου ότι
πάρα πολύ µεγάλος αριθµός ζευγαριών δυσκολεύεται να τεκνο-
ποιήσει µε φυσικό τρόπο, θα έπρεπε αυτή η αρχή να ενισχυθεί,
να γίνει πραγµατικά διαθέσιµη σε όλα τα ζευγάρια µέχρι του να
έχουν δύο τουλάχιστον παιδιά µε απόλυτα δωρεάν τρόπο και
συµβατό τρόπο και όχι να προσπαθούµε µε φωτογραφικές ρυθ-
µίσεις να την υποβαθµίζουµε, βάζοντας συνταξιούχους δικαστι-
κούς ή οτιδήποτε άλλο, αντί να την ενεργοποιήσουµε όσο το
δυνατόν περισσότερο.
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Επίσης, ακούστηκε να γίνει η εισαγωγή εκπροσώπου της Εκ-
κλησίας σε αυτή την αρχή. Επιτρέψτε µου να πω ότι εµένα αυτό
µε βρίσκει παντελώς αντίθετο. Καµµία θρησκευτική αρχή δεν έχει
θέση σε µια τέτοια αρχή ούτε και σε άλλες αντίστοιχες. Θα πρέ-
πει κυρίως να καταφέρουµε να µην αφήνουµε την υπόνοια στον
πολίτη ότι υπάρχει διαπλοκή και ότι υπάρχει αλληλεπίδραση µε-
ταξύ πολιτικών και νοµοθετικής εξουσίας. Και µάλιστα οι επιση-
µάνσεις που ήδη κάναµε σχετικώς µε αυτό το θέµα για ζητήµατα
συνταγµατικής φύσης που δηµιουργούνται µε αυτό που πάει να
εισαχθεί αναδείχθηκαν σε µείζονα βαθµό µε την εσπευσµένη πο-
λιτικώς και νοµικώς επιλήψιµη αντικατάσταση των προέδρων και
του ΕΣΡ και της ΑΔΑΕ.

Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε δυο, τρία ζητήµατα εκτός θέ-
µατος, ας το πούµε έτσι.

Το άρθρο 22 για τα πανεπιστήµια καταδεικνύει ότι είναι ένας
κακός νόµος. Απόδειξη ότι µε την τέλεση των δεύτερων πρυτα-
νικών εκλογών την περασµένη εβδοµάδα στο Αριστοτέλειο Πα-
νεπιστήµιο δεν προβλέπεται να υπάρξει πρυτανική αρχή και θα
εµπλακεί η Σύγκλητος για αυτό.

Επίσης, µε το να αλλάζουν οι προθεσµίες δηµιουργείται µία
δυσκολία σε όσους είχαν ήδη καταθέσει τα χαρτιά τους για να
συµµετέχουν σε διαδικασίες εξέλιξης ή πρόσληψης και δεν ήξε-
ραν ότι θα αλλάξει ο νόµος. 

Στη δευτερολογία µου θα σας πω περισσότερα σχετικά και µε
την πανδηµία, αλλά και µε τα εµβόλια.

Τέλος, θέλω να ρωτήσω, κυρία Αγαπηδάκη, για ποιον λόγο έρ-
χεται τώρα η τροπολογία υπέρ των µονοκλωνικών. Γιατί; Γιατί έρ-
χεται κατά παρέκκλιση κάθε εθνικής διάταξης; Δεν έχουµε τώρα
επείγοντα χαρακτήρα, δεν υπάρχει πανδηµία. Όταν έπρεπε να
έρθουν, δεν ήρθαν και εισάγονται τώρα που δεν υπάρχει λόγος.
Γιατί; Τι έγινε η επιχείρηση «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» που λέγατε ότι θα µας
λύσει όλα τα προβλήµατα;

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. 
Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Έρχεσαι συνέχεια και µπαίνεις µπροστά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Διώξτε µε από τη Βουλή αν µιλάω κάθε µέρα και σε ενο-
χλεί. Τι να κάνω τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, παρα-
καλώ! 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα ήθελα να ξεκινήσω µε κάτι προς τον κ. Πλεύρη και
τους προηγούµενους Υπουργούς. Τι έγινε; Τα µονοκλωνικά δεν
ήταν καλά και τώρα τα παραγγέλνετε; Τι έγινε τώρα; Τι έγινε; Για
πες µου! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τα είχαµε παραγγείλει. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Όχι, παλιά. Έλεγε εδώ ο Υπουργός ότι δεν κάνουν τα
µονοκλωνικά, πάρτε εµβόλια, κάντε εµβόλια, κάντε εµβόλια!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Έγκριση πήραν έναν χρόνο µετά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Βρε, άσε τα έγκριση. Γιατί είχαν πάρει έγκριση τα εµβό-
λια; Ποιον κοροϊδεύεις εδώ; Ταχεία έγκριση δεν ήταν έγκριση.
Δοκιµαστικό ήταν τώρα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μια χαρά ήταν. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Μην τα λέτε σε εµένα αυτά, κύριε Πλεύρη. Υπουργός
ήσουν. Μια χαρά ήταν, αλλά όσον αφορά τη θνησιµότητα, ο κό-
σµος πέφτει κάτω. Για ψάξτο λίγο παραπάνω. Υπάρχουν ήδη
ανακοινώσεις από τις Ηνωµένες Πολιτείες. Εν πάση περιπτώσει,
έτσι κι αλλιώς µπίζνα είναι για εσάς, κύριε Πλεύρη. Για την Κυ-
βέρνηση όλα είναι µία µπίζνα, αγοράζουµε, δίνουµε, πουλάµε.
Εντάξει, έχουµε άλλη φιλοσοφία. 

Και θα σας πω γιατί έχουµε άλλη φιλοσοφία. Ήταν ατυχής
συγκυρία για τον κύριο Υπουργό και την Κυβέρνησή σας να φέ-

ρετε νοµοσχέδιο για την υγεία την ώρα που είχαµε το πρόβληµα
µε το παιδάκι στο Καστελόριζο που αναγκάστηκε να πάει στην
Τουρκία. Και µόνο από αυτό θα έπρεπε να παραιτηθούν κάποιοι,
γιατί δεν είναι η πρώτη φορά που γίνεται αυτό, αλλά γιατί για µία
ακόµη φορά δίνουµε το δικαίωµα στην Τουρκία να παίρνει ένα
παιδάκι και να µη µπορούµε να το µεταφέρουµε γιατί δεν έχουµε
τα µέσα. Τι έχει γίνει; Τόσα λεφτά! Αυτό, λοιπόν, και µόνο θα
έπρεπε να µας προβληµατίσει ιδιαίτερα.

Ούτε θα πω τι έγινε στο Νοσοκοµείο «ΑΓΙΑ ΟΛΓΑ». Εγώ θα πω
µπράβο και προς τιµή του στον κ. Βαρτζόπουλο, ο οποίος πήγε
και είδε µε τα µατάκια του τι συνέβαινε στο Νοσοκοµείο «ΑΓΙΑ
ΟΛΓΑ». Μπράβο! Όµως, το να πας και µετά να πάρεις τα µέτρα
δεν σηµαίνει πολιτική. Αυτό σηµαίνει καταστολή, κάτι που κάνει
η Αστυνοµία. Σηµασία έχει να µη γίνονται αυτά για να µην τρέ-
χετε µετά.

Το Νοσοκοµείο στο Κιλκίς έχει καθιζήσεις και πέφτει σιγά σιγά,
εκατοστό, εκατοστό, ενώ στο Νοσοκοµείο «ΜΕΤΑΞΑ» δεν υπάρ-
χουν γιατροί. Συζητάµε, δηλαδή, για ένα νοµοσχέδιο και το µόνο
που σας ενδιαφέρει είναι να φέρετε τα µονοκλωνικά και τα εµ-
βόλια. Δώστε χρήµα να κάνουµε δουλίτσες, γατί έτσι κι αλλιώς
τα λεφτά είναι πολλά. Και δεν αναφέροµαι σε εσάς, αλλά σε αυ-
τούς που εξυπηρετούνται από αυτή την τακτική όλων των κυβερ-
νήσεων. Να µην σας πω για τους καρκινοπαθείς που περιµένουν
ακόµη φάρµακα, όπως και για όλα τα άλλα προβλήµατα. Έχουµε
γίνει διεθνώς ρεζίλι. 

Κι εδώ βέβαια γεννάται και ένα άλλο ερώτηµα, το οποίο θέλω
να συνδέσω µε τα προηγούµενα. Ήρθε εδώ η Υπουργός σας κ.
Αγαπηδάκη, η οποία µας είπε ότι το νερό στον Βόλο δεν είναι πό-
σιµο. Και επειδή έχω ιδιαίτερη σχέση µε τον Βόλο, ρωτάω το
εξής: Κάποιοι από τους προηγούµενους -δεν λέω ότι ευθύνεται
η κ. Αγαπηδάκη γι’ αυτό- που κυβέρνησαν δεν έχουν ευθύνη για
το ότι το νερό του Βόλου δεν ήταν πόσιµο και το έπιναν οι άν-
θρωποι χωρίς να ξέρουν; Ένας Υπουργός, ρε παιδί µου, ένας να
πει ότι εγώ φταίω, εγώ, είµαι παρών και παραιτούµαι. Κανείς! Δεν
ασκείται σοβαρή πολιτική έτσι!

Και µια και είναι εδώ η κ. Αγαπηδάκη, θα ήθελα να πω ότι
έθεσα και χθες το ερώτηµα, αλλά δεν µου απάντησε και περι-
µένω να µου απαντήσει σήµερα, αλλά κοµψά και πολιτισµένα,
γιατί είµαστε πολιτισµένοι άνθρωποι και δεν είναι, πώς το είπε,
ούτε σεξιστική η δήλωση κ.λπ.. Τελικά, κυρία Αγαπηδάκη, κυρία
Υπουργέ, έγιναν αυτές οι διατριβές µε τον κύριο της «NOVAR-
TIS»; Ναι ή όχι; Κάνατε διατριβές µε χορηγία της «NOVARTIS»,
ναι ή όχι; Δεν είναι κακό, έτσι γίνεται και έτσι είθισται από πολ-
λούς. Όµως, να ξέρουµε, ρε παιδί µου, ότι έγινε αυτό µε τη «NO-
VARTIS» που έκανε τη µεγάλη κοµπίνα στην Ελλάδα και πλήρωσε
λεφτά στο αµερικανικό κράτος. Το αµερικανικό κράτος, δηλαδή,
έκανε τη δίωξη για τα όσα έκανε στην Ελλάδα, γιατί στην Ελλάδα
όλοι είναι αθώοι. Αν ακούσω κανέναν να λέει ότι οι Έλληνες παίρ-
νουν µίζες, πραγµατικά θα πρέπει να καρατοµηθεί πάραυτα, διότι
όλοι στην Ελλάδα είναι αθώοι. Αυτή είναι η δικαιοσύνη που φτιά-
χνετε εσείς! Άρα, λοιπόν, ας µας πει η κ. Αγαπηδάκη αν αυτό
ισχύει. Αν δεν ισχύει, ας πει ότι δεν ισχύει αυτό και ότι το δια-
ψεύδω. 

Πάµε και σε κάτι άλλο που το είπατε εσείς ως Υπουργός, κύριε
Πλεύρη, αλλά δεν το κάνατε. Εκείνα τα ρηµάδια τα πρόστιµα των
100 ευρώ για τον παππού µας και τη γιαγιά µας θα τα διαγρά-
ψετε επιτέλους; Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνησή σας έχει
ανάγκη τα 100 ευρώ; Πρόκειται για εκδικητικά πρόστιµα σε αν-
θρώπους. Σβήστε τα επιτέλους να πούµε ότι κάνατε και κάτι
καλό, κάτι ανθρώπινο για τον πολίτη, κάτι! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Μιλάω για τα πρόστιµα για τους ανεµβολίαστους, γιατί οι εµ-

βολιασµένοι δεν θα κολλούσαν. Όµως, στην πορεία κόλλησαν,
αλλά θα κολλούσαν, λέει, µε λιγότερες επιπτώσεις. Στην πορεία
πέθαναν και µερικοί από αυτούς. 

Ακούστε λίγο, λοιπόν. Κάνουµε ένα λάθος -δεν είναι κακό,
κύριε Υπουργέ, κύριε Χρυσοχοΐδη- ανάλαβέ το εσύ. Κάνατε ένα
λάθος. Διορθώστε το! Διαγράψτε τώρα τα πρόστιµα αυτών των
ανθρώπων και θα σας πω και «µπράβο» και θα σας χειροκρο-
τήσω! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Θα πάµε τώρα στον Έλληνα Πρωθυπουργό, ο οποίος θα πάει
σήµερα στη Θεσσαλονίκη για να δει το µετρό, να στηρίξει τον
Ζέρβα βασικά. Θα χάσετε και εκεί απ’ ό,τι φαίνεται. Δυστυχώς
επενδύσατε πάλι σε ένα κουτσό πολιτικό άλογο. Όµως, εν πάση
περιπτώσει, δεν µας αφορά η τοπική αυτοδιοίκηση, δεν µας εν-
διαφέρει καν, δεν εµπλεκόµαστε. Ας ψηφίσει ο Έλληνας τον κα-
λύτερο που πιστεύει. Εµπλοκή κοµµατική σε τοπική κοινωνία η
Ελληνική Λύση δεν θα κάνει ποτέ. Ούτε κόµµατα ούτε χρώµατα
στην τοπική κοινωνία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε, λοιπόν, στην ουσία. Θα ανακοινώσει πάλι το µετρό, το

οποίο το ανακοίνωσε το 2020 για το 2021, το 2021 για το 2022,
το 2022 για το 2023 και τώρα το 2023 για το 2024. Ποιο µετρό;
Των δέκα χιλιοµέτρων. Δέκα χιλιόµετρα είναι το µετρό της Θεσ-
σαλονίκης και έχουν περάσει περίπου είκοσι χρόνια και δεν µπο-
ρείτε να το φτιάξετε. Ποιο µετρό; Το µετρό που δεν φτάνει µέχρι
το αεροδρόµιο. Ποιο µετρό; Θα φτάσει το µετρό των Αθηνών
στην Καλαµάτα και στην Κρήτη, θα περάσει κάτω από τη θά-
λασσα και µετρό η Θεσσαλονίκη δεν θα έχει. Το ερώτηµα είναι
το εξής και απευθύνοµαι στους πολίτες της Θεσσαλονίκης: Γιατί
η Θεσσαλονίκη µας δεν έχει έναν σοβαρό Υπουργό από τη Νέα
Δηµοκρατία; Γιατί δεν έβαλε ποτέ Υπουργό από τη Θεσσαλονίκη
ο κ. Μητσοτάκης; Ας το αναλογιστούν οι βορειοελλαδίτες.

Και πάµε και στην ουσία. Επειδή µιλάµε για τη Θεσσαλονίκη,
αν θέλετε να λύσετε το πρόβληµα της Θεσσαλονίκης, υπάρχει
µία λύση, η παραλιακή. Εάν γίνει το µέτωπο της παραλιακής,
όπως πρέπει να γίνει ευρωπαϊκά, έχει τελειώσει το κυκλοφοριακό
πρόβληµα. Όµως, εκεί δεν έχει πολλά λεφτά. Το έργο είναι εύ-
κολο και είναι πολύ πιο εύκολα από το να κάνεις µετρό, αποζη-
µιώσεις, να καθυστερήσεις, να πας παρακάτω, να πληρώσεις το
ένα και το άλλο. Εντάξει, είναι «business as usual»!

Πάµε, όµως, στο θέµα. Η Θεσσαλονίκη, η πόλη, η πόλη µας, η
πόλη των Μακεδόνων, δεν έχει γήπεδα, κύριε Πλεύρη, κάτι που
είπα και χθες. Όσον αφορά το «Καυτανζόγλειο» -σήµερα και
µπράβο, γιατί το κατήγγειλα χθες, κινητοποιήθηκε, λέει, ο κρατι-
κός µηχανισµός- καταρρέει. Κάνουν γύρο τα παιδιά εκεί, αθλούν-
ται. Η ηλεκτρική πινακίδα κάνει σβούρες, ενώ θα έπρεπε να είναι
σταθερή. Όπως είπα και χθες, θα σκοτώσει κόσµο! Αυτά συµβαί-
νουν στο «Καυτανζόγλειο Στάδιο», το οποίο περιέργως το έχετε
αφήσει να ρηµαδιάσει, όπως και τα υπόλοιπα έργα. 

Η Θεσσαλονίκη, λοιπόν, δεν έχει γήπεδα, δεν έχει υποδοµές.
Δεν έχει γήπεδο ούτε ο Άρης, όπως του υποσχεθήκατε προεκλο-
γικά, πάλι πολιτικάντικα. Υποσχεθήκατε, ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός, γήπεδο στον Άρη και µετά ένα αλτσχάιµερ πολιτικό κάλυψε
το µυαλό του Πρωθυπουργού.

Για τον ΠΑΟΚ έρχεται ο Σαββίδης και λέει «βάζουµε τα λεφτά»
και του δηµιουργείτε συνεχώς προβλήµατα, για να µη γίνει το
γήπεδο στον ΠΑΟΚ. Θα σας πω ένα πράγµα: Μακάρι να είχαν
βάλει µυαλό οι Θεσσαλονικείς, να είχαν ψηφίσει µαζικά όλοι Ελ-
ληνική Λύση για κυβέρνηση και η Θεσσαλονίκη, η Μακεδονία δεν
θα είχε αδικηθεί, όπως αδικείται από τη Νέα Δηµοκρατία! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βέβαια, για τον Σαββίδη εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι υπάρχει ένα

θέµα. Εντάξει, το καταλαβαίνω, άνθρωποι είµαστε, µεταξύ µας
συζητάµε τώρα. Είναι πίσω ο αµερικανικός παράγοντας. Για πολ-
λούς από εσάς είναι Ρώσος ο άνθρωπος. Για εµάς είναι Πόντιος
Έλληνας και είναι ο µόνος που έχει επενδύσει εκατοντάδες εκα-
τοµµύρια ευρώ στην Ελλάδα χωρίς σχέση µε το δηµόσιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και δεν µε ενδιαφέρει καν και ο Σαββίδης. Δεν πάει να κάνει

ό,τι θέλει! Έφερε λεφτά; Έφερε! Τα ακούµπησε στην Ελλάδα ο
άνθρωπος; Τα ακούµπησε! Βάζει λεφτά για το γήπεδο; Βάζει!
Γιατί να µην το κάνει το γήπεδο; Απλά πράγµατα σας λέω τώρα
εγώ, δεν σας λέω κάτι άλλο. 

Πάµε και στις πληµµύρες. Ξέρετε τι µέρα είναι σήµερα, αν δεν
κάνω λάθος; Παγκόσµια ηµέρα των ζώων! Μπράβο! Στη Θεσσα-
λία µαζεύουν ακόµα τα ζώα! Δεν τα µάζεψαν, κύριε Πλεύρη,
κύριε Υπουργέ! Ακόµα στη Θεσσαλία τώρα που µιλάµε µαζεύουν
ζώα, ψοφίµια! Τι κράτος είναι αυτό, ρε παιδιά, που πέρασαν δε-
καπέντε µέρες και δεν µπόρεσαν να µαζέψουν τα ζώα; Έτσι θα
πάµε σε πόλεµο; Αν γίνει, κάτι που απευχόµαστε όλοι. Δεν µπο-

ρέσαµε να µαζέψουµε τα ζώα και έχουµε την παγκόσµια ηµέρα
ζώων! Και αυτά τα ζώα, βέβαια, δηµιουργούν και άλλου είδους
προβλήµατα υγείας, κάτι που λέω στους Υπουργούς Υγείας. 

Και εδώ θα πω το εξής, που είναι το χειρότερο, γιατί ξέρω την
ευαισθησία του εκλεκτού πάλαι ποτέ ιδεολογικού φίλου, αλλά
όχι τώρα πλέον έτσι κι αλλιώς, γιατί έχει βάλει πολύ νερό στο
κρασί του και έχει γίνει «ελαφροδεξιός». 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Εγώ είµαι αυτός.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Εσύ είσαι αυτός.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ευαισθησία για τη Θεσσαλία έχω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Διάφορες ΜΚΟ πίεσαν την Κυβέρνηση -και ανθρωπίνως
καλά έπραξε η Κυβέρνηση- και µετέφεραν από το Κουτσόχερο
σε ξενοδοχεία όλους τους µετανάστες. «Λαθροµετανάστες»
πλέον και µπορώ να το λέω µετά την κατάργηση του ανθελληνι-
κού, αντιχριστιανικού ΕΣΡ…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
«Λαθροµετανάστες», όπως «λαθροαναγνώστης». Τα έλεγες

παλιά κι εσύ. Τώρα δεν τα λες πλέον. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι. Τα λέω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Το λες; Το πιστεύεις;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Φυσικά. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ο κ. Πλεύρης, λοιπόν, πιστεύει αυτό που λέει η Ελληνική
Λύση, ότι δηλαδή είναι λαθροµετανάστες και όχι µετανάστες.
Μόνο που ο κ. Μητσοτάκης λέει άλλα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Έχετε µία διχογνωµία εδώ. Να την ψάξετε λίγο παραπάνω.

Βλέπω µία αποστασιοποίηση και ανεξαρτητοποίηση, ιδεολογική
πάντοτε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πάντα λέγαµε «λαθροµετανάστες».
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ο Πρωθυπουργός δεν τα λέει αυτά.
Οι ΜΚΟ, λοιπόν, αγωνίστηκαν και πήγαν οι άνθρωποι αυτοί, οι

λαθροµετανάστες, από το Κουτσόχερο, από το «hot spot», σε ξε-
νοδοχεία. Ξέρετε πού πήγατε τους Έλληνες πληµµυροπαθείς;
Εκεί που είχατε τους λαθροµετανάστες -ακούστε- πήγατε τους
Έλληνες πληµµυροπαθείς. Αυτή είναι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εκεί τους πήγατε, αντί να τους πάτε σε ξενοδοχεία και σε αξιο-

πρεπείς -επαναλαµβάνω- χώρους διαβίωσης, κύριοι Υπουργοί
της Νέας Δηµοκρατίας! 

Εµείς θέλουµε δικαιοσύνη για όλους. Ποια δικαιοσύνη όµως;
Δικαιοσύνη για τον Έλληνα. Ποια δικαιοσύνη; Του Αρείου Πάγου
των «funds» σε απόφαση οκτώ ηµερών, για να πάνε τα «funds»
να πάρουν ό,τι υπάρχει και δεν υπάρχει από τους Έλληνες; Για
ποια δικαιοσύνη µιλάµε; Των συζύγων των παιδιών που έχουν
κάνει λόµπι κι αν δεν είσαι παιδί εισαγγελέα ή δικαστή δεν γίνεσαι
δικαστής; Ποια δικαιοσύνη θέλουµε; Των εργαζοµένων παιδιών
και θυγατέρων δικαστών σε ολιγάρχες; Για ποια δικαιοσύνη λέµε;
Για τη διορισµένη δικαιοσύνη από την εκάστοτε κυβέρνηση; 

Θα σας δώσω ένα παράδειγµα, κύριε Υπουργέ. Ξέρετε ότι
βγήκε το ΦΕΚ του ΕΣΡ ότι πρέπει να φύγει από εκεί ο κ. Κου-
τρουµάνος και αν πάτε τώρα στο ΕΣΡ, ακόµα ο Κουτρουµάνος
είναι στο γραφείο και δεν φεύγει; Αυτό είναι κράτος; Βγήκε το
ΦΕΚ! Πρέπει να παραδώσει και δεν παραδίδει! Δεν φεύγει από
το γραφείο του ο άνθρωπος! Έχει σφηνωθεί, έχει βιδωθεί στην
καρέκλα και δεν τολµά η πολιτεία να πάει να τον ξηλώσει! Κάθε-
ται εκεί! Το πρωί τηλεφώνησα και ήταν εκεί. Δεν φεύγει!

Αυτό, λοιπόν, δεν είναι κράτος. Δεν είναι κράτος ένα κράτος
που δεν µπορεί να επιβάλλει τη νοµιµότητα. 

Και µιας και µιλάµε για την υγεία, τελικά θα µας πει ο Υπουρ-
γός κ. Χρυσοχοΐδης γι’ αυτόν τον κ. Δηµήτρη Φιλίππου, παραι-
τήθηκε ή τον παραιτήσατε; Διότι µαθαίνω ότι όταν πήγε ο ίδιος
να υπογράψει κάποια έγγραφα, η Νοµική Σύµβουλος του Οργα-
νισµού, η κ. Μακαρούνη -όχι Μακαρένα ούτε Μακαρόνη-, είπε ότι
δεν ανήκει πλέον στο δυναµικό του οργανισµού και δεν είναι καν
στη λίστα µισθοδοσίας τους. 
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Συγγνώµη, δηλαδή, είχαµε έναν πρόεδρο στον ΕΟΦ. Πήγε να
υπογράψει κάποια έγγραφα και του λέει η νοµική σύµβουλος, η
διορισµένη, «όχι, δεν κάνεις, φεύγεις». Σήµερα γράφτηκε στον
Τύπο. Να το διαψεύσει ο Υπουργός, διότι, αν ισχύει αυτό, µιλάµε
για µπάχαλο κανονικό. Κάτι δεν πάει καλά εδώ. 

Και αφού µιλάµε για δικαιοσύνη, να σας πω και τα χειρότερα
που απεφάνθη πάλι ο Άρειος Πάγος. Ο Άρειος Πάγος, το απο-
κούµπι του Έλληνα για τη δικαιοσύνη, εκεί που ακουµπάει ο κάθε
Έλληνας πολίτης! 

Άρειος Πάγος, απόφαση σηµερινή: Δεν αποζηµιώνεται η κλοπή
Ι.Χ., αν γίνει σε σηµείο χωρίς ασφάλεια. 

Κλάπηκε αυτοκίνητο ανθρώπου, κύριοι Υπουργοί, και ο Άρειος
Πάγος απεφάνθη -ακούστε- ότι ο ιδιοκτήτης του οχήµατος είχε
βαριά αµέλεια, καθώς στάθµευσε το αυτοκίνητο σε µη περιφραγ-
µένο χώρο, χωρίς να φυλάσσεται, χωρίς φωτισµό, χωρίς κάµερες
ασφαλείας. Ο Άρειος Πάγος! Και αυτό είναι νοµικό πρόκριµα για
να µην πληρώνει καµµία ασφαλιστική εταιρεία. 

Είστε δικηγόρος. Το ξέρατε αυτό; Σήµερα βγήκε. Δηλαδή, θα
µου κλέψουν εµένα το αυτοκίνητο επειδή δεν υπάρχει φωτισµός,
επειδή δεν υπάρχει πουθενά φωτισµός ούτε στην Αθήνα ούτε στη
Θεσσαλονίκη σε ένα πάρκινγκ, δεν είναι περιφραγµένα, δεν είναι
τίποτα και δεν θα µε αποζηµιώσει η ασφαλιστική! Αυτό είναι δι-
καιοσύνη;

Εύχοµαι σε όλους αυτούς τους δικαστές που υπέγραψαν να
τους κλέψουν τα αυτοκίνητα και να µην αποζηµιωθεί ούτε ένας!
Το εύχοµαι από βάθος καρδιάς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν γίνεται αλλιώς! Τι να πω άλλο; Μπας και καταλάβουν τι τρα-

βάει ο Έλληνας! 
Εµείς θα τα λέµε. Θα αγωνιζόµαστε για δικαιοσύνη. Ο Έλληνας

θέλει δικαιοσύνη, ισότιµη συµπεριφορά και µεταχείριση από κάθε
υπηρεσία. Όσες φορές εγώ αντιµετώπισα την ελληνική δικαιο-
σύνη, κατάλαβα το αποκρουστικό της πρόσωπο. Γι’ αυτό και έχω
πει και δηµοσίως ότι δεν την εµπιστεύοµαι. Το έχω πει. Δεν την εµ-
πιστεύοµαι, όχι γιατί δεν υπάρχουν καλοί και άξιοι δικαστές και ει-
σαγγελείς -όχι, όχι-, αλλά γιατί σε αυτή τη διεφθαρµένη χώρα, τη
χώρα όπου ο Λουτσιάνο κάνει κουµάντο, οι καλοί δικαστές στα-
µατούν χαµηλά και οι κακοί, οι συµβιβασµένοι, ανέρχονται ψηλά. 

Αυτούς εµείς θα τους ξηλώσουµε! Θα ανέλθουν ψηλά αυτοί που
αξίζουν στη δικαιοσύνη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στην οικονοµία, γιατί µας πιέζει λίγο ο κύριος Πρό-

εδρος. Τι να κάνουµε; Πάµε στην ακρίβεια. 
Να σας πω κάτι, κύριε Πλεύρη. Μισό λεπτό να σας κάνω µία

ερώτηση. Το λέω σε σας, επειδή είστε νέος στη Νέα Δηµοκρατία. 
Είναι νέος στη Νέα Δηµοκρατία και πρέπει να είναι συνεπής,

συγκροτηµένος ως νέος. Είναι νέος στη Νέα Δηµοκρατία ιδεολο-
γικά τα τελευταία χρόνια. 

Πότε γιορτάζει η Νέα Δηµοκρατία; Σήµερα είναι η γιορτή της;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ναι.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Τι είναι αυτά που λέτε; Ούτε πότε γιορτάζετε δεν ξέρετε; Τι κόµµα
είστε εσείς;

Εφηµερίδα «Καθηµερινή»: Στις 29 Σεπτεµβρίου του 1974 έγινε
το κόµµα σας. Πάλι µε το παλιό ηµερολόγιο είστε; Είστε µε το
παλιό ηµερολόγιο; Δηλαδή, σοβαρά µιλάµε τώρα; Ούτε αυτό δεν
ξέρει ο Πρόεδρός σας, αλλά και οι Νεοδηµοκράτες. Γι’ αυτό και
έχετε εξευτελίσει την παράταξη του Κωνσταντίνου Καραµανλή του
πρώτου, αυτού του µεγάλου ανδρός. Δεν είστε Νέα Δηµοκρατία.
Ιδεολογικά είστε µία ελαφροδεξιά προς τα αριστερά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αποφασίστε τι είστε! Ούτε πότε γιορτάζετε δεν ξέρετε! Και επί-

σηµη εορτή την έκανε…
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Καλά, ο Χρυσοχοΐδης  δεν είναι υποχρεωµένος. Ήταν σύντρο-
φος παλιά του ΠΑΣΟΚ. Εντάξει. Έτσι κι αλλιώς, ΠΑΣΟΚ έχετε στη
Νέα Δηµοκρατία. Όµως, τουλάχιστον δεν είναι υποχρεωµένος να
ξέρει πότε γιορτάζετε. Εσείς δεν ξέρετε; Εσείς δεν γνωρίζετε; 

Εγώ µαθαίνω σήµερα ότι ο προαστιακός είναι σε υπολειτουρ-
γία. Ξέρετε γιατί; Τι ωραίο κράτος έχουν φτιάξει οι άνθρωποι! Να
το πάρεις να το κατεδαφίσεις από πάνω µέχρι κάτω! Έχει καεί

ένα UPS λόγω αυξοµείωσης τάσης, ενώ υπάρχει συγκεκριµένος
τρόπος να µην καίγεται! 

Αυτό είναι το κράτος σας! Να το χαίρεστε! Γι’ αυτό δεν δου-
λεύει ο προαστιακός! Έπεσε, λέει, ένα UPS! Τώρα αντιλαµβάνε-
στε περί ποίου πράγµατος οµιλούµε και για τι πράγµα δεν
µιλάµε! Γελοιότητες!

Πάµε και στις αυξήσεις, επειδή για µένα είναι πολύ σηµαντικό
θέµα. Θα αντιµετωπίσουµε µεγάλα προβλήµατα. Ήδη τα αντιµε-
τωπίζουν στη Μεσσήνη και στη Χαλκιδική. Δεν ξέρω αν το πήρατε
χαµπάρι. Για πρώτη φορά µετά τη Μεταπολίτευση εκλάπη λάδι
από συνεταιρισµούς. Αυτό είναι ένα µήνυµα γι’ αυτό που µπορεί
να έρθει στην πορεία, για το πλιάτσικο που µπορεί να γίνει και
για την κλοπή τροφίµων. Για πρώτη φορά µετά τη Μεταπολί-
τευση στα σουπερµάρκετ έχουν κλειδιά ασφαλείας και αντικλε-
πτικά για να µην κλέβουν γάλα και διάφορα άλλα προϊόντα. 

Αυτό είναι µήνυµα για όλους µας. Και το λέω για να ξέρετε,
διότι, για να φτάσει ένα σουπερµάρκετ να βάλει αντικλεπτικά,
σηµαίνει ότι ο πατέρας που το παιδί του πεινάει πήγε να κλέψει
το γάλα για να έχει το παιδί του γάλα. Και αυτό οφείλεται στην
κακή διακυβέρνηση, δυστυχώς, τεσσάρων και πέντε πλέον ετών
της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν θα πω τίποτα για τη EUROSTAT. Όχι. Τα µάθατε τα δυσά-

ρεστα νέα; Θα το πω έτσι, λαϊκά, όπως το λέει στο χωριό µου ο
ελληνικός λαός. Μας είχατε πρήξει τα έντερα µε αυτή την ανα-
βάθµιση. Από τον Γενάρη, «έρχεται η αναβάθµιση», «έρχεται η
αναβάθµιση», «θα έρθει η αναβάθµιση», «ήρθε η αναβάθµιση». 

Πόσο πήγε το οµόλογο; Ξέρετε, κύριε Υπουργέ; Ξέρετε πόσο
πήγε το οµόλογο; Πήγε 4,6. Δεν είµαστε απλά χρεοκοπηµένη
χώρα. Αν δεν είχαµε και τα «µαξιλαράκια» από την Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα -όχι «µαξιλαράκια» του ΣΥΡΙΖΑ, εννοώ την
ασφάλεια-, δεν θα παίρναµε ούτε ένα ευρώ δάνειο. Ούτε ένα
ευρώ δάνειο δεν θα µπορούσε να δανειστεί η χώρα µας για να
ταΐσουµε τον Έλληνα! Ούτε ένα ευρώ! Είναι αποτρεπτικό το 4,6
να πάρουµε δάνειο. Γιατί; Διότι η πολιτική  της Νέας Δηµοκρα-
τίας βασίζεται σε µία λογική, δηλαδή «δανείζοµαι, µοιράζω, φο-
ρολογώ, εισπράττω και δίνω Pass». 

Αυτό δεν λέγεται «πολιτική». Αυτό λέγεται «κατ’ εξακολούθηση
έγκληµα στην ελληνική κοινωνία». Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να σας δώσω και τα καλά νέα της Ευρωπαϊκής Ενώσεως.
Κύριοι Υπουργοί, κύριε Χρυσοχοΐδη, ξέρετε τι κάνει η Ευρω-

παϊκή Ένωση από εβδοµάδα στον κακό Όρµπαν, που έλυσε το
δηµογραφικό πρόβληµα της χώρας του µε συγκεκριµένα µέτρα
που προτείναµε το 2020 εδώ µέσα εµείς και τα πήρε και τα έκανε
αυτός και έλυσε το δηµογραφικό του πρόβληµα;

Στον κακό Όρµπαν, που δεν έχει ανοιχτά σύνορα, ξέρετε τι
κάνει η Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Πλεύρη; Το µάθατε; Ανοίγει τα
κονδύλια. Του δίνει τα κονδύλια. Ξέρετε γιατί; Θα σας το πω µε
πολύ απλά λόγια. Άλλο δεδοµένος και άλλο -άκοµψα θα το πω-
πολιτικά βλαµµένος. Το «βλαµµένος» προέρχεται από τη βλάβη.
Ποια βλάβη; Ότι βλάπτει τα εθνικά συµφέροντα. Δεν µπορείς µε
κάθε απόφασή σου, την οποία εσύ ως Κυβέρνηση λαµβάνεις, να
βλάπτεις τα εθνικά συµφέροντα. Και κάθε απόφαση της Νέας
Δηµοκρατίας είναι βλαπτική, άσχηµη για τα εθνικά συµφέροντα
της χώρας. Και αυτή είναι η απόδειξη. 

Ένας από τους πλουσιότερους ανθρώπους στον κόσµο είναι
ο Έλον Μασκ, ο οποίος έχει κάνει άπειρες δηλώσεις, κύριε Χρυ-
σοχοΐδη, υπέρ της Ελλάδας, και για την αρχαία ιστορία, τον πο-
λιτισµό της. Και για το Βυζάντιο έχει µιλήσει. Εγώ λατρεύω το
Βυζάντιο για έναν και µόνο λόγο: χίλια χρόνια ελληνορθόδοξης
αυτοκρατορίας δεν έχει κανένας άλλος λαός στον πλανήτη!
Μόνο το ελληνικό Βυζάντιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τον παρακαλάει ο Ερντογάν, κύριε Χρυσοχοΐδη, να τον δει

δέκα λεπτά και για να τον αδειάσει πάει µε το παιδάκι του µαζί
και τον κοροϊδεύει. Η ελληνική Κυβέρνηση γιατί δεν καλεί εδώ
τον κ. Μασκ; Θα σας απαντήσω εγώ. Έχει επιτεθεί στον κολλητό
του Πρωθυπουργού και του περιβάλλοντος, τον Τζορτζ Σόρος.
Αυτή είναι η αλήθεια. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Γι’ αυτό δεν τον κάλεσε ποτέ! Αφού είναι υπέρ της πράσινης
ανάπτυξης και αφού ο συγκεκριµένος βγάζει και πράσινα αυτο-
κινητάκια και «πράσσειν άλογα», που λέω εγώ, θα έπρεπε να τον
καλέσει. Δεν το επιτρέπει όµως ο Σόρος. Και αν δεν επιτρέπει ο
Σόρος, υπάρχει πρόβληµα, διότι πρέπει να πάρουµε το πράσινο
φως από τον Σόρος. 

Δεν είναι έτσι τα πράγµατα για έναν και µόνον λόγο: Βγήκε ο
κ. Συρίγος -δεν το βλέπω στην Αίθουσα, θα ήθελα να τον δω εδώ-
ο οποίος επιβεβαίωσε ό,τι λέµε εµείς. Ακούστε τι είπε εχθές σε
τηλεοπτική συνέντευξη ένας από τους ανθρώπους που συµ-
παθώ, εκτιµώ για τη γνώση του περισσότερο και για την αντίληψή
του για τα γεωστρατηγικά: Οµολόγησε την αποστρατικοποίηση
των ελληνικών νησιών µετά από απαίτηση του Ερντογάν. Άφησε
να εννοηθεί ότι πρέπει να θυσιάσουµε χωρικά ύδατα χάριν επα-
ναστρατικοποίησης, δηλαδή να θυσιάσω τα χωρικά µου ύδατα,
να κάνω έκπτωση µε την Τουρκία για να µπορώ να επαναστρατι-
κοποιήσω κάποια σηµεία. 

Μάλιστα έδωσε και το ατυχές παράδειγµα της διεθνούς ναυ-
σιπλοΐας στον Βόσπορο, ξεχνώντας ότι υπάρχει η Σύµβαση του
Μοντρέ. Δεν είναι το ίδιο πράγµα. Κι όµως, αφού το κάνατε και
αυτό και πήρατε από εκεί τα ρωσικά οπλικά συστήµατα, τα δώ-
σατε τζάµπα στους Ουκρανούς, είπε ψέµατα ο Πρωθυπουργός
στη Βουλή ότι θα πάρουµε τα Μάρντερ, τα οποία δεν τα πήραµε
ποτέ και όσα πήραµε -πέντε, έξι- τα πήγαµε στον Έβρο, έχετε
δηµιουργήσει, έχετε φτιάξει, έχετε υλοποιήσει ανήκεστο βλάβη
στα ανατολικά νησιά του Αιγαίου, η οποία δεν θεραπεύεται κα-
θόλου εύκολα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Δεν περίµενα από τον κ. Φλώρο να παραιτηθεί. Ας τελειώσουν

πρώτα οι εκλογές της συζύγου του και τα λέµε µετά. Τι να συζη-
τάµε τώρα; Έχω κουραστεί να λέω τα αυτονόητα. 

Φίλες και φίλοι, δεν βάλαµε µυαλό -το τονίζω-, δεν σωφρονι-
στήκαµε. Βγαίνει η Υπουργός Εξωτερικών της Γερµανίας µε ανα-
κοίνωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ανοίγετε, όµως,
άλλο θέµα, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δύο σελίδες είναι, κύριε Πρόεδρε. Θα τις τελειώσω και
αυτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι Βουλευτές πρέ-
πει να µιλήσουν κάποια στιγµή και όχι να γίνεται αυτό µόνο µε-
σάνυχτα, κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα το κλείσω εδώ.

Να σας ενηµερώσω ότι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ να είναι

η τελευταία ενηµέρωση.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): …το ΥΠΕΞ της Γερµανίας -αν µπείτε στην επίσηµη ιστο-
σελίδα, θα το δείτε- παραδέχεται ότι φέρνει επίτηδες τους λα-
θροµετανάστες στην Ευρώπη. Είναι επίσηµη θέση της
Γερµανίας. Τι λέει; Εµείς δεν θέλουµε αυτούς, να πάνε στον
Νότο. 

Ταυτοχρόνως, ανακοίνωση του Υπουργού Εσωτερικών του
Πακιστάν: Διορία ως την 1η Νοεµβρίου να φύγουν όλοι οι παρά-
νοµοι µετανάστες από το Πακιστάν.

Και στην Ελλάδα τι έχουµε; Open borders.
Ανακοίνωση των Tούρκων: Θα επιστρέψουµε µετανάστες στη

Συρία και σε άλλες χώρες.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Μπερδεύετε τις κυβερνήσεις. Μπερ-

δεύετε το 2015 µε το 2019!
(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Open! Open! Όχι το κανάλι, το κανάλι µια χαρά τα λέει.
Open borders κάθε µέρα. Κλείστε τα σύνορα!

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πού είναι το τείχος; Κοροϊδεύετε µε φράχτες για οικόσιτα τους

Έλληνες. Πού είναι τα push back;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Βελόπουλε,

σας παρακαλώ. Έχουµε συµπληρώσει είκοσι τρία λεπτά οµιλίας
και δικαιούστε δεκαπέντε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μία είναι η λύση: Δώστε σε αυτούς που έρχονται τα ίδια
δικαιώµατα που έχουν οι χριστιανοί στις αραβικές µουσουλµανι-
κές χώρες και δεν θα έρθει κανένας από αυτούς. Αυτή είναι η
λύση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά αρχικά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Είµαστε πάλι
εδώ, αγαπητέ κύριε Βελόπουλε, να συζητήσουµε πάλι τα ίδια
πράγµατα, να ανακυκλώσουµε τις ίδιες συζητήσεις, οι οποίες
κάθε φορά επαναλαµβάνονται περίπου κατά τον ίδιο τρόπο, οι
ίδιοι ισχυρισµοί, αλλά δεν µπορώ να αφήσω αναπάντητα κάποια
θέµατα τα οποία θέσατε και τα οποία πραγµατικά προκαλούν το
αίσθηµά µου, αλλά προκαλούν και τις απόψεις ενός κοινού νου,
του µέσου πολίτη. 

Πριν από τρία χρόνια είχα επισκεφθεί για πρώτη φορά τη
Λέσβο. Στη Λέσβο υπήρχε µια κόλαση που λεγόταν Μόρια, η
οποία είχε είκοσι πέντε χιλιάδες ανθρώπους. Φιλοξενούσε -τρό-
πος του λέγειν- τέσσερις χιλιάδες µέσα και είκοσι χιλιάδες γύρω
γύρω. Μια πραγµατική κόλαση σαν κι αυτή που περιγράφει ο
Δάντης! Αυτή η κόλαση δηµιουργήθηκε ουσιαστικά τα προηγού-
µενα πέντε χρόνια µε ό,τι συνέβη στο µεταναστευτικό. Κάποια
στιγµή η Μόρια κάηκε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Την έκαψαν οι ίδιοι.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Την έκαψαν, την
κατέστρεψαν. Κάποια στιγµή αµέσως µετά την καταστροφή,
µέσα σε µια βδοµάδα -ω του θαύµατος!-, η κυβέρνηση, ενώ είχε
δώδεκα χιλιάδες ανθρώπους στον δρόµο, έφτιαξε ένα εξαιρετικό
κέντρο φιλοξενίας και οι άνθρωποι φιλοξενήθηκαν όλοι και σή-
µερα, κύριε Βελόπουλε, αντί για είκοσι πέντε χιλιάδες είναι κάτι
λιγότερο από δυόµισι χιλιάδες.

Αυτό δεν το λέω εγώ ούτε σας το λέω για τα µεγέθη. Είναι
καλό να επισκεφτείτε µια µέρα τη Λέσβο, να συνοµιλήσετε µε
τους κατοίκους του νησιού και να δείτε ότι ο τόπος άρχισε να
αναπτύσσεται, γίνονται επενδύσεις, η Λέσβος έχει τουρισµό, η
Χίος δεν έχει σχεδόν καθόλου µετανάστες, η Σάµος το ίδιο. Όλο
το Βόρειο Αιγαίο πλέον είναι ασφαλέστατο, οι άνθρωποι είναι ευ-
τυχισµένοι και το οφείλουν αυτό στο γεγονός ότι το Λιµενικό
Σώµα, οι Ένοπλες Δυνάµεις, το Πολεµικό Ναυτικό, η Ελληνική
Αστυνοµία προστατεύουν τα σύνορα. 

Σας καλώ, επίσης, να πάτε και µια βόλτα στον Έβρο, που είστε
πιο κοντά εκεί και ξέρετε πολύ καλά -γνωριζόµαστε µεταξύ µας-
και ξέρουµε πολύ καλά όλη την τοπογραφία. Έχω διαθέσει ένα
κοµµάτι της ζωής µου εκεί ως αρµόδιος Υπουργός. Κατασκευά-
στηκαν σαράντα χιλιόµετρα και κατασκευάζονται άλλα τόσα πε-
ρίπου. Θα φτάσουµε περίπου στα εκατό χιλιόµετρα φράχτη στον
Έβρο. Υπάρχει ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της
οριογραµµής και η Ελλάδα διαθέτει ασφαλέστατα χερσαία σύ-
νορα στα ανατολικά της, που είναι και ευρωπαϊκά σύνορα. Αυτή
είναι η νέα πραγµατικότητα. 

Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε, θα κάνω µια υπέρβαση και
εγώ. 

Πηγαίνετε να το συζητήσετε και µε τους κατοίκους του Έβρου,
να πάτε στο Διδυµότειχο, στην Ορεστιάδα, στις Καστανιές, να
πάτε στο Σουφλί, να πάτε σε όλα τα επιχειρησιακά κέντρα τα
οποία δουλεύουν άψογα, µε τη συνεργασία της Αστυνοµίας µε
τις Ένοπλες Δυνάµεις και το Λιµενικό Σώµα στο νότιο τµήµα, στο
Δέλτα του Έβρου και ούτω καθεξής. 

Αυτές είναι οι κατακτήσεις, κύριε Βελόπουλε. Αυτές είναι επι-
τυχίες, είναι δράσεις που έκανε η ελληνική Κυβέρνηση και όλες
αυτές οι δράσεις έγιναν µε κόπο, µε σχέδιο, µε αγώνα και είχαν
αποτέλεσµα.

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο θέσατε είναι το θέµα της ακρί-
βειας. Δεν έχετε άδικο να τονίζετε ως Αντιπολίτευση το θέµα της
ακρίβειας. Μόνο που το θέµα της ακρίβειας, όπως ξέρετε πολύ
καλά, δεν είναι µία ανακάλυψη ελληνική. Όλη η Ευρώπη αυτή τη
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στιγµή υποφέρει από πληθωρισµό. Η Ελλάδα έχει από τους χα-
µηλότερους πληθωρισµούς. Υπάρχει ένα τεράστιο θέµα στα τρό-
φιµα. Γίνεται µια µεγάλη προσπάθεια. Η Ελλάδα είναι µία από τις
λίγες χώρες που σε µηνιαία βάση στηρίζει τους πιο αδύναµους,
τους πιο ευάλωτους πολίτες µε το Market Pass, προκειµένου να
µπορέσουµε να ελαφρύνουµε κυρίως τα πιο ευάλωτα και τα φτω-
χότερα νοικοκυριά για να µπορέσουν να ανταποκριθούν και εν
όψει και του χειµώνα που υπάρχουν και άλλες ανάγκες, όπως
είναι η θέρµανση, για να µπορέσουν να καλύψουν πραγµατικά
αυτό το µεγάλο κενό που αφήνει πίσω της η σαρωτική επίθεση
της ακρίβειας, του πληθωρισµού στην Ελλάδα και στην Ευρώπη.

Έρχοµαι σε ειδικότερα θέµατα. Σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα του
ΕΟΦ που µου θέσατε. Κοιτάξτε, έληξε η θητεία του προέδρου
του ΕΟΦ, δεν παραιτήθηκε. Έληξε η θητεία του στις 30 Σεπτεµ-
βρίου και συνεπώς δεν υπάρχει σήµερα. Δεν ξέρω από πού πα-
ραιτήθηκε. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εσείς τον βάλατε…

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Δεν ξέρω.
Επειδή θέσατε το θέµα, σας απαντώ κι εγώ. Εγώ σας λέω επί-
σηµα ότι στις 30 Σεπτεµβρίου έληξε η θητεία του και δεν πρόκει-
ται η θητεία αυτή να ανανεωθεί. Άρα δεν αντιλαµβάνοµαι αυτά
τα περί παραίτησης.

Εν πάση περιπτώσει, θέλω να σας πω το εξής. Η δική µου δου-
λειά εκεί είναι τον ΕΟΦ να τον αναβαθµίσουµε, να τον εκσυγχρο-
νίσουµε και να παίξει έναν πολύ σηµαντικό ρόλο για να
προστατέψει την υγεία του ελληνικού λαού, να εξασφαλίσουµε
τις αναγκαίες ποσότητες και την επάρκεια των φαρµακευτικών
προϊόντων, από τα µικρά παιδιά µέχρι τους χρονίως πάσχοντες,
και αυτό κάνουµε και υπάρχουν και ρυθµίσεις στο σηµερινό νο-
µοσχέδιο, το οποίο προβλέπει µια σειρά διαδικασίες διαφάνειας,
προκειµένου να κατορθώσουµε να έχουµε φαρµακευτικά προ-
ϊόντα στην αγορά, µιας και αυτό είναι ένα πανευρωπαϊκό πρό-
βληµα.

Και θέλω να σας πω ότι από τη µέρα που ήρθα και εγκαταστά-
θηκα στο Υπουργείο έχω κάνει τρεις φορές απαγόρευση παράλ-
ληλων εξαγωγών και σήµερα η Ελλάδα έχει ικανοποιητική -όχι
πλήρη- επάρκεια φαρµάκων και είµαστε οι τελευταίοι στην Ευ-
ρώπη σε έλλειψη φαρµάκων. Και είµαι ευτυχής γι’ αυτό και θα
συνεχίσουµε την προσπάθεια, αλλά θέλουµε όλη αυτή η προσπά-
θεια να έχει και διαφάνεια, ούτως ώστε να γνωρίζουν όλοι οι πα-
ράγοντες της αγοράς τι ακριβώς συµβαίνει µε τα φάρµακα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ, πα-
ράκληση…

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Σχετικά µε τον COVID, έχουν αρθεί όλα τα µέτρα, δεν υπάρ-
χουν µέτρα για τον COVID, από την άλλη πλευρά όµως υπάρχει
πολύς COVID, εξακολουθούν να υπάρχουν κρούσµατα. Κάθε
εβδοµάδα διατίθενται πάρα πολλά αντιιικά φάρµακα από την αρ-
µόδια επιτροπή που τα εγκρίνει και αυτό βεβαίως είναι υποχρέ-
ωσή µας, να προµηθευτούµε αντιιικά φάρµακα προκειµένου να
θεραπεύσουµε τον κόσµο. 

Θέλω να σας ρωτήσω το εξής. Πόσες φορές εσείς προσωπικά
βρεθήκατε σε θέση άµυνας, ενώ δέχεστε επιθέσεις πολλές
φορές άδικες; Πάρα πολλές υποθέτω. Τι κάνατε όταν δεχθήκατε
επιθέσεις; Δεκατέσσερα χρόνια τι κάνετε; Απαντάτε στις επιθέ-
σεις, διαψεύδετε, διορθώνετε, αυτό κάνετε. Κάνατε κάτι σήµερα
το οποίο δεν έπρεπε να το κάνετε. Δεν έπρεπε να το κάνετε και
σας το λέω έντιµα. Επιτεθήκατε στην κ. Αγαπηδάκη…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ρώτησα.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα σας απαν-
τήσει η ίδια, αλλά εγώ είµαι ο αρµόδιος Υπουργός και πρέπει να
πάρω τη θέση που πρέπει πολιτικά απέναντί σας σε αυτό το ζή-
τηµα. 

Ρωτήσατε, αλλά δεν είδατε ή δεν θέλετε να δείτε την ανακοί-
νωση -µια µακροσκελέστατη ανακοίνωση που έκανε-, γιατί
έπρεπε σήµερα εδώ να µας πείτε για τη «NOVARTIS» και δεν
ξέρω τι άλλο θέλετε να πείτε. Λοιπόν αυτό, όπως αντιλαµβάνε-
στε, έχει πολλές διαστάσεις που δεν θέλω να τις αναπτύξω αυτή

τη στιγµή και δεν έπρεπε να το κάνετε. Και σας καλώ πραγµα-
τικά, επειδή σας γνωρίζω πολλά χρόνια, αυτό το πράγµα να το
πάρετε πίσω σήµερα, ειλικρινά να το πάρετε πίσω. 

Και να σας πω ακόµη µια κουβέντα. Θέλω να σας διαβεβαιώσω
το εξής, επειδή ασκώ την πολιτική ευθύνη στο Υπουργείο. Η κ.
Αγαπηδάκη κάνει πολύ καλά τη δουλειά της και η πολιτική στα
εµβόλια είναι πολύ σωστή, που έχει σχέση µε το τι εµβόλιο κα-
λείται να κάνει ο καθένας, σε ποια ηλικία είναι, πώς θα πάρει την
άδεια από τον γιατρό, τι συνταγή θα πάρει και πώς θα πραγµα-
τοποιήσει το εµβόλιο. Τελεία και παύλα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,
συγγνώµη, µισό λεπτό, για να µην µπούµε σε κύκλο αντιπαραθέ-
σεων ασκόπως. Βεβαίως θέλετε να πείτε κάτι και θα το πείτε,
αλλά να προηγηθεί η κ. Αγαπηδάκη, έχει ζητήσει τον λόγο…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα την προλάβω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ας τον ακούσουµε,
κυρία Αγαπηδάκη.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ακούστε λίγο. Ανακοινώσεις δεν βγάζετε έτσι. Στέλνετε
ένα δελτίο Τύπου. Εγώ δεν το γνώριζα. Αν, λοιπόν, αυτά που λέτε
ισχύουν, έκανα λάθος εγώ, αλλά εγώ περίµενα δελτίο Τύπου.
Απλά είναι τα πράγµατα. Εάν δεν ισχύουν όλα αυτά που γράφτη-
καν στον Τύπο χθες, να πω ότι έκανα λάθος εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, να
δώσω τον λόγο για δύο λεπτά στην κ. Αγαπηδάκη να πει αυτό
που θέλει να πει και µετά συνολικά λέτε δυο κουβέντες και να
κλείσει, παρακαλώ, εδώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εντάξει.

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κύριε Βελόπουλε, την ώρα που καθελκύεται το πρώτο Μπελαρά,
την ώρα που ενισχύεται η άµυνα της χώρας µε τα F-16, µε τα
Ραφάλ, διαδίδετε fake news για αποστρατιωτικοποίηση. Κάθε
φορά που τοποθετείστε για την υγεία, είναι σαν να έχετε βρει µια
µαγική συνταγή: Σόρος, «NOVARTIS» και δεν ξέρω εγώ τι άλλο
και απευθύνεστε στους πολίτες παραπλανώντας τους, υπονο-
µεύοντας την εµπιστοσύνη στην επιστήµη, υπονοµεύοντας την
εµπιστοσύνη στον θεσµό που εκπροσωπεί το Υπουργείο Υγείας
και σήµερα χρησιµοποιείτε εµένα. Δεν είναι προσωπικό, το κα-
ταλαβαίνω, είναι η τακτική σας αυτή. 

Πρέπει όµως να ξέρετε κάτι, γιατί µάλλον δεν το γνωρίζετε. Η
διδακτορική µου διατριβή είχε ως αντικείµενο την πρόληψη της
κατάθλιψης σε µητέρες που έχουν παιδιά από µηδέν έως πέντε
ετών. Ενθαρρύνω κάθε γυναίκα να ζητήσει βοήθεια γι’ αυτά τα
θέµατα, να µπορέσει να έχει µια πολύ καλύτερη ζωή, να µπορέ-
σει να βοηθήσει το παιδί της να αναπτυχθεί καλά και να ζήσει
όσο πιο ευτυχισµένα γίνεται. Το να έχουµε προβλήµατα ψυχικής
υγείας δεν είναι ντροπή, είναι το πιο φυσικό πράγµα και το έχουν
όλοι οι άνθρωποι. Κι εσείς µπορεί να αποκτήσετε κι εµείς και όλοι
να τα έχουµε περάσει αυτά. 

Δεύτερον, η διατριβή µου έχει κριθεί από επταµελή επιτροπή
στην Ιατρική Σχολή Αθηνών από αρµόδιους καθηγητές και βαθ-
µολογήθηκε µε «Άριστα».

Τρίτον, δεν έχει χρηµατοδοτηθεί από καµµία εταιρεία. Δεν έχει
χρηµατοδοτηθεί από καµµία εταιρεία. Πιθανόν να µη γνωρίζετε
ότι πολλοί από εµάς που επιλέξαµε τα χρόνια της κρίσης να µεί-
νουµε εδώ αυτοχρηµατοδοτήσαµε τα διδακτορικά µας. Κι είναι
καλό αυτό κάποια στιγµή να το δει η χώρα, γιατί είναι σοβαρό,
γιατί είχε σαν αποτέλεσµα να φεύγουν πολλοί ερευνητές στο
εξωτερικό. 

Τέλος, σε σχέση µε τα εµβόλια και σε σχέση µε την πολιτική
της πρόληψης, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να µην υπονοµεύουµε
την εµπιστοσύνη των πολιτών στην επιστήµη. Είναι κάτι που µας
ξεπερνά όλους. Τα διαθέσιµα µέτρα πρόληψης, ο εµβολιασµός
της γρίπης, ο εµβολιασµός για τον COVID, το να αναζητούµε έγ-
καιρα βοήθεια είναι πάρα πολύ σηµαντικά και σώζουν ζωές.
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Απευθύνοµαι, λοιπόν, στους πολίτες λέγοντάς τους ότι το
Υπουργείο Υγείας δεν διακινεί fake news και αποτελεί τη µόνη
έµπιστη πηγή για τα θέµατα που αφορούν την προστασία της
υγείας τους.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, σας
δίνω τον λόγο για δύο λεπτά και κλείνει εδώ αυτή η θεµατολο-
γία.

Απλά να πω το εξής, που οφείλω να το πω ως στέλεχος, όπως
και τα υπόλοιπα, της Νέας Δηµοκρατίας. Στις 29 Σεπτεµβρίου
ανήγγειλε τη δηµιουργία του κόµµατος και 4 Οκτωβρίου την κα-
τέθεσε στον Άρειο Πάγο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα απαντήσω και σε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κατέθεσε τη σχετική
δήλωση στον Άρειο Πάγο. Επισήµως δηλαδή 4 Οκτωβρίου είναι
η ηµέρα καταθέσεως.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Θα το απαντήσω κι αυτό.

Πάντως, όταν είστε εκεί πάνω, να ξέρετε, δεν µπορείτε να το-
ποθετείστε  κοµµατικά, κύριε Γεωργαντά. Φιλικά το λέω αυτό.
Είστε Πρόεδρος της Βουλής. Είναι παραβίαση του Κανονισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έκανα µια αποκα-
τάσταση συγκεκριµένου πράγµατος, δεν πήρα θέση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Έχω δίκιο, κυρία Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αποκατάσταση της
ιστορικής αλήθειας έκανα, κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Η κυρία Πρόεδρος λέει ότι έχω δίκιο. Έχετε Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο.

Κυρία Αγαπηδάκη, σε εµάς θα κάνετε µαθήµατα για τις Μπε-
λαρά; Ρωτήστε τον Πρωθυπουργό ποιος τον πήρε τηλέφωνο να
πάει να τις πάρει και ποιος τον πίεσε για τα Ραφάλ, πώς συνοµί-
λησαν πέντε φορές µαζί του και πόσοι τού είπαν να πάει να πάρει
τα θωρακισµένα από τον Πειραιά που σάπιζαν. Μη µας κάνετε
υπόδειξη για τις Μπελαρά εµάς. 

Πάµε στα παρακάτω τώρα. Εάν όσα µού λέτε ισχύουν, τότε
κακώς γράφονται και κακώς λέγονται. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
(Δεν ακούστηκε)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Σας είπα, κακώς λέγονται.

Όµως το να έρθετε να µου κάνετε υποδείξεις ιατρικές, όταν
έχω δύο γιατρούς στο κόµµα µου, ενώ είστε ψυχολόγος και όχι
γιατρός κανονικός, άλλο η ψυχολογία, άλλο η ιατρική, άλλη επι-
στήµη…

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
(Δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Χρειάζεται ψυχολόγο το επιχείρηµα.
Πάµε στη ουσία. 
Κύριε Υπουργέ, γνωριζόµαστε χρόνια. Μιλήσατε σαν µαθη-

τευόµενος µάγος. Θα σας πω γιατί. Το λέω έτσι µε κοµψό τρόπο.
Μας είπατε ότι είµαστε χρόνια εδώ µέσα. Εµείς, παρά την προ-
σπάθεια του κόµµατός σας να µας πετάξει εκτός Κοινοβουλίου,
θα είµαστε όσα χρόνια θέλουµε, υπηρετώντας τον πολίτη και όχι
τους ολιγάρχες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είπατε, λοιπόν, ότι έφυγε η κόλαση από τη Μόρια. Πείτε µου

τον τρόπο. Ο µαθητευόµενος µάγος πώς τους διακτίνισε όλους
αυτούς; Πού τους πήγατε; Σας πιστεύω. Μαζί σας είµαι. Πού
πήγαν όλοι αυτοί; Μήπως στην κόλαση του κέντρου των Αθηνών;
Λέω. Δεν µπορεί να διακτινίστηκαν όλοι. Δεν µπορεί να έφυγαν
όλοι, κάπου είναι οι χιλιάδες των ανθρώπων, που λέτε, οι δεκα-
πέντε χιλιάδες. Άρα να µας λέτε συγκεκριµένα πράγµατα. 

Είπατε για τον Έβρο ότι πήγατε. Δεν θα πω για τα οικόσιτα,
τον φράχτη. Ξέρουµε τι σηµαίνει φράχτης, όπως έκανε το Ισ-
ραήλ, όπως κάνουν και άλλες χώρες.

Θα πάω στον Έβρο να δω τι; Τα πεπραγµένα της Κυβέρνησής
σας, τα καµένα, που κάψατε το καλύτερο δάσος της χώρας από
αµέλεια εγκληµατική; Που δεν κάνατε τίποτα από όσα σάς εί-
παµε; Στον Πρωθυπουργό τον ίδιο του τα ’πα εγώ και εγγράφως
του τα ’στειλα. 

Επίσης να σας πω το εξής, επειδή δεν ξέρετε µάλλον, για
πάρτε ένα τηλέφωνο στην Ορεστιάδα, έχουν γιατρούς; Η κ. Αγα-
πηδάκη ξέρει αν έχουν γιατρούς επάνω, παιδίατρο, καρδιολόγο;
Δεν έχουν. Ξέρετε πού πηγαίνουν; Ή Αλεξανδρούπολη ή Διδυ-
µότειχο. Τι είναι αυτά που λέτε! Άρα είναι όλα καλά στον Έβρο;
Όταν µιλάµε για τον Έβρο, επειδή έχω πάει πάνω από δέκα
φορές κι επειδή το χωριό µου είναι από εκεί -κατά το ήµισυ είµαι
Εβρίτης- πρώτα να έχουµε επισκεφτεί και να µείνουµε εκεί και
µετά να κάνουµε τοποθετήσεις. 

Πάµε για τον ΕΟΦ. Εδώ έχω την ανακοίνωση του κ. Φιλίππου.
Ο άνθρωπος λέει ότι παραιτήθηκε, εδώ, να τος. Άρα ή λέτε ψέ-
µατα εσείς ή αυτός, κάποιος λέει ψέµατα. Άρα, λοιπόν, µη µου
’ρχεστε εδώ, όπως η κ. Αγαπηδάκη, να µας κάνετε υποδείξεις.
Ψέµατα λέτε, διότι αυτός σας διαψεύδει. Λέει ότι εγώ παραιτή-
θηκα, εδώ. «Μετά από µια ολοκληρωµένη θητεία και δύο παρα-
τάσεις και θεωρώντας ότι το πλήρωµα του χρόνου έχει φτάσει,
υπέβαλα χθες αργά το βράδυ την παραίτησή µου στον Πρωθυ-
πουργό.». Μήπως δεν σας ενηµέρωσε ο Πρωθυπουργός; Μπορεί
να έχει γίνει κι αυτό, γιατί ο Πρωθυπουργός αναλαµβάνει πρω-
τοβουλίες και από µόνος του αν χρειαστεί καµµιά φορά. 

Όσο για την ακρίβεια, δεν την ανακάλυψα εγώ. Ιδού οι απο-
δείξεις. Δική σας εφηµερίδα, «ΤΑ ΝΕΑ», µιλάει για ακρίβεια η
οποία τρώει τα νοικοκυριά. Δικά µου λόγια είναι; Το τις πταίει θα
σας το πω τώρα, κύριε Υπουργέ. Δεν φταίτε εσείς βασικά. Το
2019-2020 ήµασταν εδώ και τους έλεγα: «Ελάτε να κάνουµε σχέ-
διο για τη βιοµηχανία τροφίµων, για να έχει η χώρα βιοµηχανία
τροφίµων».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, δεν
θα απαντηθεί αυτό το θέµα τώρα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε, παραβιάζετε τον Κανονι-
σµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Υπάρ-
χουν τριάντα ένας Βουλευτές οι οποίοι περιµένουν να µιλήσουν
και δεν θέλουν να µιλήσουν στις έντεκα και στις δώδεκα το
βράδυ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μιλούσε δέκα λεπτά ο Υπουργός, πρέπει να απαντήσω
κι εγώ µε άλλα δέκα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα απαντήσετε για
την ακρίβεια τώρα και για το τι πρέπει να γίνει;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Όχι, όχι, εγώ το δηµοσίευµα στα Πρακτικά θα κατα-
θέσω, δεν θα απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, έχετε
ένα λεπτό, αλλά παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μη µου θυµώνεις, είσαι και Μακεδών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Επειδή είµαι Μακε-
δών, παρακαλώ να τηρηθούν οι κανόνες.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Σοβαρά; Όταν δεν τους τηρείς εσύ και παραβιάζετε τον
Κανονισµό; Τώρα θα ’χα τελειώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Εδώ
καταλαβαίνουµε ποιος κάνει υπερβάσεις και ποιος δεν κάνει.
Προσπαθεί το Προεδρείο να διευκολύνει τη συζήτηση, µε την
ανοχή που πρέπει να υπάρχει σε έναν Πρόεδρο κόµµατος, αλλά
δεν σηµαίνει αυτό ότι δεν πρέπει να υπάρχει ένας περιορισµός.
Παρακαλώ.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

Λοιπόν, δεν θα πω για το εµπάργκο στη Ρωσία, το φυσικό
αέριο, το πανάκριβο πετρέλαιο, που πληρώνουµε και βενζίνη στα
βενζινάδικα, τα αφήνω γιατί κονοµάνε οι ολιγάρχες οι φίλοι σας
για να µην ενοχληθούν πάλι. 

Πάµε στα πρόστιµα. Σας ρώτησα κάτι: Θα τα καταργήσετε τα
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απάνθρωπα πρόστιµα των 100 ευρώ στον παππού, στη γιαγιά,
στη µαµά του καθενός; Αυτοί οι άνθρωποι πληρώνουν 100 ευρώ,
πλήρωσαν, πήγανε στην εφορία τους. Αυτό σας ρώτησα και δεν
µου απαντήσατε. 

Και θα σας πω και κάτι τελευταίο για την Κυβέρνηση συνολικά
και τον κύριο Πρόεδρο της Βουλής τον ευχαριστώ πάρα πολύ
για την ανοχή του. Αγαπητέ Υπουργέ µου, άλλο µάγος, άλλο µα-
θητευόµενος µάγος. Μαθητευόµενοι µάγοι είστε.

Να ’στε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
θέλω να απαντήσω, παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για δύο λεπτά, κύριε
Υπουργέ, και τελειώνει εδώ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κοιτάξτε, εγώ
ούτε µάγος είµαι ούτε µαθητευόµενος µάγος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Η Κυβέρνηση, όχι εσείς.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι. Γιατί έµαθα
τα µαγικά να τα διώχνω από τη ζωή µου και τις θεωρίες συνωµο-
σίας, που εσείς τόσο εύκολα και πλατιά αναπτύσσετε, να µη µας
εκπροσωπούν. Και λέµε µακριά από εµάς οι θεωρίες συνωµοσίας
και τα µαγικά. Πέφτουµε πάνω στη δουλειά. Έχουµε σχέδιο και
δουλεύουµε. 

Να σας πω µια κουβέντα, γιατί µας κατηγορείτε για άγνοια
πολλές φορές, αλλά να σας πω και για σας, για την άγνοιά σας.
Πού πήγαν αυτοί, εξαφανίστηκαν;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Εσείς θα µας πείτε.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ναι, θα σας πω,
αυτό λέω. Να πάτε να ρωτήσετε τους Γερµανούς, τους Ολλαν-
δούς, τους Γάλλους.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Λοιπόν, όλοι οι άνθρωποι αυτοί έφυγαν νοµίµως από την Ελ-

λάδα ως πολίτες που πήραν άσυλο στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
πήγαν στο καλό τους και προσπαθούν να φτιάξουν τη ζωή τους
εκεί. Πάντως στην Ελλάδα δεν είναι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος, γιατί θα µε διαδεχθεί στο
Προεδρείο και πρέπει να µιλήσει πρώτα, να κάνει την τοποθέ-
τησή του και µετά προχωράµε κανονικά.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Νοµίζω ότι η διαφωνία του Υπουργού µε τον κ. Βελόπουλο ως
προς τον ΕΟΦ είναι γιατί δεν τα έχουν βρει για το διοικητικό συµ-
βούλιο. Και γιατί δεν χρειάζεται να τα βρουν για το διοικητικό
συµβούλιο του ΕΟΦ; Γιατί «πουλάνε» φάρµακα και οι δύο. Και
αφού και ο ΕΟΦ εγκρίνει φάρµακα, αλλά και ο κ. Βελόπουλος
πουλάει διάφορες κηραλοιφές και όλα αυτά τα πράγµατα -και
συνεργαστήκατε σε αυτό- µήπως αυτό είναι το πρόβληµα, ότι
δεν τα έχετε βρει τώρα στο Δ.Σ. του ΕΟΦ; Ήθελα να σας το ρω-
τήσω ευθέως γι’ αυτό, αλλά να σας το πάω και λίγο παραπέρα,
κύριε Υπουργέ, αφού θέλετε να µιλάτε µε τέτοιο στόµφο κ.λπ.. 

Έχουµε µεγάλη υποµονή χρόνια εδώ στο ΠΑΣΟΚ και εννοώ
αυτούς που µείναµε. Θα ήθελα να δω αν για τις καταγγελίες που
θα σας κάνουν αυτό τον καιρό, οι ίδιοι που έκαναν την προηγού-
µενη φορά στο ΕΣΡ, θα βάλετε πρόστιµα ή όχι. Θα το δούµε και
θα το αξιολογήσουµε. Εδώ θα είµαστε. να δούµε τι σηµαίνει συ-
νεργασία Ελληνικής Λύσης-Νέας Δηµοκρατίας στο ΕΣΡ. Εγώ πε-
ριµένω. Δεν λέω τίποτε άλλο ούτε αυτά που λέει ο κ. Βελόπουλος
εδώ κάθε φορά. Εγώ λέω περιµένουµε να δούµε αυτούς που διο-
ρίσατε µαζί, εάν θα πέφτουν πρόστιµα εκεί που θα γίνονται κα-
ταγγελίες ή θα κάνουµε «την παλαβή», που λένε στο χωριό µου.

Και πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Κοιτάξτε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα βάλω τρία θέµατα γιατί θέλουµε χρόνο. Αυτό το
Υπουργείο µού θυµίζει το «Υπουργείο παρατάσεων». Δεν κατα-
λαβαίνω γιατί οι Υπουργοί αλλάζουν, αλλά µόνιµα κάνουν παρα-
τάσεις. Κάνουν παρατάσεις στους γιατρούς και τους
επικουρικούς, παρατάσεις στον έναν, παρατάσεις στον άλλο. 

Κύριε Υπουργέ, πιστεύετε ότι αυτή είναι η απάντηση, µετά από

πέντε χρόνια κυβέρνησης, για να απαντήσουµε στο θέµα του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας που όλοι λέµε ότι πρέπει να κά-
νουµε; Αυτή είναι η απάντηση; 

Και πάω στη λίστα. Κύριε Υπουργέ, η λίστα είναι διαφάνεια. Το
πιστεύω αυτό. Και υπάρχουν παραδείγµατα, όπως έγινε στο
ΕΚΑΒ και σε άλλα τα οποία δηµιούργησαν τις προϋποθέσεις για
να γίνεται σωστή κατανοµή των ασθενών. Όµως, θέλω να σας
πω δύο πράγµατα, γιατί τη λίστα την κάνετε κεντρικά και δεν την
κάνουµε περιφερειακά; Τα νοσοκοµεία της περιφέρειας. Δηλαδή
εγώ είµαι στην Τρίπολη, αν θέλει κάποιος να χειρουργηθεί και
έχει κενό πάει στην Καλαµάτα ή πάει στην Κόρινθο και αντιστρό-
φως. 

Κεντρικά πού να πάει δηλαδή; Αν υπάρχει ένα ιδιαίτερο περι-
στατικό για το οποίο δεν υπάρχουν τα µηχανήµατα µε µεγάλη
χαρά και βεβαίως µε διαφάνεια. Άρα, αν έχετε καλή διάθεση και
θέλετε να υπάρξει λίστα διαφάνειας, να σας βοηθήσουµε υπό
αυτές τις προϋποθέσεις. Νοµίζω τα είπε και ο εισηγητής µας.

Βλέπω συνέχεια πως κάθε φορά για να µετακινηθεί ένας για-
τρός τού δίνετε 1.800 ευρώ, του νοσηλευτή τού δίνετε 500 ευρώ.
Άλλα στην Αθήνα, άλλα στην επαρχία. 

Κύριε Υπουργέ, υπάρχει περίπτωση να λύσουµε το πρόβληµα
αν δεν δώσουµε περισσότερα χρήµατα στους γιατρούς; Υπάρχει
άλλη λύση; Προτείνετε κάποια λύση; Η άλλη λύση είναι τους για-
τρούς να τους κρατήσει ο ιδιωτικός τοµέας και εµείς να κάνουµε
συµφωνία µε τον ιδιωτικό τοµέα και τα λεφτά αυτά να τα παίρνει
ο ιδιωτικός τοµέας και ο ιδιώτης σε έναν µεγάλο βαθµό. Αξίζει;
Αυτό έχετε στο µυαλό σας;

Εµείς φτιάξαµε τον ΕΟΠΥΥ στο ΠΑΣΟΚ για να είναι ο ενδιάµε-
σος που να κάνει τη διαπραγµάτευση, όπως κάναµε για τις εντα-
τικές, για τα χειρουργεία. Όµως αν θέλετε πραγµατικά να
φτιάξουµε έναν πυλώνα, πρέπει να δώσουµε περισσότερα χρή-
µατα στους γιατρούς. Δεν υπάρχει άλλη αντιµετώπιση. Ό,τι και
να πούµε, ό,τι και να κάνουµε δεν υπάρχει άλλη αντιµετώπιση.
Και σας το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, για δύο πράγµατα. 

Σας έχω κάνει µια ερώτηση. Ξέρετε, κύριε Χρυσοχοΐδη, πόσα
CyberKnife έχουµε στην Ελλάδα στον δηµόσιο τοµέα, που είναι
ένα µηχάνηµα που αφορά κυρίως καρκίνους, αντιµετώπιση καρ-
κίνου νευρολογικών περιστατικών; 

Θα περιµένω τον κύριο Υπουργό να µε ακούσει. Έχω χρόνο,
είµαι στα πέντε λεπτά και δεκαπέντε δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας ακούει. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Είµαι σίγουρος. Ξέρω τις δυνατότητές του. 
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πόσα CyberKnife έχουµε στην Ελλάδα;

Είναι εδώ και η Υφυπουργός, η κ. Ράπτη.
Μήπως ξέρετε εσείς, κυρία Ράπτη, που ήσασταν πριν;
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Όχι.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ένα.
Εγώ θα σας πω, όµως, το θετικό, ότι µε τη δωρεά του «Νιάρ-

χος» -όχι του κράτους- πραγµατικά έχουµε µείωση των περιστα-
τικών αυτών που θέλουν να κάνουν ακτινοθεραπεία.

Όµως, έχουµε δύο επιλογές: Να βάλουµε ένα δίδυµο µηχά-
νηµα σε έναν δηµόσιο τοµέα ή να πηγαίνουν στο «Ιατρόπολις».
Αυτή είναι η επιλογή µας.

Αυτή είναι η επιλογή µας, κύριε Υπουργέ: Ή θα βάλουµε ένα
δίδυµο µηχάνηµα ή θα πηγαίνουν στο «Ιατρόπολις». Το κάθε
κόµµα έχει επιλογή σε αυτό.

Και τελειώνω µε ένα θέµα -το είπα στην παράταξή µου και νο-
µίζω στη συζήτηση- ότι πρέπει να αλλάξει ο υγειονοµικός χάρτης
των νοσοκοµείων της Αττικής.

Τα νοσοκοµεία της Αττικής όχι να κλείσουν, αλλά πρέπει να
αλλάξουν και να γίνουν ανά τοµέα, ανά ειδικότητα, κύριε
Υπουργέ, για να µπορέσουν να αντιµετωπίσουν τα περιστατικά.

Κλείνω, λέγοντας ότι, αν σε όλη αυτή τη διαδικασία όλη η
Βουλή και όλος ο κόσµος κατάλαβε κάτι τα προηγούµενα χρόνια,
είναι ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που έφτιαξε το ΠΑΣΟΚ, ο
Γιώργος Γεννηµατάς και ο Παρασκευάς Αυγερινός ήταν κάτι το
οποίο απάντησε στα προβλήµατα και των φτωχών αλλά και των
πλουσίων.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 3997



(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ζητήσει
ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ηλιόπουλος.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Αµέσως µετά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Για ένα λεπτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακούστε λίγο. Με τη

σειρά των κοινοβουλευτικών δυνάµεων, όπως ξέρετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Για ένα λεπτό! Οφείλω να προστα-

τεύσω τον Πρόεδρό µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ηλιόπουλε, να

του δώσω ένα λεπτό, θα µου επιτρέψετε.
Παρακαλώ, έχετε ένα λεπτό, αλλά πείτε µου περί τίνος πρόκει-

ται.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, για να αποφύγουµε

τη δικαστική οδό, ο κ. Κωνσταντινόπουλος εκτός από Βουλευτής,
είναι και Αντιπρόεδρος της Βουλής και θα πρέπει να είναι αρκετά
προσεκτικός σε όσα λέει και δεν µπορεί να κατηγορεί µε ασύ-
στολα ψέµατα έναν άλλο Βουλευτή και δη Πρόεδρο κόµµατος.

Δεν πουλάει φάρµακα -και πρέπει να ανακαλέσει πριν ανέβει
στο Βήµα να αναλάβει καθήκοντα-, αλλά συµπληρώµατα διατρο-
φής. Εάν δεν ανακαλέσει, δυστυχώς, ο µόνος δρόµος για να τα
βρούµε θα είναι η δικαιοσύνη, γιατί είναι ένα ασύστολο ψέµα αυτό
που είπε ο κ. Κωνσταντινόπουλος, του οποίου προφανώς θα του
πάρει καιρό να χωνέψει τα όσα έχει υποστεί το ΠΑΣΟΚ.

Και αφού το συνεχίζετε έτσι και αντί να ασχολείται µε το ΕΣΡ,
κύριε Κωνσταντινόπουλε, το κόµµα σας, ασχοληθείτε να βρείτε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα, είπατε
αυτό που είχατε να πείτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω.
Ούτε λεπτό δεν έχω πάρει, κύριε Γεωργαντά! Για τον Θεό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μα, ήταν συγκεκρι-

µένος λόγος η παρέµβασή σας! Ας πάρει τον λόγο τώρα ο κ. Κων-
σταντινόπουλος να τοποθετηθεί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είπατε ότι θέλετε να

προστατεύσετε τον Πρόεδρό σας. Σας δόθηκε η δυνατότητα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν ολοκληρώθηκε η προστασία του.

Θα ολοκληρώσω τώρα την προστασία του.
Και αφού, λοιπόν, θα σπαταλάτε τον χρόνο σας µε καταγγελίες

του ΕΣΡ, που είναι πάρα πολύ εποικοδοµητικό και µπορεί και ευ-
χάριστο για εσάς, δεν ασχολείστε να βρείτε και έναν τρόπο να τα-
κτοποιήσετε τα δάνειά σας, τα 400 εκατοµµύρια, γιατί θα
καταγγέλλουµε εµείς τις τράπεζες κάθε µέρα µέχρι να τακτοποι-
ήσετε τα χρέη σας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία, κύριε Χήτα.
Σας παρακαλώ, ακούστε λίγο, για να είµαστε συνεννοηµένοι εδώ
µέσα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όµως, πέραν τούτου, ανακαλέστε
τώρα για τα φάρµακα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα! Σας πα-
ρακαλώ! Σας δόθηκε η δυνατότητα να µιλήσετε για αυτό το ζή-
τηµα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ανακαλέστε τώρα, κύριε Κωνσταντι-
νόπουλε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Χήτα, ακούστε
λίγο, για να είµαστε συνεννοηµένοι όλοι. Σας δόθηκε η δυνατό-
τητα να απαντήσετε για το θέµα που αφορά στον Πρόεδρό σας
και ορθώς σας τον δώσαµε. Σωστά τον ζητήσατε, αλλά µόνο για
αυτό.

Παρακαλώ, κάθε φορά που θα σηκώνεται ένας δεν θα ανοίγει
δέκα θέµατα!

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο. Παρακαλώ.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Απευθυνόµενος σε εσάς, κύριε Χήτα, και προς τον Πρό-
εδρό σας, αν εσείς πουλάτε σκευάσµατα…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Συµπληρώµατα διατροφής.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Πολύ ωραία.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είπατε φάρµακα.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ακούστε λίγο. Αν εσείς πουλάτε συµπληρώµατα δια-
τροφής, από τον ΕΟΦ εγκρίνονται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Είπατε φάρµακα.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Αν δεν πουλάτε φάρµακα, συγγνώµη, δεν συζητάω...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Να ζητήσετε συγγνώµη.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Αν δεν πουλάτε φάρµακα και µε διαβεβαιώνετε ότι δεν
πουλάτε φάρµακα, δεν πουλάτε φάρµακα.

Και τελειώνω µε το εξής. Ακούστε µε λίγο. Η έγκριση των
σκευασµάτων-φαρµάκων γίνεται από τον ΕΟΦ.

Πάµε τώρα στις καταγγελίες. Τις καταγγελίες δεν τις κάναµε
εµείς. Εσείς πρέπει τώρα να ανακαλέσετε. Και να µην ανακαλέ-
στε δεν µε πειράζει. Δεν έχει αξία για µένα αυτό.

Θέλω να σας πω το εξής: Τις καταγγελίες που έκαναν και πήρε
το πρόστιµο των 2 εκατοµµυρίων ο Πρόεδρός σας ή τα κανάλια
που πληρώνετε εσείς…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τι κανάλια;
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Τα κανάλια, τα κανάλια. Μισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,

κύριε Κωνσταντινόπουλε…
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ένα λεπτό.
Λέω ότι για το πρόστιµο που έκαναν για τα σκευάσµατα δια-

τροφής -όπως θέλετε πείτε τα- που πήραν τα κανάλια και πλη-
ρώνει ο Πρόεδρός σας, όπως είπε ο ίδιος -εσείς το είπατε- και
πληρώνετε εσείς, ο Πρόεδρός σας, σας λέω ότι τις καταγγελίες
αυτές δεν έκανε κανένα κόµµα. Τις έκανε ο ιατρικός σύλλογος.
Και λέω στον Υπουργό τώρα να δω αν ο ιατρικός σύλλογος κάνει
καταγγελίες για τα ίδια σκευάσµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μα, είσαι ψεύτης!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

παρακαλώ!
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Αν το νέο ΕΣΡ βάλει πρόστιµο.
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία.
Επί του θέµατος απλώς που σηκώθηκε και πήρε τον λόγο ο κ.

Χήτας έχω να πω το εξής όπως το καταλαβαίνω -και αν κάνω
λάθος, πείτε µου- το εξής: Δέχεται τη δήλωσή σας ο κ. Κωνσταν-
τινόπουλος ότι δεν πωλούνται φάρµακα.

Λοιπόν, τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Ηλιόπουλος.

Ζητώ συγγνώµη, κύριε Ηλιόπουλε, αλλά έπρεπε να λυθούν
αυτά τα ζητήµατα.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ένα τρίλεπτο θα χρει-

αστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για την παρέµβασή

σας. Ωραία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ γρήγορα, επειδή

ακούστηκαν διάφορα. Βλέπω ότι ο κ. Χρυσοχοΐδης έχει ήδη
φύγει από την Αίθουσα. Βέβαια, ο κ. Χρυσοχοΐδης θα χρωστούσε
µια απάντηση στο αν έχει δεχτεί ή όχι µια επιστολή σχετικά µε
την παρακολούθησή του από το «Predator», γιατί καλός ο καυγάς
που είδαµε λίγο πριν, αλλά όταν ήταν να τα βρείτε για τις ανε-
ξάρτητες αρχές, µια χαρά τα βρήκατε.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Πάµε τώρα παρακάτω. Επειδή ακούσαµε από τα κυβερνητικά
έδρανα τη φράση «εµπιστοσύνη στην επιστήµη», να είναι καθαρό
ότι αυτός ο οποίος έχει υποσκάψει την εµπιστοσύνη στην επι-
στήµη ήταν αυτός ο οποίος πάνω σε αυτό το Βήµα φώναζε «δεν
έχω µελέτη ότι είναι διαφορετικό να είσαι διασωληνωµένος εκτός
ΜΕΘ - εντός ΜΕΘ». Αυτός υποσκάπτει την επιστήµη.

Και πέρα από όλα, ήταν και ένας χυδαίος ψεύτης, γιατί είχε
µελέτη. Και αυτή η µελέτη έδειξε ότι εκτός ΜΕΘ το ποσοστό θνη-
σιµότητας ήταν στο 97%. Αυτό λέγεται κρατική δολοφονία. Αυτό
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έγινε και λέγατε συνειδητά ψέµατα. Λέγατε συνειδητά ψέµατα.
Συνεχίζω. Φέρατε το δεύτερο νοµοσχέδιο για την υγεία και µι-

λήσατε πάλι για επείγοντα ζητήµατα. Στο προηγούµενο είχατε
κατεπείγουσες και επιτακτικές ανάγκες, πάλι επείγοντα ζητή-
µατα.

Να δούµε τώρα ποια είναι τα επείγοντα ζητήµατα. Σήµερα το
πρωί, στο Καστελόριζο είχαµε µεταφορά µιας τετράχρονης σε
νοσοκοµείο της Τουρκίας, γιατί το ΕΚΑΒ δεν ανταποκρίθηκε
ποτέ. Ποτέ! Έχουµε περάσει ένα καλοκαίρι µε ανθρώπους που
πέθαναν πάνω σε αγροτικές καρότσες.

Είναι το δεύτερο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας που φέρ-
νετε και δεν έχετε ούτε µία µόνιµη πρόσληψη. Ούτε µία! Κάνετε
τα πάντα. Κάνετε παρατάσεις, διαθέσεις προσωπικού, επικουρι-
κούς, µπλοκάκια, µετακινήσεις. Μόνιµες προσλήψεις δεν έχετε.
Αυτό είναι κατεπείγουσα.

Και τελευταία φράση. Πέρα από το τι λέτε και τι δηλώσεις έχει
κάνει και ο Υπουργός, σε µια σειρά από δοµές υγείας αυτή τη
στιγµή εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου στην καθα-
ριότητα και στη φύλαξη –«Πολυκλινική Αθηνών», στο Νοσοκοµείο
στο Αγρίνιο και αλλού- ήδη απολύονται. Απολύονται, γιατί έχουν
πάει ήδη οι εργολάβοι, ό,τι και να λέτε εσείς.

Και τι είχε γίνει, όταν είχαµε διώξει τους εργολάβους; Οι ερ-
γαζόµενοι πήραν 250 µε 300 ευρώ παραπάνω, για πρώτη φορά
είχαν ωράριο και το κράτος είχε 40 εκατοµµύρια κέρδος τον
χρόνο και εσείς φέρνετε ξανά τους εργολάβους και απολύονται
οι άνθρωποι.

Αυτές είναι οι πραγµατικές κατεπείγουσες ανάγκες για τις
οποίες δεν µιλάτε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λοιπόν, είπα και

εγώ µήπως άλλαξε τίποτα. Είπα πραγµατικά: Μήπως άλλαξε τί-
ποτα εδώ, στον ΣΥΡΙΖΑ; Δυστυχώς, τίποτα! Συνεχίζετε δηλητη-
ριώδεις, τοξικοί, ψεύτες, ψεύτες!

Και λέω ψεύτες, γιατί αναφέρεστε σε θανάτους και λέτε ψέ-
µατα. Πραγµατικά, ντροπή!

Δεύτερο ψέµα. Συγγνώµη, αλλά δεν έχω άλλον τρόπο να σας
αντιµετωπίσω. Λυπάµαι πολύ. Δεν µου αρέσει αυτή η γλώσσα,
αλλά είχα µια ελπίδα ότι µετά από όσα συνέβησαν στις τελευ-
ταίες εκλογές πριν τρεις µήνες, θα κάνατε µια ανασύνταξη του
λόγου σας και της σκέψης σας. 

Δεύτερο ψέµα για «µπλοκάκια», εποχικές προσλήψεις, επικου-
ρικούς, αλλά όχι προσλήψεις µόνιµες. Αυτή τη στιγµή που µιλάµε
θα σας πω ότι στις 15 Αυγούστου βγήκαν τα αποτελέσµατα για
διακόσιους πενήντα περίπου νοσηλευτές και νοσηλεύτριες Π.Ε..
Στις 15 Σεπτεµβρίου βγήκαν αποτελέσµατα -από το ΑΣΕΠ πάντα
µιλάµε- για δύο χιλιάδες νοσηλευτές - νοσηλεύτριες Τ.Ε. και στις
15 Νοεµβρίου, σε έναν µήνα και κάτι, βγαίνουν αποτελέσµατα
για άλλες δύο χιλιάδες Δ.Ε.. Πόσο µάς κάνουν όλα αυτά; Περί-
που πέντε χιλιάδες. Ψέµατα, λοιπόν. 

Προβλέπουµε του χρόνου να πάρουµε περίπου εξίµισι χιλιά-
δες προσωπικό στο ΕΣΥ, εκ των οποίων χίλιους πεντακόσιους
γιατρούς, πάνω από τρεις χιλιάδες νοσηλευτές και το υπόλοιπο
προσωπικό. Θα µου πείτε, λύθηκαν τα προβλήµατα; Όχι. Σας
οµολογώ, όχι. Ένα εκατοµµύριο εργατικά χέρια επαγγελµατιών
υγείας λείπουν στην Ευρώπη και προφανώς και στην Ελλάδα και
έχουµε πολλές φορές απροθυµία. Θα προκηρύξουµε σε λίγες
µέρες οκτακόσιες θέσεις στο ΕΚΑΒ, για να µπορέσουµε να κα-
λύψουµε τις ανάγκες. Ελπίζω πως θα υπάρχει ανταπόκριση. 

Τρίτο ψέµα: εργολάβοι, εργολαβίες και όλα αυτά που αναφέ-
ρετε. Μα εδώ υπάρχει µέσα διάταξη που παρατείνει τους
Σ.Ο.Χ.…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Μα τους απολύουν. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Τους Σ.Ο.Χ.

λέω.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τους απολύουν. Μην

κάνετε τον Κινέζο. Πάµε µαζί στην «Πολυκλινική».
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λοιπόν, τους

Σ.Ο.Χ. λέω.
Αλλά και πάλι λέτε ψέµατα. Λοιπόν, εντάξει…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι ψέµα; 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Λοιπόν, εδώ

λέω, υπάρχει διάταξη…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε ψεύτης! Είστε

ψεύτης! 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ε τι να κάνουµε,

άµα είστε ψεύτης; Τι να κάνουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ. Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, µόνο µισό λεπτό να ολοκλη-
ρωθεί αυτό.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Σας είπα, είπα

κι εγώ µήπως άλλαξε κάτι; Δυστυχώς, δεν άλλαξε τίποτα. 
Ευχαριστώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα πάµε και µε τον

Μπέο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχει ζητή-

σει τον λόγο η κ. Ράπτη. 
Παρακαλώ.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας ενίσταµαι.

Ενίσταµαι, διότι αναλώνεται η Αντιπολίτευση σε συζήτηση και επί
προσωπικών θεµάτων. Ξεκινά και φεύγει από το υπό κρίση και
συζήτηση νοµοσχέδιο, για το οποίο έχει τοποθετηθεί ο Υπουργός
και για το οποίο όλοι οι συνάδελφοι οι οποίοι βρίσκονται εδώ
υποµονετικά κάθονται στην Αίθουσα προκειµένου να τοποθετη-
θούν και γίνονται προσωπικές επιθέσεις επί παντός επιστητού.
Τίθενται όλα τα θέµατα τα οποία µπορεί να τεθούν σε µια δηµό-
σια συζήτηση για την υγεία, πλην όµως είναι εκτός του σηµερι-
νού θέµατος, µε αποτέλεσµα η διαδικασία της απρόσκοπτης
τοποθέτησης όλων µας να καθυστερεί κατάφωρα. 

Και σας ζητώ προσωπικά εσείς, που είστε ένας Κοινοβουλευ-
τικός µε µακρά εµπειρία, παρακαλώ να σταµατήσει αυτή η αέναη
τοποθέτηση και η ξιφούλκηση όλων όσοι βρίσκονται στα έδρανα
της Κυβέρνησης. Το λέω αυτό, διότι όλοι οι συνάδελφοί µου -
αλλά είµαι βεβαία και όλοι οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης-
βρίσκονται εδώ για να αντιπαρατεθούν µετά λόγου γνώσεως και
µε ευγένεια επάνω στα ζητήµατα τα οποία έχουµε µπροστά µας.
Ζητώ, λοιπόν, για τελευταία φορά, κύριε Πρόεδρε, αυτή η διαδι-
κασία να διακοπεί.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ένα

λεπτό. Συγγνώµη, δεν αποφασίζετε. Υπάρχει Κανονισµός, υπάρ-
χει Προεδρείο, ένα λεπτό. Πρώτα απ’ όλα, επειδή έχω µακρά εµ-
πειρία, έχω ακούσει τι λένε στη Βουλή γενικώς. Όχι τώρα, όλα
τα χρόνια. Και ξέρω πότε µιλάνε για τα νοµοσχέδια και αυτά. 

Ο καθένας κρίνεται γι’ αυτά που λέει, κυρία Ράπτη, είµαστε
στον ναό της δηµοκρατίας. Άρα τώρα θα πάρει τον λόγο για δε-
καπέντε δευτερόλεπτα ο κ. Ηλιόπουλος και αµέσως µετά έχει ζη-
τήσει ο Πρόεδρος, ο κ. Στίγκας, τον λόγο. 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε δευτερόλεπτα.
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Επί προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είναι Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ή δεν

ξέρετε τι γίνεται ή σας έχουν πει ψέµατα. Πάµε αύριο το πρωί
µαζί στην «Πολυκλινική Αθηνών» να µιλήσετε µε τους απολυµέ-
νους. Αυτό είχα να πω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ο κ. Στίγκας, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Σπαρτιάτες» έχει τον λόγο. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): (Δεν ακού-
στηκε).

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Υπουργέ, προηγούνται οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµά-
δων.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Παρακαλώ, ησυχία.
Έχετε τον λόγο, κύριε Στίγκα.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα πριν από λίγο
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την κ. Ράπτη και συµφωνώ απόλυτα µαζί της, διότι έχουµε διαπι-
στώσει και εµείς στο µικρό χρονικό διάστηµα που είµαστε εδώ στο
ελληνικό Κοινοβούλιο ότι, όταν συζητάµε νοµοσχέδια, συνήθως
ακούγονται φωνές και κυρίως από κάποιους πολιτικούς Αρχηγούς
που θέλουν να κάνουν σόου, θέλουν να κάνουν φιγούρα, θέλουν
να κάνουν εντύπωση και ασχολούνται µε οτιδήποτε άλλο. 

Συµφωνώ απόλυτα σε αυτό, γιατί ο κόσµος, ο λαός µάς έστειλε
εδώ για να νοµοθετούµε και να συζητάµε στην κάθε λεπτοµέρειά
του το κάθε νοµοσχέδιο. Όµως οφείλω να πω -και θα το παρα-
βιάσω εγώ αυτή τη στιγµή, γιατί πάντα ήθελα να συζητάµε για τα
νοµοσχέδια- ότι γίνεται εδώ κάτι διαφορετικό. 

Εχθές ακούστηκαν πολλές ανακρίβειες και κυρίως, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν ύβρεις, κάτι από το οποίο θα
έπρεπε να µας προστατεύσει και ο Πρόεδρος της Βουλής και ει-
δικά µε τον νέο Κανονισµό. Παρ’ ότι στείλαµε επιστολή διαµαρτυ-
ρίας στον Πρόεδρο της Βουλής, δεν πήραµε καµµία απάντηση. 

Πριν από µία εβδοµάδα ο κ. Κωνσταντινόπουλος ήταν εδώ και
έκανε ερώτηση. Μόλις τελείωσε η δική µου ερώτηση, έφυγα από
τα έδρανα και µέχρι να ανέβω επάνω στο γραφείο µου, πρόλαβε
να µας αποκαλέσει ναζί, φασίστες, ακροδεξιούς και ό,τι άλλο
ήθελε. Ήρθα εδώ στην Ολοµέλεια, κάθισα στο έδρανο, αλλά δυ-
στυχώς δεν είχα δικαίωµα και δεν ήθελα να παρέµβω, για να µη
χαλάσω τη διαδικασία.

Εγώ σέβοµαι τους κανόνες του Κοινοβουλίου. Κάποιοι άλλοι,
όµως, που θέλουν να το παίξουν µάγκες ή ψευτόµαγκες δεν σέ-
βονται τίποτα. Δεν µπορεί να µας βάζουν συνεχώς ταµπέλες και
να είναι στο απυρόβλητο. Όχι. Από εδώ και στο εξής οι Σπαρτιά-
τες, όση καλή διάθεση και να έχουµε να κάνουµε κοινοβουλευτικό
έργο, θα πρέπει να απαντάµε. Δεν έχουµε δώσει το δικαίωµα σε
κανέναν να µας αποκαλεί έτσι. Τους προκαλούµε να µας δώσουν
γραπτά, κείµενα, πράξεις, οτιδήποτε που να µας παραπέµπουν
εκεί που µας χαρακτηρίζουν. 

Την Παρασκευή, βεβαίως, όλοι γνωρίζουµε το τι έγινε στην επι-
τροπή και τι ψηφίσανε. Έγινε, οµολογώ, ένα µικρό πραξικόπηµα.
Το 16,2 έγινε 16 που θα έπρεπε κανονικά να γίνει 17, που σηµαίνει
ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν θα είχε περάσει αυτή τη διάταξη για την
ΑΔΑΕ και το ΕΣΡ. Όµως, το «δεκανίκι» της Νέας Δηµοκρατίας
ήταν εδώ και ξέρετε ποιος είναι και θα τα πούµε λίγο παρακάτω. 

Βεβαίως, πριν ο αρµόδιος Βουλευτής στην επιτροπή ψηφίσει,
βγήκε δηµοσίευµα που έλεγε ότι οι Σπαρτιάτες έγιναν το «δεκα-
νίκι» της Νέας Δηµοκρατίας και ψήφισαν. Και βγήκε αυτό δηµόσια,
πριν γίνει η ψήφιση. Φυσικά εµείς µε την παλικαρίσια στάση µας
το διαψεύσαµε. Όµως έχουµε διαπιστώσει ότι ό,τι και να ψηφίσεις
εδώ µέσα, είτε καλό είτε κακό ή οτιδήποτε, πάντα θα βρεις τον
µπελά σου. 

Λοιπόν, εδώ υπάρχει ένα δηµοσίευµα της «Αυγής» την Κυριακή
που αναφέρει το εξής: «Μαύρη συγκάλυψη. Η ακροδεξιά συµπό-
ρευση Μητσοτάκη µε Βελόπουλο, ενώ µένουν στον πάγκο Σπαρ-
τιάτες και Νίκη». Πού το βρήκαν οι κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ αυτό και το
είπαν; Τι σηµαίνει πάγκος; Δηλαδή, είµαστε στον πάγκο και εάν
δεν πήγαιναν καλά τα πράγµατα, θα έπρεπε οι Σπαρτιάτες να προ-
στρέξουν προς βοήθεια; Είναι δυνατόν να γίνονται τέτοιες δηµο-
σιεύσεις; 

Εχθές έγιναν βέβαια και τα υπόλοιπα γεγονότα. Ο κ. Βελόπου-
λος δεν µας κατονόµασε, είπε «εκεί στα ορεινά», αλλά βεβαίως
µας κατονόµασε. Εντάξει, γνωστός και µη εξαιρετέος. Λοιπόν, είπε
«στα ορεινά αναφέροµαι», «µε µαφιόζους δεν µιλάµε», «είστε υπο-
στηρικτές των ναζί».

Γιατί, προσέξτε, λογική Αρχηγού. Υπάρχει στον Δήµο της Αθή-
νας ένας υποψήφιος που λέει ότι είχε σχέσεις µε το Αζόφ κ.λπ..
Με τους Σπαρτιάτες τι σχέση έχει; Θα µπορέσετε να µας πείτε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αφού στηρίζετε τον Κασιδιάρη.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Υποστηρί-

ζουµε ένα κόµµα. Από εκεί και πέρα, το τι υποψήφιους έχει, τι
έγινε; Εσείς έχετε επάνω σας όλο τον Ποινικό Κώδικα. Είστε η
ντροπή του Κοινοβουλίου. Δεν είναι συµπεριφορά αυτή. Γιατί εν-
τέχνως -το είπα και την άλλη φορά- προσπαθείτε να κρύψετε
πράγµατα, αλλά αυτά δεν κρύβονται πλέον. Είστε κατάπτυστοι και
θα βγούνε τώρα. Ο κόσµος τα ξέρει, αλλά να βοηθήσουµε κι εµείς
λίγο να τα θυµηθεί ο κόσµος, γιατί το παίζετε εδώ ηγέτες. Αλίµονο!
Νοµίζετε ότι έχει ξεχάσει ο κόσµος ότι το 2012 ψήφισε το πρώτο

µνηµόνιο µαζί µε τον Καρατζαφέρη; Ότι στήριξε την τρικοµµατική
κυβέρνηση του κ. Παπαδήµου; Και όταν µετά το 2012 αποχώρησε
από το ΛΑΟΣ, πού πήγε αµέσως; Στη Νέα Δηµοκρατία. Τη στήριξε
το 2012 και αποχώρησε µε ψηλά το κεφάλι, βεβαίως, το 2015. Άρα
έχει ερείσµατα στη Νέα Δηµοκρατία. Είχε λόγους να στηρίξει στην
επιτροπή. 

Όταν ρωτήθηκε ο Αρχηγός σας από τον κ. Τριανταφυλλόπουλο
γιατί ψήφισε το πρώτο µνηµόνιο, ξέρετε τι είπε; Έτσι -λέει- συµ-
φωνήσαµε και εµείς φοράµε παντελόνια. Και µε αυτό το σκεπτικό
ψήφισε και τις πενήντα έδρες στήριξης στη Νέα Δηµοκρατία. Σε
άλλο ρεπορτάζ, για να σας θυµίσω, ο Στέλιος Κούλογλου λέει ότι
πηγές της ΑΑΔΕ αναφέρουν σοβαρές εκκρεµείς φορολογικές πα-
ραβάσεις εις βάρος του κ. Βελόπουλου. Διαπιστώθηκε µετά από
σχετικό έλεγχο ότι χρησιµοποίησε αθέµιτη και παράνοµη µέθοδο
για την πληρωµή του ΦΠΑ που αποτελούσε πωλήσεις των κερα-
λοιφών. Η κοµπίνα -γιατί µιλάµε για κοµπίνα- ήταν ότι το βιβλίο το
έδινε µε 6% ΦΠΑ, ενώ οι κεραλοιφές ήταν στο 24%. Μόνο έτσι,
για να γνωρίζετε, κύριοι της Ελληνικής Λύσης, η διαφορά στον
ΦΠΑ ήταν µόνο 150.000 ευρώ. Μόνο! Και αυτό ήταν µόνο η αρχή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Το ενστερνίζεστε αυτό το δηµοσί-
ευµα; 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ο κ. Κού-
λογλου …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Του ΣΥΡΙΖΑ; 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ό,τι είναι,

δεν µε ενδιαφέρει. Εγώ από εκεί το πήρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Συγχαρητήρια! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αν θέλετε

ευθύνες, να πάτε στον κ. Κούλογλου. Εγώ ερώτηµα κάνω. Για να
δούµε, λοιπόν, γιατί είναι κοµπίνα. 

Ο κ. Βελόπουλος στο παρελθόν, µε βάση τα δηµοσιεύµατα,
πέρα από τις 400.000 που έβγαλε στο εξωτερικό, είχε δηλωµένα
230.000, τα υπόλοιπα ήταν «µαύρα». Καταλάβατε; Ο κ. Μυλωνά-
κης έκανε σοβαρές καταγγελίες. Μην τον κοροϊδεύετε, από εκεί
φαίνεται το επίπεδό σας. Ο κ. Μυλωνάκης, ένας πολύ σοβαρός
δηµοσιογράφος και άνθρωπος -ήταν Βουλευτής εδώ µέσα- είπε
για τον Αρχηγό σας ότι «τα έπαιρνε». Πολιτικός Αρχηγός που «τα
έπαιρνε» κάτω από το τραπέζι. Πεντακόσια ευρώ από τον κάθε
Βουλευτή, ξέρετε τι σηµαίνει; Πέντε χιλιάρικα τον µήνα. Επί δώ-
δεκα; Μας κάνουν 60.000. Επί τέσσερα χρόνια; Μας κάνουν
240.000. Πού είναι η δικαιοσύνη; Πού κινήθηκε η δικαιοσύνη;
Γιατί δεν ψάξανε τον κ. Βελόπουλο που είχε κι άλλα πράγµατα
µαζί του; Κουβαλάει ολόκληρο φάκελο. Εµάς ήθελαν να κυνηγή-
σουν; Γιατί, τι κάναµε; Τι κάναµε; 

Από εκεί να καταλάβετε, κυρίες και κύριοι, το ποιόν του αν-
θρώπου και αν ένας άνθρωπος µπορεί να είναι εδώ µέσα, να το
παίζει πολιτικός Αρχηγός και να εκπροσωπεί τον ελληνικό λαό.
Αν φροντίζει για τα συµφέροντα του ελληνικού λαού ή φροντίζει
την τσέπη του. Όλοι το γνωρίζουν αυτό.

Κάθε βράδυ, για να ξέρετε κάποιες λεπτοµέρειες, βάζει τα
φτυάρια, τους νεκροθάφτες στο κανάλι του, να βρίζουν εµάς
τους Σπαρτιάτες και εµένα προσωπικά.

Τα κατέθεσα στην κυρία εισαγγελέα, να ξέρετε. Δεν µπορεί να
βγαίνουν δηµοσιογράφοι -ο Θεός να τους κάνει δηµοσιογρά-
φους, γιατί είναι σοβαρό λειτούργηµα η δηµοσιογραφία- στο κα-
νάλι του και να τους λέει πήγα να δω τον Πατριάρχη κάτω στον
Πύργο και γύρω-γύρω ήταν οι πράκτορες της CIA. Ο Στίγκας κα-
θόταν τρεις ώρες στο ξενοδοχείο να παρακαλάει να τον δει λίγο
ο Πατριάρχης. Είναι πράγµατα που δεν ισχύουν.

O ίδιος ο άνθρωπος, από το ίδιο κανάλι βρίζει την οικογένειά
µου, µε χυδαίο λεξιλόγιο. Την άλλη φορά είπε ότι πήγε ο Στίγκας
στο Μέγαρο Μαξίµου, πήρε εντολή από τον Μητσοτάκη και πήγε
να υποστηρίξει τον Πατούλη και µετά από µια εβδοµάδα έγινε
αυτό που έγινε µε τον Πατούλη. Απίστευτα πράγµατα!

Και επειδή τόλµησε ο κ. Βελόπουλος να πει για ναζί, ο συγκε-
κριµένος δηµοσιογράφος είχε κατέβει µε τη Χρυσή Αυγή, για να
ξέρουµε και τι λέµε. Ήταν υποστηρικτής και υποψήφιος µε τη
Χρυσή Αυγή.

Να σας θυµίσω, δε, ότι πήρε στο κόµµα του για ένα µικρό διά-
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στηµα τον Νίκο τον Μίχο, όταν είχε φύγει από τη Χρυσή Αυγή
και, µάλιστα, είπε στην εκποµπή τη δική µου ο Νίκος ο Μίχος,
τότε που τον κάλεσα, ότι του είχε κάνει και πρόταση να γίνει µέ-
τοχος στις κεραλοιφές, στο κανάλι και σε διάφορα άλλα πράγ-
µατα. Ο ίδιος ο Νίκος ο Μίχος το είχε πει αυτό το πράγµα. 

Επίσης -επειδή κάνει τον δηµοκράτη- σε ένα βιβλίο του συγ-
κατέλεξε τον Γεώργιο Γεωργαλά, τον κυβερνητικό εκπρόσωπο
στην περίοδο της χούντας και µετέπειτα θεωρητικό της άκρας
δεξιάς, στους πνευµατικούς δασκάλους του, τον οποίο χρησιµο-
ποιούσε ως κύρια πηγή. Ο Γεωργαλάς έχει εκδώσει πολλά ιστο-
ρικά βιβλία που χρησιµοποιούν σχήµατα του γερµανικού
εθνικοσοσιαλισµού στην παρουσίαση της ελληνικής ιστορίας. 

Συνεχίζει ακάθεκτος, γιατί το µόνο που τον ενδιαφέρει είναι τα
χρήµατα. Πουλάει οδοντόπαστες, κεραλοιφές, για το αλτσχάι-
µερ, για πάσα νόσο και πάσα ασθένεια. Βεβαίως, εκεί που
έσπασε τα κοντέρ κερδοφορίας, ήταν το Βυζαντινό, όπου η
αλοιφή -λέει- κατά του κορωνοϊού περιέχει δηλητήριο οχιάς και
µέδουσας και γι' αυτό προκάλεσε και την εισαγγελική έρευνα. Τι
να σας πω, είναι πάρα πολλά και δεν θέλω να σας κουράσω, γιατί
πρέπει να συζητηθούν κάποια πράγµατα εδώ για το νοµοσχέδιο.
Τι να πω, ότι είχε συναντήσει τον Αρχιεπίσκοπο από το 1991, ενώ
έγινε Αρχιεπίσκοπος το 1998; Πουλούσε βιβλία του Χριστού,
ψευδείς ειδήσεις για τη Ρωσία, ήταν από τους πρώτους που ξε-
κίνησαν την ιστορία µε τα 600 δισεκατοµµύρια του Σώρρα. Να
µας εξηγήσει, επίσης, πώς µπλέχτηκε µε τον Κυριακίδη τον απα-
τεώνα που δεν µπορούν να το βρουν οι δικαστικές υπηρεσίες. 

Το κανάλι µε την τωρινή επωνυµία «ALERT» -ήταν παλαιότερα
ιδιοκτησία της οικογένειας του φυγόδικου, όπως είπαµε, Κυρια-
κίδη- αγοράστηκε από τον ίδιο, µιας και αποτελεί πολιτικό του
όχηµα, για να βρίζει τους πολιτικούς του αντιπάλους. Αυτός
είναι! Έχει περισσότερες από πέντε ώρες προβολή κάθε µέρα
που αναµεταδίδονται σε διάφορα κανάλια.

Επίσης, να µην ξεχάσουµε ότι ο Καραµπέρης, ο γνωστός µε-
γαλοτοκογλύφος της Μακεδονίας, τον είχε στο ψηφοδέλτιο ως
περιφερειάρχη που είχε κατέβει τότε. Δηµοσίευµα από το «ΜΑ-
ΚΕΛΕΙΟ», τα βλέπετε; Από το «ΜΑΚΕΛΕΙΟ»: «Εκβίαζε µε τη µύγα
για να πάρει µια διαφήµιση», να γεµίσει τα ταµεία του. Το κατα-
θέτω, παρακαλώ, για να υπάρχει και αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος των Σπαρτιατών κ. Βασίλειος
Στίγκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσί-
ευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έχει φάει καταδίκες -έχει φθάσει µέχρι τον Άρειο Πάγο- από
το εφετείο, από παντού, τον έχουν καταγγείλει, έχει φάει 15.000,
έχει φάει χίλια δυο πράγµατα και γεµίζουν τα ταµεία του. Κι αυτά
τα ταµεία του τα πήρε και τα πήγε στη Γερµανία. Όταν εµείς ξε-
ροσταλιάζαµε έξω µε τα capital controls για να µαζέψουµε 60
ευρώ για να πάµε στα σπίτια µας, ο κ. Βελόπουλος έβγαζε τα
λεφτά του έξω και όταν ρωτήθηκε σε κάποιο κανάλι, είπε: «Και τι
έγινε; Δικά µου ήταν.». Αλίµονο!

Εν πάση περιπτώσει, εγώ, κυρίες και κύριοι, δεν έχω καµµία
πρόθεση να κάθοµαι εδώ να µιλάω γι’ αυτά τα πράγµατα. Γελάτε,
κύριε Χήτα, αλλά εγώ αν είχα Αρχηγό που τα έπαιρνε «µαύρα»,
θα έκλαιγα! Πραγµατικά θα έκλαιγα και θα ντρεπόµουν! Εσείς
καµαρώνετε! Άρα, λοιπόν, ξέρουµε ποιοι είναι οι µαφιόζοι. Εσείς
το είπατε πρώτοι. Καταλάβατε;

Έχουµε, κυρίες και κύριοι, πολύ σοβαρά προβλήµατα να λύ-
σουµε από το να ασχολούµαστε τώρα µε τον κ. Βελόπουλο και
τον κάθε κ. Βελόπουλο. 

Ακόµα µας κατηγόρησε γιατί πήγαµε στον Βόλο και δώσαµε
νεράκια στον κόσµο. Ο κ. Βελόπουλος, προφανώς, δεν ήθελε να
λερώσει στις λάσπες τα λουστρίνια του. Καταλάβατε; Όποιος
είναι ανίκανος και δεν µπορεί να κάνει κάτι κατηγορεί τους άλ-
λους! 

Εµείς, ως Σπαρτιάτες, έχουµε κάνει πολύ µεγάλο κοινωνικό
έργο και θα εξακολουθήσουµε να το κάνουµε, αλλά από εδώ και
στο εξής όποιος µάς πετάει το γάντι θα το σηκώνουµε και θα
απαντάµε στα ίσια. Η ιστορία πρέπει να τελειώσει. Είτε θα κά-
νουµε νοµοθετικό έργο εδώ πέρα είτε δεν θα κάνουµε. Δεν µπο-
ρεί να γίνεται συνέχεια αυτό το πράγµα!

Και να σας πω και κάτι τελευταίο. Εµείς έχουµε δανειστεί µια

φράση από τον πάλαι ποτέ πανίσχυρο άντρα του ΠΑΣΟΚ -βε-
βαίως και το ΠΑΣΟΚ µάς βρίζει πάρα πολύ, όπως και ο ΣΥΡΙΖΑ,
αν και αυτοί τώρα έχουν τώρα τα δικά τους- τον Μένιο Κουτσό-
γιωργα, που έλεγε «δεν δικαιούστε διά να οµιλείτε».

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, όχι,
θα συνεχίσουµε, κύριε Χήτα, και θα πάρετε τον λόγο µετά. Δεν
γίνεται αυτό...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ ακούστηκαν
όργια! Δώστε µου τον λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Χήτα, να σας πω κάτι….

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δώστε µου τον λόγο για τριάντα
δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε
Χήτα, έχετε τον λόγο, πολύ σύντοµα όµως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ούτε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε,
γιατί το µόνο που ακούστηκε, που µπορεί να έχει µια ελάχιστη
πολιτική σοβαρότητα -είναι ψευδές-, είναι ότι ποτέ δεν ήταν υπο-
ψήφιος της Νέας Δηµοκρατίας. Μπορούµε να επανακαταθέ-
σουµε στα Πρακτικά αυτό που καταθέσαµε και χθες, το κείµενο
από το 2014, που έλεγε: «Όχι από τον Βελόπουλο προς τον Σα-
µαρά.». Το µόνο πολιτικό ήταν αυτό. 

Από εκεί και πέρα, ξέρετε, εµείς ασχολούµαστε µόνο µε σο-
βαρούς πολιτικούς, όχι βέβαια και µε αχυρανθρώπους. Ασχολού-
µαστε µόνο µε την Κυβέρνηση. Εκεί κάνουµε κριτική εκεί, εκεί
-και φάνηκε πριν από λίγο- δίνουµε τον καλύτερό µας εαυτό, για
να έχει ο Έλληνας µια καλύτερη µέρα. Μπορεί κάποιοι να κοι-
µούνται και να ξυπνάνε και να βλέπουν τον Πρόεδρό µας στον
ύπνο τους. Δεν πρόκειται ποτέ να ασχοληθούµε µε εσάς. Είστε
ανάξιοι πολιτικού λόγου! Εµείς µε συνεργάτες ή µε ανθρώπους
που συνεργάζονται µε τους ναζί δεν πρόκειται να συζητήσουµε.
Αδιαφορούµε και νιώθουµε και απέχθεια. Καλή σας συνέχεια!

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Γι’ αυτό
µας υβρίζετε συνέχεια; Απατεώνες! Είναι απατεώνες! Με δικα-
στική απόφαση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Καλή συνέχεια!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Χήτα.
Θα συνεχίσουµε τώρα µε επτά συναδέλφους Βουλευτές. Πρώ-

τος είναι ο κ. Παπαθανάσης. Θα ακολουθήσει ένας κύκλος µε
έναν Βουλευτή από κάθε κόµµα και µετά θα µιλήσει ο κ. Παπα-
δόπουλος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον
λόγο για ένα λεπτό για την τροπολογία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Καλό είναι
να ακούν οι Υπουργοί τους Βουλευτές. Κάντε υποµονή. Ευχαρι-
στώ.

Κύριε Παπαθανάση, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως φαρµακο-

ποιός και άνθρωπος της υγείας, έχοντας διατελέσει επί πολλά
έτη Αντιπρόεδρος και µέλος της διοίκησης του Πανελλήνιου
Φαρµακευτικού Συλλόγου, µπορώ να πω µε βεβαιότητα ότι το
σηµερινό σχέδιο νόµου κινείται προς τη σωστή κατεύθυνση, επι-
λύοντας σηµαντικά θέµατα που απασχολούν τους πολίτες και πε-
ριφρουρώντας τη δηµόσια υγεία για το επόµενο διάστηµα της
χειµερινής περιόδου, όπου υπάρχει κίνδυνος έξαρσης του
COVID και βέβαια της γρίπης. 

Στο πλαίσιο, λοιπόν, της τοποθέτησής µου στη συζήτηση του
νοµοσχεδίου επί της Ολοµέλειας, θα ήθελα να συντµήσω τα βα-
σικά σηµεία αυτού και να ολοκληρώσω την οµιλία µου µε µια συ-
νολική αποτίµηση των προτεινόµενων ρυθµίσεων. 

Το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας που έχουµε µπροστά
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µας αντιµετωπίζει ρεαλιστικά επείγοντα ζητήµατα που άπτονται
της απρόσκοπτης και εύρυθµης λειτουργίας της δηµόσιας διοί-
κησης στον τοµέα της υγείας, συµπεριλαµβανοµένων όλων των
φορέων των Υπουργείων. 

Ο στόχος είναι και παραµένει η προεκλογική µας δέσµευση
για την επίτευξη της καλύτερης δυνατής παροχής υπηρεσιών
προς όλους τους πολίτες µε συνολική αναµόρφωση και αναβάθ-
µιση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Πρώτιστος στόχος του
ίδιου του Πρωθυπουργού είναι οι βαθιές τοµές και µεταρρυθµί-
σεις, µε εξασφάλιση περισσότερων πόρων και προσωπικού, µε
καλύτερους µισθούς, βάζοντας όµως πάντα στο επίκεντρο της
παροχής των υπηρεσιών τον άνθρωπο. 

Δεν θα µπορούσε να αντιτάξει κανείς το αντίθετο για τις προ-
θέσεις και την κατεύθυνση του νοµοσχεδίου. Αρκεί να ακούσει
τις τοποθετήσεις των φορέων κατά τη διάρκεια της διαβούλευ-
σης στην επιτροπή. Λύνουµε ζητήµατα που υπάρχουν άλυτα εδώ
και πολύ καιρό. Καθίσταται δύσκολο να φανταστώ ότι θα µπο-
ρούσε να υπάρξει κάποιος που θα ψηφίσει απέναντι στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας, στη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών και
την κάλυψη υπαρχόντων κενών, στη µείωση του χρόνου αναµο-
νής στα χειρουργεία ή στην εξυπηρέτηση ανθρώπων µε σοβαρά
νοσήµατα µε την παροχή της απαραίτητης φαρµακευτικής αγω-
γής. 

Δεν είναι ζήτηµα του τι κόµµα είσαι για το αν θα στηρίξεις την
ανανέωση των συµβάσεων, λόγω των εκτάκτων αναγκών, στα
Κέντρα Κοινωνικής Πρόνοιας, στο Κέντρο Εκπαίδευσης και Απο-
κατάστασης Τυφλών, στο Εθνικό Ίδρυµα Κωφών, στο Κέντρο
Παιδικής Μέριµνας Αρρένων Παπάφειο Θεσσαλονίκης και στο
Θεραπευτήριο Χρόνιων Παθήσεων ως έκτακτο επικουρικό προ-
σωπικό ή την ανανέωση συµβάσεων στη Γενική Γραµµατεία Απο-
κατάστασης Φυσικών Καταστροφών για την αντιµετώπιση των
πρόσφατων φυσικών καταστροφών και εκτάκτων φαινοµένων
που έπληξαν τη χώρα. Για να το τοποθετήσω ορθότερα, η µη
στήριξη και ψήφιση αυτών ειδικά των διατάξεων συνιστά καιρο-
σκοπική άσκηση µικροπολιτικής. 

Εν συνεχεία, εµπεριέχονται, ως όφειλε το κράτος πρόνοιας,
όλες εκείνες οι προβλεπόµενες ρυθµίσεις, καθώς και όλα εκείνα
τα απαραίτητα µέτρα για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του
κορωνοϊού και την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής. Όπως ανα-
λύθηκε διεξοδικά κατά τη συζήτηση στην επιτροπή, προβλέπεται
η παράταση των ισχυουσών ρυθµίσεων για µια σειρά ζητηµάτων
που αφορούν στην αντιµετώπιση του κορωνοϊού και στην προ-
στασία της δηµόσιας υγείας, στις δηµόσιες συµβάσεις, στην
αποζηµίωση του µετακινούµενου ιατρικού και νοσηλευτικού προ-
σωπικού, στη δυνατότητα υπέρβασης της σαρανταοκτάωρης
εβδοµαδιαίας εργασίας των ιατρών των νοσοκοµείων και των µο-
νάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. Πρόκειται, κατά κύριο
λόγο, για παράταση ισχύος των έκτακτων ρυθµίσεων για την παν-
δηµία του COVID-19, που τέθηκαν σε εφαρµογή µε ΠΝΠ κατά το
παρελθόν και παρατείνεται η ισχύς τους µέχρι σήµερα, καθώς
οφείλουµε να επαγρυπνούµε και να µεριµνούµε για τα προλη-
πτικά µέτρα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο εισά-
γουµε µια καινοτόµο ρύθµιση για τη λύση της αποσυµφόρησης
των χειρουργείων και της µείωσης του χρόνου της λίστας ανα-
µονής. Προχωρούµε, λοιπόν, στη σύσταση και λειτουργία της
ενιαίας λίστας χειρουργείων. Παρ’ ότι ακούστηκαν διάφορες
απόψεις από όλες τις πλευρές, η εν λόγω ρύθµιση απευθύνεται
στον κάθε πολίτη-ασθενή και του προσφέρει διασφάλιση της ισό-
τητας και της µη διάκρισης ως προς την παροχή χειρουργικών
επεµβάσεων στα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας,
ενώ µειώνει σαφώς τον χρόνο αναµονής των ασθενών. 

Με την ψηφιοποίηση της υπάρχουσας διαδικασίας θα οδηγη-
θούµε στα απαιτούµενα και επιδιωκόµενα αποτελέσµατα για τον
πολίτη και αυτό θα εµπεδωθεί και στην κοινωνία άµεσα. 

Παράλληλα, δια µέσω του ηλεκτρονικού συστήµατος παρακο-
λούθησης διακίνησης του φαρµάκου στην εγχώρια αγορά, από
την εισαγωγή στη χώρα µέχρι και τη διάθεσή του από τις φαρ-
µακαποθήκες στα φαρµακεία, αντιµετωπίζεται µε τη συνδροµή
και τη συνυπευθυνότητα όλων των κρίκων της αλυσίδας του φαρ-
µάκου το τεράστιο πρόβληµα των ελλείψεων των φαρµάκων,

προς όφελος πάντα των πολιτών και της κοινωνίας. 
Πολύ σηµαντική, επίσης, είναι και η επικαιροποίηση του µη-

τρώου ασθενών µε νεοπλασµατικές ασθένειες. 
Τέλος, µε την παράταση των συµβάσεων του Εθνικού Κέντρου

Αιµοδοσίας συνεχίζεται η απρόσκοπτη κάλυψη των αναγκών µε-
τάγγισης αίµατος των ασθενών των νοσηλευτικών ιδρυµάτων,
ενώ προχωρούµε στον εκσυγχρονισµό του συστήµατος, χωρίς
να κάνουµε εκπτώσεις στην παρεχόµενη φροντίδα σε αυτούς
που το έχουν πραγµατικά ανάγκη. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προηγού-
µενη τετραετία και εν µέσω της πανδηµίας COVID διπλασιάστη-
καν οι κλίνες εντατικής θεραπείας, αυξήθηκε το προσωπικό µε
νέες προσλήψεις, εξοπλίστηκαν και αναβαθµίστηκαν κλινικές,
εξασφαλίστηκε 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης για την αναβάθµιση ογδόντα νοσοκοµείων και εκατόν πε-
νήντα έξι κέντρων υγείας, ενώ λειτούργησε άψογα το
πρόγραµµα «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ» -κάποιοι αναφέρθηκαν- για τον εµβο-
λιασµό κατά του COVID, µε ένα πρωτοπόρο για την Ευρώπη ηλε-
κτρονικό σύστηµα, από το κλείσιµο του ραντεβού µέχρι και τη
χρήση ειδικού υγειονοµικού πάσο για την τήρηση των µέτρων
COVID. 

Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, παρ’ όλες τις αδυναµίες, έµεινε
όρθιο. Σε αυτό συνετέλεσε και η αυταπάρνηση του ιατρικού και
νοσηλευτικού προσωπικού, το οποίο υπερέβαλλε εαυτόν, την
ίδια στιγµή που άλλα συστήµατα τόσο στις ΗΠΑ, όσο και στην
Ιταλία ή την Αγγλία, κατέρρευσαν. 

Για εµάς και για τον Πρωθυπουργό, προτεραιότητα είναι το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, η ενίσχυση αυτού µε πόρους και προ-
σωπικό, αλλά και ριζικές µεταρρυθµίσεις που θα φέρουν πραγ-
µατική εµπιστοσύνη και αίσθηµα ασφάλειας και δικαιοσύνης
στον πολίτη που υπηρετούµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, πρώτα απ’ όλα, για τον χρόνο. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οι-

κονοµίας και Οικονοµικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είµαι στην ευχάριστη θέση να εισηγηθώ µία τροπολογία µε

δύο άρθρα στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας. Είναι µία
τροπολογία, η οποία στο άρθρο που αφορά τον ΦΠΑ εκµεταλ-
λεύεται τη δυνατότητα που µας δίδεται, να δούµε δηλαδή τις πα-
ρεκκλίσεις που έχουν άλλες χώρες από το καθεστώς ΦΠΑ. Και
παρ’ όλο που στον γενικό κανονισµό του ΦΠΑ δεν επιτρέπονται
αυτές οι παρεκκλίσεις, επειδή έχουν δοθεί σε άλλες χώρες, µας
δίνεται η δυνατότητα µέχρι αυτές τις ηµέρες να τις ενσωµατώ-
σουµε και στο δικό µας καθεστώς. 

Οι υπηρεσίες, λοιπόν, του Υπουργείου Οικονοµικών και της
ΑΔΑΕ εξέτασαν όλες -µία προς µία- αυτές τις δυνατότητες που
µας δίνονται και εισάγουµε τη µείωση του ΦΠΑ στα αγροτικά µη-
χανήµατα από 24% σε 13%. Αυτή είναι µια δυνατότητα την οποία
είχαµε προσπαθήσει να εισαχθεί ως µια γενική εξαίρεση στο πα-
ράρτηµα του ΦΠΑ, αλλά δεν είχε αυτό γίνει δεκτό στις διαβου-
λεύσεις που έχουν γίνει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Τουλάχιστον
δεν είχε γίνει δεκτό ως τώρα, στις µέχρι τώρα αναθεωρήσεις του
κανονισµού του ΦΠΑ. Όµως, έχουµε τη δυνατότητα να το εκµε-
ταλλευτούµε, να υλοποιήσουµε µια πάγια δέσµευση της Κυβέρ-
νησης της Νέας Δηµοκρατίας απέναντι στον αγροτικό πληθυσµό,
απέναντι ιδιαίτερα στον αγροτικό πληθυσµό που σήµερα δοκι-
µάζεται ακόµα περισσότερο από κάθε άλλη στιγµή, ώστε γεωρ-
γικοί ελκυστήρες, ελκυστήρες δασών, γεωργικές µηχανές,
συσκευές, εργαλεία, αντλίες για υγρά, κινητά, σιλό, θερµοκήπια,
τα οποία από τη φύση και τα χαρακτηριστικά τους προορίζονται
κυρίως ή αποκλειστικά για τη γεωργία, την κτηνοτροφία ή τη δα-
σοκοµία από τούδε και στο εξής, από την 1η Νοεµβρίου -άµεσα
δηλαδή, ουσιαστικά δίνουµε λίγο χρόνο στις υπηρεσίες της
ΑΔΑΕ να υλοποιήσουν αυτές τις αλλαγές- να γίνονται οι αγορα-
πωλησίες στον µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ του 13%. 

Επίσης, θεσπίζεται νέος υπερµειωµένος συντελεστής 4% ει-
δικά για την εκτέλεση εργασιών που προορίζονται αποκλειστικά
για την υπέρβαση ή αποµάκρυνση αρχιτεκτονικών στοιχείων και
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λοιπών σταθερών και µη εµποδίων που περιορίζουν την κινητικό-
τητα των ατόµων µε αναπηρία σε δηµόσια ή ιδιωτικά κτήρια που
εξυπηρετούν δηµόσιο συµφέρον. Αυτός ο υπερµειωµένος ΦΠΑ
στις υπηρεσίες αυτές ειδικά για τα νησιά φυσικά µε το 30% δια-
µορφώνεται στο 3%. 

Συνεπώς µια πολιτική στήριξης των ατόµων µε αναπηρία, µια
πολιτική η οποία ακολουθείται πιστά και στην προηγούµενη τε-
τραετία και θα συνεχιστεί να ακολουθείται πιστά µε την επίβλεψη
του ίδιου του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, θα συ-
νεχιστεί και µε αυτό το µέτρο το οποίο επιτρέπει τη µετατροπή
των κτηρίων, την αλλαγή της πρόσβασης, ώστε να µπορούν και
οι συµπολίτες µας µε αναπηρία να έχουν ίση δυνατότητα πρό-
σβασης σε τέτοιου είδους κτήρια.

Κλείνω µε το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας, κύριε Πρό-
εδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Είναι µια διάταξη αρµοδιό-
τητας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Αφορά στο κρίσιµο
ζήτηµα της οµαλής ολοκλήρωσης του προγράµµατος ναυπήγη-
σης του Ταχέως Περιπολικού Κατευθυνόµενων Βληµάτων «Υπο-
πλοίαρχος Βλαχάκος» υπ’ αριθµόν 7, στο οποίο περιλαµβάνεται
και η ρύθµιση της εγγύησης της καλής λειτουργίας για ένα έτος
µετά από την παραλαβή του, η οποία πραγµατοποιήθηκε στις 30
Σεπτεµβρίου του 2023. 

Η νοµοθετική αντιµετώπιση αυτού του ζητήµατος είναι απα-
ραίτητη για την ολοκλήρωση των επισκευαστικών εργασιών τόσο
στο ίδιο το πλοίο «Υποπλοίαρχος Βλαχάκος» όσο και στα λοιπά
πλοία τύπου «Ρουσσέν» που εκτελούνται στις εγκαταστάσεις των
ναυπηγείων Ελευσίνας. Ο σκοπός είναι να υπάρχει πλήρης επι-
χειρησιακή τους αξιοποίηση και η ρύθµιση αυτή εντάσσεται στο
πλαίσιο των µέτρων που λαµβάνει το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
για τη διαρκή επαύξηση της µαχητικότητας των Ενόπλων Δυνά-
µεων και την προστασία του υπέρτατου αγαθού. 

Είναι µια ρύθµιση που έχει έρθει ξανά. Είναι στο πλαίσιο των
συµφωνιών που έχουµε κάνει για τα ναυπηγεία της Ελευσίνας,
τις λεγόµενες τριµερείς συµφωνίες, και συνεπώς το πρόγραµµα
αυτό ναυπήγησης θα συνεχιστεί απρόσκοπτα, διότι µε την προ-
ωθούµενη ρύθµιση επιδιώκεται η ολοκλήρωση των επισκευαστι-
κών εργασιών στο πλοίο «Υποπλοίαρχος Βλαχάκος» και των
λοιπών πλοίων τύπου «Ρουσσέν» που εκτελούνται στις εγκατα-
στάσεις των ναυπηγείων Ελευσίνας. 

Ενισχύεται η αποτρεπτική ικανότητα των Ενόπλων Δυνάµεων
και διασφαλίζεται η αµυντική θωράκιση και ασφάλεια της χώρας
υπηρετώντας πάντοτε το δηµόσιο συµφέρον. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Αν το ψάξετε, κύριε Υπουργέ, µπορεί να µειώσουµε τον ΦΠΑ

και στα υπόλοιπα. Δείτε το λίγο. Όλο και υπάρχει η δυνατότητα.
Μην είστε αρνητικοί. Για δείτε το.

Ορίστε, κυρία Λινού, έχετε τον λόγο.
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, χαίροµαι που είστε παρόντες. Θα πρέπει να

οµολογήσω ότι διαβάζοντας το νοµοσχέδιο είχα µεγάλη δυσκο-
λία να οργανώσω τη σκέψη µου και το τι θα πω γιατί έχει πολλά
θέµατα πολύ διαφορετικά και αντιµετωπίζει, θα έλεγα, µε µικρο-
προβλήµατα όλη την γκάµα της υγείας. Ξεκινάει µε τους εµβο-
λιασµούς, µιλάει για προστασία και προαγωγή της δηµόσιας
υγείας -µε την έννοια που κατανοούµε τη δηµόσια υγεία οι ειδικοί
της δηµόσιας υγείας, που σηµαίνει κυρίως πρόληψη και προ-
αγωγή υγείας- και, βεβαίως, µιλάει εκτενώς για τις υπηρεσίες
υγείας. 

Το πρώτο, το οποίο θα ήθελα να πω, είναι ότι χάρηκα πολύ,
κύριε Θεµιστοκλέους, γιατί αναφέρατε ότι θα έχουµε -δεν
έχουµε ακόµα απ’ ότι ξέρω- θα παραλάβουµε τα δύο τελευταία
εµβόλια για τον COVID, που είναι το «Spikevax» και το «Comir-
naty» της «PFIZER», που και τα δύο περιλαµβάνουν και προστα-
σία από τα πιο πρόσφατα Ο ή τύπους ή υποτύπους Ο, όπως η
«Κράκεν».

Αυτό είναι καλό. Όµως, αν πραγµατικά ασχολούµαστε µε την
προστασία από τον COVID και ο λόγος που παρατείνουµε τις
συµβάσεις για τρεις µήνες µε οδηγεί στο συµπέρασµα να δεχθώ
αυτό που έχουν πει πολλοί συνάδελφοι από κόµµατα της Αντι-

πολίτευσης ότι δεν υπάρχει πανδηµία και, άρα, δεν υπάρχει κίν-
δυνος. Πανδηµία δεν έχουµε, αλλά κινδύνους συνεχίζουµε να
έχουµε και σηµαντικούς.

Τα τελευταία data που βρήκα από τον ΕΟΔΥ µιλάνε για τριάντα
πέντε θανάτους σε µία εβδοµάδα. Αν το συγκρίνουµε αυτό µε το
πόσο φοβόµαστε για τους δύο θανάτους από ατυχήµατα, που
είναι τροµερό το ότι έχουµε δύο θανάτους την ηµέρα καµµιά
φορά από εργατικά ατυχήµατα, -είναι επίσης µια αποτυχία της
πρόληψης- δεν είναι τόσο αµελητέος ο κίνδυνος από τον κορω-
νοϊό. 

Όµως, αν µας απασχολεί η προαγωγή της δηµόσιας υγείας
και µόνο για τον κορωνοϊό, νοµίζω, κύριοι Υπουργοί, κύριοι συ-
νάδελφοι, θα έπρεπε να ασχοληθούµε µε επικοινωνία της υγείας
σηµαντική για να πείσουµε τους συµπολίτες µας µε κατανόηση
και αγάπη να εµβολιαστούν -όχι βέβαια µε πέναλτις- και να ασχο-
ληθούµε και µε όλα τα άλλα θέµατα που σκοτώνουν ανθρώπους,
που είναι κυρίως προβλήµατα χρονίων νοσηµάτων. 

Με τα χρόνια νοσήµατα ασχολείται το τρίτο κεφάλαιο που µι-
λάει για υπηρεσίες υγείας, αλλά εν πολλοίς µόνο µε τις δύο λί-
στες των χειρουργείων και τη λίστα για τα φάρµακα και θα
αναφερθώ σε αυτά µετά.

Θα έπρεπε να έχουµε προληπτικά µέτρα και θα έπρεπε να
απασχολεί αυτό που δεν βλέπω τίποτα στο νοµοσχέδιο για πρό-
ληψη της παχυσαρκίας, για πρόληψη προβληµάτων ψυχικής
υγείας. Και είναι καλό ότι το διδακτορικό της αναφέρθηκε σε
αυτό. Δεν βλέπω τίποτε για πρόληψη για κατάχρηση ουσιών. Το
κάπνισµα, το  αλκοόλ, η κατάχρηση άλλων ουσιών, ακόµα και
φαρµάκων, σκοτώνουν καθηµερινά πολύ περισσότερους ανθρώ-
πους. Δεν βλέπω τίποτα στο νοµοσχέδιο σχετικά µε αυτό, παρ’
ότι λέει ότι αφορά την προαγωγή της δηµόσιας υγείας.

Τώρα ως προς τις υπηρεσίες υγείας, αν θέλαµε πραγµατικά
να βελτιώσουµε τη λίστα ή να βελτιώσουµε τις συνθήκες για τα
χρόνια νοσήµατα, το πρώτο που θα έπρεπε να κάνουµε είναι να
µονιµοποιήσουµε όλους αυτούς τους ανθρώπους και να τους
ανακατευθύνουµε ανάλογα µε τις ανάγκες, τις οποίες δεν τις ξέ-
ρουµε επαρκώς. 

Επίσης, δεν βλέπω τίποτα για την πρόληψη στις περιοχές της
Θεσσαλίας. Εκεί δεν βλέπουµε ούτε πρόληψη για τη λεπτοσπεί-
ρωση, για τα άλλα νοσήµατα που µεταδίδονται, ούτε παρέµβαση
µηχανική για τη µεταφορά όλων αυτών των ουσιών ή µικροβίων
ή µικροβιογόνων ή συνθηκών που καλλιεργούν τα µικρόβια από
το να πάψουν να εκθέτουν τον πληθυσµό της Θεσσαλίας, ούτε
βλέπω ουσιαστική διανοµή µέτρων ατοµικής προστασίας. Το ότι
πιθανόν µοιράσατε είκοσι πέντε χιλιάδες ζευγάρια γαλότσες σε
έναν πληθυσµό επτακοσίων-οκτακοσίων χιλιάδων είναι πάρα
πολύ ελλιπές. 

Όσον αφορά τώρα το θέµα της πρόληψης καρκίνων –αναφέρ-
θηκα σε αυτό-, εγκεφαλικών, άλλων χρονίων νοσηµάτων, δεν
βλέπω τίποτα. Απλώς το όνοµα της προαγωγής της πρόληψης
αναφέρουµε. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ενιαίας λίστας για τα χειρουργεία,
που δεν πρόκειται να µειωθεί η λίστα απλώς επειδή θα µετατρέ-
ψουµε από απλή καταγραφή σε µηχανογραφηµένες τις ανάγκες.
Δεν είδα καµµία δέσµευση ότι ο ενιαίος κατάλογος θα είναι εξει-
δικευµένος ανά νόσηµα, ανά περιοχή, ανά νοσηρότητα στην πε-
ριοχή και ανά είδος ανάγκης. Γιατί δεν µπορεί να απαιτήσουµε
την ίδια πιθανότητα για έναν καρκινοπαθή που είναι και διαβητι-
κός ούτε την ίδια πιθανότητα να χειρουργηθεί κάποιος για µετα-
µόσχευση ή για καρκίνο στην περιφέρεια, ούτε είδαµε ότι την
απόφαση θα την παίρνει ο θεράπων ιατρός. 

Όµως όσον αφορά την παραγωγικότητα, εκτός από το να συµ-
πληρώσουµε και να έχουµε λειτουργούσες το 40% των χειρουρ-
γικών αιθουσών που δεν λειτουργούν, η άλλη λύση που
επιβάλλεται είναι επιτέλους να µελετήσουµε ποιοι είναι οι παρά-
γοντες σε κάθε νοσοκοµείο που επιβραδύνουν τη διαχείριση των
ασθενών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχουν µελέτες και διεθνείς µελέτες και από συγκεκριµένες

χώρες –µε αρχική µελέτη από τον Καναδά, την πιο τελευταία που
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βρήκα εγώ από τη Σουηδία- που λένε ποια είναι αυτά τα barriers,
τι είναι αυτά που εµποδίζουν το να τελεσθεί εγκαίρως µια ιατρική
πράξη. Και ξέρετε τι είναι το πιο απλό; Έλλειψη εργαλείων γιατί
δεν πλύθηκαν. 

Στο Νοσοκοµείο «Αγία Όλγα» που το µελέτησα, υπήρχαν τρία
πλυντήρια εργαλείων, για τη συντήρηση των οποίων όµως ήταν
υπεύθυνη εταιρεία µε ανάθεση. Τα δύο δεν λειτουργούσαν, ήταν
εκτός λειτουργίας και το ένα αν χαλούσε, θα έπρεπε κάποιος επι-
χειρηµατίας απέξω να έρθει, όχι εργαζόµενος να το διορθώσει. 

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Ότι αν έλειπαν δύο εργαλεία, τα χει-
ρουργεία της ηµέρας θα αναβάλλονταν. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό
ως προς τον κίνδυνο για τους ίδιους τους ασθενείς και για τη δα-
πάνη του κράτους; 

Να σας πω κάτι πιο απλό. Ένας τραυµατιοφορέας να µην µπο-
ρεί να κάνει καλά τη δουλειά του, ακυρώνεται ή αναβάλλεται ένα
χειρουργείο. Κάποιος υπάλληλος που ξέχασε να παραγγείλει
αίµα για ένα χειρουργείο, ακυρώνεται το χειρουργείο. Το ακτι-
νολογικό που χάλασε, ακυρώνει το χειρουργείο. Αυτά είναι τε-
ράστια κόστη και αυξάνουν συνεχώς τη λίστα. 

Ποιος θα λύσει το πρόβληµα; Ένας έµπειρος, ικανός και καλά
εκπαιδευµένος διοικητής. Και σε αυτό θα ήθελα να κάνω έκ-
κληση. Όποιοι κι αν είναι οι επόµενοι διοικητές των νοσοκοµείων,
πρώτον, να υπάρξουν γρήγορα, δεύτερον, να εκπαιδευτούν –αν
δεν έχουν ειδική εκπαίδευση- και, τρίτον, να αξιολογούνται ανά
δίµηνο. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, δεν ήθελα να σας σταµατήσω τον χρόνο γιατί φτάσατε
τα εννέα λεπτά. Είναι και η πρώτη σας οµιλία. Είπαµε να δώ-
σουµε µια ανοχή. Όµως αυτό δεν µπορεί να συµβαίνει και αυτό
δεν είναι σωστό για τους υπόλοιπους συναδέλφους. 

Ο κ. Ανδρέας Πουλάς από το ΠΑΣΟΚ έχει τον λόγο και ακο-
λουθεί η κ. Ασηµακοπούλου από την Ελληνική Λύση. 

Ελάτε, κύριε Πουλά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέρνετε για

άλλη µια φορά προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που συµβάλλει
ακόµη περισσότερο στην αποσύνθεση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. 

Το παρόν νοµοσχέδιο περιέχει διατάξεις για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας –η οποία πανδηµία έχει τελειώσει από το Μάιο
του 2023 µε επίσηµη ανακοίνωση του ΠΟΥ-, για τη σύσταση και
λειτουργία της ενιαίας λίστας των χειρουργείων –που και αυτό
έχει ήδη ψηφιστεί από το 2017, αλλά δεν εφαρµόστηκε ποτέ-,
για την εισαγωγή συστήµατος παρακολούθησης φαρµάκων στην
εγχώρια αγορά –αφού αφήσαµε ανεξέλεγκτες τις φαρµακευτι-
κές εταιρείες, τις φαρµακαποθήκες και σήµερα δεν υπάρχουν
στα νοσοκοµεία µας ούτε αντιτετανικοί οροί και οι πολίτες τρέ-
χουν από το ένα φαρµακείο στο άλλο για να βρουν το φάρµακό
τους-, για την παράταση των συµβάσεων εργασίας ορισµένου
χρόνου που έγιναν λόγω πανδηµίας –παρατείνεται η οµηρία των
συµβασιούχων οι οποίοι εργάζονται σε νευραλγικά πόστα τόσο
σε νοσοκοµεία, στο Υπουργείο Υγείας, στους εποπτευόµενους
φορείς του Υπουργείου και στο Υπουργείο Κλιµατικής Αλλαγής
και Πολιτικής Προστασίας, να µην το ξεχνάµε-, για την παράταση
για άλλη µια φορά της θητείας των διοικήσεων των νοσοκοµείων
και, τέλος, για την τροποποίηση των προσόντων του Προέδρου
της Εθνικής Αρχής Ιατρικά Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής
ολοκληρώνοντας το πολιτικό έγκληµα της υποβάθµισής του
µέσω της θέσπισης φωτογραφικών κριτηρίων για συγκεκριµέ-
νους υποψηφίους επιλογής σας. 

Από τον τρόπο που διαχειρίζεστε τον κρίσιµο αυτό και πολύ-
παθο χώρο της δηµόσιας υγείας είναι ολοφάνερο ότι ο µοναδι-
κός στόχος σας είναι η υποβάθµιση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας σε τέτοιο σηµείο που πλέον να µην απολαµβάνει της εµ-
πιστοσύνης των πολιτών. 

Ευσεβής σας επιθυµία είναι η µετατροπή των νοσοκοµείων σε
κουφάρια, χωρίς προσωπικό, καθώς ολοένα και περισσότεροι
συνταξιοδοτούνται, παραιτούνται απογοητευµένοι, κατάκοποι,
ώστε να παραδοθούν τα νοσοκοµεία σε ιδιώτες, σε ασφαλιστικές
εταιρείες, σε ιδιωτικά συµφέροντα. 

Στην Αργολίδα µας, για το θέµα της έλλειψης παιδιάτρων,
ακτινολόγων, παρά τις συνεχείς παρεµβάσεις µας παραµένουν
τα προβλήµατα, χωρίς να έχετε δώσει ούτε µία λύση. Οι κάτοικοι
της Αργολίδας ταλαιπωρούνται καθηµερινά στα νοσοκοµεία µε
δική σας ευθύνη. 

Ποια είναι η αλήθεια λοιπόν για την κατάσταση της υγείας στη
χώρα µας; Η πανδηµία τελείωσε και εσείς ακόµα δεν έχετε δώσει
λογαριασµό για τη διαχείρισή της. Πόσο µας κόστισε; Πόσο απέ-
δωσε η πολιτική σας που κάνατε για τα εµβόλια; Πότε επιτέλους
θα αποτιµηθεί επίσηµα η διαχείριση της πανδηµίας από την Κυ-
βέρνησή σας που αποδείχθηκε ολέθρια και σε απώλειες ανθρώ-
πινων ζωών και οικονοµικών πόρων; Πώς και πότε θα καλυφθούν
οι κενές οργανικές θέσεις του ΕΣΥ που διαρκώς αυξάνονται µε
τις συνταξιοδοτήσεις και τις παραιτήσεις των υγειονοµικών, που
δεν αντέχουν σε εργασιακούς ρυθµούς γαλέρας; Πόσο θα αντέ-
ξουν να εργάζονται οι γιατροί µε το σαρανταοκτάωρο που νοµο-
θετείτε; Οι γιατροί έχουν φτάσει στα όριά τους. Είναι οι
χειρότερα αµειβόµενοι στις είκοσι επτά χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Ποια µέτρα έχετε λάβει για την ανάσχεση της µαζικής φυγής
των γιατρών και των νοσηλευτών στο εξωτερικό; Τι θα κάνετε µε
τους εργολάβους στην καθαριότητα, στη σίτιση, στη φύλαξη των
νοσοκοµείων; Θα σταµατήσετε τους διαγωνισµούς; Θα προσλά-
βετε προσωπικό µε βάση το άρθρο 63 του ν.4430/2016; Γιατί,
σύµφωνα µε τον Πρόεδρο της ΠΟΕΔΗΝ, έχετε προχωρήσει σε
αυτή τη διαδικασία. Ισχύει αυτό; Απαντήστε µας. Περιµένουµε
απάντηση. 

Πότε επιτέλους θα αξιολογήσετε τους διοικητές των νοσοκο-
µείων, όπως είχατε νοµοθετήσει από την πρώτη σας θητεία; Αντί
για εγκάθετους και κοµµατικά στελέχη, θα κάνετε διαγωνισµό
για να επιλεγούν πραγµατικά ικανά στελέχη µε εξειδίκευση, εµ-
πειρία και γνώση; 

Έχετε δηµιουργήσει κριτήρια αξιολόγησης και κριτήρια επιλο-
γής; Σχεδόν καθηµερινά βλέπουµε να αποπέµπονται από τις δι-
οικήσεις των νοσοκοµείων µετά από καταγγελίες εργαζοµένων
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Μετά το Νοσοκοµείο «Μεταξά»,
ήρθε η σειρά του «Αγία Όλγα» και έπεται και συνέχεια. Πόσο
έχουν προχωρήσει τα έργα που γίνονται µέσω του ΤΑΙΠΕΔ για
την αναµόρφωση των τµηµάτων επειγόντων περιστατικών, των
κέντρων υγείας και των τµηµάτων των νοσοκοµείων που αντιµε-
τωπίζουν κτιριακά προβλήµατα; Μήπως κινδυνεύουν να χαθούν
χρήµατα; Σε ποιο βαθµό έχει προχωρήσει η ψηφιοποίηση στα
νοσοκοµεία µε εντολή των διοικητών σας; 

Κύριε Υπουργέ, δεν µπορεί να είµαστε θετικοί στο έργο σας
γιατί αποδεικνύει ότι δεν έχετε επίγνωση της κατάστασης που
επικρατεί στα νοσοκοµεία της χώρας. Και αυτό φαίνεται και από
τον αριθµό των «εντέλλεσθαι» των υγειονοµικών για τη µετακί-
νησή τους, ακόµα και εκτός υγειονοµικής περιφέρειας, παρ’ όλο
που προσπαθείτε να χρυσώσετε το χάπι, αυξάνοντας τη σχετική
αποζηµίωση, από την αναποτελεσµατικότητα του τρόπου εφαρ-
µογής της ενιαίας λίστας χειρουργείων λόγω έλλειψης ελεγκτι-
κού µηχανισµού, όπου εύκολα µπορεί ένα περιστατικό να
χαρακτηριστεί επείγον και άρα, αµέσως η λίστα να αυξάνει για
τα επόµενα χρόνια.

Η θεσµοθέτηση της ενιαίας λίστας των χειρουργείων που
αφορά σε όλα τα νοσοκοµεία της χώρας θα οδηγήσει πολλούς
ασθενείς για την πραγµατοποίηση του χειρουργείου τους στον
ιδιωτικό τοµέα.

Η λύση, κύριε Υπουργέ, είναι µία: Πλήρωση των κενών θέσεων
των χειρουργικών, των αναισθησιολογικών ειδικοτήτων για να
ανοίξουν, να λειτουργήσουν οι χειρουργικές αίθουσες των νοσο-
κοµείων, ώστε να σταµατήσουν οι πολύµηνες αναµονές. Οτιδή-
ποτε άλλο είναι πρόχειρο, αποσπασµατικό και πιθανόν να
οδηγήσει και σε χρεοκοπία τον ΕΟΠΥΥ, τη στιγµή που οι ασθε-
νείς θα οδηγούνται στον ιδιωτικό τοµέα που θα λειτουργεί µέσω
των συµπράξεων µε το δηµόσιο. Προτάσεις υπάρχουν: Γενναία
χρηµατοδότηση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας µε αυξήσεις
των µισθών για το υγειονοµικό προσωπικό, για τους γιατρούς,
ένταξη των υγειονοµικών στα βαρέα και ανθυγιεινά και πλήρωση
των κενών θέσεων.

Αναφορικά µε τις ελλείψεις των φαρµάκων στην ελληνική
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αγορά, ενώ το πρόβληµα υπάρχει τα τελευταία χρόνια -το γνω-
ρίζετε- τελευταία στιγµή φτιάχνετε το ηλεκτρονικό σύστηµα πα-
ρακολούθησης και διακίνησης των φαρµάκων, αλλά
κινδυνεύουµε να διανύσουµε έναν ολόκληρο χειµώνα, να µην
έχει φτιαχτεί η πλατφόρµα και να παραµείνουµε πάλι χωρίς φάρ-
µακα.

Όµως, δεν είναι µόνο αυτό. Στον χώρο του φαρµάκου η πολι-
τική σας κάτι µυρίζει. Δεν είναι τυχαία η αλλαγή της στάσης της
κ. Αγαπηδάκη απέναντι στη συνταγογράφηση ή µη του αντιγρι-
πικού εµβολίου. Και σήµερα παραιτήθηκε και ο Πρόεδρος του
ΕΟΦ.

Τι συµβαίνει, άραγε, κύριε Υπουργέ; Ποια είναι η πολιτική σας
για το φάρµακο; Για ποιους λόγους παραιτήθηκε ο κ. Φιλίππου;

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Μα, δεν παραι-
τήθηκε ο Πρόεδρος! Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να διακόψω λίγο;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Να τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, για να µην
σπαταλήσω και τον χρόνο µου;

Μετά θα µιλήσετε, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Υπουργέ, αν δεν επιτρέπει ο οµιλητής, πώς θα µιλή-
σετε;

Ολοκληρώστε, κύριε συνάδελφε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Διαβάζουµε: «Άλλη µια µεγάλη αστοχία

στον τοµέα της υγείας είναι και η µη δηµιουργία σήµερα του
Εθνικού Μητρώου Νεοπλασιών, γεγονός που υποβαθµίζει την
εθνική στρατηγική κατά του καρκίνου και καταστρατηγεί την Ευ-
ρωπαϊκή Χάρτα Υγείας».

Και να συµπληρώσω και το άλλο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, ολοκληρώστε.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Ακούγεται ότι υπάρχουν εξετάσεις που

γίνονταν για την πρόληψη τύπων καρκίνου παχέος εντέρου οι
οποίες έχουν σταµατήσει. Έχουν πραγµατικά σταµατήσει; Τα δη-
µοσιεύµατα είναι προς τη σωστή κατεύθυνση; Είναι έτσι όπως τα
γράφουν, ή υπάρχει κάποιο άλλο θέµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κλείστε,
κύριε συνάδελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΟΥΛΑΣ: Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, η προσφορά
του ΠΑΣΟΚ στο έθνος για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που δηµι-
ουργήσαµε πριν σαράντα χρόνια ξεθωριάζει, υποβαθµίζεται,
συρρικνώνεται και πεθαίνει επί ηµερών σας. Οι επιλογές σας
απέχουν πολύ από το να µετασχηµατίσουν το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας σε ένα σύγχρονο, δυναµικό οργανισµό που θα ανταπο-
κρίνεται επαρκώς στις ανάγκες των πολιτών, χωρίς ταξικά πρό-
σηµα και οικονοµικά κριτήρια.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κοιτάξτε, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, το λέω µε πολύ σεβασµό στο πρόσωπο
όλων: Εδώ κάνουµε διάλογο. Λέει κάποιος, αντιλέγει κάποιος,
κάνει δηλώσεις υπευθύνως. Δεν µπορεί καθένας, εφ’ όσον κά-
ποια πράγµατα επιβεβαιώνονται, διαψεύδονται, να συνεχίσει να
µιλάει.

Η θητεία, λοιπόν, του Προέδρου του ΕΟΦ έχει λήξει στις 29
Σεπτεµβρίου. Τελεία και παύλα!

Δεύτερον, αυτόν τον ΕΟΦ στον οποίο αναφέρεστε να τον χαί-
ρεστε εσείς και όποιοι άλλοι! Εγώ δεν θέλω τέτοιον ΕΟΦ! Θέλω
έναν ΕΟΦ, ο οποίος όλα αυτά τα χρόνια να ενηµερώνει τους Έλ-
ληνες πολίτες, έναν ΕΟΦ ο οποίος θα έχει διαφάνεια, ΕΟΦ ο
οποίος θα ξέρει τι φάρµακα λείπουν και ποια είναι σε επάρκεια,
για να µπορεί να παίρνει ο Υπουργός και η Κυβέρνηση αποφά-
σεις, ΕΟΦ ο οποίος αξιολογεί την αποτελεσµατικότητα των φαρ-
µάκων.

Αυτό θέλω να επιδιώξω, λοιπόν και θα το κάνουµε, κύριε συ-
νάδελφε. Και θα το κάνουµε σωστά, όπως θα κάνουµε και ένα
Εθνικό Σύστηµα Υγείας -κρατήστε το αυτό, σας το δηλώνω σή-
µερα εδώ µε αφορµή την ψήφιση του νοµοσχεδίου- που στο
τέλος της τετραετίας πραγµατικά θα είναι από τα καλύτερα στην

Ευρώπη. Αυτό σας το βεβαιώνω και σε αυτό δεσµεύοµαι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Πα-

παδόπουλε, θα µιλήσετε, είπαµε, µισό λεπτό. Επειδή, αν συνεχί-
σουµε µε τους κοινοβουλευτικούς, εγώ θα δώσω τον λόγο στον
κ. Μάντζο που θέλει να µιλήσει και µετά στον κ. Παπαδόπουλο.

Και εσείς θα µιλήσετε, κύριε Παπαδόπουλε, σε ένα λεπτό.
Μετά µην φωνάζουν οι συνάδελφοι γιατί δεν παίρνουν τον

λόγο.
Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό από

το πρωί να αιτιολογεί την αποχώρηση, παραίτηση-αποχώρηση
εν τέλει του Προέδρου του ΕΟΦ µε βάση τη λήξη της θητείας
του, αλλά µόλις πριν από λίγη ώρα περιγράψατε έναν ΕΟΦ και
ζητήσατε το ΠΑΣΟΚ να τον χαίρεται.

Να σας ενηµερώσω, κύριε Υπουργέ, ότι εσείς εποπτεύετε τον
Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων, είναι το Υπουργείο Υγείας και ο
Υπουργός Υγείας που τον εποπτεύει. Με λίγα λόγια, µας είπατε
τώρα ότι παραλάβατε σχεδόν καµένη γη, αν καταλαβαίνω καλά
από τον προκάτοχό σας. Είναι ένας ΕΟΦ που δεν κάνει τη δου-
λειά του, ένας ΕΟΦ διαλυµένος, ένας ΕΟΦ που δεν ελέγχει την
αγορά φαρµάκου, ένας ΕΟΦ που δεν σας ενηµερώνει για τις ελ-
λείψεις στην αγορά των φαρµάκων, αλλά πρέπει να τον χαίρεται
η Αντιπολίτευση και όχι η Κυβέρνηση που τέσσερα χρόνια τον
χαιρόταν και τον ανεχόταν σε αυτή του την κατάσταση. Τελικά,
κύριε Υπουργέ, όντως έληξε η θητεία ή χρεώνετε και στον πρώην
Πρόεδρο του ΕΟΦ όλη την κατάσταση την οποία αυτή τη στιγµή
περιγράφετε και αν όχι µόνο στον Πρόεδρο του ΕΟΦ, µήπως και
στον προκάτοχό σας Υπουργό Υγείας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Με συγχωρείτε, αλλά µπορεί
να µην ξέρω καλά τη διαδικασία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν πειρά-
ζει, θα τη µάθετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Όµως άκουσα ότι ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος µπορεί να παρεµβαίνει σε αυτά που
ακούει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε,
κύριε Παπαδόπουλε, την ξέρετε µια χαρά τη διαδικασία. Απλώς
θέλω να ξέρετε ότι κάθε φορά που οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι µιλούν -και έχετε κάθε δικαίωµα να µιλήσετε- θα µειώνεται
ο χρόνος των συναδέλφων.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Δύο πραγµατάκια θα ήθελα να

πω για τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Πραγµατικά, στην αρχή στον
ιό της Γουχάν είχαµε σοβαρά πολύ καλά αποτελέσµατα. Οι ίδιες
οι εταιρείες έδιναν για ίαση πάνω από 80% τα µονοκλωνικά αντι-
σώµατα, όταν θα τα πάρουν τις πρώτες πέντε µέρες οι ασθενείς.
Αυτά τα αντισώµατα ξέρουµε ότι µε τις αιφνίδιες και ταχύτατες
µεταλλάξεις δεν έχουν αυτή την αποτελεσµατικότητα. Ίσως µόνο
µπορούν να περιοριστούν σε βαριά ανοσοκατεσταλµένα και
πολύ ιδιαίτερα περιστατικά.

Σε ό,τι αφορά τις ΜΕΘ που ακούµε, οι ΜΕΘ στα δικά µας τα
νοσοκοµεία που έγιναν αυτές τις ηµέρες είναι σε επίπεδο κον-
τέινερς και γι’ αυτό και έχουµε αυτά τα ωραία αποτελέσµατα που
ανέφεραν οι συνάδελφοι. Αυτές τις ΜΕΘ θα τις δικαιολογούσα
µόνο αν ήµασταν στην Ουκρανία και ήµασταν σε εµπόλεµη κα-
τάσταση. Σε µια πολιτισµένη ευρωπαϊκή χώρα δεν θα µπορούσα
να τις δεχτώ.

Άκουσα από συνάδελφο πριν από λίγο να προµοτάρει εµβόλια
και µάλιστα έδωσε συγκεκριµένα ονόµατα. Αυτό µε ξεπερνάει.

Και τελευταίο άκουσα ότι υπάρχουν τριάντα πέντε θάνατοι την
εβδοµάδα. Παλιά δεν είχαµε θανάτους από γρίπη και γριπώδεις
συνδροµές; Τώρα βρήκαµε να κατατροµοκρατούµε τον κόσµο;
Είµαστε και ακαταδίωκτοι δηλαδή;

Και επίσης, θέλω να πω, σε αυτούς τους τριάντα πέντε θανά-
τους ρωτήσατε πόσες δόσεις έχουν κάνει; Ρωτήσατε ποιοι είναι
εµβολιασµένοι και ποιοι δεν είναι;
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία,
εσείς έχετε εµβολιαστεί;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ όχι, δεν έχω εµβολιαστεί
και είµαι καλά.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Είναι ιατρικό απόρρητο. Γιατί τον ρω-
τάτε, κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αν θέλει,
µου απαντάει, δεν επιβάλλω σε κάποιον να µου απαντήσει.

Κύριε Παπαδόπουλε, τελειώσατε; Θα µιλήσετε µετά από τρεις
οµιλητές έτσι και αλλιώς! Έχετε την πρωτολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,

θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Θα µιλήσω λι-

γότερο από ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Δεν έχω καµµία διάθεση
να διακόψω τη ροή των οµιλιών των συναδέλφων, αλλά εδώ
µέσα, ανεξάρτητα αν κάποιοι είναι λιγότερα χρόνια, κάποιοι πε-
ρισσότερα, υπάρχει µια συνέχεια στην πολιτική ζωή της χώρας.
Περάσαµε µια µεγάλη κρίση επί δέκα χρόνια. Δυστυχώς, πάρα
πολλά τµήµατα του δηµόσιου τοµέα εγκαταλείφθηκαν και έχουν
µείνει πίσω σε σχέση µε τις σύγχρονες ανάγκες και απαιτήσεις
της κοινωνίας και της χώρας.

Η απάντηση είναι, λοιπόν, ότι ένα από αυτά είναι και ο ΕΟΦ και
η δική µου αποστολή είναι αυτόν τον ΕΟΦ να τον προσαρµόσω
µε τις προσπάθειές µου, τις προσπάθειες της Κυβέρνησης, µε
όλα τα εργαλεία που διαθέτουµε, να τον κάνουµε να ανταποκρι-
θεί στις σύγχρονες ανάγκες της κοινωνίας, των ασθενών και της
ελληνικής πολιτείας.

Άρα, λοιπόν, γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά τι συνέβη τα τελευ-
ταία δέκα χρόνια στη χώρα. Δεν θέλω να επεκταθώ περισσότερο.
Ας κλείσουµε εδώ το θέµα. Επαναλαµβάνω ότι η θητεία του Προ-
έδρου του ΕΟΦ τελείωσε στις 29 Σεπτεµβρίου. Ο άνθρωπος ολο-
κλήρωσε µία µεγάλη θητεία και εµείς συνεχίζουµε τη δική µας
δουλειά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είναι
καλά! 

Συνεχίζουµε τώρα…
ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα

λεπτό επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Λινού, δεν είπε το όνοµά σας. Να προµοτάρουµε εµβόλια τώρα;
Τα λέµε αυτά εδώ και πέντε χρόνια τώρα. Πάλι τα ίδια; Να γυρί-
σουµε πέντε χρόνια πίσω; Πάει αυτό τώρα τελείωσε, έχει κλείσει
αυτό το θέµα τώρα. 

ΑΘΗΝΑ ΛΙΝΟΥ: Ανέφερα τα δύο εµβόλια που εγκρίθηκαν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία

Λινού, να σας πω κάτι; Επειδή είµαστε γιατροί, όταν κάποιος πάει
στο νοσοκοµείο, δεν χρειάζεται να προµοτάρει ούτε ποια γάζα
βάζει ούτε τι οξυγόνο, το παίρνει και δεν µιλάει καθόλου, γιατί
πρέπει να ανταποκριθεί στις ανάγκες. Και έτσι πρέπει να κάνουν
οι γιατροί. Μην καθόµαστε τώρα να συζητάµε µία κατάσταση
τρία χρόνια πριν. Μην µπαίνετε καθόλου σε αυτή τη διαδικασία. 

Πάµε τώρα στην κ. Ασηµακοπούλου από την Ελληνική Λύση.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προβλήµατα

που προκύπτουν σε βάρος του ΕΣΥ και της πρωτοβάθµιας
υγείας ειδικότερα είναι αποτέλεσµα των καταστροφικών πολιτι-
κών της Κυβέρνησης που αντιµετωπίζει την υγεία ως εµπόρευµα
και ευκαιρία για εκτεταµένες ιδιωτικοποιήσεις, µε αποτέλεσµα
τα κέντρα υγείας σε όλη τη χώρα να δυσκολεύονται να ανταπο-
κριθούν στις ανάγκες υγείας των πολιτών. Η Κυβέρνηση αρνείται
να στελεχώσει τα κέντρα υγείας και τα νοσοκοµεία και συνεχίζει
την υποχρηµατοδότηση του ΕΣΥ, µε συνέπεια την υποβάθµιση
των παρεχόµενων υπηρεσιών.

Πάµε τώρα στα χειρουργεία. Σύµφωνα µε πρόσφατα σχετικά
δηµοσιεύµατα τα οποία θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, η λίστα
του Νοσοκοµείου «Ευαγγελισµός», η οποία αναρτήθηκε στις 15

Σεπτεµβρίου, αριθµεί τέσσερις χιλιάδες εννιακόσιες εβδοµήντα
έξι εγγραφές ασθενών που περιµένουν να χειρουργηθούν. 

Η λίστα χειρουργείου του ΚΑΤ για το σύνολο των χειρουργι-
κών τµηµάτων του είχε έξι χιλιάδες οκτακόσιες σαράντα επτά εγ-
γραφές, οι παλαιότερες εκ των οποίων χρονολογούνται από
πέρυσι τον Σεπτέµβριο.

Η λίστα χειρουργείου τού «Αλεξάνδρα» είχε χίλιους εκατόν σα-
ράντα τρεις ασθενείς σε αναµονή, εκ των οποίων οι τετρακόσιοι
δέκα αφορούσαν λαπαροσκοπικά, γυναικολογικά χειρουργεία.

Στον αντίποδα η µόνη λύση που παρουσιάζεται στις Ελληνίδες
και στους Έλληνες φορολογούµενους είναι να δώσουν αρκετές
χιλιάδες ευρώ ακόµη και για µικροεπεµβάσεις στα ιδιωτικά νο-
σοκοµεία. Θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε ό,τι έχει σχέση µε την
υγεία; Φέρνετε, λοιπόν, την ενιαία λίστα χειρουργείων. 

Η γενεσιουργός αιτία της τραγικής κατάστασης που περιγρά-
ψαµε παραπάνω είναι µόνο οι τυχόν διπλογεγραµµένοι στις λί-
στες και όχι οι ελλείψεις των νοσοκοµείων σε προσωπικό; 

Σε ανακοίνωσή της η Επαγγελµατική Ένωση Παθολόγων Ελ-
λάδας αναφέρει ότι τα κενά των νοσοκοµείων πανελλαδικά κα-
λύπτονται πλέον µε διασπορά συναδέλφων από ήδη
ελλειµµατικά πόστα. Μάλιστα, η µετακίνησή τους είναι σε µορφή
επιτακτικής εντολής που είναι αδύνατον να αρνηθούν. Πρόκειται
πλέον για κάλυψη πάγιων αναγκών µε αθέµιτο τρόπο. Η πρακτική
αυτή είναι αντιεπιστηµονική, παράνοµη και επικίνδυνη τόσο για
τους ασθενείς όσο και για τους ίδιους τους συναδέλφους. 

Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται ένα µαζικό κύµα αποχώρη-
σης γιατρών του ΕΣΥ από τα δηµόσια νοσοκοµεία προς τον ιδιω-
τικό τοµέα υγείας ή το εξωτερικό, µε στόχο να εξασφαλίσουν
καλύτερες εργασιακές και µισθολογικές ανάγκες. Και αυτό γιατί
ζητούν το αυτονόητο, αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας και αξιο-
πρεπείς αµοιβές.

Σύµφωνα µε την Πανελλήνια Οµοσπονδία Εργαζοµένων Δηµο-
σίων Νοσοκοµείων, το 40% των χειρουργικών αιθουσών στα δη-
µόσια νοσοκοµεία είναι κλειστές, λόγω έλλειψης προσωπικού,
κυρίως αναισθησιολόγων και νοσηλευτών, µε αποτέλεσµα να
υπάρχουν αναµονές που µπορεί να φτάσουν και τα τρία έτη. 

Χαρακτηριστική, όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά, είναι
και η περίπτωση του «Θριάσιου» Νοσοκοµείου, στο οποίο λει-
τουργούν µόνο πέντε από τις δεκατρείς διαθέσιµες χειρουργικές
αίθουσες. 

Δεν µας είπατε, όµως, πώς θα ελέγξετε το φαινόµενο που δυ-
στυχώς παρατηρείται, να παρακάµπτεται δηλαδή η ενιαία λίστα
µε το να γίνεται επίκληση σε λόγους επείγουσας επέµβασης, για
να µπουν νωρίτερα στο χειρουργείο οι ασθενείς που είναι γνω-
στοί κάποιων γιατρών; 

Στο νοµοσχέδιο αναφέρεται ότι από την ενιαία λίστα εξαιρούν-
ται τα επείγοντα περιστατικά, τα οποία έχουν άµεση ανάγκη χει-
ρουργικής επέµβασης. Αν δεν υπάρξουν µηχανισµοί να ελεγχθεί
αυτό το φαινόµενο, τότε πολύ φοβόµαστε ότι το επείγον θα συ-
νεχίσει να αποτελεί την πρόφαση υπέρ κάποιων και εις βάρος
των πολλών σε αρκετές περιπτώσεις. 

Αναφορικά µε τις ρυθµίσεις που τίθενται στο παρόν του
Υπουργείου Παιδείας Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, και εδώ
παράταση στην παράταση, κατά την πάγια τακτική του επιτελι-
κού κράτους. Δεν κατανοούµε τι νόηµα έχουν αυτές οι παρατά-
σεις. Γιατί δεν ασχολείστε επιτέλους µε σοβαρά ζητήµατα, όπως
είναι η απίστευτη υποχρηµατοδότηση των ΑΕΙ και οι εξευτελιστι-
κοί µισθοί των ακαδηµαϊκών; Στην αιτιολογική έκθεση δεν λέτε
απολύτως τίποτα. Μήπως οι παρατάσεις σχετίζονται µε την αυ-
στηροποίηση των όρων «πρόσληψη διδασκόντων επιστηµόνων
κατόχων διδακτορικού στα ΑΕΙ» που ζήτησε η Ειδική Γραµµατεία
Διαχείρισης Προγραµµάτων του Ευρωπαϊκού Κοινοτικού Τα-
µείου, για να µην κοπεί η χρηµατοδότηση από την Κοµισιόν; Ή
µήπως τελικά οι νόµοι που ψηφίσατε δεν πέτυχαν τους στόχους
που είχατε βάλει, όπως ήταν η ενίσχυση της αξιοκρατίας, της αν-
τικειµενικότητας, της διαφάνειας και του αδιάβλητου των διαδι-
κασιών; 

Η προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας -και αυτό θα
το καταθέσουµε στα Πρακτικά- θεωρούσε ότι ο τρόπος µε τον
οποίο εκλέγονταν και εξελίσσονταν τα µέλη του διδακτικού και
ερευνητικού προσωπικού αποτελούσε µία από τις σηµαντικότε-
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ρες παθογένειες του ελληνικού πανεπιστηµίου, καθώς το σύ-
στηµα χαρακτηρίζονταν από φαινόµενα αυθαιρεσίας, οικογενει-
οκρατίας, νεποτισµού και αναξιοκρατίας και άφησε υπόνοιες για
στηµένους φωτογραφικούς διαγωνισµούς ΑΕΙ και στηµένα εκλε-
κτορικά σώµατα, καθώς και για υποψήφιους επιστήµονες που
προωθούνται για διορισµό στο ΑΕΙ, είτε λόγω των συγγενών
τους, εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας, ή ακαδηµαϊκών. Μήπως τελικά
δεν άλλαξε τίποτα;

Στην πρόσφατη Σύνοδο Πρυτάνεων Ελληνικών Πανεπιστηµίων
στην Καστοριά, η σύνοδος έθεσε ως επιτακτικό πρόβληµα την
υποστελέχωση των πανεπιστηµίων σε διοικητικό και διδακτικό
προσωπικό και ζήτησε την αναπλήρωση των θέσεων µελών ΔΕΠ,
ΕΔΙΠ, ΕΕΠ, ΕΤΕΠ και διοικητικού προσωπικού που εκκενώνονται
λόγω συνταξιοδοτήσεων κ.λπ., κάτι που επίσης θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά. Έχετε σκοπό να λύσετε αυτά τα προβλήµατα µε
µόνιµες νοµοθετικές ρυθµίσεις ή θα συνεχίσετε µε το «βλέπον-
τας και κάνοντας»; 

Το θέµα της παιδαγωγικής και διδακτικής επάρκειας ήταν ένα
από τα εκατό και πλέον άρθρα που προστέθηκαν εκ των υστέρων
εκτός διαβούλευσης του ν.4957/2022. Αποφασίσατε για κάτι πολύ
σοβαρό που αφορούσε χιλιάδες ενδιαφερόµενους φοιτητές και
εκπαιδευτικούς ΑΕΙ, χωρίς να ρωτήσετε κανέναν. Η Ελληνική
Λύση έθεσε τα κύρια προβληµατικά σηµεία από την αρχή της συ-
ζήτησης του νόµου στις επιτροπές. Σας ρωτήσαµε τι θα γίνει µε
τα µαθήµατα των κατευθύνσεων εκπαίδευσης που ήδη υπάρχουν
στα προγράµµατα των σχολών που θεωρούνται καθηγητικές,
όπως είναι τα µαθηµατικά, η φυσική, η χηµεία, η φιλοσοφική, οι
µουσικές σπουδές και άλλες. Απάντηση δεν πήραµε. Να σηµει-
ωθεί ότι στις περισσότερες καθηγητικές σχολές τα µαθήµατα
αυτά είναι υποχρεωτικά και ότι στους υποψήφιους εκπαιδευτι-
κούς υποχρεωτική είναι και η πρακτική άσκηση. Και τώρα τι κά-
νετε; Με συνεχείς τροποποιήσεις πάτε από παράταση σε
παράταση. Παραδέχεστε, λοιπόν, ότι οι διατάξεις του νόµου είναι
προβληµατικές, αλλά προσπαθείτε να το λύσετε µε ηµίµετρα. 

Κλείνοντας, εµείς στην Ελληνική Λύση θα συνεχίσουµε να το
λέµε µέχρι να γίνει πράξη. Οι Έλληνες δικαιούνται να έχουν δω-
ρεάν ασθενοφόρο, δωρεάν φάρµακα, άµεση πρόσβαση στη δη-
µόσια υγεία, καλά νοσοκοµεία. Όµως, χωρίς προσλήψεις δεν
λειτουργεί το ΕΣΥ και καταρρέει.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε και για τον χρόνο, κυρία συνάδελφε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Αθανάσιο Χαλκιά και αµέσως µετά

τον λόγο θα πάρουν οι κ.κ. Τσιρώνης, Καραγεωργοπούλου και
Παπαδόπουλος. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµι-

λία µου σήµερα εκφράζοντας την ευγνωµοσύνη µου προς το ια-
τρικό και νοσηλευτικό προσωπικό της χώρας µας που κάτω από
τροµερά αντίξοες συνθήκες εξακολουθούν να προσφέρουν τα
µέγιστα στους Έλληνες πολίτες. 

Είναι γεγονός ότι η Ελλάδα βρίσκεται µεταξύ των τελευταίων
στην Ευρώπη σε δαπάνες για την υγεία, σε ποσοστά κάλυψης
ιατρικών αναγκών, αλλά και σε αναλογία ιατρών προς ασθενείς.
Με βάση τα τελευταία επίσηµα στατιστικά στοιχεία από την ΕΛ-
ΣΤΑΤ, στην Ελλάδα αντιστοιχούν µόλις εξήντα δύο γιατροί ανά
δέκα χιλιάδες κατοίκους τη στιγµή που ο µέσος όρος της Ευρώ-
πης είναι οι ογδόντα.

Η Ελλάδα έχει, επίσης, πολύ λιγότερες κατά κεφαλήν δαπάνες
για την υγεία σε σχέση µε άλλα κράτη. Συγκεκριµένα, στην Ελ-
λάδα δαπανάµε µόλις 1.603 ευρώ ανά πολίτη, ενώ ο ευρωπαϊκός
µέσος όρος είναι στα 3.523 ευρώ. Επίσης, ένα πολύ µεγάλο
µέρος των ιατρικών δαπανών δεν καλύπτεται, ειδικά ό,τι αφορά
την προληπτική ιατρική. Τα αποτελέσµατα είναι ακόµα χειρότερα
στα χαµηλότερα εισοδηµατικά στρώµατα. 

Είναι γεγονός ότι οι ανάγκες µας σε βιταµίνες και ιχνοστοιχεία
δεν καλύπτονται από τις τροφές και µόνο. Είναι επιτακτική
ανάγκη να λαµβάνουµε συµπληρώµατα διατροφής, τα οποία
όµως είναι ακριβά και δεν καλύπτονται από τον ΕΟΠΥΥ. Είναι
αποδεδειγµένο ότι η τακτική γυµναστική προλαµβάνει καρδιαγ-
γειακές νόσους και ορθοπεδικά προβλήµατα, αλλά το γυµναστή-
ριο δεν καλύπτεται ούτε και επιδοτείται µε κάποιο τρόπο, σε
αντίθεση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες, όπως το Βέλγιο, η Δανία
και η Ολλανδία. 

Ακόµη ένα τρανταχτό παράδειγµα είναι η οδοντιατρική κά-
λυψη, η οποία είναι ανύπαρκτη στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. Δώ-
σατε «pass» για τα παιδιά για να πάνε σε οδοντίατρο. Όµως, τι
γίνεται µε τους ενήλικες ή τους ηλικιωµένους; Ακόµα και οι πα-
ροχές µετά τη νοσηλεία είναι ανύπαρκτες. Έχετε σκεφτεί ποτέ
τι γίνεται σε περίπτωση που κάποιος σπάσει το πόδι του; Για
αρχή δεν πρόκειται να έρθει ασθενοφόρο να τον παραλάβει και
να τον πάει στο νοσοκοµείο. Η µεταφορά του ασθενούς, αν δεν
έχει πάθει εγκεφαλικό ή έµφραγµα, αποτελεί ευθύνη των συγγε-
νών και φίλων, εάν υπάρχουν και αυτοί. Και µετά; Θα επιστρέψει
σπίτι και δεν αφορά το δηµόσιο σύστηµα υγείας που χρηµατο-
δοτείται από τους φόρους και τις εισφορές αυτού του ανθρώ-
που, εάν θα µπορεί να αυτοεξυπηρετηθεί, εάν θα µπορεί να έχει
ένα πιάτο φαγητό και αν µπορεί να κάνει ένα µπάνιο. 

Οι ελλείψεις είναι έκδηλες. Και οι λύσεις σας; Με βάση το
άρθρο 5 του παρόντος νοµοσχεδίου, µας ζητάτε να δώσουµε την
έγκριση στο να συνεχίσουν να εργάζονται οι γιατροί µας σα-
ράντα οκτώ ώρες την εβδοµάδα. Βεβαίως έχετε εξαγγείλει προσ-
λήψεις, αλλά µένει εκεί, στην εξαγγελία. Πότε θα προσληφθούν
οι νέοι γιατροί; Πότε θα ενισχυθεί το σύστηµα υγείας; Ακόµα και
αύριο να βγει η προκήρυξη, θα περάσουν µήνες, για να µην
πούµε χρόνια, για να αναλάβουν υπηρεσία οι νεοπροσληφθέν-
τες. Εδώ εκκρεµεί ακόµα η έκδοση προσωρινών αποτελεσµάτων
από προκήρυξη του 2022! Σε λίγους µήνες θα έχουµε 2024 και
αποτελέσµατα από την 7Κ/2022 προκήρυξη του ΑΣΕΠ δεν υπάρ-
χουν. Μιλάµε για τρεις χιλιάδες επτακόσιες είκοσι θέσεις και µας
λέει ο κ. Χρυσοχοΐδης ότι θα έχουµε άµεσα δέκα χιλιάδες για-
τρούς. 

Αν για τα τρεισήµισι χιλιάδες άτοµα, κύριε Υπουργέ, θέλουµε
δύο χρόνια, φανταζόµαστε όλοι πόσα χρόνια θα θέλουµε για
τους δέκα χιλιάδες. Και αυτό υπό την προϋπόθεση ότι θα υπάρ-
ξουν αιτήσεις για να καλυφθούν αυτές οι θέσεις. 

Τον περασµένο Μάιο, ο Πρόεδρος της ΠΟΕΔΗΝ –και καταθέτω
στα Πρακτικά µια αναφορά της ΠΟΕΔΗΝ που αναφέρονται αυτά
που θα πω- µίλησε ανοιχτά για την κατάσταση που επικρατεί σε
ορισµένα από τα νησιά µας και είµαι σίγουρος ότι υπάρχουν και
άλλα που δεν είπε. Στη Λήµνο είναι ένας αναισθησιολόγος µόνο
και µάλιστα σε αιτιολογηµένη άδεια σε κάποιο περιστατικό χρει-
άστηκε διασωλήνωση ένας εικοσιεξάχρονος και κάλεσαν ιδιώτη
παθολόγο που τον πλήρωσαν µε µπλοκάκι! Ένα από τα µεγαλύ-
τερα νησιά µας, στρατηγικής σηµασίας γεωγραφικά, έχει έναν πα-
θολόγο, έναν γενικό ιατρό και έναν ΩΡΛ!

Στη Σαντορίνη υπάρχει ένας γενικός ιατρός και ένας παιδία-
τρος. Στη Σύρο, την πρωτεύουσα των Κυκλάδων, κλείνουν µονά-
δες. Υπάρχουν µόλις δύο γιατροί στη µονάδα τεχνητού νεφρού,
όπου είκοσι πέντε συµπολίτες µας υποβάλλονται σε αιµοκά-
θαρση. Δεν υπάρχει διευθυντής της χειρουργικής κλινικής.

Στη Νάξο υπάρχει ένας χειρουργός και ένας αναισθησιολόγος.
Πόσα χειρουργεία µπορούν να κάνουν αυτοί οι δύο άνθρωποι;
Τι θα συµβεί σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης;

Στην Κω δεν υπάρχει παθολόγος. Και δεν δηλώνει και κανείς
να πάει. Και γιατί να δηλώσει τα νησιά; Έχετε εικόνα για το κό-
στος διαβίωσης σε ένα από τα νησιά µας;

Τα καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ δράττοµαι της ευκαιρίας, κύριε Υπουργέ, να προτείνω –
και καλό θα ήταν να το δει η Κυβέρνηση- να φτιαχτούν σπίτια τα
οποία θα φιλοξενούν γιατρούς, λιµενικούς, αστυνοµικούς, σε κά-
ποια από τα νησιά µας που είναι πάρα πολύ ακριβά τα ενοίκια. 
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Το ενοίκιο λοιπόν –αν καταφέρουν να βρουν σπίτι λόγω της
κατάστασης µε το Airbnb- και το κόστος διατροφής ξεπερνούν
κατά πολύ τον µισθό που παίρνουν. Γιατί να προτιµήσουν τα
νησιά µας, τη στιγµή που µπορούν να πάνε στη Σουηδία και να
εργάζονται σε πιο αξιοπρεπείς συνθήκες και µε καλύτερες απο-
λαβές; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, η λύση στο πρόβληµα δεν είναι να εξω-
θούµε το ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό µας σε επαγγελ-
µατική εξουθένωση. Το να εργάζονται τόσες ώρες γιατροί θα
έχει καταστροφικά αποτελέσµατα. Οι άνθρωποι αυτοί δεν κάνουν
µια απλή δουλειά. Έχουν στα χέρια τους τη ζωή άλλων ανθρώ-
πων. Σκεφτείτε το εξής: Θα θέλατε η δική σας ζωή, η ζωή του
παιδιού µας, να εξαρτάται από τη νοητική ικανότητα ενός ανθρώ-
που που δουλεύει κάθε µέρα όλη µέρα χωρίς ξεκούραση; Θα µέ-
νατε ποτέ σε ένα µέρος που για να δει γιατρό θα έπρεπε να
ταξιδέψετε πέντε µε έξι ώρες µε το πλοίο µέχρι την Αθήνα;

Έχουµε από τους πιο ικανούς ιατρούς στην Ευρώπη. Ας τους
δώσουµε κίνητρο να µείνουν στην Ελλάδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε τριάντα δευτερόλεπτα. 
Θα πρέπει να τολµήσουµε για τη µεγάλη κοινωνική αλλαγή του

κράτους και της κοινωνίας µας, όπου θα νοµοθετούµε σε µια
βάση ανθρωποκεντρική και όχι σε µια βάση των αριθµών και
µόνο, έχοντας σεβασµό στη µοναδικότητα του κάθε ανθρώπου
ξεχωριστά, πέρα από οποιαδήποτε οικονοµική ή κοινωνική τάξη. 

Ας κάνουµε την Ελλάδα µας σπουδαία ξανά. 
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε και για τον χρόνο. 
Ακολουθεί ο κ. Τσιρώνης και αµέσως µετά η κ. Καραγεωργο-

πούλου από την Πλεύση Ελευθερίας. 
Ορίστε, κύριε Τσιρώνη, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν

θα µπω σε βάθος στα άρθρα του νοµοσχεδίου, αφού το έχουν
κάνει στην επιτροπή εξαίρετοι συνάδελφοι της Νίκης, η κ. Κου-
ρουπάκη και ο κ. Παπαδόπουλος νωρίτερα. Καλούµαστε, όµως,
σήµερα να τοποθετηθούµε σε ένα ακόµα νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Υγείας µέσα σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, µε έναν
πραγµατικά ψευδεπίγραφο τίτλο που δεν ανταποκρίνεται στην
πραγµατικότητα. 

Με θλίψη διαπιστώνω µελετώντας το νοµοσχέδιο ότι δεν υπάρ-
χει καµµία διάταξη, καµµία αναφορά, κανένα µέτρο αντιµετώπι-
σης για δύο σοβαρότατα υγειονοµικά ζητήµατα που αφορούν τη
δηµόσια υγεία. Πρώτον, είναι σταθερή η παραµονή της χώρας
στις πρώτες θέσεις της Ευρώπης στο θέµα της υπερβάλλουσας
θνησιµότητας. Με βάση τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, την τριετία 2020
- 2022 είχαµε σαράντα πέντε χιλιάδες εξακόσιους επτά παρα-
πάνω θανάτους, εκ των οποίων οι δέκα χιλιάδες πεντακόσιοι πε-
νήντα είναι θάνατοι που δεν οφείλονται στην πανδηµία. 

Σύµφωνα µε τον κ. Παπανικολάου της ΟΕΝΓΕ, η κυριότερη
αιτία είναι η αδυναµία του συστήµατος να καλύψει τους ασθενείς
λόγω της υποστελέχωσης τόσο σε ιατρούς, όσο και σε νοσηλευ-
τικό προσωπικό, σε µια εποχή που οι ανάγκες του κόσµου για
την υγεία πολλαπλασιάζονται. 

Και έρχεστε σήµερα ανερυθρίαστα µε αυτό το νοµοσχέδιο να
οµολογήσετε πως δεν έχετε κανένα σχέδιο, καµµία πολιτική πα-
ρέµβαση, πέρα από τις παρατάσεις και τη διαχείριση –συγχωρέ-
στε µε- της άθλιας κατάστασης του ΕΣΥ, κάτω από την ταµπέλα
και τον τίτλο «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του
κορωνοϊού COVID-19». Είναι ταµπέλα πίσω από την οποία κρύ-
ψατε το έλλειµµά σας στη χάραξη πολιτικών υγείας για τρία χρό-
νια µε τη διαχείριση της πανδηµίας και τώρα που όλος ο κόσµος
την έχει υποβιβάσει σε ενδηµία –και χαίροµαι γιατί είδα ότι συµ-
φωνεί σύσσωµη η Αντιπολίτευση- εσείς ακόµα έχετε την ανάγκη
να κυβερνάτε κάτω από καταστάσεις εκτάκτου ανάγκης, για να
κρύψετε προφανώς την πολιτική ένδεια. 

Η ανάγκη αυτή πολύ εύστοχα θα αποτυπωνόταν στα λόγια του
Καβάφη: «Και τώρα τι θα γίνουµε χωρίς βαρβάρους»; Θα παρα-
φράσω την πρόταση και θα πω: Και τώρα τι θα γίνουµε χωρίς

COVID; Πρέπει να κυβερνήσουµε τώρα.
Και συνεχίζει ο τίτλος του νοµοσχεδίου: «Ρυθµίσεις για την ενί-

σχυση της προστασίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών
υγείας». Ωραίος τίτλος. Τη µελέτη του ΕΟΔΥ για τις ενδονοσο-
κοµειακές λοιµώξεις τη γνωρίζετε; Δείχνει ότι το 12,1% αυτών
που θα νοσηλευτούν στα νοσοκοµεία θα κληρονοµήσουν µια λοί-
µωξη µε έναν ανθεκτικό µικροοργανισµό και µάλιστα το 70%
αυτών στις πρώτες σαράντα οκτώ ώρες. Οι λοιµώξεις αυτές απο-
τελούν σηµαντική απειλή για τους ασθενείς, καθώς σχετίζονται
µε αυξηµένη νοσηρότητα, θνητότητα και διάρκεια νοσηλείας. Η
θνητότητα αυτή πρέπει να υπολογιστεί αν κρύφτηκε ή βαπτί-
στηκε COVID τα προηγούµενα έτη. Άλλη µια θλιβερή ευρωπαϊκή
πρωτιά της χώρας µας, αλλά και του επιτελικού σας κράτους.
Είµαι σίγουρος όµως ότι γνωρίζετε την έρευνα γιατί ενδεχοµέ-
νως στοίχισε και τη θέση του πρώην προέδρου του ΕΟΔΥ του
καθηγητού του κ. Ζαούτη. Ούτε γι’ αυτό το πρόβληµα υπάρχει
πρόβλεψη ή ρύθµιση στο παρόν νοµοσχέδιο. Δεν χώρεσε καµµία
ρύθµιση γι’ αυτό.

Αντιθέτως χώρεσε άλλη µια παράταση για την υπέρβαση της
σαρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας εργασίας των γιατρών στα νο-
σοκοµεία. Τι να πει κανείς γι’ αυτό; Στο προηγούµενο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Υγείας πριν δυο, τρεις µήνες µιλάγαµε για να
δώσουµε κίνητρα στους γιατρούς και να σταµατήσουµε την αι-
µορραγία προς το εξωτερικό και στον ιδιωτικό τοµέα. Πώς θα
κρατηθούν οι γιατροί; Με «εντέλλεσθε»; Με εκβιασµούς και
εξαντλητικά ωράρια, τα οποία τους έχουν επαγγελµατικά εξου-
θενώσει και από τα οποία προκύπτουν περισσότερα ιατρικά
λάθη, χώρια που υπάρχουν προβλήµατα στα νοσοκοµεία προ-
έλευσης από τα οποία φεύγουν οι γιατροί αυτοί για να στελεχώ-
σουν άλλα νοσοκοµεία;

Αντιλαµβάνεστε ότι δηµιουργείτε έναν φαύλο κύκλο κατ’ αυτόν
τον τρόπο. Προσπαθείτε να αντιµετωπίσετε την υποστελέχωση
του ΕΣΥ και τη φυγή των γιατρών στο εξωτερικό δηµιουργώντας
χειρότερες συνθήκες για τους ήδη παραµένοντες γιατρούς. Το
αµέσως επόµενο είναι να φύγουν ακόµα περισσότεροι γιατροί
προς τα έξω. Είναι φαύλος κύκλος. Δεν ξέρω πώς δεν το κατα-
λαβαίνετε αυτό ή τελικά εάν το προκαλείτε για να οδεύσουµε πιο
γρήγορα στην ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών υγείας. 

Τα σοβαρά προβλήµατα υποστελέχωσης του ΕΣΥ δεν λύνον-
ται µε εµβαλωµατικές πολιτικές κυνηγώντας την ουρά µας. Χρει-
άζεται θέληση, χρειάζεται σχέδιο, χρειάζονται χρήµατα, ώστε να
προσληφθεί µόνιµο προσωπικό. Θέλει δηµιουργία καλύτερων
συνθηκών εργασίας, καλύτερους µισθούς και την ένταξη των για-
τρών και του νοσηλευτικού προσωπικού στα βαρέα και ανθυγι-
εινά. 

Όσον αφορά τις παρατάσεις των συµβάσεων, να πω ότι χρει-
άζονται όλες. Εδώ όµως έχουµε ακόµη ένα παράδοξο: Πέρα από
τη δηµιουργία κοµµατικά εξαρτώµενου προσωπικού µε τρίµηνες
ανανεώσεις, λέτε ότι κάνετε προκηρύξεις για να αυξήσετε τον
αριθµό στελεχών του ΕΣΥ. Πώς ακριβώς θα αυξηθεί, αφού τις
θέσεις τις καταλαµβάνουν τελικά οι ίδιοι οι εργαζόµενοι, αυτοί
που λόγω µορίων µε τις παρατάσεις των συµβάσεων παίρνουν
τελικά τις θέσεις; Άρα γίνεται µια ανακύκλωση του ίδιου προσω-
πικού. Δεν αυξάνεται ο αριθµός, χώρια που µέχρι να γίνει αυτό
µε τις διαδικασίες του ΑΣΕΠ και να ευδοκιµήσει µια προκήρυξη
έχουµε νέες παραιτήσεις και συνταξιοδοτήσεις του προσωπικού,
άρα και νέα ανάγκη προσλήψεων. Τους τελευταίους δεκαοκτώ
µήνες, αν θυµάµαι καλά, έφυγαν επτάµισι χιλιάδες. 

Όσον αφορά τη λίστα των χειρουργείων, αν δεν λύσετε το
θέµα της υποστελέχωσης στο ιατρικό εξειδικευµένο προσωπικό,
αλλά και στο λοιπό προσωπικό, ώστε να ανοίξουν όλες οι διαθέ-
σιµες χειρουργικές αίθουσες, δεν θα γίνει τίποτα. 

Τελειώνοντας δεν γίνεται να µην αναφερθώ και στα θέµατα
που δίχασαν τον κόσµο και πρέπει να σταµατήσουν εδώ, όπως
αυτό της επίδειξης πιστοποιητικού εµβολιασµού ή νόσησης.
Είναι πλέον γνωστό τοις πάσι ότι είτε έχεις είτε δεν έχεις πιστο-
ποιητικό εµβολιασµού και νοσείς και µεταδίδεις. Αφήστε επιτέ-
λους ελεύθερο τον κόσµο. Ακούσαµε και την κ. Παγώνη πριν
λίγες µέρες να µας λέει επιτέλους ότι ο εµβολιασµός είναι ια-
τρική πράξη, ιατρική απόφαση, ιατρική ευθύνη. Βέβαια ευθύνη
και ακαταδίωκτο δεν πάνε µαζί. Κρατάµε όµως τη φράση αυτή
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γιατί παραπέµπει στην υποχρέωση που έχουµε να αναζητηθεί κά-
ποτε η ευθύνη για όλα αυτά τα παράλογα που ζήσαµε τα τελευ-
ταία χρόνια. Και επιτέλους πάρτε πίσω τα πρόστιµα που βάλατε
στους άνω των εξήντα ετών συµπολίτες µας. Αποζηµιώστε τους
υγειονοµικούς που κράτησαν εκτός εργασίας τουλάχιστον για το
διάστηµα που το Συµβούλιο της Επικρατείας το έκρινε αντισυν-
ταγµατικό. Υπάρχουν συνάδελφοι που κρατούνται αυτήν τη
στιγµή όµηροι, χωρίς να µπορούν να συνταξιοδοτηθούν λόγω
της µη συµµόρφωσής σας µε την ως άνω απόφαση.

Κύριε Υπουργέ, είπατε πριν ότι υπάρχει επάρκεια φαρµάκων.
Να σας ενηµερώσω πως χθες στην τρίτη µεγαλύτερη πόλη της
Ελλάδας, στην Πάτρα, δόθηκε το τελευταίο αντιικό φάρµακο για
τον COVID που υπήρχε σε στοκ. Δεν υπάρχει αυτήν τη στιγµή
στην τρίτη µεγαλύτερη πόλη η δυνατότητα  αντιµετώπισης µε αν-
τιικά φάρµακα του COVID.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ και για τον χρόνο. Το ξαναλέω γιατί είναι πολύ
σηµαντικό.

Τον λόγο έχει η κ. Καραγεωργοπούλου.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το εν λόγω νοµοσχέδιο καθρεφτίζει και πάλι

τον εµπαιγµό, τη χλεύη που επιφυλάσσετε στους Έλληνες πολί-
τες υιοθετώντας τη νοµοθέτηση εξυπηρέτησης οικείων συµφε-
ρόντων µε επιφανειακή και πρόχειρη προσέγγιση των πολύ
ευαίσθητων θεµάτων που αγγίζει.

Στο άρθρο 5 ανανεώνεται η ισχύς της από το έτος 2017 απάν-
θρωπης και ανήθικης διάταξης που καταστρατηγεί το εβδοµαδι-
αίο ωράριο των νοσοκοµειακών γιατρών, διάταξη που τους
οδηγεί στα όρια της εξάντλησης, της παραίτησης, της µετανά-
στευσης, τους αναγκάζει να στραφούν στον ιδιωτικό τοµέα. Επι-
τέλους κάνετε διορισµούς γιατρών, νέων ανθρώπων, για να µην
υπάρχει ανάγκη υπέρβασης ωραρίου. Δεν είναι δυνατόν να
εξαντλούµε τους γιατρούς του ΕΣΥ και µε αυτόν τον τρόπο να
θεωρούµε ότι προστατεύουµε τη δηµόσια υγεία. Δεν πρέπει να
απορούµε γιατί οι γιατροί παραιτούνται και προτιµούν τη µετα-
νάστευση στο εξωτερικό όπου και οι συνθήκες εργασίας και οι
αµοιβές είναι καλύτερες. 

Στο άρθρο 6 προβλέπεται τρίµηνη παράταση των συµβάσεων
που συνήφθησαν µε βάση τα νοµοθετήµατα που αναφέρει. Οι
βάσει αυτών εργαζόµενοι δεν χαρακτηρίζονται επικουρικό προ-
σωπικό, αν και προσλήφθηκαν από λίστες επικουρικού προσω-
πικού υποκείµενες στην οµηρία της δυνητικής τρίµηνης
παράτασης των συµβάσεων εργασίας τους.

Περαιτέρω, καµµία αναφορά δεν γίνεται για τους ειδικευόµε-
νους δηµόσιας υγείας, εντατικής και επείγουσας νοσηλευτικής,
ειδικευµένου νοσηλευτικού προσωπικού που υπηρέτησαν το σύ-
στηµα υγείας στις ακραία δύσκολες συνθήκες κατά το διάστηµα
έξαρσης της πανδηµίας µέχρι σήµερα. Με παραλείψεις και µη
σύννοµες διακρίσεις µέρος του προσωπικού αυτού επιστρέψαν-
τες ανεµβολίαστοι αποχώρησαν συνταξιοδοτούµενοι αφήνοντας
κενές θέσεις που δεν καλύφθηκαν από το επικουρικό προσωπικό.
Δεν είναι δυνατόν να αποτελεί ανταµοιβή αυτών των εργαζοµέ-
νων το χειροκρότηµα από τα µπαλκόνια. Υπάρχουν πάγιες ανάγ-
κες για την κατά το δυνατόν εύρυθµη λειτουργία του ΕΣΥ, από
το πρωτοβάθµιο έως και το τριτοβάθµιο επίπεδο φροντίδας
υγείας, που πρέπει να καλυφθούν. Και ενώ υπάρχει ένα εξειδι-
κευµένο προσωπικό νοσηλευτών ειδικότητας που από το ίδιο το
Υπουργείο εκπαιδεύτηκε έτσι ώστε να καταστεί απόλυτα ικανό,
που µε αυταπάρνηση προσέφερε ό,τι ήταν ανθρωπίνως δυνατόν
επί τρία συναπτά έτη, τώρα πετιέται στα σκουπίδια, αντί να συ-
νεχίσει να εργάζεται και µάλιστα µε συµβάσεις αορίστου χρό-
νου.

Ποιος ο λόγος που ο ειδικευόµενος νοσηλευτής θα πρέπει να
µεριµνήσει ο ίδιος για να υποβάλει την αίτησή του εντός πέντε
εργάσιµων ηµερών ώστε να παραταθεί η σύµβασή του; 

Στα άρθρα 8, 9 και 10 επιχειρείτε µε βραχύβιες παρατάσεις να
ρυθµίσετε τη ζωή των πολιτών. Οι εργαζόµενοι απαιτούν ασφά-
λεια, σταθερό εργασιακό περιβάλλον, στο οποίο η παροχή υπη-
ρεσίας αντισταθµίζεται από ανταποδοτική ανάλογη παροχή.

Προσλήψεις µόνιµες µέσω ΑΣΕΠ είναι η µόνη ενδεδειγµένη δί-
καιη λύση που βασίζεται σε κανόνες αξιοκρατίας και σεβασµού
των συµµετεχόντων σε σχετικούς διαγωνισµούς. Είναι προφανές
ότι το προσωπικό αυτό καλύπτει πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Ο
κορωνοϊός και η παροδικότητα του φαινοµένου -αν υποτεθεί ότι
είναι παροδικό- είναι απλώς µια καλή δικαιολογία για να µην µο-
νιµοποιηθούν, ενώ είναι οφθαλµοφανές ότι είναι αναγκαίοι στον
κρατικό µηχανισµό. 

Στο άρθρο 11 δεν αντιµετωπίζετε το διαχρονικό πρόβληµα της
άνισης µεταχείρισης των ασθενών που κατηγοριοποιούνται σε
τάξεις και κάστες.

Ο χρηµατισµός, τα κλειστά κρεβάτια εντατικής, η έλλειψη υλι-
κών υποδοµής, νοσηλευτικού και ιατρικού προσωπικού, οι εξον-
τωτικές συνθήκες εργασίας σε περιβάλλον δυστοπικό
προσιδιάζουν σε τριτοκοσµική χώρα, οξύνουν το πρόβληµα στην
παροχή χειρουργικών επεµβάσεων και οδηγούν τους ασθενείς
στην απελπισία ως και τον θάνατο.

Στο άρθρο 12 το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης φαρ-
µάκων δεν λύνει το πρόβληµα οικονοµικής αδυναµίας εκείνων
των πολιτών που δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις δαπάνες
αγοράς οδυνηρά ακριβών φαρµάκων, χωρίς τα οποία οδηγούν-
ται σταδιακά από την απόγνωση στην καταδίκη της ζωής. 

Τέλος, στο άρθρο 17 η νοµιµοποίηση δαπανών που απορρέ-
ουν από προµήθειες των νοσοκοµείων του ΕΣΥ φωτογραφίζει τα
αθέµιτα µέσα που µετέρχεστε για να εξευτελίσετε το ΕΣΥ και να
υπονοµεύσετε την ελληνική κοινωνία και τους πολίτες αυτής της
χώρας. Σταµατήστε την αθρόα σπατάλη του δηµοσίου χρήµα-
τος, το πλήθος των οικονοµικών εγκληµάτων που η πολιτική σας
υποθάλπει και νοµιµοποιεί. 

Ένας διοικητής που είναι γνώστης του αντικειµένου του και
των υποχρεώσεων προκειµένου να λειτουργεί εύρυθµα το νοσο-
κοµείο του δεν έχει ανάγκη τη νοµιµοποίηση των παρανοµιών του
απλά επειδή δεν έχει.

Οι ρυθµίσεις αρµοδιότητας Υπουργείου Παιδείας κινούνται
στη σωστή κατεύθυνση, όµως στο άρθρο 24 περίπτωση ζ’, δια-
τάξεις που αφορούν σε ρυθµίσεις αρµοδιότητας του Υπουργείου
Περιβάλλοντος, παρατηρούµε ότι η περίπτωση ζ’ ακριβώς επι-
χειρεί να ανταποκριθεί στις αιτιάσεις των επιχειρηµατιών της πα-
ράταξής σας, καταστρατηγώντας βασικές δικλείδες περιβαλλο-
ντικής προστασίας σε άνιση µεταχείριση των πολιτών και στον
βωµό δηµιουργίας τουριστικών παραδείσων υπό το πρίσµα της
ανάπτυξης που οραµατίζεστε χωρίς τους Έλληνες. 

Πρόκειται για συνειδητή απόφαση της Κυβέρνησης να θυσιά-
σει το φυσικό περιβάλλον, κάτι το οποίο πρόσφατα επιχείρησε
και µε την αδειοδότηση αιολικών πάρκων στο δάσος της Δαδιάς
µετά την πυρκαγιά, το οποίο προσέκρουσε στην πίεση που ασκή-
θηκε, η οποία και προκάλεσε την ανάκληση της σχετικής απόφα-
σης, αλλά µόνο για ένα έτος. 

Αντίστοιχη πολιτική εφαρµόστηκε και στην παράνοµη αδειοδό-
τηση φωτοβολταϊκών πάρκων σε ορεινούς όγκους, σε περιβάλ-
λον που έχει χαρακτηριστεί απολύτου προστασίας, σε
κηρυγµένους αρχαιολογικούς χώρους, όπως στην περίπτωση
των ορεινών όγκων Μεγάλων Πεύκων και Μετοχίου του Δήµου
Λαυρεωτικής, θέµα για το οποίο έχει κατατεθεί σχετική επίκαιρη
ερώτησή µου, η οποία θα συζητηθεί αύριο στις 10.30’, ώρα
πρωινή.

Ο Σύλλογος Ελλήνων Πολεοδόµων επίσης σε ανακοίνωσή του
έχει εκφράσει την έντονη αντίθεσή του στις προθέσεις του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας για τη δόµηση σε γή-
πεδα εκτός σχεδίου άνω των τεσσάρων στρεµµάτων.

Η διευκόλυνση της δόµησης των εκτός σχεδίου πόλης γηπέ-
δων άνω των τεσσάρων στρεµµάτων που δεν έχουν πρόσωπο σε
αναγνωρισµένη οδό τελεί σε παραβίαση της ανάγκης για περι-
βαλλοντική προστασία. Η εν λόγω διάταξη αντίκειται στις συν-
ταγµατικές επιταγές και στην πρόσφατη νοµολογία του
Συµβουλίου της Επικρατείας που ορίζουν ότι οι εκτός σχεδίου
περιοχές δεν έχουν προορισµό καταρχήν τη δόµηση ή την του-
ριστική εκµετάλλευση, πολύ δε περισσότερο στην τρέχουσα
συγκυρία των περιβαλλοντικών προκλήσεων και της κλιµατικής
αλλαγής. 

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε πάρα πολύ για τον χρόνο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για
να µιλήσω για την τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε τον
λόγο, κύριε Υπουργέ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Σχετικά µε το άρθρο 2 της τροπολο-
γίας µε γενικό αριθµό 23 και ειδικό 3, µε ηµεροµηνία 3-10-2023,
έχουµε στον ΕΦΚΑ στο τµήµα της εκκαθαρίσεως των εκκρεµών
συντάξεων περίπου εκατό συµβασιούχους, των οποίων οι συµ-
βάσεις λήγουν αυτές τις µέρες και ζητάµε από το Σώµα την έγ-
κρισή του, για να παρατείνουµε αυτόµατα όλες αυτές τις
συµβάσεις έως πριν τη συµπλήρωση εικοσιτετραµήνου, για να
µην δηµιουργηθεί ζήτηµα µονιµοποίησής τους στο δηµόσιο,
βάσει του γνωστού άρθρου του Συντάγµατος. Αυτό θα σηµαίνει
για τον καθένα από αυτούς, για τους λιγότερους τέσσερις µήνες
επιπλέον, για τους περισσότερους περίπου δώδεκα µήνες επι-
πλέον. 

Θεωρούµε ότι είναι πολύ κρίσιµο να γίνει δεκτή η τροπολογία
αυτή από το Σώµα, διότι οι άνθρωποι αυτοί έχουν πλέον εκπαι-
δευτεί στον τρόπο που γίνεται ο υπολογισµός των συντάξεων και
η απόδοσή τους, έχουν συµβάλει καίρια στη µεγάλη πρόοδο που
έχει συντελεστεί στον τοµέα αυτό. Όπως φαίνεται, οι εκκρεµείς
συντάξεων στον ΕΦΚΑ ήταν περίπου εκατόν ογδόντα χιλιάδες
πριν από δύο χρόνια και σήµερα είναι τριάντα χιλιάδες. 

Ο σκοπός µας είναι να φτάσουµε στις είκοσι πέντε χιλιάδες
µέχρι το τέλος του έτους και θα ήταν δύσκολο για εµάς να χειρι-
στούµε την ταυτόχρονη έξοδο όλων αυτών των ανθρώπων από
τον οργανισµό έως ότου συµπληρωθεί η υπηρεσία.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για δύο λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κυρία Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κύριε Υπουργέ, φέρνετε και µόλις εισηγηθήκατε -και
χαίροµαι που σας προλαβαίνω, γιατί συνήθως εσείς οι Υπουργοί
έρχεστε και φεύγετε- την παράταση της µίσθωσης έργου, ήτοι
σύµβασης εργασίας στα αλήθεια, για εργαζοµένους. Και µε αυτά
που είπατε -και θέλω να καταγραφεί στα Πρακτικά- συνοµολο-
γήσατε ότι οι εργαζόµενοι αυτοί καλύπτουν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες του δηµοσίου και µάλιστα, ζωτικές ανάγκες του δηµο-
σίου που έχουν να κάνουν µε την απονοµή συντάξεων.

Εδώ, λοιπόν, από τη µία, οµολογείτε ότι υπάρχουν εργαζόµε-
νοι τους οποίους εµφανίζετε ως αντισυµβαλλοµένους σας µε µι-
σθώσεις έργου, ενώ είναι στα αλήθεια µισθωτοί υπάλληλοι και
θα έπρεπε να έχουν µια µόνιµη και σταθερή σχέση εργασίας και
αφ’ ετέρου, επίσης συνοµολογήσατε ότι δεν θέλετε τους ανθρώ-
πους αυτούς να τους αναγνωρίσετε µε την πραγµατική σχέση
εργασίας τους. Γι’ αυτό και µας είπατε να φτάσουµε στο τετρά-
µηνο λίγο παρακάτω, για να µην τεθεί θέµα µονιµοποίησης.

Η Πλεύση Ελευθερίας ξέρετε πολύ καλά ότι υπερασπίζεται
τους εργαζόµενους και αν δεν το έχετε εµπεδώσει µέχρι στιγµής,
είµαι βέβαιη ότι στη διάρκεια της κοινοβουλευτικής περιόδου θα
το εµπεδώσετε. Υπερασπίζεται τους εργαζόµενους όχι ως οµή-
ρους σας, που τους ανανεώνεται βραχύβιες συµβάσεις, µε πα-
ρατάσεις επί παρατάσεων και τους κρατάτε κάθε φορά µε την
αγωνία αν παραταθεί ή δεν παραταθεί ξανά.

Θα είχε αξία, κύριε Υπουργέ, να κάνετε µια µελέτη πόσες κα-
τηγορίες εργαζοµένων -νοσηλευτικό προσωπικό, υγειονοµικό
προσωπικό, εκπαιδευτικό προσωπικό, καθαριστές- πόσους ερ-
γαζόµενους έχετε σε τέτοια οµηρία, πόσους εργαζόµενους κρα-
τάτε στην αγωνία µαζί µε τις οικογένειές τους -θα τους
παρατείνετε ή δεν θα τους παρατείνετε τη σύµβαση εργασίας-
και πόσες οικογένειες εµπαίζετε, λέγοντας «δεν θα σας αναγνω-
ρίσουµε, θα σας αναγνωρίσουµε» κ.ο.κ..

Η Πλεύση Ελευθερίας σας καλεί, µιας και είπατε σε κάποια συ-
νέντευξή σας ότι απολαµβάνετε το Υπουργείο Εργασίας -και εύ-

χοµαι να συνεχίσετε να το απολαµβάνετε- να εξετάσετε όλες τις
περιπτώσεις των ανθρώπων οι οποίοι βρίσκονται σε εργασιακή
ανασφάλεια και αντικανονικότητα, ενώ είναι δικοί σας εργαζόµε-
νοι, εργαζόµενοι του ελληνικού δηµοσίου. Εάν ο κ. Μητσοτάκης
θέλει να λέγεται Πρωθυπουργός ενός εκσυγχρονισµένου κρά-
τους, όπως µας είπε, θα πρέπει και τους εργαζοµένους να µην
τους αντιµετωπίζει ούτε ως είλωτες ούτε ως παιγνιδάκια του, να
αναγνωρίσει την υπόστασή τους και να τους απονείµει εργα-
σιακά αυτό που τους αναλογεί, δηλαδή µια σύµβαση εργασίας
αορίστου χρόνου, µια µονιµοποίηση.

Σας καλούµε, ξεκινώντας από αυτό που φέρνετε ως τροπολο-
γία, δηλαδή της τελευταίας στιγµής ρύθµιση σε άσχετο νοµο-
σχέδιο, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας, να κάνετε την
αρχή. Να σκεφτείτε τους ανθρώπους και τις οικογένειές τους.
Δεν είναι σκοπός συµβατός µε ένα κράτος δικαίου να µας λέτε
να µην τους φτάσουµε είκοσι τέσσερις µήνες για να µην υπάρξει
µονιµοποίηση. Αντίθετα, είναι οµολογία παρανοµίας του κρά-
τους.

Σας καλώ να τους αναγνωρίσετε. Σας καλώ να τους µονιµο-
ποιήσετε. Σας καλώ συνολικότερα να καταγράψετε τους ανθρώ-
πους οι οποίοι εργάζονται µε συµβάσεις εργασίας είτε µε
κρατικούς οργανισµούς, είτε µε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου, είτε µε εταιρείες συνδεδεµένες µε το κράτος. Είναι εργα-
ζόµενοί σας και τους οφείλετε σεβασµό.

Φέρνετε αυτή την τροπολογία. Εµείς αυτό το σκέλος, αν δεν
το είχατε βάλει, όπως συνήθως κάνετε µε άλλες ρυθµίσεις που
είναι αδύνατον να ψηφιστούν, κάτι τέτοιο θα το ψηφίζαµε. Και
παρακαλώ, µε την ευκαιρία αυτή, να σταµατήσετε να βάζετε επι-
λήψιµες ρυθµίσεις µε θετικές ρυθµίσεις και να γίνονται οι ψηφο-
φορίες συνολικά, κάτι που δεν είναι νόµιµο, γιατί υπάρχουν
ρυθµίσεις που εµείς ενδεχοµένως να θέλουµε να τους ψηφί-
σουµε, αλλά µας εµποδίζετε, όταν τις στοιβάζετε µε αρνητικές
ρυθµίσεις.

Σε σχέση, λοιπόν, µε τους εργαζοµένους -και θα κλείσω µε
αυτό- αναγνωρίστε τους τα δικαιώµατά τους, µην τους ταλαιπω-
ρείτε, µην τους βασανίζετε και µην τους υποτιµάτε. Και επειδή
εξακολουθεί να εκκρεµεί το θέµα -δεν είναι µόνο δική σας αρµο-
διότητα, αλλά είναι και δική σας αρµοδιότητα- µονιµοποιήστε
τους εποχικούς πυροσβέστες. Είναι απάνθρωπο και είναι και πα-
ράλογο να τους κρατάει η Κυβέρνησή σας σε εργασιακή ανα-
σφάλεια, όπως είναι συνολικά παράλογο να µας λέτε ότι θα
τιναχθεί στον αέρα το σύστηµα υπολογισµού και απονοµής των
συντάξεων, εάν φύγουν αυτοί οι άνθρωποι τους οποίους εξακο-
λουθείτε να τους έχετε µε µίσθωση έργου βραχυχρόνια, δηλαδή
να µας λέτε ότι έχετε βασίσει και στηρίξει το σύστηµα απονοµής
των συντάξεων στους ανθρώπους αυτούς και την ίδια ώρα να
µην τους αναγνωρίζετε. 

Εκπαιδευτικούς, νοσηλευτικό προσωπικό, υγειονοµικό προσω-
πικό, κοµβικό προσωπικό σε όλα τα µήκη και τα πλάτη της λει-
τουργίας του κράτους. Αναγνωρίστε τους. Πράξτε αυτό το οποίο
επιβάλλει το κράτος δικαίου σε µια ευρωπαϊκή χώρα. Δεν µπορεί
να διατυµπανίζετε ότι είµαστε ευρωπαϊκή χώρα, δεν µπορεί να
επικαλείστε διαρκώς το ευρωπαϊκό κεκτηµένο χάριν αυτοδιαφή-
µισης και την ίδια ώρα να πράττετε όλα τα αντίθετα από το διε-
θνές και ευρωπαϊκό κεκτηµένο σε επίπεδο εργασιακού δικαίου,
ευρωπαϊκού κοινωνικού χάρτη, ανθρωπίνων δικαιωµάτων, σε διε-
θνές επίπεδο και σε περιφερειακό επίπεδο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κατ’ αρχάς, κυρία Πρόεδρε, ευχαρι-
στώ πολύ για την παρέµβαση και ευχαριστώ που παρακολου-
θείτε και τις συνεντεύξεις µου. Είναι µεγάλη µου τιµή. Δεν το λέω
ειρωνικά, το λέω πραγµατικά. 

Δεύτερον, δεν είπα πουθενά ότι καλύπτουν αυτοί οι άνθρωποι
πάγιες και διαρκείς ανάγκες. Το αντίθετο σας είπα. Είπα ότι προ-
σελήφθησαν για ένα συγκεκριµένο έργο. Ποιο έργο; Την εκκα-
θάριση των εκκρεµών συντάξεων. Βοήθησαν πάρα πολύ στη
µεγάλη πρόοδο αυτού του έργου και το έργο αυτό πλησιάζει στο
τέλος του. Διότι όταν προσελήφθησαν, οι εκκρεµείς συντάξεις
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ήταν εκατόν ογδόντα χιλιάδες, σήµερα είναι τριάντα δύο χιλιά-
δες. Άρα σε λίγους µήνες θα µπορούµε να φτάσουµε σε έναν
ρυθµό σταθερό και πάρα πολύ λογικό. Στην καθηµερινή διαδικα-
σία του ΕΦΚΑ κάποιες συντάξεις πάντα θα είναι εκκρεµείς, εφό-
σον κάθε µήνα έχουµε περίπου είκοσι µε είκοσι δύο χιλιάδες νέα
αιτήµατα συνταξιοδότησης. 

Άρα οι άνθρωποι αυτοί προσελήφθησαν για να βοηθήσουν σε
ένα συγκεκριµένο έργο και το έργο αυτό παραδίδεται. Υπό την
έννοια αυτή, δεν καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες, διότι
µόλις λήξει αυτό το έργο, πλέον οι άνθρωποι αυτοί δεν θα έχουν
αντικείµενο εργασίας στον ΕΦΚΑ. Άρα δεν τίθεται κανένα ζήτηµα
ούτε καµία οµολογία ότι καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. 

Θα µου επιτρέψετε όµως να πω το εξής, διότι δεν θέλω να
τους υποτιµήσω καθόλου, το αντίθετο. Εγώ σας είπα ότι οι άν-
θρωποι αυτοί συνέβαλαν καθοριστικά, µαζί µε το µόνιµο προσω-
πικό του ΕΦΚΑ προφανώς, για να φτάσουµε σε αυτήν την
επιτυχία. Τους τιµώ. Και επειδή χρειαζόµαστε τις υπηρεσίες
τους, γι’ αυτό και ζητάω αυτήν την ολιγόµηνη παράταση, ώστε
να µην τους στερηθεί ο ΕΦΚΑ την κρίσιµη ώρα που τελειώνει
αυτό το συγκεκριµένο έργο.

Στο µεγάλο ζήτηµα το οποίο θέσατε θα µου επιτρέψετε να έχω
κάποια σοβαρή αντίρρηση. Γνωρίζετε -νοµικά σίγουρα γνωρίζετε
καλύτερα από εµένα- ότι δεν υπάρχει κανένας σύννοµος τρόπος
ώστε να µπορεί η Βουλή των Ελλήνων να ψηφίσει µονιµοποίηση
εργαζοµένων στο δηµόσιο. Σύµφωνα µε το Σύνταγµα της Ελλά-
δος, µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι µπορεί να προσληφθούν µόνο
µε έναν τρόπο: µέσω της διαδικασίας του ΑΣΕΠ. 

Στην περίπτωση δε του ΕΦΚΑ έχουµε ήδη διαδικασία προσλή-
ψεως περισσότερων από εκατόν πενήντα ανθρώπων µέσω του
ΑΣΕΠ, η οποία ήδη είναι εν εξελίξει και την επόµενη χρονιά βά-
ζουµε και άλλες επιπλέον προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ για να καλύ-
ψουµε τα κενά που δηµιουργούνται στο µόνιµο προσωπικό. Άλλο
πράγµα όµως είναι η πρόσληψη µονίµου προσωπικού µέσω της
διαδικασίας του ΑΣΕΠ όπως προβλέπει το Σύνταγµα και άλλο
πράγµα αυτό που είπατε προ ολίγου να έρθουµε µια µέρα εδώ
και να αρχίσουµε να σας λέµε ποιους θέλουµε να µονιµοποι-
ήσουµε. 

Άντε και τα συµφωνήσαµε, άντε και το ψηφίσαµε και άντε και
τους είπαµε ότι µονιµοποιήθηκαν, για να µην τους κοροϊδεύουµε
όπως µας κατηγορήσατε εσείς, θα έχουν γίνει, κυρία Κωνσταν-
τοπούλου, µόνιµοι δηµόσιοι υπάλληλοι; Θέλετε να σας πω ότι
αυτήν τη στιγµή τρέχουν εισαγγελικές διώξεις σε βαθµό κακουρ-
γήµατος σε διάφορους οργανισµούς που εισηγήθηκαν κατά την
περασµένη δεκαετία τέτοιου τύπου νοµιµοποιήσεις που η Βουλή
των Ελλήνων ψήφισε; Οι εισαγγελικές αρχές έχουν ασκήσει διώ-
ξεις σε βαθµό κακουργήµατος σε όλες τις διοικήσεις που το έκα-
ναν. Σας είπε, κυρία Κωνσταντοπούλου, κάποιος ότι η παρούσα
σύνθεση της Βουλής µπορεί να παραβιάζει το Σύνταγµα της Ελ-
λάδος; 

Άρα, λοιπόν, προφανώς αν κάποιος θέλει να εµπαίξει τους ερ-
γαζοµένους, είναι η Πλεύση Ελευθερίας, αν εισηγείται κάτι τέ-
τοιο. Διότι ο µόνος τρόπος για να γίνει αυτό νόµιµα είναι στη
διαδικασία Αναθεωρήσεως του Συντάγµατος να ζητήσετε να
αρθεί το σχετικό άρθρο, να επιλέξετε µία διατύπωση που θα λέει
ότι η Βουλή θα µπορεί να ψηφίζει όποτε θέλει να µονιµοποιεί
όποιον θέλει. Και τότε, κυρία Κωνσταντοπούλου, θα επιστρέ-
ψουµε κατευθείαν στην προ ΑΣΕΠ περίοδο όπου οι Κυβερνήσεις
θα προσλαµβάνουν όποιον θέλουν και θα τον κάνουν µόνιµο. 

Πρέπει να σας πω ότι η παρούσα Κυβέρνηση καµµία τέτοια
πρόθεση δεν έχει. Η δηµιουργία του ΑΣΕΠ από τον αείµνηστο
Σάκη Πεπονή ήταν, για να το λέµε, κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): ΠΑΣΟΚ!
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): ΠΑΣΟΚ. Από τον αείµνηστο Σάκη Πε-
πονή. Εγώ πάντα τιµώ όσους έχουν κάνει κάτι καλό για το κρά-
τος. Αποτέλεσε βασική τοµή στο ελληνικό Σύνταγµα και στην
ελληνική δηµόσια διοίκηση, διότι µε αυτόν τον τρόπο σταµάτη-
σαν τα αλλεπάλληλα ρουσφέτια. Αυτό που εισηγηθήκατε προ
ολίγου είναι να επανέλθουµε στην εποχή του ρουσφετιού και µε-
γαλύτερος εµπαιγµός των εργαζοµένων από αυτό δεν υπάρχει. 

Λοιπόν, για να ξέρουν όλοι οι εργαζόµενοι, γιατί οι εργαζόµε-

νοι του ΕΦΚΑ µας παρακολουθούν τώρα, µην τους κοροϊδεύει
κανένας, καµµιά Πλεύση και κανένας άλλος. Η Βουλή δεν µπορεί
να µονιµοποιήσει δηµοσίους υπαλλήλους. Δεν έχει αυτήν την αρ-
µοδιότητα. Αυτή η αρµοδιότητα απαγορεύεται από τη Βουλή των
Ελλήνων βάσει του ελληνικού Συντάγµατος. Όποιος θέλει να
γίνει µόνιµος δηµόσιος υπάλληλος συµµετέχει στις προκηρύξεις
του ΑΣΕΠ, περνάει τη διαδικασία του ΑΣΕΠ και προσλαµβάνεται
δηµόσιος υπάλληλος. Στην προκειµένη περίπτωση, για να κλείσω
τη συζήτηση, µιλάµε για εργαζοµένους µε σύµβαση έργου, έργο
που τελειώνει και που τους χρειαζόµαστε για λίγο διάστηµα
ακόµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία
Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. 

Θέλω να υπενθυµίσω κάτι για τη διαδικασία, γιατί µου κάνετε
συνέχεια παράπονα και οι Βουλευτές γιατί καθυστερεί. Να ξέ-
ρετε ότι ο τελευταίος Βουλευτής, ο κ. Κρητικός, υπολογίζουµε
ότι θα µιλήσει γύρω στις 23.00’ η ώρα το βράδυ.

Ελάτε, κυρία Πρόεδρε. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Είναι γνωστό από όσους έρχονται στη Βουλή, γιατί είµαι
καθηµερινά και παρακολουθώ τις συνεδριάσεις -εσείς το γνωρί-
ζετε µιας και ασκείτε τα χρέη του Αντιπροέδρου-, είναι γνωστό
ότι εγώ συνήθως µιλάω το απόγευµα έχοντας αφήσει να µιλή-
σουν αρκετοί Βουλευτές και βεβαίως χαίροµαι πάντα να υπάρ-
χουν Βουλευτές που θέλουν να µιλήσουν. Δεν χαίροµαι όταν
είναι άδεια τα βουλευτικά έδρανα ιδίως του κυβερνώντος κόµ-
µατος, αλλά και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Κύριε Υπουργέ, εννοείτε ότι δεν θα υπάρχει ανάγκη απονοµής
συντάξεων µόλις ολοκληρωθεί το έργο αυτό; Γιατί έτσι ακού-
στηκε η παρέµβασή σας. Ή εννοείτε ότι άνθρωποι οι οποίοι
έχουν προσκτήσει και αποκτήσει πολύτιµη τεχνογνωσία και υπη-
ρεσιακή εµπειρία, αντί να αξιοποιηθούν στη συνέχεια από το ελ-
ληνικό δηµόσιο και από το κράτος, θα πεταχτούν στην τύχη τους;
Πριν από λίγο η κυρία Αγαπηδάκη, παίρνοντας τον λόγο, είπε «να
αξιολογήσει το κράτος για εµάς όλους που κάναµε τα διδακτο-
ρικά µας µέσα στην κρίση και αποκτήσαµε και καθίσαµε εδώ, να
αξιολογήσει το κράτος». Είστε το κράτος, κυρία Αγαπηδάκη,
είστε Υπουργός. Σε ποιον απευθύνεστε; Αξιολογήστε τα, η Κυ-
βέρνησή σας. 

Και κυρίως, όταν µιλάτε για αρχές της καλής νοµοθέτησης και
της χρηστής διακυβέρνησης, δεν µπορεί να έρχεστε να παίζετε
τα παιχνίδια των εντυπώσεων. Αυτά να τα κάνετε µε τον ΣΥΡΙΖΑ.
Είναι παιχνίδι εντυπώσεων να λέτε ότι δεν µπορείτε να µονιµο-
ποιήσετε τους ανθρώπους οι οποίοι παρέχουν υπηρεσίες οι
οποίες καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες. 

Η αγωνία µε την οποία σπεύσατε να πείτε: «Δεν καλύπτουν πά-
γιες και διαρκείς ανάγκες», ακριβώς αποκαλύπτει ότι ξέρετε
πολύ καλά ότι άπαξ και διαγνωστεί ότι καλύπτουν πάγιες και
διαρκείς ανάγκες, όπως καλύπτουν, διότι κάθε µήνα υπάρχουν
συντάξεις για να απονεµηθούν, εκτός αν έχετε αποφασίσει να
κόψετε τις συντάξεις, κάθε µήνα υπάρχουν συντάξεις για να απο-
νεµηθούν, άρα δεν τελειώνει το έργο τους, το οποίο είναι και
πάρα πολύ υψηλής σηµασίας. 

Εγώ σας λέω, λοιπόν, κάτι για το οποίο θα µπορούσατε να επι-
φυλαχθείτε και να το εξετάσετε αντί να κάνετε τέτοιου είδους
παρεµβάσεις εντυπώσεων. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, κύριε Γεωργιάδη, είναι εδώ καθηµερινά
και σας παρακολουθεί. Μας είπατε ότι ευχαριστιέστε κιόλας που
σας παρακολουθούµε. Δεν έχουµε διάθεση να κοροϊδέψουµε κα-
νέναν και προσωπικά έχω διανύσει µια διαδροµή που δεν επιτρέ-
πει σε κανέναν να λέει ότι κοροϊδεύω και δεν επιτρέπω ούτε σε
εσάς να το λέτε. Ίσως σας έχουν συνηθίσει άλλοι πολιτικοί αντί-
παλοι να τα λέτε και να µην σας απαντούν. Σε εµένα, σας παρα-
καλώ, δεν θα το κάνετε αυτό, διότι µε γνωρίζετε και γνωρίζετε
πάρα πολύ καλά ότι ό,τι λέω το εννοώ, ό,τι λέω το κάνω και δεν
λέω σήµερα άλλα και αύριο άλλα.

Δεύτερον, υπάρχουν ευρύτατα στο ελληνικό δηµόσιο και
στους συνδεδεµένους οργανισµούς –ξαναλέω- εργαζόµενοι που
καλύπτουν πάγιες και διαρκείς ανάγκες και τους οποίους βασα-
νίζετε ως εποχικούς. Συχνότατα -αφού µε προκαλείτε-, συχνό-
τατα τους διατηρείτε σε αυτήν τη σχέση, ενώ ο οικείος τοµέας
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έχει διά µακρόν χιλιάδες κενές θέσεις οργανικές. Παραδείγµατα;
Η δηµόσια υγεία. Καλή ώρα, είναι εδώ ο κ. Χρυσοχοΐδης, µίλησε
για όλα τα άλλα θέµατα σήµερα εκτός από αυτό. Η δικαιοσύνη:
Δικαστικοί υπάλληλοι, ατελείωτες κενές οργανικές θέσεις. Η πυ-
ροπροστασία και η πολιτική προστασία: Τρεισήµισι χιλιάδες
κενές οργανικές θέσεις. Τρεισήµισι χιλιάδες είναι τα κενά «και
εσύ πετάς χαρταετό µαζί µε τον Τουρνά», λέγανε στον κ. Μητσο-
τάκη οι εποχικοί. Ο Τουρνάς είναι ο Υφυπουργός Πολιτικής Προ-
στασίας, το γνωρίζετε. Το λέω για όποιον δεν γνωρίζει. 

Εποµένως, ξέρετε ότι έχετε βεβαίως τη δυνατότητα µονιµο-
ποίησης ανθρώπων σε κενές οργανικές θέσεις. Ξέρετε επίσης
ότι τις προϋποθέσεις για τις προσλήψεις µέσω ΑΣΕΠ τις νοµο-
θετείτε, τις εισηγείστε και άρα ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι µπορεί
να προβλεφθεί ως ειδικό προσόν η προϋπηρεσία την οποία
έχουν οι άνθρωποι αυτοί. Και βέβαια, για να µην καθαγιάζουµε
το ΑΣΕΠ, ξέρετε επίσης πάρα πολύ καλά ότι στο ΑΣΕΠ διορίζετε
τις διοικήσεις και διορίζετε κοµµατικά πρόσωπα µέσα από τα συ-
νήθη deals και τις ανταλλαγές που γίνονται. 

Επίσης, ξέρετε -και να µη δηµιουργείτε εντυπώσεις, κύριε Γε-
ωργιάδη- ότι η Πλεύση Ελευθερίας είναι σήµερα στη Βουλή τρεις
µήνες. Τρεις µήνες είµαστε στη Βουλή. Μη µας λέτε, λοιπόν, να
αναθεωρήσουµε το Σύνταγµα. Εάν εισηγείστε και αν τοποθετεί-
στε τώρα λέγοντας ότι θα είστε θετικός σε µια Αναθεώρηση του
Συντάγµατος σε αυτό το πεδίο -και το κρατάω και να το θυµάστε,
4 Οκτωβρίου του 2023 ότι µας προσκαλέσατε επί συνταγµατικής
Αναθεώρησης να αναθεωρηθεί η συγκεκριµένη διαδικασία-, θα
είµαστε εδώ και θα δούµε τι θα πείτε και τι θα πούµε.

Στην οικεία βέβαια Αναθεώρηση του Συντάγµατος να θυµάστε
ότι εµείς έχουµε προτείνει κατάργηση της βουλευτικής ασυλίας,
κατάργηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών και κατάργηση
του διορισµού της ηγεσίας της δικαιοσύνης από την κυβέρνηση,
για να µην ξαναγίνει και αυτό που έγινε πριν από λίγες εβδοµά-
δες που βουτήξατε χαµηλά στην επετηρίδα του Συµβουλίου της
Επικρατείας για να διορίσετε Αντιπρόεδρο του Συµβουλίου της
Επικρατείας τον δικαστή ο οποίος ήρθε να πει στη Διάσκεψη ότι
δεν πειράζει η απόφαση του 2012 της κ. Σακελλαροπούλου µε
την οποία επιτράπηκαν οικοδοµικές και άλλες εργασίες και εγ-
κατάσταση φωτοβολταϊκών στις καµένες εκτάσεις. 

Αυτά προς το παρόν και να ξέρετε ότι εγώ θα σας απαντώ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Μισό

λεπτό, να πω κάτι πριν πάρετε τον λόγο.
Κοιτάξτε να δείτε: Οι Πρόεδροι των κοµµάτων έχουν απεριό-

ριστες παρεµβάσεις. Όποιος θέλει να έχει απεριόριστες παρεµ-
βάσεις γίνεται Πρόεδρος κόµµατος. Τελεία και παύλα. 

Κύριε Υπουργέ, πιστεύω ότι θα πείτε αυτά που πρέπει να πείτε
για να µην έχουµε συνέχεια. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Εγώ δεν εγγυώµαι. Να δούµε τι θα πει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Αγαπητή κυρία Πρόεδρε, κατ’ αρχάς
χαίροµαι που συµφωνήσαµε ότι για να γίνει τελικά νοµιµοποίηση
χρειάζεται Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Άρα σήµερα νοµιµο-
ποίηση δεν µπορεί να γίνει, άρα όποιος υπόσχεται νοµιµοποίηση
κοροϊδεύει. Εγώ δεν κατηγορώ εσάς. Όποιος, οποιοσδήποτε, ο
Άδωνις Γεωργιάδης, όποιος λέει σε κάποιον συµπολίτη µας «εγώ
θα σε κάνω µόνιµο στο δηµόσιο εκτός ΑΣΕΠ» είναι απατεώνας.
Έχουν κριθεί στα δικαστήρια. Αυτό απαγορεύεται. Τριακόσιοι
Βουλευτές να το ψηφίσουµε, δεν ισχύει. 

Αν έρθει η ώρα της Αναθεώρησης, είπατε ότι σας είπα ότι εγώ
θα δεχόµουν µια τέτοια ρύθµιση και ότι κρατάτε και την ηµεροµη-
νία. Σας είπα το ακριβώς αντίθετο. Όχι δεν θα τη δεχόµουν, θα
την πολεµούσα, διότι σας εξήγησα ότι αν παίρναµε µια τέτοια από-
φαση και κάναµε µια τέτοια αλλαγή στο Σύνταγµα, την επόµενη
ηµέρα η εκάστοτε σύνθεση της Ολοµέλειας της Βουλής δεν θα
ασχολείται µε τίποτα άλλο από το πώς θα µονιµοποιούµε ανθρώ-
πους που η κάθε κυβέρνηση τούς βάζει στο δηµόσιο. Αυτό απο-
φασίσαµε ως έθνος να σταµατήσουµε µε τον νόµο Πεπονή και στη

συνέχεια το βάλαµε και στο Σύνταγµα. Καλώς το έκανε ο αείµνη-
στος Σάκης Πεπονής και καλώς το βάλαµε στο Σύνταγµα. 

Αυτό που εισηγείστε εσείς, κατά τη γνώµη µου, είναι µια κο-
λοσσιαία οπισθοδρόµηση. Εγώ θέλω η χώρα µου να γίνει πράγ-
µατι κράτος δικαίου και στο κράτος δικαίου δεν µονιµοποιούν οι
κυβερνήσεις, αλλά έχουν διαδικασίες. 

Τώρα, όσο για όλο το άλλο το οποίο είπατε που το εκλαµβάνω
ως µία µοµφή κατά του ΑΣΕΠ, εγώ θέλω να είµαι ειλικρινής. Είµαι
δεκαέξι χρόνια ήδη Βουλευτής. Δεν έχω ακούσει κανέναν Βου-
λευτή, κανένα κόµµα που να αµφισβητεί την ακεραιότητα των
διαδικασιών του ΑΣΕΠ. Δεν ξέρω κανέναν. Είστε η πρώτη που
ακούω. Η ιδέα ότι στον ΑΣΕΠ, επειδή διορίζονται όταν λήγουν οι
θητείες των µελών από την κυβέρνηση, µπορεί µία κυβέρνηση
να πει στον ΑΣΕΠ «βάλε αυτόν και µη βάλεις τον άλλον», θέλω
να είναι σαφές στο Σώµα, µε έχουν τιµήσει τρεις διαφορετικοί
Πρωθυπουργοί µε υπουργική θέση και ο ελληνικός λαός µε αλ-
λεπάλληλες εκλογές, δεν έχω ποτέ ούτε κατορθώσει ούτε προ-
σπαθήσει ούτε µου πέρασε από το µυαλό η ιδέα ότι µπορεί να
γίνει τέτοιου τύπου παρέµβαση στον ΑΣΕΠ.

Θέλω να ξέρουν όσοι µας ακούνε, κύριε Πρόεδρε, ότι οι δια-
δικασίες του ΑΣΕΠ είναι απολύτως αδιάβλητες.

Τέλος, είναι πολύ σωστή η απόφαση της κ. Σακελλαροπούλου
και κακώς τη λέτε µε στόµφο. Ακούστε τι λέτε: «Εάν δεν υπήρχε
αυτή η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας, όποιος συµ-
πολίτης µας είχε διαφωνία µε ένα αιολικό πάρκο ή µε µια εγκα-
τάσταση φωτοβολταϊκών, δεν θα είχε να κάνει τίποτε άλλο από
το να πάει να βάλει µια φωτιά. Θα έβαζε µια φωτιά µόνο και µόνο
για να µη γίνει το αιολικό πάρκο ή η ηλιακή εγκατάσταση». Αυτό
έκρινε το Σ.τ.Ε. τότε ως βασικό επιχείρηµα και είχε απόλυτο
δίκιο. Μεγαλύτερο κίνητρο εµπρησµών από αυτό δεν ακούς να
υπάρχει στην Ελλάδα. 

Είναι το ακριβώς αντίθετο απ’ ό,τι το παρουσιάσατε, γιατί,
κυρία Πρόεδρε, κι εγώ σας παρακολουθώ. Θέλω να σας αναγνω-
ρίσω ένα µεγάλο ταλέντο. Είστε ικανότατη ρήτορας και µπορείτε
να κάνετε το µαύρο άσπρο. Ευτυχώς, όµως, υπάρχουν δικαστές
εις τας Αθήνας και αποφάσισαν σωστά και προστάτευσαν και το
κράτος και το περιβάλλον.

Συγκρατώ τον εαυτό µου και φεύγω και µετά θα ξαναµιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κυρία Πρόεδρε. Θα ακούσουν οι άλλοι Υπουργοί.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Κύριε Γεωργιάδη, µη φεύγετε. Καθίστε, γιατί εµένα µου
αρέσει να τα λέω παρουσία σας.

Πρώτα απ’ όλα, ευτυχώς υπάρχουν δικαστές εις τας Αθήνας
και τους κάνατε Πρόεδρο Δηµοκρατίας. Αυτό µας είπατε µόλις. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Κακό είναι;

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Κακό είναι να ανταλλάσσονται δικαστικές υπηρεσίες µε
πολιτειακές θέσεις. 

Σε σχέση µε τις καµένες εκτάσεις και τις αναδασωτέες εκτά-
σεις επιδείξατε µια ισχυρή προσήλωση στο Σύνταγµα. Μακάρι
να είχατε πράγµατι αυτή την ισχυρή προσήλωση. Δεν θα είχε
γίνει κουρελόχαρτο σε όλα τα χρόνια των µνηµονίων µε τις νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες και µε την ψήφο σας. Αφού επιδείξατε
τέτοια, λοιπόν, προσήλωση στο Σύνταγµα ξέρετε πάρα πολύ
καλά, κύριε Γεωργιάδη, ότι αποτέλεσε απόφαση του ελληνικού
λαού µέσω της Βουλής και του συντακτικού νοµοθέτη να προ-
στατεύονται ισχυρότατα οι καµένες εκτάσεις, πιο ισχυρά και από
τα δάση που δεν έχουν καεί, ακριβώς για να αποτελεί αυτή η
προστασία αντικίνητρο. 

Η κ. Σακελλαροπούλου και η απόφαση αυτή του 2012 ήρε την
προστασία και είπε «είναι Ο.Κ. να βάζουµε από κτίσµατα µέχρι
φωτοβολταϊκά» όπως είπατε εσείς -δεν το είπα εγώ- «µέχρι ανε-
µογεννήτριες στις καµένες εκτάσεις». Τα επίχειρα αυτής της
αποφάσεως τα έχουµε ζήσει. Κάηκε ολόκληρη η χώρα το 2021
και ξανά ολόκληρη η χώρα το 2023 και η Κυβέρνησή σας επιχαί-
ρει. Και ο Πρωθυπουργός λέει «είστε από άλλο πλανήτη, κυρία
Κωνσταντοπούλου, που νοµίζετε ότι µπορούµε ή θέλουµε να
προστατεύσουµε όλα τα δάση. Είστε εξωγήινη». Μπορεί. Εγώ
επιµένω ότι αντιπροσωπεύω τους Έλληνες πολίτες οι οποίοι
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έχουν την προσδοκία και την απαίτηση να προστατεύσετε τον
δασικό πλούτο της χώρας µας. Είναι άλλωστε συνταγµατική
υψηλή σας υποχρέωση και όχι προαίρεση του κ. Μητσοτάκη.
Έχουν καεί οι προστατευόµενες περιοχές, δρυµοί, η πατρίδα
µου η Ηλεία, η πατρίδα µου η βόρεια Εύβοια, η Ρόδος, ο Έβρος.
Ολόκληρη η Ελλάδα έχει καεί. Και εξακολουθείτε να λέτε ότι
είναι καλώς καµωµένη η δικαστική απόφαση µε την οποία εκτρο-
χιάστηκε και παραβιάστηκε η συνταγµατική προστασία.

Ως προς αυτά που είπατε για το κράτος, κύριε Υπουργέ, έχετε
συνειδητοποιήσει ότι ζούµε στη χώρα του «πάµε και όπου βγει»
και ασκείτε έργο διακυβέρνησης σε αυτή τη χώρα; Έχετε συνει-
δητοποιήσει ότι κοντεύουµε να φτάσουµε να ασκήσει η «HEL-
LENIC TRAIN» αγωγή στο ελληνικό δηµόσιο αντί να γίνει το
αντίστροφο; Όπως κάποτε κάποιος είχε φροντίσει -µιας και είναι
εδώ ο κ. Χρυσοχοΐδης- να κοντεύει να ασκήσει η «SIEMENS»
αγωγή στο ελληνικό δηµόσιο αντί να ασκήσει το ελληνικό δηµό-
σιο στη «SIEMENS»; Είµαστε στη χώρα όπου υπάρχουν κενές
οργανικές θέσεις. Κάνατε ότι δεν το ακούσατε και δεν απαντή-
σατε και τώρα είπατε θα αυτοσυγκρατηθείτε. 

Υπάρχουν χιλιάδες κενές οργανικές θέσεις στη δηµόσια υγεία,
στην παιδεία, στη δικαιοσύνη, στην πολιτική προστασία. Παριστά-
νετε ότι δεν µπορείτε να πληρώσετε αυτές τις θέσεις, ότι δεν µπο-
ρείτε να βάλετε προσωπικό; Γιατί κρατάτε σε οµηρία ανθρώπους
που θα µπορούσαν σε αυτές τις θέσεις να ασκήσουν ευόρκως και
επωφελώς για το ελληνικό δηµόσιο και για το κοινωνικό σύνολο
τα καθήκοντά τους; Οι συνθήκες σε πάρα πολλούς τοµείς λειτουρ-
γίας του κράτους σας είναι υποδεέστερες της δεκαετίας του 1950,
της µεταπολεµικής εποχής. Το συνειδητοποιείτε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-
εδρε, παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Είµαι στα τεσσεράµισι λεπτά
και δικαιούµαι πεντάλεπτο κατά τον Κανονισµό, όπως γνωρίζετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Όχι, όχι. Οι
παρεµβάσεις είναι τρίλεπτες όπως ξέρετε. Έχετε κάνει τέσσερις
παρεµβάσεις. Έχετε µιλήσει είκοσι λεπτά µέχρι στιγµής. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Θα ολοκληρώσω. Δεν νοµίζω ότι λέω κάτι που ενοχλεί το
Προεδρείο. Προφανώς λέω κάτι που ενοχλεί την Κυβέρνηση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ο συνάδελφος περιµένει να µιλήσει
στα έδρανα. Πρέπει να σέβεστε τον συνάδελφο που περιµένει εί-
κοσι λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιό-
γιακα, παρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθε-
ρίας): Αποχαιρετούµε τον κ. Γεωργιάδη που φεύγει. Νοµίζω ότι
άκουσε αυτά που είπα. Και θα περιµένω τις απαντήσεις του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Και καλά
κάνει. Και µπράβο του. Θα τα πει άλλη φορά. Θα σας παρακολου-
θεί. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµοι κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως γιατρός
και καινούργιος σε αυτά τα κοινοβουλευτικά έδρανα ξεκινώ µε µια
διαπίστωση. Μια διάγνωση έκανα. Διαπίστωσα την ύπαρξη µιας
νόσου σε συναδέλφους που κατέχουν για πολλά χρόνια έδρανα
και κυβερνητικές θέσεις. Η νόσος αυτή λέγεται εξοικείωση. Εξοι-
κειωσίτιδα, πείτε την εσείς. Η προσβολή της ύπουλη. Η συµπτω-
µατολογία της αµβληχρά. Στην πορεία της, όµως, διηθεί και
εκφυλίζει σε τέτοιο βαθµό όπου ασθενής πολιτικός νοσεί σε µε-
γάλο βαθµό. Δεν το παθαίνουν µόνο οι πολιτικοί. Το βλέπουµε
αυτό και σε πανεπιστηµιακούς και σε κληρικούς ακόµα. Χάνει όλη
του την ευσέβεια, όλη του την ιερότητα και στα τελικά στάδια της
νόσου ξεχνά γιατί βρίσκεται στα έδρανα αυτά και συµπεριφέρεται
ως δεινός καρεκλοκένταυρος. 

Έτσι το έργο αυτής της Επιτροπής των Κοινωνικών Υποθέσεων,
αγαπητοί µου, είναι ιερό. Ειδικά τα νοµοσχέδια που αφορούν στο
ΕΣΥ, στην υγεία δηλαδή, δέκα εκατοµµυρίων Ελλήνων, η προχει-
ρότητα και η ταχύτητα που ζήσαµε ήταν παροιµιώδης. Ο Έλληνας
δεν βρίσκει την υγειά του στο ΕΣΥ. Δυστυχώς, το γνωρίζει και ζει
το δράµα του. 

Ερχόµαστε τώρα στα επί µέρους, στις λίστες χειρουργείων.
Εδώ γνωρίζουµε όλοι ότι το ΕΣΥ καταρρέει. Το ένα νοσοκοµείο
µετά το άλλο αναγγέλλει τραγικές µειώσεις. Εχθες, προχθές το
νοσοκοµείο της Έδεσσας ανήγγειλε ότι σταµατάει τα τακτικά χει-
ρουργεία. Είναι από την περιφέρεια του Υπουργού Υγείας. Επίσης,
από το ίδιο Νοσοκοµείο της Έδεσσας λένε ότι φύγανε παθολόγοι
γιατροί από τα περιφερειακά ιατρεία για να στηρίξουν το νοσοκο-
µείο και υποφέρει ακόµα η περιφέρεια και τα χωριά. 

Στο Νοσοκοµείο Ιεράπετρας το ίδιο. Έφυγαν δεκαοκτώ γιατροί.
Έφυγε και ο καρδιολόγος. Δεν µπορούν να γίνουν οι καρδιολογι-
κές εκτιµήσεις και να γίνουν τα χειρουργεία. Το είπε και για το «Βε-
νιζέλειο» ο συνάδελφος. Στα µεγάλα νοσοκοµεία το ίδιο. Οι λίστες
των χειρουργείων έχουν φτάσει στο Θεό. Μη νοµίζετε ότι στα κεν-
τρικά νοσοκοµεία έχουµε κάτι διαφορετικό. Στο δικό µας νοσοκο-
µείο γίνονταν εννιακόσια µε χίλια χειρουργεία τον χρόνο και τώρα
µετά βίας θα φτάσουµε στα τριακόσια. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτά δεν περιγράφονται µε λόγια. Τι σηµαί-
νει, αγαπητοί µου, διακοπή των τακτικών χειρουργείων; Ξέρετε κα-
νείς να χειρουργείται για πλάκα; Αφορά συµπολίτες µας που
έχασαν τη υγειά τους και κινδυνεύουν να χάσουν ίσως και τη ζωή
τους. Κινδυνεύει η υπόστασή τους και η υπόσταση της οικογέ-
νειάς τους. 

Τα χειρουργεία, όπως ξέρετε, γίνονται για σοβαρές νεοπλασίες,
για καρκίνους, για γυναικολογικά σοβαρά νοσήµατα, νευροχει-
ρουργικά, παιδοχειρουργικά νοσήµατα. Η ενιαία λίστα που φέρατε
προς ψήφιση κανένα πρόβληµα δεν µπορεί να λύσει. Ούτε ένα χει-
ρουργείο δεν µπορεί να σβήσει από τη λίστα. Αυτά είναι νοµοθε-
τικά φτιασιδώµατα, φίλοι µου και δεν πετυχαίνουν απολύτως
τίποτα. Είναι πράγµατι σαν να βλέπεις έναν ασθενή, έναν άνθρωπο
να πεθαίνει από την πείνα και από τη δίψα και εσύ αντί να του προ-
σφέρεις τροφή και νερό πας και φροντίζεις την κόµη του, του χτε-
νίζεις τα µαλλιά, δηλαδή.

Την ενιαία λίστα όποιος και να την κάνει, όσο καταρτισµένος
επιστήµονας και αν είναι, δεν µπορεί να βοηθήσει σε τίποτα. Αφή-
στε πως είναι και τελείως αντιεπιστηµονικό, τριτοκοσµικό θα
έλεγα, να µην ορίζονται και να µην αναγνωρίζονται οι ιατρικές υπο-
ειδικότητες. Άλλος ΟΡΛ είναι για το αυτί, άλλος για τον λαιµό,
άλλος για το µέσο ους, άλλος για τον κοχλιακά εµφυτεύµατα. 

Αλήθεια, µε τα νεοπλασµατικά νοσήµατα τι θα κάνετε; Θα µπουν
κι αυτοί στη λίστα; Θα περιµένουν έξι µήνες; Ένα-δυο χρόνια;
Πολύ φοβάµαι πως όταν θα έρθει η σειρά τους να τους φωνάξουν,
θα έχουν γίνει όχι µόνο τα σαράντα, αλλά ίσως και το τριετές µνη-
µόσυνο µε τόσες χιλιάδες χειρουργεία που εκκρεµούν σε λίστες,
όπως είπε και ο συνάδελφος του ΠΑΣΟΚ. 

Για τη λύση, λοιπόν, του προβλήµατος αυτού, η Νίκη προτείνει
δεκάδες ή και εκατοντάδες προσλήψεις έµπειρων, έντιµων χει-
ρουργών, σοβαρών, που µπορούν να σταθούν ως συντονιστές δι-
ευθυντές, που θα δηµιουργήσουν χειρουργικές οµάδες µε
βοηθούς, αναισθησιολόγους, εργαλειοδότες. Εάν δεν έχουµε στο
εσωτερικό της χώρας, να προσεγγίσουµε από το εξωτερικό, τόσα
παιδιά µας έφυγαν έξω. Να δώσουµε µισθολογικά κίνητρα να µπο-
ρέσει ένας γιατρός να ζήσει αξιοπρεπώς την οικογένειά του, χωρίς
να χρειάζεται να κάνει δεύτερη δουλειά. Και να δώσουµε και επι-
στηµονικά κίνητρα. Προσέξτε το αυτό, αγαπητοί µου, πρέπει να
αγαπήσουν οι γιατροί το νοσοκοµείο, όπως παλιά το αγαπήσαµε
εµείς. Τώρα ο γιατρός αποστρέφεται το νοσοκοµείο. Υπάρχουν
µαζικές παραιτήσεις, εξαντλητικά ωράρια, δεν βγαίνουν οι εφηµε-
ρίες, καβγάδες µεταξύ των συναδέλφων. Όπου φτώχεια και γκρί-
νια! Αφήστε, δε, που οι γιατροί αντιµετωπίζουν και την
επιθετικότητα των ασθενών –η οποία ως ένα βαθµό είναι δικαιο-
λογηµένη- και κινδυνεύει η σωµατική τους ακεραιότητα χωρίς
ασφάλεια στα νοσοκοµεία. 

Θυµάµαι όταν ήµουν νεαρός γιατρός στο «ΑΧΕΠΑ» µας έδιω-
χναν και δεν φεύγαµε από το νοσοκοµείο. Θέλαµε να είµαστε
κοντά στον καθηγητή µας που µας ενέπνεε, να µη χάσουµε λεπτό
από κάθε χειρουργείο, γιατί ήταν µια συναρπαστική εµπειρία να
είσαι κοντά σε τέτοιους ανθρώπους. Μιλώ για τον καθηγητή µου
τον κ. Σπανό που είναι εν ζωή, ένας πραγµατικά πρωτοπόρος καρ-
διοχειρουργός.

Προβάλλετε, επίσης, το επιχείρηµα –δήθεν- ότι θα γίνεται πα-
ραβίαση, λόγω του χρηµατισµού των ιατρών, της λίστας. Το επι-
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χείρηµα, κύριοι, είναι έωλο. Αυτό λύνεται πολύ εύκολα, όπως σας
είπαµε, µε την τοποθέτηση σε κάθε νοσοκοµείο γραµµατείας
σχεδιασµού χειρουργικής λίστας, όπως υπάρχει σε όλο τον πο-
λιτισµένο κόσµο. Αυτές οι γραµµατείες µπορεί να είναι από νο-
σηλευτές, να είναι συνδεδεµένες µε τις υγειονοµικές περιφέ-
ρειες, ακόµα και µε το Υπουργείο Υγείας. Οι Γερµανοί λένε:
«Καλή η εµπιστοσύνη, αλλά ο έλεγχος καλύτερος».

Σας είπα να δηµιουργηθούν χειρουργικές οµάδες. Να ελέγ-
χονται, όµως, οι χειρουργικές οµάδες, να ελέγχονται τα αποτε-
λέσµατα κάθε χρόνο. Αυτές οι χειρουργικές οµάδες που σας
είπα να δηµιουργήσετε, κάθε χρόνο να µας παρουσιάζουν πό-
σους χειρούργησαν, τι επιπλοκές είχαν, πόσους θανάτους είχαν.
Να ενθαρρύνουµε τους καλούς και τους άλλους, οι οποίοι υπο-
λείπονται στα αποτελέσµατα, να βρούµε τρόπο να τους βελτιώ-
σουµε. Μόνο έτσι θα ελαττωθούν και θα µηδενιστούν οι λίστες,
µε το να δηµιουργήσετε µερικές εκατοντάδες χειρουργικές οµά-
δες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. 

Κι ένα άλλο σηµείο στο νοµοσχέδιο, που διέφυγε λάθρα, είναι
ότι αφιερώνεται µια ολόκληρη σελίδα περίπου για να µας πείσετε
ότι τα δεδοµένα αυτά θα είναι διαφυλαγµένα. Κύριοι, ένα χει-
ρουργικό ιστορικό, όπως ξέρετε, είναι λεπτοµερέστατο. Περιέχει
περίπου χιλιάδες πληροφορίες προσωπικές για τον κάθε ασθενή,
από τα σωµατοµετρικά του χαρακτηριστικά, αν έχει κληρονοµικά
νοσήµατα, αν έχει νοσηλευτεί, αν έχει χειρουργηθεί παλιά, αν
είναι παντρεµένος, αν έχει παιδιά, αν πίνει, αν καπνίζει. Υπάρχουν
χιλιάδες δεδοµένα, τα οποία ποιος θα τα διαχειρίζεται; Μια κεν-
τρική επιτροπή του Υπουργείου; Αυτό στα χέρια επίδοξων κυ-
βερνήσεων µήπως λέγεται κεντρική φακελοποίηση; Ή µήπως
µιλάµε για την εκπλήρωση του ονείρου κάθε ολοκληρωτικού κα-
θεστώτος; Ήδη στο πλαίσιο της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης,
που µε φρενήρεις ρυθµούς µπαίνουµε, όλοι ξέρουµε πόσο εύ-
κολα χακάρονται αυτά τα δεδοµένα, µε πιο πρόσφατο να έχουµε
το παράδειγµα της Λετονίας. Και τέλος, δεν ξεχνάµε ότι είστε η
Κυβέρνηση του «Predator» και των υποκλοπών και δεν θα διστά-
σετε, φαντάζοµαι, να διαχειριστείτε τέτοια πράγµατα.

Πάµε στον κορωνοϊό τώρα. Σε ποια επιδηµιολογικά κριτήρια,
αγαπητοί µου, σε ποιες επιδηµιολογικές µελέτες στηρίζεστε,
όταν οι συνάδελφοι στην Επιτροπή των Κοινωνικών Υποθέσεων
σύσσωµοι είπαν ότι δεν υπάρχει πανδηµία; Αυθαίρετα αποφασί-
ζετε; Δεν υπάρχουν επιστηµονικά δεδοµένα για εσάς; Δεν ξε-
χνάµε τα µέτρα που πήρατε στην πανδηµία. Ήταν διοικητικά,
αστυνοµικά, ήταν µέτρα πολιτικά, τα οποία -ακούστε το αυτό- κα-
ταπάτησαν τη νοµιµότητα, γιατί επιβλήθηκαν µέσω εξαναγκα-
σµών. Εξαναγκάστηκαν! Να σας θυµίσω τα πρόστιµα, τις
αναστολές, το να µην µπορείς να πας σε ένα ιατρείο να δεις έναν
γιατρό, οι άνθρωποι να χάνουν εξάµηνα από τις σχολές τους, να
χάνεις τη δουλειά σου. Ήταν µέτρα συνταγογραφηµένα από τον
Υπουργό Υγείας, που σίγουρα και σε αυτόν κάποιος άλλος τα
υπαγόρευσε. 

Στόχευαν στο να πλήξουν τις ατοµικές ελευθερίες των πολιτών
και έβαλλαν ευθέως την ποιότητα της δηµοκρατίας µας. Ρεζιλεύ-
τηκαν όλες οι επιστήµες, αλλά αυτή που ρεζιλεύτηκε περισσό-
τερο ήταν η ιατρική επιστήµη, ακολούθησε η νοµική, ενώ η
οικονοµία µπήκε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσα. Το «πίπτειν αν-
θρώπινον, το να εµµένεις στην πτώση εωσφορικό» έλεγε ο Άγιος
Ιωάννης Χρυσόστοµος. 

Γιατί τόση σπουδή στη διατήρηση του αφηγήµατος; Είναι
«χορός εκατοµµυρίων», είπαν συνάδελφοι. Είναι «δουλίτσες»
είπαν κάποιοι άλλοι για τα τεστ, «δουλίτσες» για τα εµβόλια. Για
ποια εµβόλια; Τα απολύτως απαραίτητα, τα απολύτως ασφαλή;
Από πρωθυπουργικά χείλη ακούστηκαν αυτά. Πότε θα γίνουν
διώξεις για διακίνηση ψευδών ειδήσεων; 

Από την άλλη πλευρά, όταν ο πλανήτης βοά για την αναποτε-
λεσµατικότητα και τις επιπλοκές των εµβολίων, σας αναφέρω τη
µελέτη του «Cleveland Clinic» να τη δείτε. Πλήθος µελετών από
τη διεθνή βιβλιογραφία τα πιστοποιούν. Πώς θα κρύψετε τις ξαφ-
νικίτιδες; Πώς θα κρύψετε την έξαρση των αιφνιδίων θανάτων;
Το χαλί πλέον είναι πολύ µικρό. Πού θα τα αποδώσετε όλα αυτά
όταν υπάρχουν µελέτες από τη Γερµανία, την Αγγλία, στοιχεία
από την EUROSTAT που δείχνουν καθαρά ότι όσο υψηλό είναι
το ποσοστό εµβολιασµού της χώρας τόσο η θνησιµότητα –που

σηµαίνει θνητότητα από όλες τις αιτίες- αυξάνει.
Η EUROSTAT στις 27-2-23 αναφέρει ότι ο µέσος ευρωπαϊκός

όρος έχει αυξηθεί γύρω στο 19% στη θνησιµότητα, αλλά στη
Γερµανία και στην Ισλανδία όπου έχουν 80% εµβολιαστική κά-
λυψη και πάνω, η θνησιµότητα ήταν στο 37% στη Γερµανία, 43%
στην Ισλανδία, ενώ σε χώρες όπως η Βουλγαρία όπου είχαν 30%
εµβολιαστική κάλυψη και χρησιµοποιήθηκαν σωστά ακόµα και
αυτά τα κακά εµβόλια –χρησιµοποιήθηκαν, δηλαδή, εκεί που
έπρεπε να χρησιµοποιηθούν και όχι σε όλους-είχαν µείωση της
γενικής θνησιµότητας: Η Ρουµανία 5,5% και η Βουλγαρία 6%. Αµ-
φισβητούµε τα στοιχεία της EUROSTAT; 

Ο κορωνοϊός βρίσκεται σήµερα σε ενδηµική µορφή και εν πολ-
λοίς υποβαθµίζεται η νοσογόνος δράση του, ενώ αυξήθηκε η λοι-
µογόνος. Με απλά λόγια, ευκολότερα µεταδίδεται ενώ προκαλεί
ηπιότερη νόσο. Γνωρίζουµε από τη νοσολογία ότι ο άνθρωπος
περνά τέτοιες λοιµώξεις, δηλαδή γριππώδη σύνδροµα και κρυο-
λογήµατα, δύο, τρεις τέσσερις και πέντε φορές τον χρόνο και
αυτά οφείλονται, εν πολλοίς, στο 20% - 40% σε κορωνοϊούς.
Κάθε φορά δηλαδή, που θα αυξάνονται τα κρούσµατα και που
είναι -όπως σας είπα- ένα φαινόµενο περιοδικό, φυσιολογικό, η
Κυβέρνηση θα εφαρµόζει µέτρα; Θα εφαρµόζει υποχρεωτικότη-
τες, εµβόλια και πιστοποιητικά; Μη γένοιτο! Τότε θα µιλάµε για
υγειονοµική χούντα.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ και στο έγκληµα αυτό των προ-
στίµων που είπαν και οι άλλοι. Είναι όνειδος το πρόστιµο στους
άνω των εξήντα ετών. Οι µνηµονιακές κυβερνήσεις µετατρέψατε
τα τιµηµένα γεράµατα σε πλήθος εξαθλιωµένων φτωχών συντα-
ξιούχων που δεν έχουν να πάρουν την τροφή τους, το γάλα τους,
τα φάρµακά τους και τους βάζετε και πρόστιµα; Αίσχος, κύριοι
συνάδελφοι. Κάνω έκκληση σε όποιον ακούει, στην Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας που αναφερθήκατε πριν, στην Κυβέρνηση, στους
κυβερνητικούς Βουλευτές, σε όλους όσους είναι εδώ µέσα, να
ενώσουµε τις φωνές µας και να σταµατήσουµε το έγκληµα αυτό
µέσα στης φτώχειας τον καιρό.

Για τα φάρµακα ήθελα να πω ότι είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, αλλά έχω να αναφέρω τρία πράγµατα: Πρώτον, να εξα-
σφαλιστεί η επάρκεια στα φάρµακα να µη δούµε ελλείψεις σε
αντιβιώσεις, σε αντιβηχικά σιρόπια, όπως είδαµε τα προηγού-
µενα έτη. Δεύτερον, να σας επιστήσω την προσοχή να µην αφαι-
ρείτε από την αγορά φάρµακα που χρησιµοποιούνται ευρέως,
όπως για την αρτηριακή υπέρταση, τον σακχαρώδη διαβήτη κ.λπ.
που τα χρησιµοποιούν για δεκαετίες οι άνθρωποι. Γιατί, όπως ξέ-
ρετε, ο ασθενής συνδέεται µε τα φάρµακα. Έχετε Υφυπουργό
εξαίρετο ψυχίατρο να σας πει λίγο τι συµβαίνει όταν αφαιρείται
ένα τέτοιο φάρµακο από τον ασθενή και πώς εµείς οι κλινικοί για-
τροί κάθε µέρα δεχόµαστε τέτοια τηλεφωνήµατα. Μπορεί να του
δίνεις ύστερα ένα άλλο φάρµακο το οποίο, όµως, έχει αλλάξει
χρώµα, έχει αλλάξει κουτί, να του δίνεις στην κατάλληλη δόση
την κατάλληλη ουσία και να κάνει δύο, τρεις και τέσσερις εβδο-
µάδες να συνέλθει ο ασθενής.

Και τέλος, λόγω της πείνας που έχει έρθει σε ελληνικά νοικο-
κυριά και της δυσθρεψίας -υπάρχει υποβιταµίνωση- οι άνθρωποι
σιτίζονται µε υδατάνθρακες µόνο, empty calories που λέµε στα
νέα ελληνικά, πιστεύουµε πως θα ήταν καλό να συνταγογρα-
φούνται και οι βιταµίνες. 

Και τέλος, για την επιτροπή της υποβοηθούµενης αναπαρα-
γωγής θέλω να σηµειώσω το εξής: Στην Ελλάδα µόνο οι γιατροί
και οι δικηγόροι τα ξέρουν όλα; Μόνο τέτοιους βλέπω ότι προ-
ωθούνται –παρ’ όλο που είµαι γιατρός- και µάλιστα, συνταξιού-
χους. Δεν έχει άλλους; 

Υπάρχει κάποια συναλλαγή -είπαν κάποιοι συνάδελφοι-, κά-
ποιο τάξιµο, κάποιο ανταπόδοµα; Δεν µας ενδιαφέρει. Τα θέµατα
αυτά, όµως, που θίγει η επιτροπή της υποβοηθούµενης αναπα-
ραγωγής είναι σηµαντικά. Η Νίκη ζητάει σε αυτές τις επιτροπές
συµµετοχή εκπρόσωπου εγνωσµένου κύρους που θα προτείνει
η Εκκλησία της Ελλάδας, ώστε να διασφαλίζεται η τήρηση της
πίστης και της ορθόδοξης µας παράδοσης.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να απευθυνθώ σε εσάς. Με ρωτήσατε
αν είµαι εµβολιασµένος. Θα σας πω τι έλεγα και στους ασθενείς
µου και στα παιδιά µου. Είµαι καρδιοχειρουργός και όποτε δίνω
ένα φάρµακο πρέπει να είναι πολύ καλά ζυγισµένο. Γιατί; Πρώ-
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τον, ποτέ δεν θα έδινα ένα εµβόλιο το οποίο για να χαρακτηριστεί
ως εµβόλιο έπρεπε να αλλάξει ο ορισµός του στην Παγκόσµια
Οργάνωση Υγείας. Δεύτερον, όταν η τεχνολογία mRNA δεν έχει
πάρει µόνιµη άδεια και δεν έχει πάρει άδεια ούτε καν για τους
του τετάρτου σταδίου νεοπλασµατικούς ασθενείς, αυτοί συµµε-
τέχουν µόνο σε ειδικές εργασίες.

Αυτά ήθελα να αναφέρω, σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γιόγιακας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µέχρι τώρα µε ιδιαίτερη προ-
σοχή αρκετούς συναδέλφους να τοποθετούνται. Ένιωσα ότι
είµαστε σε ιατρικό αµφιθέατρο πιο πολύ σήµερα παρά στο Κοι-
νοβούλιο. Άκουσα διάφορες απόψεις. Δεν θα ήθελα να σχολιάσω
ως συνάδελφος γιατρός -που είµαι και εγώ καρδιολόγος-, γιατί
θα παρεξηγηθούµε και νοµίζω ότι το σύνολο της επιστήµης έχει
χαράξει κάποιες γραµµές. Τώρα να ερχόµαστε να αµφισβητούµε
τα δεδοµένα της επιστήµης σε αυτόν τον χώρο νοµίζω ότι δεν
µας πρέπει ως γιατροί.

Από εκεί και πέρα θέλω να ξεκινήσω µε µια διευκρίνιση προς
τους αξιότιµους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Δεν υποστήριξε
κάποιος είτε από τη Συµπολίτευση είτε από την πολιτική ηγεσία
του Υπουργείου Υγείας ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι κάτι περισ-
σότερο από αυτό που οµολογούν οι περισσότερες από τις δια-
τάξεις του. Είναι, δηλαδή, ένα νοµοθέτηµα µε το οποίο κατά
κύριο λόγο διευθετούνται έγκαιρα κάποια θέµατα µε αρκετές
ρυθµίσεις, θα έλεγε κάποιος, µεταβατικού χαρακτήρα. Αντί, λοι-
πόν, το νοµοσχέδιο να αξιολογηθεί από την Αντιπολίτευση στις
σωστές του διαστάσεις, ακούστηκε κάποια γκρίνια, κύριε συνά-
δελφε, εισηγητή µας, γιατί δεν αντιµετωπίζει µεγάλα και γνωστά
ζητήµατα του Εθνικού Συστήµατος Υγείας κ.λπ.. Δηλαδή σύµ-
φωνα µε τη λογική αυτή οι νοµοθετικές πρωτοβουλίες που κοι-
τάνε για το «εδώ και τώρα» δεν έχουν σηµασία, λες και θα
έπρεπε να µην ασχολείται η Κυβέρνηση µε επείγουσες εκκρεµό-
τητες, αλλά να τις παραβλέπει στο όνοµα κάποιων ιδεατών λύ-
σεων στο µέλλον.

Έτσι, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση επι-
χειρεί να εκµεταλλευθεί τη συζήτηση γι’ αυτό το νοµοσχέδιο για
να µιλήσει για ό,τι στραβό συµβαίνει στον χώρο της υγείας. Στην
προσπάθεια αυτή, όµως, ισοπεδώνει ή αρνείται αυτά που έχει
πετύχει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας από το 2019.

Θεωρώ, λοιπόν, σωστό και χρήσιµο να φρεσκάρουµε λίγο τη
µνήµη µας και τη µνήµη της Αντιπολίτευσης, να θυµίσουµε ότι
µέσα σε αυτά τα τέσσερα χρόνια οι τακτικές δαπάνες του προ-
ϋπολογισµού προς το ΕΣΥ αυξήθηκαν κατά 37%, ότι τα κρεβάτια
στις µονάδες εντατικής θεραπείας διπλασιάστηκαν, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, από πεντακόσια πενήντα στα χίλια διακόσια,
κυρία Λινού, ότι το υγειονοµικό προσωπικό αυξήθηκε κατά επτά-
µισι χιλιάδες άτοµα σε καθαρούς αριθµούς, δηλαδή προσλήψεις
µείον αποχωρήσεις, ότι δόθηκαν για πρώτη φορά ύστερα από
δεκαπέντε χρόνια αυξήσεις στο ιατρικό και νοσηλευτικό προσω-
πικό. Σίγουρα είναι λίγα, θέλουµε πολύ περισσότερα για τους συ-
ναδέλφους γιατρούς. Από εδώ µέσα όλοι µπορούµε να
υποσχόµαστε, όµως, το θέµα είναι κατά πόσο µπορούµε να αν-
ταπεξέλθουµε σε αυτές τις ανάγκες.

Για να καλύψουµε, λοιπόν, αποτελεσµατικά τα κενά του ιατρι-
κού και νοσηλευτικού προσωπικού σε ορεινές, νησιωτικές και
αποµακρυσµένες περιοχές και για να παραµείνουν οι γιατροί στο
ΕΣΥ είναι µια πρόκληση -και θα έλεγα σηµαντική πρόσκληση από
όλους µας- να µπορέσουν να επιστρέψουν συνάδελφοι γιατροί
από το εξωτερικό. Σίγουρα όλοι αναγνωρίζουµε ότι έχουµε ση-
µαντικές ανάγκες στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας και ιδιαίτερα από
συγκεκριµένες ειδικότητες. Το βλέπουµε όλοι µας, το αντιµετω-
πίζουµε, γινόµαστε κοινωνοί των προβληµάτων. Από την άλλη δύ-
σκολα αρκετοί συνάδελφοι αποφασίζουν να ενταχθούν. 

Και όπως σας είπα και πριν, κύριε Υπουργέ, πρέπει να επισπευ-
στούν οι διαδικασίες προσλήψεων των γιατρών και των νοσηλευ-
τών. Δεν µπορεί να ξεκινάει µια πρόσληψη το 2019 και να
ολοκληρώνεται το 2025. Όπως στο Υπουργείο Παιδείας -είδαµε

τα τελευταία χρόνια- µε πολύ σύντοµες διαδικασίες προσλήφθη-
καν είκοσι πέντε χιλιάδες εκπαιδευτικοί, είναι µια ευκαιρία, µια
καινοτοµία να δούµε και εδώ πώς µπορούµε να επισπεύσουµε
αυτές τις διαδικασίες. 

Πρέπει να πούµε, λοιπόν, πως ότι ξεκίνησαν συνεργασίες µε
τον ιδιωτικό τοµέα για να αντιµετωπιστούν πιεστικές ανάγκες,
όπως είναι η εξάλειψη των ράντζων στα µεγάλα νοσοκοµεία της
Αθήνας, θέλουµε να σας θυµίσουµε ότι µπήκαν στην άυλη συν-
ταγογράφηση πάνω από τέσσερα εκατοµµύρια πολίτες και ότι
γράφτηκαν σε προσωπικό γιατρό σχεδόν πέντε εκατοµµύρια από
ενάµισι εκατοµµύριο που ήταν το 2019, ότι ξεκίνησαν προγράµ-
µατα δωρεάν προληπτικών εξετάσεων, όπως το πρόγραµµα
«ΦΩΦΗ ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ» και δωρεάν διαγνωστικών εξετάσεων για
σοβαρές και χρόνιες παθήσεις. Δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όχι µόνο κρατήθηκε όρθιο το Εθνικό Σύστηµα Υγείας και
η συµβολή των γιατρών, των νοσηλευτών και του άλλου προσω-
πικού σε αυτό είναι αναµφισβήτητη, αλλά ξεκίνησε και ο νέος δη-
µόσιος υγειονοµικός χάρτης. Δεν λέµε, εποµένως, ότι δεν
υπάρχουν σοβαρά προβλήµατα που πρέπει να αντιµετωπιστούν,
αλλά είναι και το άλλο που παραβλέπουµε, τα σηµαντικά βήµατα
που πρέπει να κάνουµε προς τα εµπρός και που έγιναν την τε-
λευταία τετραετία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά το ότι ο σκοπός του νο-
µοσχεδίου είναι κυρίως να διασφαλιστεί η οµαλή λειτουργία δη-
µόσιων φορέων, υγειονοµικών και άλλων, υπάρχουν επίσης
ρυθµίσεις µε τις οποίες επιχειρείται να βελτιωθούν διάφορες
υπηρεσίες υγείας προς τους πολίτες. Είναι η ψηφιακή ενιαία
λίστα χειρουργείων, το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης
διακίνησης φαρµάκων, η κατ’ οίκον αποστολή φαρµάκων για τη
θεραπεία σοβαρών ασθενειών, το ενιαίο µητρώο νεοπλασµατι-
κών ασθενειών.

Σχετικά µε αυτά που ειπώθηκαν στην επιτροπή για τη λίστα
χειρουργείων, αξίζει να πούµε ξανά ότι δεν αλλάζει η διαδικασία
που νοµοθετήθηκε το 2016, απλώς µεταφέρεται από το χαρτί και
δηλώνεται στο σύστηµα η κάθε εγγραφή στη λίστα. Αυτό δίνει
τη δυνατότητα να ενηµερώνεται η λίστα έγκαιρα και σωστά, να
εντοπίζονται οι εγγραφές του ίδιου ασθενούς σε διαφορετικά νο-
σοκοµεία, αλλά να µην χάνει ωστόσο την ελευθερία να επιλέξει
ποιος θα τον χειρουργήσει, να ανανεώνεται η λίστα πιο γρήγορα
και έτσι να µειωθεί και ο χρόνος αναµονής. Αυτό είναι όλο και
ασφαλώς, δεν έχει σχέση µε τάχα ιδιωτικοποίηση των χειρουρ-
γείων από το παράθυρο, όπως ανέφεραν ορισµένοι. Νοµίζω ότι
τέτοιες βελτιώσεις πρέπει να είναι καλοδεχούµενες, ακόµα και
όταν νοµοθετούνται στο πλαίσιο κάποιων άλλων προτεραιοτή-
των.

Η Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανανέωσε
την εµπιστοσύνη των Ελλήνων πολιτών µε µια από τις κύριες δε-
σµεύσεις της να είναι ένα νέο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ευρωπαϊ-
κού επιπέδου, µε πρόσθετο όπλο το 9% των πόρων από το
Ταµείο Ανάκαµψης που θα πάει στο ΕΣΥ ύψους 1,5 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ. 

Θα ανακαινιστούν ογδόντα νοσοκοµεία στα τµήµατα επειγόν-
των και εκατόν πενήντα έξι κέντρα υγείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-
ρώστε, κύριε συνάδελφε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Θα γίνουν
τέσσερα νέα νοσοκοµεία, τριακόσιες δεκαπέντε µονάδες τηλεϊ-
ατρικής, είκοσι πέντε κέντρα αποκατάστασης και τριακόσιες έν-
δεκα δοµές ψυχικής υγείας. Θα επεκταθεί το σύστηµα
ηλεκτρονικής συνταγογράφησης και θα ολοκληρωθεί ο ηλεκτρο-
νικός φάκελος υγείας κάθε πολίτη. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. Ακολουθεί η κ. Καζάνη από το ΠΑΣΟΚ. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΚΑΖΑΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι, τα επτά λεπτά δεν επαρκούν για να εκφράσω το
σοκ, τη θλίψη, αλλά και την οργή που νιώθω την τελευταία εβδο-
µάδα. 

Για άλλη µια φορά χιλιάδες κάτοικοι του τόπου µου, της Εύ-
βοιας, είδαν τους κόπους τους να καταστρέφονται µέσα σε λίγες
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ώρες. Έζησαν τον εφιάλτη του να µην έχεις πού να µείνεις, να
µην ξέρεις πώς θα βιοποριστείς αύριο. Σπίτια χωρίς ρεύµα,
χωρίς νερό. Το βόρειο και κεντρικό τµήµα του νησιού αποκόπηκε
από την πρωτεύουσα του νοµού, τη Χαλκίδα, αλλά και από την
υπόλοιπη επικράτεια. Δρόµοι άνοιξαν στα δύο ή έκλεισαν από τις
κατολισθήσεις. Πληµµυρισµένοι οικισµοί και κατεστραµµένες
καλλιέργειες. Για άλλη µια φορά το Προκόπι, το Μαντούδι, το
Πήλι, η Αγία Άννα, ο Νέος Πύργος, οι Γούβες επλήγησαν. Ανυ-
πολόγιστες καταστροφές στο Μετόχι, τις Ροβιές και το Αρτεµί-
σιο. Και όλα αυτά αντανακλούν τον φόβο, την ταλαιπωρία και την
απογοήτευση που οι κάτοικοι των περιοχών αυτών βίωσαν και
συνεχίζουν να βιώνουν. Δεν έχει περάσει ούτε ένας µήνας από
τις προηγούµενες καταστροφές που η κακοκαιρία «Ντάνιελ»
προκάλεσε. Οι δύο πρόσφατες κακοκαιρίες είχαν ως αποτέλε-
σµα την ολική καταστροφή της παραγωγής σύκων στη βόρεια
Εύβοια και συγκεκριµένα στην περιοχή του Ταξιάρχη. Καταστρά-
φηκαν τόσο τα σύκα που δεν είχαν συλλεχθεί όσο και η παρα-
γωγή που ήταν σε διαδικασία αποξήρανσης στις λιάστρες. Στους
ανθρώπους αυτούς οφείλονται ακόµη παλαιότερες αποζηµιώ-
σεις από προηγούµενες καταστροφές. Αποζηµιώσεις οφείλονται
και στους ελαιοπαραγωγούς της βορείου Εύβοιας για τις πυρ-
καγιές του 2021. Τίθεται πλέον σοβαρό θέµα επιβίωσης για τους
ίδιους, ενώ η συνέχιση της παραγωγικής τους δραστηριότητας
είναι αβέβαιη. 

Κύριοι, βιώνουµε πλέον συνεχώς τα αποτελέσµατα της κλιµα-
τικής αλλαγής. Πρόκειται για ένα φαινόµενο που είναι εδώ και οι
επιπτώσεις του θα επηρεάζουν όλο και εντονότερα την καθηµε-
ρινότητά µας. Οφείλουµε να θωρακιστούµε απέναντι στις επι-
πτώσεις των ακραίων φυσικών φαινοµένων, ώστε να µην
βιώσουµε ξανά ανάλογες καταστροφές και να µην χαθούν περι-
ουσίες, ούτε ένα σπίτι ούτε µια ανθρώπινη ζωή. 

Πολλές φορές χαρακτηρίζουµε την Εύβοια πολύπαθη. Ειλι-
κρινά όµως, κουράστηκα να ακούω και να χρησιµοποιώ αυτόν
τον χαρακτηρισµό. Κουράστηκαν και κάτοικοι της. Κουράστηκαν
να ζουν σε έναν τόπο µε τόσες δυνατότητες, αλλά µε ελάχιστες
υποδοµές, χωρίς τα αναγκαία έργα για να εξασφαλίζεται όχι
πλέον το ευ ζην αλλά το ζην των κατοίκων. Ένα νησί µε τόση φυ-
σική οµορφιά και τόσο φυσικό πλούτο που πρέπει επιτέλους να
αναπτυχθεί οικονοµικά, τουριστικά και βέβαια, µε τρόπο περιβαλ-
λοντικά βιώσιµο. 

Κυρίες και κύριοι, αναφορικά µε το προς ψήφιση νοµοσχέδιο,
διαβάζοντας τα άρθρα του δεν θα µπορούσα να µην τα κρίνω και
µε την ιδιότητά µου ως γιατρός και µε βάση την εµπειρία µου στο
ΕΣΥ. Ένα νοµοσχέδιο που επικαλείται την πανδηµία για τη συνέ-
χιση της παράτασης των συµβάσεων, Υποπληρωµένη εργασία,
απλήρωτες εφηµερίες, εργασιακή αβεβαιότητα. Αβεβαιότητα
που βιώνουν οι χιλιάδες επικουρικοί γιατροί και νοσηλευτές χάρη
στους οποίους το ΕΣΥ κατάφερε να ανταπεξέλθει στα δύσκολα
χρόνια της πανδηµίας. 

Το άρθρο 5 αναφέρεται στην υπέρβαση της σαράντα οκτάω-
ρης εργασίας ιατρών, πρακτική που θέτει σε κίνδυνο την ηθική,
ψυχική και σωµατική υγεία των εργαζοµένων και βέβαια, την
ασφάλεια των ίδιων των ασθενών. Οι υποπληρωµένες και υπερ-
φορολογηµένες εφηµερίες του προσωπικού του ΕΣΥ σε σύγ-
κριση µε τους ιατρούς που προσφέρουν τις υπηρεσίες τους µε
µπλοκάκι, όπως φαίνεται από το άρθρο 2, δηµιουργούν εργαζό-
µενους πολλών ταχυτήτων. 

Οφείλουµε να εγκαταλείψουµε αυτή την πολιτική και να προ-
βούµε άµεσα στην αύξηση των αποδοχών του ιατρονοσηλευτι-
κού προσωπικού, στην προκήρυξη νέων θέσεων εργασίας, στη
θέσπιση κινήτρων και στην ένταξη των επαγγελµάτων αυτών στα
βαρέα και ανθυγιεινά. 

Όσον αφορά στο κύριο άρθρο του νοµοσχεδίου, το άρθρο 11
περί της ενιαίας λίστας χειρουργείων δεν διασφαλίζεται η επί-
λυση των υπαρχόντων προβληµάτων. 

Αν θέλουµε, κύριοι, να αντιµετωπίσουµε την αναµονή των χει-
ρουργικών επεµβάσεων, πρέπει πρωτίστως να λειτουργήσουν
όλες οι χειρουργικές αίθουσες. Και αυτό µπορεί να επιτευχθεί
µόνο µε την κάλυψη των ελλείψεων σε προσωπικό, ιατρούς κυ-
ρίως αναισθησιολόγους και νοσηλευτές. 

Το σύνολο του άρθρου δηµιουργεί περισσότερα ερωτήµατα

παρά επιλύει προβλήµατα. Σκοπός της λίστας είναι η εξασφά-
λιση της διαφάνειας στις αναµονές των χειρουργείων. Θα επι-
τευχθεί, όµως, ο σκοπός µε τις αλλαγές που το παρόν
νοµοσχέδιο επιφέρει; Υπάρχει περίπτωση οι ασθενείς να πρέπει
να µετακινούνται σε άλλες πόλεις για να χειρουργηθούν; Πώς θα
αξιοποιηθεί η λίστα αυτή; Και κυρίως από ποιους; 

Όσον αφορά στο άρθρο 12, περί ηλεκτρονικού συστήµατος
παρακολούθησης διακίνησης φαρµάκων, το πρόβληµα ως προς
τη διάθεση είναι συστηµικό. Βασικό ζητούµενο είναι η αντιµετώ-
πιση της τεχνητής έλλειψης βασικών φαρµάκων για χρόνιες πα-
θήσεις. Επιβάλλεται, λοιπόν, η ουσιαστική επανεκτίµηση του
συστήµατος αυτού και η χάραξη πολιτικής που θα επιφέρει η
υγειονοµική σταθερότητα και ασφάλεια. 

Τον περασµένο Ιούλιο κληθήκαµε να ψηφίσουµε την παράταση
της θητείας των διοικήσεων των νοσοκοµείων έως τις 30 Σεπτεµ-
βρίου. Το κάναµε, µε την προϋπόθεση, όµως, να ήταν η τελευ-
ταία δοθείσα παράταση και να λάβει χώρα η αντικατάσταση των
διοικήσεων µέσω προκήρυξης, µε αντικειµενικά και αξιοκρατικά
κριτήρια. Πώς η Κυβέρνηση ζητά την ανανέωση των διοικήσεων
τις οποίες η ίδια δεν εµπιστεύεται για τον έλεγχο της λίστας των
χειρουργείων και ζητάει ενιαία λίστα; Διοικήσεις που η ίδια επέ-
λεξε. 

Το ΠΑΣΟΚ δεν προτίθεται να βάλει πλάτη στη διαιώνιση της
πολιτικής απαξίωσης του ΕΣΥ, µε τον διορισµό ηµετέρων τόσο
σε διοικήσεις όσο και σε διευθυντικές θέσεις και σε θέσεις προ-
ϊσταµένων. 

Αναφορικά µε το άρθρο 26 για την παράταση των συµβάσεων
εργασίας του επικουρικού προσωπικού των προνοιακών φορέων,
οφείλουµε να επισηµάνουµε το καθεστώς οµηρίας και να θέ-
σουµε το ζήτηµα της ολοκλήρωσης της προκήρυξης 7κ. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 18, σχετικά µε την
Εθνική Αρχή Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής. Η εθνική αρχή
οφείλει να λαµβάνει άµεσα αποφάσεις για εξειδικευµένα ζητή-
µατα ιατρικής φύσεως, όπως είναι η προεµφυτευτική διάγνωση
για τα οποία η βαθιά και όχι η επιφανειακή γνώση των ιατρικών
θεµάτων είναι αναγκαία. Τασσόµαστε, λοιπόν, ξεκάθαρα κατά
της δυνατότητας διορισµού προέδρου και αντιπροέδρου, που
δεν θα είναι ειδικευµένοι σε θέµατα αναπαραγωγικής υγείας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Κύριοι, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής δεν θα χαριστεί σε κανέ-
ναν. Θα µείνει σταθερό και πιστό στη σοσιαλδηµοκρατική του
ταυτότητα, θα στηρίζει και θα προωθεί πολιτικές που θέτουν στο
κέντρο τον εργαζόµενο, τον ασθενή και τον άνθρωπο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καζάνη.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Στέφανος Παραστατίδης, Βουλευτής

του ΠΑΣΟΚ.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

όλα αυτά τα χρόνια που υπηρετώ το ΕΣΥ θυµάµαι ελλείψεις, πα-
ρατάσεις, συναδέλφους να κάνουν συνεχώς υπερβάσεις για να
κρατήσουν τις κλινικές τους και τα νοσοκοµεία ανοιχτά. Οι λύσεις
που προέκυπταν ήταν εµβαλωµατικές, αποσπασµατικές. Οι επι-
κουρικοί ξεκίνησαν ως συµπλήρωµα, έγιναν ο κανόνας. Η παν-
δηµία πρόσθεσε και τα µπλοκάκια.

Σήµερα, χωρίς τους µη µόνιµους το ΕΣΥ δεν µπορεί να υπάρ-
ξει. Αντιµετωπίζουµε κάθε πρόβληµα µε µία εφήµερη, τεχνοκρα-
τική προσέγγιση δίνοντας τη σκυτάλη στον επόµενο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο κινείται σε µία τέτοια κατεύθυνση. Πα-
ρατάσεις αντί για προσλήψεις, µετακινήσεις αντί για µόνιµες λύ-
σεις, εµβαλωµατικές λύσεις αντί για τολµηρές τοµές,
µικροδιορθώσεις αντί για µεταρρυθµίσεις. Μαζί, λοιπόν, µε τις
παρατάσεις των µέτρων της πανδηµίας, έχουµε τις παρατάσεις
των συµβάσεων και των δαπανών, τις παρατάσεις των µειώσεων,
τις παρατάσεις των ιδιωτών γιατρών, τις παρατάσεις των ειδι-
κευόµενων νοσηλευτών, τις παρατάσεις των διοικητών νοσοκο-
µείων. Μαζί µε όλες αυτές τις παρατάσεις, παρατείνεται και η
καταπάτηση των εργασιακών δικαιωµάτων των γιατρών. Παρα-
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τείνεται η υπέρβαση του σαράντα οκτάωρου του εβδοµαδιαίου
χρόνου εργασίας µέχρι νεοτέρας. 

Η ζωή µας όλη µια παράταση. Το αντίκρισµα; Οι οικονοµικές
απολαβές των γιατρών παραµένουν πενιχρές, τα επιστηµονικά
κίνητρα κλειστά -όπως συνηθίζω να λέω- και ελεγχόµενα, ακόµα
και τα χειροκροτήµατα δεν ακούγονται πια. Εµείς, αυτή την πα-
ράσταση δεν θα τη νοµιµοποιήσουµε. Δεν θα τη µετατρέψουµε
σε µια νέα κανονικότητα. Χρειαζόµαστε µια νέα αρχή.

Σε αυτή την υγειονοµική δυστοπία, ο πολίτης περιµένει στην
ουρά επί µήνες να χειρουργηθεί και για να συµβεί αυτό στην ώρα
του -µε αξιοπρέπεια, δηλαδή- χρειάζεται ή γνωστούς ή χρήµατα
στον ιδιωτικό τοµέα. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στη λίστα χειρουργείων, στην ενιαία λίστα
µε κεντρική διαχείριση. Και δεν αµφισβητώ διόλου την πρόθεση
του κ. Χρυσοχοΐδη για περισσότερη διαφάνεια, ισότητα, µείωση
του χρόνου αναµονής. Άλλωστε, εσείς της Νέας Δηµοκρατίας,
τις λύσεις από το ΠΑΣΟΚ τις περιµένετε, το νυν και το πρώην.

Πριν πάµε, όµως, στη νέα ενιαία λίστα, ας αξιολογήσουµε
πρώτα την υπάρχουσα λίστα χειρουργείων. Γιατί αλλάζουµε το
µοντέλο; Απέτυχε ή πέτυχε; Έχουµε διασφαλίσει την ισότητα ή
µπορούµε να παρακάµπτουµε περιστατικά κατά το δοκούν; Ελέγ-
χονται ή όχι οι παρατυπίες από περιφερειακούς και κεντρικούς
µηχανισµούς, επαρκώς; Λειτουργούν αξιοκρατικά ή πελατειακά
οι διοικήσεις των νοσοκοµείων της χώρας; Η απάντηση είναι κα-
θαρή. Οι δοµές υγείας συνεχίζουν να λειτουργούν πελατειακά.
Η λίστα δεν φέρνει ισότητα για όλους ή όπως λέει και ο Τζορτζ
Όργουελ στη «Φάρµα των Ζώων»: «Όλα τα ζώα είναι ίσα, αλλά
µερικά ζώα είναι πιο ίσα από τα άλλα». Το ψάρι σε αυτή την πε-
ρίπτωση βρωµάει από το κεφάλι, διότι, οι διοικητές, επί ηµερών
της Κυβέρνησής σας, διορίστηκαν µε κοµµατικά κριτήρια. 

Σύµφωνα µε δηµοσιεύµατα, µεταξύ των διορισµένων διοικη-
τών, πολλοί ήταν στρατιωτικοί, αρκετοί ήταν πρόεδροι ή υποψή-
φιοι της ΝΟΔΕ, άλλοι ήταν δηµοσιογράφοι, άλλοι ήταν στενοί
συνεργάτες Υπουργών, άλλοι ήταν διοικητές που ήταν υποψή-
φιοι στις εκλογές και δεν εξελέγησαν. Όλοι αυτοί κάπου χρω-
στάνε τον διορισµό τους. Κάποιος Βουλευτής της περιφέρειάς
τους έχει τη δυνατότητα να σηκώνει το τηλέφωνο και να τους ζη-
τάει να παρακάµπτουν τη λίστα και δεν µπορούν να πουν «όχι»,
γιατί είναι σε µια σχέση εξάρτησης. Και αν θέλουν να παραµεί-
νουν, θα πρέπει να τιµήσουν αυτή τους την εξάρτηση. 

Αντί, λοιπόν, να δούµε το πρόβληµα στη ρίζα του, να εξυγιά-
νουµε τα νοσοκοµεία από τον κοµµατισµό και τον πελατειασµό,
να τοποθετήσουµε διοικήσεις -όπως προτείνει το ΠΑΣΟΚ- µέσω
ανοιχτού διεθνούς διαγωνισµού και µε πενταετή θητεία, εµείς
παρακάµπτουµε το πρόβληµα, µαζεύουµε την πληροφορία κεν-
τρικά και κάνουµε το λεγόµενο «by pass». 

Ας δούµε, όµως, τι σηµαίνει αυτό. Χρειάζεται κεντρική διαχεί-
ριση της λίστας χειρουργείου για να µειωθούν οι χρόνοι αναµο-
νής; Η απάντηση είναι «όχι». Η αναµονή έχει να κάνει µε την
υποστελέχωση υγειονοµικού προσωπικού και µε τα κρεβάτια των
χειρουργείων. Η αναµονή θα µειωθεί µόνο αν αυξηθεί ο αριθµός
των χειρουργείων και εξορθολογιστούν οι δοµές και τα οργανο-
γράµµατα. 

Χρειάζεται κεντρική διαχείριση για να διαπιστώσουµε τις δι-
πλοεγγραφές ή για να διασταυρώσουµε ασθενείς που ήδη χει-
ρουργήθηκαν σε κάποια ιδιωτική κλινική; Η απάντηση είναι «όχι».
Αρκεί µια διασύνδεση όλων των περιφερειακών δοµών της ηλε-
κτρονικής πλατφόρµας, στην οποία δεν θα µπορεί να διπλοεγ-
γράφεται το ΑΜΚΑ του ίδιου ασθενούς. Χρειάζεται κεντρική
διαχείριση για να µετακινήσουµε έναν ασθενή από ένα νοσοκο-
µείο σε ένα άλλο νοσοκοµείο, µε µικρότερη αναµονή; Η απάν-
τηση είναι «όχι». Η επιλογή µπορεί να γίνει από την περιφέρεια,
µε πρόσβαση του χρήστη στην πλατφόρµα και ενηµέρωση του
ασθενούς για τις αναµονές σε γειτονικά νοσοκοµεία.

Υπάρχει, όµως, κάτι ακόµα σηµαντικότερο. Η ανισότητα στις
αναµονές δεν λύνεται µε τη µετακίνηση των πολιτών από τη µια
ουρά στην άλλη, αλλά µε εξορθολογισµό των δοµών. Αυτά τα ξέ-
ρετε καλά, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Έχουν να κάνουν µε
την προσφορά και τη ζήτηση, αν ποτέ αποφασίσετε, τολµήσετε
και βάλετε το δάχτυλο στην πληγή.

Χρειάζεται κεντρική διαχείριση για να διασφαλίσουµε την ίση

µεταχείριση των ασθενών; Η απάντηση είναι «όχι». Ίσα-ίσα, ο πε-
ριφερειακός έλεγχος από µια ακοµµάτιστη και αξιολογούµενη
δοµή εξουσίας είναι το πιο κοντινό «µάτι», ενώ κεντρικά µπορεί να
γίνει ανάλυση των ανοιχτών δεδοµένων και έναντι των δειγµατο-
ληπτικών ελέγχων να πραγµατοποιούνται στοχευµένοι έλεγχοι µε
ουσία και καλά αποτελέσµατα.

Και τέλος, αυτή η Κυβέρνηση είναι αφερέγγυα στη διαχείριση
δεδοµένων διότι έχει αποδειχθεί αλλεργική στα ανοιχτά δεδοµένα.
Θυµίζω τη διαχείριση της πανδηµίας στην οποία ως ΠΑΣΟΚ αναγ-
καστήκαµε να στήσουµε υγειονοµικά ανθρωποδίκτυα σε όλη τη
χώρα για να συλλέγουµε δεδοµένα και να κάνουµε την αντιπολι-
τευτική µας κριτική και τις δικές µας προτάσεις. Αυτό κάναµε στην
πανδηµία.

Ναι, λοιπόν, στη λίστα, όχι, όµως, στην κεντρική διαχείριση. Και
υπάρχει ένας λόγος ακόµα. Η κεντρική διαχείριση, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, είναι ασύµβατη µε τη νέα εποχή. Αν θέλουµε να
εκδηµοκρατίσουµε την τεχνολογία προς όφελος του ανθρώπου,
αν επιθυµούµε πολλαπλασιαστικά αποτελέσµατα από τους πολ-
λούς, ο δρόµος του περισσότερου ελέγχου είναι ιδεολογικά αντί-
θετος µε τα δικά µας πιστεύω, αντίθετος µε το ΠΑΣΟΚ που έκανε
πράξη την αποκέντρωση και τη δηµοκρατία. Και πέρα από τη θω-
ράκιση και το άνοιγµα των θεσµών σε αυτή την κατεύθυνση, τα
τεχνολογικά εργαλεία µπορούν επιπρόσθετα να κατοχυρώσουν
διαφάνεια και λογοδοσία µεταφέροντας εξουσία από το κέντρο
στην περιφέρεια. 

Ολοκληρώνω λέγοντας ότι εµείς ονειρευόµαστε ένα νέο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας που δεν θα χρειάζεται χρήµατα για να χτιστεί από
την αρχή, αλλά πολιτικό θάρρος, ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας που
θα τολµήσει να διορθώσει τα κακώς κείµενα, ένα Εθνικό Σύστηµα
Υγείας που θα αλλάξει δοµικά, θα κάνει πιο οριζόντιες και συνερ-
γατικές τις δοµές του, θα δηµιουργήσει πλατφόρµες συνεργασίας
και όχι ελέγχου και βεβαίως, µε λειτουργούς που θα υπηρετούν
την ισότητα, την ποιότητα, την προσβασιµότητα και την ανθρωπο-
κεντρικότητα.

Αν ο κ. Χρυσοχοΐδης αποφασίσει αυτή τη σύγκρουση, εµάς θα
µας βρει δίπλα του. Αυτούς που έχει δίπλα του, όµως, θα τους
βρει απέναντι.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Παραστατίδη.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας και µετά θα

ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Δη-
µήτριος Μάντζος.

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω πριν αρ-

χίσω την οµιλία µου να αναφερθώ σε ορισµένες ανακρίβειες που
ειπώθηκαν καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης από κάποιους συ-
ναδέλφους όσον αφορά στο κέντρο υγείας και την έλλειψη για-
τρών εκεί. Πρέπει να είµαστε λίγο ξεκάθαροι σε ορισµένα
πράγµατα. Δεν πρέπει να προσβάλουµε τους συναδέλφους του
κέντρου υγείας το οποίο καταστράφηκε στην πληµµύρα. Όλο το
προσωπικό πήγε σε µια άλλη δοµή, σε ένα κλειστό γυµναστήριο
και τώρα θα πάει κάπου αλλού. Έγινε άµεσα. Είναι όλοι οι γιατροί
και το προσωπικό εκεί. Έχει ό,τι µπορούµε να προσφέρουµε από
την 5η ΥΠΕ. Και οι δύο Υφυπουργοί που είναι εδώ είναι συνεχώς
στην Καρδίτσα. Ήταν εκεί όταν έγινε αυτή η µετακίνηση. Επίσης,
µιλάµε για τη δηµόσια υγεία και «πυροβολούµε» για γαστρεντερί-
τιδες, για λεπτοσπείρωση κ.α.. Συνήθως όταν δίνουµε στοιχεία
στην ιατρική, πρέπει να είναι συγκρίσιµα. Τι είχαµε πέρυσι, τι εί-
χαµε φέτος, τι είχαµε πρόπερσι;

Η κ. Αγαπηδάκη είναι εκεί µε συνεχείς ελέγχους. Μπορεί να
µη φαίνεται σε φωτογραφίες γιατί το τελευταίο χρονικό διά-
στηµα το αποφεύγουµε όλοι αυτό, αλλά είναι εκεί και µπορεί και
η ίδια να σας πει µια-µια τις δοµές και τα χωριά που πήγε.

Κάτι άλλο που ήθελα να πω µε την ευκαιρία του συναδέλφου
που µίλησε πριν είναι το εξής. Δεν µπορώ να ακούω να απορείτε
εσείς που είστε από το ΠΑΣΟΚ για ορισµένα πράγµατα όσον
αφορά τη δοµή και τις δοµές υγείας.

Είµαι κι εγώ γιατρός του ΕΣΥ. Κάποιοι λένε για «εντέλλεσθε»
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και κάποιοι λένε για τα σαράντα οκτάωρα. Από πότε ξεκίνησαν
αυτά; Τα «εντέλλεσθε» ξεκίνησαν. Εγώ είµαι ο πρώτος γιατρός
που µε «εντέλλεσθε» -θα σας πω µετά ιδιαιτέρως ποιος ήταν ο
διοικητής- έφυγα και πήγα σε νησί µε δύο πολύ µικρά παιδιά και
χωρίς να ειδοποιηθώ. Μάλιστα, µε ειδοποίησε ο φύλακας από το
κέντρο υγείας που ήταν να πάω. «Γιατί δεν ήρθες ακόµα, γιατρέ
µου;», µου είπε. Και είχα να πάρω και πλοίο.

Άρα, καλό είναι να είµαστε λίγο λογικοί σε αυτά που λέµε.
Καλή είναι η αντιπολίτευση, καλό είναι να κάνουµε και τα σα-
ράντα οκτάωρα. Αναγκαζόµαστε να τα κάνουµε. Τα ζήσαµε κά-
ποτε και πολύ περισσότερο από σαράντα οκτώ ώρες και είναι
καλό να τα αλλάξουµε, ναι. Θα προσπαθήσουµε να τα αλλά-
ξουµε, να γίνουν γρήγορα προσλήψεις, αλλά γιατί να αιφνιδια-
ζόµαστε µε τα σαρανταοκτάωρα; Αφού δεν υπάρχει προσωπικό.

Ναι, όµως από ένα σηµείο και µετά ξέρουµε όλοι ότι αυτή τη
στιγµή χρειάζονται προσλήψεις, γίνονται προσπάθειες να επι-
σπεύσουµε τις διαδικασίες. Νοµίζω ότι εµείς είµαστε οι πρώτοι
που θέλουµε να το κάνουµε αυτό. Όµως, δεν είναι το θέµα ότι
µπορούµε και δεν το κάνουµε. Υπάρχουν ορισµένες συνθήκες,
ορισµένοι όροι ή οτιδήποτε άλλο. 

Τώρα, από εκεί και πέρα, θα ήθελα να ασχοληθώ µε το νοµο-
σχέδιο.  Όλοι  οι συνάδελφοι αναλύσαµε τα πάντα. Εδώ πρόκει-
ται για το νοµοσχέδιο, το οποίο λύνει ζητήµατα όσον αφορά στη
δηµόσια υγεία, για τη συνέχιση της λειτουργίας των σχετικών
δοµών, υπηρεσιών και φορέων του Υπουργείου Υγείας και των
άλλων Υπουργείων. 

Γίνονται οι διευκρινίσεις πάνω σε ζητήµατα που αφορούν στην
παράταση του χρόνου εργασίας σε συγκεκριµένες δοµές. Καθο-
ρίζεται, όπως στο άρθρο 7, η αποζηµίωση µετακινούµενου ιατρι-
κού προσωπικού το οποίο, φυσικά και δεν θέλουµε να γίνεται,
αλλά είµαστε αναγκασµένοι να το κάνουµε. Σας είπα τον λόγο. Το
Υπουργείο Υγείας συστήνει και λειτουργεί την ενιαία λίστα χει-
ρουργείων, που υπάρχουν πολλές αντιδράσεις, αλλά όπως ξέρετε
όλοι, δεν είπαµε ότι αυτή τη στιγµή λύνει το πρόβληµα. Είναι,
όµως, σε µια σωστή κατεύθυνση να υπάρχει µια κεντρική διαχεί-
ριση, τουλάχιστον να φύγουν οι δικαιολογίες και οι αιτίες που µπο-
ρούν να καθυστερήσουν, εκτός από το κοµµάτι των προσλήψεων.

Εγώ, δεν κατάλαβα ακόµη πού είναι οι αντιρρήσεις αυτής της
λίστας. Δεν έχω καταλάβει τους πραγµατικούς λόγους. Θεω-
ρούµε, λοιπόν, ότι πραγµατικά θα γίνεται σοβαρή αξιολόγηση,
βλέπουµε τα περιστατικά, έχουµε εικόνα της λίστας, έχουµε ει-
κόνα από τα έκτακτα χειρουργεία που γίνονται και που θα µπο-
ρούµε να ελέγξουµε, αν τυχόν υπάρχουν αδικίες. Άρα, λοιπόν,
σε αυτό το σηµείο δεν καταλαβαίνω ποιο είναι το πρόβληµα και
οι αντιρρήσεις.

Τώρα, από εκεί και πέρα, όσον αφορά στο σύστηµα παρακο-
λούθησης- διακίνησης φαρµάκων νοµίζω ότι είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση. Όλοι το θέλουµε αυτό για να µπορούµε να βλέ-
πουµε τις καταστάσεις και τις πορείες των φαρµάκων και τις πο-
σότητες. Επίσης, όσον αφορά για τα δεδοµένα που είπατε πριν,
εδώ πρόκειται να χρησιµοποιούν αυτά τα δεδοµένα που έχουµε
για να µπορέσουµε να δούµε διάφορες καταστάσεις, να γίνουν
έρευνες, ούτως ώστε να µπορέσουµε να βοηθήσουµε τη δηµό-
σια υγεία. Δεν είναι κάτι, προσωπικά δεδοµένα που λέτε ότι ψά-
χνουµε, δεν έχει καµµία σχέση το ένα που είπατε µε τ’ άλλο.

Τώρα, αναφέροµαι σε εσάς, κύριε συνάδελφε, γιατί ήταν πρό-
σφατη η οµιλία σας. Δεν έχω κάτι εναντίον σας. 

Λοιπόν, από εκεί και πέρα νοµίζω ότι συµφωνούµε σε αυτό,
όπως στην αποστολή κατ’ οίκον φαρµάκων, διευκολύνοντας
πάρα πολύ τους ασθενείς αυτούς οι οποίοι είναι σε αυτή την κα-
τάσταση, κάνοντας να αισθάνονται πλέον και οι ίδιοι σιγουριά,
γιατί το κράτος πάει δίπλα στον πολίτη και είναι δίπλα στις κοι-
νωνικές οµάδες που το έχουν ανάγκη. 

Έχουµε τη συγκρότηση της Εθνικής Αρχής Ιατρικώς Υποβοη-
θούµενης Αναπαραγωγής. Υπάρχουν εδώ ορισµένες αντιρρή-
σεις. Εµείς θεωρούµε ότι και ο δικαστής έχει τον ρόλο του εκεί,
γιατί δεν είναι µόνο τα θέµατα της ιατρικής, που είναι ενισχυµένο
το προσωπικό, αλλά έχουµε και ορισµένα θέµατα, τα οποία είναι
νοµικής φύσεως και τα οποία νοµίζω ότι ένας αξιόλογος δικα-
στής µπορεί να µας βοηθήσει.

Από εκεί και πέρα έχουµε το ΚΕΣΥΠΕ µε την καινούργια σύ-

στασή του, έχουµε την τροποποίηση της Ειδικής Επιτροπής Ιον-
τιζουσών και Μη Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών, όπου υπάρχουν ορι-
σµένες τροποποιήσεις όσον αφορά στο πιο εξειδικευµένο
προσωπικό. 

Επίσης, γίνεται µια τροποποίηση του άρθρου 72 του
ν.4975/2022 όσον αφορά στην προετοιµασία και στη λειτουργία
του Εθνικού Ινστιτούτου Νεοπλασιών, έχουµε το Αυτοτελές
Τµήµα Θεραπευτικών Πρωτοκόλλων και Μητρώων µέχρι τις 31
Μαρτίου 2024. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας τα
τελευταία χρόνια σήκωσε ένα τεράστιο βάρος. Το υγειονοµικό
προσωπικό έδωσε τον καλύτερό του εαυτό. Η πανδηµία άφησε
το στίγµα της απ’ όπου και αν πέρασε, διαλύοντας συστήµατα
πολλών χωρών που θεωρητικά βρίσκονταν σε καλύτερο επίπεδο.
Το ΕΣΥ κράτησε, ανταπεξήλθε στις τεράστιες ανάγκες, αλλά
τώρα πρέπει να αναβαθµιστεί. 

Δηµιουργείται, λοιπόν, ένα πλαίσιο µε κέντρο τον άνθρωπο,
που στηρίζεται στην προστασία της ισότητας, στην πρόσβαση
κάθε πολίτη σε κάθε υπηρεσία υγείας. Ενισχύεται η διαφάνεια
και τα δικαιώµατα των ασθενών, οι οποίοι πλέον θα µπορούν µε
την εφαρµογή των προηγούµενων µέτρων να αποκτήσουν εµπι-
στοσύνη και να νιώσουν το αίσθηµα δικαίου στην αντιµετώπισή
τους από το ΕΣΥ. 

Ο εκσυγχρονισµός των µέσων, η χρησιµοποίηση και η αξιοποί-
ηση των νέων τεχνολογιών πληροφορικής και η θέληση της Κυ-
βέρνησης να αλλάξει τα δεδοµένα στη διαχείριση των
προβληµάτων, η εφαρµογή της ηλεκτρονικής συνταγογράφη-
σης, ο ηλεκτρονικός φάκελος ασθενών, η διασύνδεση των δοµών
υγείας, η ανάπτυξη συνείδησης - πρόληψης, η διανοµή κατ’ οίκον
φαρµάκων, το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης διακίνη-
σης φαρµάκων, η δηµιουργία της ενιαίας λίστας µε τη µείωση
της αναµονής και την παρακολούθηση αυτής, ώστε να απεικονί-
ζεται ορθά και σε πραγµατικές συνθήκες ο ακριβής αριθµός των
χειρουργείων, όλα αυτά µαρτυρούν περίτρανα ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση νοµοθετεί µε κύριo µέληµα την καλύτερη παροχή ποιοτικών
υπηρεσιών υγείας διατηρώντας τη δικαιοσύνη, την ισότητα και
την αµεσότητα του ΕΣΥ απέναντι στον κάθε πολίτη. Άλλωστε
αυτό αποτελεί µια από τις δεσµεύσεις της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη που γίνεται και αυτή άµεσα πράξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια. Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Σπυρίδων Μπιµπίλας,
Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας. Ευχαριστούµε πολύ τον κ.
Μάντζο του έδωσε τη θέση του. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΜΠΙΜΠΙΛΑΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ όλους,

για την εξυπηρέτηση λόγω της πρόβας µου στο Εθνικό Θέατρο. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, θέλω να σας επισηµάνω

κάτι από την αρχή. Εγώ µπορεί να έχω εκλεγεί Βουλευτής και να
είµαι τώρα νέος Βουλευτής, αλλά δεν αισθάνοµαι τον εαυτό µου
επαγγελµατία πολιτικό. Αλλά ως Βουλευτής και ως πολίτης που
εισήλθα στη Βουλή για να εξυπηρετήσω, κυρίως, προβλήµατα
του συναφιού µου, του καλλιτεχνικού χώρου, µένω πραγµατικά
έκπληκτος και µε απορία, κυρίως, για τις διαδικασίες και πάρα
πολύ έκπληκτος για την άδεια Βουλή. 

Εδώ και τρεις µήνες παρακολουθούµε όλοι κάτι που είναι σαν
θέατρο παραλόγου. Εισάγονται µε τη µορφή κατεπείγοντος νο-
µοσχέδια, λύνονται χωρίς να υπάρχει απαραίτητος χρόνος επε-
ξεργασίας, αφήνεται σύσσωµη η Αντιπολίτευση στις επιτροπές
να εκφράζει τις ιδέες της όντως, τις αντιρρήσεις της, τις τυχόν
διορθώσεις. Η Αντιπολίτευση, λοιπόν, εκτονώνεται διά των οµι-
λιών και στο τέλος το νοµοσχέδιο ψηφίζεται σχεδόν ως έχει ή µε
µικρές τροπολογίες που έρχονται την τελευταία στιγµή σαν να
µην άκουσε κανείς κανέναν.

Τι ακριβώς γίνεται εδώ; Ροκανίζουµε τον χρόνο; Μιλάµε σε
ώτα µη ακουόντων ή απλά δικαιολογούµε την παρουσία µας;
Αυτό εσείς το ονοµάζετε, στα αλήθεια, δηµοκρατία ή είναι κάτι
άλλο στο όνοµα της δηµοκρατίας που µε την άδεια, όπως λέτε,
του περίφηµου 41% που σας ψήφισε το κάνετε µε αυτόν τον
τρόπο; Και το υπόλοιπο 60% δεν το λαµβάνει κανείς υπ’ όψιν;

4018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Έστω και κατακερµατισµένο έτσι όπως είναι σε πολλά κόµµατα
δεν παύει να είναι 60% του ελληνικού λαού και να είναι ένα τε-
ράστιο τµήµα του ελληνικού λαού αυτό, για να µην βάλουµε και
τους απέχοντες από τη διαδικασία των εκλογών που είναι οι µό-
νιµοι «Πόντιοι Πιλάτοι», αλλά και αυτοί µετά θίγονται και δυσα-
νασχετούν µε τα όσα αποφασίζονται εδώ.

Καταλαβαίνω ότι το νοµοσχέδιο έρχεται να διορθώσει πολλά
προβλήµατα χρόνια που ταλαιπωρούν τον λαό µας στον τοµέα
της υγείας και αυτό πραγµατικά φαίνεται σε µερικά άρθρα ότι το
προσπαθείτε. Δυστυχώς, όµως, τα προηγούµενα χρόνια ασφα-
λώς και δεν διορθώσατε κάτι, αφού εσείς είσαστε η ίδια Κυβέρ-
νηση και µε όσα πράξατε αναγκάσατε πολλούς επιστήµονες να
εγκαταλείψουν την πατρίδα µας, παραιτούµενοι, όπως έγινε στο
Νοσοκοµείο «Μεταξά». Εγκαταλείπουν τη χρεοκοπηµένη κατά-
σταση που επικρατούσε στην υγεία και στη νοσοκοµειακή περί-
θαλψη για να στραφούν είτε στον ιδιωτικό τοµέα και το
χειρότερο στο εξωτερικό. Οι επιστήµονες ιατροί δεν µπορούν να
πληρώνονται µε αυτά τα εξευτελιστικά ποσά που αµείβονται
τώρα ούτε οι εργολάβοι να αναλαµβάνουν τις υπηρεσίες που θα
έκαναν οι συµβασιούχοι και το δηµόσιο να χρεώνεται υπερδιπλά-
σια. 

Τρανό παράδειγµα η ρύθµιση του άρθρου 13, που αναθέτει σε
ιδιωτική εταιρεία την κατά τα άλλα σωστή µεταφορά φαρµάκων
και να µην το αναλαµβάνει αυτό ο κρατικός ΕΛΤΑ. Για ποιο λόγο
γίνεται αυτό; Τι επικρατεί σήµερα στην υγεία ακόµη; Αυτό που
όλες οι κυβερνήσεις το ονοµάζουν και το δακτυλοδείχνουν ως
ανήθικο, το περίφηµο «φακελάκι». Κι, όµως, ότι κι αν γίνει αυτό
το «φακελάκι» υπάρχει. Ανήθικο είναι το «φακελάκι», ανήθικο επί-
σης είναι να αναγκάζονται οι ασθενείς για να µπορέσουν να δουν
γιατρούς να πληρώνουν για να πάνε σε απογευµατινά ραντεβού,
αφού το σύστηµα τους τοποθετεί µετά από µήνες. Δηλαδή µπο-
ρεί να έχει πεθάνει και κάποιος ασθενής, να έχει αποβιώσει και
να περιµένει το ραντεβού του. Ποια λογική µας οδηγεί σ’ αυτό
το απαράδεκτο σύστηµα. Αν πληρώσεις, υπάρχει ραντεβού αν
όχι, όπως πολλοί άνθρωποι δεν έχουν, να µείνεις µε την αρρώ-
στια σου παρέα. Δεν είναι αναξιοπρεπής ανισότητα αυτή για τον
ελληνικό λαό;

Το νοµοσχέδιο είναι γεµάτο από παρατάσεις συµβάσεων. Η
χώρα µας, όµως, χρειάζεται µόνιµους γιατρούς όχι συνεχείς πα-
ρατάσεις συµβάσεων, οι οποίες βασίζονται πάνω σε νοµοθετικές
ρυθµίσεις και οι οποίες θα πρέπει σε λίγο να ξαναπαραταθούν,
αφού οι λόγοι που τις δηµιούργησαν θα παραµένουν οι ίδιοι. Τα
νοσοκοµεία µας θα λειτουργούν µε εργολάβους που παίρνουν
πιθανόν τη δουλειά µε µίζες ή θα πρέπει να λειτουργούν µε ένα
µόνιµο προσωπικό; Πρέπει να δοθούν κίνητρα για τη στελέχωση
µε επαγγελµατίες νοσηλευτές.

Αυτή την περίοδο έχουµε µία έξαρση ενδηµική του κορωνοϊού,
όχι πανδηµία. Σας επεσήµανα και στην οµιλία µου στην επιτροπή
ότι στον χώρο του πολιτισµού θα υπάρξουν πολύ µεγάλα προ-
βλήµατα τον χειµώνα, ειδικά στα θέατρα. Γι’ αυτό και οι παρατά-
σεις φαίνονται αστείες. Μάλιστα, δεν έχουµε και εικόνα του
πόσοι είναι οι νοσούντες αυτή τη στιγµή. Δεν το δηλώνουν όλοι
στην πλατφόρµα. Εγώ νόσησα και επειδή δουλεύω σε κρατικό
οργανισµό, το δήλωσα. Οι άλλοι συνάδελφοι µου, οι συνταξιού-
χοι ας πούµε, δεν το δηλώνουν, γιατί δεν τους είναι απαραίτητο.

Ήδη στις πρόβες αυτούς τους µήνες, τα συνεχή κρούσµατα
αναγκάζουν τους θιάσους να κάνουν πρόβες µε ελλείψεις. Όµως,
το θέατρο δεν είναι σουπερµάρκετ, δεν είναι τράπεζα, που αν λεί-
πει κάποιος που νόσησε τον αντικαθιστά ένας άλλος. Το θέατρο
είναι ένας ζωντανός οργανισµός. Αν νοσήσει κάποιος, θα σταµα-
τήσει. Σε αυτό εδώ το νοµοσχέδιο, δεν υπάρχει καµία πρόβλεψη
γι’ αυτόν τον ευαίσθητο χώρο του πολιτισµού. Θα έπρεπε, σε συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Πολιτισµού, να ερευνηθούν τρόποι για
το πώς θα συντηρηθούν τα θέατρα που θα αναγκαστούν να πα-
ραµένουν κλειστά τον χειµώνα µέχρι να επιστρέψει ο νοσήσας.
Ποιος θα αποζηµιώνει τους υγιείς που θα παραµένουν στα σπίτια
τους, µη εργαζόµενοι αναγκαστικά και σε αυτή τη συνθήκη που
δεν έχουµε µάλιστα και συλλογικές συµβάσεις για να µας καλύ-
ψουν;

Τέλος, θέλω να επισηµάνω ότι µετά από την καταστροφή του
Θεσσαλικού Κάµπου, όπου και εκεί παρατηρείται µια έξαρση επι-

δηµικών ασθενειών, δεν υπάρχει κάποια ειδική πρόβλεψη. Είναι
σαν να ξεχάστηκε αυτή η υγειονοµική βόµβα του κάµπου. 

Μίλησαν πολλοί συνάδελφοι για τα άρθρα ένα-ένα και δεν
θέλω να µακρηγορήσω. Υπάρχουν άρθρα, όπως το 1, που ασχο-
λούνται µε διατάξεις άλλων Υπουργείων. 

Το άρθρο 4 µιλάει για τα εµβόλια. Δεν µας καθορίζει, όµως,
αν αυτά επαρκούν για όλες τις µεταλλάξεις του κορωνοϊού.
Υπάρχει επάρκεια για όλο τον πληθυσµό; Πώς θα πείσετε τον
πληθυσµό, τους πολίτες να δεχτούν να κάνουν αυτά τα εµβόλια,
τα οποία στην πράξη έχουν αποδειχθεί αναποτελεσµατικά, αφού
και αυτοί που τα έκαναν νοσούν και οι υπόλοιποι νοσούν; 

Το άρθρο 5 παρατείνει το χρόνο εργασίας των ιατρών. Πόση
εµπιστοσύνη µπορεί να έχει ο πολίτης σε γιατρό κατάκοπο,
εξαντληµένο, που δεν µπορεί να αποδώσει; Γι’ αυτό όλοι κατα-
φεύγουν στα ιδιωτικά και οι πολίτες και οι γιατροί. 

Το άρθρο 6 µιλάει για τους νοσηλευτές που σήκωσαν το
βάρος της πανδηµίας και όµως, δεν έτυχαν αξιοπρεπούς αντιµε-
τώπισης από την πολιτεία να τους διορίσει µόνιµους. Γιατί να
είναι σε ένα καθεστώς οµηρίας όλοι αυτοί οι άνθρωποι;

Στο άρθρο 7 δεν προβλέπεται επαρκής αποζηµίωση µεταφο-
ράς για τους νοσηλευτές. Δεν είναι αξιοπρεπές αυτό. 

Στο άρθρο 11, δεν έχουµε καταλάβει ποιος θα διαχειριστεί τις
ενοποιηµένες λίστες χειρουργείων. Θα υπάρξουν διαφανείς επι-
τροπές γι’ αυτό ή οι πολίτες που έχουν χρήµατα θα προηγούν-
ται;

Στο άρθρο 12, παρά τις ελπιδοφόρες εξαγγελίες, µας δίνετε
εγγύηση ότι δεν θα υπάρξουν ελλείψεις φαρµάκων και ότι δεν
θα τρέχουνε πολίτες από φαρµακείο σε φαρµακείο για να τα
βρουν;

Στο άρθρο 14, οι διοικητές θα πρέπει να είναι κατάλληλοι για
τον χώρο και δεν µπορεί να είναι άσχετοι. 

Και τέλος, στο άρθρο 18, γιατί δεν επιδοτείτε γενναία την τε-
κνοποίηση των νεαρών ζευγαριών, των πολύτεκνων; Γιατί δεν
βοηθάτε ώστε να µην υπάρξει στο µέλλον συρρίκνωση του ελ-
ληνικού πληθυσµού; 

Για το άρθρο 24 δεν µιλάω, γιατί είναι εκτός θέµατος, είναι για
άλλο Υπουργείο. 

Αυτά σε γενικές γραµµές και µε την παράκληση να ακούτε και
τους άλλους και να συνεργάζεστε για τις τελικές αποφάσεις, αλ-
λιώς εξυπηρετείτε µόνο µία παρωδία εις βάρος του ελληνικού
λαού. Η Πλεύση Ελευθερίας το έχει επισηµάνει πάρα πολλές
φορές αυτό. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπιµπίλα. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Μάντζος, Κοινοβουλευτικός

Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής. Θα ακολουθήσει
ο κ. Πέτρος Παππάς, η κ. Θωµαΐς Οικονόµου, η κ. Αικατερίνη
Σπυριδάκη και µετά ο κ. Κόντης Ιωάννης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος των Σπαρτιατών. 

Ορίστε, κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω εκφράζοντας τα βαθύτερα

συλλυπητήριά µας για τον θάνατο του Γιάννη Ιωαννίδη, του κο-
ρυφαίου Έλληνα προπονητή, µιας κορυφαίας φυσιογνωµίας του
ελληνικού αθλητισµού, του µπάσκετ και της δηµόσιας ζωής, Βου-
λευτή, Υφυπουργού. Ο «ξανθός» του ελληνικού µπάσκετ θα ζει
πάντοτε στις αναµνήσεις µας, στους θρύλους του ελληνικού
µπάσκετ, του ελληνικού αθλητισµού και θα είµαστε πάντοτε ευ-
γνώµονες σε αυτά που προσέφερε στον αθλητισµό και στη δη-
µόσια κοινωνική και πολιτική ζωή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σαράντα ακριβώς χρόνια µετά
από την ίδρυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, η αλήθεια είναι
πλέον εµφανής. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη, µε τον τρίτο κατά σειρά Υπουργό, συνεχίζει
αρµονικά το έργο της προηγούµενης εκδοχής της, χωρίς να εν-
διαφέρεται στην πραγµατικότητα για το δηµόσιο σύστηµα. Το
αντίθετο µάλιστα, στην καρδιά της πολιτικής της για το κοινωνικό
κράτος παραµένει η αποδυνάµωση και η απαξίωση των δηµό-
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σιων δοµών. Μία επιλογή που φυσικά µόνο τυχαία δεν είναι, µια
επιλογή που γίνεται έτσι ώστε να δικαιολογηθεί η έστω ως και να
φανεί επιβεβληµένη τελικά η εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα στην
υγεία. 

Το σχέδιο νόµου που εισάγεται σήµερα στη Βουλή, που φιλο-
δοξεί να είναι µία ακόµα παρέµβαση της Κυβέρνησης στον πο-
λύπαθο χώρο της υγείας, γίνεται, µάλιστα, µε πρόσχηµα την
πανδηµία του κορωνοϊού, που, όµως, από τον Μάιο του 2020 έχει
πάψει να θεωρείται πανδηµία µε απόφαση του Παγκόσµιου Ορ-
γανισµού Υγείας και θεωρείται ενδηµική νόσος. Εποµένως, η Κυ-
βέρνηση νοµοθετεί εισάγοντας κατ’ επίφαση κατεπείγουσες
διατάξεις πάνω σε µια βάση η οποία έχει πάψει εδώ και µήνες να
δικαιολογεί, ακριβώς, το επείγον των ρυθµίσεων. 

Δεν αλλάζετε τη φιλοσοφία της πολιτικής σας, δεν αλλάζετε
τη φιλοσοφία της νοµοθέτησης σας. Τουλάχιστον, αλλάξτε τους
τίτλους των σχεδίων νόµων που εισηγείται, ιδίως σήµερα που η
ασφάλεια ανάγεται σε κορυφαίο ζητούµενο για τους πολίτες.
Αναφέροµαι στην ασφάλεια µε τη σύγχρονη, πολύτροπη έννοια
του όρου: Ασφάλεια από τις φυσικές καταστροφές, ασφάλεια
στην εργασία, ασφάλεια στην κοινωνική ασφάλιση, ασφάλεια
στην υγεία των πολιτών. 

Το δηµόσιο σύστηµα υγείας, αυτός ο κοινωνικός θεσµός, ένα
κοινωνικό κεκτηµένο µε διαχρονική αξία και προσφορά, οφείλει να
εξακολουθήσει να εγγυάται, ακριβώς, αυτό το κοινωνικό αγαθό,
την υγεία. Γι’ αυτό άλλωστε δηµιουργήθηκε πριν από σαράντα
ακριβώς χρόνια, τέτοιες ηµέρες του Οκτώβρη του 1983, από την
κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα Παπανδρέου και τους εµπνευστές
του, τον Γιώργο Γεννηµατά, τον Παρασκευά Αυγερινό και όλους
όσοι εργάστηκαν για να υλοποιήσουν τη σπουδαία αυτή µεταρ-
ρύθµιση, όπως ο Άρης Σισσούρας, που έφυγε πριν από λίγες ηµέ-
ρες από τη ζωή και τόσοι άλλοι µε όραµα την άρση των
αποκλεισµών, την εφαρµοσµένη κοινωνική δικαιοσύνη, για να µην
υπάρχουν πλούσιοι και φτωχοί, τουλάχιστον, στην υγεία.

Σαράντα χρόνια µετά ποια είναι η πολιτική, ποιο είναι το όραµα
αυτής της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας; Ποιο είναι το
σχέδιο για µια χώρα που ανέβηκε πλέον δεύτερη στις ιδιωτικές
δαπάνες υγείας; Σε µια εποχή που το κόστος ζωής στην αγορά
βασικών αγαθών, στην ενέργεια, στη στέγαση, εξακολουθεί να
αυξάνεται, η υγεία γίνεται είδος πολυτελείας. Το ΕΣΥ αφήνεται
µε λίγους γιατρούς και απαρχαιωµένες υποδοµές να µαραζώνει,
την ώρα που ολοένα και περισσότεροι πολίτες απευθύνονται κατ’
ανάγκη σε ιδιωτικές κλινικές και νοσοκοµεία. 

Και πώς αντιδρά η Κυβέρνηση σε αυτή την κοινωνική πραγµα-
τικότητα; Με µια ακόµα αποσπασµατική ρύθµιση: Παρατάσεις
επί παρατάσεων. «Η ζωή µας όλη µια παράταση» είπε ο Στέφα-
νος ο Παραστατίδης. Όποιος δεν µπορεί ή δεν θέλει να λύσει
ένα πρόβληµα, απλώς παρατείνει τα ηµίµετρα. Κι έρχεται σή-
µερα αυτή η Κυβέρνηση των παρατάσεων, τρία χρόνια µετά από
την πανδηµία να επικαλεστεί ξανά  «επείγον». 

Και αναρωτιέµαι: Δεν ήταν άραγε επείγον να λυθούν όλα αυτά
τα χρόνια τα προβλήµατα της υποστελέχωσης και των υποαµοι-
βών των ιατρών και νοσηλευτών; Δεν ήταν επείγον να ενταχθούν
οι γιατροί και οι νοσηλευτές στα βαρέα και ανθυγιεινά, όπως ζη-
τούµε δεκάδες φορές µε τροπολογία µας στη Βουλή; Ή µήπως
τρία χρόνια δεν ήταν αρκετό διάστηµα για να θυµηθούµε µε σε-
βασµό και συγκίνηση τα χειροκροτήµατα από τα µπαλκόνια, αυτό
το θερµό και ειλικρινές ευχαριστώ της κοινωνίας σε εκείνους που
την κράτησαν όρθια και ζωντανή µέσα στη µεγάλη κρίση, τους
επιστήµονες της πρώτης γραµµής, γιατρούς και νοσηλευτές στο
δηµόσιο σύστηµα υγείας, που έδωσαν και δίνουν τη µάχη όχι
µόνο κατά του κορωνοϊού, αλλά και κατά και εναντίον όλων των
νόσων στο πλευρό των πολιτών; 

Τι κάνει, όµως, η πολιτεία γι’ αυτούς, αφού η κοινωνία τους
χειροκρότησε -και σωστά; Τους παρατείνει το ωράριο υπηρε-
σίας. Αντί να ενισχύσει τους υπηρετούντες γιατρούς µε προ-
σθήκη νέων, ζητά από τους υπάρχοντες να δουλεύουν και πάνω
από τα όρια τους, πέρα από τα όρια τους. Είναι µια επικίνδυνη
επιλογή, όχι µόνο για τους ίδιους τους γιατρούς, αλλά και για
τους αποδέκτες των υπηρεσιών τους, τους ίδιους τους πολίτες.
Είναι επικίνδυνη επιλογή για τη δηµόσια υγεία. Και δεν µπορούµε
εµείς ως Βουλή να κλείσουµε τα µάτια σε αυτή την σκληρή πραγ-

µατικότητα, και µάλιστα την ώρα που οι εφηµερίες των ιατρών
όχι µόνο δεν αποζηµιώνονται στο σύνολό τους, αλλά και υπερ-
φορολογούνται. Ακόµη εκκρεµεί κι άλλη µία τροπολογία µας µε
την οποία πάµπολλες φορές έχουµε ζητήσει την αυτοτελή φο-
ρολόγηση των εφηµεριών. 

Εµείς, λοιπόν, λέµε «όχι» στην παράταση της εργασιακής εξα-
θλίωσης των γιατρών µας. Εµείς επιµένουµε στην ανάγκη ορθής
και ασφαλούς στελέχωσης όλων των υπηρεσιών υγείας µε άµεση
προκήρυξη των κενών οργανικών θέσεων και µε παροχή πραγ-
µατικών κινήτρων.

Έτσι άραγε ισχυρίζεται η Κυβέρνηση, µε τις σηµερινές διατά-
ξεις, ότι αντιµετωπίζει το πρόβληµα της υποστελέχωσης του
ΕΣΥ; Με παρατεινόµενες συµβάσεις; Με εργαζόµενους απαξιω-
µένους και «οµήρους»; Με γιατρούς διαφορετικών ταχυτήτων;
Με συµβασιούχους να αµείβονται ακόµα και µε υψηλότερες
αµοιβές από τους διευθυντές του ΕΣΥ; Και έρχεται η Κυβέρνηση
αυτή να µας πει ότι θα κάνει σε τρεις µήνες όσα δεν έκανε σε
τέσσερα χρόνια, ότι θα προσλάβει ειδικευµένους γιατρούς στο
ΕΣΥ; 

Έρχεται σήµερα -και σε επίκαιρες ερωτήσεις- να απαντήσει
ότι σε έναν χρόνο από τώρα θα έχει έτοιµο τον υγειονοµικό
χάρτη, που πριν από έναν χρόνο µας έλεγε ότι θα είναι έτοιµος
µέσα στο 2023; Πότε θα κάνουµε «ταµείο» στο δηµόσιο σύστηµα
υγείας για τα πεπραγµένα και τις παραλείψεις της Νέας Δηµο-
κρατίας;

Ας έρθουµε και στις λίστες της ντροπής, στις λίστες αναµονής
των χειρουργείων. 

Ακούστε, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ. Το πρόβληµα εδώ
δεν είναι µόνο ποιος θα τις διαχειρίζεται και πώς, αλλά πότε θα
γίνουν επιτέλους τα χειρουργεία. Διότι σήµερα τα χειρουργεία
δεν γίνονται, όχι επειδή δεν υπάρχει ενιαία λίστα, αλλά εξαιτίας
των κενών σε προσωπικό, εξαιτίας της απουσίας των αναισθη-
σιολόγων, εξαιτίας των ελλείψεων στα υλικά, εξαιτίας των ελλεί-
ψεων σε κλίνες εντατικής θεραπείας. 

Η κοινωνική ανάγκη αυτό ακριβώς επιτάσσει, να γίνονται τα
χειρουργεία σε σωστό χρόνο και µε ιατρική επάρκεια. Φυσικά,
είναι αναγκαία µια ενιαία ψηφιοποιηµένη λίστα, αλλά όχι αρκετή,
διότι δεν προβλέπεται ο τρόπος που θα γίνεται η διαχείριση
αυτής της λίστας. 

Και επειδή ο «δρόµος είναι στρωµένος µε ροδοπέταλα» ως συ-
νήθως, µπορεί η πρόθεση να είναι σωστή, αλλά ο τρόπος που
αυτή θα λειτουργήσει, µάλλον, πάσχει. Υποκρύπτονται πιθανές
στρεβλώσεις και γι’ αυτό υπάρχουν και οι γνωστές νοµοθετικές
εξουσιοδοτήσεις. Όλα θα αποφασιστούν µε υπουργικές αποφά-
σεις. Ας µην το δει η Βουλή! 

Στο βάθος πάντως αχνοφαίνεται ο ρόλος των ιδιωτικών κλινι-
κών, όπως έγινε και µε τον κορωνοϊό. Είναι δηλωτικές -όχι απλώς
ενδεικτικές- των προθέσεών σας οι δηλώσεις του κ. Θεµιστοκλέ-
ους σε σχέση µε την εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα ως σύµπραξη
µε το δηµόσιο για τα χειρουργεία. Και αναρωτιόµαστε, µε ποιο
κόστος; Με το διπλό κόστος, όπως έγινε στις µονάδες εντατικής
θεραπείας της COVID; Πώς θα αποφευχθούν οι επιπλέον χρεώ-
σεις, όταν ο ΕΟΠΥΥ καλύπτει µόνο µέρος των εξόδων; 

Αν δεχτούµε αυτή τη λογική σας, τουλάχιστον, θα έπρεπε σή-
µερα να εισάγετε ένα πλαφόν στα κόστη και να είναι ξεκάθαρο
ότι δεν θα συµµετέχει ο ασθενής στη δαπάνη. Θα περιµένουµε. 

Έτσι, όµως, µε αυτή τη λογική, το ΕΣΥ απαξιώνεται ακόµα πε-
ρισσότερο. Μετατρέπεται σε προνοιακό ίδρυµα εν τέλει και ο πο-
λίτης σπρώχνεται στις ιδιωτικές κλινικές, µε το κόστος να το
επωµίζεται το δηµόσιο, άρα ο ίδιος ο πολίτης. 

Και φυσικά, δεν λύνεται η παθογένεια µε τις παρεµβάσεις στις
λίστες, που σήµερα αποτελούν «προνόµιο» -εντός πολλών εισα-
γωγικών- των διοικητών των νοσοκοµείων. Οι λίστες της ντροπής
µετατρέπονται εύκολα σε λίστες ρουσφετιού. Και όλα καταλή-
γουν σε µία παράµετρο, την αξιοκρατία στην επιλογή των διοι-
κήσεων των νοσοκοµείων, εκεί όπου έχουµε εδώ και µήνες
καταθέσει την πρότασή µας για διεθνείς ανοικτούς διαγωνισµούς
για την ανάδειξη των καλύτερων, των πραγµατικά άριστων στε-
λεχών για τη διοίκηση δοµών υγείας, που δεν θα έχουν ως µόνο
προσόν ότι υπήρξαν κάποτε «γαλάζια» παιδιά. 

Δεν µπορούν σήµερα, µετά από την πανδηµία, τα δηµόσια νο-
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σοκοµεία της χώρας µας να εξακολουθούν να λειτουργούν ως
αποθήκες αποτυχηµένων πολιτευτών του κυβερνώντος κόµµα-
τος. 

Δεκατρία χρόνια, λοιπόν, µετά τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» χρειαζόµαστε
ακόµα περισσότερη αξιοκρατία και ακόµα περισσότερη διαφά-
νεια στις διοικήσεις όλων των δηµόσιων δοµών, ιδίως στον χώρο
της δικαιοσύνης. Το ίδιο, όµως, και στις συµβάσεις, τις προµή-
θειες, τα οικονοµικά δεδοµένα όλων όσοι διαχειρίζονται δηµόσιο
χρήµα, ειδικά στο πεδίο της υγείας. 

Κλείνω την απαρίθµηση µε µια ακόµα αναγκαία αναφορά στο
φάρµακο. Γιατί, πέρα από την ηλεκτρονική εφαρµογή που αφορά
στα συνταγογραφούµενα και µόνο φάρµακα -όχι στα µη συντα-
γογραφούµενα-, έρχεστε να νοµιµοποιήσετε και τις δαπάνες νο-
σοκοµείων για προµήθειες. 

Ξεχνάτε άραγε ότι ειδικά το φάρµακο, ειδικά οι πολιτικές στο
πεδίο του φαρµάκου, υπήρξε ένα πεδίο στο οποίο η Νέα Δηµο-
κρατία επιδόθηκε και διακρίθηκε από άφρονες δαπανηρές πολι-
τικές και πρακτικές, που οδήγησαν στην εκτόξευση των
δηµοσίων ελλειµµάτων και προκάλεσαν τη χρεοκοπία ουσιαστικά
του 2008 και 2009 του κράτους µας. 

Διαλυµένος φορέας ο ΕΟΦ. Το είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης νωρί-
τερα. Τελικά, δεν φαίνεται να επιτελεί την αποστολή του. Απο-
τυγχάνει ακόµα και να ενηµερώσει το Υπουργείο για τις
ελλείψεις. Αποτυγχάνει να διενεργήσει ελέγχους, να ρυθµίσει τε-
λικά την αγορά, να εποπτεύσει την αγορά του φαρµάκου. 

Γνωρίζουµε, παραδείγµατος χάριν, σήµερα αν οι φαρµακοβιο-
µηχανίες τηρούν τα υποχρεωτικά αποθέµατα φαρµάκων; Και τι
έγινε µε την καταγγελία των φαρµακαποθηκών µόλις εχθές ότι
γίνονται ξανά άµεσες ξένες παράνοµες εξαγωγές φαρµάκων;
Καµµία απάντηση. 

Αντ’ αυτού, ήρθε σήµερα το πρωί η αιφνιδιαστική, αλλά τελικά
προγραµµατισµένη, είδηση της αποχώρησης, όπως αποδεί-
χτηκε, του Προέδρου του οργανισµού σε µια τόσο κρίσιµη πε-
ρίοδο, µε τόσα πολλά ανοιχτά ερωτήµατα. 

Ο επικεφαλής του ΕΟΦ αποµακρύνεται, απ’ ό,τι µάθαµε, εξαι-
τίας της λήξης της θητείας του, αλλά µετ’ επαίνων. Έληξε η θη-
τεία του και ο κύριος Υπουργός αισθάνθηκε την ανάγκη εδώ
σήµερα να τον επαινέσει για ό,τι άφησε πίσω του, για έναν ΕΟΦ
διαλυµένο, για µια «καµένη γη», που βρήκε ο κ. Χρυσοχοϊδης από
τον κ. Πλεύρη, από τον κ. Κικίλια, από τον πρώην τελικά Πρόεδρο
του ΕΟΦ. Να τον χαίρεται αυτόν τον ΕΟΦ ο κύριος Υπουργός και
η Κυβέρνησή του!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα και πάνω από τις επιµέ-
ρους διατάξεις, από τις δήθεν επείγουσες ρυθµίσεις, από τις πα-
ρατάσεις των παρατάσεων, έχει αξία να δει κάποιος τη µεγάλη
εικόνα, εκεί όπου ανάγονται όλες οι επιλογές και οι πολιτικές,
στη φιλοσοφία, στη γενική στόχευση. Και εκεί ακριβώς είναι που
εντοπίζονται οι µεγάλες διαφορές. 

Ναι, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας πάσχει, πάσχει σοβαρά σε ορι-
σµένα πεδία. Το ερώτηµα είναι, το θεραπεύεις ή το καταδικάζεις
σε αργό και βασανιστικό τέλος, ώστε να το αντικαταστήσεις µε
κάτι άλλο; 

Για εµάς δεν υπάρχουν τέτοια διλήµµατα. Η υγεία δεν είναι
ούτε εµπόρευµα ούτε αγαθοεργία. Είναι κοινωνικό αγαθό, είναι
κεκτηµένο της κοινωνίας µας. Και γι’ αυτό δεν θα πάψουµε ποτέ
να εργαζόµαστε για ένα ανθεκτικό και λειτουργικό ΕΣΥ, εξοπλι-
σµένο, ψηφιακά µετασχηµατισµένο, µε καλυµµένα όλα τα οργα-
νικά κενά σε µόνιµο ιατρικό, νοσηλευτικό, παραϊατρικό
προσωπικό, µε διαφανείς διαδικασίες, µε επαρκή χρηµατοδό-
τηση, όχι µόνο από τον κρατικό προϋπολογισµό, αλλά και από
το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, που πέρασε ως µια
µεγάλη ευκαιρία, δίνοντας πόρους µόνο για την ενεργειακή ανα-
βάθµιση των κτιρίων. 

Δικός µας στόχος είναι µια ολοκληρωµένη δηµόσια υπηρεσία
υγείας, µε έναν νέο υγειονοµικό χάρτη, µε ισχυρές δοµές σε
κάθε περιφέρεια και ιδιαίτερη έµφαση στα νησιά. Και το λέµε σή-
µερα που ΕΣΥ και ΕΚΑΒ άφησαν απροστάτευτο ένα µικρό παιδί
στο Καστελόριζο να ψάχνει βοήθεια µε την οικογένειά του στην
Τουρκία. Στόχος µας είναι ένα σύστηµα µε προτεραιότητα στην
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, στην πρόληψη. 

Σε είκοσι µία ηµέρες από σήµερα συµπληρώνονται δύο χρόνια

από τον θάνατο της Φώφης Γεννηµατά, µιας γενναίας γυναίκας,
ενός σπουδαίου ανθρώπου, που ενέπνευσε και εµπνέει τους
αγώνες µας, το πάθος µας για την υγεία, για την υγεία όλων. Στη
µνήµη της, στο όνοµά της, στην παρακαταθήκη της, στις αρχές
της και στα πιστεύω της όλα αυτά τα χρόνια χρωστάµε να συνε-
χίσουµε για ένα σύστηµα υγείας σύγχρονο, ανταγωνιστικό και,
πρώτα και πάνω απ’ όλα, δηµόσιο και προσβάσιµο σε όλους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Πέτρος Παππάς Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο

κατατέθηκε και εισήχθη προς συζήτηση µε ιδιαίτερη βιασύνη και
προχειρότητα και το αποτέλεσµά του είναι απλά να παρατείνει,
αντί να λύνει, τις χρόνιες παθογένειες του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. 

Επιγράφεται παραπλανητικά ως «Ρυθµίσεις για την αντιµετώ-
πιση της πανδηµίας του κορωνοϊού», αλλά για ποια πανδηµία,
αλήθεια, µιλάµε, τη στιγµή που ο Παγκόσµιος Οργανισµός
Υγείας έχει σηµάνει τη λήξη της πανδηµίας ήδη από τον Μάιο;
Και ποιες από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου αυτού αντιµετωπί-
ζουν το ενδηµικό φαινόµενο του κορωνοϊού αυτή τη στιγµή; Ίσως
και καµµία. 

Επίσης, το ίδιο αποπροσανατολιστικό είναι ότι το περί «Ενίσχυ-
σης και προστασίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών
υγείας». Πώς, αλήθεια, προστατεύουµε τις δηµόσιες υπηρεσίες
υγείας; Με το να παρατείνουµε τη θητεία άσχετων µε το αντικεί-
µενο της διοίκησης υγείας διοικητών στα νοσοκοµεία της χώρας
ή µε το να παρατείνουµε τις συµβάσεις εργασίας για τους επι-
κουρικούς γιατρούς και για τους εξειδικευµένους νοσηλευτές; 

Με αυτούς τους τρόπους, άραγε, ενισχύουµε το δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας; Και δεν θα σχολιάσω ακόµα και τις διατάξεις που
παρεµβάλλονται και διευθετούν τα ζητήµατα άλλων υπουργείων,
παιδείας, πολιτισµού περιβάλλοντος. Αυτή είναι η καλή νοµοθέ-
τηση για την οποία µας έχει µιλήσει το επιτελικό κράτος; Τα χαι-
ρετίσµατα µας, κύριε Υπουργέ, στο επιτελικό κράτος. 

Επίσης, όλες οι διατάξεις του νοµοσχεδίου υπηρετούν µε συ-
νέπεια το σχέδιο της Κυβέρνησης και της Νέας Δηµοκρατίας το
οποίο είναι ακριβώς η αποσάθρωση του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας και αυτό το είδαµε τα τελευταία τέσσερα χρόνια. Ενώ είχε
η Κυβέρνηση την ευκαιρία να διοχετεύσει χρήµατα προς το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας δεν το έκανε και µε αφορµή τον κορωνοϊό µε
απευθείας αναθέσεις έδωσε χρήµατα σε ένα σωρό άλλα πράγ-
µατα, όπως για παράδειγµα ο ατελείωτος «Μεγάλος περίπατος
της Αθήνας» που τέσσερα χρόνια έχει διαλύσει την πρωτεύουσα.
Επέλεξε πρόσφατα η Κυβέρνηση να υποβαθµίσει το ΕΚΑΒ βάζον-
τας πυροσβέστες και αστυνοµικούς οδηγούς στα ασθενοφόρα,
µάλιστα την εποχή που είχαµε και τόσες πυρκαγιές στη χώρα. 

Παρακολουθώ τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης να προ-
σπαθούν να επιχειρηµατολογήσουν για ένα νοµοσχέδιο γεµάτο
τρύπες, κενά, γεµάτο αποσπασµατικές και προβληµατικές ρυθ-
µίσεις. Πιο συγκεκριµένα, στο άρθρο 3 παρατείνετε την ισχύ του
χρηµατικού πλαφόν για τις πρόσθετες ενεργές εφηµερίες, αντί
να αντιµετωπίσετε την υπερφορολόγηση αυτών των εφηµεριών.
Στην πραγµατικότητα γι’ αυτές τις εφηµερίες, αν τελικά πληρω-
θούν τις πρόσθετες οι γιατροί και δεν ξεπεράσουν το πλαφόν,
όλα τα λεφτά τα επιστρέφουν πίσω στην εφορία. Και τι µένει;
Μένει η εξουθένωση, µένει η κούραση. Αυτό είναι το σχέδιό σας
για την αναβάθµιση του ΕΣΥ;

Στο άρθρο 5, στο οποίο πολλοί συνάδελφοι αναφέρθηκαν, πα-
ρατείνεται υποτίθεται η δυνατότητα του σαράντα οκταώρου.
Ποια δυνατότητα; Κανένας γιατρός του ΕΣΥ δεν δουλεύει µόνο
σαράντα οκτώ ώρες. Υποχρεώνονται οι γιατροί σε οκτώ, εννέα
και δέκα εφηµερίες τον µήνα οι οποίες είναι εξουθενωτικές. Νέοι
συνάδελφοι παραιτούνται από το ΕΣΥ µετά από λίγα χρόνια υπη-
ρεσίας, ακριβώς, γιατί δεν µπορούν να αντέξουν αυτές τις συν-
θήκες εργασίας. Είµαστε ενδεχοµένως η µόνη χώρα στην
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Ευρώπη, ίσως και παγκοσµίως, που επιτρέπει αυτές την είκοσι
τετράωρη και την σαράντα οκτάωρη συνεχή εργασία στους για-
τρούς. 

Τα «εντέλλεσθε» είναι καθηµερινά από όλες τις υγειονοµικές
περιφέρειες. Γιατροί εφηµερεύουν σ’ ένα νοσοκοµείο της Θεσ-
σαλονίκης και εντέλλονται να συνεχίσουν την εργασία τους σε
ένα άλλο νοσοκοµείο της Κοζάνης, της Πτολεµαΐδας, των Γιαν-
νιτσών. Αυτή είναι η πραγµατικότητα και τη γνωρίζουµε όλοι όσοι
είµαστε γιατροί στο πεδίο.

Δεν θα µιλήσω για την επικουρική εργασία για το ότι συνεχί-
ζετε, παρατείνετε την οµηρία των επικουρικών γιατρών, αλλά και
εξειδικευόµενων νοσηλευτών στο άρθρο 6. Δίνει η ελληνική πο-
λιτεία ένα σωρό χρήµατα για να εξειδικευτούν οι νοσηλευτές, για
παράδειγµα στις µονάδες εντατικής θεραπείας, και τους κρατάει
οµήρους. Δεν τους προσλαµβάνει σε θέσεις εξειδικευµένων νο-
σηλευτών, ακριβώς, γιατί δεν συµφέρει οικονοµικά. Τους κρατάει
οµήρους και τι κάνουν τελικά αυτοί οι νοσηλευτές; Αυτοί οι νο-
σηλευτές θα φύγουν όλοι στο εξωτερικό, σε πιο καλοπληρωµέ-
νες θέσεις κι έτσι ως ελληνική πολιτεία θα έχουµε χάσει ένα
σωρό χρήµατα για να τους εκπαιδεύσουµε και στο τέλος θα τους
χάσουµε στο εξωτερικό και δεν θα έχουµε και εξειδικευµένους
νοσηλευτές. Αυτό κάνετε µε το άρθρο 6.

Στο άρθρο 11 του νοµοσχεδίου, το οποίο είναι και η ραχοκο-
καλιά, είναι η διευκρίνιση αδιευκρίνιστη λίστα χειρουργείων. Τε-
λικά, κύριε Υπουργέ, εγώ δεν έχω καταλάβει. Αυτή η λίστα θα
αφορά σε όλη τη χώρα; Θα είναι ανά περιφέρεια; Θα είναι ανά
νοσοκοµείο; Κι αν αφορά σε όλη τη χώρα, πώς ακριβώς θα κα-
λύπτονται τα έξοδα των συνοδών. Το να πάει να χειρουργηθεί
κάποιος από τη Θεσσαλονίκη, για παράδειγµα, στην Πάτρα έχει
ένα τεράστιο κόστος για τους συνοδούς. Θα ζυγίζει προφανώς
το κόστος και οι άνθρωποι θα πηγαίνουν και θα χειρουργούνται
σε ιδιωτικά νοσοκοµεία. Προς τα εκεί τους εξωθείτε εξάλλου µε
αυτό το νοµοσχέδιο. 

Το είπαν και οι συνάδελφοι και από τα άλλα κόµµατα. Αλήθεια,
για ποια λίστα χειρουργείων µιλάµε; Υπάρχουν χειρουργεία αυτή
τη στιγµή που γίνονται στη χώρα; Οι αναµονές για τα τακτικά χει-
ρουργεία, όπως για παράδειγµα για τα οφθαλµολογικά χειρουρ-
γεία, είναι δύο-τρία χρόνια. Δεν τεκµηριώνεται πουθενά
επιστηµονικά στο νοµοσχέδιο σας πόσες λειτουργικές αίθουσες
χειρουργείων έχουµε, πόσες οµάδες, πόσους αναισθησιολό-
γους, πόσους ειδικούς χειρουργούς, πόσα κρεβάτια µονάδων εν-
τατικής θεραπείας. Τα χειρουργεία τα οποία θα βάλετε σε αυτή
τη λίστα στην πραγµατικότητα δε θα µπορούν να πραγµατοποι-
ηθούν. Κι όταν µπουν και τα απογευµατινά χειρουργεία στα
οποία οι ασθενείς θα πρέπει να πληρώνουν προφανώς για να χει-
ρουργούνται, για ποια λίστα χειρουργείων µιλάµε; Δεν θα πραγ-
µατοποιείται τίποτα. 

Στο άρθρο 12, µε το οποίο ηλεκτρονικά θεωρείτε ότι θα παρα-
κολουθείτε την πορεία του φαρµάκου, υπάρχει η παρακολού-
θηση του φαρµάκου από τον ΕΟΦ. Γιατί παίρνετε την
αρµοδιότητα αυτή από τον ΕΟΦ για να την δώσετε αλλού; Και
ας πούµε ότι παρακολουθείται και είναι προς τη θετική κατεύ-
θυνση, πώς θα εµποδίσετε τις παράλληλες εξαγωγές; Εγγυάστε
ότι το χειµώνα αυτό δεν θα λείπουν απαραίτητα φάρµακα, δε θα
λείπουν πάλι αντιβιώσεις; Δεν πρέπει να νοµοθετήσετε ούτως
ώστε να εµποδιστούν οι παράλληλες εξαγωγές από τις φαρµα-
κευτικές εταιρίες; Θα βιώσουµε πάλι έναν πολύ δύσκολο χει-
µώνα. 

Το άρθρο 14 παρατείνει, προφανώς, τις θητείες των ανεπαρ-
κών και άσχετων µε το αντικείµενο της διοίκησης της υγείας δι-
οικητών. Ως πότε, κύριε Υπουργέ, θα έχουµε διοικητές
νοσοκοµείων γυµναστές, κουφωµατάδες, εµπόρους, ανθρώπους
άσχετους µε τη διοίκηση της υγείας στο πιο κρίσιµο κοµµάτι της
διοίκησης που είναι η υγεία. Θα έχουµε άσχετους ανθρώπους να
µας διοικούν. Για πόσο καιρό ακόµη θα παρατείνουµε τις θητείες
αυτών των ανθρώπων; Όλα αυτά είναι παθογένειες της ελληνι-
κής πολιτείας. Πρέπει να αλλάξουν όλα.

Τι συµβαίνει στα νοσοκοµεία το ξέρουµε πολύ καλά. Στο Κιλκίς
από το οποίο προέρχοµαι εγώ οι µισές κλινικές δεν λειτουργούν
όλες τις ηµέρες του µήνα. Το ίδιο συµβαίνει στα Γρεβενά, στην
Κοζάνη, στην Καστοριά. Το «Αχιλλοπούλειο Νοσοκοµείο» στον

Βόλο είχε πληµµυρίσει στην πρώτη καταιγίδα. Οι χηµειοθερα-
πευόµενοι  ασθενείς έχουν µία ογκολόγο µόνο να τους αντιµε-
τωπίζει. 

Το ΕΣΥ καταρρέει. Ο χειµώνας θα είναι πολύ δύσκολος. Άµα
δεν νοµοθετήσουµε σύντοµα να θεραπεύσουµε τις παθογένειες
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας θα βρούµε µπροστά µας πολύ
µεγάλες δυσκολίες, µια υγειονοµική βόµβα που θα σκάσει στα
χέρια σας, κύριε Υπουργέ.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παππά.
Καλείται στο Βήµα η κ. Θωµαΐς Οικονόµου, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. 
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές,

η νέα ηγεσία του Υπουργείου Υγείας αποδεικνύει πως µε σχέδιο
και επιµέλεια πολλά µπορούν να γίνουν στο ΕΣΥ και να διορθω-
θούν γενικότερα στον τοµέα της δηµόσιας υγείας. 

Ως γιατρός και ιδιαίτερα ως χειρουργός που έχω υπηρετήσει
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, είµαι πεπεισµένη πως η προσέγγιση
αυτή της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας θα βελτιώσει και
θα αποδώσει. Και δεν µιλώ µόνο για τις βελτιωτικές προσπάθειες
που γίνονται σε υφιστάµενες διαδικασίες, όπως είναι η λίστα των
χειρουργείων αλλά αναφέροµαι και σε καινοτόµα µέτρα όπως
είναι το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακίνησης
φαρµάκων που εισάγει το παρόν νοµοσχέδιο. 

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, από τα χρόνια που υπηρετούσα ως
νοσοκοµειακή γιατρός στο Γενικό Κρατικό Νοσοκοµείο της Αθή-
νας µέχρι σήµερα, η σηµαντικότερη ίσως δυσλειτουργία του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας που ταλάνιζε και εξακολουθεί να δη-
µιουργεί σοβαρά προβλήµατα στους ασθενείς αλλά και στους
γιατρούς των χειρουργικών κλινικών αφορά στη λίστα των χει-
ρουργείων και το γνωρίζουµε πολύ καλά όλοι οι γιατροί που βρι-
σκόµαστε εδώ σήµερα. 

Η δηµιουργία, λοιπόν, ενιαίας πανελλαδικής λίστας χειρουρ-
γείων, όπου θα ενταχθούν οι επιµέρους λίστες όλων των νοσο-
κοµείων, αποτελεί όχι µόνο ένα καίριο οργανωτικό µέτρο για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας αλλά και ένα εξαιρετικό εργαλείο χρή-
σιµο ανασχεδιασµού του. Στόχος είναι η διευκόλυνση του προ-
γραµµατισµού και του ελέγχου όλων των τακτικών χειρουργείων
στα δηµόσια νοσοκοµεία που ανήκουν στο ΕΣΥ και όχι µόνο, παρ’
όλο που γνωρίζω πολύ καλά και συµφωνώ µε πολλούς από τους
προλαλήσαντες ιατρούς συναδέλφους Βουλευτές ότι για να επι-
τύχει το εγχείρηµα αυτό πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν πολλές πα-
ράµετροι, οι οποίες και λαµβάνονται.

Ταυτόχρονα, θα καταγράφονται σε κεντρική βάση δεδοµένων
και τα έκτακτα χειρουργεία προκειµένου να σχεδιαστούν συνο-
λικά οι αναγκαίες νοσοκοµειακές υποδοµές µε βάση τρέχοντα
ιατρικά δεδοµένα. Το σηµαντικότερο, όµως, είναι ότι ο κάθε
ασθενής θα ενηµερώνεται έγκαιρα και µε διαφάνεια για την ηµε-
ροµηνία της επέµβασης του µέσω της ενιαίας λίστας χειρουρ-
γείων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα άλλο πολύ σηµαντικό ζή-
τηµα που αντιµετωπίσαµε κατά την προηγούµενη τετραετία, ήταν
η επάρκεια ορισµένων δηµοφιλών φαρµάκων και ιδιαίτερα ο γρή-
γορος ανεφοδιασµός της ελληνικής αγοράς. Όλοι γνωρίζουµε
τα σοβαρά προβλήµατα που εµφανίστηκαν στον έγκαιρο εντοπι-
σµό των ελλείψεων και στον έλεγχο της εφοδιαστικής αλυσίδας
από τον Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκων και το Υπουργείο Υγείας. 

Σε αυτό το πρόβληµα έρχεται να απαντήσει ένα νέο ηλεκτρο-
νικό σύστηµα που θα διασυνδέεται µε άλλα πληροφοριακά συ-
στήµατα του δηµοσίου, µέσω του οποίου θα εντοπίζονται σε
πραγµατικό χρόνο οι ελλείψεις των φαρµάκων προκειµένου να
λαµβάνονται εγκαίρως µέτρα άµεσης εξασφάλισης των ανα-
γκαίων φαρµάκων για την εγχώρια αγορά.

Πάλι στον χώρο του φαρµάκου επίσης σηµαντική είναι και η
αποστολή από τον ΕΟΠΥΥ µε κατ’ οίκον ταχυµεταφορά φαρµα-
κευτικών ιδιοσκευασµάτων για τη θεραπεία σοβαρών ασθενειών,
προεκλογική δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας που γίνεται
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πράξη. Είναι όλα χωρίς εξαίρεση µέτρα πρακτικά και θετικά που
επιτρέπουν όχι µόνο την αποσυµφόρηση των φαρµακείων των
νοσοκοµείων και του ΕΟΠΥΥ, αλλά κυρίως την άµεση εξυπηρέ-
τηση των ασθενών που πάσχουν από σοβαρές ασθένειες. 

Θα σταθώ όµως και στο σηµαντικό άρθρο 21 του νοµοσχεδίου,
που αφορά στο µητρώο ασθενών µε νεοπλασµατικές ασθένειες
για να τονίσω τη σηµασία που δίνει το Υπουργείο στους πολύ-
παθους αυτούς ασθενείς και την επιθυµία µας να καλυφθεί ένα
σηµαντικό κενό στον χώρο της υγείας στην Ελλάδα. Και δεν πρέ-
πει να έχουµε τέτοια κενά. 

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να σταθώ για λίγο στα άρθρα της κ. Ζα-
χαράκη για την παράταση της παραµονής των συµβασιούχων
στα προνοιακά ιδρύµατα αρµοδιότητας της κυρίας Υπουργού.
Μεταξύ αυτών είναι και το θεραπευτήριο χρονίων παθήσεων Ευ-
ρυτανίας -την οποία έχω την τιµή να εκπροσωπώ- ιδιαίτερα εν
όψει της ολοκλήρωσης του διαγωνισµού 7Κ του 2019 του ΑΣΕΠ,
που θα φέρει µόνιµο προσωπικό στα ιδρύµατα αυτά και της
υπαρκτής ανάγκης για ενδυνάµωση της στελέχωσής του λόγω
κορωνοϊού. Οι εν λόγω παρατάσεις δεν είναι µόνο χρήσιµες αλλά
είναι και απολύτως αναγκαίες. 

Τα ίδια φυσικά, κύριοι Υπουργοί, ισχύουν κατά µείζονα λόγο
και για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Το πρόβληµα της προσέλκυ-
σης νέου υγειονοµικού προσωπικού έχει τις ρίζες του στη δε-
καετή οικονοµική κρίση που πέρασε η πατρίδα µας. Αυτή η
εµπειρία οδήγησε στην εξασθένιση της εθνικής οικονοµίας και
στη φυγή εκατοντάδων χιλιάδων νέων κυρίως δυστυχώς ανθρώ-
πων, που αναζήτησαν στο εξωτερικό µια καλύτερη τύχη. 

Δυστυχώς και στην περίπτωση του επιστηµονικού προσωπι-
κού, όπως οι γιατροί, η τάση αυτή δεν έχει ανακοπεί µε αποτέ-
λεσµα το περίφηµο brain drain ιδιαίτερα σε νοσοκοµεία της
περιφέρειας όπως στο Καρπενήσι. Εδώ, βέβαια, θα πρέπει να λά-
βουµε υπ’ όψιν µας τη δοκιµασία που πέρασε ένα εξασθενηµένο
ΕΣΥ από τις αρχές του 2020, όταν κλήθηκε να αντιµετωπίσει την
πανδηµία µε βάση τη στελέχωση που είχε γίνει κατά την προ-
ηγούµενη πενταετία το 2005 µε 2019. 

Δεν θα αναφερθώ επικριτικά στην κυβερνητική θητεία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, γιατί δεν έχει νόηµα να το κάνω. Κρίθηκε και µάλιστα τρεις
φορές από τους πολίτες µε τόσο εκκωφαντικό τρόπο που κάθε
περαιτέρω σχόλιο απλά περιττεύει. 

Θα µείνω όµως σε όσα έγιναν την τελευταία τετραετία γιατί
έγιναν πολλά στο χώρο της υγείας. Η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη έκανε σηµαντικά βήµατα τόσο υπέρ του ιατρικού όσο
και υπέρ του νοσηλευτικού προσωπικού, µε την ενίσχυση του δη-
µόσιου συστήµατος υγείας, µε νέους πόρους δισεκατοµµυρίων
ευρώ και µε την αύξηση κατά πολλές χιλιάδες του υπηρετούντος
προσωπικό του ΕΣΥ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Διότι αυτοί είναι οι άνθρωποι που πρέπει να στηρίξουµε όλοι

µας µε κάθε δυνατό τρόπο και να δώσουµε παραπάνω κίνητρα
ώστε το δηµόσιο σύστηµα υγείας να γίνει ελκυστικότερο για
όσους µπορούν να προσφέρουν σε αυτό. Και δεν µιλώ µόνο για
αποκλειστικά κίνητρα οικονοµικά που είναι αυτονόητα και απο-
τελούν κοινό τόπο. Θα ήθελα να δούµε συνθετικά ένα µακροπρό-
θεσµο πρόγραµµα στελέχωσης των δηµοσίων δοµών υγείας
όπου θα λαµβάνονται υπ’ όψιν και άλλα στοιχεία, όπως η δυνα-
τότητα ταχύτερης βαθµολογικής ανέλιξης των νεοπροσλαµβα-
νόµενων, η βελτίωση των συνθηκών υγείας όλων των
εργαζοµένων και η παροχή κινήτρων για επαγγελµατική εξέλιξη
στους ανθρώπους του ΕΣΥ. Με αυτούς τους τρόπους θα δώ-
σουµε κίνητρα σε γιατρούς να στελεχώσουν περιφερειακά νο-
σοκοµεία της χώρας µας αποµακρυσµένων ορεινών περιοχών,
όπως το Νοσοκοµείο Καρπενησίου, τα οποία είναι υποστελεχω-
µένα από γιατρούς και νοσηλευτικό προσωπικό συχνά λόγω έλ-
λειψης ενδιαφεροµένων να εργαστούν σε αυτά. 

Είµαι βέβαιη πως όλοι θα θελήσουµε να συµµετάσχουµε σε
αυτή την προσπάθεια µε διάθεση προσφοράς στην κοινωνία, µε
αίσθηµα ευθύνης για το µέλλον ιδιαίτερα της ελληνικής περιφέ-
ρειας. 

Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος):  Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Οικονόµου.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αικατερίνη Σπυριδάκη Βουλευτής του

ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΣΠΥΡΙΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνονται φέτος σα-

ράντα χρόνια από την καθιέρωση του ΕΣΥ που σχεδίασε και υλο-
ποίησε το ΠΑΣΟΚ µε πρωτοπόρους τον Παρασκευά Αυγερινό και
τον Γιώργο Γεννηµατά. Ως ΠΑΣΟΚ από την ίδρυση του ΕΣΥ πι-
στεύαµε και πιστεύουµε στο κράτος πρόνοιας προς όφελος του
λαού και θεωρούσαµε και θεωρούµε την υγεία ως υπέρτατο
αγαθό στο οποίο πρέπει να έχουν πρόσβαση όλοι χωρίς προϋπο-
θέσεις και εξαιρέσεις. 

Ο ακρογωνιαίος λίθος του συστήµατος υγείας που είχε δηµι-
ουργήσει ο Γεννηµατάς ήταν η πλήρη και αποκλειστική απασχό-
ληση των γιατρών ώστε να µην παρεισφρέει το δηµόσιο στο
ιδιωτικό σύστηµα υγείας. Ήταν σηµαντική τοµή, διότι έδινε µε
οργανωµένο τρόπο τη δυνατότητα νοσηλείας µε χρηµατοδότηση
από το κράτος και τα ασφαλιστικά ταµεία. Μια τοµή που βοήθησε
όχι µόνο να σωθούν χιλιάδες ζωές αλλά και πολίτες να µη χάνουν
τις περιουσίες τους όταν απαιτούνταν να νοσηλευτούν και να χει-
ρουργηθούν. Τότε αλλά και στη συνέχεια η Νέα Δηµοκρατία το
πολέµησε λυσσαλέα. Ακόµη και σήµερα συνεχίζει την προσπά-
θεια πλήρους αποδόµησής του, γιατί απλά ΕΣΥ και Νέα Δηµο-
κρατία είναι έννοιες ασύµβατες. 

Θα περίµενε κανείς ότι µετά την πανδηµία η Νέα Δηµοκρατία
θα είχε µεταβάλει τη διαχρονικά εχθρική στάση της. Κι αυτό γιατί
µε την πανδηµία αναδείχτηκε µε δραµατικό τρόπο η αξία του κοι-
νωνικού κράτους. Το δίδαγµα της πρόσφατης υγειονοµικής κρί-
σης ήταν ότι οι συντηρητικές πολιτικές και αντιλήψεις για
λιγότερο κράτος αποδείχθηκαν διεθνώς ανεπαρκείς και στη
χώρα µας καταστροφικές. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας φαίνεται ότι δεν διδάχ-
θηκε τίποτε. Τότε αγνοούσε τις προτάσεις και το ολοκληρωµένο
σχέδιο στήριξης του ΕΣΥ που κατέθεσε το ΠΑΣΟΚ και η αείµνη-
στη Φώφη Γεννηµατά. Σήµερα αρνείται ένα σχέδιο ανασυγκρό-
τησης του ΕΣΥ µε οργανωµένο δίκτυο πρωτοβάθµιας υγείας, µε
µόνιµες προσλήψεις υγειονοµικού και ιατρικού προσωπικού, µε
παροχές κινήτρων και µε στήριξη του υπάρχοντος υγειονοµικού
προσωπικού που κρατάει µε αυτοθυσία όρθιο το ΕΣΥ. 

Η Νέα Δηµοκρατία για λόγους ιδεοληψίας αλλά και εξυπηρέτη-
σης συµφερόντων στον χώρο της υγείας δεν έχει διάθεση να στη-
ρίξει τη δηµόσια υγεία. Γι’ αυτό και διαθέτει µόνο το 2% έως 4%
του Ταµείου Ανάκαµψης, όταν χώρες µε ανάλογα προβλήµατα
χρησιµοποιούν το 8% µε 10%. Πέντε χρόνια ακούµε µόνο υποσχέ-
σεις για προσλήψεις και αναβάθµιση του ΕΣΥ και βλέπουµε απο-
σπασµατικές λύσεις και µπαλώµατα χωρίς ολοκληρωµένο σχέδιο
που θα καταστήσει το ΕΣΥ ένα σύγχρονο σύστηµα που θα µπορεί
να αντεπεξέλθει αξιοπρεπώς στις ανάγκες των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι προβλέψεις του νοµοσχεδίου
δεν αντιµετωπίζουν τα προβλήµατα. Η θεσµοθέτηση της ενιαίας
λίστας χειρουργείων θα µπορούσε να αποτελεί µια λύση ανάγκης
αν διασφαλιζόταν η διαφάνεια, η ορθότητα και η αντικειµενικό-
τητα των στοιχείων ενοποίησης και οι διαδικασίες εφαρµογής
της δεν ήταν ασαφείς. Αλλά η ενιαία λίστα δεν πραγµατοποιεί
χειρουργεία. Το ιατρικό προσωπικό πραγµατοποιεί χειρουργεία. 

Το πρόβληµα για τις τεράστιες λίστες ντροπής οφείλεται στην
υποστελέχωση και στην υποχρηµατοδότηση. Τα αυξανόµενα
κενά σε προσωπικό λόγω συνταξιοδοτήσεων έχουν ως αποτέλε-
σµα να µη λειτουργούν όλες οι αίθουσες χειρουργείων στα νο-
σοκοµεία. Η απουσία επαρκούς αριθµού αναισθησιολόγων, η
έλλειψη κλινών εντατικής θεραπείας και η εξάντληση των κονδυ-
λίων σε υλικά κάθε φθινόπωρο συνιστούν τις αιτίες του προβλή-
µατος, που δεν τις αντιµετωπίζει το παρόν νοµοσχέδιο. 

Η υγεία και η παιδεία είναι οι δύο άξονες που προσδιορίζουν
το επίπεδο της κάθε χώρας. Το πόσο ψηλά στις προτεραιότητες
βρίσκονται οι δύο συγκεκριµένοι άξονες χαρακτηρίζουν ένα κρά-
τος ανεπτυγµένο ή µη. Και µε τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση το να
έχουν οι πολίτες αξιοπρεπή, δωρεάν δηµόσιες παροχές υγείας
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σίγουρα δεν είναι προτεραιότητα, ενώ το ακόµα µεγαλύτερο ζή-
τηµα µε το οποίο είµαστε αντιµέτωποι σε κάθε νοµοσχέδιο
αφορά την έλλειψη εµπιστοσύνης, την έλλειψη διαφάνειας και
αξιοκρατίας από τα οποία χαρακτηρίζεται η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση και του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ίσως η σωστά προβλεπόµενη
σύσταση συστήµατος παρακολούθησης διακίνησης φαρµάκων
στην εγχώρια αγορά θα αποτύχει αν δεν αντιµετωπιστεί το φαι-
νόµενο παράλληλων εξαγωγών φαρµάκων και δεν επαναξιολο-
γηθεί το σύστηµα τιµολόγησης και αποζηµίωσης των φαρµάκων
στην ελληνική αγορά ώστε να µην επιβαρύνεται ο ασφαλισµένος
και να µη διακοπεί η κυκλοφορία φθηνών και αποτελεσµατικών
φαρµάκων που αντικαθίσταται µε άλλα ακριβότερα. 

Το νοµοσχέδιο συντηρεί την εξουθένωση των ιατρών, αφού και
πάλι προβλέπεται ότι µέχρι την ολοκλήρωση των απαιτούµενων
προσλήψεων παρέχεται η δυνατότητα υπέρβασης του σαραντα-
οκτάωρου ως τις 31-12- 2023. Το προσωπικό έχει ξεπεράσει τα
όρια αντοχής του, συχνά χωρίς αποζηµιώσεις για τις εφηµερίες
που ακόµα και αν καταβληθούν θα υπερφορολογηθούν. Αντί µό-
νιµων προσλήψεων προσωπικού το νοµοσχέδιο προβλέπει πολλές
ανανεώσεις συµβάσεων. Με δικαιολογία την κάλυψη έκτακτων
αναγκών κρατούνται δέσµιοι οι συµβασιούχοι που εξυπηρετούσαν
σταθερές ανάγκες. Και τέλος αντί να επιλέγουµε αξιοκρατικά τις
διοικήσεις των νοσοκοµείων µας µέσω διεθνών διαγωνισµών, το
νοµοσχέδιο παρατείνει τη θητεία τους έως τις 31/12. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αναγέννηση του ΕΣΥ σε όλη
την Ελλάδα µε υγειονοµικές δοµές και προσλήψεις µόνιµου προ-
σωπικού είναι απολύτως αναγκαία, διότι οι ελλείψεις είναι τερά-
στιες. Θα µου επιτρέψετε να σας µιλήσω για πράγµατα που
βιώνω και εγώ η ίδια στην εκλογική µου περιφέρεια. Κάθε πολί-
της που ζει στο Λασίθι, καθηµερινά έρχεται αντιµέτωπος µε την
ανασφάλεια και ταυτόχρονα µε την ελπίδα να µην πάθει κάτι γιατί
τότε η πορεία για την υγεία µας στον νοµό είναι γνωστή: πρώτα
επίσκεψη στο Νοσοκοµείο της Ιεράπετρας ή της Σητείας στον
Άγιο Νικόλαο και αµέσως µετά µεταφορά στο Ηράκλειο.

Η υποβάθµιση των νοσοκοµείων του νοµού µας είναι συστη-
µατική και µεθοδευµένη. Στο Γενικό Νοσοκοµείο Αγίου Νικολάου
οι εργαζόµενοι δεν έχουν πληρωθεί ακόµα τις πρόσθετες αµοι-
βές, νυχτερινά, αργίες, υπερωρίες. Υπηρετούν είκοσι τρεις ερ-
γαζόµενοι, οκτώ επικουρικοί και δεκαπέντε συµβασιούχοι
ορισµένου χρόνου, που καλύπτουν µόνιµες ανάγκες και των
οποίων η σύµβαση έληξε στις 30/9. Γιατροί και νοσηλευτικό προ-
σωπικό φυσικά δεν επαρκούν για τις ανάγκες ιδίως κατά τους
καλοκαιρινούς µήνες, έχουν περάσει τα όρια αντοχής τους. Στο
Νοσοκοµείο Σητείας αδυνατούν να λειτουργήσουν νευραλγικές
κλινικές λόγω σηµαντικών ελλείψεων σε γιατρούς, αλλά και σε
µόνιµο προσωπικό όλων των ειδικοτήτων. 

Στις 18/9 οι πολίτες της Σητείας κινητοποιήθηκαν. Η πόλη
έκλεισε και διεκδίκησε την εύρυθµη λειτουργία του νοσοκοµείου.
Ο δήµαρχος συναντήθηκε µε την πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου, ο Υπουργός υποσχέθηκε στελέχωση τριών κλινικών, αλλά
άµεσες λύσεις δεν είδαµε. Το ίδιο και στο Νοσοκοµείο της Ιερά-
πετρας, δηλαδή υποστελέχωση και λειτουργικά προβλήµατα.
Υπάρχει µία αναισθησιολόγος την οποία η τοπική κοινωνία χαρα-
κτηρίζει ηρωίδα, ένας ορθοπεδικός και ένας παθολόγος, που
εφηµερεύουν είκοσι τέσσερις ώρες για τριάντα ηµέρες το µήνα.
Δεν υπάρχει παθολογική κλινική και περιστατικά διακοµίζονται
αµέσως µε αποτέλεσµα να επιβαρύνεται το Νοσοκοµείο Αγίου
Νικολάου και Ηρακλείου µε τα περιστατικά της Ιεράπετρας. Και
να τονίσω ότι στην Ιεράπετρα αναφερόµαστε στο µοναδικό νο-
σοκοµείο νοτιοανατολικής Κρήτης του οποίου η διοικητική αυτο-
τέλεια είναι επιτακτική. 

Τον περασµένο Φεβρουάριο έγινε το πρώτο µεγάλο συλλαλη-
τήριο στην Ιεράπετρα, όπου όλοι οι πολίτες έστειλαν ηχηρό µή-
νυµα στις κυβερνητικές προσπάθειες για υποβάθµιση του
νοσοκοµείου. Δύο συγκεντρώσεις µε χιλιάδες κόσµου για να δεί-
ξουν οι πολίτες του Λασιθίου την απόγνωση. Όταν το κράτος δεν
µπορεί να δηµιουργήσει συνθήκες ασφάλειας, τότε οι πολίτες
αναλαµβάνουν δράση. Και όταν οι πολίτες αναγκάζονται να ανα-
λάβουν δράση για το αυτονόητο αγαθό της υγείας, τότε σίγουρα
δεν µιλάµε για ένα κράτος πρόνοιας.

Ο Σύλλογος Φίλων Νοσοκοµείου και ο Σύλλογος Εργαζοµένων
Νοσοκοµείου Ιεράπετρας, ζήτησαν µε αίτηµά τους τη συνάντηση
µε την ηγεσία του Υπουργείου Υγείας αλλά δεν υπήρξε κάποια
απόκριση. Κάναµε αναφορές και για τα τρία νοσοκοµεία αλλά
απαντήσεις δεν πήραµε. Πρόσφατα ο Υπουργός έδωσε ραδιο-
φωνική συνέντευξη εφ’ όλης της ύλης. Άµεσες λύσεις δεν ακού-
σαµε και ελπίζω να µην υπάρχουν προθέσεις συγχώνευσης ή
κλεισίµατος των νοσοκοµείων της Περιφερειακής Ενότητας Λα-
σιθίου, διότι η δήλωση που έκανε ότι «εβδοµήντα χιλιάδες κάτοι-
κοι στο Λασίθι µε τέσσερα νοσοκοµεία, ενώ στο Ηράκλειο
τριακόσιες χιλιάδες µε δύο» δεν ήταν καθόλου καθησυχαστική. 

Αν λάβουµε υπ’ όψιν µας και την απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου των συνδεδεµένων νοσοκοµείων του Λασιθίου να
µην προκηρύξουν θέσεις διευθυντών, σύµφωνα µε τις πρόσφα-
τες ανακοινώσεις και σύµφωνα µε τις προτάσεις των νοσοκο-
µείων Σητείας και Ιεράπετρας, και την ταυτόχρονη ενηµέρωση
του Υπουργού ότι αντίστοιχες θέσεις θα προκηρυχθούν, τότε ή
κάτι είναι ψευδές ή κάτι δεν λειτουργεί σωστά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση δεν σχεδιάζει την
ανασυγκρότηση του ΕΣΥ αλλά την πλήρη απορρύθµισή του. Ως
ΠΑΣΟΚ διαχρονικά θέτουµε ως προτεραιότητα το κοινωνικό κρά-
τος, στο παρελθόν µε πράξεις, µε προτάσεις και δράσεις σή-
µερα, εντός και εκτός της Βουλής. Θεωρούµε χρέος µας να
µειώσουµε τις ανισότητες, να έχουµε ισχυρή δηµόσια υγεία και
παιδεία, ανθρώπινες εργασιακές συνθήκες, ασφάλεια και προ-
οπτική για όλους τους πολίτες ιδιαίτερα τους νέους, τη µεσαία
τάξη και τους πιο αδύναµους συµπολίτες µας. Σε αυτόν τον
δρόµο θα συνεχίσουµε πάντα δίπλα στον κάθε άνθρωπο. Θα συ-
νεχίσουµε δίνοντας τη µάχη των µαχών για το µέγιστο αγαθό των
ανθρώπων, την υγεία, τη δωρεάν δηµόσια υγεία για όλους, όπως
κάνουµε σαράντα χρόνια και όπως θα συνεχίσουµε να κάνουµε
και στο µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Σπυριδάκη. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Νικόλαος Βλαχάκος Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος των Σπαρτιατών κ. Κόντης µετά η κ. Σεβαστή Βολου-
δάκη και η κ. Θεανώ Φωτίου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ: Να ευχαριστήσω την κ. Βολουδάκη
για την παραχώρηση της σειράς.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σήµερα συζητάµε ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Υγείας, το οποίο αφορά, κυρίως, τη ρύθµιση και επίλυση
λειτουργικών θεµάτων στον ευαίσθητο χώρο της δηµόσιας
υγείας. Όπως πολλοί θα γνωρίζετε, είµαι γενικός χειρουργός και
έχω υπηρετήσει επί τριάντα και πλέον συναπτά έτη σε δηµόσιο
νοσοκοµείο εκ των οποίων δύο ως διοικητής ογκολογικού νοσο-
κοµείου, γεγονός που µε κάνει να γνωρίζω από πρώτο χέρι τις
λειτουργίες και δυσλειτουργίες του ΕΣΥ. 

Δυστυχώς, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχει αποδυναµωθεί και
ειδικά από την εποχή των µνηµονίων. Ο χώρος της υγείας είναι
ένας πολύ ιδιαίτερος χώρος που έχει υποφέρει πολύ τα τελευ-
ταία χρόνια. Ο ερχοµός της πανδηµίας επιδείνωσε την ήδη βε-
βαρηµένη κατάσταση των νοσοκοµείων µας. Τα νοσοκοµεία, τα
κέντρα υγείας και όλοι οι φορείς που συνδέονται µε τη δηµόσια
υγεία έδωσαν µεγάλες και άνισες µάχες παρά τις σοβαρές ελ-
λείψεις προσωπικού, υλικοτεχνικού εξοπλισµού κ.λπ.. Ας µην ξε-
χνάµε ότι τα δηµόσια νοσοκοµεία σηκώνουν καθηµερινά το
µεγαλύτερο βάρος καθώς εξυπηρετούν το µεγαλύτερο µέρος
του πληθυσµού από κάθε ηλικιακή και κοινωνική οµάδα. 

Ευτυχώς µε τις απαραίτητες νοµοθετικές ρυθµίσεις, όπως
αυτή που συζητάµε σήµερα, θα επιτευχθεί η καλή διαχείριση
αυτής της τόσο δύσκολης και πρωτόγνωρης κατάστασης. Οι
προσλήψεις επικουρικού ιατρονοσηλευτικού προσωπικού βοή-
θησαν πάρα πολύ τα δηµόσια νοσοκοµεία. Το επικουρικό προ-
σωπικό έδωσε µεγάλες µάχες µαζί µε το µόνιµο προσωπικό στα
δύσκολα χρόνια του κορωνοϊού. Σας το λέω µετά βεβαιότητας
ότι στον χώρο της υγείας δεν περισσεύει κανένας. 
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Κύριοι συνάδελφοι, κανένα νοσοκοµείο, κανένα κέντρο υγείας
δεν µπορεί να λειτουργήσει ούτε µια µέρα χωρίς προσωπικό. Κα-
νείς δεν ξέρει πότε θα αρρωστήσει και πότε θα χρειαστεί τον για-
τρό του. Λειτουργούν είκοσι τέσσερις ώρες κάθε µέρα. Θεωρώ,
λοιπόν, ότι στο πλαίσιο της άµεσης αναγκαιότητας της εικοσιτε-
τράωρης λειτουργίας του Εθνικού Συστήµατος αλλά και της
άκρως ευαίσθητης ιδιότητας των υγειονοµικών µονάδων πρέπει
να βοηθηθούν τα µέγιστα. 

Πληροφορήθηκα το τελευταίο διάστηµα ότι τρέχουν αυτή τη
στιγµή από το Υπουργείο Υγείας δύο µεγάλες προκηρύξεις για
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, που όµως όλοι γνωρίζουµε
ότι µέχρι να ολοκληρωθεί και να φτάσει στο στάδιο της αποπε-
ράτωσης θα περάσει καιρός καθώς οι διαδικασίες είναι χρονο-
βόρες όπως γνωρίζουµε όλοι οι συνάδελφοι Βουλευτές. Σε
αυτόν, λοιπόν, τον χρόνο τον οποίο πρέπει να κερδίσουµε έστω
και µε προσωρινές λύσεις, όπως οι παρατάσεις, πρέπει να εξα-
σφαλίσουµε την εύρυθµη λειτουργία των νοσοκοµείων της
χώρας. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο σηµείο αυτό στο σηµερινό νοµοσχέδιο
και συγκεκριµένα στο δεύτερο µέρος, που αφορά ρυθµίσεις για
την αντιµετώπιση της πανδηµίας στις οποίες µεταξύ όλων των
άλλων περιλαµβάνονται και διάφορες παρατάσεις. Σας διαβε-
βαιώ ότι ιδίως αυτές που αφορούν ιατρικό και νοσηλευτικό προ-
σωπικό, -αν και αποτελούν προσωρινή λύση όπως είπατε οι
περισσότεροι- είναι άκρως απαραίτητες για τους λόγους που
προανέφερα. 

Επίσης θετικό θεωρώ το άρθρο 7, που αφορά την αποζηµίωση
µετακινούµενου ιατρικού προσωπικού, νοσηλευτικού και λοιπού
προσωπικού σε συγκεκριµένες δοµές υγείας της ίδιας ή άλλης
υγειονοµικής περιφέρειας τουλάχιστον µέχρι τις 31-12-2023. Με
το άρθρο 20 και 21 του ν.5015/2023, που πρόσφατα θεσµοθετή-
θηκε, θεσπίστηκε η αποζηµίωση µετακινούµενου ιατρικού και λοι-
πού προσωπικού µέχρι τις 31/9 όπου δόθηκε και συγκεκριµένη
παράταση, δίδοντας συγκεκριµένα µια µηνιαία αποζηµίωση
ύψους 1.800 ευρώ στο ιατρικό προσωπικό και 1.200 ευρώ στο
λοιπό προσωπικό πλέον των µηνιαίων αποδοχών τους. Προφα-
νώς και είναι απαραίτητη η παράταση και ίσως και περαιτέρω πα-
ράταση, διότι οι θέσεις που καλούνται να καλύψουν οι
συνάδελφοι είναι θέσεις που έχουν κηρυχθεί άγονες τις περισ-
σότερες φορές, δηλαδή προκηρύσσονται αλλά δεν καλύπτονται
από κανέναν, µε αποτέλεσµα πολλές περιοχές, όπως και νησιά
της δικής µου περιφέρειας, να παραµένουν για µεγάλο χρονικό
διάστηµα χωρίς ιατρική περίθαλψη. Η αποζηµίωση αυτή αποτε-
λεί, πραγµατικά, ένα ισχυρό κίνητρο για την κάλυψη των χρόνιων
αναγκών των ανωτέρω περιοχών. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 11, το οποίο αφορά
τη σύσταση και λειτουργία ενιαίας λίστας χειρουργείων. Η λίστα
χειρουργείου θεσµοθετήθηκε για πρώτη φορά µε το άρθρο 58
του ν.4368/2016 και καλώς θεσµοθετήθηκε, µε κύριο σκοπό, προ-
φανώς, να εξαλειφθούν αδικίες και να υπάρξει ίση και δίκαιη αν-
τιµετώπιση µεταξύ των ασθενών που καταφεύγουν στα δηµόσια
νοσοκοµεία. Όπως καταλαβαίνουµε όλοι, πρόκειται για έναν σχε-
τικά νέο θεσµό και, όπως συµβαίνει σε κάθε νέο εγχείρηµα, χρει-
άζεται χρόνος για την εφαρµογή του καθώς και εξοικείωση µε
το αντικείµενο. 

Κατά τα έτη 2017 - 2019 εφαρµόστηκε και παρατηρήθηκαν αρ-
κετές δυστοκίες στη λειτουργία της. Ένα σοβαρό πρόβληµα που
είχε παρατηρηθεί, ήταν ότι πολλοί ασθενείς δεν προσέρχονταν
για το επικείµενο χειρουργείο χωρίς καν να ενηµερώσουν µε
αποτέλεσµα να κρατούν αδίκως µία θέση στη λίστα που θα µπο-
ρούσε να έχει εξυπηρετήσει κάποιον άλλον ασθενή. Άλλοι ασθε-
νείς, επειδή η κατάσταση της υγείας επιδεινώθηκε ξαφνικά,
χειρουργήθηκαν ως επείγοντα περιστατικά. Δυστυχώς η έλευση
του κορωνοϊού και το κλείσιµο των χειρουργείων για µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα οδήγησε σε µεγάλη αναµονή των ασθενών που
έχρηζαν χειρουργικής επέµβασης, µε αποτέλεσµα η λίστα να µε-
γαλώνει συνεχώς και οι ασθενείς αναζητούν άλλες διεξόδους σε
άλλα νοσοκοµεία ίσως και εκτός ΕΣΥ. Επιπλέον υπό αυτές τις
συνθήκες δεν έγινε καµµία επικαιροποίηση της υπάρχουσας λί-
στας αλλά ούτε και κάποια σηµαντική βελτίωση των προβληµά-
των που είχαν ανακύψει στην πράξη κατά την εφαρµογή της.

Δεν σας κρύβω ότι διαβάζοντας και εγώ µε µια γρήγορη µατιά,
το σηµερινό νοµοσχέδιο και όντας γνώστης της συγκεκριµένης
κατάστασης, αρχικά µου δηµιουργήθηκαν κάποιες απορίες,
όπως και στους περισσότερους από εσάς που άκουσα πρωτύ-
τερα στην τοποθέτησή σας. Στη συνέχεια, όµως, ξαναδιαβάζον-
τάς το προσεκτικά και κατόπιν των πολύτιµων διευκρινίσεων που
δόθηκαν στην αρµόδια επιτροπή από τον Υπουργό και τον Υφυ-
πουργό Υγείας ,είναι ξεκάθαρο, κύριοι συνάδελφοι και κυρίες
συναδέλφισσες, ότι πρόκειται για µια αναβάθµιση του υπάρχον-
τος νόµου, η οποία -σας διαβεβαιώ- ήταν απολύτως απαραίτητη.
Δεν πρόκειται, λοιπόν, για νέο νοµοθέτηµα αλλά για επικαιροποί-
ηση και ψηφιοποίηση της ήδη υπάρχουσας λίστας. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να τονίσω το εξής, επειδή πολλοί
από εσάς αναρωτηθήκατε πώς ένας νοσηλευτής, ένας παθολό-
γος θα έχει πρόσβαση στη λίστα. Ξέρετε ότι τα χειρουργικά πε-
ριστατικά είναι πολύ ιδιαίτερα. Για να µπει ένας ασθενής στο
χειρουργείο, χρειάζονται ο θεράπων ιατρός να έχει ένα πολύ
καλό ιστορικό για να µπορέσει να χειρουργήσει µε ασφάλεια.
Αυτό, λοιπόν, το εµπεριστατωµένο ιστορικό που µπορεί να κατα-
γραφεί δεν είναι απλά πράγµατα. Κάθε ανθρώπινη ζωή έχει αξία
και ο χειρουργός τη στιγµή που αναλαµβάνει έναν ασθενή, από
το πιο απλό µέχρι το πιο δύσκολο περιστατικό, κρατώντας αυτή
τη ζωή στα χέρια του πρέπει να γνωρίζει τα πάντα: ασθένειες,
αλλεργίες, τρόπο ζωής, όπως π.χ. αν είναι καπνιστής, αθλητής,
αν έχει κάνει άλλο χειρουργείο κ.λπ.. Πρέπει ο γιατρός, λοιπόν,
να γνωρίζει τα πάντα, ακόµα και αυτά που θα συµβάλλουν στην
αποθεραπεία του ασθενούς. 

Όπως καταλαβαίνετε, τα πράγµατα δεν είναι καθόλου απλά
και χρειάζεται να συνεργαστούν σε αυτό πολλές ειδικότητες για
την αξιολόγηση της σοβαρότητας της νόσου του ασθενούς και
του δυνατού χρόνου αναµονής µε ασφάλεια για την υγεία του
ασθενούς, από τον νοσηλευτή που θα τον παραλάβει και θα µε-
τρήσει ζωτικές λειτουργίες µέχρι το χειρουργείο. Στην ενιαία
λίστα, λοιπόν, χειρουργείου ο χειρουργός θα καταχωρεί τον
ασθενή και ο ίδιος χειρουργός θα κάνει και την επέµβαση. Για να
φτάσουµε, όµως, στο σηµείο αυτό, θα πρέπει να έχουν υπογρά-
ψει και να έχουν δώσει πράσινο φως όλες οι άλλες ειδικότητες
κατόπιν αξιολόγησης της σοβαρότητας της νόσου του ασθενούς
και του δυνατού χρόνου αναµονής µε ασφάλεια για την υγεία
του. Όλα αυτά αναφέρονται στο νοµοσχέδιο. Εδώ, λοιπόν, έρχε-
ται η σηµαντική αλλαγή αναβάθµισης της ήδη υπάρχουσας λί-
στας, καθώς µέχρι σήµερα ο χειρουργός, εφόσον είχε
εξασφαλίσει το προαναφερθέν ιστορικό, έδινε εγγράφως τα
στοιχεία του ασθενούς στη γραµµατεία του νοσοκοµείου. 

Θέλοντας, λοιπόν, να τελειώσω, θεωρώ πολύ θετικές τις δια-
τάξεις του σηµερινού νοµοσχεδίου και προτείνω να το ψηφίσετε
χωρίς δισταγµούς. Είµαι βέβαιος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι σε λίγο καιρό θα είµαστε πολύ ικανοποιηµένοι που µε τη ση-
µερινή ψήφο µας θα κάνουµε τη ζωή των συναδέλφων µας πιο
εύκολη απαλλάσσοντας τους από ένα περιττό άγχος και ανα-
σφάλεια. Και ας παραδεχτούµε ότι όπου µειώνεται η γραφει-
οκρατία όλα γίνονται πιο εύκολα και πιο γρήγορα. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα την υποµονή σας για µισό λεπτό. 
Άκουσα πριν από περίπου ένα δίωρο από έναν συνάδελφο για

τον κ. Κωστάκη, αν δεν κάνω λάθος, τον εκπρόσωπο των χει-
ρουργών του «Βενιζελείου Νοσοκοµείου» ο οποίος κατήγγειλε
ότι οι ειδικευόµενοι χειρουργοί δεν εκπαιδεύονται. Αυτή, λοιπόν,
την καταγγελία θα ήθελα κ. Κωστάκης να την κάνει σε µια επι-
τροπή, να την κάνει στον κύριο Υπουργό και στον κύριο Υφυ-
πουργό φέρνοντας τη λίστα των χειρουργείων, όπου εκεί
αναγράφεται ποιοι συµµετέχουν σε ένα χειρουργείο. Δεν είναι
δυνατόν να υπάρχουν µόνο ειδικευµένοι χειρουργοί. Τι σηµαίνει
αυτό, ότι κάνουν µεταξύ τους τα χειρουργεία; Οι ειδικευόµενοι,
δηλαδή, δεν συµµετέχουν πουθενά; Ας φέρει, λοιπόν, µία λίστα
των χειρουργείων, για να δούµε αν ακριβώς εκπαιδεύονται ή δεν
εκπαιδεύονται οι χειρουργοί. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βλαχάκο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ιωάννης Κόντης, Κοινοβουλευτικός Εκ-
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πρόσωπος των Σπαρτιατών. Θα ακολουθήσει µετά η κ. Σεβαστή
Βολουδάκη, η κ. Θεανώ Φωτίου, ο κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας,
ο κ. Γιώργος Νικητιάδης και µετά ο κ. Φωτόπουλος, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι
συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια µικρή παρέκκλιση
από το νοµοσχέδιο, γιατί κι εγώ πληροφορήθηκα πριν λίγο ότι
έφυγε από τη ζωή ο µεγάλος Γιάννης Ιωαννίδης και σαν µέλος
της οικογένειας του Άρη και έχοντας διατελέσει πάνω από οκτώ
χρόνια στο ποδόσφαιρο της οµάδας σε ηγετικό ρόλο, θέλω να
αποτίσω αυτόν τον φόρο τιµής. Είµαι σίγουρος ότι η Θεσσαλο-
νίκη, όχι µόνο οι Αρειανοί, που είναι η πλειοψηφία των οπαδών
στην πόλη αλλά και οι οπαδοί άλλων οµάδων, σήµερα θρηνούν
την απώλεια αυτή. Ήταν ο δικός τους άνθρωπος.

Όντας στο ποδόσφαιρο εγώ, δεν ήµουν µπασκετικός. Γνώρισα
τους ανθρώπους του µπάσκετ. Τρεις ανθρώπους εκτίµησα από
τους παράγοντες και ήταν όλοι µας µπασκετικοί όχι ποδοσφαι-
ρικοί. Ήταν ο Ανέστης Πεταλίδης που έφερε το µεγάλο Γκάλη
στην Ελλάδα, ο Νίκος Γκάλης και ο Γιάννης Ιωαννίδης. Με τον
Γιάννη δεν είχαµε και την καλύτερη πάντα επαφή, αλλά ο ένας
εκτιµούσε τον άλλον για την προσφορά, για το έργο που έκανε,
για τη συµπεριφορά του εντός και εκτός. Έτσι αποτίω αυτόν τον
φόρο στο µεγάλο Γιάννη και ελπίζω ότι όλοι καταλαβαίνετε την
αναφορά που κάνω σε αυτό. 

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο, απ’ ό,τι αντιλαµβάνοµαι, τελικά θα
ψηφιστεί από την πλειοψηφία της Κυβέρνησης, τους εκατόν πε-
νήντα οκτώ Βουλευτές, όπως άκουσα από τους συνοµιλητές. Και
συµβαίνει τώρα το εξής οξύµωρο αλλά πραγµατικό γεγονός που
είναι γεγονός που απορρέει από την πλειοψηφία των Βουλευτών.
Δηλαδή, το 41% που εκπροσωπείται στη Βουλή των Ελλήνων,
δηλαδή η µειονότητα του 100%, περνάει τους νόµους που
έχουµε ψηφίσει όλο αυτό το διάστηµα και το υπόλοιπο 59% που
είναι µοιρασµένο σε άλλα κόµµατα συνήθως είναι αρνητικό. Εν-
τάξει, αυτή είναι η αντιστοιχία σε αριθµούς. Πάντως, στην πλει-
οψηφία του ο ελληνικός λαός εκπροσωπούµενος εδώ είναι
αρνητικός στα νοµοσχέδια αυτά και δη σε αυτό το νοµοσχέδιο
που έχει σχέση µε την υγεία του.

Όλοι ξέρουµε πλέον τι είναι η υγεία στην Ελλάδα και ποια είναι
τα νοσοκοµεία µας. Εγώ πρόσφατα έχασα τη µητέρα µου τώρα
τον Αύγουστο και, δυστυχώς, διαπίστωσα ότι ήταν αδύνατη η νο-
σηλεία της σε δηµόσιο νοσοκοµείο και αναγκάστηκα να ψάξω να
βρω ιδιωτικό. Συναντάµε πολλούς ανθρώπους να υποφέρουν κα-
θηµερινά τόσο από έλλειψη νοσηλείας. Κλείνει κάποιος ραντε-
βού και περιµένει έξι µήνες, για να κλείσει ραντεβού. Φάρµακα
δεν υπάρχουν. Υπάρχουν φάρµακα τα οποία δεν γράφει ο
ΕΟΠΥΥ, είτε επειδή είναι ακριβά είτε επειδή είναι δυσεύρετα, και
τελικά δεν δίνουµε λύσεις στα περισσότερα προβλήµατα, απλά
φέρνουµε νοµοσχέδια τα οποία είναι µπαλώµατα. 

Αυτή τη στιγµή µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που στην πλειοψη-
φία του ασχολείται µε επεκτάσεις συµβάσεων, ασχολείται µε τον
κορωνοϊό και µε τα εµβόλια σε ένα σηµείο που δεν κατανοεί κα-
νείς, γιατί αυτή τη στιγµή δεν έχουµε πανδηµία. Είχαµε µια παν-
δηµία όχι τόσο ξεκαθαρισµένη για πολύ κόσµο. Εγώ είµαι ένας
άνθρωπος ο οποίος ουδέποτε ήµουν εναντίον των εµβολίων. Σαν
πρώην πλοίαρχος του Εµπορικού Ναυτικού έχω κάνει τα τριπλά-
σια εµβόλια από τον καθένα µας εδώ. Ας πούµε, το εµβόλιο για
τον κίτρινο πυρετό το έχω κάνει τρεις φορές που έπρεπε να το
κάνω µία φορά στη ζωή µου. Όµως, σε αυτά τα νέα εµβόλια, τα
MRNA, στάθηκα αρνητικός, γιατί είναι εµβόλια που µέχρι σήµερα
δεν έχουν πάρει επίσηµη άδεια. Είναι κάτω από EUA, που είναι
Emergency Use Authorization. Δεν τα έχει αδειοδοτήσει ούτε το
FDA ούτε το CDC στην Αµερική, και παρ’ όλα αυτά βλέπουµε
εδώ ειδικούς γιατρούς να βγαίνουν στα τηλεπαράθυρα και να
λένε ότι έχουν πάρει µόνιµη άδεια. 

Και δεν ήταν µόνο αυτές οι ανακρίβειες. Έδιναν πάνινες µάσκες
σε παιδιά ή σε µεγάλους και έλεγαν ότι τους προστατεύουν από
ένα µικρόβιο το οποίο -υποτίθεται- περνούσε ακόµη και τοίχους
µε την µικροσύσταση που είχε, τα νανοµόρια, όπως τα µετρούσαν.
Όντας πλοίαρχος σε σούπερ τάνκερ, µεταφέραµε πολύ επικίν-
δυνα φορτία, τα οποία θεωρούνται πολύ λιγότερο επικίνδυνα από
τον κορωνοϊό, όπως µας τα έδιναν, σε διαπεραστικότητα. Φορού-

σαµε ειδικές µάσκες και δεν αρκούµασταν στις πάνινες. Εδώ µας
έλεγαν ότι οι πάνινες µάσκες αρκούν για να κρατήσουν τον κορω-
νοϊό. Και µιλάµε για µια πάνινη µάσκα, η οποία βρέχεται από την
αναπνοή, υγραίνεται και περνάνε τα πάντα, όχι µόνο µικρόβια,
περνάει οτιδήποτε θελήσει κανείς και αναπνέει.

Λοιπόν, όλα αυτά µε έκαναν να είµαι διστακτικός στο κατά πόσο
είναι πραγµατική η αντιµετώπιση των γιατρών και τα πρωτόκολλα
θεραπείας στα νοσοκοµεία τα οποία έκαναν. Πήγε ένας υπέργη-
ρος άνθρωπος στο νοσοκοµείο µας µε οξυγόνο χαµηλό και µε
πρόβληµα αναπνοής και τον ποµπάριζαν οξυγόνο, ώσπου δεν
µπορούσε να αντέξει. Ξέρω παραδείγµατα ανθρώπων που έπαθαν
καρδιακά και εγκεφαλικά και πέθαναν έτσι. Όλοι είχαν ακριβώς
την ίδια αντιµετώπιση στο πρωτόκολλο θεραπείας. Σίγουρα ήταν
µια νέα ασθένεια, αλλά δεν πείσανε κανέναν. Ο τρόπος που τα
επέβαλαν τα εµβόλια αυτά, οι διακρίσεις που έγιναν, λειτούργησαν
τελείως ανάποδα στην πλειοψηφία του ελληνικού λαού 

Είχαµε φτάσει στο να θεωρούν εµβολιασµένο κάποιον για τον
οποίον οι ίδιοι έλεγαν ότι έξι µήνες µετά την τελευταία δόση
έληγε η προστασία του, και να τον θεωρούν εµβολιασµένο για
δύο και τρία χρόνια. Και εµείς δεν µπορούσαµε να µπούµε που-
θενά, σαν πολίτες τρίτης κατηγορίας, και κάποιος που είχε εµ-
βολιαστεί στα δύο πρώτα χρόνια έµπαινε µέχρι το τέλος της
λήξης της πανδηµίας. Αυτά όλα έκαναν τον κόσµο να είναι διστα-
κτικός, να µην πιστεύει ό,τι του λένε και πλέον πιστεύω ότι αν σή-
µερα ξαναεπανέλθουν σε µια νέα τέτοια κατάσταση, θα δείτε ότι
ακόµα και αυτοί που έτρεξαν να εµβολιαστούν θα είναι πάρα
πολύ διστακτικοί. 

Θα πρέπει, λοιπόν, αλλιώς να πιάσουµε, από άλλη βάση, την
οποιαδήποτε πρόληψη για οποιαδήποτε ασθένεια, αλλά πρώτα
απ’ όλα να οργανώσουµε τα νοσοκοµεία µας, να είµαστε σοβα-
ροί σε όσα λέµε και υπεύθυνοι και όχι µε όπλο µας την υποχρε-
ωτικότητα να προσπαθούµε να φτιάξουµε µία κατάσταση
–υποτίθεται- υγείας στη χώρα. 

Ξεχάσαµε όλοι τους επί δύο χρόνια καταδιωγµένους υγειονο-
µικούς µας, οι οποίοι στην αρχή ήταν δέκα χιλιάδες και µε κάποι-
ους τρόπους έφτασαν να είναι οι µισοί. Άλλοι εξαναγκάστηκαν
να αλλάξουν επάγγελµα, άλλοι υποχρεώθηκαν να γυρίσουν και
να εµβολιαστούν. Ξεχάσαµε ότι αυτούς τους είχαµε σαν πολίτες
πέµπτης κατηγορίας. Κάποιοι -επειδή τους γνωρίσαµε- δεν µπο-
ρούσαν να ζήσουν τις οικογένειές τους και πήγαιναν σε συσσίτια
σε εκκλησίες. Τους έχουµε αφήσει αυτούς, που χειροκρότησαν
στην αρχή, στην άκρη και σήµερα ζητάµε όλοι να συνταχθούµε
πίσω από µία νέα προσπάθεια σε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
αφορά πάλι κάποιους από αυτούς. Και δεν ξέρω ποιοι είναι αυτοί
των οποίων οι συµβάσεις θα παραταθούν, γιατί µάλλον είναι πρό-
σθετοι οι οποίοι πήγαν να αντικαταστήσουν.

Όπως και να ’χει, θα πρέπει να υπάρχει ένα γενικό σχέδιο ευ-
ρείας αποδοχής, σκέψης και προετοιµασίας και όχι µπαλώµατα
σε µια κατάσταση που δυστυχώς -τελειώνω σε µισό λεπτό- δεν
είµαστε όλοι τόσο ικανοποιηµένοι. Ως παράδειγµα θα αναφέρω
ότι είµαστε πρώτοι στην Ευρώπη στις ενδονοσοκοµειακές µολύν-
σεις: 56,7% έχει η Ελλάδα σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν
ο µέσος όρος είναι 6% µε 7%. Κάθε δύο ασθενείς ο ένας έχει εν-
δονοσοκοµειακή µόλυνση. Αν γι’ αυτό είµαστε υπερήφανοι, τότε
µπορώ να πω ότι δεν καταλαβαίνω και εγώ τι λέµε και τι συζη-
τάµε. Ψηφίζουµε κατά του νοµοσχεδίου. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κόντη.

Καλείται στο Βήµα η κ. Σεβαστή Βολουδάκη, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ήθελα να πω το εξής. Επειδή εδώ και χρόνια µε την οξεία φάση
της πανδηµίας πολλά τα έχουµε ξεχάσει, δεν επιτρέπεται -το
είπα και νωρίτερα σήµερα µε άλλη αφορµή, µε τον κ. Βελόπουλο-
να υπονοµεύουµε την επιστήµη και την εµπιστοσύνη των πολιτών
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στην επιστήµη. Γιατί, ξέρετε, η ιατρική δεν ασκείται µε αυτοσχε-
διασµούς, υπάρχουν πρωτόκολλα. Και δεν µπορείτε εδώ µέσα
να λέτε ότι οι γιατροί του ΕΣΥ κάνουν εγκληµατικές πράξεις κατά
πολιτών, αρρώστων και τους οδήγησαν στο θάνατο. Αν έχετε
στοιχεία, να τα καταθέσετε στον εισαγγελέα και να διωχθούν. 

Δεύτερον, έχουµε αξιολογηθεί από τον Παγκόσµιο Οργανισµό
Υγείας για τη διαχείριση της πανδηµίας και ξέρουµε ότι µε βάση
τα στοιχεία του ΠΟΥ, τα οποία είναι επίσηµα και η έκθεση είναι
ανοιχτή και προσβάσιµη, 70% των ανθρώπων που έχασαν τη ζωή
τους στην πανδηµία ήταν ανεµβολίαστοι ή ατελώς εµβολιασµένοι
και ηλικίας άνω των εβδοµήντα ετών. Το 81,5%, ήταν ηλικίας άνω
των εβδοµήντα ετών. Και ξέρετε κάτι; Και το λέω µε πόνο ψυχής.
Αν όλα τα κόµµατα, όλες οι πλευρές είχαν συστρατευθεί σε αυτή
την προσπάθεια, που ήταν εθνική, θα είχαµε πολύ λιγότερους
θανάτους.

Ας το αναλογιστούµε αυτό, γιατί τα µεταδιδόµενα νοσήµατα
δεν τελείωσαν. Έχουµε νέα εποχική γρίπη, η περίοδος ανοίγει
τώρα, έχουµε τον εµβολιασµό της COVID τώρα. Είναι κρίµα να
θρηνούµε ζωές για µικροπολιτικά συµφέροντα. Πραγµατικά είναι
ντροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό.

Ελάτε, κυρία Βολουδάκη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, όχι. Έχω ανακοι-

νώσει την κ. Βολουδάκη. Μετά θα σας δώσω τον λόγο για ένα
λεπτό.

ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο εισάγει ρυθµίσεις µε σκοπό αφ’
ενός µεν την αντιµετώπιση επειγόντων ζητηµάτων που άπτονται
της δηµόσιας υγείας και αφ’ ετέρου την απρόσκοπτη και εύ-
ρυθµη λειτουργία των σχετικών δοµών, υπηρεσιών και φορέων,
στο πλαίσιο ιδίως και των αυξηµένων αναγκών που έχουν ανα-
κύψει λόγω των πρόσφατων φυσικών καταστροφών. 

Η Κυβέρνηση, όπως έκανε από την πρώτη µέρα της θητείας
της, θα συνεχίζει να στηρίζει τη δηµόσια υγεία σε όλα τα επίπεδα
µε τοµές και µεταρρυθµίσεις προς όφελος των πολιτών. Απαρέγ-
κλιτος στόχος είναι η οικοδόµηση ενός πιο ισχυρού και ανθεκτικού
ΕΣΥ µε αναβάθµιση των προσφερόµενων υπηρεσιών υγείας σε
όλους ανεξαιρέτως τους πολίτες. Ζήσαµε όλοι την περίοδο της
µεγάλης έντασης και διασποράς της πανδηµίας. Το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας παρά τις προφανείς δυσκολίες αντεπεξήλθε. Η προ-
σπάθεια, όµως, για ουσιαστική βελτίωση και αναβάθµισή του δεν
σταµατά εδώ. Η βελτίωση της καθηµερινότητας των πολιτών έρ-
χεται µε την αναβάθµιση του συνόλου των προσφερόµενων υπη-
ρεσιών. 

Οι σηµαντικές ρυθµίσεις που εισάγει το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Υγείας είναι η σύσταση και λειτουργία της ενιαίας
λίστας χειρουργείων, καθώς έτσι µειώνεται ο χρόνος αναµονής
των ασθενών για τα χειρουργεία. Στο πλαίσιο της αναβάθµισης
του ΕΣΥ και της προστασίας των δικαιωµάτων των ασθενών δη-
µιουργείται ένα σύστηµα αρχειοθέτησης ενιαίας πανελλαδικά λί-
στας χειρουργείων µε στόχο την κεντρική διαχείριση των
υφιστάµενων διακριτών λιστών χειρουργείων των νοσοκοµείων.
Αξιοποιώντας, λοιπόν, τις νέες τεχνολογίες, οργανώνονται και
παρακολουθούνται µέσω της ψηφιοποίησης των λιστών σε όλα
τα νοσοκοµεία του ΕΣΥ τα περιστατικά ασθενών που χρήζουν
χειρουργικής επέµβασης, ώστε να επιτευχθεί σηµαντική µείωση
αναµονής τους και να παρέχεται η δυνατότητα κεντρικής διαχεί-
ρισης όλων των δεδοµένων. 

Άλλο πολύ σηµαντικό είναι η δηµιουργία ηλεκτρονικού συστή-
µατος παρακολούθησης και διακίνησης φαρµάκων, το οποίο θα
παρακολουθεί την εγχώρια κίνηση των φαρµάκων, προκειµένου
να αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά το πρόβληµα σε περιπτώσεις
έλλειψης αυτών. Αξίζει να υπογραµµιστεί εδώ ότι όλοι οι εµπλε-
κόµενοι στη διαδικασία φορείς και φυσικά και νοµικά πρόσωπα,
αναλαµβάνουν την υποχρέωση να καταχωρίζουν τα απαραίτητα
στοιχεία που αφορούν τη διακίνηση και την πώληση των φαρµά-
κων στο νέο αυτό σύστηµα. Κατ’ αυτόν τον τρόπο θα επιτευχθεί
έλεγχος, ενηµέρωση και παρακολούθηση της διακίνησης των

φαρµάκων στη χώρα, ώστε να έχουµε απόλυτη διαφάνεια στην
εφοδιαστική αλυσίδα στην εγχώρια αγορά, καθώς και έγκαιρη
πρόβλεψη και έγκαιρο εντοπισµό των ελλείψεων φαρµάκων. 

Είναι κρίµα που δεν είναι εδώ ο κ. Μάντζος, τον οποίο εκτιµώ,
έχουµε τελειώσει την ίδια σχολή, για να του επισηµάνω -όχι ως
γιατρός εγώ, ως νοµικός- ότι αυτό το πρόβληµα προκύπτει από
τις παράλληλες εξαγωγές. Αλλά αυτό δεν είναι κάτι καινούργιο. Η
διατριβή µου είχε θέµα τις παράλληλες εξαγωγές και έγινε είκοσι
χρόνια πριν. Οι παράλληλες εξαγωγές, είτε το θέλουµε είτε όχι,
επιτρέπονται από το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι νόµι-
µες. Αυτό το οποίο πρέπει να κάνουµε -και πρέπει να το κάνουµε
όσο µπορούµε- είναι να µετριάσουµε ή να εξαλείψουµε τις παρά-
νοµες παράλληλες εξαγωγές, οι οποίες προκύπτουν επειδή τα
φάρµακα στη χώρα µας έχουν τη χαµηλότερη τιµή. Γι’ αυτό
υπήρχε και η µεγάλη υπόθεση που απασχόλησε τον νοµικό κόσµο
της χώρας µας αλλά και το δικαστήριο των Ευρωπαϊκών Κοινοτή-
των, της GLAXO κατά των µεγάλων φαρµακαποθηκών της χώρας. 

Θέλω να σταθώ επίσης σε µια εξαιρετική ρύθµιση του νοµοσχε-
δίου, αυτή που προβλέπει την κατ’ οίκον παράδοση φαρµάκων σε
ασφαλισµένους οι οποίοι λαµβάνουν φαρµακευτική αγωγή για θε-
ραπεία σοβαρών ασθενειών. Η προτεινόµενη διάταξη κρίνεται
αναγκαία για την ανακούφιση ασθενών που πάσχουν από πολύ
σοβαρές ασθένειες, καθώς προσφέρει διευκόλυνση στην καθηµε-
ρινότητά τους. Έτσι θα σταµατήσει αυτό το φαινόµενο, που κά-
ποιοι από εµάς το έχουµε ζήσει, να περιµένουν ασθενείς µε
νοσήµατα πολύ σοβαρά σε ουρές ντροπής έξω από τα φαρµακεία
του ΕΟΠΥΥ στην Οµόνοια ή στου Γκύζη. Εδώ και πάρα πολλά χρό-
νια δεν είχε αλλάξει αυτό. Αλλάζει σήµερα. Δεν είχε αλλάξει τα
προηγούµενα χρόνια εξ όσων γνωρίζω.

Τροποποιείται επίσης η συγκρότηση της Εθνικής Επιτροπής Ια-
τρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής µε δυνατότητα ορισµού
ως προέδρου ανώτατου δικαστικού λειτουργού, καθώς και εξει-
δίκευση του γνωστικού αντικειµένου των µελών µε εχέγγυα δια-
φάνειας λειτουργίας της επιτροπής. Και εδώ θα ήθελα να
επισηµάνω ότι από κάποιους εκφράστηκαν κάποιες αντιρρήσεις
για το ποια πρέπει να είναι τα προσόντα που πρέπει να έχει ο πρό-
εδρος, ο αντιπρόεδρος ή και τα µέλη της επιτροπής.

Θα ήθελα να πω -γιατί µπήκαν σε µια ζυγαριά- το αν πρέπει σ’
αυτό να υπάρχουν άνθρωποι που να γνωρίζουν σχετικά µε την
υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, αν πρέπει να εµπλέκεται σ’ αυτό
η Εκκλησία ή όχι.

Θα ήθελα να θυµίσω εδώ ότι η βιοηθική είναι ο κλάδος εκείνος
της επιστήµης που ασχολείται µε τα ηθικά προβλήµατα που προ-
έκυψαν από τις νέες ανακαλύψεις της βιολογίας και της εφαρµο-
γής της γενετικής µηχανικής. Από τη φύση της, λοιπόν, η βιοηθική
είναι ένα σηµείο τοµής πεδίων της βιολογίας και περιλαµβάνει τη
γενετική, τη βιοτεχνολογία, τη βιοϊατρική, τη νοµική και τη θεολο-
γία. Άρα, λοιπόν, η θρησκεία έχει σε αυτό να κάνει όσον αφορά
την επιτροπή της βιοηθικής. Καλό είναι, λοιπόν, να µην µπαίνουµε
σε καµµία ζυγαριά τού πόσο µπορεί σε αυτό να εισχωρήσει η θρη-
σκεία ή όχι, γιατί η αλήθεια είναι ότι η επίσηµη εκκλησία µετέχει
στην επιτροπή της βιοηθικής. 

Θα ήθελα επίσης να επισηµάνω τις ανάγκες για τις πολυδιάστα-
τες υπηρεσίες υγείας οι οποίες διαρκώς εντείνονται. Είναι χαρα-
κτηριστικό το παράδειγµα του Γενικού Νοσοκοµείου Χανίων, στο
οποίο την πρώτη εργάσιµη µέρα του Οκτωβρίου κλείστηκαν από
τους συµπολίτες µου χίλια εκατόν είκοσι ένα ραντεβού στην γραµ-
µατεία των εξωτερικών ιατρείων, µια πραγµατική πρόκληση για το
ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό του τόπου µου. 

Η ελληνική Κυβέρνηση, λοιπόν, συνεχίζει την αγωνιώδη της
προσπάθεια για να ενισχύσει άµεσα µε το αναγκαίο ιατρικό και
νοσηλευτικό προσωπικό τα νοσοκοµεία της πατρίδας µας, εξι-
σορροπώντας τις αστοχίες του παρελθόντος, όπως αυτές της
περιόδου 2015 - 2019, όταν το Νοσοκοµείο στα Χανιά, αν και το
δεύτερο µεγαλύτερο σε αριθµό κλινών νοσοκοµείο της Κρήτης,
ενισχύθηκε συνολικά µε µόλις τριάντα έξι νοσηλευτές, ενώ την
επόµενη τετραετία η Νέα Δηµοκρατία το στήριξε µε τετραπλά-
σιους νοσηλευτές, εκατόν τριάντα επτά. Γίνεται φανερό πόσο
ανηφορικός είναι ο δρόµος που µας αποµένει, όταν ακόµη και
σήµερα το Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων παρουσιάζει πανελλαδικά
τον χαµηλότερο δείκτη νοσηλευτών ανά κλίνη, εφόσον και στην
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Ευρώπη αυτή τη στιγµή λείπουν ένα εκατοµµύριο περίπου εργα-
τικά χέρια από επαγγελµατίες υγείας, µε την πατρίδα µας, δυ-
στυχώς, να µην αποτελεί εξαίρεση.

Παρά, λοιπόν, τις συνεχιζόµενες αντιξοότητες της παγκόσµιας
οικονοµίας µε τις πρόσφατες φυσικές καταστροφές, δεν κά-
νουµε ούτε ένα βήµα πίσω στην αφοσίωσή µας στην εξασφάλιση
της ποιότητας της υγείας και της αξιοπρεπούς διαβίωσης που
αξίζουν σε κάθε ελληνική οικογένεια. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Βολουδάκη.

Κύριε Κόντη, ζητήσατε τον λόγο για µία παρέµβαση. Τον έχετε
για ένα λεπτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να το εκλάβετε ως δευ-
τερολογία, είναι τρία λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν σας κατάλαβα. Τι
εννοείτε;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Έχω δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Θέλετε να κάνετε µια

παρέµβαση. Θα σας δώσω δύο λεπτά. Είναι αρκετά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν θα δευτερολογήσω. Δύο λεπτά είναι

καλά. Σας ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, µάλλον δεν καταλάβατε τι είπα και µη βάζετε

στο στόµα µου πράγµατα που δεν είπα. Εγώ δεν είπα ότι οι για-
τροί δολοφονούν. Είπα ότι χρησιµοποιήθηκαν λάθος πρωτό-
κολλα καθ’ οµολογίαν ακόµα και µελών της επιτροπής σας, τα
οποία αν δεν έχετε δει, έχουµε δει όλοι στην τηλεόραση, αλλά
και ξένων γιατρών σε πολλά συνέδρια ότι στα αρχικά στάδια του
κορωνοϊού, επειδή ήταν άγνωστη ασθένεια, χρησιµοποιήθηκε
ένα ενιαίο πρωτόκολλο που δόθηκε από τον ΠΟΥ. Δόξα τω Θεώ,
καταλαβαίνω και ελληνικά και αγγλικά και ισπανικά και πορτογα-
λικά. Τα διαβάζω σε τέσσερις γλώσσες. 

Να σας πω επίσης ότι εγώ περίµενα να µου πείτε κάτι σχετικό
µε αυτό που ανέφερα για τις ενδονοσοκοµειακές λοιµώξεις που
έστειλαν πολύ κόσµο στον θάνατο, που είναι 56,7%. Είµαστε
πρώτοι στην Ευρώπη. 

Επίσης, θα περίµενα να µου πείτε εάν είστε ικανοποιηµένη από
την κατάσταση των νοσοκοµείων. Χθες πήραµε ένα γράµµα από
το Νοσοκοµείο της Έδεσσας ότι σταµατάει να εγχειρίζει γιατί
δεν έχει αναισθησιολόγο όπως και άλλα νοσοκοµεία. Της Ξάνθης
–νοµίζω- είναι έτοιµο να κλείσει.

Επίσης, περίµενα να µου πείτε αν τελικά έχουν ή όχι επίσηµη
µόνιµη άδεια τα εµβόλια αυτά ακόµη, γιατί χθες διάβασα: 13 Σε-
πτεµβρίου 2023, είναι κάτω από emergency autorisation της
«PFIZER», το Comirnaty και όλα τα εµβόλια αυτά.  Ο κόσµος νο-
µίζει ότι έχουν πάρει µόνιµη άδεια. 

Εγώ σας ξαναλέω ότι τα εµβόλια σώζουν ζωές. Έχουν σώσει
τη δική µου ζωή σε Αφρική, Ασία, παντού, αλλά ήταν εµβόλια δο-
κιµασµένα επί δεκαετίες και όχι εµβόλια που τα έβγαλαν σε µία
µέρα και τα έδωσαν να τα κάνουµε. Μην κουνάτε το κεφάλι σας.
Είναι η πραγµατικότητα. 

Θα σας πω επίσης ότι θα έπρεπε να είχατε διαβάσει λίγο πε-
ρισσότερο. Είστε ψυχολόγος, έχετε συναφή σχέση µε την ια-
τρική. Να διαβάσετε περισσότερο γι’ αυτό το θέµα που σας λέω
και θα µε δικαιώσετε, όχι ό,τι µας λένε µόνο εδώ, αλλά ό,τι λένε
και το CDC και το FDA και ο Εγγλέζικος Οργανισµός Υγείας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Επειδή µπορεί να µη γνωρίζετε ποιοι ασκούν τη δηµόσια υγεία
ανά τον πλανήτη, η δηµόσια υγεία είναι µία διεπιστηµονική κα-
τεύθυνση-κλάδος των επιστηµών υγείας. 

Επειδή έχω ακούσει από το πρωί πολλές φορές σήµερα σαν
έµµεση µοµφή το ότι είµαι ψυχολόγος, είµαι σίγουρη ότι αν συ-
νάδελφοί µου σε όλον τον κόσµο που υπηρετούν τη δηµόσια
υγεία άκουγαν τη σηµερινή συνεδρίαση, τουλάχιστον θα µειδι-
ούσαν. Είµαι σε θέση να γνωρίζω πολύ καλά -γιατί ένα από τα
κοµµάτια που έχω ασχοληθεί ακαδηµαϊκά είναι η µεθοδολογία
έρευνας- ότι στο επίπεδο της τεκµηρίωσης υπάρχει διαβάθµιση. 

Άρα, ξαναλέω: Ψαρεύετε σε θολά νερά, υπονοµεύετε ξεκά-
θαρα την εµπιστοσύνη των πολιτών στο συγκεκριµένο εµβόλιο
το οποίο έχει χορηγηθεί και έχει δοκιµαστεί σε δισεκατοµµύρια
ανθρώπους. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):

Αφήστε µε, παρακαλώ, να ολοκληρώσω. Δεν σας διέκοψα.
Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία της ανθρωπότητας που εί-

χαµε τη δυνατότητα να έχουµε δεδοµένα για τόσο µεγάλο κοµ-
µάτι του πληθυσµού. Όλα τα εµβόλια που έχουµε κάνει στη ζωή
µας ποτέ δεν είχαν χορηγηθεί σε τόσους ανθρώπους για να
έχουµε ταυτόχρονα αυτή τη γνώση. Αυτό είναι το πρώτο.

Δεύτερον: Βρείτε µου, σας παρακαλώ, οποιονδήποτε οργανι-
σµό που έλεγε ότι πρέπει να µείνουµε ανεµβολίαστοι κινδυνεύον-
τας να πεθάνουµε. Περάσαµε διαφορετικές φάσεις της
πανδηµίας κάθε φορά µε την ισχυρότερη επιστηµονική τεκµη-
ρίωση που είχαµε διαθέσιµη, συµπεριλαµβανοµένων και του
CDC και του ΠΟΥ και άλλων οργανισµών, µε βάση αυτό που ονο-
µάζουµε ισχυρή τεκµηρίωση, hard evidence, όπου υπήρχε. Στο
αµέσως επόµενο επίπεδο διαβάθµισης επιστηµονικής τεκµηρίω-
σης εφαρµόσαµε αντίστοιχες πρακτικές. 

Αυτό που είπατε -και το επαναλαµβάνω γιατί είναι, πραγµατικά,
ανεπίτρεπτο να ακούγεται σε αυτή την Αίθουσα- είναι ότι χορη-
γήθηκε παραπάνω ποσότητα οξυγόνου από γιατρούς και έφυγαν
από τη ζωή άνθρωποι µε αυτόν τον τρόπο. Γι’ αυτό επέστησα την
προσοχή. Αυτά τα πράγµατα δεν µπορούν να λέγονται εδώ µέσα.
Αν έχετε στοιχεία πρέπει να πάτε στον εισαγγελέα. 

Σε σχέση µε τον εµβολιασµό –ξαναλέω- είναι πολύ ξεκάθαρο
αυτό που συµβαίνει. Δυστυχώς, το πολιτικό σύστηµα δεν έχει
συµβάλει όσο θα µπορούσε στην εθνική προσπάθεια για την πρό-
ληψη των θανάτων από τον COVID. Δεν είναι ποτέ αργά. Μπο-
ρούµε να το κάνουµε τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Αναστάσιος Μπαρτζώκας, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, είναι αδιαµφισβήτητο ότι η δηµόσια υγεία αποτελεί έναν από
τους σηµαντικότερους πυλώνες της ευηµερίας και της προόδου
ενός κράτους. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ήδη από την προηγούµενη
τετραετία διαρκώς επενδύει σε µια ευρεία γκάµα προγραµµάτων
εκσυγχρονισµού της υγείας, µε έµφαση για πρώτη φορά περισ-
σότερο από ποτέ στην πρόληψη. Οι παθογένειες του ΕΣΥ είναι
γνωστές, είναι πολλές και διαχρονικές και το γνωρίζουµε όλοι µας
και οφείλονται σε µεγάλο βαθµό στη µεγάλη πίεση που δέχτηκε η
δηµόσια υγεία την περίοδο των µνηµονίων. Όλοι γνωρίζουµε ότι
εκείνα τα δύσκολα χρόνια, εκείνη τη δύσκολη περίοδο όντως και
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας µείναµε αρκετά πίσω. 

Όµως, αυτό που ποτέ δεν έχασε το ΕΣΥ είναι το εξαιρετικό έµ-
ψυχο προσωπικό, ιατρικό, νοσηλευτικό και διοικητικό, που καθη-
µερινά και ειδικά σε δύσκολες περιόδους, όπως αυτή της
πανδηµίας, συνεχίζει να δίνει αγώνα για κάθε ασθενή, για κάθε
άρρωστο.

Με τις σηµερινές ρυθµίσεις αντιµετωπίζονται κατ’ αρχάς ζη-
τήµατα πρακτικά, όπως µε τις παρατάσεις διαφόρων διατάξεων
που αφορούν στα µέτρα κατά του κορωνοϊού, όµως γίνονται και
προσθήκες σηµαντικές για να βελτιωθεί το πλαίσιο λειτουργίας
ειδικά των νοσοκοµείων.

Ένα από τα προβλήµατα που πιέζουν το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και δηµιουργούν ανησυχία και άγχος στους πολίτες, είναι
οι µεγάλες λίστες αναµονής για τα χειρουργεία. Το ζούµε όλοι
µας καθηµερινά εδώ και χρόνια. Η εφαρµογή, λοιπόν, της ηλε-
κτρονικής λίστας χειρουργείων για όλη την επικράτεια στοχεύει
στη µείωση του χρόνου αναµονής για τον ασθενή. Φροντίζουµε
να έχει κάθε ασθενής ισότιµη και δίκαιη πρόσβαση στη λίστα των
χειρουργείων µε τη χρήση ενός ενιαίου ψηφιακού συστήµατος
µέσω της ΗΔΙΚΑ.

Φυσικά όλα τα έκτακτα περιστατικά συνεχίζουν να αντιµετω-
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πίζονται κατά προτεραιότητα. Όµως για πρώτη φορά καταγρά-
φονται στο ΗΔΙΚΑ και τα έκτακτα χειρουργεία, ακριβώς, για να
υπάρχει καλύτερη συνολική εικόνα της κίνησης και της δυναµι-
κής κάθε νοσοκοµείου. Για ακόµη µια φορά εκσυγχρονίζουµε το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Αξιοποιούµε ψηφιακά εργαλεία για να
παρέχουµε καλύτερες, περισσότερο ποιοτικές δωρεάν υπηρε-
σίες υγείας σε όλους τους πολίτες. Αντίστοιχα µετά από τις περ-
σινές σοβαρές ελλείψεις σε φάρµακα, έχουµε τη θέσπιση
ηλεκτρονικού συστήµατος παρακολούθησης και διακίνησης
φαρµάκων. Με αυτόν τον τρόπο θα έχουµε µια πραγµατική ει-
κόνα των αποθεµάτων ώστε να γνωρίζουµε πιο άµεσα τις ελλεί-
ψεις και τις ανάγκες. 

Μια επίσης πολύ θετική εξέλιξη είναι ότι για πρώτη φορά οι
ασθενείς µε σοβαρές ασθένειες µπορούν να λαµβάνουν τη φαρ-
µακευτική αγωγή τους κατ’ οίκον, µια πολύ σοβαρή κίνηση, ένα
πολύ σοβαρό µέτρο. Τέτοιες κινήσεις και πρωτοβουλίες αποδει-
κνύουν ότι αντιµετωπίζουµε τον ασθενή πάνω και πρώτα από όλα
µε σεβασµό. Και, βεβαίως, έχουµε πολλές διατάξεις που είµαι σί-
γουρος ότι θα υπερψηφιστούν από όλους για τις ανανεώσεις των
συµβάσεων του προσωπικού στα κέντρα πρόνοιας, στο Εθνικό
Ίδρυµα Κωφών και γενικώς σε οργανισµούς µε έντονο κοινωνικό
χαρακτήρα. 

Ακούσαµε σήµερα για άλλη µια φορά τη γνωστή επωδό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για δήθεν προσπάθεια ιδιωτικοποί-
ησης της δηµόσιας υγείας. Επί των ηµερών αυτής της Κυβέρνη-
σης όλοι οι πολίτες αδιακρίτως έχουν και θα έχουν δωρεάν
πρόσβαση σε υπηρεσίες υγείας. Μάλιστα µε έξοδα του δηµοσίου
σε κάποιες περιπτώσεις οι ασθενείς έχουν πρόσβαση σε ιδιωτικά
νοσοκοµεία και πάλι όµως δωρεάν. Εποµένως, καµµία ιδιωτικο-
ποίηση δεν συµβαίνει και αυτό είναι για άλλη µια φορά µια δια-
στρέβλωση της αλήθειας από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.
Αντιθέτως αυτό που πάντα επιχειρούµε είναι να εκσυγχρονί-
σουµε τη δηµόσια υγεία, να την βελτιώσουµε, να την εξοπλί-
σουµε καλύτερα και να τη στελεχώσουµε µε περισσότερο
προσωπικό. Και σε δεύτερο επίπεδο, ναι, να αξιοποιήσουµε µε
καλές πρακτικές που εφαρµόζονται στον ιδιωτικό τοµέα για να
προσφέρουν καλύτερη δωρεάν δηµόσια υγεία σε όλους. Όλα τα
υπόλοιπα, όλα αυτά τα οποία ακούµε είναι απλώς ευφάνταστα
σενάρια µακριά από την πραγµατικότητα. 

Επίσης, µε σηµερινή διάταξη του Υπουργείου Παιδείας δίνεται
λύση στο πρόβληµα που είχε προκύψει σε σχέση µε την πρακτική
άσκηση των φοιτητών. Εξαιτίας ενός κενού στο νοµικό πλαίσιο
οι δηµόσιοι φορείς δεν µπορούσαν να υπογράψουν συµβάσεις
µε φοιτητές για να κάνουν αυτή την πρακτική άσκησή τους για
παράδειγµα σε δηµόσια νοσοκοµεία. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο
είχα θέσει και εγώ στο Υπουργείο Παιδείας και χαίροµαι που σή-
µερα λύνεται. 

Η πραγµατική επιτυχία ενός κράτους φαίνεται, κυρίως, από
τον τρόπο που φέρεται στους πολίτες τις δύσκολες ώρες, την
ώρα της ανάγκης. Αυτή η Κυβέρνηση, λοιπόν, στηρίζει διαρκώς,
αδιαπραγµάτευτα και χωρίς δεύτερη σκέψη όλους όσοι υποφέ-
ρουν, όλους όσοι είναι ενίοτε σε δύσκολη θέση. Για τη Νέα Δη-
µοκρατία η δηµόσια υγεία είναι θεµέλιος λίθος για την κοινωνία
που θέλουµε να χτίσουµε. Για εµάς πάνω από όλα βρίσκεται ο
ασθενής, και γι’ αυτό οδεύουµε και χαράσσουµε τον δρόµο προς
ένα σύστηµα υγείας το οποίο επικεντρώνεται στον άνθρωπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπαρτζώκα. 
Τον λόγο έχει ζητήσει για µια παρέµβαση για δυο λεπτά ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης κ. Παπαδόπουλος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Δεν θα σας µιλήσω για τη χειρουργική λίστα αλλά για µια

µαύρη λίστα στην οποία ενδεχοµένως µπήκε ο πρώην πρόεδρος
του ΕΟΦ. Ο ΕΟΦ έκανε το λάθος τον Απρίλιο του 2023 να ανα-
κοινώσει σε επίσηµη έκθεσή του εκατοντάδες παρενέργειες των
εµβολίων εδώ στον ελλαδικό χώρο: Χίλιοι εξακόσιοι εξήντα τρεις
και εξήντα τρεις θάνατοι για το έτος 2022 και 2021. Και τα τεκ-
µηριώνει. Σε αυτή εδώ την έκθεση προσβάλλεται κατευθείαν ο

Πρωθυπουργός που έλεγε ότι «το καλύτερο εµβόλιο είναι το
γρήγορο εµβόλιο». Επίσης, αυτή η έκθεση αφορά µόνο την κο-
ρυφή του παγόβουνου. Στη Μεγάλη Βρετανία είπαν ότι µόνο το
2% των επιπλοκών αναφέρθηκαν. Ο Καρλ Χίνεγκαν αυτό ανέ-
φερε. Και φανταστείτε αν το 2% µόνο αναφέρθηκε στη Βρετανία,
εδώ πόσο πιο λίγο ποσοστό αναφέρθηκε. Δηλαδή, έχουµε µόνο
την κορυφή του παγόβουνου γιατί τότε «όλα τα έσκιαζε η φο-
βέρα και τα πλάκωνε η σκλαβιά». Μην ξεχνάτε ότι ο καθηγητής
φαρµακολογίας του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονί-
κης µόλις τόλµησε on camera τον κόψανε και τον στείλανε
επειδή είπε «συµπληρώστε ρε παιδιά και καµµιά κίτρινη κάρτα».
Ακόµα τραβιέται µε τη δικαιοσύνη. 

Και άκουσον-άκουσον. Η Ελληνική Παιδιατρική Εταιρεία στη
σοκαριστική ανακοίνωση είπε στους παιδιάτρους τον Αύγουστο
του 2021, να υποβιβάζουν σκόπιµα τις παρενέργειες των MRNA
εµβολίων ενώ αντίθετα να τονίζουν τις δυσάρεστες συνέπειές
τους. Πού; Στα παιδιά. Και για τι; Για εµβόλια. Τα εµβόλια, αγα-
πητοί µου, δίνονται σε υγιείς. Δεν είναι φάρµακα για να τα δί-
νουµε στους ασθενείς. Εκεί αναλαµβάνουµε το ρίσκο των
παρενεργειών. Εδώ δεν αναλαµβάνουµε ρίσκο παρενεργειών και
ειδικά στα παιδιά. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Πρώτη φορά στην ιστορία της ια-
τρικής πρώτα έγιναν γνωστές οι παρενέργειες και οι ανεπιθύµη-
τες ενέργειες ενός σκευάσµατος και µετά χορηγήθηκαν,
εξαναγκαστικά µάλιστα, στους ανθρώπους. Πρώτη φορά. Η κ.
Αγαπηδάκη µιλάει για εκατοµµύρια και δισεκατοµµύρια. Κυρία
Αγαπηδάκη µου, ξέρετε πώς αξιολογούνται τα φάρµακα; Στον
χρόνο. Και όχι σε ένα χρόνο και σε δύο. Θα τα συζητήσουµε µετά
από τρία, τέσσερα χρόνια. 

Υγεία να έχουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Πολύ µικρή παρέµβαση θα κάνω. 
Κάνετε µια επιστηµονική τοποθέτηση η οποία είναι λάθος και

αυτό το διευκρινίζω. Τα θέµατα τα οποία έχετε θέσει η επιστήµη
τα έχει λύσει. Δεν συζητάµε ως Υπουργοί την απάντηση. Την απάν-
τηση την έχει δώσει η επιστηµονική κοινότητα και στη χώρα µας
και στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες. Υπάρχει ο Ευρωπαϊκός Ορ-
γανισµός Φαρµάκων, υπάρχουν οι επιτροπές εµβολιασµών σε
κάθε ευρωπαϊκή χώρα, υπάρχει η επιτροπή εµβολιασµού στη δική
µας χώρα. 

Επιλέξατε εσείς τις πολιτικές απόψεις να τις µπλέξετε µε επι-
στηµονική άποψη. Και εκεί που ο πολιτικός λόγος διαχέεται µε την
επιστήµη δηµιουργείται µια γκρίζα ζώνη. Είναι λυµένο. Είναι κρίµα
που είστε συνάδελφος και τα λέτε αυτά. Και είναι κρίµα γιατί είναι
διαφορετικός ο πολιτικός λόγος στον οποίον µπορείτε να λέτε ό,τι
θέλετε. Ως προς τα υπόλοιπα, τα επιστηµονικά, υπάρχουν πολλοί
συνάδελφοι γιατροί στο Κοινοβούλιο. Ήταν και προηγουµένως.
Ήταν η κ. Λινού. Και τώρα υπάρχουν συνάδελφοι µέσα. Μιλήστε
µαζί τους. Μιλήστε µε τους υπόλοιπους συναδέλφους να λύσετε
το πρόβληµα αυτό που είναι δικό σας πρόβληµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Κύριε Νικητιάδη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

το νοµοσχέδιο αυτό θα ήταν επιτυχές αν είχε τον τίτλο «ο νόµος
των παρατάσεων». Κατά την άποψή µου θα έπρεπε να προστεθεί
«ο νόµος των άκαρπων προσπαθειών». Γιατί αυτό γίνεται συνέ-
χεια: παρατάσεις, παρατάσεις, παρατάσεις. Ως πότε; Γερνάνε
και οι γιατροί των οποίων τις θητείες παρατείνετε. Μετρήσατε
ποτέ τα αποτελέσµατα από αυτές τις παρατάσεις; Τα βάλατε
κάτω να δείτε πώς πρέπει να ενεργήσετε; Θέλετε να σας τα πω;
Θα σας τα πω από τη δική µου περιοχή και θέλω, σας παρακαλώ,
να τα ακούσετε. 

Αναφερθήκαν οι συνάδελφοι προηγουµένως στο Καστελλό-
ριζο. Προσέξτε τι έγινε στο Καστελλόριζο. Επειδή είµαι από την
περιοχή έψαξα και έµαθα. Το ΕΚΑΒ ειδοποιήθηκε. Το ΕΚΑΒ κά-
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ποια στιγµή σηκώθηκε και οι γονείς ειδοποίησαν να µην πάει το
ΕΚΑΒ και προτιµήσαν να πάρουν το σκάφος και να πάνε απέναντι
για να καταλήξουν στο νοσοκοµείο της Αττάλειας. Ξέρετε τι ση-
µαίνει αυτό; Αναρωτηθείτε. Έλλειψη εµπιστοσύνης στο δικό µας
Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Φοβήθηκαν πού θα καταλήξει το παιδί
τους, πόσο γρήγορα θα έρθει το ΕΚΑΒ, σε ποιο νοσοκοµείο θα
πάει. Θα σας πω αργότερα για τη Ρόδο που δεν λειτουργούσαν
τα χειρουργεία. 

Αλλά, κρατήστε αυτό, σας παρακαλώ: Ανασφάλεια των πολι-
τών σε σχέση µε την ακρίβεια, ανασφάλεια των πολιτών σε σχέση
µε την υγεία τους, ανασφάλεια των πολιτών αν θα µπούνε σε ένα
σιδηρόδροµο, σε ένα πλοίο. Πόση ανασφάλεια µπορεί να αντέξει
αυτός ο κόσµος; 

Θα σας πάω στο νησί του Ιπποκράτη. Είσαστε και οι δύο για-
τροί, οπότε ξέρετε, ασφαλώς, ποιος είναι ο Ιπποκράτης. Ο Ιππο-
κράτης ο Κώος, ο µέγιστος των ιατρών! Ο άνθρωπος του οποίου
τα συγγράµµατα µελέτησε ο Θουκυδίδης για να συγγράψει και
να περιγράψει καλύτερα τον λοιµό κατά τη διάρκεια του Πελο-
ποννησιακού Πολέµου. 

Ασκληπιείο στην Κω, νοσοκοµείο που λειτουργούσε, σχολή
που δίδασκε ο Ιπποκράτης: Η Κως σήµερα έχει σαράντα χιλιάδες
µόνιµους κατοίκους, τουρισµό εκατόν είκοσι χιλιάδες ηµερησίως
κατά τους επτά θερινούς µήνες. Στο νοσοκοµείο εκεί υπάρχουν
σαράντα οργανικές θέσεις, υπηρετούν µόνο είκοσι πέντε. Ένας
παθολόγος δεν υπήρχε για έντεκα ολόκληρους µήνες στο νοσο-
κοµείο. Σε ακτινολογικό, παιδιατρικό και καρδιολογικό υπάρχει
ένας γιατρός για το καθένα. Δουλεύουν οι άνθρωποι τριάντα
µέρες. Πόσο να αντέξουν χωρίς άδειες; Τι να πρωτοκαλύψουν;

Γίνονται σχεδόν κάθε µέρα διακοµιδές. Κάθε διακοµιδή κοστί-
ζει από δεκαοκτώ έως τριάντα χιλιάδες ευρώ. Σκεφτήκατε ότι
αυτός είναι ο µισθός ενός γιατρού ετησίως; Γιατί να γίνονται δια-
κοµιδές και να µην έχουµε έναν γιατρό; Τελικά φτάσαµε στο ση-
µείο στην Κω, όπου πριν από χιλιάδες χρόνια πηγαίνανε οι
ασθενείς για να γιατρευτούν από τον µεγάλο «πατέρα» της ια-
τρικής, τον Ιπποκράτη, σήµερα ούτε οι ντόπιοι να µένουν. Φεύ-
γουν για να πάνε κάπου αλλού να γιατρευτούνε. Αυτό είναι
αλήθεια δεν κάνουµε αντιπολίτευση. 

Θέλετε να πούµε για τη Ρόδο; Εκατόν είκοσι χιλιάδες µόνιµοι
κάτοικοι, διακόσιες πενήντα χιλιάδες ηµερησίως για επτά, οκτώ
µήνες. Πόσεις θέσεις για αναισθησιολόγους υπάρχουν; Εννέα.
Και υπηρετούν µόνο τρεις. Καταρρέει το χειρουργικό. Όπως σας
είπα πριν, για δέκα µέρες έκλεισαν δεν λειτουργούσαν τα χει-
ρουργεία στη Ρόδο. Πώς να εµπιστευτεί ο γονιός από το Καστελ-
λόριζο να πάνε το παιδάκι του στη Ρόδο; Πού θα το πάνε; Στα
κλειστά χειρουργεία; 

Για τους ακτινολόγους, υπάρχουν εννέα οργανικές θέσεις και
υπηρετούν πέντε. Ο αξονικός λειτουργεί µία φορά την εβδο-
µάδα. Για παθολόγους υπάρχουν εννέα οργανικές θέσεις, υπη-
ρετούν επτά αλλά οι δύο ετοιµάζονται για σύνταξη. Στη ΜΕΘ
έχουµε δύο κενές θέσεις. Για ψυχίατρους έχουµε τέσσερις ορ-
γανικές θέσεις και υπηρετούν δύο. Για νευρολόγους υπάρχουν
τρεις οργανικές και υπηρετούν δύο. Για παιδίατρους προβλέπον-
ται τέσσερις οργανικές θέσεις και υπηρετούν δύο. Καλύπτουν οι
άνθρωποι τα Σαββατοκύριακα µε διπλές βάρδιες, για άδεια ούτε
το κουβεντιάζουµε. 

Να πάµε στην Κάλυµνο τώρα: Δεκαεπτά χιλιάδες µόνιµοι κά-
τοικοι, δέκα χιλιάδες περίπου επισκέπτες καθηµερινώς. Υπάρ-
χουν τρεις οργανικές θέσεις καρδιολόγων και µόνιµο καρδιολόγο
αυτή τη στιγµή το Νοσοκοµείο της Καλύµνου δεν έχει. Στους ορ-
θοπεδικούς ο ένας στους δύο γιατρούς δεν έχει πάρει άδεια για
τέσσερα ολόκληρα χρόνια. 

Στη Λέρο δώσατε παράταση τώρα. Υπάρχει ένας νεφρολόγος
για δεκαεπτά νεφροπαθείς που έρχονται και από άλλα νησιά από
τη Λέρο, από την Πάτµο, από τους Λειψούς. Τι θα γίνει αν αυτός
ο άνθρωπος αρρωστήσει; Τι θα γίνει όταν συνταξιοδοτηθεί γιατί
κάποια στιγµή θα συνταξιοδοτηθεί. Και τώρα ήταν να συνταξιο-
δοτηθεί αλλά του στείλατε την παράταση προ ηµερών. 

Τα ίδια πράγµατα συµβαίνουν και στην Κάρπαθο και στην
Κάσο και στην Πάτµο. Τι θα κάνετε; Θα καλύψετε αυτά τα τερά-
στια κενά παροχής υγείας µε αυτές τις συνεχείς παρατάσεις; Φο-
βάµαι ότι δεν πρόκειται να επιτευχθεί τίποτα. 

Θα αναφερθώ, όµως, και σε κάποια άλλα θέµατα που εθίγησαν
εδώ. Χάρηκα που άκουσα τον κ. Γεωργιάδη, τον Υπουργό, να
επαινεί τη µνήµη του αείµνηστου Αναστάσιου Πεπονή για το
ΑΣΕΠ. Δεν µας λέτε, όµως, κουβέντα για το ότι το ΠΑΣΟΚ έφερε
το ΑΣΕΠ. Ο Ανδρέας Παπανδρέου έφερε το ΑΣΕΠ. Και ξέρετε τι
κάνατε όταν ψηφιζόταν το ΑΣΕΠ; Αποχώρησε η Νέα Δηµοκρατία
και το αποκάλεσαν πολιτικό κακούργηµα το ΑΣΕΠ που σήµερα
το επαινούν. 

Και για να κλείσω, ξέρω ότι δεν είναι της αρµοδιότητάς σας
αλλά είναι της ευθύνης σας: Στο άρθρο 24, προβλέπεται για την
εκτός σχεδίου δόµηση και για τα οικόπεδα πεντακοσίων µέτρων
ότι «απαιτείται πιστοποίηση από τους δήµους» προκειµένου να
µπορέσουν να πάρουν άδεια. Στη Δωδεκάνησο δεν πιστοποιεί
κανένας δήµος. Δεν µπορεί. Υπάρχει κτηµατολόγιο, δεν έχει εν-
ταχθεί ακόµα στο Εθνικό Κτηµατολόγιο και οφείλετε, έστω µε µία
νοµοτεχνική βελτίωση της τελευταίας στιγµής, να προσθέσετε
«ειδικώς για τη Δωδεκάνησο πιστοποιούνται µε τους κτηµατολο-
γικούς χάρτες». Το συζήτησα µε τον αρµόδιο Υπουργό το δέχ-
θηκε, µου είπε: «έχεις απόλυτο δίκιο». Προφανώς, κάπου η
γραφειοκρατία σάς µπέρδεψε και δεν καταφέρατε να το περά-
σετε. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Νικητιάδη, Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Στέλιος Φωτόπουλος, Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, για έξι λεπτά.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα σκοπό να ξεκινήσω διαφορε-
τικά τη σηµερινή µου οµιλία, αλλά, δυστυχώς, τα γεγονότα µας
προλαβαίνουν.

Πληροφορηθήκαµε σήµερα πως στο Ευρωκοινοβούλιο κατα-
ψηφίστηκε τροπολογία η οποία απαγόρευε, ακόµα και υπό προ-
ϋποθέσεις, την παρακολούθηση από τα κράτη µέλη των κινητών
τηλεφώνων δηµοσιογράφων µέσω λογισµικού παρακολούθησης.
Το ενδιαφέρον στη δική µας περίπτωση, για το ελληνικό Κοινο-
βούλιο, είναι πως δύο κόµµατα καταψήφισαν τη συγκεκριµένη
τροπολογία. Το ένα κόµµα είναι η Νέα Δηµοκρατία, το δεύτερο
κόµµα –ω, του θαύµατος- είναι το ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ του οποίου
ο Πρόεδρος έπεσε θύµα παρακολουθήσεων, το οποίο ΠΑΣΟΚ
είχε αναγάγει σε πρώτο θέµα -και στη διάρκεια της προεκλογικής
εκστρατείας και στη συνέχεια- το θέµα των παρακολουθήσεων,
εξαιτίας αυτού ακριβώς του λόγου, του γεγονότος, δηλαδή, ότι
ο Πρόεδρός του έπεσε θύµα παρακολουθήσεων -µε όποιες δι-
καιολογίες. Το ΠΑΣΟΚ το οποίο εγκαλεί εµάς ως Ελληνική Λύση
για την αλλαγή των µελών της ΑΑΔΕ. Το ΠΑΣΟΚ, λοιπόν, κατα-
ψήφισε αυτή την τροπολογία. 

Δεν µπορώ να χαρακτηρίσω αυτή τη στάση. Δεν ξέρω αν κα-
τάλαβε ο Ευρωβουλευτής του ΠΑΣΟΚ ή αν ήταν συνειδητή επι-
λογή η καταψήφιση αυτής της συγκεκριµένης τροπολογίας. Εγώ
οφείλω, όµως, να καταθέσω αυτή τη στάση, και να τη θέσω στην
κρίση τόσο του Σώµατος όσο και του ελληνικού λαού.

Από εκεί και πέρα, θα µου επιτρέψετε να σταθώ στην τροπο-
λογία την οποία εισήγαγε το Υπουργείο Οικονοµικών στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας. Θέλω να
ξεκαθαρίσω ότι ως Ελληνική Λύση, από θέση αρχής, είµαστε
υπέρ οποιασδήποτε µείωσης φόρου. Καλωσορίζουµε τη συγκε-
κριµένη τροπολογία, όπως θα καλωσορίζαµε κάθε απόφαση για
µείωση φόρων, απλά θα πρέπει να εξηγήσουµε λίγο και στο
Σώµα και στους πολίτες, οι οποίοι µας ακούν, τι σηµαίνει αυτό. 

Η θεσµοθέτηση του υπερµειωµένου συντελεστή ΦΠΑ όπως και
η µετάταξη στο µεσαίο συντελεστή 13% των γεωργικών µηχανη-
µάτων, συσκευών και εργαλείων –όχι, όµως, των ανταλλακτικών
όλων αυτών- όπως µας είπε ο κύριος Υπουργός ήρθε στη συνέ-
χεια αποφάσεων τις οποίες έλαβαν κράτη µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Πάρα πολύ ωραία. Συµφωνούµε και συγχαίρουµε. 

Γιατί δεν πράξατε το ίδιο, κύριοι της Κυβέρνησης, και για το
θέµα του ΦΠΑ στα καταναλωτικά αγαθά και στα είδη διατροφής;
Τόσο καιρό σας το λέµε. Υπάρχουν προηγούµενα παραδείγµατα,
όπως της Ισπανίας, το οποίο µας το φέρνετε ως αποτυχηµένο
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παράδειγµα για το οποίο εµείς συµφωνούµε, της Πολωνίας και
της Κύπρου. Γιατί δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας το ευρωπαϊκό
προηγούµενο από τις άλλες χώρες και σε αυτό το επίπεδο; Θέ-
λετε να σας υπενθυµίσω ότι ο πληθωρισµός των τροφίµων στην
Ελλάδα καλπάζει; Θέλετε να σας υπενθυµίσω ότι οι Έλληνες, τα
ελληνικά νοικοκυριά, καταναλώνουν το 50% -ποσοστό ρεκόρ
στην Ευρωπαϊκή Ένωση- του εισοδήµατός τους για τη διατροφή
τους; Εκεί γιατί δεν λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας το ευρωπαϊκό δε-
δοµένο; 

Στα βασικά καταναλωτικά αγαθά ο µηδενισµός ή η µείωση του
ΦΠΑ θα είχε άµεση επιρροή, άµεση ανταπόκριση, στις τσέπες
των νοικοκυριών, κάτι το οποίο δεν συµβαίνει µε τη µείωση στο
ΦΠΑ στα γεωργικά µηχανήµατα. Και θα εξηγήσω τον λόγο γιατί
δεν είναι υποχρεωµένοι όλοι να το γνωρίζουν, αλλά φαντάζοµαι
ότι οι περισσότεροι µπορούν να το καταλάβουν. Ο λόγος είναι
απλός, κύριοι: Όταν µια αγροτική επιχείρηση αγοράζει ένα προ-
ϊόν, είτε έχει 13% ΦΠΑ είτε 24%, το θέµα είναι ταµειακό, δεν απο-
τελεί στοιχείο του κόστους παραγωγής ο ΦΠΑ -αυτά είναι βασικά
οικονοµικά- αλλά µετακυλίεται και αφαιρείται από το ΦΠΑ των
εκροών.

Με το να έρχεστε για να µας λέτε ότι µειώνετε τον ΦΠΑ στα
γεωργικά µηχανήµατα καλά το κάνετε αλλά δεν µειώνεται το κό-
στος παραγωγής για τις επιχειρήσεις του πρωτογενούς τοµέα.
Εάν θέλατε να κάνετε κάτι δραστικό, άµεσο και ουσιαστικό για
να βοηθήσετε τον πρωτογενή τοµέα -και να τον βοηθήσετε σε
µια περίοδο στην οποία πλήττεται, µια περίοδο στην οποία θα
έχουµε θέµα µε τον πρωτογενή τοµέα µετά την καταστροφή στη
Θεσσαλία- θα µπορούσατε να κάνετε το εξής απλό: Να µειώσετε
ή ναι µηδενίσετε τον ειδικό φόρο κατανάλωσης. Ο ειδικός φόρος
κατανάλωσης, ναι, αποτελεί βασικό στοιχείο κόστους παραγω-
γής τόσο για τις αγροτικές µονάδες όσο και για τις κτηνοτροφι-
κές µονάδες. Δεν είναι σαν τον ΦΠΑ µετακυλιόµενος, δεν
εκπίπτει από τα έσοδα. Θα λάµβανε χώρα ευθύς αµέσως και
αυτό θα ήταν ένα σωστό µέτρο. Αντ’ αυτού εσείς µειώνετε τον
ΦΠΑ, το οποίο ξέρετε ότι δεν έχει καµµία επίπτωση στο κόστος
παραγωγής του πρωτογενούς τοµέα, απλά και µόνο για να δηµι-
ουργήσετε εντυπώσεις. Κάποια στιγµή θα πρέπει να ξεφύγουµε
από το να νοµοθετούµε για λόγους εντυπώσεων και να νοµοθε-
τούµε για λόγους ουσίας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Φωτόπουλο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας, ακολουθεί ο κ. Γεώργιος Σταµάτης, ο κ. Κων-
σταντίνος Φλώρος και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Ηλιόπουλος.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πανδηµία της

νόσου COVID-19 επηρέασε παγκοσµίως κάθε πτυχή της ανθρώ-
πινης δραστηριότητας σε οικονοµικό, κοινωνικό και πολιτικό επί-
πεδο. Έθεσε σε αυξηµένη πίεση το σύστηµα υγείας και ανέδειξε
αδυναµίες στον σχεδιασµό και στην οργάνωση του. Ανέδειξε πα-
θογένειες που το σύστηµα υγείας αντιµετώπιζε από καιρό,
καθώς και τους τοµείς που χρήζουν βελτίωσης. Αποτέλεσε µια
άνευ προηγουµένου απειλή και πρόκληση για το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Οι επιστήµονες εκτιµούν και προειδοποιούν ότι η επα-
νεµφάνιση παρόµοιων απειλών θα υφίστανται τα χρόνια που ακο-
λουθούν.

Εποµένως η λήψη µέτρων για την αντιµετώπισή τους δεν θα
πρέπει να έχουν αποσπασµατικό χαρακτήρα αλλά να αποτελούν
µέρος ενός σχεδιασµού στοχεύοντας στην ενίσχυση και την ετοι-
µότητα του συστήµατος υγείας. Σε καταστάσεις έκτακτης ανάγ-
κης για τη δηµόσια υγεία θεµελιώδη προϋπόθεση αποτελεί η
συνεχής βελτίωση και η αναπροσαρµογή της αποτελεσµατικό-
τητας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Η χώρα µας θωράκισε το
ελληνικό σύστηµα υγείας µε την αντιµετώπιση της πανδηµίας
COVID-19, ενισχύοντας την ετοιµότητα των νοσοκοµειακών µο-
νάδων σε εξοπλισµό και ανθρώπινο δυναµικό, αναβαθµίζοντας
παράλληλα την ψηφιακή διακυβέρνηση του συστήµατος. Είναι
ιδιαίτερα σηµαντικό, όµως, η σταδιακή βελτίωση των υπηρεσιών

του ελληνικού συστήµατος υγείας να µη χάσει τη δυναµική της
και να υπάρξει η διαρκής προσπάθεια για βελτίωση και αναβάθ-
µιση των ψηφιακών υπηρεσιών της υγείας και της ετοιµότητας
ως προς την αντιµετώπιση των κρίσεων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου του Υπουρ-
γείου Υγείας που συζητούµε σήµερα έχει σκοπό να αντιµετωπίσει
τη συνέχιση της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και των
νέων παραλλαγών του, έτσι ώστε να ανασχεθεί η περαιτέρω δια-
σπορά και η αύξηση των κρουσµάτων και ταυτόχρονα να ενισχυ-
θούν τα νοσοκοµεία και οι µονάδες πρωτοβάθµιας υγείας του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας.

Επιλύονται επείγοντα ζητήµατα που άπτονται της δηµόσιας
υγείας και αντιµετωπίζεται η εύρυθµη λειτουργία, ιδίως στο πλαί-
σιο των αυξηµένων αναγκών που έχουν ανακύψει λόγω των πρό-
σφατων φυσικών καταστροφών σε τοµείς υπηρεσιών και φορέων
Υπουργείων. Παράλληλα προβλέπεται η σύσταση και λειτουργία
ενιαίας λίστας χειρουργείων και ηλεκτρονικού συστήµατος πα-
ρακολούθησης διακίνησης φαρµάκων στη χώρα µας.

Συγκεκριµένα πρώτον και πιο σηµαντικό, µειώνεται ο χρόνος
αναµονής στα χειρουργεία. Η συγκεκριµένη αλλαγή θα οδηγήσει
στην καλύτερη εξυπηρέτηση των ασθενών καθώς και στη µείωση
της νοσηρότητας του πληθυσµού. Δεύτερον, δηµιουργεί τις προ-
ϋποθέσεις για ένα σύστηµα αρχειοθέτησης δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα στο οποίο οι ειδικευµένοι γιατροί των τµηµάτων
επειγόντων περιστατικών και τακτικών εξωτερικών ιατρείων και
µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας θα αξιολογούν και θα κατα-
χωριζούν µε ιατρική τεκµηρίωση τη σοβαρότητα της νόσου και
την αναγκαιότητα του ασθενή να υποβληθεί σε χειρουργική
επέµβαση.

Δίνεται η δυνατότητα µέσω της αξιοποίησης των νέων τεχνο-
λογιών πληροφορικής να καταρτίζονται, να οργανώνονται και να
παρακολουθούνται σε όλα τα νοσοκοµεία του ΕΣΥ της χώρας
περιστατικά ασθενών που χρήζουν χειρουργικής επέµβασης,
ώστε να επιτευχθεί σηµαντικά η µείωση αναµονής δίνοντας τη
δυνατότητα µιας κεντρικής διαχείρισης των δεδοµένων για τη
λήψη στρατηγικών αποφάσεων µε βάση την πραγµατική εικόνα
των λιστών. Υπάρχει παράλληλα µέριµνα να εισάγονται στη λίστα
και τα έκτακτα επείγοντα περιστατικά, ώστε να απεικονίζεται
ορθά και σε πραγµατικές συνθήκες ο ακριβής αριθµός των χει-
ρουργείων. Επιλύεται εποµένως το ζήτηµα της διάκρισης των
ασθενών στην παροχή χειρουργικών επεµβάσεων στα νοσοκο-
µεία, διασφαλίζοντας την ισότητα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό σχέδιο νόµου συ-
στήνεται νέο ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης των φαρµά-
κων και της διακίνησής τους µέσω του οποίου θα ελέγχεται η
διαθεσιµότητα των σκευασµάτων, αλλά κυρίως οι ελλείψεις εν
όψει του χειµώνα και των ιώσεων που αναµένονται. Αυτό το κενό
έρχεται να καλύψει το παρόν νοµοθετικό κείµενο σε µια προσπά-
θεια να χτυπηθούν οι ελλείψεις αλλά και οι ασθενείς να µην τρέ-
χουν από φαρµακείο σε φαρµακείο για ένα απλό παυσίπονο.
Πρόκειται για ένα σύστηµα παρακολούθησης σε πραγµατικό
χρόνο ολόκληρης της αλυσίδας διακίνησης από τις φαρµακευτι-
κές εταιρείες µέχρι τις φαρµακαποθήκες και τα φαρµακεία.

Ως επόµενο βήµα της συγκεκριµένης ρύθµισης είναι να δηµι-
ουργηθεί µια αντίστοιχη εφαρµογή για τα κινητά ώστε οι ασθε-
νείς να γνωρίζουν ποια φάρµακα είναι σε έλλειψη. Διατάξεις του
παρόντος σχεδίου νόµου θα συµβάλλουν στην αντιµετώπιση της
εύρυθµης λειτουργίας των υγειονοµικών δοµών, ανανεώνοντας
τις συµβάσεις εργασίας του υφιστάµενου προσωπικού, κάτι που
κρίνεται ιδιαίτερα αναγκαίο έπειτα και από τις πρόσφατες φυσι-
κές καταστροφές και τα έκτακτα φαινόµενα που έπληξαν τη
χώρα.

Άφησα τελευταία -και ολοκληρώνω- δύο πολύ σηµαντικά
άρθρα, τα άρθρα 13 και 21. Οι σηµαντικές διατάξεις του άρθρου
13, αφορούν τους χρόνιους πάσχοντες συµπολίτες µας που πά-
σχουν από σοβαρές ασθένειες και στέκονται στις ουρές για τα
φάρµακά τους. Προβλέπεται η δυνατότητα για τους ασφαλισµέ-
νους οι οποίοι λαµβάνουν φαρµακευτική αγωγή µε φαρµακευ-
τικά ιδιοσκευάσµατα για θεραπεία σοβαρών ασθενειών να
λαµβάνουν τα συγκεκριµένα φάρµακα στο σπίτι τους ή στο νο-
σοκοµείο που θα γίνεται η θεραπεία τους. Ενώ µε το άρθρο 21,

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4031



δίνεται η δυνατότητα για πρώτη φορά δηµιουργίας εθνικού µη-
τρώου νεοπλασµατικών νοσηµάτων. Η Ελλάδα δεν διαθέτει καµ-
µία επίσηµη καταγραφή νεοπλασιών σε εθνικό ή τοπικό επίπεδο,
µε αποτέλεσµα να είναι αδύνατη η αξιόπιστη µέτρηση της επί-
πτωσης και της θνητότητας της νόσου. Με απλά λόγια δεν µπο-
ρούµε να απαντήσουµε στην ερώτηση πόσοι ασθενείς µε
καρκίνο υπάρχουν στη χώρα µας σήµερα, ενώ τα στατιστικά
λάθη στους διεθνείς οργανισµούς προέρχονται από εκτιµήσεις
και αναγωγές. Είµαστε πρώτοι από τις πέντε τελευταίες χώρες
στην Ευρώπη που δεν έχουν ακόµα κανένα µητρώο καρκίνου.
Είναι επιτακτική ανάγκη να κάνουµε το άλµα και να φτάσουµε τα
πιο προηγµένα ευρωπαϊκά συστήµατα υγείας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παγκοσµιοποιηµένο και τα-
χέως µεταβαλλόµενο διεθνές περιβάλλον δηµιουργεί συνεχείς
και µεγάλες προκλήσεις στον χώρο της δηµόσιας υγείας. Αντα-
ποκρινόµενοι σε αυτές τις προκλήσεις στο πλαίσιο της γενικότε-
ρης µεταρρύθµισης του συστήµατος υγείας ,σας καλώ να
υποστηρίξουµε και να στηρίξουµε το παρόν σχέδιο νόµου. Αφ’
ενός αφορά την αναβάθµιση και τον εκσυγχρονισµό των υπηρε-
σιών δηµόσιας υγείας της χώρας µας, αφ’ ετέρου διασφαλίζει
τον ανθρωποκεντρικό χαρακτήρα του συστήµατος υγείας, έτσι
ώστε να είναι καθολικό, ισότιµο, βιώσιµο και υψηλής ποιότητας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καππάτο.

Ο κ. Σταµάτης δεν είναι εδώ, οπότε καλείται στο Βήµα ο κ.
Κωνσταντίνος Φλώρος, Ανεξάρτητος Βουλευτής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε θυµηδία διά-

βασα τον τίτλο του υπό ψήφιση νοµοσχεδίου που έχει ως εξής:
«Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID-19, την ενίσχυση της προστασίας της δηµόσιας υγείας
και των υπηρεσιών υγείας, το ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολού-
θησης της διακίνησης φαρµάκων, την ενιαία λίστα χειρουργείων
και άλλες επείγουσες διατάξεις».

Προ εξαµήνου και µε κάθε επισηµότητα ο ΠΟΥ εξέδωσε ανα-
κοίνωση αναφέροντας µεταξύ άλλων ότι ο περίφηµος κορωνοϊός
δεν αποτελεί πλέον πανδηµία αλλά έχει πλέον καταστεί ενδηµι-
κός ιός. Άρα για ποια πανδηµία έρχονται ρυθµίσεις για την αντι-
µετώπιση της;

Δηλαδή, ενώ πρόκειται για έναν ενδηµικό ιό, όπως η γρίπη, η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας νοµοθετεί εκ νέου µε προχει-
ρότητα και µε ανικανότητα την αντιµετώπιση της πραγµατικότη-
τας, γεγονός που καταδεικνύει την έλλειψη σοβαρότητας για την
επίλυση των πραγµατικών προβληµάτων που ταλανίζουν τους
Έλληνες πολίτες. Αντιθέτως, επιλέγετε για πολλοστή φορά να
υποβαθµίσετε τη νοηµοσύνη µας. Το αφήγηµα σας φαίνεται να
µην έχει τέλος. Απλώς αναδιαµορφώνετε ανάλογα µε τις ανάγ-
κες της εφαρµογής των σκοτεινών πολιτικών σας εφαρµόζοντας
τεχνικές ελέγχου της ψυχολογίας και του νου του ελληνικού
λαού ακολουθώντας πιστά τις εντολές των εξωχώριων αφεντικών
σας.

Σε ό,τι αφορά τώρα τον ιό και τις µεταλλάξεις του, ναι, πιθανόν
να είναι πιο µεταδοτικές αλλά δεν είναι το ίδιο επικίνδυνες ανα-
φορικά µε τη συµπτωµατολογία τους. Ως εκ τούτου είναι σαφές
ότι επιχειρείτε µία µε το καλό και µία µε το άγριο χρησιµοποιών-
τας τη γνωστή µέθοδο του καρότου για του µαστίγιου, που λέει
και ο θυµόσοφος λαός µας, να επιτευχθούν οι ύποπτες σκοπιµό-
τητες σας. Αλλά να ξέρετε ότι σας έχουν καταλάβει και αργά ή
γρήγορα θα το αντιληφθείτε και στην πράξη. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, είναι σαφές ότι η αφετηρία των πολι-
τικών σας είναι η τροµολαγνεία αλλά και η κερδοσκοπία των ηµε-
τέρων, όπως προέκυψε από απευθείας αναθέσεις για κατασκευή
προστατευτικών µασκών αλλά και διαγνωστικών τεστ. Άρα νοµο-
θετείτε ώστε να συντηρηθεί ο φόβος, ενώ τα ουσιαστικά προ-
βλήµατα εντοπίζονται στη Θεσσαλία που καταστράφηκε και
σίγουρα όχι λόγω της εντυπωσιακής ατυχίας, όπως γλαφυρά δή-
λωσε ο Υπουργός Επικρατείας κ. Βορίδης, για την περίπτωση
της πόλεως του Βόλου. 

Είναι δέον να αναφερθώ, λοιπόν, και στην πρωτοφανή έξαρση

ασθενειών, όπως η λεπτοσπείρωση, η ηπατίτιδα, η σαλµονέλα,
ο ιός του Δυτικού Νείλου, ασθένειες που ως υγειονοµικές βόµ-
βες αποτελούν σοβαρό κίνδυνο για χιλιάδες πληγέντες Θεσσα-
λούς. 

Τι κάνετε για αυτές τις περιπτώσεις, κύριοι της Κυβέρνησης;
Η µεγαλύτερη αγωνία, βέβαια, είναι το πώς θα αντιδράσουν τα
πεσµένα ανοσοποιητικά του κόσµου λόγω των εµβολιασµών
όπως έχει αποδειχθεί. Τι καταλαβαίνουµε, λοιπόν; Πως επιζητείτε
χρόνο και, δυστυχώς, τον κερδίζετε µε εύκολο τρόπο. Οι πρακτι-
κές ούτως ή άλλως είναι πάντα οι ίδιες σε µια άριστη εφαρµογή
κοινωνικής µηχανικής χειραγώγησης, έναν ζαλισµένο άνθρωπο
από προσωπικά, οικονοµικά ή κοινωνικά προβλήµατα που στην
ψυχή του φωλιάζει ο φόβος και η ανασφάλεια, που τα µάτια του
νου του έχουν κλείσει από µια πνευµατική οκνηρία, που η ανα-
λυτική κριτική του σκέψη συµπυκνώνεται ανάµεσα στον εγωισµό
και τον αρρωστηµένο υλισµό µε αποτέλεσµα να είναι εύκολα χει-
ραγωγήσιµος. Ένα φύλλο στον άνεµο που πάει όπου η πηγή φυ-
σήξει. Με µία όµως διαφορά: Αυτόν τον άνθρωπο τον έπεισε η
πηγή πως η απόφασή του ήταν οικειοθελής µε νοητικά και λε-
κτικά παίγνια. Ήδη άλλωστε ετοιµάζεται το έδαφος από τα γνω-
στά παπαγαλάκια του συστήµατος περί άµεσου κινδύνου και
αναγκαιότητας των νέων προϊόντων. 

Περί προϊόντων, το αµαρτωλό 2020 γιατί σιωπήσατε στην προ-
σφορά για το πειραµατικό φάρµακο και το πειραµατικό µοριακό
τεστ µε τη µέθοδο RT-LAMP που σας δώριζαν τις συνταγές πα-
ραγωγής, ώστε η χώρα να θωρακιστεί εκείνη την εποχή, να γίνει
αυτάρκης και να εξάγει; 

Και αφού γυρίσαµε και στο 2020, θα κλείσω µε µια συνέντευξη
του κ. Δηµητρίου Ποντίκα τον Δεκέµβριο του 2020 που ανέφερε
τα εξής: Όταν το σύστηµα φιµώνει τον ελεύθερο διάλογο και φο-
ράει ταµπέλες, δεν υπάρχει χώρος για συζήτηση. Όλα θυµίζουν
εποχές µετά πολέµου της δεκαετίας του 1930 στη γερµανική κοι-
νωνικοπολιτική πραγµατικότητα. Μπορεί το σύστηµα να φιµώνει
αλλά εµείς είµαστε εδώ να προασπίσουµε τα δικαιώµατα κάθε
πλευράς στη γόνιµη συζήτηση και να βρούµε το κοινό έδαφος
προς επίλυση του προβλήµατος αυτού, που στην τελική έχει
διογκωθεί υπέρµετρα. Δυστυχώς, έρχονται πολλά κεφάλαια στην
πορεία. Σκεφτείτε ένα βιβλίο µε είκοσι τέσσερα κεφάλαια. Ακόµη
και σήµερα που µιλάµε -τότε τον Δεκέµβριο του 2020-, είµαστε,
λέει, στο τρίτο ή τέταρτο κεφάλαιο. Δεν έχουµε δει τίποτα. Γι’
αυτό απαιτείται να ξυπνήσουν τα κοινωνικά αντανακλαστικά σή-
µερα, διότι µια σειρά από δικαιώµατα που σήµερα θεωρούνται
αυτονόητα για τις επόµενες γενιές θα είναι µόνο στο φαντασιακό
τους ως κάτι που δεν το βίωσαν ποτέ. Μερικά παραδείγµατα:
πρώτο, παιδική εργασία νοµοθετηµένη στις πολιτείες των ΗΠΑ
εν έτη 2023. Δεύτερον, ψυχική και συναισθηµατική σύγχυση που
επέρχεται µέσω της διαστρέβλωσης πολλών εννοιών και όρων.
Τρίτον, φτωχοποίηση γλωσσικού πλούτου. Τέταρτον, κατακρε-
ούργηση προσωπικοτήτων και ατοµικών δικαιωµάτων. 

Ο ιός, λοιπόν, µας µιλάει και εµείς δεν τον ακούµε. Απλά τον
χρησιµοποιούµε ως ιδανικό άλλοθι και τον εµποτίσαµε µε υπέρ-
µετρες δόσεις φόβου που σπέρνουν πανικό και σύγχυση στο κοι-
νωνικό σύνολο. Ένα σύνολο που γαλουχήθηκε µε παρόµοιου
επιπέδου ταινίες ως πρόκριµα δηµιουργίας συναισθηµατικών φο-
βικών συνισταµένων, εντός της ανθρώπινης ψυχής. 

Και τέλος, να ενηµερώσω την κ. Αγαπηδάκη καθώς συνεχώς
ζητάει να προσκοµιστούν στοιχεία για εγκλήµατα που έχουν γίνει
στα νοσοκοµεία και οδήγησαν σε θανάτους ασθενών, είναι σε
εξέλιξη η δίκη µε τον κ. Αντωνιάδη. Προφανώς αυτό θα το γνω-
ρίζετε και εσείς όπως και η Κυβέρνηση, οπότε κρατήστε λίγο χα-
µηλά τον πήχη. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Φλώρο.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος, Κοινοβουλευ-

τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες

και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε
µου να ξεκινήσω µε κάτι εκτός θέµατος. Μιας και συζητάµε για
το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας, υπήρξε µια ανάρτηση στα
social media από τον Γιώργο Μαρκογιαννάκη, Γενικό Γραµµατέα
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της Ένωσης Αστυνοµικών Υπαλλήλων Νοµού Ηρακλείου, ο
οποίος µετά από µια αστυνοµική επιχείρηση κλείνει την ανάρ-
τηση λέγοντας «καρκίνο στα σπίτια σας». Ο συγκεκριµένος άν-
θρωπος πέρα από συνδικαλιστής µε διάφορες αναρτήσεις που
έχει κάνει από ό,τι φαίνεται είναι και οπαδός της Χρυσής Αυγής.
Προφανώς, όπως κάθε θρασύδειλος ακροδεξιός κατέβασε τις
αναρτήσεις και ξεκίνησε τα «δεν ξέρω, δεν ήµουν εγώ, κάποιος
άλλος χάκαρε το λογαριασµό µου», κ.λπ.. Αλλά θέλω να ελπίζω
ότι κάτι θα κάνετε για άλλο ένα ακροδεξιό σταγονίδιο, το οποίο
απ’ ό,τι φαίνεται σας έχει ξεφύγει κι αυτό µέσα στα Σώµατα
Ασφαλείας.

Έρχοµαι τώρα σε έναν διάλογο που είχα µε τον Υπουργό το
µεσηµέρι και αφορά και το νοµοσχέδιο πολύ συγκεκριµένα. Ανα-
φέρθηκα συγκεκριµένα σε απολύσεις που γίνονται αυτή τη
στιγµή σε εργαζόµενους στην καθαριότητα και στη φύλαξη που
είναι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου. Ο κ. Χρυσοχοΐδης είπε ότι
είπαµε ψέµατα. Τον κάλεσα αν θέλει να πάµε αύριο το πρωί στην
Πολυκλινική στην Οµόνοια, να κάνει συνάντηση µε τους απολυ-
µένους. Ο Υπουργός προφανώς δεν απάντησε. Εδώ υπάρχουν
δύο ενδεχόµενα. Είτε δίκτυα από διοικήσεις που έχετε µέσα στα
νοσοκοµεία και στις κλινικές προχωράνε µόνοι τους κανονικά
διαγωνισµούς µε εργολάβους και απολύουν κόσµο και δεν σας
έχουν ενηµερώσει γιατί κάνουν κάτι άλλο, είτε λέτε συνειδητά
ψέµατα. Καλό σενάριο για εσάς δεν υπάρχει, αλλά για την ιστο-
ρία για να ξέρουµε πού βρισκόµαστε, όταν η κυβέρνηση του
2015 - 2019 έδιωξε τους εργολάβους από τα νοσοκοµεία, αυτοί
οι εργαζόµενοι είδαν αυξήσεις 250 µε 300 ευρώ στο µισθό τους,
είδαν για πρώτη φορά ωράρια και το δηµόσιο σύστηµα υγείας
εξοικονόµησε περισσότερα από 40 εκατοµµύρια τον χρόνο. Δική
σας επιλογή είναι να έρθουν ξανά οι εργολάβοι και να προχωρή-
σουν ξανά απολύσεις και εργασιακός µεσαίωνας γι’ αυτόν τον
κόσµο.

Πάµε τώρα να δούµε κάποια άλλα ζητήµατα του νοµοσχεδίου.
Αν κάποιος χωρίς να γνωρίζει την εικόνα του συστήµατος υγείας
κοίταζε το νοµοσχέδιο θα έλεγε ότι στην Ελλάδα δεν υπάρχει κά-
ποιο µεγάλο πρόβληµα. Το σύστηµα υγείας µπορεί και επιβιώνει,
τα πράγµατα πάνε καλά. Έχουµε µια Κυβέρνηση, η οποία είναι
σταθερή σε µια πολιτική. Ποια είναι αυτή η πολιτική; Μηδενικές
προσλήψεις, µόνιµου προσωπικού στο σύστηµα υγείας. Γιατί
αυτή είναι η πολιτική σας. Ακόµα περιµένουµε την 7/Κ 2022, που
η κ. Γκάγκα έλεγε ότι θα έχει τελικά αποτελέσµατα τον Δεκέµβρη
του 2022. Δεν πήγε πολύ καλά αυτό. Έχετε φέρει δύο νοµοσχέ-
δια, τα οποία κάνουν τα πάντα για να µην έχει µόνιµες προσλή-
ψεις. Παρατάσεις, διάθεση προσωπικού, επικουρικούς,
µπλοκάκια, τώρα πάλι παρατάσεις, µετακινήσεις, υπέρβαση της
σαρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας εργασίας. Όλα αυτά για να αν-
τιµετωπίσετε την υποστελέχωση. 

Ποια είναι η κατάσταση, όµως, και γιατί ένας καλοπροαίρετος
θα έλεγε ότι είστε εκτός τόπου και χρόνου; Θα σας πω µετά, γιατί
δεν είναι το ζήτηµα αν είστε εκτός τόπου και χρόνου. Η κατά-
σταση είναι ότι το 2019 παραλάβατε ένα σύστηµα µε εβδοµήντα
εννέα χιλιάδες εκατόν είκοσι δύο µόνιµους, Μητρώο Υπουργείο
Εσωτερικών. Τον Ιούνιο του 2023 το σύστηµα είχε εβδοµήντα µία
χιλιάδες επτακόσιους ογδόντα οκτώ µόνιµους. Άρα είστε επτά
χιλιάδες κάτω στους µόνιµους, ενώ έχει περάσει πανδηµία, ενώ
έχετε δηµοσιονοµική ελευθερία, ενώ θα µπορούσατε να έχετε
κάνει µια σειρά από προσλήψεις. Έχουµε αναµονές έως και δύο
έτη, αφού το 40% των χειρουργικών κλινών δεν λειτουργούν. Ρέ-
θυµνο και Καλαµάτα για ένα ορθοπεδικό χειρουργείο περιµένεις
ενάµιση χρόνο. Στον «Ευαγγελισµό» αναµονή, ενάµιση χρόνο,
Παίδων «Αγίας Σοφίας» δύο χιλιάδες άτοµα λίστα. Και τι κάνετε
εσείς; επτακόσιες προσλήψεις στη Δικαστική Αστυνοµία. Πολύ
φυσιολογικό είναι αυτό που λέµε, µέσα στο πρόβληµα. 

Λέτε ότι µιλάµε ψευδώς για προσπάθεια ιδιωτικοποίησης του
συστήµατος. Πάλι, ποια είναι η κατάσταση; Η Ελλάδα είναι η
χώρα µε το µεγαλύτερο ποσοστό ιδιωτικών δαπανών για υγεία
απ’ όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Πραγµατικότητα,
δεν το αµφισβητείτε. Η Ελλάδα είναι η χώρα όπου η κατά κεφα-
λήν δηµόσια δαπάνη είναι δύο φορές µεγαλύτερη από τον ευ-
ρωπαϊκό µέσο όρο και µε βάση την ΕΛΣΤΑΤ το 67% των πολιτών
το 2022 υπήρξαν υγειονοµικές ανάγκες τις οποίες δεν κατάφερε

να καλύψει λόγω οικονοµικών προβληµάτων. Αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα µιας ντε φάκτο ιδιωτικοποίησης. 

Και τι κάνετε τώρα µε την ενιαία λίστα χειρουργείων; Το είπε
πολύ καλά ο κ. Θεµιστοκλέους σε ένα συνέδριο, «Σύµπραξη δυ-
νάµεων. Αξιοποιούµε διοικητικά και οργανωτικά όλους τους φο-
ρείς και τον ιδιωτικό τοµέα». Έχετε οδηγήσει την κατάσταση σε
ένα τραγικό πλαίσιο για τις αναµονές. Και τι λέτε; Θα κάνουµε
µια πανελλαδική λίστα και µετά τις αναµονές θα τις στέλνουµε
σε ιδιωτικές κλινικές µε κάλυψη του ΕΟΠΥΥ. Αργά ή γρήγορα θα
αυξηθούν και οι χρεώσεις, γιατί οι κλινικές θα ζητήσουν παρα-
πάνω χρεώσεις. Αυτή είναι η πολιτική σας: Διάλυση, υποστελέ-
χωση, ιδιωτικοποίηση.

Και αυτό όχι γιατί είστε εκτός τόπου και χρόνου, αλλά γιατί
είναι µια συνειδητή πολιτική επιλογή. Το ξαναλέω, σας το έχουµε
πει πολλές φορές, δεν είστε σε θέση να κουνάτε το δάχτυλο για
τη διαχείριση της πανδηµίας, όταν στη δεύτερη φάση της παν-
δηµίας υπάρχει µελέτη που δείχνει ότι εντός ΜΕΘ είχαµε απώ-
λειες 72,7% όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος ήταν στο 20% µε
30%. Δηλαδή σε µια ευρωπαϊκή ΜΕΘ από τους δέκα που έµπαι-
ναν έβγαιναν οι επτά, ενώ σε µια ελληνική ΜΕΘ δεν έβγαιναν
ούτε οι τρεις. Υπάρχουν νοσοκοµεία που εντός ΜΕΘ είχαν 100%
απώλειες. Αυτή ήταν η πραγµατικότητα και ξαναλέω ότι ήταν µια
συνειδητή πολιτική επιλογή.

Και ξέρετε κάτι; Κοιτάω λίγο µε συµπάθεια την προσπάθειά
σας να δώσετε µαθήµατα σε διάφορες δυνάµεις στα δεξιά σας
για τον ορθολογισµό και την επιστήµη. Θα σας το ξαναπούµε:
Όταν από αυτό εδώ το Βήµα ο Κυριάκος Μητσοτάκης έλεγε:
«Δεν υπάρχουν στοιχεία ότι είναι διαφορετικό το να είσαι διασω-
ληνωµένος εντός ΜΕΘ ή εκτός ΜΕΘ», ήταν ο πρώτος ο οποίος
αµφισβήτησε την επιστήµη.

Επίσης να σας πω ότι βλέπω και µε µια συµπάθεια την προ-
σπάθεια που κάνετε, γιατί είστε στα ίδια έδρανα µε ανθρώπους
που είχαν χαρακτηρίσει τον ΑΜΚΑ συνωµοσία της εβραιοµασο-
νίας. Αυτή ήταν η πολιτική τους διαδροµή, αυτή ήταν η πολιτική
τους ρίζα. Ήρθαν σε εσάς τώρα, αλλά δεν τα ξεχνάµε αυτά. Δη-
λαδή να λες τον ΑΜΚΑ συνωµοσία της εβραιοµασονίας και µετά
να γίνεσαι Υπουργός Υγείας; Τι να πω; Τον έχετε θεριεύσει αυτόν
τον ανορθολογισµό και τώρα παλεύετε µε το τέρας που γεννή-
σατε κι εσείς για να δείτε τι θα κάνετε. 

Έρχοµαι στο τελικό. Προφανώς και δεν είναι το ζήτηµα ότι
είστε εκτός τόπου και χρόνου. Προφανώς και δεν είναι το ζήτηµα
ότι δεν µάθατε τίποτα. Γιατί, ξαναλέω, ένας καλοπροαίρετος πα-
ρατηρητής, αν έβλεπε αυτό το νοµοσχέδιο, θα έλεγε ότι αυτή η
χώρα δεν έχει µάθει τίποτα από την πανδηµία: Λιγότερο µόνιµο
προσωπικό στα νοσοκοµεία, δοµές που καταρρέουν, όλα τα
πράγµατα να πηγαίνουν προς το χειρότερο στους δείκτες. Και τι
κάνετε; Δεν κάνετε µόνιµες προσλήψεις και κάνετε απλά εξυπη-
ρετήσεις για τον ιδιωτικό τοµέα. Δεν είναι ότι δεν έχετε µάθει. Οι
εξυπηρετήσεις προς τον ιδιωτικό τοµέα και τα ιδιωτικά συµφέ-
ροντα είναι η πραγµατικότητα του σχεδίου σας. Δεν είναι µια
αποτυχία. Είναι µια συνειδητή πολιτική επιλογή, να δουλέψετε
για τους λίγους, για τους ισχυρούς, είναι ο τρόπος µε τον οποίο
εντός της πανδηµίας προστατεύσατε τον ιδιωτικό τοµέα να µείνει
COVID free και αφήσατε το δηµόσιο σύστηµα υγείας να γίνει σύ-
στηµα µιας νόσου. Άντε τώρα να φτιαχτεί όλη αυτή η «ουρά» που
υπάρχει µε πράγµατα που πηγαίνουν προς τα πίσω. Κι έρχεστε
τώρα, αυτό το πρόβληµα, το οποίο δηµιουργήσατε, να το λύσετε
ξανά υπέρ των συµφερόντων του ιδιωτικού τοµέα. 

Ποιος θα ήταν ο άλλος δρόµος; Τον άλλο δρόµο σας τον δεί-
ξαµε και την περίοδο 2015 - 2019 όταν πήραµε ένα σύστηµα µε
χρεοκοπηµένα νοσοκοµεία και σας τα παραδώσαµε πλεονασµα-
τικά, ένα σύστηµα το οποίο λειτουργούσε στο «πέντε αποχωρή-
σεις - µία πρόσληψη» και το παραδώσαµε «µία πρόσληψη – µία
αποχώρηση», ένα σύστηµα το οποίο έβαλε τα εκατοµµύρια των
ανασφάλιστων, που εσείς είχατε έξω, και έκανε χιλιάδες προσλή-
ψεις σε µόνιµο και σε επικουρικό προσωπικό, µε όλα τα πιθανά
χρηµατοδοτικά εργαλεία που είχε, ένα σύστηµα το οποίο έβγαλε
τους εργολάβους και κέρδισε 40 εκατοµµύρια από αυτό και σή-
µερα εσείς έχετε ξανά νοσοκοµεία χρεοκοπηµένα, µε ληξιπρόθε-
σµα χρέη τα οποία φτάνουν το 1 δισεκατοµµύριο. Διότι η πολιτική
της κοινωνικής χρεοκοπίας είναι βασικό στοιχείο της πολιτικής
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σας. Άρα µια διαφορετική πολιτική για τη δηµόσια υγεία σηµαίνει
να αντιληφθείς ότι η δηµόσια υγεία είναι καθολικό δικαίωµα, ση-
µαίνει να αντιληφθείς ότι σήµερα χρειάζονται χιλιάδες µόνιµες
προσλήψεις, σηµαίνει να αντιληφθείς ότι είναι ανάγκη η επανα-
φορά στα βαρέα και ανθυγιεινά και η µισθολογική αναβάθµιση
αυτού του κόσµου που δίνει τη µάχη στην πρώτη γραµµή και προ-
φανώς σηµαίνει να κατανοήσεις ότι χρειάστηκε µια έκτακτη φο-
ρολογική εισφορά σε ιδιωτικές κλινικές, διαγνωστικά κέντρα και
σε όλους αυτούς που µέσα στην πανδηµία κυριολεκτικά έκαναν
την κρίση ευκαιρία για να πλουτίσουν σε βάρος της κοινωνίας.

Αυτός ο δρόµος υπάρχει. Είναι ο εναλλακτικός δρόµος. Είναι
η εναλλακτική πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Θα
είµαστε εδώ για να το θυµίζουµε και σε εσάς, αλλά πρώτα απ’
όλα στην ελληνική κοινωνία. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θα δώσω

δύο - τρία στοιχεία, γιατί µου έκανε εντύπωση αυτό που είπατε
πολλές φορές, ότι είµαστε εκτός τόπου και χρόνου, γιατί βρίσκε-
στε εκτός τόπου και χρόνου.

Είναι το προσωπικό του εθνικού συστήµατος περισσότερο από
όσο ήταν επί των ηµερών σας; Ναι ή όχι;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Εξαρτάται πώς µετράς.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Εσείς δεν

µετράτε το επικουρικό προσωπικό. Το είπα και στην επιτροπή.
Αυτό είναι προσβολή προς τους συναδέλφους που δουλεύουν.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Πόσο είναι;
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Είναι εκα-

τόν επτά χιλιάδες επτακόσιοι είκοσι έξι. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Με συµβάσεις ορισµένου χρόνου;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη

διακόπτετε.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε Πο-

λάκη, αφήστε, αφήστε. Δεν µετράτε το επικουρικό προσωπικό.
Είναι προσβολή προς τους συναδέλφους που δουλεύουν στα δη-
µόσια νοσοκοµεία. Είναι πολλοί περισσότεροι από τις δικές σας
µέρες.

Ξέρετε πόσο ήταν ο προϋπολογισµός επί των ηµερών σας,
που λέτε ότι αφήνουµε τα νοσοκοµεία; Ήταν 3,8. Ξέρετε πόσο
είναι ο προϋπολογισµός του 2023; Είναι 5,2. Είναι στοιχεία. Είναι
στοιχεία αυτά που ονοµάζετε εσείς.

Είπατε πάρα πολλές φορές τη λέξη «ιδιωτικοποίηση». Τοπο-
θετήθηκα και στην επιτροπή. Είναι και την προηγούµενη φορά.
Την προηγούµενη φορά ήρθατε εδώ, ο ΣΥΡΙΖΑ, και κάνατε πα-
ρατήρηση για διάταξη που κατεβάζαµε, που ήταν δική σας και
σας το επισήµανα. Σας λέω και αυτή τη στιγµή…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµατα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Ηλιόπουλε, µη

διακόπτετε.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Και σας

λέω και αυτή τη στιγµή ότι στην επιτροπή που µίλησα έδωσα
πάρα πολλά στοιχεία, αλλά δεν έχω τον χρόνο να τα δώσω και
τώρα.

Είπατε για την ιδιωτικοποίηση και είπατε ότι το 35% στην Ελ-
λάδα είναι ιδιωτική δαπάνη. Πόσο ήταν την περίοδο 2015 - 2019;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ να απευθύνεστε στο Προεδρείο. Δεν θα κάνουµε συ-
ζήτηση.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Θα σου απαντήσω εγώ, Θεµιστοκλέους,
µην αγχώνεσαι.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Πόσο ήταν
ο ιδιωτικός τοµέας; Ήταν λιγότερη η ιδιωτική συµµετοχή των πο-
λιτών όταν ήσασταν εσείς κυβέρνηση; Δεν ήταν. Αυτό το ποσοστό
είναι παγιωµένο εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Και αν θέλετε -και θα κλείσω µε αυτό- το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, ειδικά τα χρόνια της πανδηµίας, γνώρισε πράγµατα και

έφτασε στην κορυφή που ποτέ δεν τα είδε µαζί σας. Έφτιαξε ένα
εµβολιαστικό πρόγραµµα, την «ΕΠΙΧΕΙΡΗΣΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ», που
είναι το µεγαλύτερο υγειονοµικό εγχείρηµα που έγινε στη χώρα,
η µεγαλύτερη και καλύτερη έκφανση του ελληνικού δηµοσίου.
Πήγαν οκτώ εκατοµµύρια πολίτες είκοσι δύο εκατοµµύρια φορές
σε δηµόσιες δοµές. Πήγε η ελληνική πολιτεία, το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας σε διακόσιες χιλιάδες σπίτια. Ξέρετε πόσες φορές µιλή-
σαµε για την πρωτοβάθµια για να πάει σε διακόσιες χιλιάδες σπί-
τια; Όχι πιλοτικά. Και αυτό είναι το δηµόσιο σύστηµα υγείας και
το έκανε αυτή η Κυβέρνηση.

Σχετικά µε τη θνητότητα που λέτε, γιατί πρέπει να τελειώνει κι
αυτό, η χώρα µας βρίσκεται στον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Έτσι µε-
τριέται η θνητότητα, γιατί και πριν αναγκαστήκαµε να κάνουµε µα-
θήµατα επιστήµης. Τη θνητότητα τη µετράς. Μετρήθηκε και η
χώρα µας και βρίσκεται στον ευρωπαϊκό µέσο όρο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει, αλλά για ένα

λεπτό µόνο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Θεµιστοκλέους,

πρώτα απ’ όλα, µαθήµατα επιστήµης να κάνετε τους συναδέλ-
φους σας που έλεγαν τον ΑΜΚΑ συνωµοσία της εβραιοµασονίας.
Είναι δικό σας πρόβληµα. Χειριστείτε το, ξεπεράστε το, κάντε την
ψυχανάλυσή σας. Δεν είναι δικό µας ζήτηµα για να κάνετε σε εµάς
µαθήµατα επιστήµης.

Δεύτερον, επειδή δεν απαντήσατε τώρα και είχα ξαναρωτήσει
τον Υπουργό, έγιναν ή όχι απολύσεις εργαζοµένων; Έγιναν ή όχι;
Αν δεν έχουν γίνει –και κλείνω µε αυτό- ελάτε αύριο µαζί µου µια
βόλτα στην «Πολυκλινική» να µιλήσετε µε τους απολυµένους, για
να δούµε ποιος λέει ψέµατα και ποιος όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Καλείται στο Βήµα η κ. Αγγελική Δεληκάρη, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας. Θα ακολουθήσει ο κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρ-
δάς, µετά η κ. Ζωή Ράπτη, στη συνέχεια ο κ. Παύλος Πολάκης, ο
κ. Παράσχος Παπαδάκης και τέλος ο κ. Νεοκλής Κρητικός.

ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΔΕΛΗΚΑΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

όσο κι αν δεν επηρεάζει πλέον άµεσα την καθηµερινότητά µας, η
πανδηµία του κορωνοϊού συνεχίζει να υφίσταται, έστω και µε δια-
φορετική, ηπιότερη µορφή όσον αφορά τα συµπτώµατα λόγω και
του µαζικού εµβολιασµού των πολιτών.

Η Κυβέρνηση και οι κρατικές δοµές δηµόσιας υγείας έδωσαν
τα προηγούµενα χρόνια µια σκληρή µάχη για την αντιµετώπιση
των συνεπειών της πανδηµικής κρίσης. Δείξαµε έµπρακτα πως το-
ποθετούµε στην κορυφή των προτεραιοτήτων µας την ανθρώπινη
ζωή και την προστασία της, όσο κι αν κάποιες φωνές ισχυρίζονταν
το αντίθετο.

Ερχόµαστε σήµερα στη Βουλή για να υπερψηφίσουµε το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας το οποίο διασφαλίζει, µέσω των άρ-
θρων 3 και 4, τόσο τη συνεχή ενίσχυση σε έµψυχο δυναµικό των
δοµών υγείας, όσο και σε υλικοτεχνική υποδοµή. Ο κορωνοϊός
είναι εδώ και δεν πρέπει να εφησυχάζουµε, γι’ αυτό και ο κρατικός
µηχανισµός παραµένει σε διαρκή εγρήγορση.

Η παράταση της δυνατότητας υπέρβασης της σαρανταοκτάω-
ρης εβδοµαδιαίας διάρκειας εργασίας των ιατρών, των νοσοκο-
µείων και των µονάδων της Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας του
ΕΣΥ, µε το άρθρο 5 λειτουργεί επικουρικά ως προς τα παραπάνω. 

Στόχος µας πρέπει να είναι η βελτίωση των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών υγείας και αυτό µπορεί να επιτευχθεί µε νέες προσλήψεις
προσωπικού όλων των κατηγοριών, ιατρών, νοσηλευτών, διοικη-
τικού και τεχνικού προσωπικού. Μόνο έτσι θα διασφαλιστεί ένα
υψηλό επίπεδο σε αυτές τις υπηρεσίες. Είναι γνωστό, ωστόσο,
πως οι διαδικασίες πρόσληψης προσωπικού είναι ορισµένες
φορές χρονοβόρες, ενώ άλλες φορές καταλήγουν άγονες. 

Εκτός από τις ρυθµίσεις που σχετίζονται µε την πανδηµία του
κορωνοϊού, µια άλλη, σηµαντική παράµετρος που ενισχύεται µέσω
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας είναι η διαφάνεια στις
ιατρικές υπηρεσίες που παρέχει το δηµόσιο σύστηµα υγείας. 
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Η ενιαία λίστα χειρουργείων προστατεύει τα δικαιώµατα των
ασθενών, ενώ βοηθά στον καλύτερο έλεγχο, σχεδόν σε πραγµα-
τικό χρόνο όλων των εκκρεµών χειρουργείων στην επικράτεια. 

Εποµένως, καθίσταται ευκολότερη η σχεδίαση µιας πολιτικής
διαχείρισης των περιστατικών που ενδεχοµένως χρήζουν αµεσό-
τερης επέµβασης, ενώ στη λίστα εισάγονται τα έκτακτα, επεί-
γοντα περιστατικά τα οποία, βεβαίως, επηρεάζουν συνολικά τον
φόρτο των χειρουργείων. Με αυτό τον τρόπο θα επέλθει και η
µείωση του χρόνου αναµονής των ασθενών, ο οποίος σε αρκετές
περιπτώσεις παραµένει σηµαντικός, παρά τις προσπάθειες που
έχουν καταβληθεί για τη βελτίωση των συνθηκών. 

Εκτός όµως από τα χειρουργεία, ένας τοµέας που σχετικά πρό-
σφατα απασχόλησε και τα µέσα ενηµέρωσης ήταν αυτός των φαρ-
µάκων, µε ελλείψεις να παρατηρούνται στα αποθέµατα των
αποθηκών. Ακόµη και αν αυτές οι ελλείψεις δεν οφείλονταν πάντα
σε ζητήµατα εσωτερικής πολιτικής, αλλά αφορούσαν σε προβλή-
µατα σε περιφερειακό, ευρωπαϊκό ή και παγκόσµιο επίπεδο, δη-
λαδή σε περιορισµένη παραγωγή ή αυξηµένη ζήτηση διεθνώς, µε
το άρθρο 10 αυξάνουµε τη διαφάνεια στην εφοδιαστική αλυσίδα.
Εποµένως, όπου παρατηρούνται ελλείψεις, θα υπάρχουν και οι
άµεσες παρεµβάσεις για επίλυση των προβληµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ο ασθενής χρειάζεται επει-
γόντως ένα φάρµακο, αυτό που τον απασχολεί είναι η εύρεσή
του. Δεν θα εξετάσει ποιος φταίει για την έλλειψη, τις συνθήκες
που επικρατούν διεθνώς, ζητήµατα παραγωγής και άλλα τέτοια
θεωρητικά και πρακτικά προβλήµατα. Η υγεία του ασθενούς είναι
το κύριο µέληµά µας. Η διαφάνεια είναι η µόνη οδός που πρέπει
να ακολουθήσουµε, γι’ αυτό και η εισαγωγή του Ηλεκτρονικού
Συστήµατος Παρακολούθησης Διακίνησης Φαρµάκων είναι µια
θετική εξέλιξη προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Το σχέδιο νόµου εστιάζει επίσης στην αλληλεγγύη, στην πραγ-
µατική βοήθεια, στον πάσχοντα συνάνθρωπο. Με το άρθρο 10,
το οποίο προβλέπει τη δυνατότητα αποστολής φαρµάκων κατ’
οίκον, ασφαλισµένοι µε σοβαρά και χρόνια προβλήµατα υγείας
θα έχουν τη δυνατότητα να παραλαµβάνουν τα φαρµακευτικά
ιδιοσκευάσµατα που χρειάζονται, δίχως να χρειάζεται να µετα-
βαίνουν και να περιµένουν σε κάποιο από τα φαρµακεία του
ΕΟΠΥΥ. Αξιοποιούνται, µε λίγα λόγια, όλες οι δυνατότητες που
αποκτήσαµε εν µέσω πανδηµίας για το καλό του πολίτη, για το
καλό των ασθενών συνανθρώπων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να σταθώ σε ακόµη
πιο ειδικά ζητήµατα που θεραπεύει το παρόν σχέδιο νόµου.
Θεωρώ ότι αποτελεί ένα σηµαντικότατο βήµα για τη διασφάλιση
της οµαλής λειτουργίας κρίσιµων υπηρεσιών και µονάδων
υγείας.

Είναι σαφές ότι από εδώ και πέρα, καθώς είµαστε σε συνθήκες
κανονικότητας, θα πρέπει να ενσκήψουµε σύµφωνα άλλωστε και
µε τις προθέσεις του Υπουργείου Υγείας στις ελλείψεις που
υπάρχουν σε ιατρονοσηλευτικό προσωπικό, ενδεχοµένως σε ζη-
τήµατα που καθυστέρησαν λόγω της πανδηµίας, αλλά πλέον
υπάρχει η δυνατότητα είτε να προωθηθούν ικανοποιητικά είτε
και να επιλυθούν. 

Θα ήθελα εδώ να τονίσω ότι νοσοκοµεία πρωτευουσών νοµών
χρήζουν ενίσχυσης, όπως για παράδειγµα το Νοσοκοµείο της
Καβάλας, το οποίο για να λειτουργήσει ακόµη πιο αποτελεσµα-
τικά χρειάζεται άµεσα προσλήψεις ιατρικού, νοσηλευτικού, πα-
ραϊατρικού προσωπικού, καθώς και υπαλλήλων στην τεχνική και
διοικητική υπηρεσία. 

Είµαι σίγουρη πως σύντοµα θα βρεθούν οι σωστές λύσεις και
θα γίνουν οι απαραίτητες ενέργειες. Αφουγκραζόµαστε όλοι µας
τις ανάγκες του προσωπικού της πρώτης γραµµής ιατρών, νο-
σηλευτών, τεχνικών και διοικητικών υπαλλήλων. Στεκόµαστε
δίπλα τους και θα είµαστε αρωγοί στην προσπάθεια για να γίνει
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας ακόµη πιο αποτελεσµατικό και πιο αν-
θρώπινο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς, Βουλευτής των Σπαρτια-
τών. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-
τιµε κύριε Υφυπουργέ, απλώς λαµβάνω τον λόγο εκ της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών, καθόσον αφορά το
επίµαχο σχέδιο νόµου, το οποίο θέτει τον δάκτυλον επί τον τύπον
των ήλων, ιδίως όσον αφορά τα θέµατα της υγείας εξ αφορµής
της πανδηµίας. 

Ασφαλώς στα ζητήµατα τεχνικής φύσεως εγώ δεν διολισθαίνω
στις λαϊκίστικες ατραπούς, προκειµένου να διατυπώσω µια
γνώµη, η οποία εκφεύγει της επιστηµονικής δικαιοδοσίας και αρ-
µοδιότητός µου. Άρα, λοιπόν, αυτό δεν σηµαίνει ότι υπεκφεύγω,
σαφώς θα υπαχθώ ακολούθως επί της γνώµης µου, αλλά βε-
βαίως όλοι θέλουµε να έχουµε ένα ισχυρό Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, το οποίο να είναι εξοπλισµένο µε τα απολύτως αναγκαία
µέσα για να παράσχει τελεσφόρως, λυσιτελώς και ισοτίµως προς
όλες και όλους την αναγκαία θεραπεία ή αγωγή κατά περίσταση. 

Ας κάνουµε, όµως, µια µικράν αναδροµή αναφορικώς µε την
έννοια της πανδηµίας, η οποία συνιστά µια παγκόσµια ασύµµε-
τρη απειλή, ωσάν ένας αόρατος µαριονετίστας ουσιαστικά να
την έχει επιβάλει και στην ίδια τροχιοδρόµηση, στην ίδια διελκυ-
στίνδα από τον ακρογωνιαίο λίθο που είναι η απειλή αυτή της
πανδηµίας το να µιλάµε για την κλιµατική αλλαγή. 

Άρα, λοιπόν, εδώ πρέπει να δούµε και να ορίσουµε, πέραν το τι
αναφέρει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας, το τι σηµαίνει ουσια-
στικά πανδηµία. Βιώσαµε κάποιες συνθήκες ιδιαίτερα ασφυκτικές.
Βεβαίως, επανέρχοµαι και λέω ότι οτιδήποτε σχετίζεται µε παρα-
βάσεις της κείµενης νοµοθεσίας σαφώς από κάποιους συναδέλ-
φους δικηγόρους, τον οποιονδήποτε, έχουν κατατεθεί στην
αρµόδια εισαγγελική αρχή. Να δούµε, όµως, κατ’ αρχάς το πώς
επιβλήθηκε η πανδηµία κι αν υπήρχαν δύο µέτρα και δύο σταθµά
ως προς την ιατρική γνωµάτευση επί της ουσίας της πανδηµίας.

Αυτό το οποίο πρωτοφανώς βιώσαµε, κάτι το οποίο έχει χα-
ραχθεί ανεξιτήλως στην ιστορία και συνιστά µία µορφή καθ’ ηµάς
αρτιφανούς ιδιότυπης δικτατορίας, ένας νεοπαγής ολοκληρωτι-
σµός µε ηθικό αυτουργό το ίδιο το κράτος, το οποίο στηλίτευε
και καταδίωκε οιονδήποτε άρθρωνε µια διαφορετική άποψη,
ιδίως ιατρική, αµέσως έσπευδαν ορισµένα έµµισθα φερέφωνα
τελούντα σε διατεταγµένη υπηρεσία, ορισµένοι δηµοσιογράφοι
ή συγκεκριµένη µερίδα ιατρών όπου απέκλειαν και εξουδετέρω-
ναν τη διαφορετική επιστηµονική ιατρική άποψη επί της ουσίας
της πανδηµίας µε την πρόσαψη του στίγµατος ότι ουσιαστικά
είναι επιστηµονικά ανεπαρκής. 

Άρα είδαµε διαρκούσης της πανδηµίας ότι εποινικοποιήθηκε
το φρόνηµα, κατεργήθη ο διάλογος, ο πλουραλισµός καθόσον
αφορά τις ιατρικές γνωµοδοτήσεις επί της ουσίας της πανδη-
µίας. Επικυριάρχησε κατά τρόπο σκοταδιστικό και άκρως, προ-
δήλως, καταδήλως και πασιδήλως µη δηµοκρατικό µια άποψη
ότι υπάρχει πανδηµία.

Ορισµένοι ιατροί άρχισαν να διασπείρουν ψευδείς ειδήσεις
κατ’ ουσίαν, προκειµένου να απειλήσουν την κοινή γνώµη, απο-
δίδοντας οτιδήποτε σχετίζεται ακόµη και µε µια γρίπη ή µε µια
άποψη µιας µερίδας της ιατρικής κοινότητας ό,τι συνιστά γρίπη,
συλλήβδην και αναιτιολόγητα σε αυτόν τον εχθρό, σε αυτόν τον
φονικό εχθρό που ονοµάζεται κορωνοϊός. 

Αυτό το είδαµε βεβαίως σε όλη την Ευρώπη και είδαµε τις
ακρότητες οι οποίες έλαβαν χώρα. Όµως, είναι ηλίου φαεινότερο
ότι υπήρχε και κάποιο ρήγµα, το οποίο αποδεικνύει το γεγονός
ότι επεβλήθη κατά τρόπο ο οποίος είναι πρόδηλα αντισυνταγµα-
τικός. Διότι µιλούµε για το υπέρτατο αγαθό της δηµόσιας υγείας,
κατ’ ανάλογο τρόπο όπου επιδαψίλευαν κάποιοι το αγαθό της
δηµοσίας ασφαλείας, διαρκούσης της δικτατορίας του 1967 -
1974. Δηλαδή, έναν αόρατο εχθρό, χάριν του οποίου δικαιολο-
γείται βάσιµα το να θίγεται ο πυρήνας των δικαιωµάτων. 

Το είδαµε αυτό στον τοµέα των εργασιακών ως προς τους
υγειονοµικούς, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Είδαµε ουσιαστικά την
κρατική τροµοκρατία σε όλους τους αντιφρονούντες. Βιώσαµε
πρωτοφανώς τα πιστοποιητικά υγειονοµικών φρονηµάτων, πα-
ρακαλώ πολύ, κατ’ αναλογία των πολιτικών κατά το παρελθόν.
Όλα αυτά τα τραγελαφικά, µε τη µονολιθική άποψη ότι ουδείς
οφείλει να µη συµµορφώνεται µε τα κελεύσµατα, ουσιαστικά, της
ελίτ των ιατρών. 

Όµως, εδώ υπάρχουν στοιχεία αυτή τη στιγµή, τα οποία θα
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προσαγάγω οσονούπω στα Πρακτικά.
Υποµιµνήσκω εδώ στην Ολοµέλεια ότι το 2021, ενώ είχαν προ-

στεθεί µέτρα αυστηρού αποκλεισµού των εµβολιασµένων -γιατί
υπήρξε και αυτός ο διχασµός, εµβολιασµένων και µη- να µην κυ-
κλοφορούν, λόγω ότι υπήρχε µια περαιτέρω µετάλλαξη, η οποία
ήταν πιο ισχυρή ως προς τους πολίτες. Το 2021, όµως, την ίδια
στιγµή, είχαν συγκεντρωθεί στην πλατεία του Συντάγµατος πε-
ρίπου τρεις χιλιάδες αλλοδαποί, οι οποίοι συναθροίζοντο, δεν
φορούσαν µάσκα, δεν τηρούσαν απαρεγκλίτως τα µέτρα τα
οποία επέβαλε η Κυβέρνηση, µε αποτέλεσµα να καταργηθεί επί
τη πράξη η νέα υπουργική απόφαση και να αποδείξει ουσιαστικά
ότι ο ιός έχει δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Αυτό το γεγονός έκανε τον γύρο του κόσµου, µόνο από το δια-
δίκτυο των συγκεκριµένων παρισταµένων αλλοδαπών, στην πλει-
ονοψηφία τους Πακιστανών, όπως προκύπτει εξ εγγράφων. Εν
πάση περιπτώσει, την εποµένη, κανένα από τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης δεν το προέβαλε. Εις τον αντίποδα, το παρασιώπησαν
και εξακολουθούσαν να υποστηρίζουν αυτή την µονολιθική άποψη
της τροµοκρατίας, διαµέσου των µέσων µαζικής ενηµερώσεως.

Περαιτέρω, εγώ έχω υποβάλει µια µήνυση για την οποία έχουν
αλλάξει δύο εισαγγελείς και δεν έχει ακόµη διενεργηθεί προκα-
ταρκτική εξέταση. Πρωτοφανές και πρωτόγνωρο, επικαλούµενος
ουσιαστικά τα δηµοσιεύµατα για την κατάργηση κατ’ ουσίαν της
νοµοθεσίας, µε αποτέλεσµα να σύρεται αυτή η µήνυση την οποία
υπέβαλα, συνέταξα, θεµελίωσα στην κείµενη νοµοθεσία, την οποία
η ίδια η Κυβέρνηση θέσπισε. Δεν εξέθεσε υποκειµενικές απόψεις
ενδεχοµένως αιρετικές κατά την επιβληθείσα καθεστηκυία άποψη.
Παρά ταύτα, όµως, εδώ βλέπουµε την ύπαρξη των δύο µέτρων
και των δύο σταθµών. Δηλαδή η πανδηµία και ο ιός όταν χρειάζε-
ται προβάλλεται και διοχετεύεται από συγκεκριµένα δίκτυα, από
την άλλη πλευρά, όµως, όταν αποκαλύπτεται και πανθοµολογείται
ουσιαστικά ο απατηλός τρόπος ερµηνείας της ύπαρξης ή µη, αµέ-
σως και συντεταγµένα παρασιωπάται η αλήθεια. 

Θα καταθέσω για τα Πρακτικά, αν µου επιτρέπετε, τα δηµοσι-
εύµατα της εφηµερίδας «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ» και υποβληθείσα έγ-
κληση µου που ακόµη δεν έχει διαταχθεί προκαταρκτική,
αναφέροντας ουσιαστικά την καταστρατήγηση του νόµου που η
ίδια η Κυβέρνηση θέσπισε χωρίς καµµία υποκειµενική παρέκ-
κλιση και ούτω καθεξής. Είναι τα δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χαράλαµπος Κατσιβαρδάς
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως εκ τούτου, λοιπόν, µε βάση όλα αυτά τα οποία έλαβαν
χώρα κατά την περίοδο εκείνη, µας δηµιουργεί αλγεινή αίσθηση
το γεγονός ότι έρχεται αυτό το σχέδιο νόµου προκειµένου να δι-
καιολογήσει την ύπαρξη κρατικών δαπανών ή τη συντήρηση ου-
σιαστικά µε γνώµονα ή µε αφορµή αυτή την πανάκεια πλέον,
αυτόν τον αόρατο εχθρό, ο οποίος ονοµάζεται κορωνοϊός ή οτι-
δήποτε ουσιαστικά έπεται, πάντοτε µέσα στο πλαίσιο µιας παν-
δηµίας µε ευρωπαϊκή και παγκόσµια έκταση. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, εµείς θα καταψηφίσουµε το σχέδιο
νόµου ακριβώς για τον λόγο ότι στερείται ειδικής και επαρκούς
αιτιολογίας. Συν τοις άλλοις, δεν µας βρίσκει απολύτως σύµφω-
νους εξ υπαρχής και εκ βάθρων αναφορικώς µε τη µονοµερή
νοηµατοδότηση της επί του ιδίου ιού αυτού καθαυτού. 

Σας ευχαριστώ πολύ και ζητώ συγγνώµη για την κατάχρηση
του χρόνου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κατσιβαρδά. 

Καλείται στο Βήµα η Ζωή Ράπτη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσω-
πος της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε θλίψη αποχαι-
ρετούµε τον παλαιό συναγωνιστή µας, Βουλευτή και Υπουργό,
αλλά και αθλητή Ιωαννίδη, που έβαλε τη σφραγίδα του στο ελ-
ληνικό µπάσκετ. 

Καλό του ταξίδι. 
Πριν τοποθετηθώ για το νοµοσχέδιο, θα ήθελα, επίσης, να

κάνω µία σηµαντική αναφορά. Θα ήθελα να χαιρετίσω µε υπερη-
φάνεια τη σηµερινή καθέλκυση στα νερά της Μεσογείου της
πρώτης φρεγάτας Μπελαρά του Πολεµικού µας Ναυτικού, της

φρεγάτας «Κίµων», στην οποία από σήµερα κυµατίζει η γαλανό-
λευκη. Όπως είχε δεσµευτεί πριν τριάντα µήνες ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας Κυριάκος Μητσοτάκης, και παρά τις δυσκολίες
των καιρών, αλλά και µε σεβασµό στα χρήµατα των φορολογου-
µένων, η θωράκιση της χώρας ενισχύεται µε νέες σύγχρονες
φρεγάτες, µε σύγχρονο εξοπλισµό, ούτως ώστε να αντιµετωπί-
σουµε απόλυτα την αµυντική θωράκιση και τις ανάγκες αυτής
για την πατρίδα µας. 

Καλοτάξιδη να είναι, λοιπόν. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα εδώ για να συ-

ζητήσουµε το δεύτερο κατά σειρά νοµοσχέδιο σε αυτή την κοι-
νοβουλευτική περίοδο που αφορά σε έναν τοµέα που αποτελεί
προτεραιότητα για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, τον
τοµέα της υγείας, όπως και είναι αλήθεια ότι τα προηγούµενα
χρόνια πάντοτε η υγεία βρισκόταν στο επίκεντρο των πολιτικών
προτεραιοτήτων της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πολλά ακούστηκαν σε αυτή την Αίθουσα για δήθεν κατάρ-
ρευση των υπηρεσιών υγείας της χώρας και για την υποβάθµιση
που τάχα η Νέα Δηµοκρατία και η δική µας Κυβέρνηση έφερε
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Γι’ αυτό θα ήθελα να υπογραµµίσω
και να θυµίσω στο Σώµα µερικά γεγονότα. 

Κατ’ αρχάς, η επιτυχής διαχείριση της πανδηµίας αποδεικνύει
ότι καταφέραµε, όχι µόνο να κρατήσουµε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας όρθιο, αλλά να αξιοποιήσουµε αυτή την υγειονοµική
κρίση για να εστιάσουµε στις αδυναµίες του, που ήταν προφα-
νείς και να το βελτιώσουµε. Δεν θα πρέπει να ξεχνάµε ότι κατά
τη διάρκεια της προηγούµενης διακυβέρνησης της Νέας Δηµο-
κρατίας υλοποιήσαµε µια σειρά από σηµαντικά βήµατα στον
τοµέα της υγείας και αντιµετωπίσαµε τις τραγικές ελλείψεις στο
ΕΣΥ, που παραλάβαµε το 2019 από την προηγούµενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ. 

Όπως είπε ο αρµόδιος Υφυπουργός, ο κ. Θεµιστοκλέους, αυ-
ξήσαµε τις δαπάνες για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας από 3,8 δισε-
κατοµµύρια το 2019, σε 5,2 δισεκατοµµύρια το 2023. Αύξηση
37%. Αυτό λέγεται υποχρηµατοδότηση; Κάναµε πραγµατικότητα
την απλή συνταγογράφηση. Αυτό λέγεται υποβάθµιση; Υλοποι-
ήσαµε την άρτια οργανωµένη επιχείρηση εµβολιασµού «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΑ» και ο ίδιος ο κύριος Υφυπουργός ήταν αρµόδιος για την
υλοποίηση αυτού του προγράµµατος, το οποίο στέφθηκε µε
απόλυτη επιτυχία. Αυτό λέγεται έλλειψη οργάνωσης; Αυξήσαµε
τον αριθµό των εργαζοµένων του ΕΣΥ από εκατό χιλιάδες σε εκα-
τόν επτά χιλιάδες. Αυτό λέγεται τραγική υποστελέχωση; Διπλα-
σιάσαµε τις µονάδες εντατικής θεραπείας, τόσο αναγκαίες κατά
τη διάρκεια της πανδηµίας από πεντακόσιες πενήντα δύο σε χί-
λιες τριακόσιες. Αυτό λέγεται έλλειψη µονάδων εντατικής θερα-
πείας; 

Αυξήσαµε για πρώτη φορά µετά από δεκαπέντε χρόνια τους
µισθούς του ιατρικού προσωπικού δίνοντας και ειδικά επιδόµατα
για τους εργαζόµενους στις ΜΕΘ, για τους αναισθησιολόγος 400
ευρώ, για τους γιατρούς του ΕΚΑΒ 250 ευρώ, για αυτούς που
µετακινούνται στα νησιά «χ»1.800 ευρώ τον µήνα και το ίδιο πρά-
ξαµε και για τους νοσηλευτές για πρώτη φορά αυξάνοντας το
επίδοµα επικινδυνότητας κατά 200 ευρώ και δίνοντας 1.200 ευρώ
για όσους µετακινηθούν στα νησιά. Είναι πολλά; Ίσως δεν είναι
αρκετά, αλλά πάντως είναι µια πραγµατικότητα. Είναι αυτές οι
αυξήσεις µηδενικές; 

Οικοδοµήσαµε τον θεσµό του προσωπικού γιατρού στον οποίο
µέχρι σήµερα έχουν εγγραφεί 4,8 εκατοµµύρια συµπολίτες µας
και έχουν λάβει δωρεάν υπηρεσίες υγείας µε ραντεβού δύο εκα-
τοµµύρια τριακόσιες δώδεκα χιλιάδες εξακόσιοι συµπολίτες µας.
Αυτό δεν είναι δωρεάν υπηρεσία υγείας;

Δώσαµε έµφαση στην πρόληψη µε το πρόγραµµα «ΦΩΦΗ
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ» για τον καρκίνο του µαστού, για το οποίο ήταν αρ-
µόδια η Αναπληρώτρια Υπουργός, η κ. Ειρήνη Αγαπηδάκη, πα-
ρέχοντας τις δωρεάν προληπτικές εξετάσεις σε γυναίκες άνω
των σαράντα εννέα ετών. Μέχρι σήµερα, δεκατέσσερις χιλιάδες
οκτακόσιες σαράντα πέντε γυναίκες έχουν εντοπιστεί δυστυχώς
µε καρκίνο του µαστού µέσα από τις δωρεάν εξετάσεις που προ-
σφέρθηκαν, προλαµβάνοντας, όµως, εγκαίρως την εµφάνιση
αυτής της νόσου. Αυτό το πρόγραµµα δεν συνιστά πρόληψη για
τους πολίτες; 
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Δηµιουργήσαµε την Εθνική Γραµµή Ψυχολογικής Υποστήριξης
10306. Μέχρι σήµερα δουλεύει είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσι-
τετράωρο και έχει λάβει πάνω από επτακόσιες χιλιάδες κλήσεις.
Αυτοί οι άνθρωποι που τηλεφώνησαν δεν έλαβαν δωρεάν υπη-
ρεσίες ψυχικής υγείας; 

Οι εκατό έξι νέες δοµές ψυχικής υγείας που δηµιουργήσαµε
µετά από διαγωνισµό µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης για
παιδιά, για εφήβους, για ενηλίκους, για την τρίτη ηλικία, είναι και
αυτό έλλειψη παροχής υπηρεσιών για την ψυχική υγεία; 

Τέλος, οι νέες κλίνες που δηµιουργήσαµε στο ΕΣΥ και οι νέες
κλινικές, όπως η πρώτη κλινική ψυχογένους ανορεξίας στο «Σι-
σµανόγλειο» Νοσοκοµείο της Αττικής, είναι και αυτό µια φαντα-
σίωση ή είναι ζώσα πραγµατικότητα; Εκτός αν ηθεληµένα
επιλέγετε µια εικονική πραγµατικότητα. 

Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µέσα από
συστηµατική δουλειά αγωνιζόµαστε να µετατρέψουµε κάθε δυ-
σκολία που παρουσιάζεται -ναι, παρουσιάζονται διαρκώς και κα-
θηµερινά στη ζωή των ανθρώπων δυσκολίες- σε µια ευκαιρία για
να γίνουµε καλύτεροι. 

Αυτό το οποίο καλούµαστε να κάνουµε τη δεύτερη τετραετία
είναι ακριβώς να χτίσουµε πάνω στις βάσεις που έχουµε ήδη οι-
κοδοµήσει, καθώς παραµένουν προφανέστατα πάρα πολλά να
γίνουν για να διασφαλίσουµε για όλους τους συµπολίτες µας δω-
ρεάν πρόσβαση σε αξιόπιστες υπηρεσίες υγείας. 

Η αναµόρφωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας αποτελεί την
παρούσα τετραετία ένα προσωπικό στοίχηµα της ίδιας της Κυ-
βέρνησης, αλλά και του Πρωθυπουργού. Στο πλαίσιο αυτό, όπως
είπε προηγουµένως και ο Υπουργός, υλοποιούνται µια σειρά από
έργα υποδοµής σε ογδόντα νοσοκοµεία της χώρας και εκατό πε-
νήντα έξι κέντρα υγείας µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Είναι αυτό το Ταµείο για το οποίο έδωσε µάχη ο Πρωθυπουρ-
γός προκειµένου να δηµιουργηθεί και, βεβαίως, να παραλάβουµε
τα ποσά τα οποία δίνουν τη δυνατότητα σήµερα να κάνουµε
αυτές τις βελτιώσεις. 

Επίσης, θα πραγµατοποιηθούν δέκα χιλιάδες προσλήψεις.
Είναι αυτές που ξεκίνησαν κατά τη διάρκεια της προηγούµενης
τετραετίας και πρόκειται να υλοποιηθούν άµεσα: Δύο χιλιάδες
νοσηλευτές τώρα, δύο χιλιάδες νοσηλευτές σε έναν µήνα, όπως
είπε ο Υπουργός, και περίπου εξίµισι χιλιάδες γιατροί τη νέα χρο-
νιά. 

Επίσης, δηµιουργείται ένα ενιαίο κέντρο συντονισµού για τις
υπηρεσίες του ΕΚΑΒ σε κάθε υγειονοµική περιφέρεια της
χώρας. Έλειπε; Προφανώς έλειπε. Γιατί η προηγούµενη κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν το είχε πραγµατοποιήσει;

Προχωρά η ολοκλήρωση του ψηφιακού µετασχηµατισµού της
υγείας -ποιος θα τον φανταζόταν το 2019;- τόσο για τον ατοµικό
φάκελο ασθενούς όσο και για το ψηφιακό µητρώο ασθενών. 

Παράλληλα, εγκαινιάζουµε νέες δοµές ψυχικής υγείας της
χώρας, όπως είναι δοµές για παιδιά, εφήβους και ενήλικες. Και
µάλιστα, δοµές πρωτοποριακές, όπως είναι οι δοµές για την έγ-
καιρη διάγνωση στην ψύχωση, δοµές τις οποίες ψηφίσαµε εδώ
µε νόµο στη Βουλή το 2020. Πρόκειται για µονάδες που ιδρύθη-
καν. Βεβαίως, στις 19 Οκτωβρίου εγκαινιάζεται µια τέτοια. Και
σας καλώ στην Πειραιώς 33 να την εγκαινιάσουµε όλοι µαζί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προς υλοποίηση των προεκλο-
γικών µας δεσµεύσεων το Υπουργείο Υγείας έφερε ήδη προς ψή-
φιση στη Βουλή δύο νοµοσχέδια. 

Το πρώτο νοµοσχέδιο, που ψηφίστηκε ήδη, αφορούσε στην
ενίσχυση του ΕΚΑΒ µε επιπλέον προσωπικό σε νησιωτικές και
ορεινές περιοχές, ακριβώς για να καλυφθούν οι ανάγκες όλων
αυτών των αποµακρυσµένων περιοχών για τις οποίες υπήρχε
αδήριτη ανάγκη. 

Το δεύτερο νοµοσχέδιο, το οποίο έχουµε σήµερα, είναι εξίσου
σηµαντικό για τους εξής λόγους. 

Πρώτον, επειδή οφείλουµε ως χώρα να παραµείνουµε θωρα-
κισµένοι έναντι του COVID, ο οποίος, ναι, είναι αλήθεια, κατα-
γράφει αυξητική τάση στην πατρίδα µας. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο παρατείνουµε τις ρυθµίσεις του COVID. Αυτές αφορούν την
υποχρέωση επίδειξης του πιστοποιητικού ή βεβαίωσης εµβολια-
σµού ή νόσησης. Τον υποχρεωτικό διαγνωστικό έλεγχο από τους
εργαζόµενους σε κλειστές δοµές κοινωνικής φροντίδας. Νοµίζω

ότι καταλαβαίνουµε όλοι τι σηµαίνει αυτό και για ποιον λόγο πρέ-
πει να γίνει. Τις συµβάσεις που αφορούν στην εξασφάλιση υπη-
ρεσιών διάθεσης των εµβολίων. Είναι επίσης προφανές γιατί
πρέπει να γίνει. Και τη δυνατότητα σύναψης νέων συµβάσεων
εµβολίων, µετά από την τήρηση προφανώς της προβλεπόµενης
διαγωνιστικής διαδικασίας.

Δεύτερον, προκειµένου να διαφυλάξουµε την εύρυθµη λει-
τουργία του συστήµατος υγείας, η οποία είναι απόλυτα ανα-
γκαία. Γι’ αυτόν τον λόγο παρατείνονται η θητεία των διοικητών
των νοσοκοµείων και οι συµβάσεις ορισµένων κατηγοριών εργα-
ζοµένων. 

Συγκεκριµένα, αυτοί οι εργαζόµενοι είναι οι ειδικευόµενοι νο-
σηλευτές, αλλά και οι εργαζόµενοι σε προνοιακούς φορείς, στη
Γενική Γραµµατεία της Πολιτικής Προστασίας και στη Γενική
Γραµµατεία Αποκατάστασης των Φυσικών Καταστροφών. 

Τρίτον, καθιερώνεται η ηλεκτρονική λίστα χειρουργείων. Αυτή
η λίστα, ναι, θεσπίστηκε το 2016 για πρώτη φορά, αλλά δεν ήταν
ηλεκτρονική, µε αποτέλεσµα να µην µπορούµε να ασκήσουµε
αποτελεσµατικό κεντρικό συντονισµό. Με την καθιέρωση αυτής
της λίστας ηλεκτρονικά θα καταρτίζονται ψηφιακά και θα παρα-
κολουθούνται σε όλα τα νοσοκοµεία του ΕΣΥ τα περιστατικά των
ασθενών που χρήζουν χειρουργικής επέµβασης. Έτσι, θα επι-
τευχθεί σηµαντική µείωση της αναµονής των ασθενών, όπως δή-
λωσε ο Υπουργός. Επίσης θα παρέχεται η δυνατότητα µιας
κεντρικής διαχείρισης των δεδοµένων για τη λήψη των στρατη-
γικών αποφάσεων, µε βάση την πραγµατική εικόνα των λιστών. 

Ακόµη, καθιερώνεται για πρώτη φορά το ηλεκτρονικό σύστηµα
της διαχείρισης φαρµάκων, το οποίο είναι επίσης σηµαντικό. Θα
παρακολουθεί την εγχώρια διακίνηση των φαρµάκων σε πραγ-
µατικό χρόνο, ώστε να καλύπτονται εγκαίρως περιπτώσεις ελλεί-
ψεων φαρµάκων για τις ανάγκες των ασθενών και θα ενισχύεται
καθηµερινά η εφοδιαστική αλυσίδα. 

Για την εξυπηρέτηση επίσης των ασθενών παρέχεται η δυνα-
τότητα να λαµβάνουν οι ασφαλισµένοι για πρώτη φορά φαρµα-
κευτικά ιδιοσκευάσµατα για τη θεραπεία σοβαρών ασθενειών
στο σπίτι τους. Είναι σηµαντικό αυτό να γίνει; Είναι προφανές ότι
είναι πολύ σηµαντικό. 

Αυτό έγινε και είχε µια επιτυχή λειτουργία η παροχή και η απο-
στολή των φαρµάκων COVID στο σπίτι. Με τον ίδιο τρόπο θα
γίνει και αυτό και µπορεί να εφαρµοστεί από 1-1-2024. 

Η Αντιπολίτευση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ισχυρίζεται ότι
δεν υπάρχουν κριτήρια τα οποία να διασφαλίζουν την επάρκεια
των διοικητών των νοσοκοµείων. Η θητεία αυτών των διοικητών
παρατείνεται µέχρι 31-12, έως ότου νοµοθετηθούν τα νέα κριτή-
ρια επιλογής των διοικητών. Κριτήρια, όχι απλώς αξιοκρατικά,
αλλά και κριτήρια ικανότητας. Είναι προφανές ότι πρέπει να
υπάρχουν τέτοια κριτήρια και θα έπρεπε να υπάρχουν νόµοι και
στο παρελθόν µε τέτοια κριτήρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω χρήση και των υπόλοιπων τριών λε-
πτών. 

Επίσης, θα εισαχθεί η αξιολόγηση. Πόσο πολυπόθητο ζητού-
µενο η αξιολόγηση; Και βεβαίως, εξυπακούεται ότι δεν θα ανα-
στέλλεται η προβλεπόµενη διαδικασία ορισµού νέων διοικήσεων,
όπου αυτή ολοκληρώνεται, µε τον ορισµό νέων, και παύει αυτο-
δικαίως προφανέστατα η παράταση στις θητείες των υφισταµέ-
νων. 

Το ίδιο ισχύει και για την παράταση της αναγκαιότητας επίδει-
ξης του πιστοποιητικού εµβολιασµού, που αφορά σε συγκεκρι-
µένες κατηγορίες εργαζοµένων. 

Τα πιστοποιητικά του εµβολιασµού, για τα οποία παραπονιέ-
στε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσοι παραπονείστε –ευτυχώς
λίγοι-, παγκοσµίως χρησιµοποιήθηκαν ως το αναγκαίο µέσο για
την προστασία της δηµόσιας υγείας, ειδικά όσων προσφέρουν
υπηρεσίες υγείας στους συµπολίτες τους. Αλυσιτελώς, λοιπόν,
συζητάµε εκ νέου για ζητήµατα για τα οποία έχουν δοθεί απαν-
τήσεις από την παγκόσµια κοινότητα. 

Τέλος, σε σχέση µε το περιβόητο και διαβόητο επιχείρηµα για
την υπερβάλλουσα θνησιµότητα των νοσούντων µε COVID κατά
τη διάρκεια της πανδηµίας, θα το ξαναπούµε για πολλοστή
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φορά. Σε ό,τι αφορά την πανδηµία ο µόνος αξιόπιστος δείκτης
για τη διαχείρισή της είναι αυτός της υπερβάλλουσας θνησιµό-
τητας. Ο δείκτης αυτός για την περίοδο του 2020 και µέχρι σή-
µερα εκτιµήθηκε για την Ελλάδα στο 10,1%, για την Ισπανία στο
10,3%, στο 11,6% για την Κύπρο, 12,4% για την Ιταλία, 13,4% για
την Τσεχία και ούτω καθεξής. 

Με άλλα λόγια, ως προς την υπερβάλλουσα θνησιµότητα για
αυτή την περίοδο από το 2020 έως σήµερα η Ελλάδα κατάφερε
µια καλύτερη διαχείριση από άλλες χώρες της δυτικής Ευρώπης,
όπως η Ιταλία και η Ισπανία. Και µάλιστα, αν η Αντιπολίτευση δεν
υποστήριζε πολλές φορές το υγειονοµικό σαµποτάζ στον εµβο-
λιασµό, είναι πιθανό ότι θα είχαµε καλύτερες ακόµα επιδόσεις
και στον εµβολιασµό, όπου, παρ’ όλα αυτά, πετύχαµε ευτυχώς
να συγκλίνουµε µε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. 

Δυστυχώς, αυτό το οποίο ακούµε από τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης είναι και πάλι η ισοπέδωση και ο µηδενισµός. Μιλούν
για κατάρρευση του ΕΣΥ, για συνειδητή εγκατάλειψή του, έχον-
τάς το σαν «καραµέλα» όποτε αναφέρονται στην υγεία, και µόνο
φυσικά προς άγρα ψήφων. Ουδέν, όµως, ψευδέστερο. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται να αποτελέσει τµήµα των ση-
µαντικών προεκλογικών µας δεσµεύσεων και µεταρρυθµίσεων
στον τοµέα της υγείας οι οποίες ξεκίνησαν αµέσως µετά τις
εκλογές του Ιουνίου, όπου θυµίζω ότι η Νέα Δηµοκρατία επικρά-
τησε µε συντριπτικά δεδοµένα και συντριπτικά ποσοστά έναντι
των υπολοίπων κοµµάτων. Αυτό κάτι σηµαίνει για τους πολίτες
που µας επικρότησαν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Οι µεταρρυθµίσεις θα συνεχιστούν έως ότου επαναθεµελιώ-
σουµε το ΕΣΥ, για να έχουν όλοι οι συµπολίτες µας πρόσβαση
σε δωρεάν ποιοτικές υπηρεσίες υγείας, όπως τους αξίζει και
όπως τα λέγαµε όλα τα χρόνια, για να µην αφήσουµε κανέναν
µόνο του, για να µην αφήσουµε κανέναν πίσω. Σας καλώ, λοιπόν,
όλους να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο συνάδελφος κ. Πολάκης. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, χαίροµαι που µιλάω µετά από την κ. Ράπτη

διότι έκανε µια παράθεση κάποιων επιτευγµάτων τα οποία θα
αποδοµήσω. 

Κατ’ αρχάς, όµως, θέλω να πω το εξής. Ξέρετε, κύριε
Υπουργέ, το κενό της πολιτικής σας και η ανεπάρκεια και η ιδε-
ολογική και πολιτική ανοργανωσιά φαίνεται από αυτό εδώ το
πράγµα, από την τροπολογία που καταθέσατε χθες το βράδυ
αργά. Χθες ήρθε ένας Υπουργός σας εδώ για να µας καταγγείλει
για κενό προτάσεων και για ότι τέλος πάντων υπάρχει ιδεολογική
ήττα του ΣΥΡΙΖΑ. Μιλάω για τον κ. «Τσεκουρίδη», συγνώµη τον
κ. Βορίδη. 

Το κενό σας είναι αυτό εδώ. Τη διαβάζω. Ακούστε την, κ. Αγα-
πηδάκη, γιατί µιλήσατε για επιστήµη κι εδώ θα µιλήσουµε για επι-
στήµη. «Προς τον σκοπό της καλύψεως επειγουσών αναγκών
είναι δυνατή, εφόσον έχει προηγηθεί η σύµφωνη γνώµη της Εθνι-
κής Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων, η σύµβαση έως 30-6-2024…»
-έναν χρόνο από τώρα-  «…συµβάσεων προµήθειας µονοκλωνι-
κών αντισωµάτων…» -µονοκλωνικών αντισωµάτων, να το συλλα-
βίσω- «…µε διαδικασία διαπραγµάτευσης, χωρίς δηµοσίευση
διακήρυξης, κατά παρέκκλιση κάθε εθνικής διάταξης και ιδίως
της κείµενης νοµοθεσίας περί δηµοσίων συµβάσεων». Αυτό φέ-
ρατε χθες το βράδυ. 

Πρώτον. Όταν σας φωνάζαµε για τα µονοκλωνικά από τον Νο-
έµβριο του 2020 φέρτε τα γιατί έτσι θα µειώσουµε τους θανά-
τους, τότε βγάζατε τον Σκέρτσο και διάφορους άλλους
τυχάρπαστους να κατηγορούν εµάς ως αντιεµβολιαστές ή ότι
δεν έχουµε σχέση µε την επιστήµη. Ξέρετε, αυτή εδώ η διάταξη,
αυτό που φέρατε, είναι η παραδοχή από µεριάς σας ότι η επιχεί-
ρηση «ΕΛΕΥΘΕΡΙΑ», που όλοι σας περνάτε από εδώ και λέτε για
την οργάνωση του εµβολιασµού, απέτυχε όταν στηρίχθηκε στο
µοναδικό όπλο του εµβολίου. Και ξέρετε γιατί απέτυχε; Γιατί λέτε
ψέµατα αισχρά, κυρία Αγαπηδάκη. Πόσοι είναι οι νεκροί που

έχουµε φτάσει σήµερα στην Ελλάδα; Τους ξέρετε; Σήµερα πόσοι
είναι οι νεκροί; Θα σας πω εγώ. Μπείτε στο «Worldmed». Οι νε-
κροί είναι τριάντα επτά χιλιάδες ογδόντα εννέα. Αυτοί είναι οι νε-
κροί. 

Δηλαδή, ο πιο αξιόπιστος δείκτης, κυρία Ράπτη, είναι ο δείκτης
θανάτων ανά εκατοµµύριο πληθυσµού, όχι τα υπερβάλλουσα και
τα µασακουλιάζουµε έτσι. Θάνατοι ανά εκατοµµύριο πληθυσµού.
Αυτός είναι ο πιο σκληρός δείκτης που δείχνει τι έχει πετύχει η
κάθε χώρα στην αντιµετώπιση πανδηµίας. Ποιος είναι για τη
χώρα µας σήµερα, κυρία Αγαπηδάκη, που χαµογελάτε; Είναι
τρεις χιλιάδες πεντακόσιοι ενενήντα πέντε. Ακούστε µε τώρα.
Πόσο έχει η Πορτογαλία που την ξεπεράσαµε; Έχει δύο χιλιάδες
επτακόσιους δέκα τρεις, οκτακόσιους λιγότερο. Σήµερα. Πόσο
έχει η Γαλλία. Έχει δύο χιλιάδες πεντακόσιους πενήντα έξι. Πό-
σους έχει η Αυστρία; Έχει δύο χιλιάδες τετρακόσιους ογδόντα
έξι. Πόσους έχει η Γερµανία; Έχει δύο χιλιάδες εκατό. Πόσους
έχει η Ολλανδία; Έχει χίλιους τριακόσιους τριάντα έξι. Πόσους
έχει η Νορβηγία; Έχει χίλιους είκοσι οκτώ. Αυτός είναι ο µέσος
όρος, κύριε Θεµιστοκλέους;

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Υπερβάλ-
λουσα θνησιµότητα. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακούσατε τι είπα; Μην παίζουµε. Ο πιο
σκληρός δείκτης αντιµετώπισης της πανδηµίας είναι οι θάνατοι
ανά εκατοµµύριο πληθυσµού. 

Εδώ, λοιπόν, που είπατε ότι µας σώσατε, αποδεικνύεται ότι εί-
µαστε η πρώτη χώρα της Δυτικής Ευρώπης σε θανάτους ανά
εκατοµµύριο πληθυσµού.

Ξέρετε ποιοι είναι οι λόγοι; Δύο είναι οι λόγοι. Οι λόγοι είναι
ότι πρώτον δεν φέρατε όταν έπρεπε, έστω και καθυστερηµένα,
τις θεραπείες των µονοκλωνικών αντισωµάτων που έφεραν όλες
οι άλλες χώρες και δεύτερον, γιατί δεν είχατε πραγµατικές ΜΕΘ
που να µπορέσουν να ανταποκριθούν στα περιστατικά. 

Εδώ είπατε και ένα άλλο ψέµα, κυρία Αγαπηδάκη. Είπατε ότι
το 70% των θανάτων είναι ανεµβολίαστοι κ.λπ.. Αυτό δεν είπατε;
Έγγραφο του κ. Δαούτη από τον ΕΟΔΥ µε ηµεροµηνία 13-10-
2022. Από τον Αύγουστο του 2021 µέχρι τον Οκτώβριο του 2022
πέθαναν δέκαεννέα χιλιάδες εννιακόσιοι τριάντα, από τους οποί-
ους οι οκτώ χιλιάδες πεντακόσιοι είκοσι έξι, δηλαδή το 43%, ήταν
εµβολιασµένοι µε τρεις δόσεις και πάνω. Αυτά είναι στοιχεία του
κ. Δαούτη από τον ΕΟΔΥ που τα έστειλε στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας που τα ζήτησε. Τα ξέρατε και εσείς. Ναι, ψάξτε να τα
βρείτε. Είναι και τα άλλα. 

Να σας πω και το τελικό. Όταν ανέλαβε ο «βαρκάρης του Αχέ-
ροντα», ο κ. Πλεύρης, 1 Σεπτέµβρη του 2021, οι θάνατοι ήταν
δέκα τρεις χιλιάδες επτακόσιοι πενήντα. Ναι, στρίψτε τη µούρη
σας. Οι θάνατοι ήταν δέκα τρεις χιλιάδες επτακόσιοι πενήντα.
Τον Ιούνιο του 2022 είχαµε ξεπεράσει τους τριάντα δύο χιλιάδες.
Γιατί όταν όλες οι άλλες χώρες µηδένιζαν τους θανάτους, εδώ
πληρώναµε το µεγαλύτερο τίµηµα. Αυτή ήταν η επιτυχία σας! Και
τώρα, βέβαια, λέτε να φέρουµε τα µονοκλωνικά σε αυτούς τους
βαρέως πάσχοντες. Εδώ υπάρχουν κι άλλα στοιχεία, αλλά θέλω
να πω κι άλλα πράγµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω λίγη ανοχή. 
Το δεύτερο που θέλω να πω είναι για εσάς, κυρία Αγαπηδάκη,

γιατί µε εγκάλεσε ο συνάδελφός σας ότι δεν ήσασταν εδώ. Ξέ-
ρετε κάτι; Όταν µου επιτέθηκε δηµόσια, µε βίντεο, ο φαρµακο-
βιοµήχανος κ. Γιαννακόπουλος επειδή ανέδειξα το γεγονός του
τραπεζώµατος διοικητών νοσοκοµείων της βόρειας Ελλάδας στη
Θεσσαλονίκη -που δεν νοµίζω ότι αυτό είναι συνήθης πρακτική
και εγκάλεσα και τον κ. Πλεύρη γι’ αυτό και µου επιτέθηκε- βγήκα
και του απάντησα δηµόσια ένα προς ένα σε αυτά που έλεγε, στα
πάντα, και τελείωσε η συζήτηση εκεί. 

Για εσάς βγαίνει και καταγγέλλει ότι είστε φυτευτοί του Μαξί-
µου, ότι κάνετε δουλίτσες µε συγγενείς του Μαξίµου, ότι σας
πλήρωσαν η «NOVARTIS» τις εργασίες και τις διατριβές σας -
ξέρω για τις εργασίες µε τον Σουλιώτη στο Πανεπιστήµιο Πελο-
ποννήσου που τους χρηµατοδότησε η «NOVARTIS» κ.λπ.- ότι
έχετε κάνει µαγαζάκι τον ΥΦΕΤ, ότι ετοιµάστε και θα δεις. Εδώ ή
παραιτείστε ή κάνετε µήνυση ή απαντάτε δηµόσια. Και δεν κά-
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νετε απλά την αλλαγή σε αυτό που κάνατε που λέει, ναι, συντα-
γογραφούνται τα εµβόλια. Γιατί το πήρατε πίσω; Επειδή έκανε
την παραγγελία και δεν θα την εξαντλούσαν; Ποιος ήταν ο λόγος
που το αλλάξατε; Επίσης, γιατί συνταγογραφούνται τα ακριβά; 

Τώρα για να τελειώνουµε στα άλλα δύο. Σας είχα πει και πα-
λιότερα τον Βραχνή µην το βάζετε γιατί δεν είναι καθηγητής,
έχασε τη θέση του. Σας το είχα πει εδώ, στον Κικίλια. Τελικά απο-
δεικνύεται ότι πήγαινε κάτω στο κέντρο, έπαιρνε κάθε µήνα το
µπαξίσι του. Είναι αυτός που ως µέλος της επιτροπής καταψή-
φισε το να µπει η ποινή και µετά τον κάνατε και πρόεδρο της
αρχής και βγάλατε την Καλανταρίδου -που δεν ήταν δικιά µας η
Καλανταρίδου, να εξηγούµαστε- µια αξιοπρεπέστατη και πολύ
καλή επιστήµονα, µε πραγµατική αριστεία, όχι σαν κάτι άλλους
που το παίζουν. Και βάζετε τον Βραχνή που είχε χάσει τη θέση
του και που δεν εφαρµόζει την απόφαση. Και βγαίνουν αυτές οι
τις βρωµιές που βγήκαν για το κέντρο στα Χανιά. 

Να πω και τα υπόλοιπα για το τελευταίο, για τους εργολάβους.
Γιατί πετάτε νούµερα. Εγώ θέλω να ακούσω. Όταν εγώ έβγαινα
και µου έλεγαν πόσους έχεις διορίσει, πόσους έχετε πάρει την
περίοδο 2015 - 2019, έλεγα: Ανέλαβαν υπηρεσία είκοσι τρεις χι-
λιάδες πεντακόσια άτοµα, από τα οποία οι εννέα χιλιάδες τρια-
κόσια µόνιµο προσωπικό και οι υπόλοιποι µε διαφόρων ειδών
συµβάσεις. 

Μπορείτε να µου πείτε το αντίστοιχο νούµερο της προηγούµε-
νης δικιά σας τετραετίας; Να πείτε πόσοι –προσέξτε- ανέλαβαν
υπηρεσία, όχι ανανέωση συµβάσεων που κάναµε εµείς και εσείς
τις µετράγατε. Γιατί αυτό κάνατε. Την ανανέωση των συµβάσεων
τη µετράγατε ως νέα πρόσληψη. Δεν είναι νέα πρόσληψη. Να µας
πείτε τι προσθέσατε στο σύστηµα, για να δούµε εάν βγαίνουν οι
εκατόν επτά χιλιάδες. Εγώ ξέρω ότι σας παραδώσαµε όχι εκατό
χιλιάδες, αλλά ενενήντα εννιά χιλιάδες πεντακόσιους ογδόντα -
ξέρω πολύ καλά- την ηµέρα που αποχωρήσαµε. 

Εσείς µπορείτε να µου πείτε ακριβώς µε νούµερα πόσους βά-
λατε; Γιατί εγώ µπορώ να σου πω. Και από αυτά τα νούµερα
πόσοι ήταν νοσηλευτές, πόσοι ήταν γιατροί, πόσοι ήταν µε το
πρόγραµµα του ΟΑΕΔ, πόσοι ήταν µε τις ατοµικές συµβάσεις ερ-
γασίας, πόσοι ήταν µε τα προγράµµατα του πρώην ΚΕΕΛΠΝΟ -
ΕΟΔΥ για το προσφυγικό, πόσοι ήταν στη Σαντορίνη, πόσοι ήταν
στο «Παπανικολάου», πόσοι ήταν στο «Παπαγεωργίου», παντού. 

Εσείς µπορείτε να το πείτε; Πετάτε κάτι νουµεράκια και λέτε
αυτό. Και την ίδια στιγµή η Σητεία κλείνει, το Ρέθυµνο κλείνει,
στα νοσοκοµεία της Θεσσαλονίκης γίνεται της µουρλής. Κάθε
µέρα και ένα καινούργιο νοσοκοµείο δηλώνει αδυναµία να προ-
χωρήσει σε χειρουργεία και λέτε ότι έχουµε εκατόν επτά χιλιά-
δες. Πού είναι µωρέ; Πού είναι οι εκατόν επτά χιλιάδες και δεν
προχωράει το πράγµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
έχετε περάσει τα δέκα λεπτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, το ξέρω έχετε δίκιο. Ευχαριστώ.
Για τη λίστα είπα και δεν θέλω να ξαναπώ. Η λίστα πρέπει να

γίνει ανά νοσοκοµείο, ανά ειδικότητα µε πέντε κατηγορίες. Αυτό
πρέπει να γίνει, όχι ενιαία γενικώς και δεν βρίσκεις στα Χανιά και
σε στέλνω στο Λασίθι ή στην κλινική δίπλα.

Και ένα τελευταίο να πω. Με αυτό τελειώνω. Είναι όντως τε-
λευταίο. Ο ΕΟΦ έχει το σύστηµα παρακολούθησης των φαρµά-
κων, κύριε Χρυσοχοΐδη. Δεν το ξέρετε; Εγώ το έχω αξιοποιήσει
πολλές φορές. Και µέσω του συστήµατος του ΕΟΦ είχα µαγκα-
νίσει, µαγκώσει δηλαδή, µια σειρά από φαρµακευτικές που µας
έλεγαν ότι δεν έχουµε το τάδε σκεύασµα ή το άλλο. Και από το
ηλεκτρονικό σύστηµα του ΕΟΦ φαινόταν ότι είχε κάνει µια εισα-
γωγή πριν από λίγο καιρό. Τους έλεγα «έλα εδώ, πού τα πήγες,
αφού έφερες;». Και τότε ως διά µαγείας βρίσκονταν τα φάρµακα.

Τώρα γιατί το βγάζετε από τον ΕΟΦ; Για να το πάρει η
«UNISYSTEMS»; Είµαι πολύ ευθύς. Είναι µια χαρά λειτουργικό
το σύστηµα του ΕΟΦ. Και ξέρει και το προσωπικό να το δουλεύει.
Θα περάσει σε άλλα χέρια; Σκέφτεστε ότι µέσω της «UNISYS-
TEMS» µπορεί να δοθούν τα big data που έχει µέσα κάπου αλλού
χωρίς να αναγκαστούν να πληρώσουν;

Αυτά και ευχαριστώ πολύ. Και από δω και πέρα θα έχουµε τέ-
τοιου τύπου αντιπολίτευση, να είστε σίγουροι γι’ αυτό.

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική - Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από την Ελληνική Λύση ο κ. Παράσχος Παπαδάκης. 

ΠΑΡΑΣΧΟΣ ΠΑΠΑΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, επειδή είπατε ότι αγαπάτε τον Έβρο και έχετε

και αφιερώσει και πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα της ζωής σας
στον Έβρο όσο ήσασταν Υπουργός, θα σας πω τα εξής προβλή-
µατα τα οποία έχει αυτός ο δύσµοιρος Έβρος ο οποίος είναι
απαξιωµένος και ξεχασµένος. Τον θυµάστε µόνο όταν κάτι κακό
συµβαίνει. 

Πρώτον καταγγελία των Συλλόγων Γονέων και Κηδεµόνων του
Δήµου Ορεστιάδας όπου στο Κέντρο Υγείας του Δήµου Ορεστιά-
δας, που έχει τριάντα µία χιλιάδες κατοίκους, δεν έχει καρδιο-
λόγο και δεν έχει παιδίατρο. Αυτό σηµαίνει ότι αναγκάζονται οι
κάτοικοι του Έβρου να ξεκινούν από το τρίγωνο πάνω από το
Ορµένιο και να πηγαίνουν στο Διδυµότειχο, τουτέστιν ογδόντα
µε ενενήντα χιλιόµετρα και πόσο δαπανηρό και πόσο χρονοβόρο
είναι όλο αυτό. Δέστε το, γιατί αν αγαπάτε τον Έβρο πραγµατικά,
προσλάβετε και ανανεώστε τη σύµβαση τουλάχιστον της παιδιά-
τρου στο Κέντρο Υγείας Ορεστιάδας. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την καταγγελία του συλλόγου γονέων
και κηδεµόνων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Παράσχος Παπαδάκης, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ένα δεύτερο θέµα που ταλανίζει και ταλανίζει όλη την Ελλάδα
και όλα τα δηµόσια νοσοκοµεία -και εγώ θα µιλήσω για την Αλε-
ξανδρούπολη- είναι οι απολυµένοι, εκατόν τριάντα εννέα άτοµα,
τραπεζοκόµοι, καθαρίστριες, σεκιούριτι νοσοκοµείου, όπου τους
παίζετε σαν µπαλάκι του τένις αναλόγως την ιδεολογία. Όταν
υπήρχε ο ΣΥΡΙΖΑ τους προσέλαβε µε συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου. Μετά όταν ήρθατε εσείς στην Κυβέρνηση, φέρατε τους ερ-
γολάβους µέσα στα δηµόσια νοσοκοµεία, γιατί εσείς φυσικά
διορίζετε και τους διοικητές νοσοκοµείων και εσείς µετά µπο-
ρείτε να κάνετε και το παιχνίδι µε τους εργολάβους για το ποιους
θα προσλάβουν και ποιους δεν θα προσλάβουν. Αυτό είναι το λε-
γόµενο πελατειακό καθεστώς που προωθείτε και συντηρείτε.

Εκατόν τριάντα εννέα άτοµα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, βρίσκον-
ται στην ανεργία. Και µάλιστα εσείς είπατε ότι θα σταµατήσετε
άµεσα τους διαγωνισµούς που τρέχουν για να µην µπουν οι ερ-
γολάβοι στα δηµόσια νοσοκοµεία. Και αν πραγµατικά το εννοείτε
αυτό, τότε δείτε τι θα κάνετε διότι ήδη έχουν τρέξει κάποιοι δια-
γωνισµοί, ήδη έχουν επικυρωθεί κάποιοι διαγωνισµοί και ήδη
έχουν απολυθεί κάποιες καθαρίστριες και κάποιοι τραπεζοκόµοι.
Είναι συνολικά εκατόν τριάντα εννέα στην Αλεξανδρούπολη. 

Το ΕΣΥ, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, είναι ένα θέµα το οποίο κά-
ποιοι από εδώ µέσα, γιατροί, το ξέρετε καλά δουλεύοντας εκεί.
Αλλά τώρα εάν κάναµε µια µυστική ψηφοφορία και πούµε ποιος
εµπιστεύεται το παιδί τους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ή τον
γονέα τους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, οι περισσότεροι φυσικά
δεν θα τους πάνε εκεί. Και πολλοί περισσότεροι έχετε κάνει και
ιδιωτικές ασφαλίσεις για να πληρώνετε ιδιωτικά νοσοκοµεία.

Το έχετε απαξιώσει, διότι θέλετε να το έχετε απαξιωµένο, για
να πηγαίνουν όλοι αυτοί και να συντηρείτε τα ιδιωτικά νοσοκο-
µεία, τα οποία τα κατέχουν οι φίλοι σας ολιγάρχες. Και µε κάποι-
ους αναπτυξιακούς νόµους και µε κάποια χαρίσµατα που κάνετε
και µε τους πολλούς εργαζόµενους που έχουν εκεί στα νοσοκο-
µεία –είναι δύο και τρεις και τέσσερις χιλιάδες- όλοι αυτοί ψηφί-
ζουν Νέα Δηµοκρατία φυσικά.

Θα σας πω ένα συµβάν που συνέβη. Την προηγούµενη Παρα-
σκευή εννιά η ώρα είµαι στο αεροδρόµιο. Μπαίνω στο αερο-
πλάνο για να πάω στην Αλεξανδρούπολη. Ανεβαίνω στο
αεροπλάνο και βλέπω σε ένα site «απροειδοποίητη επίσκεψη του
κ. Χρυσοχοΐδη στο Νοσοκοµείο Αλεξανδρούπολης». Λέω, «Μπα;
Μπράβο τον κύριο Υπουργό. Εµείς οι κακοί όλο κριτικάρουµε και
σχολιάζουµε. Είναι ένα θετικό βήµα». Και όταν σηκώνω το κεφάλι
µου, ποιον βλέπω; Τον κύριο Υπουργό. Συνταξιδεύαµε, κύριε
Υπουργέ, σε µια απροειδοποίητη επίσκεψη στο Νοσοκοµείο Αλε-
ξανδρούπολης που ήδη τα τοπικά site είχαν αναφέρει. Και µάλι-
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στα όταν πήγατε, σας περίµεναν και οι κάµερες. Αυτή είναι η
απροειδοποίητη επίσκεψη και αυτά είναι τα επικοινωνιακά τρικ,
τα οποία κάνετε για να πείτε ότι το ΕΣΥ πάει καλά. 

Στο Νοσοκοµείο Αλεξανδρούπολης, η ναυαρχίδα της Θράκης,
έτσι το ονοµάζετε, υπάρχουν γάτες, κύριε Υπουργέ, µέσα στο
νοσοκοµείο.

Το καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Παράσχος Παπαδάκης, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Περιστέρια µέσα στο Νοσοκοµείο της Αλεξανδρούπολης, στις
κλίνες! Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Παράσχος Παπαδάκης, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εδώ έχει υπερχειλίσει το νοσοκοµείο και οι διάδροµοι και προ-
σπαθούν µε τους κουβάδες για να σώσουν ό,τι σώζεται από τη
ναυαρχίδα της Θράκης, που επισκεφθήκατε και φυσικά σας
είπαν όλοι εκεί ότι όλα πάνε καλά και δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα. 

Το καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Παράσχος Παπαδάκης, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θα µιλήσω για ιατρικά λάθη, σφάλµατα, παραλείψεις στο
Νοσοκοµείο Αλεξανδρούπολης ή στο Νοσοκοµείο Λαµίας που
εκείνο δεν είναι νοσοκοµείο, είναι νεκροταφείο πλέον. 

Θα σας πάω στο νοµοσχέδιο. Διότι εγώ ως δικηγόρος πραγ-
µατικά δεν ξέρω αν έπρεπε να γίνουν τα εµβόλια ή δεν έπρεπε
να γίνουν τα εµβόλια. Είπε η κυρία Υπουργός ότι υπονοµεύουν
κάποιοι την επιστήµη. Εγώ θα σας απαντήσω και θα σας πω ότι
η επιστήµη υπονοµεύεται από εσάς τους γιατρούς, που κάποιοι
γιατροί δεν έκαναν τα εµβόλια και επιχειρηµατολογούσαν και
έβγαιναν και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όχι στα µεγάλα που
είναι πληρωµένα από εσάς για να κάνουν προπαγάνδα, αλλά σε
κάποια µικρά περιφερειακά. Και πολλοί γιατροί και πολλοί νοση-
λευτές και υγειονοµικό προσωπικό βγήκαν σε αναστολή διότι δεν
το έκαναν και δεν µπορέσατε να τους πείσετε. Άρα ποιος υπο-
νοµεύει την ιατρική επιστήµη και ποιος όχι;

Έχουµε: Αιφνίδιοι θάνατοι νέων, σύνδροµο Γκιλαίν Μπαρέ, αν
το λέω καλά. Γνωστός µου στην Αλεξανδρούπολη το έπαθε µετά
το εµβόλιο. Και φυσικά αν ήταν όλα καλά, δεν θα θεσπίζατε το
ακαταδίωκτο. Τι δουλειά έχει το ακαταδίωκτο σε µια ευνοµού-
µενη δηµοκρατική χώρα, εφόσον δεν φοβάστε τίποτα και εφόσον
δεν υπονοµεύεται τίποτα; Έχουµε ακαταδίωκτο στους τραπεζί-
τες, ακαταδίωκτο στους εµπειρογνώµονες για τα Τέµπη, ακατα-
δίωκτο στους λοιµωξιολόγους. Για ποιο λόγο; Αφού όλα είναι
καθαρά, όλα είναι γυάλινα, τι φοβάστε; Να διερευνηθούν, να
φτάσει το µαχαίρι στο κόκκαλο. Και φυσικά αφού έχετε δίκιο να
µην πάει κανείς φυλακή, να µη γίνει καµµιά προκαταρκτική εξέ-
ταση και οι εγκλήσεις και οι µηνύσεις να πάνε στο αρχείο. 

Δεν θα λέµε ψέµατα εδώ µέσα. Με τα εµβόλια έγινε µια µεγάλη
µπίζνα. Αν ήθελε το κράτος να προστατεύσει πραγµατικά τους
πολίτες θα έβαζε κανόνες, όπως παραδείγµατος χάρη την υγι-
εινή διατροφή. Θα µας λέγατε κάθε µέρα θα τρώτε ένα µήλο,
κάθε µέρα θα τρώτε γιαούρτι, κάθε εβδοµάδα θα τρώτε όσπρια
και θα µας στέλνετε ένα µήνυµα ότι το φάγατε. Γιατί αν δεν το
φάτε, έχει πρόστιµο 100 ευρώ στους εξηντάχρονους. Έτσι κά-
νατε µε το εµβόλιο και τους ρίξατε 100 ευρώ πρόστιµο. Αυτό δεν
θέλετε; Τη δηµόσια υγεία δεν θέλετε; Αυτό δεν θέλετε να προ-
στατεύσετε; Γιατί δεν θεσµοθετείτε έτσι, αν πραγµατικά θέλατε
να κοιτάξετε το δηµόσιο συµφέρον και τη δηµόσια υγεία; 

Αλλά για να υποτάξεις έναν λαό δεν χρειάζεται να κάνεις πό-
λεµο. Μπορείς να τον υποτάξεις και µε την τροµοκρατία. Τι κά-
νατε; Πληρώσατε τα κανάλια. Κάνατε µια φοβερή προπαγάνδα
υπέρ των εµβολίων. Βάζατε τον κ. Παπαδόπουλο, τον ηθοποιό,
και µας έλεγε «µείνετε σπίτι» και έπλενε τα χέρια του και το
βράδυ πήγαινε στην εκποµπή και χόρευαν τσιφτετέλια και έπιναν

όλοι µαζί χωρίς µάσκες. Από εκεί και πέρα µας κάνατε Ανάσταση
στις 21.00’ γιατί στις 00.00’ έβγαινε ο ιός, µας βάλατε να στέλ-
νουµε SMS για να βγαίνουµε έξω, µας βάζατε να βγαίνουµε στα
µπαλκόνια και να χειροκροτούµε τους υγειονοµικούς, αλλά µετά
αναστείλατε την ιδιότητά τους µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για αν-
θρώπους που είχαν τριάντα και σαράντα χρόνια και τους χειρο-
κροτούσαµε µέχρι πρότινος, να µην µπορούν να πληρώσουν τις
σπουδές των παιδιών τους και τα προς το ζην. Αλλά καµµία απάν-
τηση για όλα αυτά φυσικά. 

Πόσα πήραν οι γιατροί όµως δεν µας είπαν από τις φαρµακευ-
τικές εταιρείες και από πού τα πήραν. Όλοι αυτοί που κάνανε την
προπαγάνδα θέλω να δω τώρα πού βρίσκονται, σε ποιες θέσεις
βρίσκονται. Πώς εξαργυρώθηκαν τα γραµµάτια όλα αυτά που
έβγαιναν στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και έκαναν την προπα-
γάνδα; Να ανοίξουµε και τα πλακάκια κάτω στα υπόγεια να
δούµε αν πάρθηκαν λεφτά ή δεν πάρθηκαν λεφτά από εταιρείες
ή µη.

Τελικά το ερώτηµα είναι ο κ. Μπουρλά, ο Πρόεδρος της
«PFIZER», το εµβόλιο το έκανε; Γιατί εγώ νοµίζω ότι ο ίδιος που-
λάει τα εµβόλια και το εµβόλιο δεν το έκανε. 

Και κλείνοντας, θέλω να πω ότι είναι γνωστό στην Ελλάδα, δεν
είναι από την Ταϊβάν αυτό που θα πω, είναι γνωστό τοις πάσι ότι,
αν δεν δώσεις φακελάκι, στην Ελλάδα δεν προχωράει τίποτα. Κά-
νατε µια ενιαία λίστα χειρουργείων λες και τώρα µε αυτή τη λίστα
χειρουργείων δεν πρέπει να λαδώσεις. Κάποιος γιατρός αποφα-
σίζει για να σε βάλει σε αυτή τη λίστα. Φυσικά αυτό διαιωνίζεται.
Αν θέλετε να κόψουµε το φακελάκι, αυστηροποιείστε το νόµο και
πάρτε κεφάλια υπηρεσιακά. Γιατί υπάρχουν ακόµα και σήµερα
που µιλάµε άνθρωποι που καταδικάστηκαν για ανθρωποκτονία
από αµέλεια, που σκοτώθηκαν παιδιά από ιατρικά λάθη και πα-
ραλείψεις, πήραν φακελάκια και αυτή τη στιγµή αναβαθµίστηκαν
κιόλας και προήχθησαν και δεν έχουν φύγει από την εργασία.
Όταν θα τελεσιδικήσει η υπόθεση, γιατί υπάρχει το τεκµήριο της
αθωότητας, και θα γίνει αµετάκλητη η υπόθεση από τον Άρειο
Πάγο, που στην Ελλάδα θέλουµε πέντε µε έξι χρόνια για να γίνει
η υπόθεση αµετάκλητη, γιατί είµαστε οι πρώτοι σε καθυστέρηση
της δικαιοσύνης, θα έχουν συνταξιοδοτηθεί και άρα ποτέ δεν θα
τους αγγίξει κανείς. Αυτό είναι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Αυτό
ευαγγελίζεστε. Κοιτάξτε τους ανθρώπους στα µάτια. Τιµήστε τον
Έλληνα, έστω να έχει µια αξιοπρεπή υγεία.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε τον
κατάλογο των οµιλητών µε τον κ. Νεοκλή Κρητικό από τη Νέα
Δηµοκρατία και µετά σειρά έχουν οι δύο Κοινοβουλευτικοί που
έχουν ζητήσει τον λόγο. 

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, καταιγισµός επι-

στηµονικών δεδοµένων από το Βήµα της Βουλής οπότε µάλλον
θα αναγκαστώ να καταθέσω την ιατρική µου ταυτότητα από όλα
αυτά.

Πάµε επί πραγµατικού όµως. Το υπό συζήτηση και ψήφιση
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Υγείας είναι σηµαντικό, επειδή αν-
τιµετωπίζει σειρά ζητηµάτων και προβληµάτων. Ενδεικτικά ανα-
φέρω ότι µε τη ρύθµιση του άρθρου 11 προτείνεται µέσω της
αξιοποίησης των νέων τεχνολογιών της πληροφορικής η κατάρ-
τιση, η οργάνωση και η παρακολούθηση σε όλα τα νοσοκοµεία
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας στα νοσοκοµεία που υπάγονται
στο πεδίο εφαρµογής του ν.2592/1953 καθώς και στα πανεπιστη-
µιακά νοσοκοµεία και τµήµατα των περιστατικών που χρήζουν
χειρουργικής επέµβασης µέσω µιας λίστας χειρουργείων. 

Με την εν λόγω λίστα και στο πλαίσιο αφ’ ενός του εκσυγχρο-
νισµού της λειτουργίας της υφιστάµενης λίστας χειρουργείων
των εν λόγω νοσοκοµείων και αφ’ ετέρου της ανάγκης για προ-
γραµµατισµό και οργάνωση των χειρουργείων δηµιουργείται σύ-
στηµα αρχειοθέτησης µέσω διαδικτύου ενιαίας λίστας
πανελλαδικά, προκειµένου να επιτευχθεί σηµαντική µείωση του
χρόνου αναµονής των ασθενών και να δοθεί επιτέλους η δυνα-
τότητα στην κεντρική διοίκηση για διαχείριση δεδοµένων για τη
λήψη στρατηγικών αποφάσεων µε βάση την πραγµατική εικόνα
των περιστατικών που έχουν ενταχθεί στη λίστα. 
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Παράλληλα, και ενώ διατηρείται από την ενιαία λίστα χειρουρ-
γείων η εξαίρεση καταχώρησης των επειγόντων περιστατικών
που έχουν άµεση ανάγκη χειρουργικής επέµβασης, θεσπίζεται η
υποχρέωση να δηλώνονται από τα εν λόγω νοσοκοµεία, σε υπο-
σύστηµα, όµως, της ενιαίας λίστας χειρουργείων, όλα τα τακτικά
και έκτακτα χειρουργεία που διενεργούνται, ώστε να απεικονίζε-
ται ορθά και σε πραγµατικές συνθήκες ο ακριβής αριθµός των
χειρουργείων αυτών. 

Το δεύτερο που θα ήθελα να σας απασχολήσω είναι το άρθρο
12 µε το οποίο αυξάνεται η διαφάνεια σε ολόκληρη την εφοδια-
στική αλυσίδα του φαρµάκου στην εγχώρια αγορά και καθίσταται
εφικτός ο έγκαιρος εντοπισµός και η πρόβλεψη ελλείψεων φαρ-
µάκων. Έτσι το Ηλεκτρονικό Σύστηµα Παρακολούθησης Διακί-
νησης Φαρµάκων, το οποίο θα παρακολουθεί την εγχώρια
διακίνηση των φαρµάκων, πληροί την επιτακτική ανάγκη να αντι-
µετωπιστούν µε ταχύτητα, ευελιξία και αποτελεσµατικότητα οι
περιπτώσεις ελλείψεων φαρµάκων, ώστε αυτές να καλύπτονται
εγκαίρως. Επιπροσθέτως όλοι οι εµπλεκόµενοι στη διαδικασία
φορείς, φυσικά και νοµικά πρόσωπα, αναλαµβάνουν την υποχρέ-
ωση να καταχωρίζουν τα απαραίτητα στοιχεία που αφορούν στη
διακίνηση και την πώληση των φαρµάκων στο νέο αυτό ηλεκτρο-
νικό σύστηµα. 

Τέλος, µε την προτεινόµενη διάταξη του άρθρου 13 σκοπείται
η παροχή της δυνατότητας στους ασφαλισµένους, οι οποίοι λαµ-
βάνουν φαρµακευτική αγωγή µε φαρµακευτικά σκευάσµατα για
θεραπεία σοβαρών ασθενειών της παραγράφου 2 του άρθρου
12 του ν.3816/2010, να λαµβάνουν πλέον τα ως άνω φαρµακευ-
τικά σκευάσµατα κατ’ οίκον από τα φαρµακεία του ΕΟΠΥΥ µέσω
ταχυδροµικής επιχείρησης εγγεγραµµένης στο Μητρώο Ταχυ-
δροµικών Επιχειρήσεων της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων για την παροχή υπηρεσιών ταχυµεταφορών ή
µέσω πιστοποιηµένης εταιρείας διανοµής φαρµάκων φαρµακα-
ποθήκων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως σηµείωσε και ο εισηγητής
της Πλειοψηφίας, ο πολύ καλός συνάδελφος Διονύσιος Άκτυπης,
το παρόν σχέδιο νόµου αποτελεί µια ακόµα έµπρακτη απόδειξη
της δέσµευσης της Νέας Δηµοκρατίας στη στήριξη της δηµό-
σιας υγείας σε κάθε επίπεδο µε τοµές και µεταρρυθµίσεις που
βελτιώνουν τόσο την ιατροφαρµακευτική περίθαλψη όσο και συ-
νολικά το βιοτικό επίπεδο των Ελληνίδων και των Ελλήνων. Διότι
στόχος µας είναι από την πρώτη µέρα της διακυβέρνησής µας η
οικοδόµηση ενός ισχυρού και ανθεκτικού Εθνικού Συστήµατος
Υγείας. Γι’ αυτόν τον λόγο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας
καλώ και εγώ µε τη σειρά µου πρώτον, να βλέπουµε το δάσος
και όχι το δέντρο και δεύτερον, να υπερψηφίσουµε το παρόν νο-
µοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Καζα-
µίας για την οµιλία του. Είναι ο µόνος Κοινοβουλευτικός που δεν
έχει µιλήσει καθόλου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
χθες και όχι προχθές συµπληρώθηκαν οι πρώτες εκατό ηµέρες
της νέας Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Το ορόσηµο των πρώτων
εκατό ηµερών καθιερώθηκε από τον Πρόεδρο Ρούσβελτ στο ξε-
κίνηµα της πρώτης θητείας του το 1933. Ο νεοεκλεγµένος τότε
Αµερικανός Πρόεδρος έκανε µια διάσηµη οµιλία στο ραδιόφωνο,
δίνοντας το στίγµα των ριζοσπαστικών µεταρρυθµίσεων που
δροµολόγησε στο πρώτο τρίµηνο της θητείας του. Έκτοτε οι
πρώτες εκατό ηµέρες καθιερώθηκαν ως ένα ορόσηµο από το
οποίο κρίνονται συνήθως τρία πράγµατα: ο δυναµισµός, το µε-
ταρρυθµιστικό έργο και η πολιτική τοµή που επιφέρει µια νέα κυ-
βέρνηση. 

Στην προχθεσινή του τηλεοπτική συνέντευξη ο κ. Μητσοτάκης
αναγνώρισε ότι υπάρχει «µια στεναχώρια» στην κοινωνία από τα
πεπραγµένα της Κυβέρνησής του. Παραδέχτηκε ότι συµµερίζε-
ται και εκείνος τα ίδια συναισθήµατα που οδήγησαν τη Νέα Δη-
µοκρατία σε σηµαντικές απώλειες στις πρώτες µετεκλογικές
δηµοσκοπήσεις και εξέφρασε την ανάγκη «να τρέξουµε πιο γρή-
γορα, να βάλουµε τον πήχη των δικών µας προσδοκιών πιο

ψηλά», όπως είπε. Αυτή η παραδοχή θεωρούµε ότι αποτελεί µια
χειροπιαστή απόδειξη ότι η συνεχής κριτική που κάνει η Πλεύση
Ελευθερίας για το πόσο κακό, απογοητευτικό και εξοργιστικά
αποστασιοποιηµένο από τους πολίτες υπήρξε το ξεκίνηµα της
νέας Κυβέρνησης δεν περιέχει καµµία δόση υπερβολής. Λίγο-
πολύ το ίδιο νιώθει, δικαιολογηµένα, και ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός. 

Τόση είναι η αγανάκτηση του πολιτικού συστήµατος µε τα
αποτελέσµατα των πρώτων εκατό ηµερών ώστε δηµοσιογράφος
του σταθµού «ΣΚΑΪ», γνωστός για τον φανατισµό του υπέρ της
Νέας Δηµοκρατίας, δήλωσε τον περασµένο µήνα ότι υπάρχει
«γενικό ξεχαρβάλωµα» στη χώρα και ότι «το τελευταίο δίµηνο η
Κυβέρνηση τα έχει χαµένα». Δικοί σας δηµοσιογράφοι τα λένε
αυτά. 

Στην πραγµατικότητα από τα µέσα Ιουλίου η Ελλάδα βιώνει
µία παρατεταµένη κρίση. Όµως η κρίση αυτή δεν οφείλεται στην
κλιµατική αλλαγή, όπως είπε ο Πρωθυπουργός στη συνέντευξή
του.

H πικρή αλήθεια που οι πάντες γνωρίζουν είναι ότι η κλιµατική
αλλαγή ανέδειξε τις εγγενείς ανεπάρκειες του κράτους και την
αδυναµία της Κυβέρνησής σας να επιτελέσει το υπ’ αριθµόν ένα
καθήκον κάθε κυβέρνησης, που είναι να παράσχει στοιχειώδη
ασφάλεια και προστασία στους πολίτες. Ζούµε σήµερα, µε άλλα
λόγια, κάτι ανάλογο µε το ξέσπασµα της οικονοµικής κρίσης στη
δεκαετία του 2010. Με τον ίδιο τρόπο που τότε οι δοµικές ανε-
πάρκειες της οικονοµίας µας κατέστησαν την Ελλάδα πιο ευά-
λωτη από κάθε άλλη χώρα της Ευρωζώνης στο τσουνάµι της
παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης του 2008, έτσι και σήµερα οι πα-
θογένειες στις υποδοµές και στο πεδίο της πολιτικής προστα-
σίας καθιστούν την Ελλάδα πιο ανοχύρωτη απέναντι στις
φυσικές καταστροφές και σε άλλους κινδύνους που απειλούν την
ασφάλεια των πολιτών. 

Το απελπιστικό στοιχείο των πρώτων εκατό ηµερών της Κυ-
βέρνησής σας είναι ότι το ξεχαρβάλωµα της κρατικής µηχανής
αποδείχτηκε πως υπάρχει σε όλα σχεδόν τα επίπεδα της προ-
στασίας του πολίτη. Οι πυρκαγιές και οι πληµµύρες που έπληξαν
τη χώρα αυτή τη φορά ήταν πολύνεκρες. Αυτό, επικοινωνιακά,
κάνετε το παν για να το θάψετε. Ως το 2021 λέγατε πως, σε αν-
τίθεση µε την πυρκαγιά στο Μάτι, επί των δικών σας ηµερών δεν
χάνονται ανθρώπινες ζωές. Αυτό το καλοκαίρι είχαµε περισσό-
τερους από τριάντα  νεκρούς από τις πυρκαγιές και τις πληµµύ-
ρες. Αλλά δεν είναι µόνο αυτό. Στις παραλίες, όπου δεν υπάρχει
ναυαγοσωστική προστασία, πνίγηκαν αυτό το καλοκαίρι τριακό-
σια πενήντα άτοµα, σχεδόν. Στα νησιά λόγω ελλείψεως προσω-
πικού στα ασθενοφόρα του ΕΚΑΒ, κύριε Υπουργέ, πέθαναν
αρκετοί συµπολίτες µας, διότι δεν έφτασαν εγκαίρως στο νοσο-
κοµείο. Σήµερα µάθαµε επιπλέον ότι ένα τετράχρονο κορίτσι από
το Καστελόριζο µεταφέρθηκε σε νοσοκοµείο στην Τουρκία, διότι
δεν ανταποκρίθηκε εγκαίρως το ελληνικό ΕΚΑΒ. Το ίδιο συνέβη
και τον περασµένο Απρίλιο µε ένα επίσης τετράχρονο αγόρι. Δη-
λαδή, µιλάµε για µια εδραιωµένη τάση. Αυτά είναι άκρως ντρο-
πιαστικά για τη χώρα µας. Και να µην ξεχνούµε ότι τον Αύγουστο
δολοφονήθηκε ο Μιχάλης Κουτσουρής, διότι εκατό ακροδεξιοί
χούλιγκαν από την Κροατία ξέφυγαν από το βλέµµα της Αστυνο-
µίας, ενώ στον Πειραιά σκοτώθηκε ο Αντώνης Καρυώτης χωρίς
να υπάρχει υπάλληλος του Λιµενικού να παρέµβει εγκαίρως. 

Τέτοια είναι η αδυναµία σας να προστατεύσετε τους πολίτες
και τα σπίτια τους από τις φυσικές καταστροφές, ώστε νοµοθε-
τήσατε προ ηµερών και κάνατε υποχρεωτική την ιδιωτική ασφά-
λιση κατοικίας. Αυτό ισοδυναµεί µε χαράτσι 150 µε 200 ευρώ το
χρόνο όχι από τον πολίτη προς το κράτος, αλλά από τον πολίτη
προς τους φίλους σας, τις ιδιωτικές εταιρείες ασφάλισης, διότι
είστε ανίκανοι να εγγυηθείτε την ασφάλεια των σπιτιών των πο-
λιτών. 

Και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά, το νοµοθετικό σας έργο από
τον Ιούλιο στηρίζεται κυρίως σε ενσωµατώσεις οδηγιών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και σε κυρώσεις διεθνών συµβάσεων, εκ των
οποίων πολλές εκκρεµούσαν για δύο, τρία, τέσσερα, ακόµη και
δεκαοκτώ χρόνια! Το νοµοσχέδιο για την άρση των περιορισµών
στην ψήφο των αποδήµων ήταν µια καλή στιγµή, στην οποία σας
ωθήσαµε εµείς, αλλά αυτό αποδείχτηκε τελικά πως ήταν µία από
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τις ελάχιστες εξαιρέσεις που επιβεβαιώνουν τον κανόνα. Τα υπό-
λοιπα από τα δεκατρία νοµοσχέδια που φέρατε αφορούσαν εµ-
βαλωµατικές ρυθµίσεις για την κάλυψη κενών εδώ και εκεί, όπως
η χρήση πυροσβεστών στα οχήµατα του ΕΚΑΒ, τα ετήσια βρα-
βεία που θα δίνει η κ. Κεραµέως -µάθαµε χθες- στους πετυχηµέ-
νους δήµους και οι επεκτάσεις των Market Pass, που δεν θα
ανανεωθούν ξανά κι ας είναι ο πληθωρισµός στα τρόφιµα από
τους υψηλότερους στην Ευρώπη.

Ήρθε επιπλέον το τοξικό νοµοσχέδιο Γεωργιάδη για το εργα-
σιακό, µε το οποίο δείξατε το αποκρουστικό, αντεργατικό και τα-
ξικό σας πρόσωπο, ενώ παράλληλα διευκολύνετε τη διαδικασία
εκποίησης περιουσιακών στοιχείων του δηµοσίου από το ΤΑΙ-
ΠΕΔ. Δεύτερη εξαίρεση, βεβαίως, που ντροπιάζει την δήθεν αρι-
στερή Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα είναι ότι επαναφέρατε την
ΕΥΔΑΠ - ΕΥΑΘ υπό τον έλεγχο του κράτους από το ΤΑΙΠΕΔ, δη-
λαδή από εκεί που την είχε στείλει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Απογοητευτική ως τώρα ήταν και η στάση σας στα κρίσιµα θέ-
µατα της διαφάνειας. Ήµουν παρών στη θυελλώδη Διάσκεψη
των Προέδρων την περασµένη εβδοµάδα, κατά την οποία η
Πλεύση Ελευθερίας ζήτησε την αναβολή της συνεδρίασης δια-
µαρτυρόµενη για τους κοµµατικούς διορισµούς στις ανεξάρτη-
τες αρχές, όπως το ΕΣΡ, και για την αδικαιολόγητα εσπευσµένη
αλλαγή της σύνθεσης των µελών της ΑΔΑΕ, για να µη διερευνη-
θεί σε βάθος το σκάνδαλο των τηλεφωνικών παρακολουθήσεων. 

Εξαιτίας αυτής της αδιαφάνειας καταντήσατε την Ελλάδα 107η

στην κατάταξη των Δηµοσιογράφων δίχως Σύνορα για την ελευ-
θερία του Τύπου, πίσω από απολυταρχικά συστήµατα όπως το
Κατάρ. Και τη διασύρατε διεθνώς µε δηµοσιεύµατα, όπως εκείνα
των κεντροδεξιών «TIMES» της Νέας Υόρκης, πιθανότατα της εφη-
µερίδας µε τη µεγαλύτερη επιρροή στον κόσµο, που µιλούσαν τον
Αύγουστο του 2022 σε άρθρο µε τίτλο «Η σήψη στην καρδιά της
Ελλάδας είναι φανερή στους πάντες». Και το άρθρο αυτό έλεγε
µεταξύ άλλων: «Η διαφθορά και η σύγκρουση συµφερόντων, που
ο κ. Μητσοτάκης υποσχέθηκε να ξεριζώσει, όχι µόνο ακόµη υπάρ-
χουν, αλλά φαίνεται να έχει πυκνώσει και βαθύνει».

Όµως, το πιο θλιβερό ως τις πρώτες µέρες της διακυβέρνησης
σας είναι το γεγονός ότι δείξατε ένα άνευ προηγουµένου κενό
ηγεσίας και αυτό εµφανίζεται σε σχέση µε την αδυναµία σας να
βρεθείτε πιο κοντά στους πολίτες. Στις 12 Σεπτεµβρίου πήγα µαζί
µε την κ. Κωνσταντοπούλου στις πληγείσες περιοχές της Λάρι-
σας, στη Γιάννουλη και στον Άγιο Θωµά. Δεν πήγαµε εκεί να ση-
κώσουµε φτυάρια, για να µας δείξουν οι κάµερες. Συναντήσαµε
κόσµο σοβαρό, θλιµµένο και ταπεινωµένο, διότι νιώθει πως η Κυ-
βέρνηση τον άφησε απολύτως απροστάτευτο την ώρα της κατα-
στροφής, και µία και δύο φορές.

Το περασµένο Σάββατο επισκέφθηκα τη βόρεια Εύβοια, το
Μαντούδι και το Μετόχι. Μίλησα εκεί µε τους άνδρες της Πυρο-
σβεστικής και µε τους κατοίκους. Το θέαµα που αντίκρισα, κύριε
Πρόεδρε, ήταν αποκαρδιωτικό: τεράστιες εκτάσεις από πληµµυ-
ρισµένα χωράφια µε όλη τη σοδειά τους κατεστραµµένη. Τις
υπολογίζω τουλάχιστον στα δέκα χιλιόµετρα στον επαρχιακό
δρόµο από το Μαντούδι στο Μετόχι. 

Η συνοµιλία µε τους κατοίκους επιβεβαίωσε ξανά την ίδια ει-
κόνα της αναποτελεσµατικότητας και το σοβαρό ενδεχόµενο δια-
φθοράς. Στο Μετόχι µού είπαν οι κάτοικοι ότι ξεκίνησε
αντιπληµµυρικό έργο τον Μάρτιο, αλλά έµεινε ανολοκλήρωτο.
Απέµειναν, είπαν, εκατό µέτρα, για να φτάσει στο ποτάµι, αλλά
η εταιρεία που το ανέλαβε τούς είπε ότι δεν διέθετε άλλα χρή-
µατα για να το συνεχίσει. Στο µεταξύ ρίχτηκαν µπάζα στο παλιό
αντιπληµµυρικό που υπήρχε στο χωριό, διότι ετοιµαζόταν το σύγ-
χρονο έργο που δεν ολοκληρώθηκε, µε αποτέλεσµα η πληµµύρα
να µην µπορεί να φύγει από πουθενά. Οι κάτοικοι ζητούν τα σχέ-
δια του αντιπληµµυρικού έργου, αλλά κανείς δεν τους τα δίνει. 

Οι άνδρες της Πυροσβεστικής βρίσκονται έξω από το χωριό
χωρίς εντολές για πολλές ώρες, ίσως και µέρες. Οι κάτοικοι δια-
µαρτύρονται, διότι η Πυροσβεστική δεν κάνει απαντλήσεις µέσα
από τα σπίτια. Αυτές τις εντολές τους δίνουν. Γιατί; Θα µας πείτε; 

Πολλά παιδιά στο Μετόχι παρουσιάζουν εµφανή µετατραυµα-
τικά συµπτώµατα, διότι ξύπνησαν µέσα στη νύχτα βλέποντας το
νερό µε ορµή να ανεβαίνει επικίνδυνα, αλλά και οι µεγάλοι φο-
βούνται πως θα πάθουν τρίτη πληµµύρα και πάλι θα αφεθούν να

την αντιµετωπίσουν αβοήθητοι. Φεύγοντας από το χωριό όλοι
τους µου φώναζαν: «Θα ξανασυµβεί, και δεν έχουµε αντιπληµ-
µυρικό έργο!».

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις της νέας Κυβέρνησης ο κύριος Πρωθυπουργός αναβίωσε
από την εποχή Σηµίτη το σύνθηµα του «πολυδύναµου εκσυγχρο-
νισµού», ίσως για να ευχαριστήσει Υπουργούς της πρώην κυβερ-
νήσης Σηµίτη, όπως εσάς. Αν κρίνουµε, όµως, από τα
πεπραγµένα των πρώτων εκατό ηµερών, µάλλον θα µείνετε στην
ιστορία ως η Κυβέρνηση του «πολύ αδύναµου εκσυγχρονισµού».

Στις τρεισήµισι δεκαετίες που παρακολουθώ την ελληνική πο-
λιτική σκηνή δεν µπορώ να θυµηθώ µια νεοεκλεγµένη Κυβέρ-
νηση, η οποία να έχει γνωρίσει δύο υπουργικές παραιτήσεις και
τόσο µεγάλη απώλεια δηµοτικότητας στις δηµοσκοπήσεις στις
πρώτες εκατό µέρες της όσο η δική σας. Φοβόµαστε πως ξεκι-
νήσατε άσχηµα, τόσο άσχηµα, ώστε ενδέχεται να είναι ήδη αργά,
για να αναστρέψετε τον κατήφορο. Τουλάχιστον, όµως, προσπα-
θήστε να τον επιβραδύνετε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο για την τήρηση του χρόνου. Υπάρχουν δύο µι-
κρές εκκρεµότητες για δύο παρεµβάσεις και θα µετά δοθεί ο
λόγος στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας.

Παρακαλώ, κυρία Αγαπηδάκη, έχετε τον λόγο για την παρέµ-
βασή σας και στη συνέχεια ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νίκης. 

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν βλέπω τον κ. Πολάκη στην Αίθουσα. Παρ’ όλα αυτά, πρέ-
πει να απαντήσω σε όσα είπε. Μας είχε συνηθίσει µέχρι τώρα
στο πολάκειο ύφος. Τώρα ανακαλύψαµε ότι έχει βάλει µπροστά
να φέρει έτσι στο φως και την πολάκεια επιστήµη, πολάκεια πο-
λιτική. 

Αναρωτιέµαι αν ο κ. Κασσελάκης, που είναι αµερικανοσπου-
δαγµένος, ασπάζεται τις επιστηµονικές απόψεις και τη µεθοδο-
λογία του κ. Πολάκη, ο οποίος έρχεται εδώ και κάθε φορά
επιλέγει δεδοµένα που εκείνος κρίνει και κανένας άλλος στον
κόσµο δεν έχει ανακαλύψει ότι είναι τα σωστά για να µετράµε
κάτι συγκεκριµένο. 

Λοιπόν, µε βάση τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, η χώρα
έχει αξιολογηθεί. Αυτά που λέµε είναι στοιχεία ανοιχτά, προσβά-
σιµα σε όλους. Εκτός αν ο κ. Πολάκης αµφισβητεί και τον Παγ-
κόσµιο Οργανισµό Υγείας και έχει εφεύρει κάποια άλλη µέθοδο,
που να πω την αλήθεια δεν θα µου έκανε εντύπωση. Γιατί σας
θυµάµαι, κύριε Πολάκη, όταν ήµουν Γενική Γραµµατέας Δηµό-
σιας Υγείας, έξω από το παράθυρό µου να φωνάζετε µαζί µε
τους αντιεµβολιαστές. 

Και επειδή αυτό το θυµάµαι και θυµάµαι και άλλα πράγµατα,
θέλω να σας πω το εξής. Είναι καλό κάποια στιγµή -και το λέω
έτσι, µπορεί να ακουστεί κάπως θρασύ και ζητώ συγγνώµη αν
ακούγεται έτσι, γιατί είµαι νεότερη από εσάς- είναι καλό κάποια
στιγµή να µαθαίνουµε από τα λάθη µας, κύριε Πολάκη.

Εγώ θα σας πω µόνο ότι αν ασχολιόµουν µε κάθε συκοφαντία,
δεν θα έβρισκα τον χρόνο για να κάνω το έργο το οποίο προσπα-
θείτε να αποδοµήσετε  αναπαράγοντας και εκτοξεύοντας αυτές
τις συκοφαντίες. Η τακτική σας είναι µονίµως η ίδια. Όπου βρί-
σκετε έργο προσπαθείτε να αποδοµήσετε το πρόσωπο. Αυτό κά-
νετε και τώρα. Δεν πειράζει, κύριε Πολάκη, συνεχίστε. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε, γιατί
µίλησε περί «πολάκειου ήθους». Είπε για ήθος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πολάκη, πα-
ρακαλώ, ακούστε λίγο. 

Επειδή παρακολουθήσαµε την οµιλία σας, έπρεπε…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να δικαιολογήσω το προσωπικό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μίλησε για «πολά-

κειο ήθος», δηλαδή για κάτι ξεχωριστό και δικό σας. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να δικαιολο-

γήσω το γιατί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, όχι, ακούστε
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λίγο. Το επί προσωπικού είναι όταν υπάρχει κάτι υβριστικό.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το είπε υποτιµητικά το «πολάκειο ήθος»
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Άµα το πάµε έτσι,

και εσείς αναφερθήκατε σε τρεις-τέσσερις νωρίτερα που έπρεπε
να ζητήσουν όλοι τον λόγο γι’ αυτό. Παρακαλώ. Ακούστηκαν τα
επιχειρήµατα από την πλευρά σας µε µεγάλη άνεση χρόνου.
Ακούστηκε η απάντηση της κυρίας Υπουργού.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν έδωσε καµµία απάντηση!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο καθένας αξιολο-

γείται και για τις τοποθετήσεις του και για τις απαντήσεις του και
για τις ερωτήσεις του.

Λοιπόν, κύριε Πολάκη, παρακαλώ. Δεν έχετε τον λόγο. Δεν θα
έχουµε µέσα στο Κοινοβούλιο κάθε φορά αντιπαραθέσεις αυτού
του επιπέδου. Δεν υπάρχει κάτι προσωπικό. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Έχω δικαίωµα να εξηγήσω για ένα λεπτό
το γιατί ζητάω τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία. Μείνετε επί
αυτού για το ένα λεπτό να µου πείτε γιατί είναι επί προσωπικού
και προσδιορίστε το προσωπικό επακριβώς.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακριβώς. Βεβαίως και θα το προσδιο-
ρίσω. Και θα το καταθέσω. 

Αυτή η τοποθέτηση της κ. Αγαπηδάκη -το εκστόµισε και το
είδαν όλοι όσοι παρακολουθούν- περί «πολάκειου ήθους» έρχε-
ται σε συνέχεια µιας δηµοσίευσης την οποία είχε κάνει πολλά
χρόνια πριν. Έτσι; Και εσείς είστε τώρα Αναπληρωτής Υπουργός
Υγείας, κυρία Αγαπηδάκη. Η οποία τοποθέτηση λέει το εξής:…

ΕΙΡΗΝΗ ΑΓΑΠΗΔΑΚΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας):
Θα πείτε πάλι τα ίδια!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, όχι, ακούστε µε, γιατί είναι σε συνέ-
χεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ωραία. Αυτή η δη-
µοσίευση αναφέρεται σε εσάς, κύριε Πολάκη;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Βεβαίως, σε εµένα. 
Και λέει: «Φαντάσου τον Πολάκη πιτσιρίκο να του ζητάει η

µαµά του να κάνει τα κακάκια του στο γιο-γιο». Αυτή εδώ είναι
Υπουργός Υγείας! «Κάθεται εκείνος και σκέφτεται «για να τα ζη-
τάει αυτή, θα είναι πολύτιµα! Ποιος ξέρει µάλιστα πόσο πολύ-
τιµα! Μιλάµε για χρυσάφι, ρουµπίνια, µπριλάντια! Σιγά µην της
τα δώσω να πλουτίσει αυτή, να αποκτήσει όλη την εξουσία και
να µείνω εγώ στον άσσο!». Έτσι, λοιπόν, τα κρατούσε το καη-
µένο, τα κρατούσε, και κατάντησε σε αυτή την ηλικία να κυκλο-
φορεί µε µία γεµάτη πάνα και να γεµίζει τον τόπο µπόχα και
δυσωδία. Οτιδήποτε αρκεί να µην συνειδητοποιήσει ότι τα σκ…
δεν είναι χρυσάφι. Γι’ αυτό, να το αντιµετωπίζετε µε συγκατά-
βαση το Πολάκι. Στην πραγµατικότητα είναι ένα παραπληροφο-
ρηµένο µωρουλίνι µε µουστάκι, που έµαθε ότι το να µην πηγαίνει
στην τουαλέτα σε κάνει αριστερό.»

Δηλαδή, αυτό το τρολ της υπόγας της Πειραιώς την κάνατε
Υπουργό Υγείας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ. 
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τίποτε άλλο. Το καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Υπουργέ, πα-
ρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: «Πολάκειο ήθος!». 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν έχετε τον λόγο,

κύριε Πολάκη. Εντάξει, τοποθετηθήκατε. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε την δυνατότητα, αν θέλετε, να απαντή-

σετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το δικό µου το ήθος θα το δεις εκεί που

έχω χειρουργήσει, κατάλαβες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πολάκη, δεν

έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και δεν είµαστε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πολάκη, δεν

έχετε τον λόγο! Θα σας ανακαλέσω στην τάξη! Παρακαλώ!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να ανακαλέσετε πρώτα την κυρία

Υπουργό για αυτά που γράφει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πολάκη, τα
έγραψε πριν δέκα χρόνια, αν τα έγραψε, αυτά. Εµένα µε ενδια-
φέρει τι γίνεται εδώ µέσα. Παρακαλώ. Καθίστε, κύριε Πολάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε τα τώρα αυτά µε τα
δίκια, ρε παιδιά! Αφήστε να µιλήσει και κανένας άλλος! 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Και δεν απάντησε σε τίποτα για τους νε-
κρούς!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ.
Σεβαστείτε τους συναδέλφους. Σεβαστείτε τη διαδικασία.
Κύριε Παπαδόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήταν τραγική παράλειψη,

αν δεν µιλούσαµε για την πρωτοβάθµια…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Μπορείτε λίγο να

σηκωθείτε, σας παρακαλώ;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Με συγχωρείτε. 
Θα ήταν τραγική παράλειψη, αν δεν αναφερόµασταν στην

πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας που είδαµε ότι είχαν οι υπόλοιπες
χώρες της Ευρώπης και γι’ αυτό είχαν κάπως αξιοπρεπέστερα
αποτελέσµατα. Πράγµατι, όσο και να το κρύψουµε, τα αποτελέ-
σµατα της πανδηµίας ήταν τραγικά στην Ελλάδα, είτε θέλετε να
το κρύψετε, είτε θέλετε να µην το κρύψετε.

Η Ιταλία, µετά το φιάσκο µε το Μπέργκαµο που έπαθε, γλίτωσε
στα υπόλοιπα κύµατα της πανδηµίας µε την πρωτοβάθµια φρον-
τίδα υγείας. Τι είναι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας; Είναι να
αντιµετωπίζεται ο ασθενής στην κοινότητα. Και πραγµατικά απο-
τελεί το βαρόµετρο των παρεχόµενων υπηρεσιών ενός Εθνικού
Συστήµατος Υγείας. Και σας παρακαλώ πολύ να τη δείτε και να
την αναπτύξετε. Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας όταν λειτουρ-
γεί σωστά, το 70% των ασθενών που θα έφταναν στα τριτοβάθ-
µια νοσοκοµεία δεν φτάνουν ποτέ. Ειδικά για τα δικά µας τα
νοσοκοµεία που ασθµαίνουν είναι πάρα πολύ σπουδαίο αυτό που
σας λέω. Επίσης, έχει µεγάλη σηµασία για τις ενδονοσοκοµει-
ακές λοιµώξεις. Πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας λοιπόν. 

Σας έλεγα ότι η Ιταλία αντιµετώπισε την πανδηµία µέσω των
γενικών γιατρών και µε έναν νοσηλευτή πηγαίνοντας στα σπίτια
τους και κάνοντάς τους ορούς µε µονοκλωνικά αντισώµατα. Εδώ
είδαµε τι έγινε µε τα µονοκλωνικά αντισώµατα. Το είπε ο κ. Πο-
λάκης. Υπήρχαν µόνο δύο χιλιάδες δόσεις για ένα εκατοµµύριο
ανθρώπους. Ποιος θα το έπαιρνε; Έπρεπε να έχεις από Πολάκη
και πάνω, να µπινελικώνει εδώ πέρα, για να µπορέσει να πάρει
κάποιος µονοκλωνικά αντισώµατα. 

Και τέλος, ήθελα να πω για το ακαταδίωκτο. Είναι ντροπή σή-
µερα γιατροί να δέχονται να είναι καλυµµένοι πίσω από το ακα-
ταδίωκτο. Ως γιατρός, ως καρδιοχειρουργός σάς το λέω, θα
ντρεπόµουν πραγµατικά να πω στον ασθενή µου ότι «εγώ, κοί-
ταξε, είµαι ακαταδίωκτος και έρχοµαι να σε χειρουργήσω». 

Δείτε αυτά τα. Ντροπιάζουν τη χώρα µας διεθνώς. Τα αποτε-
λέσµατά σας είναι κάκιστα. Φροντίστε για την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας, γιατί το προηγούµενο υπουργικό σχήµα, που
πήγε να κάνει κάτι κατέληξε πάλι σε φιάσκο. Βρέθηκαν µόνο χί-
λιοι γιατροί για να επανδρώσουν την πρωτοβάθµια φροντίδα
υγείας και δύο χιλιάδες από το σύστηµα που ήδη παρείχαν τις
υπηρεσίες τους. Είναι ντροπή για το σύστηµα. Κάντε µια απλή
διαίρεση. Τρεις χιλιάδες διά έντεκα εκατοµµύρια Έλληνες πόσο
αναλογούν. Φροντίστε τα αυτά. Η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας
πραγµατικά κρίνει το επίπεδο των παρεχοµένων υπηρεσιών
υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Παπαδόπουλε.
Τον λόγο έχει τώρα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.

Κωνσταντοπούλου. 
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Επειδή θεωρώ προσωπικά την υγεία κοινωνικό αγαθό,
επειδή η Πλεύση Ελευθερίας θεωρεί θεσµικά την υγεία δικαίωµα
όλων των ανθρώπων και επειδή δεν έχετε φέρει όλο αυτό το διά-
στηµα µια θεσµική παρέµβαση για την υγεία, όµως η συζήτηση
για τη δηµόσια υγεία και για την υγεία των πολιτών δεν µπορεί
να περιµένει άλλο, θα µου επιτρέψετε να µιλήσω γι’ αυτά που
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εµείς θεωρούµε σηµαντικά, θεµελιώδη, επιχειρώντας και προ-
σπαθώντας για άλλη µια φορά να σας πείσω ότι είναι όντως θε-
σµικά, θεµελιώδη, σηµαντικά. 

Και θα ξεκινήσω µε την αναφορά σε ένα πρόσωπο. Δεν ζει πια.
Πιστεύω όµως ότι οι αναφορές στα πρόσωπα είναι χρήσιµες,
γιατί διαχρονικά οι άνθρωποι είναι εκείνοι που άλλαξαν την πο-
ρεία της ανθρωπότητας. Οι άνθρωποι και η προσωπικότητες
είναι που ενέπνευσαν και άλλους και άλλους προς µια κατεύ-
θυνση. 

Θα σας µιλήσω, λοιπόν, για τον Γιάννη Αλεξίου. Ήταν γιός
ψαρά, γιατρός στη βόρεια Εύβοια, ο γιατρός των φτωχών. Έτσι
τον ονόµαζαν. Πήγαινε µε τα πόδια και στο τελευταίο χωριό της
βόρειας Εύβοιας για να εγγυηθεί ότι δεν θα υπάρξει φτωχός άν-
θρωπος, γυναίκα, άνδρας, παιδί, γέροντας, γερόντισσα που θα
µείνει χωρίς ιατρική κάλυψη, χωρίς περίθαλψη. Ο Γιάννης Αλε-
ξίου ήταν γνωστός σε όλους τους συντοπίτες του ως ο γιατρός
των φτωχών, αλλά και ως Μάινας -γιατί ήταν γιός ψαρά- και οι
συντοπίτες του τον τίµησαν ξανά και ξανά εκλέγοντάς τον δή-
µαρχο Αιδηψού, µέχρι που τον καθαίρεσε η χούντα και τον ξα-
ναεξέλεξαν µε τη Μεταπολίτευση.

Ο Γιάννης Αλεξίου ήταν ο παππούς µου, ο πατέρας της µητέ-
ρας µου και το παράδειγµά του είναι ένα παράδειγµα που θεωρώ
λαµπρό, γιατρού, λειτουργού της υγείας, δηµόσιου άνδρα που
και από θέση τοπικής αυτοδιοίκησης υπηρέτησε τους συµπολί-
τες του κάνοντας αναδασµό της γης και διανέµοντας και όλη του
την περιουσία. Μακάρι να έχουµε να µνηµονεύουµε τέτοιες προ-
σωπικότητες. Στη δική µου ζωή έχει αποτελέσει ένα φωτεινό πα-
ράδειγµα και έναν φάρο. Μακάρι να µιλάµε, λοιπόν, για τέτοιες
προσωπικότητες, που προσφέρουν στον συνάνθρωπο και που
υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον και το κοινωνικό καλό. 

Αναζητούνται τέτοιες προσωπικότητες και για την τοπική αυ-
τοδιοίκηση και για την κεντρική διοίκηση, όπως αναζητείται στα
δικά σας έδρανα, κύριοι, το φρόνηµα που λέει ότι δεν πρέπει να
µείνει άνθρωπος στην επικράτεια της πατρίδας µας χωρίς ιατρο-
φαρµακευτική κάλυψη, νοσοκοµειακή περίθαλψη, πρωτοβάθµια
και δευτεροβάθµια φροντίδα υγείας και άµεση συνδροµή σε πε-
ρίπτωση ανάγκης σε καµµία γωνιά της πατρίδας µας. Το ότι αφέ-
θηκε σήµερα ένα τετράχρονο κορίτσι στο Καστελόριζο αβοήθητο
από την ελληνική Κυβέρνηση, από το ελληνικό κράτος και προ-
σέτρεξε η οικογένειά του στη γειτονική Τουρκία για να βοηθηθεί
είναι ντροπή και είναι και ύβρις, γιατί υπάρχουν άνθρωποι στα
ακριτικά µας νησιά, υπάρχουν ακρίτες και νησιώτες που κρατάνε
την Ελλάδα ζωντανή. Το Καστελόριζο µπορεί να είναι το πιο απο-
µακρυσµένο µας νησί, αλλά είναι εξίσου ελληνικό. 

Θα σας θυµίσω, γιατί κάποια πράγµατα τα ξεχνάτε και στο
τέλος τα παραπετάτε, ότι η Καστελοριζιά Δέσποινα Αχλαδιώτη,
αυτή η ηρωική γυναίκα, επί σαράντα χρόνια, έχοντας κατοικήσει
στη Ρω, στην ακατοίκητη Ρω, ύψωνε καθηµερινά µόνη της εκείνη
την ελληνική σηµαία και καθηµερινά η ελληνική σηµαία υψωνό-
ταν στη Ρω από το φρόνηµα, το περίσσευµα ψυχής, τον πατριω-
τισµό αυτής της γυναίκας που έµεινε εκεί και φρόντισε εκεί να
είναι Ελλάδα. 

Όταν εγκαταλείπεται ένα παιδί αβοήθητο στο Καστελόριζο
υπαναχωρείτε, κύριοι, από τα πατριωτικά σας καθήκοντα και από
το καθήκον διαφύλαξης της πατρίδας µας και της παρουσίας του
κράτους παντού, δίπλα σε κάθε πολίτη. Αφήστε, λοιπόν, τις τυµ-
πανοκρουσίες για τις φρεγάτες που ακούσαµε σήµερα από τους
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και από τους Υπουργούς,
αφήστε τις τυµπανοκρουσίες για τις δαπάνες, που διαχρονικά
έχουν αποδειχθεί επιζήµιες και επιλήψιµες και φροντίστε το επό-
µενο παιδάκι που θα χρειαστεί νοσοκοµειακή περίθαλψη στο Κα-
στελόριζο, στη Χάλκη, στη Σύµη, στον Έβρο, σε κάθε γωνιά της
πατρίδας µας να έχει τα δέοντα. 

Είµαστε, πάρα πολύ, µακριά από αυτό και το πόσο µακριά εί-
µαστε από αυτό έχει να κάνει µε το ποια είναι η αντίληψή σας για
τη δηµόσια υγεία. Είναι η αντίληψη εκείνη που αποψίλωσε τη δη-
µόσια υγεία από γιατρούς, από νοσηλευτές, από δαπάνες πραγ-
µατικές, όχι δαπάνες για τη «SIEMENS» -εκεί ήσασταν
γενναιόδωροι πολύ-, από νοσοκοµεία τα οποία κλείσατε και συγ-
χωνεύσατε, από κέντρα υγείας που κλείσατε και συγχωνεύσατε
σε όλη την περίοδο των µνηµονίων για να φτάσετε ανοχύρωτοι

µπροστά στην πανδηµία να αναγνωρίζετε τη σηµασία της δηµό-
σιας υγείας και να καλείτε τους πολίτες να χειροκροτήσουν το
προσωπικό -νοσηλευτικό, ιατρικό και άλλο- που υπηρέτησε την
κοινωνία την κρίσιµη στιγµή. 

Η Πλεύση Ελευθερίας στην περίοδο του κορωνοϊού έδειξε
ποια είναι η δική µας αντίληψη για τη δηµόσια υγεία και για την
ανάγκη ενίσχυσής της. Ως ένα κόµµα έξω από τη Βουλή τότε,
που για πρώτη φορά λάβαµε µια µικρή κρατική χρηµατοδότηση
τον Μάρτιο του 2020, δαπανήσαµε αµέσως το ένα τέταρτο της
χρηµατοδότησης αυτής για να διαθέσουµε και να δωρίσουµε
τρεις κλίνες ΜΕΘ στο Νοσοκοµείο «Παµµακάριστος», δύο κλιβά-
νους επίσης στο Νοσοκοµείο «Παµµακάριστος», έναν υπερσύγ-
χρονο καρδιογράφο και ένα επίσης υπερσύγχρονο ιατρικό
µηχάνηµα στο Κέντρο Υγείας Καλυβίων, για να υπογραµµίσουµε
πόσο σηµαντική είναι η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας και βέβαια
και σε κοινωνικές πρωτοβουλίες κινηµατικές, όπως τότε το Μη-
τροπολιτικό Κοινωνικό Ιατρείο Ελληνικού, που κάλυπτε φαρµα-
κευτικά τους συµπολίτες µας όταν οι κυβερνήσεις και το κράτος
ήταν απόντες. Εµείς τα κάναµε αυτά τότε ως έναυσµα προς την
κυβέρνηση Μητσοτάκη, που όµως δεν εδόκησε να δαπανήσει πε-
ρισσότερα για τη δηµόσια υγεία. Τα κάναµε ως πρόσκληση προς
την Κυβέρνηση να αντιληφθεί πόσο σηµαντικό είναι να αλλάξει
την πολιτική για την υγεία και να διαθέσει πραγµατικά κονδύλια
και όχι να βασίζεται στο εξουθενωµένο ηρωικό προσωπικό -ια-
τρικό, νοσηλευτικό και άλλο- που στηρίζει τη δηµόσια υγεία όλα
αυτά τα χρόνια.

Επιλέξατε ακόµα και σήµερα, το 2023, κύριε Χρυσοχοΐδη, να
πείτε ότι η λύση που προτείνετε είναι η παράταση της υπέρβα-
σης του σαρανταοκταώρου για το νοσηλευτικό και ιατρικό προ-
σωπικό, για να έχετε εξουθενωµένους ανθρώπους που
παρατείνετε την εξουθένωσή τους επειδή αρνείστε πεισµατικά
να µονιµοποιήσετε και να προσλάβετε προσωπικό στο πεδίο της
δηµόσιας υγείας. 

Ταυτόχρονα, µε έναν εκδικητικό τρόπο, σήµερα που έχει αρθεί
η επείγουσα κατάσταση της πανδηµίας, στρέφεστε και σήµερα
κατά εκείνου του προσωπικού που δεν εµβολιάστηκε, το τιµω-
ρείτε, στρέφεστε και σήµερα ενάντια στους ανθρώπους, που δεν
εµβολιάστηκαν και τους διατηρείτε τα πρόστιµα. Ήµασταν το
µόνο κόµµα που µολονότι στηρίξαµε την πολιτική και των εµβο-
λιασµών, ταυτόχρονα µιλήσαµε δηµόσια κατά της υποχρεωτικό-
τητας που είναι µια συνταγµατική εκτροπή.

Όλα αυτά εσείς µέχρι και σήµερα τα διατηρείτε και τα συντη-
ρείτε γιατί στ’ αλήθεια δεν θέλετε και νοµίζω ότι είστε σε δυσκο-
λία στη θέση του Υπουργού Υγείας γιατί σας βλέπω κάθε φορά
να επιδιώκετε να µιλάτε για τη θητεία σας ως Υπουργού Πολιτι-
κής Προστασίας, για τα στρατόπεδα στην Αµυγδαλέζα, στη
Μόρια και δεν ξέρω κι εγώ που αλλού, για οµάδα «ΔΙΑΣ», για τις
µοτοσυκλέτες, για το ένα, για το άλλο. Μέχρι και σήµερα, κύριε
Υπουργέ, δεν υπάρχουν οδηγοί ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ. Είχαµε
θανάτους τον έναν µετά τον άλλο το καλοκαίρι και µέχρι σήµερα
η λύση της Κυβέρνησής σας είναι να οδηγούν τα ασθενοφόρα
του ΕΚΑΒ οι στρατιωτικοί και οι πυροσβέστες. Κάηκε όλη η χώρα
µετά από αυτή σας τη ρύθµιση. Κατά κυριολεξία κάηκε. Διαπι-
στώθηκαν οι τροµακτικές ελλείψεις και στο πυροσβεστικό προ-
σωπικό και στους µηχανισµούς πολιτικής προστασίας. Και
επιµένετε εκεί. 

Η κατάσταση στη δηµόσια υγεία είναι τραγική. Δεν µιλήσατε
για τα ζητήµατα δηµόσιας υγείας γιατί προτιµάτε να µιλάτε για
άλλα. Η κ. Αγαπηδάκη προτιµάει να αντιπαρατίθεται στο επίπεδο
που παρακολουθήσαµε που, πραγµατικά, θεωρώ ότι υποβαθµίζει
το επίπεδο του Κοινοβουλίου. Προτιµάει να αντιπαρατίθεται µε
άλλα και για άλλα. Κυρία Αγαπηδάκη, την τελευταία φορά που
µου απαντήσατε µου κουνούσατε το δάχτυλο ότι δεν ξέρω ότι
το νερό στον Βόλο δεν ήταν πόσιµο και πριν. Και στη συνέχεια
αναγκαστήκατε να ανακαλέσετε τα λεγόµενά σας. Την τελευταία
φορά που µιλήσαµε µου είπατε ότι λεπτοσπείρωση, δηλαδή πυ-
ρετός των ποντικών, υπήρχε και πριν από τις πληµµύρες. Έχουν
πια σηµειωθεί θανατηφόρα κρούσµατα λεπτοσπείρωσης, κυρία
Αγαπηδάκη. Και θέλω να τοποθετηθείτε. Θα µας πείτε ότι αυτό
συνέβαινε και πριν; Ήδη, δηλαδή, να αποδεχθούµε ότι θα πεθαί-
νει ο κόσµος το 2023 από λεπτοσπείρωση; Γιατί έχει αφεθεί η
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Θεσσαλία και η περιοχή της Μαγνησίας και του Βόλου στην κα-
τάσταση που έχει αφεθεί; Γιατί υπάρχει η µία υγειονοµική βόµβα
µετά την άλλη να σκάνε µε πρόσφατη την υγειονοµική βόµβα του
ΧΑΔΑ; 

Τι κάνετε για όλα αυτά; Φέρνετε ένα νοµοσχέδιο όπως τα άλλα
µε το οποίο παρατείνετε την ισχύ συµβάσεων εργασίας ανθρώ-
πων που τους συντηρείτε σε κατάσταση οµηρίας, που τους αρ-
νείστε την αναγνώριση ότι πληρούν και εκπληρώνουν πάγιες και
διαρκείς ανάγκες των υπηρεσιών τους. Τους αρνείστε δηλαδή,
την πραγµατικότητα την οποία ζουν και υπηρετούν. Τους αντιµε-
τωπίζετε ως είλωτές σας. 

Θα σας διαβάσω µόνο τους τίτλους του νοµοσχεδίου, που φέ-
ρατε για να δείτε τι εικόνα του κράτους δίνετε. 

Άρθρο 3: «Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας του κορωνοϊού και την προστασία δηµόσιας
υγείας». 

Άρθρο 4: «Δηµόσιες συµβάσεις για τη διάθεση εµβολίων του
κορωνοϊού». Πάλι παράταση. 

Άρθρο 5: «Παράταση ισχύος της δυνατότητας υπέρβασης της
σαρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας διάρκειας εργασίας των ιατρών
των νοσοκοµείων και µονάδων πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας». 

Άρθρο 6: «Παράταση παραµονής ειδικευόµενων νοσηλευτών».
Γιατί τους βασανίζετε; Μονιµοποιείστε το προσωπικό. 

Άρθρο 7: «Αποζηµίωση µετακινούµενου προσωπικού». 
Άρθρο 8: «Παράταση συµβάσεων εργασίας προσωπικού

COVID 19». 
Άρθρο 9: «Παράταση συµβάσεων προσωπικού που υπηρετεί

µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου στη Γε-
νική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας». 

Άρθρο 10: «Ανανέωση συµβάσεων εργασίας προσωπικού ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου της Γενικής Γραµµατείας Απο-
κατάστασης Φυσικών Καταστροφών». 

Άρθρο 14: «Παράταση θητείας διοικήσεων νοσοκοµείων». 
Άρθρο 15: «Παράταση ισχύος συµβάσεων για την κάλυψη

έκτακτων αναγκών στο Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων».
Είναι πρωτεύουσα της Ηπείρου τα Ιωάννινα. Η µεγαλύτερη πόλη.
Με παράταση ισχύος συµβάσεων για την κάλυψη έκτακτων αναγ-
κών τη βγάζετε για το νοσοκοµείο και για τους πολίτες; 

Άρθρο 16: «Παράταση συµβάσεων του Εθνικού Κέντρου Αιµο-
δοσίας». 

Άρθρο 17: «Ρυθµίσεις ζητηµάτων δαπανών νοσοκοµείων».
Πάλι παρατάσεις. 

Άρθρο 22: «Ρυθµίσεις για το προσωπικό ανωτάτων εκπαιδευ-
τικών ιδρυµάτων». Παράταση το άρθρο 24: «Μεταβατική ρύθµιση
των παρεκκλίσεων της εκτός σχεδίου δόµησης». Παράταση συµ-
βάσεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου στο «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΕΣΤΙΒΑΛ
Α.Ε.» 

Άρθρο 26: «Παράταση συµβάσεων εργασίας επικουρικού προ-
σωπικού προνοιακών φορέων». 

Άρθρο 27: «Παράταση συµβάσεων προσωπικού ορισµένου
χρόνου στην ανώνυµη εταιρεία ΗΔΙΚΑ». Φέρνετε και δύο τροπο-
λογίες πάλι µε παρατάσεις. Τα είπα το µεσηµέρι στον κ. Γεωρ-
γιάδη. 

Καταλαβαίνετε την εικόνα που δηµιουργεί αυτή η νοµοθέτηση;
Δηµιουργεί την εικόνα της απόλυτης ανασφάλειας στον πολίτη.
Δεν υπάρχει τίποτα µόνιµο, τίποτα σταθερό, τίποτα σίγουρο.
Είναι όλα στον αέρα. Πρέπει να κάνει το σταυρό του ο κόσµος
που ζει, που δεν πέφτει το στέγαστρο του ΟΑΚΑ πάνω στο κε-
φάλι του σε µια συναυλία, που δεν συγκρούστηκαν τα τρένα στη
δική του διαδροµή. Που δεν πνίγηκε όποιος δεν πνίγηκε, που δεν
κάηκε όποιος δεν κάηκε. Πρέπει όλοι να κάνουν το σταυρό τους
που ζουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρία Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.

Εµπνέετε την ανασφάλεια και την ίδια ώρα παραπέµπετε για
την ασφάλεια και την ασφάλιση στις ασφαλιστικές εταιρείες. Και
την ίδια ώρα βγαίνει σήµερα ο Άρειος Πάγος και λέει «ούτε οι
ασφαλιστικές εταιρείες θα σε καλύπτουν αν σου κλέψουν το αυ-

τοκίνητο σε χώρο όπου δεν ήταν επαρκής η ασφάλεια». Εσείς
είστε οι ιεροκήρυκες της ασφάλειας και έχετε καταφέρει να εν-
σταλάξετε τόση ανασφάλεια στον κόσµο. 

Η δική µας άποψη και για το κράτος και για τη δηµόσια διοί-
κηση και για τη δηµόσια υγεία είναι ότι θα πρέπει όλα αυτά να
ερείδονται σε δοµές σταθερές, που θα είναι αποτέλεσµα µελέτης
όχι εµβαλωµατικής νοµοθέτησης που θα είναι αποτέλεσµα πραγ-
µατικής έγνοιας για τον κόσµο. Αυτή η έγνοια -σας το έχω πει κι
άλλες φορές- δεν αναζητείται. Καταζητείται, δυστυχώς στα κυ-
βερνητικά έδρανα. Εµείς θα συνεχίσουµε να είµαστε εκεί. Και η
Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει να είναι η φωνή των πολιτών
που διεκδικούν τα δικαιώµατά τους, όπως το Σύνταγµα τα ορίζει,
όπως το δίκαιο τα εγγυάται και όπως η ίδια και οι ίδιες τα αξί-
ζουν. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τώρα προχωράµε

στις δευτερολογίες των εισηγητών και των ειδικών αγορητών. Ας
ξεκινήσουµε µε πέντε λεπτά και θα υπάρχει ανοχή σε όποιον
θέλει να µιλήσει λίγο περισσότερο. 

Ξεκινάµε µε τον ειδικό αγορητή της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Μιχαήλ Χουρδάκη. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Είπατε πέντε λεπτά θεωρώντας ότι
έχουν ειπωθεί πολλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δυστυχώς δεν
έχουν ειπωθεί πολλά. Έχουν ειπωθεί πολλά που είναι άσχετα µε
το νοµοσχέδιο.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Και πολλά ίδια. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σε κάθε περίπτωση

δικαιούστε επτά λεπτά για τη δευτερολογία σας. Αν θέλετε θα
σας τα δώσω. Βάζω ενδεικτικά τα πέντε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Αν το µηδενίσετε δεν θα χρειαστώ πα-
ραπάνω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το µηδενίζω.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Έχουν ειπωθεί πολλά. Είπαµε δεν

έχουν απαντηθεί όµως τα περισσότερα. Και αυτά που αφορούν
την κακή νοµοθετική πρακτική και αυτά που αφορούν την εισα-
γωγή άσχετων διατάξεων, βιασύνη, τροπολογίες. Αναφέρθηκε
νωρίτερα από την Πρόεδρο ότι θα µπορούσαµε υπό προϋποθέ-
σεις να είµαστε θετικοί σε κάποια άρθρα τροπολογιών αν για
αυτά δινόταν η δυνατότητα να ψηφιστούν κατά µόνας. Όταν
όµως µπαίνουν όλα σε ένα σακί τότε δεν µπορούµε να έχουµε
θετική διάθεση ακόµα κι αν θα το θέλαµε. Εµείς είµαστε εδώ για
τον ελληνικό λαό και πρέπει να ζυγίσουµε τι ωφελεί και τι όχι και
δεν µας απασχολεί αυτό που έχετε εσείς στο µυαλό σας σαν πο-
λιτικό κόστος. 

Αναρωτιέµαι -και το πρωί, επίσης, έθεσα ένα τέτοιο θέµα- τι
πρέπει να γίνει, για να σταµατήσουν να έρχονται µε αυτόν τον
τρόπο τροπολογίες και άσχετες διατάξεις. Και ίσως θα έπρεπε
να οµονοήσει η Αντιπολίτευση να µην µπαίνει καν στη συζήτηση
και καθόλου στην ψηφοφορία. 

Σε κάθε περίπτωση, θέλω να το τονίσω, ότι το υπό συζήτηση
νοµοσχέδιο, που δυστυχώς θα ψηφιστεί επειδή υπάρχει η πλει-
οψηφία από την µεριά της Νέας Δηµοκρατίας, έχει παραπλανη-
τικό τίτλο. Συζητούσα µε τον κ. Καζαµία νωρίτερα τι
χαρακτηριστικό έχει και αναφέρει τη λέξη «ποτ πουρί». Είναι, δη-
λαδή, λίγο απ’ όλα. Άρα, θα µπορούσε να λέγεται «τα πάντα όλα
και ολίγη από παρατάσεις», «παράταση, συγχωροχάρτι και ολίγη
από COVID». Να του δώσουµε έτσι και έναν θεατρικό τίτλο. Δεν
έχει, όµως, σε καµµία περίπτωση ούτε στόχευση στη δηµόσια
υγεία, ούτε στόχευση στην προαγωγή υγείας. Το ίδιο ήταν και
τον Ιούλιο. Αυτό είναι το δεύτερο που φέρνει το Υπουργείο
Υγείας. Ελπίζω να µην έχει την ίδια στόχευση και το επόµενο νο-
µοσχέδιο όταν θα έρθει και να έχουµε, πραγµατικά, στόχευση
στη δηµόσια υγεία. 

Νοµίζω ότι θα έχετε πια κατανοήσει ότι δεν έχουµε πανδηµία,
άρα δεν υπάρχει τίποτα που να επιτρέπει το να έχουµε ειδικές
διατάξεις για την πανδηµία.

Αναφέρθηκα πολύ συγκεκριµένα, και απόρησα που ήρθε τώρα
αυτή η διάταξη από την κ. Αγαπηδάκη και από το Υπουργείο συ-
νολικά, για τα µονοκλωνικά αντισώµατα µε αυτόν τον τρόπο,
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κατά παρέκκλιση κάθε εθνικής διάταξης, µε απευθείας ανάθεση
και µε απευθείας συζήτηση µε τη φαρµακευτική εταιρεία, όταν
δεν υπάρχει καµµία τεκµηρίωση που να το δικαιολογεί αυτό. Ανα-
ρωτιέµαι αν έτσι θα εξυπηρετηθούν άλλα συµφέροντα. Ελπίζω
να κάνω λάθος και θα επανέλθω τις επόµενες µέρες, αν χρει-
αστεί. 

Ποιος θα λάβει την απόφαση αποζηµίωσης, κύριε Υπουργέ και
κυρία Αναπληρώτρια Υπουργέ; Θα περάσει από επιτροπή αξιο-
λόγησης; Θα γίνει διαπραγµάτευση για να διαφυλαχθεί το δηµό-
σιο χρήµα; 

Σε ό,τι αφορά τα εµβόλια και αφού ήδη είναι ξεκάθαρο ότι δεν
υπάρχει κανένας λόγος για την υποχρεωτικότητά τους ούτε
στους υγειονοµικούς και δεν συντρέχει κανένας λόγος επειγου-
σών διατάξεων, θέλω να τονίσω ότι εµείς δεν είµαστε θετικοί
στην έκπτωση των κανόνων της επιστήµης, όταν δεν συντρέχουν
ειδικοί λόγοι. Άρα, όλα αυτά που φέρνετε προς συζήτηση και δεν
έχουν τεκµηρίωση, δεν έχουν δικαιολογία και παρόλα αυτά κα-
ταστρατηγούν επιστηµονικούς κανόνες και τεκµηριωµένες πρα-
κτικές, για εµάς είναι κόκκινη γραµµή και θα καταψηφίσουµε γι’
αυτόν το λόγο όλα όσα σχετίζονται µε τη δήθεν πανδηµία. 

Αντί, όµως, να συζητάµε και να αναφερόµαστε µε τιµωρητική
διάθεση για όσους δεν εµβολιαστούν ή για το πώς θα δώσουµε
παρατάσεις στα σχετικά µε τα εµβόλια, θα έπρεπε να συζητάµε
για το πώς θα ενισχύσουµε το δηµόσιο σύστηµα υγείας, πώς θα
επαναφέρουµε το ενδιαφέρον στους υγειονοµικούς να το στε-
λεχώσουν, πώς θα επαναφέρουµε το ενδιαφέρον στο να µην
φεύγουν και να µην τους καταπονούµε και να γίνει ξανά ισχυρό,
δίκαιο και αυτό που αξίζει στον ελληνικό λαό. 

Είχα αναφερθεί και τον Ιούλιο λέγοντας ότι υπάρχουν πάρα
πολλοί που έχουν γνώσεις µέσα στο Κοινοβούλιο. Ξεπέραστε τις
κοµµατικές γραµµές, συστήστε µια επιτροπή, επανασύστασης,
αναβάθµισης, επανεκκίνησης, όπως θέλετε πείτε τη, ώστε να
στοχεύσουµε όλοι σε ένα δίκαιο και πραγµατικά δυνατό σύστηµα
υγείας. 

Δεν πρέπει να ξεχνάµε -και αναφέρθηκε το πρωί στη µεγάλη
απόσταση που χωρίζει πια τις γεννήσεις από τους θανάτους- ότι
αυτό σηµαίνει γήρανση του πληθυσµού και χιλιάδες συµπολίτες
µας που πλέον θα είναι γηριατρικοί ασθενείς και θα πρέπει να
ενισχυθεί και αυτό. Αν δεν θέλουµε τα νοσοκοµεία να καταλή-
ξουν ως πάρκινγκ γηραιών ασθενών, θα πρέπει να τα τονίσουµε,
να τα στελεχώσουµε και να τα βοηθήσουµε. Με αυτόν τον τρόπο
δεν θα έχουµε και ατυχή γεγονότα σαν το σηµερινό στο Καστε-
λόριζο, το οποίο εκτός από ακριτικό και πανέµορφο, δυστυχώς,
τον τελευταίο καιρό είναι και αόρατο. 

Δεν ξέρω αν έχετε παρατηρήσει χάρτες στην τηλεόραση, στις
εφηµερίδες και στον ηλεκτρονικό τύπο, αλλά δεν εµφανίζεται πια
πουθενά το Καστελόριζο. Παλιότερα υπήρχε είτε σε ένα τετρα-
γωνάκι, είτε σε έναν πιο µεγάλο φαρδύ χάρτη. Τα τελευταία δύο-
τρία χρόνια, όµως, δεν θα το βρείτε πουθενά. Δεν ξέρω αν αυτή
είναι στοιχισµένη απόφαση, σχετιζόµενη µε τη διαφαινόµενη
πολύ κακή συµφωνία που προβλέπεται ή αναφέρεται ότι θα γίνει
στο Αιγαίο. Ελπίζω να κάνω λάθος και το Καστελόριζο να επα-
νεµφανιστεί στις οθόνες µας και στις εφηµερίδες µας.

Δεν θέλω να καταχραστώ το χρόνο. Πολύ σύντοµα να πω ότι
θα υπερψηφίσουµε ως Πλεύση Ελευθερίας όλες τις διατάξεις,
που αφορούν παράταση της εργασιακής σχέσης συµπολιτών
µας. Θέλουµε να θεωρούµε και να ελπίζουµε ότι δεν κρύβονται
φωτογραφικές διατάξεις πίσω από αυτό. Όπως θα υπερψηφί-
σουµε και τη διάταξη µε την παράταση των αθλητικών διακρί-
σεων, πάλι, µε την ελπίδα ότι δεν υπάρχει κάποια υστεροβουλία
σε αυτούς που το προτείνουν. Άλλωστε ξέρετε ότι η Πλεύση
Ελευθερίας έχει πολύ µεγάλη ευαισθησία προς τον αθλητισµό.
Ο γνωστός βαλκανιονίκης ο Σπήλιος Ζαχαρόπουλος κοσµούσε
το ψηφοδέλτιο της Πλεύσης Ελευθερίας και είναι πάρα πολύ
κοντά στην Κοινοβουλευτική µας Οµάδα. 

Αναφέρθηκα στην ανάγκη για τη διαφύλαξη των προσωπικών
δεδοµένων. Και θα κλείσω, επειδή αναφέρθηκε από πολλούς συ-
ναδέλφους µετά που το ανέφερα εγώ πρώτη φορά το πρωί, υπο-
γραµµίζοντας την ανάγκη και την αξία της κίτρινης κάρτας. Είτε
αφορά φάρµακα -και σας είπα πώς θα λύσουµε το πρόβληµα µε
τις εξαγωγές φαρµάκων και µε τις ελλείψεις φαρµάκων- είτε

αφορά εµβόλια, είναι υποχρεωτικό να καταφέρουµε να πείσουµε
τους συµπολίτες µας -και τους γιατρούς και τους ασθενείς- να
συµπληρώνουν την κίτρινη κάρτα. 

Διαβάζω, λοιπόν, από τη σελίδα του ΕΟΦ «οι επαγγελµατίες
υγείας έχουν την υποχρέωση» -που δεν το κάνουν δυστυχώς-
«και οι ασθενείς έχουν το δικαίωµα κάθε φορά, που υποψιάζονται
ότι ένα φάρµακο ή εµβόλιο µπορεί να έχει προκαλέσει µια ανε-
πιθύµητη ενέργεια, να την καταχωρούν». Πρέπει να γίνεται αυτό,
καθώς βοηθάει στην επαγρύπνηση της ιατρικής κοινότητας -και
όχι µόνο. Πρέπει όλοι να ξέρουν ότι αυτό γίνεται απολύτως ανώ-
νυµα, ότι βοηθάει στη φαρµακοεπαγρύπνηση και πηγαίνει στην
αντίστοιχη βάση δεδοµένων και της Ευρώπης και του Παγκό-
σµιου Οργανισµού Υγείας και όχι να τιµωρούνται όσοι συνάδελ-
φοι προωθούν τη χρήση της κίτρινης κάρτας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθε-

ρίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το λόγο τώρα έχει

η ειδική αγορήτρια από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νίκης,
κ. Ασπασία Κουρουπάκη. 

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αρχικά, θα ήθελα να επισηµάνω ότι οι βιταµίνες, ναι, δεν θε-

ραπεύουν, ωστόσο ενισχύουν το ανοσοποιητικό σύστηµα, το
οποίο µπορεί ανώδυνα να αντιµετωπίσει οποιαδήποτε ίωση. Η
συσχέτιση του κορωνοϊού µε τα αποτελέσµατά του από τη χρήση
της βιταµίνης D, υπάρχει στη βιβλιογραφία. 

Κύριε Πρόεδρε, κατατέθηκαν χθες τροπολογίες που αφορούν
τα Υπουργεία Εθνικής Άµυνας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών, Υγείας, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης. Διαβάζουµε
στον Κανονισµό της Βουλής των Ελλήνων στο άρθρο 87 για την
κατάθεση τροπολογιών στην παράγραφο 2 ότι αυτές κατατίθεν-
ται, τουλάχιστον, τρεις ηµέρες πριν από την έναρξη της συζήτη-
σης στην Ολοµέλεια. Επίσης, στο άρθρο 88 παράγραφος 3
διαβάζουµε ότι «οι τροπολογίες πρέπει να σχετίζονται µε το
κύριο αντικείµενο του νοµοσχεδίου», οπότε παρακαλώ τον Πρό-
εδρο της Βουλής γι’ αυτές τις άσχετες τροπολογίες που κατα-
τέθηκαν χθες να µας απαντήσει αν τηρείται ή παραβιάζεται ο
Κανονισµός της Βουλής.

Αναµφισβήτητα, η περίοδος της πανδηµίας µάς έκανε όλους
να αναθεωρήσουµε τις αντιλήψεις µας για τη ζωή, τόσο σε προ-
σωπικό όσο και σε κοινωνικοοικονοµικό επίπεδο. Ο φόβος και η
ανασφάλεια τσάκισαν την ψυχική υγεία της κοινωνίας µας. Αρ-
κετές επαγγελµατικές οµάδες συνανθρώπων µας έχασαν τις
δουλειές τους και έπρεπε να ανακαλύψουν ξανά τον τροχό για
την απλή επιβίωσή τους. Οι έµποροι, οι εργαζόµενοι στην
εστίαση και τον τουρισµό, οι καλλιτέχνες, οι ανεµβολίαστοι υγει-
ονοµικοί, που τέθηκαν σε αναστολή καθηκόντων εργασίας, άν-
θρωποι που έζησαν την επαγγελµατική αχρήστευση και τον
υγειονοµικό ρατσισµό, τα ταπεινωτικά πρόστιµα. Διχάσατε την
κοινωνία, χλεύασε τις αξίες µας, ποδοπατήσατε την ανθρώπινη
αξιοπρέπεια, αποστερήσατε το ανθρώπινο αυτεξούσιο, µία ιερή
αξία που χάρισε ο θεός στον άνθρωπο. Και βεβαίως διαλύσατε
άνευ προηγουµένου το Εθνικό Σύστηµα Υγείας για να στρώσετε
το έδαφος για την καθολική επέλαση της ιδιωτικοποίησης των
υπηρεσιών υγείας. 

Μήπως, τουλάχιστον, µε αυτές τις ακατανόητες θυσίες κερδί-
σαµε κάτι; Ζούµε ρεκόρ θανάτων στη χώρα µας την τελευταία
τετραετία. Σας το εξήγησε αναλυτικά ο συνάδελφος της Νίκης
ο κ. Τσιρώνης. Έχει καµµία σοβαρή εξήγηση το Υπουργείο
Υγείας για το ρεκόρ των θανάτων; Μήπως και αυτό θα το απο-
δώσετε στην κλιµατική αλλαγή; Και εδώ απαλλαγή από τις ευθύ-
νες και ακαταδίωκτο; 

Κι έρχεστε τώρα να επαναφέρετε την τυραννική κατάργηση
του ανθρώπινου αυτεξούσιου µέσα από πολλαπλά άρθρα µε το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Την ίδια στιγµή που ο ιός είναι ενδηµικός και όχι πανδηµικός
κι ενώ θα έπρεπε να ανασυνταχθούµε ως κοινωνία, η εξαθλίωση
συνεχίζεται µε το απάνθρωπο και µε όρους δουλείας προς ψή-
φιση νοµοσχέδιο. Τα νοσοκοµεία αιµορραγούν και όσο οι εµβα-
λωµατικές λύσεις που δίνετε συνεχίζονται, οι ασθενείς φτάνουν
µέχρι τον προθάλαµο του χειρουργείου και όχι στο ίδιο το χει-
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ρουργείο. Αυτό, φαίνεται, είναι ένα νέο είδος τουρισµού που
εφευρίσκετε, ο προχειρουργικός τουρισµός. 

Πρέπει να παύσει η υπέρβαση του ωραρίου των εργαζοµένων
στην υγεία. Είναι επιτακτική ανάγκη η άµεση πρόσληψη προσω-
πικού και η µονιµοποίηση των ήδη υπαρχόντων υπαλλήλων όλων
των ειδικοτήτων, ιατρών, νοσηλευτών, τεχνολόγων, βιοεπιστηµό-
νων, προσωπικού του ΕΚΑΒ, σίτισης, φύλαξης, καθαριότητας.
Επιπροσθέτως, είναι ανάγκη η αύξηση των µισθών και η ένταξη
στα βαρέα και ανθυγιεινά όλου του προαναφερόµενου προσω-
πικού, προκειµένου να υπάρξουν ουσιωδώς ανθρώπινες συνθή-
κες βιοπορισµού και να σταµατήσει η φυγή των απογοητευµένων
Ελλήνων στα ξένα και γιατί όχι να προσελκύσουµε πίσω στην πα-
τρίδα µας τους εξαίρετους επιστήµονες που έφυγαν εδώ και
χρόνια. 

Το ΕΣΥ στηρίζεται στο φιλότιµο των υπαλλήλων. Καµµία δρα-
στική λύση δεν έχει δοθεί έως τώρα για την αντιµετώπιση των
αναγκών µε το παρόν σχέδιο νόµου. Αντιθέτως, παρατείνεται την
επιβολή της επίδειξης του πιστοποιητικού εµβολιασµού και της
διενέργειας των rapid tests στους εργαζόµενους στις κλειστές
δοµές κοινωνικής φροντίδας και αυτό, παρά τη δεδοµένη ανα-
ξιοπιστία και των τεστ και των καταγεγραµµένων µη αναστρέψι-
µων παρενεργειών των εµβολίων. 

Όσον αφορά την ενιαία λίστα χειρουργείου, οι γιατροί που θα
επιθυµούν να προωθήσουν τους ασθενείς τους, θα επικαλούνται
επείγοντα ζητήµατα υγείας, µιας και η αξιολόγηση θα γίνεται από
τους ίδιους. Διαφορετικά, ο δυσαρεστηµένος και φοβισµένος
από την αγωνία του ασθενής θα οδηγείται στο ιδιωτικό σύστηµα
υγείας. Εκτός και αν είναι χαµηλού οικονοµικού επιπέδου, οπότε
θα περιµένει υποµονετικά και ένα θαύµα. 

Αναφορικά µε το απάνθρωπο πρόστιµο των 100 ευρώ των ηλι-
κιωµένων οι οποίοι στήριζαν και στηρίζουν τόσα χρόνια το δηµό-
σιο σύστηµα µε τις εισφορές τους, άνθρωποι που µε το πενιχρό
τους εισόδηµα συντηρούν τις οικογένειες των παιδιών τους και
φροντίζουν τα εγγόνια τους και έρχεστε να το στερήσει, δεν πή-
ραµε καµµία απάντηση για την κατάργησή του. Φωνή βοώντος
εν τη ερήµω. 

Καταψηφίζουµε στο παρόν νοµοσχέδιο οποιοδήποτε άρθρο
σχετίζεται µε τη ρύθµιση της πανδηµίας του κορωνοϊού. Υπερ-
ψηφίζουµε τις παρατάσεις συµβάσεων των συναδέλφων µας. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο ειδικός αγορητής

από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών δεν θέλει τον
λόγο για τη δευτερολογία του. 

Συνεχίζουµε µε την ειδική αγορήτρια από την Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Ελληνικής Λύσης, την κ. Μαρία Αθανασίου. 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα αναφερθώ στην τρο-
πολογία 23. Ειδικότερα στην ανωτέρω τροπολογία εµπεριέχεται
ρύθµιση για σύναψη συµβάσεως προµήθειας µονοκλωνικών αν-
τισωµάτων ή λοιπών φαρµάκων έως 30 Ιουνίου 2024 και δεν δι-
ευκρινίζεται µε ποιους θα συνάπτετε τις συµβάσεις και τι κόστος
θα έχουν αυτές. 

Επίσης, πού θα χρησιµοποιηθούν όλα αυτά τα φάρµακα και
όλα αυτά τα εµβόλια που προµηθεύεται η Κυβέρνηση; Από τη
σύναψη τέτοιων συµβάσεων το κράτος χάνει χρήµατα, ενώ οι
ιδιωτικές εταιρείες φαρµάκων πλουτίζουν. Ουσιαστικά, η πολι-
τική της Νέας Δηµοκρατίας ευνοεί και εξυπηρετεί τις ιδιωτικές
εταιρείες φαρµάκων. Πώς εξηγούνται όλα αυτά τα µέτρα ενώ ο
κορωνοϊός έχει φθίνουσα πορεία; Εµβόλια, φάρµακα, µονοκλω-
νικά αντισώµατα, ενώ η επιδηµία έχει υποχωρήσει. 

Οι ανωτέρω διατάξεις χαρακτηρίζονται και ως κατά παρέκ-
κλιση ρυθµίσεις. Οι κατά παρέκκλιση ρυθµίσεις µαζί µε τις εξον-
τωτικές διατάξεις αποτελούν συνηθισµένη τακτική της Νέας
Δηµοκρατίας, ώστε να νοµοθετεί κατ’ εξαίρεση παρατείνοντας
από γενικές ή ειδικές νοµοθετικές ρυθµίσεις. Εν προκειµένω,
κατά παρέκκλιση είναι δυνατή η σύναψη συµβάσεων προµήθειας
φαρµάκων µε διαπραγµάτευση χωρίς διαχείριση. Έτσι θα γίνον-
ται οι διαπραγµατεύσεις µε συγκεκριµένες ιδιωτικές εταιρείες,
χωρίς διαγωνισµό ή οποιαδήποτε άλλη νόµιµη διαδικασία, δη-
λαδή εξυπηρέτηση συγκεκριµένων ιδιωτικών συµφερόντων. 

Η Κυβέρνηση συνεχίζει να σπαταλά χρήµατα για τον κορω-
νοϊό, ενώ η πανδηµία έχει φθίνουσα τάση. Αξιοπρόσεκτο είναι ότι

οι συµβάσεις που θα συναφθούν µπορούν να συναφθούν έως
τον Ιούλιο του 2024, δηλαδή µέχρι του χρόνου το καλοκαίρι. Όλα
αυτά βαρύνουν το δηµόσιο ταµείο. 

Η παρούσα τροπολογία είναι ακόµα µία επιβαρυντική και κο-
στοβόρα τροπολογία για το δηµόσιο ταµείο, αφού σε αυτή προ-
βλέπεται η σύναψη συµβάσεων για προµήθεια φαρµάκων. 

Τέλος, παρατείνετε συµβάσεις µίσθωσης έργου για την κά-
λυψη αναγκών του ΕΦΚΑ. Πράγµατι, ο φόρτος εργασίας του
ΕΦΚΑ είναι µεγάλος και οι διαδικασίες απονοµής συντάξεων κα-
θυστερούν. Πρέπει να δοθεί µια µόνιµη λύση στις καθυστερήσεις
του ΕΦΚΑ και όχι να παρατείνονται συνεχώς εν ισχύ συµβάσεις.
Η λύση θα ήταν να προσληφθεί µόνιµο προσωπικό. Εµείς ως Ελ-
ληνική Λύση αυτή την τροπολογία την καταψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας ο κ.
Λαµπρούλης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Οδεύουµε προς τη λήξη της συζήτησης του εν λόγω νοµοσχε-
δίου. Ως κόµµα και στις επιτροπές τοποθετηθήκαµε και αναλυ-
τικά επί των άρθρων, αλλά και καταθέτοντας προτάσεις,
αναδεικνύοντας, αν θέλετε, και ζητήµατα σχετικά µε τα ζητήµατα
που θίγει το νοµοσχέδιο µέσω των άρθρων και των ρυθµίσεων
που προωθούνται. 

Έτσι, λοιπόν, συνοψίζοντας όλες αυτές οι ρυθµίσεις συνολικά
είναι δοκιµασµένες. Η εφαρµογή τους έχει συµβάλει, όµως, στη
διαµόρφωση αυτού του άθλιου δηµόσιου συστήµατος υγείας,
απορρέουν ακριβώς από την πολιτική του κόστους-οφέλους που
όλοι σας -όλα τα κόµµατα, όλες οι κυβερνήσεις έως τώρα- έχετε
ως ευαγγέλιο, παράλληλα της ενίσχυσης της ατοµικής ευθύνης
των ασθενών, της πιστής υλοποίησης των αντιλαϊκών δηµοσιο-
νοµικών στόχων και της πολιτικής που τροφοδοτεί µε πελάτες
τους επιχειρηµατίες της υγείας, αλλά και στη βαθύτερη προσαρ-
µογή της λειτουργίας των δηµόσιων µονάδων υγείας, µε κριτήρια
επιχειρηµατικότητας. Είναι µια πολιτική την οποία όλα τα κόµ-
µατα υπηρετείτε και είναι η βασική αιτία που το δηµόσιο σύστηµα
υγείας ασφυκτιά και πολλά τµήµατα και εργαστήρια νοσοκο-
µείων βρίσκονται στα πρόθυρα της κατάρρευσης.

Ακριβώς η καταψήφιση επί της αρχής του νοµοσχεδίου, έχει
ως κριτήριο, πέραν των άλλων που τοποθετούµαστε αρνητικά,
ακριβώς αυτόν τον προσανατολισµό του και την ένταξή του στην
αντιλαϊκή πολιτική που εφαρµόζει και η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, σε συνέχεια φυσικά όλων των προηγούµενων κυβερ-
νήσεων. 

Βέβαια, σε ορισµένα άρθρα που δεν γίνεται και καµµία φιλο-
λαϊκή κοσµογονία τοποθετούµαστε θετικά, γιατί αφορούν είτε
κάποιες οµάδες εργαζοµένων, που θα έχουν µία ολιγόµηνη πα-
ράταση της εργασίας τους ή αφορούν ασθενείς οι οποίοι θα
έχουν µια ελάχιστη προστασία. 

Περνάω, κύριε Πρόεδρε, στις τροπολογίες. Δεν θα αναφερθώ
πάλι στα γνωστά παράπονα, που εκφράζουν όλα τα κόµµατα, αν
θέλετε, για τον τρόπο µε τον οποίο έρχονται οι τροπολογίες, που
στην ουσία αλλοιώνεται η ψήφος στα συγκεκριµένα άρθρα των
τροπολογιών, αφού µας εξαναγκάζετε να ψηφίζουµε στο σύνολο
την τροπολογία, ψήφος η οποία αποτυπώνεται και στα άρθρο
των τροπολογιών. 

Όπως και να έχει, ξεκινάω µε την τροπολογία µε αριθµό 23/3
του Υπουργείου Υγείας, τα ζητήµατα, δηλαδή, για τα µονοκλω-
νικά. Είναι αναγκαία τα φάρµακα; Ναι, φυσικά, δεν χωράει συζή-
τηση. Όµως, -αναφέρεται και µέσα- δεν υπάρχει δυνατότητα
ελέγχου της διαδικασίας προµήθειας. Και µάλιστα είναι και αντι-
φατικό ότι αν δεν εγκρίνει η Ενιαία Αρχή Προµηθειών, τι θα γίνει
µε την επείγουσα ανάγκη προµήθειας των φαρµάκων αυτών που
επικαλείται η συγκεκριµένη ρύθµιση; Και τρίτον, γιατί χωρίς δια-
κήρυξη αλλά απευθείας διαπραγµάτευση; Στη βάση αυτών, εάν
ήταν µόνο του το άρθρο, εµείς θα ψηφίζαµε «παρών». 

Αναφορικά µε το άρθρο 2 της ίδιας τροπολογίας, που αφορά
την παράταση των συµβάσεων µίσθωσης έργου των εργαζοµέ-
νων στον ΕΦΚΑ, θα ψηφίζαµε -αν ήταν χώρια- «παρών». Άρα, συ-
νολικά στην τροπολογία ψηφίζουµε «παρών». Άποψή µας είναι
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και για τον ΕΦΚΑ ότι θα έπρεπε να υπάρχουν προσλήψεις µόνι-
µου προσωπικού µε σταθερή σχέση εργασίας, γιατί ο ΕΦΚΑ µπο-
ρεί να επικαλείται ή ακούσαµε και τον κύριο Υπουργό, τον κ.
Γεωργιάδη να λέει ότι συνάθροισαν αυτές τις συµβάσεις προκει-
µένου να αντιµετωπιστούν τα οξυµένα προβλήµατα και να διεκ-
περαιωθούν οι συντάξεις που καθυστερούσαν, αλλά ο ΕΦΚΑ -µε
συγχωρείτε πάρα πολύ- έχει τεράστια προβλήµατα και σε προ-
σωπικό. Μην το ανοίξουµε αυτό το θέµα. Άρα, σε αυτή την τρο-
πολογία στο σύνολο θα ψηφίσουµε «παρών».

Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 24 και ειδικό 4,
το πρώτο άρθρο θα το καταψηφίζαµε αν ήταν µόνο του. Είναι η
πολλοστή φορά, δεύτερη µέσα σε -αν δεν κάνω λάθος- τρεις
µήνες που έρχεται νέα παράταση. Από τον Νοέµβριο να θυµί-
σουµε στο ναυπηγείο δουλεύει ο ιδιώτης, παρ’ όλο που εκκρεµεί
απόφαση περί της πτώχευσης για να περάσει στα χέρια κ.λπ.. Τι
γίνεται τώρα; Αυτός έχει εργολαβίες, κάνει τη δουλειά του, πα-
ράλληλα τρέχει και η σύµβαση για το ναυτικό µας και το κράτος
πληρώνει τους εργαζόµενους, τα ασφαλιστικά ταµεία κ.λπ.. Πού
είναι τώρα οι Υπουργοί να µας απαντήσουν; Τι θα γίνει; Λήγουν
οι συµβάσεις αυτών των εργαζοµένων. Γιατί επικαλείται στη νέα
παράταση -άκουσα και τον Υπουργό- την πληρωµή των εργαζο-
µένων, τη σύµβαση για το ναυτικό. Όλα αυτά καλά, όµως ποια η
προοπτική αυτών των εργαζοµένων; Εδώ αναφέρεται ότι λήγουν
οι συµβάσεις, άρα θα πεταχτούν στην ανεργία; Απολύονται; Θα
µας απαντήσετε; Θα τους αναλάβει ο συγκεκριµένος ιδιώτης που
έχει ή που θα αναλάβει τη λειτουργία των ναυπηγείων; Εδώ θέλει
µια απάντηση. Φυσικά και οι εργαζόµενοι είναι σε αναστάτωση
και θέλουν να µάθουν το τι µέλλει γενέσθαι. Οσονούπω τελειώνει
σε δύο µήνες. Θα πρέπει να απολυθούν προφανώς. Περιµένουν
µια απάντηση σε αυτό. Δεν γίνεται να περνάνε έτσι. Πρέπει να
απαντήσετε, ανεξάρτητα αν είστε του Υπουργείου Υγείας, αλλά
βάζετε την υπογραφή σας. Συνεννοηθείτε µε τον κ. Θεοχάρη να
σας πει, αν οι ερωτήσεις αυτές που κάνουµε ή να σας πει τις
απαντήσεις στις ερωτήσεις που κάνουµε και να µας τις µεταφέ-
ρετε ή ας έρθει ο κ. Θεοχάρης εδώ να απαντήσει. Δεν γίνεται
έτσι.

Το δεύτερο άρθρο αφορά τις µειώσεις ΦΠΑ κ.λπ.. Εµείς λέµε
ότι είναι µέτρα στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών αντοχών της οι-
κονοµίας. Δεν προσφέρουν -γιατί άκουσα και τις αιτιάσεις- καµ-
µία ουσιαστική ανακούφιση στους πληττόµενους
αγροτοπαραγωγούς. Ακούσαµε για τα τρακτέρ, το σιλό, τις αντ-
λίες, τα µηχανήµατα που ο ΦΠΑ από 24% θα πάει στο 13%, εξαι-
ρώντας ρητά τα εξαρτήµατα αυτών από τη ρύθµιση. Πρόκειται
για εµπαιγµό, κοροϊδία στους αγρότες, που είναι εκτεθειµένοι

στο τεράστιο κόστος παραγωγής και απροστάτευτοι στις συνέ-
πειες των καταστροφών. Ειλικρινά το λέµε και το έχουµε κατα-
θέσει και µε προτάσεις νόµων, µε τροπολογίες, το διεκδικούν οι
ίδιοι οι αγρότες χρόνια τώρα, µια σειρά από αιτήµατα που έχουν
να κάνουν αφ’ ενός µεν µε στόχο την ανακούφιση τους και κατ’
επέκταση της µείωσης του κόστους παραγωγής των καλλιερ-
γειών, των αγροτικών προϊόντων που παράγουν. Και λέµε, για
παράδειγµα, γιατί δεν καταργείτε το ΦΠΑ στα είδη λαϊκής κατα-
νάλωσης; Καταργείστε το ΦΠΑ. Έχουµε καταθέσει και τροπολο-
γίες, έχουµε καταθέσει και προτάσεις νόµου και πάει λέγοντας.
Το διεκδικούν εκατοντάδες σωµατεία, οµοσπονδίες κ.λπ..

Επίσης, µείωση του κόστους παραγωγής των αγροτών, αφο-
ρολόγητο πετρέλαιο, µείωση και πλαφόν στην τιµή του ηλεκτρι-
κού ρεύµατος, κατάργηση του χαρατσιού των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, κατοχύρωση εγγυηµένων τιµών που να εξα-
σφαλίζουν εισόδηµα επιβίωσης από βιοπαλαιστές αγρότες. Τα
γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, διότι διατελέσατε και εσείς Υπουρ-
γός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τα γνωρίζω, αλλά
είναι άσχετο από την τροπολογία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δεν είναι άσχετα. Θα µπορούσε µε αυτόν τον τρόπο, καταργών-
τας τον ΦΠΑ για παράδειγµα, αφ’ ενός µεν για το σύνολο του
λαού και των λαϊκών στρωµάτων -καταργώντας εννοώ το ΦΠΑ-
να εξασφαλίσει µια ελάφρυνση και από την άλλη µεριά για τους
ίδιους τους αγρότες φυσικά που είναι και αυτοί πελάτες -να το
πούµε έτσι- του σουπερµάρκετ κ.λπ..

Όσον αφορά το ΦΠΑ, στους µεγαλοαγρότες επιστρέφεται.
Άλλοι πληρώνουν ή δεν πληρώνουν και άλλοι έχουν το πρόβληµα
της επιβίωσης. Άρα, λοιπόν, τα µέτρα αυτά είναι κοροϊδία. Δεν
πρόκειται να βοηθήσουν τους αγροτοπαραγωγούς, όπως ειπώ-
θηκε από τους Υπουργούς και γι’ αυτό εµείς θα ψηφίσουµε
«παρών».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει για ένα
λεπτό τον λόγο ο κύριος Υπουργός για µια νοµοτεχνική βελ-
τίωση.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κύριε Πρόεδρε,
καταθέτω ένα έγγραφο µε νοµοτεχνικές βελτιώσεις για ενηµέ-
ρωση των συναδέλφων.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδης

καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Πείτε µας. Να µας πει, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ας διανεµηθεί. Έχει
µετά και οµιλία. Αν πρέπει να πει κάτι, θα το πει. Έτσι κι αλλιώς
εκκρεµεί η οµιλία του.

Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής κ. Ιωάννη Τσίµαρη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, αγα-
πητοί συνάδελφοι, θα τοποθετηθώ για τις τροπολογίες που
έχουν κατατεθεί. Στην τροπολογία µε γενικό αριθµό 23 και ειδικό
3 για τα µονοκλωνικά θα ψηφίσουµε θετικά, καθώς και στις πα-
ρατάσεις των συµβάσεων για την κάλυψη αναγκών του ηλεκτρο-
νικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης.

Όσον αφορά την παράταση για την ολοκλήρωση -όπως λέει
εδώ- του προγράµµατος ναυπήγησης του ταχέως περιπολικού
κατευθυνόµενων βληµάτων υποπλοίαρχος «Βλαχάκος», θέλουµε
να επισηµάνουµε ότι πρέπει επιτέλους να δοθεί ένα τέλος στο
πρόγραµµα και να παραδοθεί η εν λόγω πυραυλάκατος. Θα πρέ-
πει να εγγυηθεί το ΓΕΕΘΑ ότι δεν θα απαιτηθεί άλλη παράταση
και επιπλέον χρηµατοδότηση µέχρι την ολοκλήρωση της ναυπή-
γησης. Γιατί µε τον όρο «ολοκλήρωση του προγράµµατος ναυ-
πήγησης» που έθεσε στον τίτλο του το παρόν άρθρο σηµαίνει
ότι υποχρεούται να τηρήσει τη λήψη της υπ’ όψιν παράτασης και
να υπάρξει ολοκλήρωση του προγράµµατος. Το ερώτηµα που
θέτουµε είναι αν την 1η Ιανουαρίου του 2024 δεν έχουν ολοκλη-
ρωθεί οι εργασίες επί της έβδοµης τορπιλακάτου, πώς σχεδιάζει
η Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει την κατάσταση αυτή; Σχεδιάζει
πάλι να υπογράψει νέα σύµβαση;

Όσον αφορά το άρθρο του τοµέα οικονοµικών, θα πούµε ότι
είµαστε θετικοί στη µείωση στο 13% του ΦΠΑ που χρησιµοποιεί-
ται στη γεωργία, κτηνοτροφία και δασοκοµία, προφανώς για τη
στήριξη, κυρίως, των αγροτών, γιατί έχουµε µεγάλες καταστρο-
φές της παραγωγής από τις περιβαλλοντικές καταστροφές από
τις πυρκαγιές και τις πληµµύρες. Όπως βλέπουµε και θετικά το
δεύτερο σκαλοπάτι στον συντελεστή του 4%. Βέβαια θα πρέπει
να σας υπενθυµίσουµε την πρότασή µας για στοχευµένη µετα-
φορά των τροφίµων στον υπερµειωµένο συντελεστή για την προ-
στασία της αγοραστικής δύναµης των πολιτών, αλλά και την
παράταση του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ στον τουρισµό, την
εστίαση και τις µεταφορές, αφού αυτό δεν περιλαµβάνεται στο
προσχέδιο του προϋπολογισµού του 2024.

Αγαπητοί συνάδελφοι, παρ’ όλο που στα περισσότερα άρθρα
του νοµοσχεδίου εµείς θα ψηφίσουµε «ναι» και θα είµαστε θετι-
κοί, επί της αρχής θα καταψηφίσουµε, γιατί έχουµε µια διαφο-
ρετική φιλοσοφία, έχουµε µια διαφορετική στόχευση. Η
στόχευση την οποία εµείς έχουµε για βελτίωση, αναβάθµιση του
συστήµατος υγείας για την πραγµατική του µεταρρύθµιση, δεν
αναδεικνύεται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Ευελπιστούµε στο προ-
σεχές µέλλον να υλοποιήσετε τις υποσχέσεις σας για πραγµατι-
κές µεταρρυθµίσεις. Θα είµαστε εδώ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Ανδρέας Πα-

ναγιωτόπουλος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα την κ. Ράπτη να λέει: «Καµαρώνουµε για την Μπελαρά,

γιατί κρατάει υψηλά τη σηµαία της Ελλάδος». Και εµείς καµαρώ-
νουµε και χειροκροτούµε. 

Αλλά δεν καµαρώνουµε, όµως τη σηµαία στη Θεσσαλία γιατί
είναι λασπωµένη και δεν κυµατίζει. Δεν καµαρώνουµε την ελλη-
νική σηµαία στον Έβρο γιατί κάηκε. Δεν καµαρώνουµε την ελλη-
νική σηµαία στην Εύβοια, στη Ρόδο. Δεν καµαρώνουµε την
ελληνική σηµαία, που να προστατεύει το παιδί του Καστελόριζου
και να µην περιθάλπεται υπό την τουρκική σηµαία, λοιπόν. 

Και ήθελα εδώ να κάνω και µια επισήµανση στον κ. Βελόπουλο.
Ο Ελληνισµός και ο πατριωτισµός, η ορθοδοξία δεν κινδυνεύουν
ούτε από τους Τούρκους ούτε από τους µουσουλµάνους ούτε
από αυτούς που αποκαλεί λαθροµετανάστες. Κινδυνεύουν από

την ανυπαρξία ελληνικού κράτους, από την ανυπαρξία υποδο-
µών, από την ανυπαρξία κράτους πρόνοιας, από την κοροϊδία και
από το κλέψιµο ηµών των Ελλήνων υποθάλπεται ο Ελληνισµός. 

Δεν συνεχίζω, όµως, άλλο γιατί πέρασε η ώρα.
Θέλω να πω οµολογήθηκε τελικά ότι η ενιαία λίστα χειρουρ-

γείων, διότι παιδεύουµε από τα προχτές τον κ. Θεµιστοκλέους να
το πει, ότι είναι πανελλαδική τελικά. Δεν µπορούµε σε αυτό να
συµφωνήσουµε, παρά τα χειρουργεία που θα λειτουργήσουν και
θα οµαλοποιηθεί η κατάσταση µόνο εάν γίνουν προσλήψεις, µόνο
εάν λειτουργήσουν στο 100% οι χειρουργικές κλίνες. Με 40% κλει-
στές τις χειρουργικές κλίνες σε ένα νοσοκοµείο δεν πρόκειται να
δούµε άσπρη µέρα, ό,τι και να κάνουµε µε τις λίστες.

Είχα κάνει και µία επισήµανση, κύριε Υπουργέ αν θυµάστε για
τα απογευµατινά χειρουργεία, που νοµοθετήθηκαν πέρσι. Δεν
έχει λειτουργήσει αυτό. Αλλά αν λειτουργήσει θα είναι στην ενι-
αία λίστα; Θα έχουµε δύο κατηγορίες ασθενών; Αυτών που πλη-
ρώνουν και αυτών που δεν πληρώνουν; Είναι προς διερεύνηση
και προβληµατισµό δικό σας. 

Βγαίνοντας νωρίτερα έξω στον καφέ, είδα όλα τα κανάλια, το
«MEGA», τον «ALPHA», όλα να δείχνουν νοσοκοµεία µε προβλή-
µατα. Στη Μυτιλήνη λέει στάζει ούρα η οροφή πάνω στον κόσµο.
Έδειχναν χηµειοθεραπευτικά τµήµατα τα οποία κολυµπάνε στο
νερό και στις βρωµιές. Και άλλα, ένα σωρό απερίγραπτα, µε βα-
σικότερο και κυριότερο τα χηµειοθεραπευτικά τµήµατα. Εκεί
είναι η κατάντια της αξιοπρέπειας του ανθρώπου όχι µόνο στα
προβληµατικά νοσοκοµεία, αλλά και σε αυτά που υποτίθεται ότι
δουλεύουν καλά. Και σε εµάς, δεν ξέρω αν έτυχε σε κανέναν -να
µην τύχει ποτέ-, να πάει άνθρωπό του για χηµειοθεραπεία. Χάνει
την αξιοπρέπειά του ο άνθρωπος. Αυτό το βάζω επ’ ευκαιρίας
δοθείσης γενικότερα ως προβληµατισµό για το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας που έχουµε καθ’ ότι ο καρκίνος καλπάζει, σε λίγο ένας
στους τρεις θα έχει καρκίνο και αντιλαµβάνεστε ότι αυτό είναι
ένα κοµµάτι, που θα πρέπει να έχει ξεχωριστή θέση στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Το βάζω ειλικρινά ως προβληµατισµό.

Μου έφυγε ο Υπουργός. Θέλω να του πω το εξής: στο Αγρίνιο
τηλεφωνούσαν οι εργαζόµενοι και είπαν του διοικητή να σταµα-
τήσει το διαγωνισµό αυτόν που κάνει για να πάρει εργολάβο στην
καθαριότητα, στη φύλαξη κ.λπ., διότι το είπε ο Υπουργός, λέει.
Ο Υπουργός, λέει, µπορεί να λέει ό,τι θέλει και αυτές είναι πολι-
τικές κουβέντες της Βουλής, λέει. Εγώ δεν έχω εδώ πέρα στα
χέρια µου τίποτα για να σταµατήσω κανέναν διαγωνισµό. Άρα
µπαίνει ένα σοβαρότατο ζήτηµα. Προχωράνε οι διαγωνισµοί εν
εξελίξει και έχουµε και καινούργιους για την καθαριότητα, για τη
φύλαξη ή βάζουµε τέρµα στη διαδικασία αυτή; Πρέπει να απαν-
τηθεί και η διάθεση έρχεται σε τελική ανάλυση σήµερα. Να το
προβλέψουµε εδώ, να µην το προβλέψουµε; Ποια είναι η πολιτική
σας βούληση; 

Τώρα όσον αφορά τις τροπολογίες, τι να πω. Εδώ ειλικρινά
νιώθουµε τόσο άσχηµα. Πρώτον, δεν µας τις δώσανε. Ψάχνουµε
εκεί, κάτι βρήκαµε. Δεν τα βρήκα όλα. Τουλάχιστον έρχεται η
τροπολογία. Δεν πρέπει να µας την δώσετε, να καταλάβουµε και
να την διαβάσουµε κιόλας; Δεύτερον, µε τον τρόπο που έρχονται
την τελευταία στιγµή δεν υπάρχει κανείς εδώ να απαντήσει. Άντε
να βρεις ότι τούτο, τον εθνικό φορέα ηλεκτρονικού…Φαντάσου
να µην είχα σχέση. Αυτοί που δεν έχουν σχέση δεν µπορούν να
καταλάβουν τι είναι ο ΕΦΚΑ εδώ.

Αυτό µε τα µονοκλωνικά έγινε και την προηγούµενη φορά. το
συζητήσαµε επισταµένα. Τα µονοκλωνικά δεν έχουν να προσφέ-
ρουν τίποτα σήµερα στην καταπολέµηση του κορωνοϊού. Άρα σε
αυτό θα ψηφίσουµε κατά. Όπως και στον ΕΦΚΑ, για τους λογι-
στές, δικηγόρους και όλον αυτόν τον «συρφερτό» που µαζέψατε
εκεί πέρα για να κουκουλώσουν το σύστηµα των εκκρεµών συν-
τάξεων. Γιατί δεν είναι έτσι τόσο ωραία τα πράγµατα εκεί. Εκεί
δίνονται συντάξεις όπου για τον ΟΓΑ αν θέλετε να µάθετε, κύριε
Υπουργέ, οι τέσσερις στους δέκα δεν δικαιούνται σύνταξης και
στην εκκαθάριση εκ των υπαλλήλων και των αρµοδίων του ΕΦΚΑ
θα δείτε ότι θα έρθουν σε τρία ή σε τέσσερα ή σε πέντε χρόνια
να του πουν φέρ’ τα πίσω γιατί τότε δεν δικαιούσαι σύνταξη.

Στο άλλο που φέρνετε τώρα µε τους πλοίαρχους, τους υπο-
πλοίαρχους και τα πολεµικά ναυτικά, είναι µια τροπολογία που
έρχεται και ξανάρχεται για να καλύψουν τις µισθοδοσίες των ερ-
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γαζοµένων σε συνέχεια της συµφωνίας του 2016 ουσιαστικά,
όπου προκύπτουν και ερωτήµατα. Δηλαδή, για τα ναυπηγεία
Ελευσίνας πανηγύριζε η Κυβέρνηση. Ο Άδωνις µάλιστα είχε βγά-
λει και φωτογραφίες εκεί, του είχαν δωρίσει ένα πορτρέτο που
τον είχε πεντάµορφο εκεί, οι εργαζόµενοι, λέει, και είχαν λυθεί
όλα. Συνεχίζουµε να πληρώνουµε; Έως πότε θα πληρώνουµε;
Δεν µπορούµε λοιπόν και σε αυτό να συναινέσουµε όπως αντι-
λαµβάνεστε. Γι’ αυτό θα ψηφίσουµε «παρών» σε αυτό και ελπίζω
να µην ξανάρθουν τέτοια θέµατα ή αν έρχονται τουλάχιστον να
είναι στην ώρα τους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Θεµιστοκλέους για ένα λεπτό.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε.
Τρεις παρατηρήσεις όσον αφορά το ρεπορτάζ, που µεταφέ-

ρατε στην Αίθουσα σχετικά µε την κατάσταση των νοσοκοµείων.
Να πούµε ότι οι κτηριακές εγκαταστάσεις των νοσοκοµείων είναι
πεπαλαιωµένες λόγω και της ηλικίας που έχουν χτιστεί τα νοσο-
κοµεία. Για πρώτη φορά όµως στη χώρα θα δοθεί πάνω από 1
δισεκατοµµύριο στην ανακαίνιση των νοσοκοµείων. Ξαναλέω, το
νούµερο είναι 1 δισεκατοµµύριο. Είναι από το ταµείο ανάκαµψης
και ανθεκτικότητας και από το ΕΣΠΑ για την ανακαίνιση των νο-
σοκοµείων, που ποτέ αυτό δεν είχε γίνει. Σήµερα δεν θέλω να πω
αναλυτικά, αλλά υπήρξαν σηµεία του ρεπορτάζ που έδειχναν
κρεβάτια τα οποία είναι για τον ΟΔΔΗΧ, είναι για καταστροφή.
Δεν ήταν καν στον προαύλιο χώρο του νοσοκοµείου και τα οποία
είναι για καταστροφή, όχι για χρήση. Και µάλιστα ήταν και σε ένα
από τα τµήµατα που εσείς είπατε ότι ήταν το χηµειοθεραπευτικό.
Δεν έχει κάποια σηµασία. Θα απαντηθούν από τους διοικητές
των νοσοκοµείων. 

Η λίστα χειρουργείων, το ξεκαθαρίζω και τώρα, δεν αλλάζει τί-
ποτα από τη διαδικασία, που εσείς ψηφίσατε και φέρατε το 2016
που ήταν ορθή. Απλώς διορθώνουµε µια διαδικασία που ήταν σε
χαρτί και την κάνουµε ψηφιακή. Η λίστα παραµένει στον χει-
ρουργό και παραµένει στο νοσοκοµείο. Σε καµµία περίπτωση δεν
θα ζητήσει από κανέναν πολίτη ασθενή να µεταφερθεί σε άλλη
επαρχία για να χειρουργηθεί. Το ξεκαθαρίζω και τώρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο εισηγητής της

Νέας Δηµοκρατίας έχει τον λόγο, κ. Διονύσιος Ακτύπης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς νοµίζω ότι µε το νοµοσχέδιο δεν θα ασχοληθώ.

Ούτως η άλλως εµείς το ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, το έχουµε
πει αναλυτικά και στις επιτροπές και εδώ. 

Θέλω να αναφερθώ σε ορισµένα ζητήµατα, τα οποία ακούστη-
καν σε αυτήν την Αίθουσα και κυρίως να σταθώ σε ορισµένες το-
ποθετήσεις συναδέλφων, κυρίως της Αντιπολίτευσης.

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι στις επιτροπές καλέσαµε τους φορείς.
Όλοι οι φορείς και η ΠΟΕΔΗΝ -εκτός και αν δεν συµφωνείτε τώρα
µε την ΠΟΕΔΗΝ και είσαστε µόνο µε τη ΟΕΝΓΕ- είδαν θετικά το
νοµοσχέδιο. Τελικά, αποδεικνύεται ότι µάλλον πρέπει να ζείτε σε
ένα δικό σας κόσµο. Έχετε φτιάξει ένα δικό σας κόσµο και δεν
ακούτε τι ακριβώς λέει η κοινωνία έξω η οποία συµφωνεί µε αυτό
το οποίο φέρνουµε. Και σε τελική ανάλυση αυτό το νοµοσχέδιο
δεν είναι το τελικό νοµοσχέδιο, που θα φέρει τις µεταρρυθµίσεις
στην υγεία. Θα ακολουθήσουν και άλλα νοµοσχέδια, τα οποία θα
λύσουν τα ζητήµατα. Αυτό είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο ρυθµίζει
επείγουσες αν θέλετε καταστάσεις που υπάρχουν, για να µπορέ-
σουµε να βελτιώσουµε τον χώρο της υγείας. 

Κύριε Παναγιωτόπουλε, είστε και συνάδελφος και τα λέτε
πάρα πολύ ωραία. Πραγµατικά αν ήσασταν και στην προηγού-
µενη Βουλή θα ήταν ακόµα καλύτερα τα πράγµατα, γιατί τα λέτε
πολύ όµορφα. Αλλά ξέρετε τι συµβαίνει; Νοµίζετε ότι έχετε έρθει
από παρθενογένεση εδώ και εσείς και το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής και ότι τελικά εσείς δεν κυβερνήσατε τη χώρα τα προηγού-
µενα τεσσεράµισι χρόνια.

Να σας πω επί τροχάδην σε τι κατάσταση αφήσατε την υγεία.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τα προ-προηγούµενα.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Όχι, όχι. Μην µου λέτε για τα µνηµόνια

και τα υπόλοιπα.

Ακούστε, καταγγελίες της ΠΟΕΔΗΝ για τις εφηµερίες: Τριτο-
κοσµικές εικόνες νοσοκοµείων σε εµπόλεµη ζώνη. Βλέπουµε φω-
τογραφίες µε πάνω από εκατό ράντζα στους διαδρόµους του
«Αττικόν». Χωρίς χηµειοθεραπεία οι ασθενείς. Το ίδιο κι εδώ. 

Για πάµε να δούµε: Όπως ισχυρίζεται το Προεδρείο της ΠΟΕ-
ΔΗΝ, ασθενείς καταγγέλλουν πως στο «Αττικόν» δεν υπάρχουν
χηµειοθεραπευτικά φάρµακα, µε αποτέλεσµα να αναβάλλονται
προγραµµατισµένα ραντεβού για χηµειοθεραπείες. Επειδή είδα
ότι έχετε ευαισθησία µε τις χηµειοθεραπείες.

Παρακάτω: Την ίδια στιγµή στη ναυαρχίδα του ΕΣΥ -το «Αττι-
κόν» το ξέρετε πολύ καλά, γιατροί είµαστε και οι δύο, είναι ένα
από τα µεγαλύτερα νοσοκοµεία- εδώ και τρία χρόνια είναι χαλα-
σµένος ο µαγνητικός τοµογράφος, µε αποτέλεσµα οι ασθενείς
να είναι αναγκασµένοι να πηγαίνουν είτε σε ιδιωτικά διαγνωστικά
κέντρα, είτε σε άλλα νοσοκοµεία και να κάνουν την εξέτασή τους
πολλές φορές για λίγα ευρώ. Οι αξονικοί τοµογράφοι είναι εκτός
λειτουργίας, λόγω βλάβης.

Αυτά ήταν το 2018. Δεν ήταν το 2015, το 2016, το 2017. Ήταν
το 2018. Είχατε µπροστά σας τέσσερα χρόνια για να τα διορθώ-
σετε. Δεν διορθώσατε, όµως, τίποτα.

Μας εγκαλείτε για το γεγονός ότι όταν ήρθαµε, µε το που ανα-
λάβαµε τη διακυβέρνηση, µας πέτυχε η πανδηµία και βρήκαµε
ένα σύστηµα υγείας ξεχαρβαλωµένο για το οποίο δεν κάνατε τί-
ποτα για να το διορθώσετε και τελικά το διαλύσατε τελείως.
Εµείς προσπαθούσαµε να το συµµαζέψουµε, έχοντας να αντιµε-
τωπίσουµε και µια πανδηµία. Γι’ αυτό νοµίζω ότι δεν είναι σωστό
τουλάχιστον γιατροί, οι οποίοι είναι Βουλευτές, να µιλάνε κατ’
αυτόν τον τρόπο. Αυτό θέλω να σας πω.

Σχετικά µε την Ψυχιατρική Κλινική του Ευαγγελισµού: Καταγ-
γελίες Σιώρα για ράντζα και πληρότητα 200%. 

Επειδή άκουσα και για το παιδάκι το οποίο πήγε απέναντι στην
Τουρκία, σας λέω το εξής: Παιδιά πεθαίνουν περιµένοντας να εγ-
χειριστούν στο Νοσοκοµείο Παίδων «Αγία Σοφία». Δύο παιδιά -
να µην πω ονόµατα- περίµεναν να χειρουργηθούν και δεν
κατάφεραν να χειρουργηθούν γιατί η λίστα ήταν µεγάλη στο
«Αγία Σοφία». Αυτά τα λέω επειδή µας λέγατε ότι δεν υπήρχαν
λίστες τότε κι εσείς είχατε λύσει όλα τα προβλήµατα και οι λίστες
παρουσιάστηκαν σήµερα. 

Δεν θα µιλήσω για το ΠΑΣΟΚ γιατί θα µου πουν ότι το 2009
και το 2010 είχαµε µπει στα µνηµόνια και ήταν δύσκολη περίοδος
τότε: Ραντεβού ένα χρόνο για εγχείρηση καταρράκτη στο
ΠΑΓΝΗ, στις 10-9-2010. Ένας µήνας αναµονή για µια επέµβαση,
στις 5-1-2011.

Θα σας µιλήσω για το 1999 που ούτε µνηµόνια υπήρχαν, ούτε
τίποτα. Κοιτάξτε τι λέει ο επιµελητής µιας ουρολογικής κλινικής:
«Εδώ και έναν χρόνο δανειζόµαστε, χωρίς αντίτιµο, τα µηχανή-
µατα από την εταιρεία που τα εισάγει, µε µόνη υποχρέωση από τη
δική µας πλευρά να αγοράζουµε από αυτή τα αναλώσιµα. Τα µη-
χανήµατα τα έχουµε στη διάθεσή µας µόνο µία ηµέρα την εβδο-
µάδα, όχι όµως και κάθε εβδοµάδα, διότι η εταιρεία τα δανείζει
και σε άλλα νοσοκοµεία της χώρας και υπάρχει περίπτωση να τα
κρατήσει περισσότερο για κάποιο άλλο νοσοκοµείο. Όταν στις κα-
λοκαιρινές διακοπές έκλειναν οι εταιρείες, έκλειναν και τα χει-
ρουργεία. Τα περίφηµα αυτά µηχανήµατα κοστίζουν 7 µε 8
εκατοµµύρια δραχµές, αλλά η διοίκηση του νοσοκοµείου από την
πλευρά της κάνει ό,τι µπορεί, αλλά δεν έχει αρκετά κονδύλια».
Αυτά λέχθησαν το 1999. 

Δεν θέλω να κάνουµε σύγκριση του σήµερα µε το τότε και δεν
νοµίζω ότι περιποιεί τιµή να πούµε ότι οι ευθύνες που µπορεί να
έχουµε και να διορθώσουµε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας είναι να
πούµε τι γινόταν τότε, οπότε εµείς να δικαιολογήσουµε το σή-
µερα. Σε καµµία περίπτωση. Όµως, ξέρετε, είµαστε γιατροί και
έχουµε περάσει µέσα από τα νοσοκοµεία και έχουµε ζήσει το σύ-
στηµα και το πώς το λειτουργούσατε. Λέτε: «εµείς φέραµε το
ΕΣΥ». Ναι, φέρατε το ΕΣΥ, φτιάξατε τα κέντρα υγείας και δεν
είχαν γιατρούς µέσα. Δούλευαν µε αγροτικούς γιατρούς ή µε
φοιτητές ιατρικής. Κάποια στιγµή δεν υπήρχε γιατρός µέσα στα
κέντρα υγείας και σιγά-σιγά άρχισαν να µπαίνουν κάποιοι γενικοί
γιατροί όταν άρχισαν να βγαίνουν στην Ελλάδα και σήµερα
έχουµε κάποιους γιατρούς.

Εποµένως, δεν είναι λογικό να λέµε σήµερα ότι όλα τα κακά

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΓ’ - 4 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4051



4052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

έχουν γίνει επί Νέας Δηµοκρατίας, όταν δεν βρέθηκε και τίποτα
έτοιµο και προσπαθούµε σήµερα να διορθώσουµε όλα αυτά τα
κακώς κείµενα, τα οποία βρέθηκαν επί των ηµερών σας. Αυτά
ήθελα να πω και να σας τα επισηµάνω λιγάκι.

Από την άλλη πλευρά, η κ. Λινού είπε ότι ξυπνούν οι Έλληνες
και φοβούνται µήπως πάνε σε κάποιο άλλο νοσοκοµείο. Επί των
ηµερών σας, κύριε Παναγιωτόπουλε, ήταν πολύ σίγουροι και
ασφαλείς όταν ξεκινούσαν την ηµέρα τους ότι αν θα τους χρει-
αστεί νοσοκοµείο, θα ήταν, όπως σας είπα και προηγουµένως,
στα νοσοκοµεία όλα τέλεια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώνουµε τη
συζήτηση µε την οµιλία του Υπουργού Υγείας κ. Χρυσοχοΐδη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ όλους και όλες τους συναδέλφους και τις συνα-

δέλφισσες για τις παρατηρήσεις τους, ακόµα και αυτούς οι
οποίοι, ως συνήθως, προβάλλουν ισχυρισµούς οι οποίοι πραγ-
µατικά δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Όµως,
αυτός είναι ο διάλογος στη Βουλή και οφείλουµε να στεκόµαστε
εδώ και να απαντάµε.

Ξεκινώντας θα ήθελα να πω πως όλες οι πτέρυγες της Βουλής
περιέγραψαν το Εθνικό Σύστηµα Υγείας περίπου ως µια κόλαση.
Και, µάλιστα, κάποιοι, που έχουν κυβερνήσει και τη χώρα για τε-
τραετίες, πενταετείς ή δεκαετίες περιγράφουν την κόλαση,
χωρίς να επικαλούνται τον παράδεισό τους, όµως. Ας σοβαρευ-
τούµε πιστεύω. Ας µιλήσουµε για ένα σύστηµα υγείας στο οποίο
οι συνάδελφοι, οι φίλοι σας, οι ψηφοφόροι σας, οι ψηφοφόροι
µας, οι φίλοι µας, οι συµπολίτες µας, όλοι νοσηλεύονται σε όλο
το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Μάλιστα, γιατρέ, όπως ξέρετε, οι πιο δύσκολες και ευαίσθητες
επεµβάσεις, όλα τα οικολογικά περιστατικά, τα νευροχειρουρ-
γικά, πολλά πράγµατα δύσκολα γίνονται µόνο στα δηµόσια νο-
σοκοµεία. Τα άλλα τα πιο soft και light γίνονται στα ιδιωτικά.

Άρα τι είναι αυτό το πράγµα διαρκώς όλα τα πολιτικά κόµµατα
να καταριούνται ένα σύστηµα υγείας το οποίο κάθε χρόνο νοση-
λεύει εκατοµµύρια συµπολίτες µας και θεραπεύει προβλήµατα
από αυτά που περιγράψατε εσείς και από αυτά που είδα εγώ
χθες και κατήργησα έναν διοικητή, µέχρι µια σειρά ζητήµατα που
έχουν σχέση µε τη χρηµατοδότηση. Όµως, τι πολιτική είναι αυτή;
Κατάρες σε ένα σύστηµα που καθηµερινά φιλοξενεί δεκάδες χι-
λιάδες Έλληνες και τους θεραπεύει.

Νοµίζω ότι δεν είναι απλώς άδικο, αλλά είναι µια κατηγορία σε
βάρος και των ανθρώπων που εργάζονται εκεί µέσα σκληρά. Κι
εγώ συναντώ κάθε µέρα εργαζόµενους, γιατρούς και νοσηλευ-
τές που δίνουν τον εαυτό τους µέσα σε δύσκολες συνθήκες και
ταυτόχρονα χωρίς να έχουν την ανάλογη οικονοµική αµοιβή που
θα έπρεπε να έχουν.

Πρόκειται µάλιστα για το σύστηµα υγείας το οποίο διαχειρί-
στηκε την πανδηµία την οποία κάποιοι από εσάς την αρνείστε και
κατηγορείτε τις κυβερνήσεις όλου του κόσµου, κατηγορείτε τους
επιστήµονες όλου του κόσµου ότι δεν υπήρξε πανδηµία, ότι δεν
έγινε τίποτε, ότι κακώς εµβολιάστηκαν δισεκατοµµύρια άνθρωποι
στον πλανήτη. Θα έπρεπε να πεθάνουµε για να κάνουµε το χατίρι
κάποιων άλλων. Θα έπρεπε να πεθάνουν εκατοµµύρια άνθρωποι
για να κάνουν το χατίρι κάποιων οι οποίοι αντιλαµβάνονται τον
κόσµο µε θεωρίες συνωµοσίας.

Δόθηκε, λοιπόν, η µάχη και οι άνθρωποι έµειναν ζωντανοί και
η κοινωνία στάθηκε όρθια και υγειονοµικά και κοινωνικά και οι-
κονοµικά. Όλη αυτή την περίοδο, τα δύο χρόνια περίπου της
πανδηµίας, χρηµατοδοτήθηκε η χώρα και η κοινωνία µε τεράστια
ποσά προκειµένου να σταθούµε όρθιοι. Και έγινε αυτό.

Τώρα, για πρώτη φορά, στη διαδροµή µου -εγώ αυτό αντιλαµ-
βάνοµαι και αυτό ξέρω- διατίθενται 1,2 δισεκατοµµύριο ευρώ για
να ανακαινιστούν όλα τα νοσοκοµεία της χώρας και τα κέντρα
υγείας στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης. Έχει ξαναγίνει αυτό
ποτέ; Υπήρξε τέτοια πολιτική; Επίσης, αυτή τη στιγµή διατίθενται
αρκετές εκατοντάδες εκατοµµύρια για να ψηφιοποιηθούν όλες
οι διαδικασίες της υγείας και να µπορέσουν έτσι οι πολίτες να

απολαύσουν υπηρεσίες γρήγορα, αποτελεσµατικά, χωρίς γρα-
φειοκρατία και οι θεραπείες να είναι ακόµα πιο αποτελεσµατι-
κές.

Έχει πολλά προβλήµατα το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που τα
βλέπω εδώ καθηµερινά, που έχω την ευθύνη που µου ανέθεσε ο
Πρωθυπουργός και προς την κατεύθυνση αυτή θέλω να εργα-
στούµε. 

Και σας παρακαλώ, κυρία Κωνσταντοπούλου, επειδή µου απο-
δώσατε κάτι για το οποίο ειλικρινώς εκπλήσσοµαι, ότι εγώ εδώ
στη Βουλή ή έξω µιλάω για τη «ΔΙΑΣ» ή δεν ξέρω για τι άλλο
µιλάω. Ποτέ. 

Από τη µέρα που ανέλαβα Υπουργός Υγείας αυτό είναι το δεύ-
τερο νοµοσχέδιο που φέρνω. Σε λίγες µέρες, είναι θέµα ωρών
µάλλον, θα κατατεθεί και τρίτο νοµοσχέδιο, θα βγει στη διαβού-
λευση για τη δηµιουργία δεκαεπτά µονάδων αυξηµένης φροντί-
δας για τα εγκεφαλικά. Η χώρα δεν έχει δίκτυο, δεν έχει µονάδες
αυξηµένης φροντίδας για να αντιµετωπίσουν εξήντα χιλιάδες εγ-
κεφαλικά που συµβαίνουν κάθε χρόνο. 

Φέραµε στο Υπουργικό Συµβούλιο -και ήδη τρέχουµε- το θέµα
του ΕΚΑΒ και τον εκσυγχρονισµό του και είχαµε µια συζήτηση εδώ
το καλοκαίρι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Θυµάστε που λέγατε
για τους πυροσβέστες και τους στρατιωτικούς και τους οδηγούς;
Σας παρακαλώ πολύ να κάνετε µια έρευνα στις τοπικές κοινωνίες,
να δείτε αυτοί οι άνθρωποι, οι επαγγελµατίες στρατιωτικοί, οδηγοί
τι προσέφεραν στις τοπικές κοινωνίες και πόσο αµβλύνθηκαν τα
προβλήµατα, δεν λύθηκαν πλήρως. Ή οι µηχανές ΕΚΑΒ που στεί-
λαµε στη Σύρο, στη Νάξο και σε διάφορα άλλα νησιά, πόσο άλλα-
ξαν το τοπίο των πρώτων βοηθειών στις περιοχές αυτές. 

Δεύτερο ζήτηµα. Το θέµα που σχετίζεται µε την τροπολογία
για τα αντιϊκά φάρµακα. Έχει έρθει στη Βουλή. Ήρθε πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου από την υπηρεσιακή κυβέρνηση, η
οποία προµηθεύτηκε κατά τη διάρκεια των εκλογών έναν αριθµό
αντιϊκών και ήρθε εδώ και έγινε νόµος, εδώ τον ψηφίσαµε. 

Πολλές χώρες στην Ευρώπη συµµετέχουν στο «JOINT PRO-
CUREMENT». Η Ελλάδα δεν συµµετέχει σε αυτό, αλλά δεν έχει
καµµία σηµασία, η ίδια τιµή είναι των φαρµάκων. Δεν έχει καµµία
διαφορά. Σύµβαση γίνεται, στο Ελεγκτικό Συνέδριο πάει, από την
Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων παίρνει άδεια, δεν υπάρχει κάτι το
οποίο να σκιάζει και να κάνουµε εδώ συζητήσεις τώρα.

Άκουσα την Ελληνική Λύση να λέει ότι δεν χρειάζονται τα αν-
τιϊκά, διότι δεν έχουµε COVID. Κάνετε λάθος. Δυόµισι χιλιάδες
αντιϊκά φάρµακα την εβδοµάδα χρειαζόµαστε, διότι αυτή τη
στιγµή έχουµε µια πολύ µεγάλη αύξηση των κρουσµάτων και,
όπως ξέρετε, αυτά τα φάρµακα τα παίρνουν άνθρωποι οι οποίοι
είναι ευάλωτοι ή είναι από µια ηλικία και πάνω και πραγµατικά,
κατά τους γιατρούς, κατά τον ΠΟΥ, κατά τον ΕΜΑ, τον Ευρω-
παϊκό Οργανισµό Φαρµάκων, πρέπει να χορηγούνται.

Τρίτο ζήτηµα, υπάρχουν µια σειρά από ρυθµίσεις στο νοµο-
σχέδιο που αφορούν την λειτουργία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας, όπως η λίστα χειρουργείου. Σας εξήγησε προηγουµένως
ο κ. Θεµιστοκλέους, ως έµπειρος, γιατρός πώς θα λειτουργήσει
όλη αυτή η υπόθεση. Κυρίως είναι θέµα διαφάνειας και είναι και
θέµα εξυπηρέτησης των πολιτών. 

Και θέλω να σας πω και κάτι ακόµη, επειδή πολλοί προδιαγρά-
φουν την πολιτική µας. Δεν έχουµε σκοπό να επιβαρύνουµε κα-
νέναν πολίτη. Δεν έχουµε σκοπό να πληρώσει ούτε ένα λεπτό του
ευρώ ο πολίτης για την περίθαλψή του. Να τελειώνουµε µε αυτό.
Θα κάνουµε, όµως, ό,τι είναι δυνατόν προκειµένου όλοι να έχουν
πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας, όλοι να είναι ίσοι ενώπιον
αυτού του συστήµατος και βεβαίως όλοι οι άνθρωποι κατά το δυ-
νατόν ανάλογα µε την πάθησή τους να θεραπεύονται. Αυτό δεν
είναι απλά µια δήλωση, είναι µια πολιτική που υπηρετούµε και
θέλουµε να υπηρετήσουµε. 

Είπε κάτι ο κ. Πολάκης εδώ και θέλω να του πω ότι κάνει λάθος
διεύθυνση. Πολλές λάθος διευθύνσεις κάνει, άλλα απόψε έκανε
µια λάθος διεύθυνση και έφυγε. Αναφέροµαι σε αυτό που έχει
σχέση µε την ηλεκτρονική εφαρµογή για τα φάρµακα. Ναι, ανα-
ζητώ εδώ και καιρό τρόπο να έχουµε µια εικόνα καθαρή για το
ποια φάρµακα είναι σε έλλειψη και ποια φάρµακα είναι σε περίσ-
σευµα. Και από τη µέρα που ήρθα εδώ, ανέλαβα το Υπουργείο,
πήρα τρεις φορές αποφάσεις για απαγόρευση εξαγωγών, γιατί
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πρέπει να προστατεύσουµε την υγεία των Ελλήνων πολιτών. Και
τώρα αυτό το επόµενο είναι η διαφάνεια, η γνώση, η πληροφό-
ρηση, η ενηµέρωση και η εξυπηρέτηση των πολιτών. 

Τι εννοώ; Να κάνουµε ένα σύστηµα όπου όλοι οι παράγοντες
του φαρµάκου, δηλαδή ο ΕΟΦ, το Υπουργείο, οι φαρµακαποθή-
κες, η φαρµακοβιοµηχανία, τα φαρµακεία, όλοι θα είναι online
συνδεδεµένοι, έτσι ώστε να ξέρει από τον Υπουργό µέχρι τον πο-
λίτη ποια φάρµακα υπάρχουν, ποια όχι, ποια έχουν ισοδύναµο,
ποια όχι, ποιες δραστικές ουσίες υπάρχουν, ποιες όχι και ποιες
είναι οι επιλογές του πολίτη. Και δεν πληρώσαµε, γι’ αυτό λέω
για τη λάθος διεύθυνση του κ. Πολάκη, ούτε ένα ευρώ ούτε πρό-
κειται να πληρώσουµε ούτε ένα ευρώ για όλα αυτά. Για να τελει-
ώνουµε, λοιπόν και µε αυτό. Και αυτό είναι µια προνοµία που
µπορεί να αποκτήσει σε ένα, ενάµιση µήνα ο Έλληνας πολίτης
να µπορεί µέσα από το κινητό του τηλέφωνο και µια εφαρµογή
να βλέπει αν το φάρµακο του υπάρχει ή αν υπάρχει το ισοδύ-
ναµο. Ποιος διαφωνεί µε αυτό;

Και µια άλλη ακόµα πολύ σηµαντική ρύθµιση που σχετίζεται
µε την αποστολή ακριβών φαρµάκων, των φαρµάκων υψηλού κό-
στους, τα ΦΥΚ όπως λέγονται, από τα φαρµακεία του ΕΟΠΥΥ,
όπου ξεροσταλιάζουν άνθρωποι άρρωστοι έξω από τα φαρµα-
κεία για να πάρουν το φάρµακό τους. Πολλά από αυτά τα φάρ-
µακα είναι πανάκριβα. Πολλά από αυτά τα φάρµακα είναι και
ευαίσθητα, γιατί χρειάζονται ψυγείο, θέλουν ειδικές συσκευα-
σίες. Όλα αυτά, λοιπόν, θα αποστέλλονται στο σπίτι του κάθε πο-
λίτη ή στο νοσοκοµείο ή όπου πρόκειται να κάνει µια θεραπεία,
µια χηµειοθεραπεία. Αυτό θα εφαρµοστεί την 1-1-24 από τον
ΕΟΠΥΥ, έτσι ώστε εκατόν είκοσι περίπου χιλιάδες άνθρωποι να
απαλλαγούν από αυτή την ταλαιπωρία, την οποία υφίστανται και
στην υγεία τους, αλλά και στην αξιοπρέπεια τους.

Και ένα τελευταίο θέµα. Κοιτάξτε. Είχα πει και το πρωί ότι η
πολιτική και οι πολιτικοί υπάρχουν για να υπηρετούν το λαό, την
πατρίδα, τη χώρα, την κοινωνία µέσα από δραστηριότητες και
πράξεις. Δεν υπηρετείται η πατρίδα απλώς και µόνο µε τα λόγια
και τη ρητορική. Και έχω εργαστεί πάρα πολύ, τουλάχιστον στη
µεθόριο, από διάφορες θέσεις για να υπηρετήσω και την ασφά-
λεια της πατρίδας µας και να λύσουµε και κοινωνικά ζητήµατα,
όπως ήταν το µεταναστευτικό. Αναφέρθηκα το πρωί στη Μόρια.
Η Μόρια δεν είναι αστυνοµικό ζήτηµα ούτε ζήτηµα ασφάλειας.
Είναι κοινωνικό ζήτηµα. Χιλιάδες ψυχές διαχειρίζεται κανείς και
εγώ τις διαχειρίστηκα µε µεγάλη ευαισθησία, προκειµένου να
µην αφήσουµε στο δρόµο πάνω από δέκα χιλιάδες ανθρώπους,
οι οποίοι στεγάστηκαν µέσα σε µια εβδοµάδα. Αυτό είναι κοινω-
νικό έργο. Ούτε έργο αστυνοµικό είναι ούτε ασφάλειας έργο,
άµα λέτε αυτό.

Αναφέρεστε στο Καστελόριζο. Γιατί άραγε υπάρχει κανείς εδώ
µέσα που είναι περισσότερο ευαίσθητος για το Καστελόριζο απ’
ότι κάποιοι άλλοι; Γιατί άραγε στο Καστελόριζο δεν υπήρξε
άµεση ανταπόκριση από τις αρµόδιες υπηρεσίες της χώρας, από

το ΕΚΑΒ δηλαδή, από το συντονιστικό κέντρο έτσι ώστε να γίνει
άµεσα αεροδιακοµιδή του παιδιού; Στις 16.02’ υπήρξε κλήση.
Αµέσως έγινε συντονισµός για να σηκωθεί εναέριο µέσο, για να
γίνει αεροδιακοµιδή. Και ο γιατρός ακύρωσε µετά από είκοσι δύο
λεπτά ακριβώς. 

Σε τι συνίσταται η παραµέληση και η αγνόηση ενός παιδιού σε
τόσο ευαίσθητο µέρος; Δεν υπάρχει τέτοια περίπτωση. 

Θέλω να σας πω και κάτι ακόµα. Ελπίζω ότι σε λίγους µήνες -
λέω «ελπίζω», γιατί κινούνται οι διαδικασίες και ελπίζω να µην
έχουµε προβλήµατα διαδικαστικά- η Ελλάδα θα αποκτήσει επτά
βάσεις ελικοπτέρων και αεροπλάνων σε όλη τη χώρα, έτσι ώστε
και η έρευνα - διάσωση από τη µια, που είναι λίγα περιστατικά,
αλλά κυρίως η αεροδιακοµιδή µέσω του ΕΚΑΒ να γίνονται γρή-
γορα, αποτελεσµατικά, ταχύτατα και να φτάνει στην πόρτα του
νοσοκοµείου ένα ελικόπτερο µε τον ασθενή µέσα, τους γιατρούς,
τους πιλότους και όποιους άλλους χρειάζονται, έτσι ώστε να λύ-
σουµε ένα ακόµη µεγάλο ζήτηµα στη χώρα.

Με αυτά τα λόγια θέλω να κλείσω την αποψινή µας συζήτηση. 
Σας ευχαριστώ όλους και όλες. Νοµίζω ότι κάθε φορά που συ-

ζητάµε τα κοινωνικά θέµατα και εµείς αντλούµε απόψεις και προ-
τάσεις και ερεθίσµατα και εσείς βεβαίως ενηµέρωση και
πληροφόρηση για τις θέσεις µας. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19, την ενίσχυση της προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το ηλε-
κτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακίνησης φαρµάκων,
την Ενιαία Λίστα Χειρουργείων και άλλες επείγουσες διατάξεις» 

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Θέλω να επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι οκτώ άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακρο-
τελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορω-
νοϊού COVID-19, την ενίσχυση της προστασίας της δηµόσιας

υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το ηλεκτρονικό σύστηµα πα-
ρακολούθησης της διακίνησης φαρµάκων, την Ενιαία Λίστα Χει-

ρουργείων και άλλες επείγουσες διατάξεις

Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 3 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑ



Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 27 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Υπ Τροπ. 23/3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ Τροπ. 24/4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Υγείας: «Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19, την ενίσχυση της προ-
στασίας της δηµόσιας υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το ηλε-
κτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακίνησης φαρµάκων,
την Ενιαία Λίστα Χειρουργείων και άλλες επείγουσες διατάξεις»
έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας του κορω-
νοϊού COVID-19, την ενίσχυση της προστασίας της δηµόσιας
υγείας και των υπηρεσιών υγείας, το ηλεκτρονικό σύστηµα πα-
ρακολούθησης της διακίνησης φαρµάκων, την Ενιαία Λίστα Χει-
ρουργείων και άλλες επείγουσες διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ

ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 ΚΑΙ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΣΥΝΟΧΗΣ

Άρθρο 3 Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της
δηµοσίας υγείας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 3 ν. 4790/2021
ως προς το τεστ ταχείας ανίχνευσης κορωνοϊού στους υπόχρε-
ους κατάταξης στις Ένοπλες Δυνάµεις

Άρθρο 4 Δηµόσιες συµβάσεις για τη διάθεση εµβολίων κατά
του κορωνοϊού COVID-19 στα εµβολιαστικά κέντρα της Επικρά-
τειας - Τροποποίηση παρ. 1 και 4 άρθρου δωδέκατου ν.
5015/2023

Άρθρο 5 Παράταση ισχύος της δυνατότητας υπέρβασης της
σαρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας διάρκειας εργασίας των ιατρών
των νοσοκοµείων και µονάδων Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας - Τροποποίηση περ. γ) παρ. 4
άρθρου 3                         ν. 4498/2017

Άρθρο 6 Παράταση παραµονής ειδικευόµενων νοσηλευτών
Άρθρο 7 Αποζηµίωση µετακινούµενου ιατρικού προσωπικού,

νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού σε συγκεκριµένες δοµές
υγείας της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας - Τροποποί-
ηση παρ. 1 άρθρου εικοστού και παρ. 1 άρθρου εικοστού πρώ-
του ν. 5015/2023

Άρθρο 8 Παράταση συµβάσεων εργασίας προσωπικού COVID-
19 σε προνοιακούς φορείς

Άρθρο 9 Παράταση συµβάσεων προσωπικού που υπηρετεί µε
σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου στη Γενική
Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας - Τροποποίηση άρθρου 49 ν.
4807/2021

Άρθρο 10 Ανανέωση συµβάσεων εργασίας προσωπικού ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου της Γενικής Γραµµατείας Απο-
κατάστασης Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου Κλιµατικής
Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας

Άρθρο 11 Επείγουσες ρυθµίσεις για την προµήθεια και διά-
θεση µονοκλωνικών αντισωµάτων ή λοιπών φαρµάκων για την
αντιµετώπιση της νόσου COVID-19.

Άρθρο 12 Παράταση ισχύος συµβάσεων µίσθωσης έργου για
την κάλυψη αναγκών του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνι-
κής Ασφάλισης - Τροποποίηση άρθρου 143 ν. 5039/2023

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΗΣ ΔΗΜΟ-

ΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΕΝΙΑΙΑΣ ΛΙΣΤΑΣ ΧΕΙΡΟΥΡΓΕΙΩΝ

ΚΑΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗΣ ΔΙΑΚΙ-
ΝΗΣΗΣ ΦΑΡΜΑΚΩΝ ΣΤΗΝ ΕΓΧΩΡΙΑ ΑΓΟΡΑ

Άρθρο 13 Ενιαία Λίστα Χειρουργείων - Αντικατάσταση άρθρου
58 ν. 4368/2016

Άρθρο 14 Ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακί-
νησης φαρµάκων στην εγχώρια αγορά

Άρθρο 15 Αποστολή κατ’ οίκον φαρµακευτικών ιδιοσκευασµά-
των για θεραπεία σοβαρών ασθενειών

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΩΝ ΥΠΗΡΕ-

ΣΙΩΝ ΥΓΕΙΑΣ
Άρθρο 16 Παράταση θητείας διοικήσεων νοσοκοµείων του

Εθνικού Συστήµατος Υγείας
Άρθρο 17 Παράταση ισχύος συµβάσεων για την κάλυψη έκτα-

κτων αναγκών στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ιωαννί-
νων

Άρθρο 18 Παράταση συµβάσεων του Εθνικού Κέντρου Αιµο-
δοσίας

Άρθρο 19 Ρυθµίσεις ζητηµάτων δαπανών των νοσοκοµείων
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, των Υγειονοµικών Περιφερειών
και των Κέντρων Υγείας

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΑΡΧΗ ΙΑΤΡΙΚΩΣ ΥΠΟΒΟΗΘΟΥ-

ΜΕΝΗΣ ΑΝΑΠΑΡΑΓΩΓΗΣ, ΤΟ ΚΕΝΤΡΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΥΓΕΙ-
ΟΝΟΜΙΚΩΝ ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΩΝ, ΤΗΝ ΕΙΔΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ
ΙΟΝΤΙΖΟΥΣΩΝ ΚΑΙ ΜΗ ΙΟΝΤΙΖΟΥΣΩΝ ΑΚΤΙΝΟΒΟΛΙΩΝ ΚΑΙ ΤΟ
ΕΘΝΙΚΟ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟ ΝΕΟΠΛΑΣΙΩΝ

Άρθρο 20 Εθνική Αρχή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαρα-
γωγής - Τροποποίηση άρθρου 21 ν. 3305/2005

Άρθρο 21 Σύνθεση του Κεντρικού Συµβουλίου Υγειονοµικών
Περιφερειών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6        ν. 3329/2005

Άρθρο 22 Σύνθεση της Ειδικής Επιτροπής Ιοντιζουσών και Μη
Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών - Τροποποίηση περ. 8) παρ. 1 άρθρου
23 ν. 3868/2010

Άρθρο 23 Ανάπτυξη, επεξεργασία και επικαιροποίηση µη-
τρώου ασθενών µε νεοπλασµατικές ασθένειες µέχρι την ολοκλή-
ρωση της αναγκαίας προετοιµασίας για τη λειτουργία του
Εθνικού Ινστιτούτου Νεοπλασιών - Τροποποίηση άρθρου 72 ν.
4975/2022

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡ-

ΓΕΙΩΝ ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ, ΠΕΡΙ-
ΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ, ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ, ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΣΥΝΟΧΗΣ ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΚΑΙ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ
Άρθρο 24 Ρυθµίσεις για το προσωπικό των Ανώτατων Εκπαι-

δευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 426, άρθρου
453, παρ. 2 άρθρου 456 και παρ. 1, 2 και 3 άρθρου 463 ν.
4957/2022

Άρθρο 25 Εισαγωγή αθλητών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
για το ακαδηµαϊκό έτος 2023-2024

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝ-

ΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ
Άρθρο 26 Παράταση - µεταβατική ρύθµιση των παρεκκλίσεων

της εκτός σχεδίου δόµησης - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 40 ν.
4759/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 
Άρθρο 27 Παράταση συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου

ορισµένου χρόνου και συµβάσεων έργου στην εταιρεία «Ελλη-
νικό Φεστιβάλ Α.Ε.» 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΣΥΝΟΧΗΣ ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ
Άρθρο 28 Παράταση συµβάσεων εργασίας επικουρικού προ-

σωπικού προνοιακών φορέων - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 35
ν. 4578/2018

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΨΗΦΙΑΚΗΣ

ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ
Άρθρο   29
Παράταση συµβάσεων προσωπικού ορισµένου χρόνου στην

ανώνυµη εταιρεία Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφά-
λισης Α.Ε. 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ 
Άρθρο 30 Ρυθµίσεις για την ολοκλήρωση του προγράµµατος

ναυπήγησης του Ταχέος Περιπολικού Κατευθυνοµένων Βληµά-
των (ΤΠΚ) υπ’ αρ. 7 (ΥΠΟΠΛΟΙΑΡΧΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ) και για την
κάλυψη επισκευαστικών αναγκών των λοιπών ΤΠΚ τ. ΡΟΥΣΣΕΝ
του Πολεµικού Ναυτικού - Προσθήκη παρ. 19Γ στο στοιχείο Α’
άρθρου 32      ν. 4361/2016

Άρθρο 31 Συντελεστές Φόρου Προστιθέµενης Αξίας - Τροπο-
ποίηση παρ. 1 άρθρου 21, προσθήκη παρ. 55 στο Κεφάλαιο Α και
προσθήκη παρ. 11 στο Κεφάλαιο Β’ του Παραρτήµατος III του
Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 32 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 33 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

1. Σκοπός του Μέρους Β’ είναι η αντιµετώπιση της συνέχισης
της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 και των νέων παραλλα-
γών της, ώστε να ανασχεθεί η περαιτέρω διασπορά του και η αύ-
ξηση των κρουσµάτων και ταυτόχρονα να ενισχυθούν τα
νοσοκοµεία και οι µονάδες πρωτοβάθµιας υγείας του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.). 

2. Σκοπός του Μέρους Γ’ είναι η εύρυθµη και οµαλή λειτουργία
των φορέων και οργανισµών του Υπουργείου Υγείας, καθώς και
του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
για την αντιµετώπιση επειγόντων ζητηµάτων που άπτονται της
δηµόσιας υγείας µε στόχο την καλύτερη δυνατή παροχή υπηρε-
σιών υγείας στους πολίτες, καθώς και των αυξηµένων αναγκών,
που έχουν ανακύψει, λόγω των πρόσφατων φυσικών καταστρο-
φών.

3. Σκοπός του Μέρους Δ’ είναι η διαρκής κάλυψη των ανελα-
στικών αναγκών των προνοιακών φορέων που εποπτεύονται από
το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κατά την πα-
ροχή των κοινωνικής φύσεως υπηρεσιών τους προς τους πλέον
ευάλωτους πολίτες, καθώς και, αφενός, η απρόσκοπτη συνέχιση
των νευραλγικών λειτουργιών τόσο του Ελληνικού Φεστιβάλ Α.Ε.
όσο και της ανώνυµης εταιρείας Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοι-
νωνικής Ασφάλισης Α.Ε. (Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.), φορέα που εποπτεύεται
από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και, αφετέρου, η
πληρέστερη κάλυψη των αναγκών των τµηµάτων των Ανώτατων
Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων σε διδακτικό προσωπικό για την οµαλή
µετάβαση στο νέο θεσµικό πλαίσιο που εισάγει ο ν. 4957/2022
(Α’ 141). Τέλος, σκοπός του εν λόγω Μέρους είναι και η µεταβα-
τικού χαρακτήρα ρύθµιση των παρεκκλίσεων της εκτός σχεδίου
δόµησης.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

1. Αντικείµενο του Μέρους Β’ είναι η παράταση των ισχυουσών
ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού COVID-19 και
την προστασία της δηµόσιας υγείας, για τις δηµόσιες συµβάσεις
για τη διάθεση εµβολίων στα εµβολιαστικά κέντρα της Επικρά-
τειας, για τη δυνατότητα υπέρβασης της σαρανταοκτάωρης
εβδοµαδιαίας διάρκειας εργασίας των ιατρών των νοσοκοµείων
και των µονάδων πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας του Ε.Σ.Υ.,
για την παραµονή ειδικευόµενων νοσηλευτών, η παράταση κα-
ταβολής αποζηµίωσης στο µετακινούµενο ιατρικό, νοσηλευτικό
και λοιπό προσωπικό σε συγκεκριµένες δοµές υγείας της ίδιας
ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας, καθώς και για τις συµβάσεις
προσωπικού µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας και στη

Γενική Γραµµατεία Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών του
Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας.

2. Αντικείµενο του Μέρους Γ’ είναι η σύσταση και λειτουργία
της Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων και του ηλεκτρονικού συστή-
µατος παρακολούθησης διακίνησης φαρµάκων στην εγχώρια
αγορά, η αποστολή κατ’ οίκον φαρµακευτικών ιδιοσκευασµάτων
για θεραπεία σοβαρών ασθενειών, η παράταση θητείας των δι-
οικήσεων των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., η παράταση ισχύος συµ-
βάσεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών στο Πανεπιστηµιακό
Νοσοκοµείο Ιωαννίνων, η παράταση των συµβάσεων του Εθνικού
Κέντρου Αιµοδοσίας, η ρύθµιση ζητηµάτων δαπανών των νοσο-
κοµείων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, των Υγειονοµικών Πε-
ριφερειών και των Κέντρων Υγείας, ρυθµίσεις για την Εθνική
Αρχή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής, το Κεντρικό
Συµβούλιο Υγειονοµικών Περιφερειών, την Ειδική Επιτροπή Ιον-
τιζουσών και µη Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών και το Εθνικό Ινστι-
τούτο Νεοπλασιών. 

3. Αντικείµενο του Μέρους Δ’ είναι η εξασφάλιση περισσότε-
ρου χρόνου µε την παράταση συγκεκριµένων προθεσµιών του ν.
4957/2022 (Α’ 141), η παράταση συµβάσεων εργασίας επικουρι-
κού προσωπικού προνοιακών φορέων, η δυνατότητα ανανέωσης
υφιστάµενων συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου και συµ-
βάσεων έργου τόσο στην εταιρεία «ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΕΣΤΙΒΑΛ Α.Ε.»
όσο και στην Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε., καθώς και η παράταση της προθε-
σµίας για την υποβολή αίτησης για έκδοση οικοδοµικής άδειας
ή προέγκρισης, εφόσον, όµως, έχει υποβληθεί, εµπροθέσµως,
αίτηµα, σύµφωνα µε το πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 40
του ν. 4759/2020 (Α’ 245). Τέλος, αντικείµενο του εν λόγω Μέ-
ρους είναι και η ρύθµιση για την οµαλή εγγραφή στο τρέχον ακα-
δηµαϊκό έτος αθλητών και αθλητριών που έχουν πετύχει
διακρίσεις σε ατοµικά αθλήµατα εντός συγκεκριµένης προθε-
σµίας.

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΝΤΙΜΕΤΩΠΙΣΗ 

ΤΗΣ ΠΑΝΔΗΜΙΑΣ ΤΟΥ ΚΟΡΩΝΟΪΟΥ COVID-19 
ΚΑΙ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ

Άρθρο 3
Παράταση ισχύος ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση 

της πανδηµίας του κορωνοϊού COVID-19 
και την προστασία της δηµοσίας υγείας - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 3 ν. 4790/2021 
ως προς το τεστ ταχείας ανίχνευσης κορωνοϊού 

στους υπόχρεους κατάταξης στις Ένοπλες Δυνάµεις

1. α) Η ισχύς των ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση της πανδη-
µίας του κορωνοϊού COVID-19 και την προστασία της δηµόσιας
υγείας, η οποία παρατάθηκε µε την περ. (α) της παρ. 1 του άρ-
θρου 91 του ν. 5041/2023 (Α’ 87), περί ρυθµίσεων για το Εθνικό
Πρόγραµµα Εµβολιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19, θεµά-
των προσωπικού, θεµάτων του Εθνικού Οργανισµού Δηµόσιας
Υγείας και άλλων ρυθµίσεων για την αντιµετώπιση του κορω-
νοϊού COVID-19, παρατείνεται, από τη λήξη της, έως και την
31η.12.2023.

β) Ειδικά η ισχύς του άρθρου 205 του ν. 4820/2021       (Α’ 130),
περί της υποχρέωσης επίδειξης πιστοποιητικού ή βεβαίωσης εµ-
βολιασµού ή νόσησης από τους εργαζόµενους στον δηµόσιο ή
ιδιωτικό τοµέα, η οποία παρατάθηκε, δυνάµει της περ. β) της
παρ. 1 του άρθρου 91 του      ν. 5041/2023, παρατείνεται, από τη
λήξη της, έως την 31η.12.2023, και για τους εργαζόµενους σε
κλειστές δοµές κοινωνικής φροντίδας για ηλικιωµένους, χρονίως
πάσχοντες και άτοµα µε αναπηρία. 

γ) Ειδικά η ισχύς του άρθρου 46 του ν. 4790/2021      (Α’ 48),
ως προς τον υποχρεωτικό διαγνωστικό έλεγχο για τον κορωνοϊό
COVID-19, η οποία παρατάθηκε δυνάµει της περ. γ) της παρ. 1
του άρθρου 91 του                          ν. 5041/2023, παρατείνεται,
από τη λήξη της, έως την 31η.12.2023, και για τους εργαζόµε-
νους σε κλειστές δοµές κοινωνικής φροντίδας για ηλικιωµένους,
χρονίως πάσχοντες και άτοµα µε αναπηρία. 

δ) Οι αποφάσεις που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση της παρ.
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1 του άρθρου τρίτου του ν. 4889/2022 (Α’ 21), η ισχύς της οποίας
παρατείνεται µε την περ. α) της παρούσας, περί της δυνατότητας
διάθεσης άνευ αντιτίµου στο Δηµόσιο, εγκαταστάσεων, θαλά-
µων, κλινών νοσηλείας, κλινών αυξηµένης φροντίδας και εντατι-
κής θεραπείας των στρατιωτικών νοσοκοµείων και του
Νοσηλευτικού Ιδρύµατος Μετοχικού Ταµείου Στρατού
(Ν.Ι.Μ.Τ.Σ.), δύνανται να ισχύουν από την 1η.10.2023, εφόσον εκ-
δίδονται εντός αποκλειστικής προθεσµίας πέντε (5) ηµερών από
την έναρξη του παρόντος.

2. Το τρίτο εδάφιο του άρθρου 91 του ν. 4850/2021   (Α’ 208),
περί της δαπάνης που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων
88, 89 και 90 του ιδίου νόµου, τροποποιείται ως προς την κατα-
ληκτική ηµεροµηνία και το άρθρο 91 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 91
Εξουσιοδοτική διάταξη για την εφαρµογή 

των άρθρων 88, 89 και 90

Η δαπάνη που προκύπτει από την εφαρµογή των άρθρων 88,
περί τροποποίησης των παρ. 1 και 4 του άρθρου 29 του ν.
4816/2021 (Α’ 118), 89, περί τροποποίησης         της παρ. 1 του
άρθρου πεντηκοστού πρώτου του                        ν. 4839/2021 (Α’
181), και 90 του παρόντος, περί αποζηµίωσης των πρόσθετων
ενεργών εφηµεριών για τους µήνες Νοέµβριο και Δεκέµβριο του
2021, δεν δύναται να υπερβαίνει το ποσό των δύο εκατοµµυρίων
(2.000.000) ευρώ. Η κατανοµή του ποσού του πρώτου εδαφίου
για τις ανάγκες εφαρµογής των επιµέρους άρθρων κατά το ανω-
τέρω χρονικό διάστηµα, ο ειδικότερος προσδιορισµός των δι-
καιούχων, η διαδικασία και ο έλεγχος της διάθεσής του, καθώς
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια ρυθµίζονται µε κοινή από-
φαση των Υπουργών Υγείας και Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-
µικών. Με όµοια απόφαση προσδιορίζεται το ύψος της δαπάνης
και ρυθµίζονται τα ζητήµατα του προηγούµενου εδαφίου για το
χρονικό διάστηµα από 1ης.1.2022 έως τις 31.12.2023.»

3. Η παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4790/2021 (Α’ 48), περί της
διενέργειας µοριακού ελέγχου ανίχνευσης κορωνοϊού COVID-19
στους υπόχρεους για κατάταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις, τροπο-
ποιείται ως προς το είδος του ελέγχου ανίχνευσης και του χρο-
νικού διαστήµατος εντός του οποίου πρέπει να διενεργηθεί και
η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Οι υπόχρεοι για κατάταξη στις Ένοπλες Δυνάµεις, υποβάλ-
λονται υποχρεωτικά σε τεστ ταχείας ανίχνευσης (rapid test) αν-
τιγόνου του κορωνοϊού COVID-19 εντός σαράντα οκτώ (48)
ωρών πριν από την ηµεροµηνία κατάταξής τους.»

Άρθρο 4
Δηµόσιες συµβάσεις για τη διάθεση εµβολίων 

κατά του κορωνοϊού COVID-19 στα εµβολιαστικά κέντρα 
της Επικράτειας - Τροποποίηση παρ. 1 και 4 άρθρου 

δωδέκατου ν. 5015/2023

Στο άρθρο δωδέκατο του ν. 5015/2023 (Α’ 20), περί των δηµο-
σίων συµβάσεων για τη διάθεση εµβολίων κατά του κορωνοϊού
COVID-19 στα εµβολιαστικά κέντρα της Επικράτειας, επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το πρώτο εδάφιο της παρ. 1
τροποποιείται ως προς την καταληκτική ηµεροµηνία παράτασης
των συµβάσεων που έχουν συναφθεί και παραταθεί από τη Γε-
νική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 63 του ν. 4872/2021 (Α’ 247), β) στην παρ. 4 η προθεσµία
της 31ης.10.2023 τροποποιείται προς εναρµόνιση µε την τροπο-
ποίηση της καταληκτικής ηµεροµηνίας της παρ. 1 και το άρθρο
δωδέκατο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο δωδέκατο
Δηµόσιες συµβάσεις για τη διάθεση εµβολίων 

κατά του κορωνοϊού COVID-19 στα εµβολιαστικά
κέντρα της Επικράτειας

1. Οι συµβάσεις που έχουν συναφθεί και παραταθεί από τη Γε-
νική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας, κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 63 του ν. 4872/2021 (Α’ 247), για την εξασφάλιση

υπηρεσιών διάθεσης των εµβολίων κατά του κορωνοϊού COVID-
19 και των αναλωσίµων τους στα εµβολιαστικά κέντρα της Επι-
κράτειας, ήτοι για την εξασφάλιση υπηρεσιών αποθήκευσης,
φύλαξης και µεταφοράς τους στα εµβολιαστικά κέντρα, καθώς
και κάθε είδους παρεπόµενων υπηρεσιών, σχετικών µε την
ασφαλή τους διάθεση, συµπεριλαµβανοµένων και των υπηρε-
σιών ασφάλισής τους, κατά τη διαδικασία αποθήκευσης και µε-
ταφοράς τους, παρατείνονται αυτοδίκαια από τη λήξη τους έως
την 31η.12.2023. Στη θέση, τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις
της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας εκ των ανωτέρω
συµβάσεων υπεισέρχεται, για το χρονικό διάστηµα της αυτοδί-
καιης παράτασης δυνάµει του πρώτου εδαφίου, το Υπουργείο
Υγείας. 

2. Για την απρόσκοπτη εφαρµογή του Προγράµµατος Εµβο-
λιασµών κατά του κορωνοϊού COVID-19 και την έγκαιρη διάθεση
των εµβολίων κατά του κορωνοϊού COVID-19 στα εµβολιαστικά
κέντρα, το Υπουργείο Υγείας δύναται να προβαίνει, σύµφωνα µε
τον ν. 4412/2016 (Α’ 147), στη σύναψη νέων συµβάσεων για την
εξασφάλιση υπηρεσιών διάθεσης των εµβολίων κατά του κορω-
νοϊού COVID-19 και των αναλωσίµων τους στα εµβολιαστικά κέν-
τρα της επικράτειας, µετά από τήρηση της προβλεπόµενης
διαγωνιστικής διαδικασίας, µε φορέα διενέργειας αυτής το νο-
µικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου (Ν.Π.Ι.Δ.), µε την επωνυµία
«Εθνική Κεντρική Αρχή Προµηθειών Υγείας» και τον διακριτικό
τίτλο «Ε.Κ.Α.Π.Υ..»

3. Για την εφαρµογή της παρ. 2, ως υπηρεσίες διάθεσης εµ-
βολίων κατά του κορωνοϊού COVID-19 και των αναλωσίµων τους
ορίζονται οι υπηρεσίες αποθήκευσης, φύλαξης και µεταφοράς
τους στα εµβολιαστικά κέντρα, καθώς και κάθε είδους παρεπό-
µενες υπηρεσίες σχετικές µε την ασφαλή τους διάθεση, συµπε-
ριλαµβανοµένων και των υπηρεσιών ασφάλισής τους, κατά τη
διαδικασία αποθήκευσης και µεταφοράς τους. 

4. Σε περίπτωση σύναψης νέων συµβάσεων, κατ’ εφαρµογή
των παρ. 2 και 3, πριν από την 31η.12.2023, οι παραταθείσες δυ-
νάµει της παρ. 1 συµβάσεις παύουν, αυτοδικαίως και αζηµίως,
να ισχύουν.»

Άρθρο 5
Παράταση ισχύος της δυνατότητας υπέρβασης 
της σαρανταοκτάωρης εβδοµαδιαίας διάρκειας

εργασίας των ιατρών των νοσοκοµείων και µονάδων 
Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας του Εθνικού

Συστήµατος Υγείας - Τροποποίηση περ. γ) παρ. 4
άρθρου 3 ν. 4498/2017

H περ. γ) της παρ. 4 του άρθρου 3 του ν. 4498/2017   (Α’ 172),
περί της δυνατότητας υπέρβασης της σαρανταοκτάωρης εβδο-
µαδιαίας διάρκειας εργασίας των ιατρών των νοσοκοµείων και
µονάδων Πρωτοβάθµιας Φροντίδας Υγείας του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας, τροποποιείται ως προς την καταληκτική προθε-
σµία και η περ. γ) της παρ. 4 του άρθρου 3 διαµορφώνεται ως
εξής: 

«γ) Για την εύρυθµη λειτουργία των νοσοκοµείων και µονάδων
Π.Φ.Υ. του Ε.Σ.Υ. και µέχρι την ολοκλήρωση των απαιτούµενων
προσλήψεων ειδικευµένων ιατρών Ε.Σ.Υ., η δυνατότητα υπέρβα-
σης του σαρανταοκταώρου υφίσταται έως την 31η.12.2023.»

Άρθρο 6
Παράταση παραµονής ειδικευόµενων νοσηλευτών

1. Παρατείνεται αυτοδικαίως από τη λήξη της έως την
30ή.11.2023 η παραµονή: α) των ειδικευόµενων νοσηλευτών ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου στην ειδικότητα της επείγουσας
εντατικής νοσηλευτικής και της νοσηλευτικής της δηµόσιας
υγείας/κοινοτικής νοσηλευτικής και β) των ειδικευόµενων νοση-
λευτών ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου στις νοσηλευτικές
ειδικότητες της νοσηλευτικής ψυχικής υγείας, της ανακουφιστι-
κής και υποστηρικτικής νοσηλευτικής φροντίδας, της γεροντο-
λογικής νοσηλευτικής, της νοσηλευτικής καρδιαγγειακών
παθήσεων, της ογκολογικής νοσηλευτικής, της παθολογικής νο-
σηλευτικής, της νοσηλευτικής παίδων και της χειρουργικής νο-
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σηλευτικής, οι οποίοι ολοκληρώνουν την παράταση της παρ. 3
του άρθρου ένατου του        ν. 4889/2022 (Α’ 21) ή την παράταση
της παρ. 1 του άρθρου 86 του ν. 5041/2023 (Α’ 87), αντίστοιχα,
έως την ανωτέρω ηµεροµηνία, µε ισόχρονη παράταση της σύµ-
βασής τους. 

2. Η παράταση της παρ. 1 εφαρµόζεται και για συµβάσεις που
έληξαν πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος, µετά από από-
φαση του Διοικητή της οικείας Διοίκησης Υγειονοµικής Περιφέ-
ρειας, η οποία εκδίδεται µετά από αίτηση που υποβάλλεται από
τον ειδικευόµενο νοσηλευτή εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών
από την έναρξη ισχύος του παρόντος.

Άρθρο 7
Αποζηµίωση µετακινούµενου ιατρικού προσωπικού, 

νοσηλευτικού και λοιπού προσωπικού σε συγκεκριµένες
δοµές υγείας της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής 

Περιφέρειας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου εικοστού 
και παρ. 1 άρθρου εικοστού πρώτου ν. 5015/2023

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου εικοστού του ν.
5015/2023 (Α’ 20), περί της αποζηµίωσης µετακινούµενου ιατρι-
κού προσωπικού σε συγκεκριµένες δοµές υγείας της ίδιας ή
άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας, τροποποιείται η καταληκτική
ηµεροµηνία, έως την οποία δύνανται να έχουν πραγµατοποιηθεί
οι µετακινήσεις των ιατρών κλάδου Εθνικού Συστήµατος Υγείας
και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως ακολούθως: 

«1. Στους ιατρούς κλάδου Εθνικού Συστήµατος Υγείας, οι
οποίοι µετακινούνται έως τις 31.12.2023, κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 24 του ν. 3599/2007 (Α’ 176), περί των µετακινήσεων του
πάσης φύσεως προσωπικού των φορέων παροχής υπηρεσιών
υγείας, σε συγκεκριµένες δοµές υγείας της ίδιας ή άλλης Υγει-
ονοµικής Περιφέρειας (Υ.Πε.), λόγω έκτακτων υπηρεσιακών
αναγκών, χορηγείται µηνιαία αποζηµίωση ύψους χιλίων οκτακο-
σίων (1.800) ευρώ, πλέον των µηνιαίων αποδοχών τους. Κατ’
εξαίρεση, για µετακινήσεις του προηγούµενου εδαφίου εντός
δοµών υγείας της Περιφέρειας Αττικής χορηγείται µηνιαία απο-
ζηµίωση ύψους οκτακοσίων (800) ευρώ. Στους ιατρούς του πρώ-
του και δεύτερου εδαφίου δεν καταβάλλεται η αποζηµίωση του
άρθρου 29 του                  ν. 4816/2021 (Α’ 118), περί της αποζη-
µίωσης των ιατρών διαφόρων ειδικοτήτων για τη µετακίνηση σε
νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης Υ.Πε..»

2. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου εικοστού πρώτου
του ν. 5015/2023, περί της αποζηµίωσης µετακινούµενου νοση-
λευτικού και λοιπού προσωπικού σε συγκεκριµένες δοµές υγείας
της ίδιας ή άλλης Υγειονοµικής Περιφέρειας, τροποποιείται η κα-
ταληκτική ηµεροµηνία, έως την οποία δύνανται να έχουν πραγ-
µατοποιηθεί οι µετακινήσεις του νοσηλευτικού και λοιπού
προσωπικού και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως ακολούθως: 

«1. Στο νοσηλευτικό και λοιπό προσωπικό, το οποίο µετακινεί-
ται, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 24 του                    ν. 3599/2007
(Α’ 176), περί των µετακινήσεων του πάσης φύσεως προσωπικού
των φορέων παροχής υπηρεσιών υγείας, κατά το χρονικό διά-
στηµα από την 1η.6.2023 έως την 31η.12.2023, λόγω έκτακτων
υπηρεσιακών αναγκών, χορηγείται µηνιαία αποζηµίωση ύψους
χιλίων διακοσίων (1.200) ευρώ, πλέον των µηνιαίων αποδοχών
τους. Κατ’ εξαίρεση του προηγούµενου εδαφίου, στο νοσηλευ-
τικό και λοιπό προσωπικό που µετακινείται εντός της Περιφέ-
ρειας Αττικής χορηγείται αποζηµίωση ύψους τετρακοσίων (400)
ευρώ.»

Άρθρο 8
Παράταση συµβάσεων εργασίας προσωπικού 

COVID-19 σε προνοιακούς φορείς

1. Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, που έχουν συναφθεί κατ’ εφαρµογή του άρθρου εικοστού
πρώτου της από 14.3.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου
(Α’ 64), η οποία κυρώθηκε µε το άρθρο 3 του ν. 4682/2020 (Α’
76) και της κατ' εξουσιοδότησή του εκδοθείσας υπ’ αρ.
12549/4426/16.3.2020 κοινής απόφασης των Υπουργών Οικονο-
µικών, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων και Εσωτερικών (Β’

868),για την αντιµετώπιση έκτακτων αναγκών από την εµφάνιση
και διασπορά του κορωνοϊού COVID-19, και οι συµβάσεις που
συνήφθησαν κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 96 του ν.
5034/2023 (Α’ 69), παρατείνονται από τη λήξη τους έως την
31η.12.2023. Η παράταση των συµβάσεων, σύµφωνα µε το
πρώτο εδάφιο, δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης ερ-
γασίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι
στις θέσεις αυτές, ούτε εµπίπτει στους περιορισµούς των άρ-
θρων 5 και 6 του π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

2. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου,
που συνάπτονται µετά τη δηµοσίευση του παρόντος, κατ’ εφαρ-
µογή του άρθρου εικοστού πρώτου της από 14.3.2020 Πράξης
Νοµοθετικού Περιεχοµένου και της κοινής υπουργικής απόφα-
σης της παρ. 1, δεν δύνανται να έχουν ηµεροµηνία λήξης µετά
την 31η.12.2023.

Άρθρο 9
Παράταση συµβάσεων προσωπικού που υπηρετεί µε σχέση

εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου 
στη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας -

Τροποποίηση άρθρου 49 ν. 4807/2021

Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου του άρθρου 49 του ν.
4807/2021 (Α’ 96) για τις συµβάσεις προσωπικού της Γενικής
Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας, παρατείνεται, και το άρθρο
49 διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 49
Παράταση συµβάσεων προσωπικού της Γενικής 

Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας

Οι συµβάσεις προσωπικού της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής
Προστασίας, που υπηρετεί µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου
ορισµένου χρόνου (Ι.Δ.Ο.Χ.), οι οποίες λήγουν µέχρι την 30ή Σε-
πτεµβρίου 2023 παρατείνονται έως την 31η Οκτωβρίου 2024, για
την κάλυψη της ανάγκης αντιµετώπισης του κινδύνου διασποράς
του κορωνοϊού COVID-19, για την αντιµετώπιση υγειονοµικών και
πάσης φύσεως κινδύνων, την πρόληψη δασικών πυρκαγιών και
την προετοιµασία του αντιπυρικού σχεδιασµού της χώρας,
καθώς και λοιπών επιχειρησιακών αναγκών της Γενικής Γραµµα-
τείας Πολιτικής Προστασίας. Η παράταση των ανωτέρω συµβά-
σεων αφορά προσωπικό, οι συµβάσεις του οποίου είναι ενεργείς
κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος, δεν µεταβάλ-
λει τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας των απασχολούµενων
και ο χρόνος παράτασης δεν προσµετράται στο ανώτατο χρονικό
διάστηµα των είκοσι τεσσάρων (24) µηνών κατά την έννοια των
άρθρων 5, 6, και 7 του π.δ. 164/2004        (Α’ 134). Δεν εφαρµό-
ζονται οι περιορισµοί της παρ. 2 του άρθρου 36 του ν. 4765/2021
(Α’ 6).»

Άρθρο 10
Ανανέωση συµβάσεων εργασίας προσωπικού 

ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου 
της Γενικής Γραµµατείας Αποκατάστασης 

Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης 
και Πολιτικής Προστασίας

1. Συµβάσεις εργασίας προσωπικού ιδιωτικού δικαίου ορισµέ-
νου χρόνου διακοσίων τριάντα τριών (233) ατόµων της Γενικής
Διεύθυνσης Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστρο-
φών, που µεταφέρθηκε αυτοδίκαια σύµφωνα µε το άρθρο 7 του
π.δ. 77/2023 (Α’ 130) στη Γενική Γραµµατεία Αποκατάστασης Φυ-
σικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, και οι οποίες
παρατάθηκαν δυνάµει του άρθρου 49 του ν. 4940/2022        (Α’
112) και δεν έχουν καταγγελθεί έως τη δηµοσίευση του παρόν-
τος, ανανεώνονται αυτοδίκαια από τη λήξη τους και έως τις
31.10.2024.

2. Συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου:
α) τριάντα (30) ατόµων όλων των ειδικοτήτων που προσλήφθη-
καν για την κάλυψη απρόβλεπτων και επειγουσών αναγκών, που
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προέκυψαν από τους σεισµούς που προκάλεσαν ζηµιές σε πε-
ριοχές της Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου της Περιφέρειας
Κρήτης για τη στελέχωση του Τοµέα Αποκατάστασης Επιπτώ-
σεων Φυσικών Καταστροφών Περιφερειακής Ενότητας Ηρα-
κλείου (Τ.Α.Ε.Φ.Κ. Π.Ε. Ηρακλείου), β) δέκα (10) ατόµων όλων
των ειδικοτήτων, που προσλήφθηκαν για την κάλυψη απρόβλε-
πτων και επειγουσών αναγκών, που προέκυψαν από τις πυρκα-
γιές στην Πελοπόννησο σε περιοχές αρµοδιότητας της
Περιφέρειας Δυτικής Ελλάδας για τη στελέχωση της Διεύθυνσης
Αποκατάστασης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών (Δ.Α.Ε.Φ.Κ.
Δ.Ε.), που µεταφέρθηκαν αυτοδίκαια σύµφωνα µε το άρθρο 7
του           π.δ. 77/2023 στη Γενική Γραµµατεία Αποκατάστασης
Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής του Υπουργείου
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, οι οποίες έχουν
συναφθεί σύµφωνα µε το άρθρο 36 του           ν. 4765/2021 (Α’ 6)
και δεν έχουν καταγγελθεί έως τη δηµοσίευση του παρόντος,
ανανεώνονται αυτοδίκαια από τη λήξη τους και έως τις
31.10.2024.

3. Το προσωπικό των παρ. 1 και 2 του παρόντος δύναται να
απασχολείται σε όλες τις οργανικές µονάδες της Γενικής Γραµ-
µατείας Αποκατάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής
Αρωγής.

4. Οι ανανεώσεις κατ’ εφαρµογή του παρόντος δεν µεταβάλ-
λουν τον χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας
προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις θέσεις αυτές και δεν
προσµετρώνται στο ανώτατο χρονικό διάστηµα των είκοσι τεσ-
σάρων (24) µηνών, κατά την έννοια των άρθρων 5, 6 και 7 του
π.δ. 164/2004 (Α’ 134).

Άρθρο 11
Επείγουσες ρυθµίσεις για την προµήθεια και διάθεση 

µονοκλωνικών αντισωµάτων ή λοιπών φαρµάκων 
για την αντιµετώπιση της νόσου COVID-19.

1. Προς τον σκοπό καλύψεως επειγουσών αναγκών είναι δυ-
νατή, εφόσον έχει προηγηθεί η σύµφωνη γνώµη της Ενιαίας
Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων, η σύναψη, έως την 30ή.6.2024,
συµβάσεων προµήθειας µονοκλωνικών αντισωµάτων ή λοιπών
φαρµάκων για την αντιµετώπιση της νόσου COVID-19, µε διαδι-
κασία διαπραγµάτευσης χωρίς δηµοσίευση διακήρυξης, κατά
παρέκκλιση, κάθε εθνικής διάταξης και ιδίως της κείµενης νοµο-
θεσίας περί δηµοσίων συµβάσεων, εφόσον αντισυµβαλλόµενος
είναι ο οικονοµικός φορέας που κατέχει αποκλειστικά δικαιώµατα
διανοητικής ιδιοκτησίας επί των αντισωµάτων/φαρµάκων ή συν-
δεδεµένες µε αυτόν επιχειρήσεις, στις οποίες έχουν παραχωρη-
θεί αντίστοιχα δικαιώµατα. Οι συµβάσεις του πρώτου εδαφίου
υποβάλλονται προς έλεγχο στο Ελεγκτικό Συνέδριο, σύµφωνα
µε την παρ. 1 του άρθρου 324 του ν. 4700/2020 (Α’ 127).

2. Στις συµβάσεις της παρ. 1 είναι δυνατόν να περιλαµβάνονται
ρήτρες, κατά τα διεθνή συναλλακτικά ήθη, ιδίως ρήτρες διαιτη-
σίας σύµφωνα µε τους διεθνείς παραδεδεγµένους κανόνες δι-
καίου, περιλαµβανοµένων των κανόνων διαιτησίας του Διεθνούς
Εµπορικού Επιµελητηρίου, ρήτρες αποζηµίωσης και ευθύνης,
καθώς και εκούσιας υπαγωγής σε αλλοδαπό δίκαιο, κατά παρέκ-
κλιση των κείµενων διατάξεων και ιδίως των διατάξεων που
ισχύουν για τις διαιτησίες του ελληνικού δηµοσίου.

Άρθρο 12
Παράταση ισχύος συµβάσεων µίσθωσης έργου 

για την κάλυψη αναγκών του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα
Κοινωνικής Ασφάλισης - Τροποποίηση 

άρθρου 143 ν. 5039/2023

Στο άρθρο 143 του ν. 5039/2023 (Α’ 83), περί της παράτασης
ισχύος συµβάσεων µίσθωσης έργου για την κάλυψη αναγκών του
Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης, η φράση
«µέχρι την ολοκλήρωση του έργου, και πάντως όχι πέραν της
30ής.9.2023» αντικαθίσταται από τη φράση «από τη λήξη της και
µέχρι τη συµπλήρωση είκοσι τριών (23) µηνών από την ανάληψη
του έργου τους» και το άρθρο 143 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 143
Παράταση ισχύος συµβάσεων µίσθωσης έργου για την κά-

λυψη αναγκών του Ηλεκτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής
Ασφάλισης

Η ισχύς των συµβάσεων µίσθωσης έργου φυσικών προσώπων
που έχουν συναφθεί µε τον Ηλεκτρονικό Εθνικό Φορέα Κοινωνι-
κής Ασφάλισης (e-Ε.Φ.Κ.Α.) κατόπιν της υπό στοιχεία ΣΜΕ1/2021
ανακοίνωσης του e-Ε.Φ.Κ.Α., περί της σύναψης σύµβασης µίσθω-
σης έργου µε αντικείµενο τη συνδροµή στην εξέταση και διεκπε-
ραίωση των εκκρεµών αιτηµάτων απονοµής κύριας σύνταξης,
επικουρικής σύνταξης και εφάπαξ παροχής, καθώς και στη διε-
νέργεια των απαραίτητων διαδικασιών για την εκκαθάρισή τους,
παρατείνεται από τη λήξη της και µέχρι τη συµπλήρωση είκοσι
τριών (23) µηνών από την ανάληψη του έργου τους.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ ΤΗΣ ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 

ΤΗΣ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΥΓΕΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΥΣΤΑΣΗ ΚΑΙ ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΑ ΕΝΙΑΙΑΣ ΛΙΣΤΑΣ 

ΧΕΙΡΟΥΡΓΕΙΩΝ ΚΑΙ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΟΥ ΣΥΣΤΗΜΑΤΟΣ 
ΠΑΡΑΚΟΛΟΥΘΗΣΗΣ ΔΙΑΚΙΝΗΣΗΣ ΦΑΡΜΑΚΩΝ

ΣΤΗΝ ΕΓΧΩΡΙΑ ΑΓΟΡΑ

Άρθρο 13
Ενιαία Λίστα Χειρουργείων - Αντικατάσταση

άρθρου 58 ν. 4368/2016

Το άρθρο 58 του ν. 4368/2016 (Α’ 21), περί της λίστας χειρουρ-
γείου, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 58
Ενιαία Λίστα Χειρουργείων

1. Για τη διασφάλιση της ισότητας και της µη διάκρισης των
ασθενών στην παροχή χειρουργικών επεµβάσεων στα νοσοκο-
µεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.) και στα νοσοκοµεία
που υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του ν.δ. 2592/1953 (Α’ 254),
στα Πανεπιστηµιακά Νοσοκοµεία και Τµήµατα, το Υπουργείο
Υγείας, ως υπεύθυνος επεξεργασίας, συστήνει και λειτουργεί
την Ενιαία Λίστα Χειρουργείων, ως σύστηµα αρχειοθέτησης δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Βασικοί όροι για την κατάρ-
τισή της αποτελούν η αξιολόγηση της σοβαρότητας της νόσου
του ασθενούς και του δυνατού χρόνου αναµονής, µε ασφάλεια
για την υγεία του ασθενούς. Η αξιολόγηση του προηγούµενου
εδαφίου γίνεται µε ιατρική τεκµηρίωση από ειδικευµένους ια-
τρούς των Τµηµάτων Επειγόντων Περιστατικών, των Τακτικών
Εξωτερικών Ιατρείων και των Νοσηλευτικών Τµηµάτων των φο-
ρέων του πρώτου εδαφίου, καθώς και των Μονάδων Πρωτοβάθ-
µιας Φροντίδας. Ο ασθενής ενηµερώνεται αµελλητί για την
ηµεροµηνία της επέµβασης όταν εντάσσεται στην Ενιαία Λίστα
Χειρουργείων του πρώτου εδαφίου. Από την Ενιαία Λίστα εξαι-
ρούνται τα επείγοντα περιστατικά τα οποία έχουν άµεση ανάγκη
χειρουργικής επέµβασης. Τα νοσοκοµεία του πρώτου εδαφίου
υποχρεούνται να δηλώνουν σε υποσύστηµα της Ενιαίας Λίστας
Χειρουργείων τα τακτικά και έκτακτα χειρουργεία που διενερ-
γούνται.

2. Ως εκτελούσα την επεξεργασία, για λογαριασµό του Υπουρ-
γείου Υγείας, για τη σύσταση και τη λειτουργία του συστήµατος
αρχειοθέτησης της Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων ορίζεται η εται-
ρεία µε την επωνυµία «ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗ ΚΟΙΝΩ-
ΝΙΚΗΣ ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΑΝΩΝΥΜΗ ΕΤΑΙΡΕΙΑ» και τον διακριτικό τίτλο
«ΗΔΙΚΑ Α.Ε.» που έχει συσταθεί µε τον ν. 3607/2007 (Α’ 245). Η
ΗΔΙΚΑ Α.Ε. αναλαµβάνει τον σχεδιασµό, την υλοποίηση, την ορ-
γάνωση της µετάπτωσης των δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα και άλλων δεδοµένων, την τήρηση υπό συνθήκες που
διασφαλίζουν την ακεραιότητα, την εµπιστευτικότητα και τη δια-
θεσιµότητα των δεδοµένων και κάθε άλλο θέµα, που αφορά στην



οµαλή λειτουργία του συστήµατος αρχειοθέτησης της Ενιαίας
Λίστας Χειρουργείων, τηρώντας τις διατάξεις της νοµοθεσίας για
την προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα και,
ιδίως, τις θεµελιώδεις αρχές, που θέτει για τη νοµιµότητα κάθε
επεξεργασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα το άρθρο 5
του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 27ης Απριλίου 2016 για την προστασία
των φυσικών προσώπων έναντι της επεξεργασίας των δεδοµέ-
νων προσωπικού χαρακτήρα και για την ελεύθερη κυκλοφορία
των δεδοµένων αυτών και την κατάργηση της οδηγίας 95/46/ΕΚ
(L119, Γενικός Κανονισµός για την Προστασία Δεδοµένων, εφε-
ξής ΓΚΠΔ). Στο πλαίσιο της εκτέλεσης επεξεργασίας για λογα-
ριασµό του Υπουργείου Υγείας, η ΗΔΙΚΑ Α.Ε. επιφορτίζεται µε
όλες τις υποχρεώσεις που θέτουν για τον εκτελούντα την επε-
ξεργασία οι διατάξεις του ΓΚΠΔ και ιδίως:

α) Επεξεργάζεται τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, µόνο
βάσει καταγεγραµµένων εντολών του Υπουργείου Υγείας, ως
υπευθύνου επεξεργασίας, µεταξύ άλλων όσον αφορά τη διαβί-
βαση δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα σε τρίτη χώρα ή διε-
θνή οργανισµό, εκτός αν υποχρεούται προς τούτο βάσει του
δικαίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή βάσει εθνικών ρυθµίσεων. Σε
αυτή την περίπτωση, η ΗΔΙΚΑ Α.Ε. ενηµερώνει το Υπουργείο
Υγείας για την εν λόγω νοµική απαίτηση πριν από την επεξεργα-
σία.

β) Διασφαλίζει ότι τα πρόσωπα που είναι εξουσιοδοτηµένα να
επεξεργάζονται τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα έχουν ανα-
λάβει δέσµευση τήρησης εµπιστευτικότητας ή τελούν υπό τη δέ-
ουσα κανονιστική υποχρέωση τήρησης εµπιστευτικότητας.

γ) Λαµβάνει όλα τα απαιτούµενα µέτρα για τη διασφάλιση του
απορρήτου και της ασφάλειας της επεξεργασίας σύµφωνα µε το
άρθρο 32 του ΓΚΠΔ.

δ) Τηρεί τους όρους που αναφέρονται στις παρ. 2 και 4 του
άρθρου 28 του ΓΚΠΔ σχετικά µε την πρόσληψη άλλου εκτελούν-
τος την επεξεργασία.

ε) Λαµβάνει υπόψη τη φύση της επεξεργασίας και επικουρεί
το Υπουργείο Υγείας µε τα κατάλληλα τεχνικά και οργανωτικά
µέτρα, στον βαθµό που αυτό είναι δυνατό, για την εκπλήρωση
της υποχρέωσης του Υπουργείου Υγείας να απαντά σε αιτήµατα
για άσκηση των δικαιωµάτων του υποκειµένου των δεδοµένων,
που προβλέπονται στο Κεφάλαιο III του ΓΚΠΔ.

στ) Συνεπικουρεί το Υπουργείο Υγείας στη διασφάλιση της
συµµόρφωσης προς τις υποχρεώσεις που απορρέουν από τα
άρθρα 32 έως 36 του ΓΚΠΔ, λαµβάνοντας υπόψη τη φύση της
επεξεργασίας και τις πληροφορίες που διαθέτει η ΗΔΙΚΑ Α.Ε..

ζ) Θέτει στη διάθεση του Υπουργείου Υγείας κάθε απαραίτητη
πληροφορία προς απόδειξη της συµµόρφωσης προς τις υποχρε-
ώσεις που θεσπίζονται στο άρθρο 28 του ΓΚΠΔ και επιτρέπει και
διευκολύνει τους ελέγχους, περιλαµβανοµένων των επιθεωρή-
σεων που διενεργούνται από το Υπουργείο Υγείας, ιδίως, µέσω
του Υπευθύνου Προστασίας Δεδοµένων και υπαλλήλων της Δι-
εύθυνσης Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Υγείας
ή από άλλον ελεγκτή εντεταλµένο από το Υπουργείο Υγείας.

3. Για την κατάρτιση της Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων και την
ένταξη ασθενών σε αυτήν, τα νοσοκοµεία της παρ. 1 υπέχουν
θέση εκτελούντων την επεξεργασία για λογαριασµό του Υπουρ-
γείου Υγείας, υπό την έννοια του στοιχείου 8 του άρθρου 4 του
ΓΚΠΔ. Στο πλαίσιο αυτό, τα νοσοκοµεία της παρ. 1 αναλαµβά-
νουν, ιδίως, το έργο της ένταξης των ενδιαφεροµένων ασθενών
στην Ενιαία Λίστα Χειρουργείων, κατόπιν ιατρικώς τεκµηριωµέ-
νης αξιολόγησης της σοβαρότητας της νόσου και του δυνατού
χρόνου αναµονής, µε ασφάλεια για την υγεία του ασθενή, από
ειδικευµένους ιατρούς, και επιφορτίζονται µε όλες τις υποχρεώ-
σεις που θέτουν για τον εκτελούντα την επεξεργασία οι διατάξεις
του ΓΚΠΔ και, ιδίως, το άρθρο 28.

4. Τα πρόσωπα, τα οποία υπό την άµεση εποπτεία του Υπουρ-
γείου Υγείας, ως υπευθύνου επεξεργασίας ή της ΗΔΙΚΑ Α.Ε., ως
εκτελούσας την επεξεργασία, είναι εξουσιοδοτηµένα να επεξερ-
γάζονται τα δεδοµένα προσωπικού χαρακτήρα, που περιέχονται
στην Ενιαία Λίστα Χειρουργείων, δεσµεύονται από την τήρηση
του απορρήτου ή της εµπιστευτικότητας σχετικά µε την εκτέλεση

των εν λόγω καθηκόντων τους, σύµφωνα µε τις οικείες κατά πε-
ρίπτωση διατάξεις, ιδίως του Κώδικα Ιατρικής Δεοντολογίας (ν.
3418/2005, Α’ 287), του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων Πολιτικών
Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007,
Α’ 26) και του Ποινικού Κώδικα (ν. 4619/2019, Α’ 95).

5. Τα υποκείµενα των δεδοµένων έχουν, ως προς τα δεδοµένα
τους που έχουν καταχωρισθεί στο σύστηµα αρχειοθέτησης της
Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων, τα δικαιώµατα εκείνα, που τους
αναγνωρίζει ο ΓΚΠΔ και κάθε άλλη ρύθµιση για την προστασία
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα που τηρούνται σε ιατρικά
αρχεία.

6. Αποδέκτες των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, που
έχουν καταχωρισθεί στο σύστηµα αρχειοθέτησης της Ενιαίας Λί-
στας Χειρουργείων είναι τα ίδια τα υποκείµενα των δεδοµένων,
οι εκάστοτε αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας, ως
υπευθύνου επεξεργασίας, για την άσκηση των εκ του νόµου αρ-
µοδιοτήτων τους, η ΗΔΙΚΑ Α.Ε. για τον σκοπό της σύστασης και
λειτουργίας του εν λόγω συστήµατος αρχειοθέτησης, θεράπον-
τες ιατροί και άλλοι δηµόσιοι πάροχοι υπηρεσιών υγείας για τον
σκοπό της παροχής υπηρεσιών υγείας στα πρόσωπα, που είναι
εγγεγραµµένα στην Ενιαία Λίστα Χειρουργείων. Οι υπηρεσίες
του Υπουργείου Υγείας και εποπτευόµενοι από το Υπουργείο
Υγείας φορείς ή άλλοι φορείς του δηµοσίου ή διεθνείς οργανι-
σµοί, κατά τον λόγο της αρµοδιότητάς τους, δύνανται να λαµβά-
νουν από το σύστηµα αρχειοθέτησης της Ενιαίας Λίστας
Χειρουργείων, ψευδωνυµοποιηµένες ή ανωνυµοποιηµένες πλη-
ροφορίες, από τις οποίες δεν µπορεί να προκύψει άµεση ή έµ-
µεση ταυτοποίηση των ενδιαφεροµένων υποκειµένων, για
σκοπούς που καθιστούν την εν λόγω επεξεργασία (διαβίβαση)
απαραίτητη για λόγους ουσιαστικού δηµόσιου συµφέροντος και,
ιδίως, για τον σκοπό της διενέργειας επιδηµιολογικών, στατιστι-
κών, οικονοµικών, διοικητικών και διαχειριστικών αναλύσεων για
τη βελτίωση των δεικτών υγείας και της ποιότητας των παρεχό-
µενων υπηρεσιών.

7. Οι δηµόσιες αρχές που ενδέχεται να λάβουν πληροφορίες
της Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων, στο πλαίσιο συγκεκριµένης
έρευνας, για την εκπλήρωση της κύριας αποστολής τους, σύµ-
φωνα µε το ενωσιακό δίκαιο ή εθνικές ρυθµίσεις, δεν θεωρούνται
ως αποδέκτες. Η επεξεργασία των δεδοµένων αυτών από τις εν
λόγω δηµόσιες αρχές πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τις κείµε-
νες διατάξεις για την προστασία των δεδοµένων ανάλογα µε
τους σκοπούς της επεξεργασίας.

8. Ο Υπεύθυνος Προστασίας Δεδοµένων (DPO) του Υπουρ-
γείου Υγείας ως υπευθύνου επεξεργασίας, παρακολουθεί τη
συµµόρφωση της σύστασης και λειτουργίας της Ενιαίας Λίστας
Χειρουργείων προς τις διατάξεις του ΓΚΠΔ και κάθε άλλης ρύθ-
µισης για την προστασία του ατόµου έναντι της επεξεργασίας
δεδοµένων του προσωπικού χαρακτήρα, µε τη συνεργασία του
Υπευθύνου Προστασίας Δεδοµένων (DPO) της ΗΔΙΚΑ Α.Ε., ως
εκτελούσας την επεξεργασία.

9. Από την ηµεροµηνία έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας
της Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων της παρ. 1, οι Λίστες Χειρουρ-
γείων που υφίστανται στα νοσοκοµεία της παρ. 1 καταργούνται
και αντικαθίστανται από την Ενιαία Λίστα Χειρουργείων.»

Άρθρο 14
Ηλεκτρονικό σύστηµα παρακολούθησης της διακίνησης

φαρµάκων στην εγχώρια αγορά

Συστήνεται Ηλεκτρονικό Σύστηµα Παρακολούθησης Διακίνη-
σης Φαρµάκων (Η.Σ.Πα.Δι.Φ.), το οποίο διαχειρίζεται η εταιρεία
µε την επωνυµία Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφά-
λισης Ανώνυµη Εταιρεία, µε σκοπό την παρακολούθηση σε ζων-
τανό χρόνο (real time) της διακίνησης φαρµάκων στην εγχώρια
αγορά από τους εµπλεκόµενους φορείς, φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα. Το Η.Σ.Πα.Δι.Φ. δύναται να διασυνδέεται µε άλλα πληρο-
φοριακά συστήµατα και ηλεκτρονικές βάσεις δεδοµένων του
δηµοσίου τοµέα της περ. (α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143), ώστε να συλλέγονται οι απαραίτητες πληρο-
φορίες για την εφαρµογή του παρόντος.

4062 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Άρθρο 15
Αποστολή κατ’ οίκον φαρµακευτικών ιδιοσκευασµάτων 

για θεραπεία σοβαρών ασθενειών

Για τους ασφαλισµένους, οι οποίοι λαµβάνουν φαρµακευτική
αγωγή µε φαρµακευτικά ιδιοσκευάσµατα για θεραπεία σοβαρών
ασθενειών της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 3816/2010 (Α’ 6), είναι
δυνατή η αποστολή φαρµάκων κατ’ οίκον, από τα φαρµακεία του
Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας, µέσω ταχυδρο-
µικής επιχείρησης εγγεγραµµένης στο µητρώο ταχυδροµικών επι-
χειρήσεων της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων για την παροχή υπηρεσιών ταχυµεταφορών ή µέσω
πιστοποιηµένης εταιρείας διανοµής φαρµάκων-φαρµακαποθηκών,
µε την επιφύλαξη του                ν. 4053/2012 (Α’ 44) για τις ταχυ-
δροµικές υπηρεσίες. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΝΙΣΧΥΣΗ 

ΤΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο 16
Παράταση θητείας διοικήσεων νοσοκοµείων 

του Εθνικού Συστήµατος Υγείας 

Η θητεία των διοικητών και αναπληρωτών διοικητών των νοσο-
κοµείων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.), η οποία παρα-
τάθηκε έως την 30ή.9.2023, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 6 του ν.
5046/2023 (Α’ 137), καθώς και η θητεία των διοικητών και αναπλη-
ρωτών διοικητών των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., η οποία λήγει έως
την 31η.12.2023, παρατείνονται, από τη λήξη τους, αυτοδικαίως,
έως την 31η.12.2023. Η παράταση του πρώτου εδαφίου λήγει αυ-
τοδικαίως και αζηµίως σε περίπτωση ορισµού διοικητών και ανα-
πληρωτών διοικητών νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., σύµφωνα µε την
κατά περίπτωση κείµενη νοµοθεσία. 

Άρθρο 17
Παράταση ισχύος συµβάσεων για την κάλυψη έκτακτων αναγ-

κών στο Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ιωαννίνων

Παρατείνονται αυτοδικαίως από τη λήξη τους και για ένα (1)
έτος οι συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ιδιωτικού δικαίου, που
έχουν συναφθεί από το Πανεπιστηµιακό Γενικό Νοσοκοµείο Ιωαν-
νίνων κατ’ εφαρµογή της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 4613/2019
(Α’ 78) και δεν έχουν ανασταλεί κατ’ εφαρµογή των παρ. 2 και 6
του άρθρου 206 του ν. 4820/2021 (Α’ 130).

Άρθρο 18
Παράταση συµβάσεων του Εθνικού

Κέντρου Αιµοδοσίας

1. Παρατείνεται, κατά παρέκκλιση κάθε γενικής και ειδικής διά-
ταξης, από τη λήξη της και έως την 31η.3.2024 η διάρκεια ισχύος
των υπ’ αρ. 02/2018-1 και 02/2018-2 συµβάσεων του Εθνικού Κέν-
τρου Αιµοδοσίας (Ε.ΚΕ.Α.), που έχουν συναφθεί σε συνέχεια της
υπ’ αρ. 02/2018 διακήρυξης του Ε.ΚΕ.Α. για την προµήθεια αντι-
δραστηρίων οµάδων αίµατος µε συνοδό εξοπλισµό, τεχνικές στη-
λών και στερεάς φάσης, οι οποίες λήγουν την 30ή.9.2023.

2. Αν ολοκληρωθεί, πριν από την παρέλευση της ανωτέρω πα-
ρατεινόµενης ηµεροµηνίας, ήτοι την 31η.3.2024, η εν εξελίξει δια-
γωνιστική διαδικασία για τη σύναψη συµβάσεων µε το ίδιο
αντικείµενο µε τις παρατεινόµενες, επέρχεται αυτοδίκαιη λήξη
αυτών αζηµίως για το Ε.Κ.Ε.Α..

Άρθρο 19
Ρυθµίσεις ζητηµάτων δαπανών των νοσοκοµείων 

του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, των Υγειονοµικών 
Περιφερειών και των Κέντρων Υγείας

1. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 17 του ν. 4332/2015 (Α’ 76),
ως προς τη νοµιµοποίηση δαπανών για την εξόφληση υποχρεώ-
σεων των νοσοκοµείων του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και των

Υγειονοµικών Περιφερειών, παρατείνεται από τη λήξη της, έως τη
δηµοσίευση του παρόντος. 

2. Η ισχύς του άρθρου δέκατου του ν. 4737/2020          (Α’ 204),
ως προς τη νοµιµοποίηση δαπανών των Κέντρων Υγείας για την
εξέταση δειγµάτων βιολογικού υλικού ύποπτων κρουσµάτων κο-
ρωνοϊού COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη της, έως τη δηµο-
σίευση του παρόντος.

3. Η ισχύς της παρ. 2 του άρθρου 39 του ν. 4715/2020 (Α’ 149),
ως προς την εκκαθάριση και πληρωµή δαπανών νοσοκοµείων για
την εξέταση δειγµάτων βιολογικού υλικού ύποπτων κρουσµάτων
κορωνοϊού COVID-19, παρατείνεται από τη λήξη της, έως τη δη-
µοσίευση του παρόντος. 

4. Η ισχύς της παρ. 28 του άρθρου 66 του ν. 3984/2011 (Α’ 150),
ως προς τη νοµιµοποίηση δαπανών που απορρέουν από προµή-
θειες των νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ. συµπεριλαµβανοµένων των Ψυ-
χιατρικών και των Πανεπιστηµιακών Κλινικών, των Νοσοκοµείων
Αρεταίειο και Αιγινήτειο, του Ωνασείου Καρδιοχειρουργικού Κέν-
τρου και του Νοσοκοµείου Παπαγεωργίου της Θεσσαλονίκης, πα-
ρατείνεται από τη λήξη της, έως τη δηµοσίευση του παρόντος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΑΡΧΗ ΙΑΤΡΙΚΩΣ 

ΥΠΟΒΟΗΘΟΥΜΕΝΗΣ ΑΝΑΠΑΡΑΓΩΓΗΣ,
ΤΟ ΚΕΝΤΡΙΚΟ ΣΥΜΒΟΥΛΙΟ ΥΓΕΙΟΝΟΜΙΚΩΝ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΩΝ, ΤΗΝ ΕΙΔΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΙΟΝΤΙΖΟΥΣΩΝ 
ΚΑΙ ΜΗ ΙΟΝΤΙΖΟΥΣΩΝ ΑΚΤΙΝΟΒΟΛΙΩΝ 

ΚΑΙ ΤΟ ΕΘΝΙΚΟ ΙΝΣΤΙΤΟΥΤΟ ΝΕΟΠΛΑΣΙΩΝ

Άρθρο 20
Εθνική Αρχή Ιατρικώς Υποβοηθούµενης 

Αναπαραγωγής - Τροποποίηση άρθρου 21          
ν. 3305/2005 

Στο άρθρο 21 του ν. 3305/2005 (Α’ 17), περί του Εποπτικού Συµ-
βουλίου της Εθνικής Αρχής Ιατρικώς Υποβοηθούµενης Αναπαρα-
γωγής, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

α) στην παρ. 2: αα) στο πρώτο εδάφιο αφενός προστίθεται η
φράση «συνταξιούχος ανώτατος δικαστικός λειτουργός» και αφε-
τέρου η φράση «είτε στο γνωστικό αντικείµενο του ιατρικού δι-
καίου είτε στο γνωστικό αντικείµενο της µαιευτικής γυναικολογίας,
µε πείρα σε θέµατα αναπαραγωγικής υγείας» αντικαθίσταται από
τη φράση «είτε στα γνωστικά αντικείµενα του αστικού, ιδίως οικο-
γενειακού δικαίου, ή του ιατρικού δικαίου και της βιοηθικής, είτε
στο γνωστικό αντικείµενο της µαιευτικής γυναικολογίας µε εξειδί-
κευση ή εµπειρία στην ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή»
και αβ) το τρίτο εδάφιο αντικαθίσταται, 

β) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3 η φράση «Η θητεία του Προ-
έδρου, των µελών του Εποπτικού Συµβουλίου» αντικαθίσταται από
τη φράση «Η θητεία του Προέδρου, του Αντιπροέδρου, των λοι-
πών µελών του Εποπτικού Συµβουλίου»,

γ) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 4 προστίθεται η λέξη «παύσης», 
δ) στην παρ. 5 και προς εναρµόνιση µε τις προηγούµενες τρο-

ποποιήσεις: δα) στο πρώτο εδάφιο η φράση «Ο Πρόεδρος και τα
µέλη» αντικαθίσταται από τη φράση «Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρό-
εδρος και τα λοιπά µέλη», δβ) στο δεύτερο εδάφιο η φράση «του
αναπληρωτή του» αντικαθίσταται από τη φράση «του Αντιπρο-
έδρου», δγ) στο τρίτο εδάφιο: i) προστίθεται η φράση «συνταξι-
ούχος ανώτατος δικαστικός λειτουργός», ii) η φράση «σε γνωστικό
αντικείµενο του δικαίου, ο αναπληρωτής του» αντικαθίσταται από
τη φράση «στα γνωστικά αντικείµενα του αστικού, ιδίως οικογε-
νειακού δικαίου, ή του ιατρικού δικαίου και της βιοηθικής, ο Αντι-
πρόεδρος» και iii) προστίθεται η φράση «µε εξειδίκευση ή εµπειρία
στην ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή», 

ε) στην παρ. 6: εα) στο εισαγωγικό εδάφιο προστίθεται η φράση
«, ένας εκ των οποίων ορίζεται ως Αντιπρόεδρος» και εβ) στην περ.
α’ προστίθεται η φράση «αστικού, ιδίως οικογενειακού δικαίου, ή
του ιατρικού δικαίου και της βιοηθικής»,

στ) στην παρ. 7 η φράση «Στον Πρόεδρο, στα λοιπά µέλη» αν-
τικαθίσταται από τη φράση «Στον Πρόεδρο, στον Αντιπρόεδρο,
στα λοιπά µέλη»

και το άρθρο 21 διαµορφώνεται ως εξής:



«Άρθρο 21
Συγκρότηση της Αρχής

1. Το Εποπτικό Συµβούλιο της Εθνικής Αρχής Ιατρικώς Υπο-
βοηθούµενης Αναπαραγωγής, αποτελείται από εννέα (9) µέλη µε
ισάριθµα αναπληρωµατικά.

2. Πρόεδρος του Εποπτικού Συµβουλίου δύναται να ορίζεται
συνταξιούχος ανώτατος δικαστικός λειτουργός, Καθηγητής ή
Αναπληρωτής Καθηγητής Α.Ε.Ι., εν ενεργεία ή µη, είτε στα γνω-
στικά αντικείµενα του αστικού, ιδίως οικογενειακού δικαίου, ή
του ιατρικού δικαίου και της βιοηθικής, είτε στο γνωστικό αντι-
κείµενο της µαιευτικής γυναικολογίας µε εξειδίκευση ή εµπειρία
στην ιατρικώς υποβοηθούµενη αναπαραγωγή. Στον Πρόεδρο
του Εποπτικού Συµβουλίου της Αρχής περιέρχεται το σύνολο
των αρµοδιοτήτων του Προέδρου της Αρχής. Σε περίπτωση
απουσίας, για οποιονδήποτε λόγο, του Προέδρου του Εποπτικού
Συµβουλίου, καθήκοντα Προέδρου ασκεί ο Αντιπρόεδρος.

3. Η θητεία του Προέδρου, του Αντιπροέδρου, των λοιπών
µελών του Εποπτικού Συµβουλίου της Αρχής και των αναπληρω-
τών τους είναι τριετής και µπορεί να ανανεωθεί µία µόνο φορά.
Κανείς δεν µπορεί να υπηρετήσει περισσότερα από έξι (6) συνε-
χόµενα έτη στην ίδια θέση.

4. Σε περίπτωση παύσης, θανάτου, παραίτησης ή έκπτωσης
µέλους της Αρχής διορίζεται νέο µέλος για το υπόλοιπο της θη-
τείας. Η θητεία των µελών της Αρχής παρατείνεται αυτοδικαίως
µέχρι τον διορισµό νέων.

5. Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος και τα λοιπά µέλη του Επο-
πτικού Συµβουλίου της Αρχής διορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας, µε ισάριθµους αναπληρωτές, οι οποίοι πρέπει
να διαθέτουν τις ίδιες ιδιότητες και προσόντα. Ως προς την επι-
λογή του Προέδρου και του Αντιπροέδρου προηγείται γνώµη της
Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής σύµφωνα µε τα
οριζόµενα στον Κανονισµό της Βουλής. Εφόσον Πρόεδρος της
Αρχής οριστεί συνταξιούχος ανώτατος δικαστικός λειτουργός,
Καθηγητής ή Αναπληρωτής Καθηγητής Α.Ε.Ι., εν ενεργεία ή µη,
σε γνωστικό αντικείµενο του αστικού, ιδίως οικογενειακού δι-
καίου ή του ιατρικού δικαίου και της βιοηθικής, ο Αντιπρόεδρος
πρέπει να είναι υποχρεωτικά Καθηγητής ή Αναπληρωτής Καθη-
γητής Α.Ε.Ι. στο γνωστικό αντικείµενο της µαιευτικής γυναικολο-
γίας µε εξειδίκευση ή εµπειρία στην ιατρικώς υποβοηθούµενη
αναπαραγωγή και αντίστροφα.

6. Ως µέλη του Εποπτικού Συµβουλίου της Αρχής, ένας εκ των
οποίων ορίζεται ως Αντιπρόεδρος, ορίζονται:

α. Τρεις (3) νοµικοί µε εµπειρία ή γνώση στο αντικείµενο του
αστικού, ιδίως οικογενειακού δικαίου, ή του ιατρικού δικαίου και
της βιοηθικής.

β. Ένα (1) µέλος που υποδεικνύεται από την Εθνική Επιτροπή
Βιοηθικής.

γ. Δύο (2) ιατροί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας ή µέλη ΔΕΠ
Πανεπιστηµιακού Ιδρύµατος, κάτοχοι της ειδικότητας µαιευτι-
κής-γυναικολογίας, µε πείρα στην Ι.Υ.Α..

δ. Ένας (1) ιατρός του Εθνικού Συστήµατος Υγείας ή µέλος
ΔΕΠ Πανεπιστηµιακού Ιδρύµατος, κάτοχος της ειδικότητας της
ουρολογίας, µε πείρα στην Ανδρική Υπογονιµότητα.

ε. Ένας (1) επιστήµονας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας ή
µέλος ΔΕΠ Πανεπιστηµιακού Ιδρύµατος µε γνώση ή εµπειρία
στις ιατροβιολογικές επιστήµες στο γνωστικό αντικείµενο της
βιολογίας ή βιοχηµείας ή εµβρυολογίας ή γενετικής.

7. Στον Πρόεδρο, στον Αντιπρόεδρο, στα λοιπά µέλη του Επο-
πτικού Συµβουλίου της Αρχής και στους αναπληρωτές τους που
ανήκουν στο Διδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό Α.Ε.Ι. επιτρέπεται
η άσκηση των καθηκόντων τους στο οικείο Α.Ε.Ι., µε καθεστώς
πλήρους απασχόλησης.

8. Καταργείται.
9. Στο Εποπτικό Συµβούλιο της Αρχής περιέρχονται το αρχείο,

καθώς και το σύνολο των αρµοδιοτήτων της Αρχής, όπως αυτές
προβλέπονται στο άρθρο 20.»

Άρθρο 21
Σύνθεση του Κεντρικού Συµβουλίου Υγειονοµικών 

Περιφερειών - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6
ν. 3329/2005

Στην παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 3329/2005 (Α’ 81), περί της
σύνθεσης του Κεντρικού Συµβουλίου Υγειονοµικών Περιφερειών,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) επικαιροποιείται στο
πρώτο και στο δεύτερο εδάφιο η αναγραφή του αρκτικόλεξου,
β) στο δεύτερο εδάφιο οι περ. γ) και δ) αντικαθίστανται, οι περ.
ε) και στ) καταργούνται και η παρ. 1 του άρθρου 6 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«1. Στο Υπουργείο Υγείας συνιστάται Κεντρικό Συµβούλιο Υγει-
ονοµικών Περιφερειών (ΚΕ.Σ.ΥΠΕ.) που έχει ως σκοπό τον συν-
τονισµό του έργου των Διοικητών των Υγειονοµικών Περιφερειών
και την εναρµόνιση των πολιτικών τους για την υγεία. Το
ΚΕ.Σ.ΥΠΕ. αποτελείται από:

α) τον Υπουργό Υγείας, ως Πρόεδρο,
β) τον Αναπληρωτή Υπουργό Υγείας, εφόσον υφίσταται, ο

οποίος εκτελεί χρέη Προέδρου σε περίπτωση κωλύµατος του
Υπουργού Υγείας,

γ) τους Υφυπουργούς Υγείας, εφόσον υφίστανται, ο πρώτος
κατά σειρά προβαδίσµατος των οποίων, σύµφωνα µε την παρ. 4
του άρθρου 16 του ν. 4622/2019             (Α’ 133), εκτελεί χρέη
Προέδρου σε περίπτωση κωλύµατος του Υπουργού ή του Ανα-
πληρωτή Υπουργού Υγείας, 

δ) τους Γενικούς Γραµµατείς, που υφίσταται στο Υπουργείο
Υγείας, ένας εκ των οποίων, µε υπόδειξη του Υπουργού Υγείας,
εκτελεί χρέη Προέδρου σε περίπτωση που δεν υφίστανται Ανα-
πληρωτής Υπουργός ή Υφυπουργοί Υγείας. Σε περίπτωση κωλύ-
µατος του Αναπληρωτή Υπουργού και των Υφυπουργών Υγείας,
ο Υπουργός Υγείας δύναται να ορίσει έναν από τους Γενικούς
Γραµµατείς που θα εκτελεί χρέη Προέδρου,

ε) καταργείται 
στ) καταργείται και
ζ) τους Διοικητές όλων των Υγειονοµικών Περιφερειών, ανα-

πληρούµενους από έναν εκ των Υποδιοικητών των Δ.Υ.Πε.»

Άρθρο 22
Σύνθεση της Ειδικής Επιτροπής Ιοντιζουσών

και Μη Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών - Τροποποίηση περ. 8) 
παρ. 1 άρθρου 23 ν. 3868/2010

Η περ. 8) της παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 3868/2010 (Α’ 129),
περί της πρόβλεψης ότι στην Ειδική Επιτροπή Ιοντιζουσών και
µη Ιοντιζουσών Ακτινοβολιών του Υπουργείου Υγείας µετέχει και
ένας (1) εκπρόσωπος της Οµοσπονδίας Τεχνολόγων Ακτινολό-
γων Ελλάδας, αντικαθίσταται ως εξής:

«8) Ένα (1) µέλος της Ένωσης Τεχνολόγων Ακτινολογίας-Ακτι-
νοθεραπείας Ελλάδας, µε τον αναπληρωτή του, που ορίζονται
µε απόφαση της Προσωρινής Διοικούσας Επιτροπής ή του Διοι-
κητικού της Συµβουλίου και».

Άρθρο 23
Ανάπτυξη, επεξεργασία και επικαιροποίηση µητρώου 

ασθενών µε νεοπλασµατικές ασθένειες µέχρι την 
ολοκλήρωση της αναγκαίας προετοιµασίας για τη
λειτουργία του Εθνικού Ινστιτούτου Νεοπλασιών - 

Τροποποίηση άρθρου 72 ν. 4975/2022

Στο άρθρο 72 του ν. 4975/2022 (Α’ 187), περί της ανάπτυξης,
επεξεργασίας και επικαιροποίησης µητρώου ασθενών µε νεο-
πλασµατικές ασθένειες που διενεργούνται από το Αυτοτελές
Τµήµα Θεραπευτικών Πρωτοκόλλων και Μητρώων Ασθενών του
Υπουργείου Υγείας, παρατείνεται η προβλεπόµενη προθεσµία
και το άρθρο 72 διαµορφώνεται ως εξής:
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«Άρθρο 72
Ανάπτυξη, επεξεργασία και επικαιροποίηση µητρώου 

ασθενών µε νεοπλασµατικές ασθένειες µέχρι την 
ολοκλήρωση της αναγκαίας προετοιµασίας για τη 
λειτουργία του Εθνικού Ινστιτούτου Νεοπλασιών

Μέχρι τη στελέχωση και την ολοκλήρωση της αναγκαίας προ-
ετοιµασίας για τη λειτουργία του Εθνικού Ινστιτούτου Νεοπλα-
σιών του Κεφαλαίου Β’ του Μέρους Β’ του ν. 4600/2019 (Α’ 43),
η οποία διαπιστώνεται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και σε
κάθε περίπτωση όχι πέραν της 31ης.3.2024, η ανάπτυξη, επεξερ-
γασία και επικαιροποίηση µητρώου ασθενών µε νεοπλασµατικές
ασθένειες διενεργείται από το Αυτοτελές Τµήµα Θεραπευτικών
Πρωτοκόλλων και Μητρώων Ασθενών του Υπουργείου Υγείας.»

ΜΕΡΟΣ Δ’ 
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ 
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ, ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ, 

ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ, ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ 
ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ ΚΑΙ ΨΗΦΙΑΚΗΣ ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ
ΠΑΙΔΕΙΑΣ, ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 24
Ρυθµίσεις για το προσωπικό των Ανώτατων

Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων - Τροποποίηση παρ. 3 
άρθρου 426, άρθρου 453, παρ. 2 άρθρου 456 
και παρ. 1, 2 και 3 άρθρου 463 ν. 4957/2022

1. Η παρ. 3 του άρθρου 426 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
των εξουσιοδοτικών διατάξεων του Κεφαλαίου ΙΖ ‘ του Μέρους
Α’ � του νόµου αυτού, τροποποιείται ώστε να παρέχεται η δυνα-
τότητα παράτασης όλων των προθεσµιών του άρθρου 463 του
ίδιου νόµου και να ρυθµίζεται κάθε θέµα που προκύπτει από τις
παρατάσεις αυτές και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού δύναται να παρατείνονται οι προθεσµίες του άρθρου
463 και του αιτήµατος ετήσιου προγραµµατισµού�  προσλήψεων
του άρθρου 138, και να ρυθµίζεται κάθε θέµα που προκύπτει από
τις παρατάσεις αυτές.»

2. Στο άρθρο 453 του ν. 4957/2022, περί των µεταβατικών δια-
τάξεων του Κεφαλαίου Ζ’ του Μέρους Α’ του νόµου αυτού: α)
στο πρώτο εδάφιο, η αναφορά στο ακαδηµαϊκό έτος 2023-2024
αντικαθίσταται από την αναφορά στο ακαδηµαϊκό έτος 2024-
2025, β) στο δεύτερο εδάφιο, µετά από τη φράση «του ακαδη-
µαϊκού έτους 2022-2023» προστίθεται η φράση «και του
ακαδηµαϊκού έτους 2023-2024» και το άρθρο 453 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 453
Μεταβατικές διατάξεις Κεφαλαίου Ζ’

Το άρθρο 69 και οι αποφάσεις που εκδίδονται κατ’ εξουσιοδό-
τηση του άρθρου 416 εφαρµόζονται από το ακαδηµαϊκό έτος
2024-2025 και εξής. Συµβάσεις πρακτικής άσκησης φοιτητών
που συνάπτονται κατά τη διάρκεια του ακαδηµαϊκού έτους 2022-
2023 και του ακαδηµαϊκού έτους 2023-2024, καθ’ όλη τη διάρκειά
τους, ακόµη και εάν αυτή εκτείνεται στο επόµενο ακαδηµαϊκό
έτος, διέπονται από τις διατάξεις που ίσχυαν πριν από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, του Κανονισµού πρακτικής άσκη-
σης του Τµήµατος ή του προγράµµατος σπουδών.»

3. Στην παρ. 2 του άρθρου 456 του ν. 4957/2022, περί των µε-
ταβατικών διατάξεων του Κεφαλαίου Ι’ του Μέρους Α’ του νόµου
αυτού, η αναφορά στο ακαδηµαϊκό έτος 2022-2023 αντικαθίστα-
ται από την αναφορά στο ακαδηµαϊκό έτος 2023-2024 και η παρ.
2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Φοιτητές που έχουν εισαχθεί σε Τµήµατα ή Σχολές έως και
το ακαδηµαϊκό έτος 2023- 2024 δύνανται να λάβουν πιστοποίηση

παιδαγωγικής και διδακτικής επάρκειας σύµφωνα µε την περ. α)
της παρ. 4 του άρθρου 54 του ν. 4589/2019 (Α’ 13), εφόσον τα
Τµήµατα ή Σχολές που έχουν εισαχθεί χορηγούσαν την εν λόγω
πιστοποίηση κατά τον χρόνο εισαγωγής τους.»

4. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 463 του ν.
4957/2022, περί των µεταβατικών διατάξεων του Κεφαλαίου ΙΖ ‘
του µέρους Α � του νόµου αυτού, η ηµεροµηνία «28η.2.2023» αν-
τικαθίσταται από την ηµεροµηνία «31η.10.2023» και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«1. Η διαδικασία κατάρτισης των µητρώων γνωστικών αντικει-
µένων του άρθρου 144 των Τµηµάτων των Ανώτατων Εκπαιδευ-
τικών Ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) ολοκληρώνεται το αργότερο έως την
31η.10.2023. Έως την ηµεροµηνία του πρώτου εδαφίου τα µη-
τρώα αναρτώνται στο ηλεκτρονικό σύστηµα ολοκληρωµένης δια-
χείρισης εκλογής και εξέλιξης µελών Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) του άρθρου 142.»

5. Στην παρ. 2 του άρθρου 463 του ν. 4957/2022, περί των µε-
ταβατικών διατάξεων του Κεφαλαίου ΙΖ’ του Μέρους Α’ του
νόµου αυτού: α) στο πρώτο εδάφιο, η ηµεροµηνία «30ή.4.2023»
αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «31η.12.2023», β) το τρίτο
εδάφιο καταργείται και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η διαδικασία κατάρτισης των µητρώων εσωτερικών και
εξωτερικών εκλεκτόρων των Τµηµάτων των Α.Ε.Ι. ολοκληρώνεται
το αργότερο έως την 31η.12.2023. Έως την ηµεροµηνία του
πρώτου εδαφίου τα µητρώα αναρτώνται στο ηλεκτρονικό σύ-
στηµα ολοκληρωµένης διαχείρισης εκλογής και εξέλιξης µελών
Δ.Ε.Π. του άρθρου 142.»

6. Στην παρ. 3 του άρθρου 463 του ν. 4957/2022, περί των µε-
ταβατικών διατάξεων του Κεφαλαίου ΙΖ’ του Μέρους Α’ του
νόµου αυτού: α) στο πρώτο εδάφιο, η ηµεροµηνία «1η.5.2023»
αντικαθίσταται από την ηµεροµηνία «1η.1.2024», β) στο δεύτερο
εδάφιο η ηµεροµηνία «30ή.4.2023» αντικαθίσταται από την ηµε-
ροµηνία «31η.12.2023» και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής: 

«3. Η διαδικασία και οι προϋποθέσεις εκλογής νέων µελών
Δ.Ε.Π. σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κεφαλαίου ΙΖ’ εφαρµόζον-
ται στις θέσεις νέων µελών Δ.Ε.Π. που προκηρύσσονται από την
1η.1.2024 και εξής. 

Διαδικασίες εκλογής σε θέσεις νέων µελών Δ.Ε.Π. που έχουν
προκηρυχθεί ή προκηρύσσονται έως και την 31η.12.2023 ολο-
κληρώνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις για την εκλογή µελών
Δ.Ε.Π. που ίσχυαν έως την έναρξη ισχύος του παρόντος.»

Άρθρο 25
Εισαγωγή αθλητών στην τριτοβάθµια εκπαίδευση 

για το ακαδηµαϊκό έτος 2023-2024

Ειδικά για το ακαδηµαϊκό έτος 2023-2024, για το οποίο αθλη-
τής ή αθλήτρια υποβάλλει αίτηση εισαγωγής στην τριτοβάθµια
εκπαίδευση, η διάκριση σε ατοµικό άθληµα, πλην των Ολυµπια-
κών, Παγκόσµιων και Πανευρωπαϊκών αγώνων, δύναται να έχει
κατακτηθεί έως την 24η.9.2023.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

Άρθρο 26
Παράταση - µεταβατική ρύθµιση των παρεκκλίσεων 
της εκτός σχεδίου δόµησης - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 40 ν. 4759/2020

Η προθεσµία στο τέλος του εισαγωγικού εδαφίου του άρθρου
40 του ν. 4759/2020 (Α’ 245), περί έκδοσης οικοδοµικής άδειας
ή προέγκρισης, παρατείνεται από τη λήξη της, και η παρ. 1 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«1. Εάν, µέχρι την έγκριση Τοπικού Πολεοδοµικού Σχεδίου ή
Ειδικού Πολεοδοµικού Σχεδίου και πάντως για χρονικό διάστηµα
που δεν υπερβαίνει τα δύο (2) έτη από την έναρξη ισχύος του
παρόντος, έχει υποβληθεί αίτηµα για έκδοση προέγκρισης οικο-
δοµικής άδειας µε τα δικαιολογητικά και τις µελέτες της παρ. 5
του άρθρου 35 του ν. 4495/2017 (Α’ 167) ή έχει υποβληθεί αίτηµα
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µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά για έκδοση έγγραφης βεβαί-
ωσης της αρµόδιας Υπηρεσίας Δόµησης, κατά την υποπερ. βα)
της περ. β) της παρ. 2 του άρθρου 38 του ν. 4495/2017, αν στην
τελευταία περίπτωση η αίτηση για έκδοση οικοδοµικής άδειας ή
προέγκρισης υποβληθεί µέχρι και την 31η Μαρτίου 2024, µπο-
ρούν να οικοδοµούνται ακίνητα, τα οποία:

α) κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος έχουν πρόσωπο σε
διεθνείς, εθνικές, επαρχιακές, δηµοτικές και κοινοτικές οδούς,
καθώς και σε εγκαταλελειµµένα τµήµατα αυτών και σε σιδηρο-
δροµικές γραµµές και εφόσον έχουν:

αα) Τα γήπεδα που υφίστανται κατά την 12η.11.1962, ηµέρα
δηµοσίευσης του από 24.10.1962 βασιλικού διατάγµατος (Δ’
142), ελάχιστο πρόσωπο: δέκα (10) µέτρα, ελάχιστο βάθος: δε-
καπέντε (15) µέτρα, ελάχιστο εµβαδόν: επτακόσια πενήντα (750)
τ.µ.,

αβ) υφίστανται κατά την 12η.9.1964, ηµέρα έναρξης ισχύος
του από 21.7.1964 βασιλικού διατάγµατος (Δ’ 141), ελάχιστο
πρόσωπο: είκοσι (20) µέτρα, ελάχιστο βάθος: τριάντα πέντε (35)
µέτρα, ελάχιστο εµβαδόν χίλια διακόσια (1.200) τ.µ.,

β) έχουν πρόσωπο σε εθνική, επαρχιακή, ή δηµοτική οδό εφό-
σον υφίστανται κατά την 17η.10.1978, ηµέρα έναρξης ισχύος του
από 6.10.1978 προεδρικού διατάγµατος (Δ’ 538), και έχουν ελά-
χιστο πρόσωπο: είκοσι πέντε (25) µ., ελάχιστο βάθος: σαράντα
(40) µ. και ελάχιστο εµβαδόν δύο χιλιάδες (2.000) τ.µ.,

γ) έχουν πρόσωπο σε εθνική, επαρχιακή, ή δηµοτική οδό, εφό-
σον υφίστανται κατά την 17η.10.1978, και έχουν ελάχιστο πρό-
σωπο: είκοσι πέντε (25) µ., ελάχιστο βάθος: σαράντα (40) µ. και
ελάχιστο εµβαδόν δύο χιλιάδες (2.000) τ.µ.,

δ) βρίσκονται εντός της ζώνης των πόλεων, κωµών και οικι-
σµών και είχαν κατά την 24η.4.1977, ηµέρα έναρξης ισχύος του
από 5.4.1977 προεδρικού διατάγµατος          (Δ’ 133), και ελάχι-
στο εµβαδόν: δύο χιλιάδες (2.000) τ.µ.,

ε) είναι άρτια και οικοδοµήσιµα και αποµειούνται συνεπεία
απαλλοτριώσεων ή διάνοιξης διεθνών, εθνικών ή επαρχιακών
οδών, εφόσον µετά από την αποµείωση αυτή έχουν τα όρια αρ-
τιότητας και τις λοιπές προϋποθέσεις των γηπέδων της περ. δ’,

στ) σε περιπτώσεις αναδασµών, γήπεδα που δηµιουργούνται
και δίνονται σε δικαιούχους σε ανταλλαγή αρτίων και οικοδοµή-
σιµων γηπέδων, εφόσον µετά από τον αναδασµό αυτόν έχουν τα
όρια αρτιότητας και τις προϋποθέσεις των γηπέδων της περ. δ’,

ζ) έχουν ελάχιστο εµβαδόν τέσσερις χιλιάδες (4.000) τ.µ., όταν
επ’ αυτών ανεγείρονται τουριστικές εγκαταστάσεις.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο  27
Παράταση συµβάσεων εργασίας ιδιωτικού δικαίου 

ορισµένου χρόνου και συµβάσεων έργου στην
εταιρεία «Ελληνικό Φεστιβάλ Α.Ε.»

Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
και οι συµβάσεις έργου που έχουν συναφθεί από την εταιρεία
«ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΦΕΣΤΙΒΑΛ Α.Ε.», έχουν παραταθεί δυνάµει του άρ-
θρου 194 του ν. 4964/2022 (Α’ 150) και είναι ενεργές έως και την
30ή.9.2023, ανανεώνονται, αυτοδίκαια από τη λήξη τους, έως και
την 30ή.9.2024. Σε κάθε περίπτωση, οι συµβάσεις του πρώτου
εδαφίου απαγορεύεται να µετατραπούν σε συµβάσεις εργασίας
ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’ 
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

Άρθρο 28
Παράταση συµβάσεων εργασίας επικουρικού 

προσωπικού προνοιακών φορέων - Τροποποίηση 
παρ. 2 άρθρου 35 ν. 4578/2018

Στο πρώτο και το δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 35

του ν. 4578/2018 (Α’ 200), περί κάλυψης θέσεων εποπτευόµενων
φορέων, η προθεσµία της 30ής.9.2023 παρατείνεται έως τις
31.3.2024, και η παρ. 2 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου του έκτακτου προσωπικού των φορέων του άρθρου 34, που
παρέχουν τις υπηρεσίες τους, κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος, παρατείνονται από τη λήξη τους µέχρι τη δηµοσίευση
του διορισµού των επιτυχόντων των οριστικών πινάκων διορι-
στέων της υπ’ αρ. 7Κ/2019 Προκήρυξης του Ανώτατου Συµβου-
λίου Επιλογής Προσωπικού (ΑΣΕΠ 42) και σε κάθε περίπτωση
όχι πέραν της 31ης.3.2024. Αν οι οικείοι προσωρινοί πίνακες διο-
ριστέων για τις προσλήψεις της παρ. 1 έχουν καταρτιστεί πριν
από τη δηµοσίευση του παρόντος, οι συµβάσεις εργασίας του
έκτακτου προσωπικού του προηγούµενου εδαφίου διατηρούνται
σε ισχύ κατά το διάστηµα µεταξύ της κατάρτισης των ανωτέρω
πινάκων και της ανάληψης υπηρεσίας από τους υπαλλήλους που
περιλαµβάνονται σε αυτούς και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν
της 31ης.3.2024.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΡΥΘΜΙΣΗ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΨΗΦΙΑΚΗΣ

ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

Άρθρο 29
Παράταση συµβάσεων προσωπικού ορισµένου χρόνου στην
ανώνυµη εταιρεία Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοινωνικής

Ασφάλισης Α.Ε.

1. Οι συµβάσεις εξαρτηµένης εργασίας ορισµένου χρόνου του
προσωπικού που προσλήφθηκε από την ανώνυµη εταιρεία Ηλε-
κτρονική Διακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλισης (Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.),
δυνάµει των υπ’ αρ. 1/2022 και 2/2022 προκηρύξεων συµβάσεων
ορισµένου χρόνου, η λήξη των οποίων παρατάθηκε για την
30ή.9.2023, παρατείνονται εκ νέου για το προσωπικό που απα-
σχολείται την 30ή.9.2023, αυτοδικαίως από τη λήξη τους έως την
ολοκλήρωση της διαδικασίας πρόσληψης µόνιµου τακτικού προ-
σωπικού που διενεργείται και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της
31ης.5.2024.

2. Η παράταση των συµβάσεων της παρ. 1, δεν µεταβάλλει τον
χαρακτήρα της σχέσης εργασίας, βάσει της οποίας προσλήφθη-
καν οι απασχολούµενοι, απαγορευοµένης, σε κάθε περίπτωση,
της µετατροπής τους σε συµβάσεις αορίστου χρόνου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 30
Ρυθµίσεις για την ολοκλήρωση του προγράµµατος 

ναυπήγησης του Ταχέος Περιπολικού Κατευθυνοµένων 
Βληµάτων (ΤΠΚ) υπ’ αρ. 7 (ΥΠΟΠΛΟΙΑΡΧΟΣ 

ΒΛΑΧΑΚΟΣ) και για την κάλυψη επισκευαστικών 
αναγκών των λοιπών ΤΠΚ τ. ΡΟΥΣΣΕΝ του Πολεµικού 

Ναυτικού - Προσθήκη παρ. 19Γ στο στοιχείο Α’ 
άρθρου 32  ν. 4361/2016

Στο στοιχείο A’ του άρθρου 32 του ν. 4361/2016          (Α’ 10)
προστίθεται παρ. 19Γ ως εξής:

«19Γ. Επιπλέον ποσό µέχρι τεσσάρων εκατοµµυρίων εξακο-
σίων πενήντα χιλιάδων (4.650.000) ευρώ διατίθεται από πιστώ-
σεις του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων (Εθνικό Σκέλος)
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας για την οµαλή ολοκλήρωση του
προγράµµατος ναυπήγησης του Ταχέος Περιπολικού Κατευθυ-
νόµενων Βληµάτων (ΤΠΚ) υπ’ αρ. 7 (ΥΠΟΠΛΟΙΑΡΧΟΣ ΒΛΑΧΑ-
ΚΟΣ), στο οποίο περιλαµβάνεται σύµφωνα µε το άρθρο 16 της
Σύµβασης 001Β/2000 και η εγγύηση καλής λειτουργίας για πε-
ρίοδο δώδεκα (12) µηνών από την ηµεροµηνία παραλαβής του,
καθώς και για την εκτέλεση επισκευαστικών εργασιών στα ΤΠΚ
τ. ΡΟΥΣΣΕΝ, που θα συµφωνηθούν µεταξύ του Πολεµικού Ναυ-
τικού (ΠΝ) και της εταιρείας «Ναυπηγικές και Βιοµηχανικές Επι-
χειρήσεις Ελευσίνας Α.Ε.» (ΝΒΕΕ Α.Ε.). Η επιπλέον
χρηµατοδότηση διατίθεται σταδιακά µέχρι τη συµπλήρωση του
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συνόλου της, υπό την προϋπόθεση αντίστοιχης προόδου στην
εκτέλεση και ολοκλήρωση του συνόλου των επισκευαστικών ερ-
γασιών που θα συµφωνηθούν, έως την 31η.12.2023. Η ισχύς της
υπό στοιχείο Β’ κυρωθείσας τριµερούς συµφωνίας µεταξύ του
Πολεµικού Ναυτικού, της ΝΒΕΕ Α.Ε. και των εκπροσώπων των
εργαζοµένων της ΝΒΕΕ Α.Ε. παρατείνεται έως την 31η.12.2023,
πέραν της οποίας: α) δεν εκτελούνται εργασίες στο ΤΠΚ ΥΠΟ-
ΠΛΟΙΑΡΧΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ ή σε έτερο ΤΠΚ τ. ΡΟΥΣΣΕΝ στις εγκα-
ταστάσεις των ΝΒΕΕ Α.Ε. στο πλαίσιο της υπό στοιχείο Β’
κυρωθείσας τριµερούς συµφωνίας και β) δεν συνεχίζεται η χρη-
µατοδότηση της µισθοδοσίας, των εξόδων µετακίνησης προσω-
πικού και της πληρωµής των λογαριασµών κοινής ωφέλειας
(Δ.Ε.Η., Ε.ΥΔ.Α.Π.) της ΝΒΕΕ Α.Ε.. Για την ολοκλήρωση του προ-
γράµµατος του ΤΠΚ ΥΠΟΠΛΟΙΑΡΧΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ και για την κά-
λυψη τόσο των τεχνικών αναγκών του πλοίου, που προκύπτουν
κατά την παραλαβή αυτού και πιστοποιούνται από τα οικεία πρω-
τόκολλα και για χρονικό διάστηµα ενός (1) έτους µετά από την
παραλαβή του την 30ή.9.2023, όσο και για την κάλυψη των επι-
σκευαστικών αναγκών των λοιπών ΤΠΚ τ. ΡΟΥΣΣΕΝ, µε σκοπό
τη διατήρηση της επιχειρησιακής ετοιµότητάς τους εξουσιοδο-
τείται το Γενικό Επιτελείο Ναυτικού για την αξιοποίηση του συ-
νόλου των πιστώσεων που διατέθηκαν, για χρονική περίοδο ενός
(1) έτους µετά από την παραλαβή του ΤΠΚ ΥΠΟΠΛΟΙΑΡΧΟΣ
ΒΛΑΧΑΚΟΣ την 30ή.9.2023 και την έκδοση του οικείου πρωτο-
κόλλου παραλαβής, για τη χρηµατοδοτική υποστήριξη, τόσο της
Σύµβασης 001Β/2000 και των τροποποιήσεών της όσο και της
κυρωθείσας τριµερούς συµφωνίας, δυνάµει του παρόντος άρ-
θρου, καθώς και των άρθρων 62 του ν. 4557/2018 (Α’ 139), 23
του          ν. 4618/2019 (Α’ 89), 216 του ν. 4635/2019 (Α’ 167), 67
του ν. 4688/2020 (Α’ 101), 80 του ν. 4712/2020 (Α’ 146), 37 του ν.
4734/2020 (Α’ 196), 151 του ν. 4764/2020           (Α’ 256), 248 του
ν. 4798/2021 (Α’ 68), 60 του                      ν. 4818/2021 (Α’ 124),
187 του ν. 4855/2021 (Α’ 215), 10 του ν. 4890/2022 (Α’ 23), 124
του ν. 4964/2022 (Α’ 150), 86 του ν. 4985/2022 (Α’ 203), 75 του ν.
5018/2023            (Α’ 25) και 39 του ν. 5046/2023 (Α’ 137). Η σύ-
ναψη των αναγκαίων δηµοσίων συµβάσεων για τους ανωτέρω
σκοπούς πραγµατοποιείται σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου
3 της κυρωθείσας τριµερούς συµφωνίας, έως και ένα (1) έτος
µετά από την παραλαβή του ΤΠΚ ΥΠΟΠΛΟΙΑΡΧΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ
την 30ή.9.2023 και την έκδοση του οικείου πρωτοκόλλου παρα-
λαβής. Τα ποσά που διατίθενται από τις ανωτέρω χρηµατοδοτή-
σεις για την ανάθεση συµβάσεων προµήθειας υλικών και
παροχής υπηρεσιών προς κάλυψη απαιτούµενων εργασιών του
ΤΠΚ ΥΠΟΠΛΟΙΑΡΧΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ και των λοιπών ΤΠΚ τ. ΡΟΥΣ-
ΣΕΝ και στο πλαίσιο της εγγύησης καλής λειτουργίας, συµπερι-
λαµβανοµένων της µισθοδοσίας και των εξόδων µετακίνησης
προσωπικού και της πληρωµής των λογαριασµών κοινής ωφέ-
λειας (Δ.Ε.Η., Ε.ΥΔ.Α.Π.) καταλογίζονται στη ΝΒΕΕ Α.Ε.. Η κατα-
βολή από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας των µηνιαίων αµοιβών
των εργαζοµένων παρατείνεται εκ νέου για χρονικό διάστηµα
τριών (3) µηνών από την 1η.10.2023, όσο και το χρονικό διά-
στηµα παράτασης του προγράµµατος ναυπήγησης. Η ισχύς των
υπογραφεισών/συναφθεισών ατοµικών δηλώσεων αποδοχής
ενασχόλησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας και των
εργαζοµένων της ΝΒΕΕ Α.Ε. παρατείνεται έως την 31η.12.2023,
οπότε αυτές λύονται αυτοδίκαια και εφαρµόζεται η περ. γ) της
παρ. 20. Το ελληνικό δηµόσιο επιφυλάσσεται παντός νοµίµου ή
συµβατικού δικαιώµατός του είτε αυτό απορρέει από την υπό
στοιχεία 001Β/2000 σύµβαση είτε από την κυρωθείσα τριµερή
συµφωνία. Επί των πιστώσεων που έχουν εγκριθεί µε τα άρθρα
62 του ν. 4557/2018, 23 του ν. 4618/2019, 216 του ν. 4635/2019,
67 του ν. 4688/2020, 80 του                       ν. 4712/2020, 37 του ν.
4734/2020, 151 του ν. 4764/2020, 248 του ν. 4798/2021, 60 του
ν. 4818/2021, 187 του              ν. 4855/2021, 10 του ν. 4890/2022,
124 του ν. 4964/2022, 86 του ν. 4985/2022, 75 του ν. 5018/2023
και 39 του            ν. 5046/2023 χορηγείται παράταση ανάληψης
νοµικών δεσµεύσεων δαπανών έως και ένα (1) έτος µετά από την
παραλαβή του ΤΠΚ ΥΠΟΠΛΟΙΑΡΧΟΣ ΒΛΑΧΑΚΟΣ την 30ή.9.2023
και την έκδοση του οικείου πρωτοκόλλου παραλαβής.».

Άρθρο 31
Συντελεστές Φόρου Προστιθέµενης Αξίας - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 21, προσθήκη παρ. 55 
στο Κεφάλαιο Α’ και προσθήκη παρ. 11 
στο Κεφάλαιο Β’ του Παραρτήµατος III

του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης Αξίας

Στην παρ. 1 του άρθρου 21 του Κώδικα Φόρου Προστιθέµενης
Αξίας (Φ.Π.Α. - ν. 2859/2000, Α’ 248), α) στο δεύτερο εδάφιο δια-
γράφονται οι λέξεις «κατ’ εξαίρεση», β) το τρίτο εδάφιο τροπο-
ποιείται, προκειµένου να προβλεφθεί επιπλέον συντελεστής
φόρου τέσσερα τοις εκατό (4%), και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως
εξής:

«1. Ο συντελεστής του Φόρου Προστιθέµενης Αξίας (Φ.Π.Α.)
ορίζεται σε είκοσι τέσσερα τοις εκατό (24%) στη φορολογητέα
αξία.

Για τα αγαθά και τις υπηρεσίες που περιλαµβάνονται στο Πα-
ράρτηµα III του παρόντος, ο συντελεστής του φόρου ορίζεται σε
δεκατρία τοις εκατό (13%).

Για τα αγαθά και τις υπηρεσίες για τα οποία υπάρχει ειδική
πρόβλεψη στο Παράρτηµα III του παρόντος, ο συντελεστής του
φόρου ορίζεται σε έξι τοις εκατό (6%) και σε τέσσερα τοις εκατό
(4%) κατά περίπτωση.

Ο συντελεστής Φ.Π.Α. που ορίζεται για τα αγαθά και τις υπη-
ρεσίες του Παραρτήµατος III δεν εφαρµόζεται στις ηλεκτρονικά
παρεχόµενες υπηρεσίες, µε την εξαίρεση εκείνων που εµπίπτουν
στην παρ. 8 του Κεφαλαίου Β’. ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ του Παραρτήµατος
III.».

2. Στο Κεφάλαιο Α’. ΑΓΑΘΑ του Παραρτήµατος III του Κώδικα
Φ.Π.Α., προστίθεται παρ. 55 ως εξής:

«55. Γεωργικοί ελκυστήρες και ελκυστήρες δασών (ΔΚ ΕΧ
8701), γεωργικές µηχανές, συσκευές και εργαλεία (ΔΚ ΕΧ 8201,
ΕΧ 8413, ΕΧ 8419, ΕΧ 8424, ΕΧ 8432, ΕΧ 8433, ΕΧ 8434, ΕΧ 8435,
ΕΧ 8436, ΕΧ 8437), αντλίες για υγρά (ΔΚ ΕΧ 8413), αεραντλίες &
αεροσυµπιεστές για δεξαµενές ψαριών (ΔΚ ΕΧ 8414), κινητά σιλό
(ΔΚ ΕΧ 8716), θερµοκήπια (ΔΚ ΕΧ 9406), δεξαµενές για ιχθυο-
καλλιέργειες από γυαλί (ΔΚ ΕΧ 7020), κελύφη συσσωρευτών (ΔΚ
ΕΧ 8479), πλωτές κατασκευές εκτροφής ψαριών (ΔΚ ΕΧ 8907),
τα οποία από τη φύση τους και τα χαρακτηριστικά τους προορί-
ζονται κυρίως ή αποκλειστικά για τη γεωργία, την κτηνοτροφία
ή τη δασοκοµία. Στην κτηνοτροφία περιλαµβάνεται κάθε δραστη-
ριότητα εκτροφής ζώων, πτηνών, εντόµων ή ψαριών. Δεξαµενές
αποθήκευσης νερού που µπορούν να χρησιµοποιηθούν στην
αποθήκευση νερού για την άρδευση ή τη στράγγιση ή την πυρό-
σβεση ή στις ιχθυοκαλλιέργειες (ΔΚ ΕΧ 3925, ΕΧ 3926, ΕΧ 6810,
ΕΧ 6811, ΕΧ 7309, ΕΧ 7310, ΕΧ 7611, ΕΧ 7612). Από την παρούσα
εξαιρούνται τα µέρη και τα εξαρτήµατα των παραπάνω αγαθών.»

3. Στο Κεφάλαιο Β’. ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ του Παραρτήµατος III του Κώ-
δικα Φ.Π.Α., προστίθεται παρ. 11 ως εξής: 

«11. Η παροχή υπηρεσιών βάσει συµβάσεων για εργασίες που
προορίζονται αποκλειστικά για την υπέρβαση ή αποµάκρυνση
αρχιτεκτονικών εµποδίων που περιορίζουν την κινητικότητα ατό-
µων µε αναπηρία σε κτίρια δηµόσια ή ιδιωτικά ή κτίρια που εξυ-
πηρετούν δηµόσιο συµφέρον. Ο συντελεστής του φόρου για τις
υπηρεσίες της παρούσας ορίζεται σε τέσσερα τοις εκατό (4%).»

5. Το παρόν ισχύει από την 1η Νοεµβρίου 2023. 

ΜΕΡΟΣ Ε’ 
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 32
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας η καταληκτική ηµερο-
µηνία της παράτασης του άρθρου 6, δύναται να παραταθεί έως
την 31η.12.2023.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης ρυθµίζονται, ειδικότερα, τεχνικά ή λεπτοµερειακά
θέµατα για τη σύσταση και τη λειτουργία του συστήµατος αρ-
χειοθέτησης της Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων, για το περιεχό-



µενο της Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων, καθώς και για τη διαδι-
κασία ένταξης ασθενών σε αυτήν, για τους όρους, τις προϋπο-
θέσεις και τη διαδικασία εκκαθάρισης των ήδη υφισταµένων
Λιστών Χειρουργείων στα νοσοκοµεία της παρ. 1 του άρθρου 13,
για τους όρους και τις προϋποθέσεις δηµοσιοποίησης, ιδίως
µέσω διαδικτύου, της Ενιαίας Λίστας Χειρουργείων, για τη συλ-
λογή, την τήρηση και την κάθε περαιτέρω επεξεργασία στοιχείων
και δεδοµένων που καταχωρίζονται σε αυτό, για κάθε οργανω-
τικό και τεχνικό µέτρο για την ασφάλεια της επεξεργασίας των
δεδοµένων, συµπεριλαµβανοµένης της ταυτοποίησης των προ-
σώπων που έχουν πρόσβαση στις πληροφορίες της Ενιαίας Λί-
στας Χειρουργείων, της καταγραφής των δεδοµένων του χρήστη
που εισέρχεται στο σύστηµα και της συνακόλουθης ενηµέρωσης
του υποκειµένου των δεδοµένων σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρ-
θρου 13, της χρήσης τεχνικών ανωνυµοποίησης, ψευδωνυµοποί-
ησης και κρυπτογράφησης, για θέµατα οργάνωσης και
διαχείρισής του µε βάση τους σκοπούς σύστασης και λειτουρ-
γίας του, για την άσκηση και την ικανοποίηση των δικαιωµάτων
των υποκειµένων των δεδοµένων, τους αποδέκτες των δεδοµέ-
νων και τους ακριβείς όρους της διάθεσης συγκεντρωτικών στοι-
χείων στατιστικής φύσης.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και Υγείας καθορίζονται η διαδικασία και οι υπόχρεοι προς
υποβολή στοιχείων, το περιεχόµενο των στοιχείων, οι κυρώσεις
για την περίπτωση µη συµµόρφωσής τους, καθώς και οι τεχνικές
και οργανωτικές λεπτοµέρειες για τη λειτουργία του Ηλεκτρονι-
κού Συστήµατος Παρακολούθησης Διακίνησης Φαρµάκων κατ’
εφαρµογή του άρθρου 14.

4. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας, κατόπιν εισήγησης του
Διοικητικού Συµβουλίου του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπη-
ρεσιών Υγείας (ΕΟΠΥΥ), δύνανται να καθορίζονται ειδικότερα θέ-
µατα και λεπτοµέρειες για την εφαρµογή του άρθρου 15, ιδίως
σχετικά µε τους δικαιούχους περίθαλψης και τον τρόπο υποβο-
λής του αιτήµατος αυτών για αποστολή φαρµάκων κατ’ οίκον, τα
φάρµακα που αποστέλλονται κατ’ οίκον, τον τρόπο και χρόνο
εκτέλεσης της ιατρικής συνταγής, την παρακολούθηση της απο-
στολής του φαρµάκου, τον τρόπο παράδοσης και παραλαβής
του φαρµάκου από τον δικαιούχο περίθαλψης και τη σύσταση
νέων φαρµακαποθηκών του ΕΟΠΥΥ.

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’ 
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 33
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2, η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
εκτός αν ορίζεται διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις του.

2. Ειδικά η ισχύς του άρθρου 24 άρχεται από τις 21.7.2022,
ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του ν. 4957/2022 (Α’ 157).

Αθήνα,................................2023

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 22.27’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Πέµπτη 5 Οκτωβρίου 2023 και ώρα 8.45’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.

4068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΥΓΕΙΑΣ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ

ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

13. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΣΗΣ
ΚΑΙ ΑΣΥΛΟΥ

15. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ

17. ΨΗΦΙΑΚΗΣ
ΔΙΑΚΥΒΕΡΝΗΣΗΣ

19. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

21. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

23. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΥΓΕΙΑΣ

2. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ,
ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

6. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

8. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

10. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

12. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ

14. ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΣΥΝΟΧΗΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΓΕΝΕΙΑΣ

16. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

18. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ
ΚΡΙΣΗΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

20. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΘΝΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

22. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΠΑΙΔΕΙΑΣ,

ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

24. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


